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Servische jongeren vestigen hun hoop op stuntelige, 
maar moedige Panic

'Ik schaam mij als ik mijn 
paspoort moet laten zien'

weinig toegang hebben tot de 
monopolistische staatstelevisie is officieel 
bevestigd door het Europese media-insti- 
tuut dat in opdracht van de EG de media 
tijdens de verkiezingen volgt.

Tussen asgrauw en marme
ren Nieuw-Belgrado,

door Marcel van  Silfhout

De verkiezingen in Servië hebben een dramatische ontknoping gehad. Als officieel interna
tionaal waarnemer mocht ik hiervan getuige zijn. En er waren meer ervaringen in het zo 
verguisde en geboycotte Balkanstaatje. Een verslag van het bizarre land met soms bijna- 
surrealistische ervaringen.

Milosevic en Panic, een verschil van nacht 
en dag, verder op de ingeslagen weg van 
zelfgekozen martelaarschap of een politieke 
omwenteling voor vrede en democratie. Dat 
lijkt voor ons de keus die tijdens de verkie
zingen in Servië en Montenegro aan de kie
zers voorligt. Maar beide kandidaten heb
ben hun eigen versie van de boycot. Panic 
wijst Milosevic aan als de schuldige en zegt 
dat door hem te kiezen de boycot zal ver
dwijnen. Maar Milosevic weet de 
mensen beter te overtuigen met 
zijn credo dat de hele wereld het 
arme Balkanstaatje onevenredig 
schuld oplegt, en dat diezelfde 
wereld de Serviërs niet op de 
knieën zal krijgen en eens zal 
moeten inzien dat de boycot moet 
worden opgeheven. De boycot 
vormt voor hem bovendien een 
mooi excuus waarom de econo
mie niet zou draaien. Milosevic 
probeert de kiezers daarmee aan 
te spreken op hun trots. De boy
cot is hem liever dan een 
poppenregering in Servië, be
stuurd door buitenlandse mo
gendheden. En daarmee kijkt 
Milosevic niet zonder bijbedoe
ling spottend naar Panic, de in Servië geboren 
Amerikaan, die ooit werd binnengehaald 
als de speelpop voor de buitenlandse poli
tiek van Milosevic. Maar die pop begon 
plots op zichzelf te leven, ging op een gege
ven moment zelfs de strijd aan met de 
Servische machtswellusteling. Toch is de 
gedachte dat Panic vooral een stroman is 
van de Amerikanen niet vreemd als je de 
staf van Panic in levenden lijve ontmoet. 
Met een grote sigaar en op zijn platste Ame
rikaans wordt mij door Panic' adviseur Tom 
Conaughton verteld wat de bedoeling is. 
"Oh, we really have to reach the second 
round and then win, that's it." Panic is in
derdaad omringd door Amerikaanse PR- 
adviseurs, die in de wandelgangen ook wel

worden aangeduid met de term 'Madison 
Avenue'. Zijn hele campagne is zelfs in han
den van de Amerikaanse experts.

Persconferentie

Die Amerikanen ontmoette ik al op de eerste 
avond van mijn aankomst. Daar val ik na
melijk met de neus in de boter, omdat in dit 
luxe Hyatt-hotel een persconferentie van

De persconferentie wordt midden in Nieuw- 
Belgrado gehouden, een wijk met mis
troostige, grauwe en armoedige woonflats. 
Tegen de achtergrond van het onwerkelijk 
weelderig in marmer opgetrokken Hyatt- 
hotel, temidden van het door inflatie ge
teisterde land, houdt Panic zijn perscon
ferentie. Het lijkt wel of het de Amerikaanse 
presidentsverkiezingen zijn, zoveel inter
nationale pers is er verzameld. De zaal, toch 
niet bepaald de kleinste van het pompeuze 
gebouw, puilt uit van de schijnwerpers, lo
kale en internationale verslaggevers. Er 
worden Panic soms gevoelige en messcherpe 
vragen gesteld, maar hij houdt de moed er 
in, ook al antwoordt hij op sommige 
Servische vragen per ongeluk in het Ameri
kaans of op Engelstalige vragen in het 
Servisch. Soms haalt hij de twee talen hele
maal door elkaar. Maar niet alleen daarom 
krijgt hij de lachers op de hand. Op sommige 

vragen weet hij zo onbenullig 
en onkundig te antwoorden, 
dat de persconferentie iets weg 
begint te krijgen van een 
cabaretvoorstelling. De 
camera's en radio-verslagge- 
vers registreren met plezier de 
zaal die schuddebuikt van het 
hoongelach.

Panic wordt gehouden. Gezien de drukte en 
verhoogde activiteit in het hotel, lijkt het of 
iedereen op stel en sprong naar Belgrado is 
gekomen. De aanvankelijke scepsis van veel 
journalisten, diplomaten en politici maakt 
plaats voor lichte hoop op een verandering 
in de Servische politiek. Misschien ligt het 
aan het feit dat Panic als presidentskandidaat 
op het laatste moment toch mee mocht doen 
aan de Servische presidentsverkiezingen. 
Maar de scepsis is niet weg; iedereen weet 
dat, slechts twee weken campagne-voeren 
tegen de achtergrond dat Milosevic de 
staatstelevisie volkomen beheerst en ook 
gebruikt als zijn persoonlijke spreekbuis, 
een overwinning eigenlijk een illusie is. Dat 
Panic en de oppositie-partijen inderdaad

Toch is er geen journalist die 
diep in zijn of haar hart geen 
zwak heeft voor de stuntelige 
maar moedige Amerikaan die 
in zijn eentje honderden jaren 
van onderdrukking, fascisme, 
communisme en nu nationa
lisme probeert te negeren. 
NOS-radioverslaggever Dick 

Verkijk houdt er een verlichte visie op na: 
"Ja, het is een rare vogel, maar hij gooit met 
zijn manier van optreden wel de hele vast
geroeste communistische nomenklatura 
door elkaar." Maar Verkijk gaat verder, hij 
gelooft zelfs dat de wijze van optreden van 
Panic een soort theatrale truc is. Verkijk: 
"Soms probeert hij een vraag te omzeilen 
door slap in de lucht te gaan praten, maar als 
de betreffende journalist de vraag dan her
haalt met het verwijt dat Panic hem nog niet 
heeft geantwoord, is de repliek van Panic: 
’Ja, klopt, maar je denkt toch niet dat ik je 
echt het antwoord zal geven?’" Na afloop 
van de persconferentie nodigt Panic ieder
een uit in een andere zaal van het hotel met 
hem een borrel te nuttigen.
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the big-mister Panic show

Terwijl de pers massaal de persconferentie
zaal uitloopt, staat Panic plots tussen de 
menigte en roept in onvervalst Amerikaans: 
"Hierbij kondig ik aan dat ik een openbaar 
debat aan wil gaan met Milosevic" Zijn ar
men zwaaien daarbij driftig in de lucht en 
zijn retoriek en toonhoogte getuigen van 
een ijzingwekkend dramatiserend vermo
gen. De TV-camera's zoemen nogmaals 
gretig in, en zo zijn beide partijen weer 
tevreden met deze act.
Terwijl ik mij verwijder uit de loge, waar 
Panic op amicale wijze, nippend aan een 
groot glas rode wijn met om zich heen de 
nog aanwezige schare 
van journalisten, staf en 
aanhangers een interview 
afgeeft aan de BBC, gaan 
mijn gedachten uit naar 
het gesprek dat ik eerder 
die dag had met de 22- 
jarige Tijana en de 19- 
jarige Katarina tijdens de 
heenreis in de bus van 
Boedapest naar Belgrado.

Ben ik soms 
schuldig?

Tijana woont in Belgrado 
en kwam net terug van 
een verblijf bij vrienden in Berlijn. Ze studeert 
medicijnen in Belgrado, maar vraagt zich af 
of dat nog wel zin heeft. Tijana: "Mijn moeder 
is chirurge, maar ze verdient minder dan 
een lokale buschauffeur." Tijana's ogen kij
ken mij prangend aan als ze dit zegt. "Het is 
allemaal te wijten aan Slobaddam," het 
nieuwe koosnaampje voor Milosevic dat 
direct refereert aan Saddam Hoessein. Met 
zichtbaar genoegen doet ze voor hoe ze met 
de Servische jongeren op tal van bijeenkom
sten deze naam scanderen: "Slobaddam, Slo- 
ba-ddam."

Maar zodra het gesprek over de toekomst
verwachtingen gaat, lacht ze ineens niet 
meer. Ze valt stil, en staart in de donkere 
nacht buiten de bus, terwijl Katarina in deze 
serieuze momenten van het gesprek juist 
uiting wil geven aan haar angsten. Soms 
struikelt ze over haar woorden, ook al spreekt 
ze vloeiend Engels. Katarina is fotomodel 
en woont nu al een jaar alleen in Parijs. Ze 
gaat terug voor het kerstfeest met haar fa
milie. Vroeger woonden haar ouders in het 
Franse Caen. Dat was voor haar een mooie 
tijd. Maar nu is haar hele leven anders en 
weet ze niet meer waar ze naar kan of wil 
verlangen. Ze is bang voor de toekomst van 
Servië en haar ouders. Haar gezicht staat 
strak gespannen en ziet er zelfs wat bezweet 
uit. Ze wil me zo graag zoveel vertellen. 
"Als ik naar het nieuws kijk, geeft iedereen

de Serviërs de schuld, en ik geloof ook wel 
dat ze de meeste schuld hebben, maar je 
hoort nooit eens iets over de Serviërs die 
tegen de oorlog zijn. Ben ik, of zijn mijn 
ouders soms schuldig aan deze oorlog, nee 
toch?" Katarina en Tijana schamen zich soms 
om in het buitenland hun paspoort te moe
ten laten zie. Katarina: "Als ik mijn paspoort 
moet laten zien, kijkt iedereen me aan van: 
dat is er zo één, een Servische. Daar word ik 
zo moedeloos van, het lijkt net of de mensen 
echt vinden dat alle Serviërs slecht zijn." 
Tijana valt haar bij: "Ja, ik schaam mij er 
iedere keer weer voor als ik mijn paspoort 
moet laten zien." De twee komen los en hun 
toonhoogte krijgt al snel een emotioneel

timbre. Ze willen allebei zo verschrikkelijk 
graag af van die afgrijselijke oorlog. Als ik 
de loge uitloop waar Panic zich ondertussen 
een schorre stem praat, moet ik denken aan 
de twee meiden. Hij is hun enige hoop, en 
dat is, zo blijkt ook later, niet veel.

westerse politiek rampzalig

De verkiezingen in Servië zijn al met al niet 
bepaald goed uitgevallen voor de westerse 
politiek. De boycot heeft eigenlijk een ave
rechtse werking gehad, zij heeft de Serviërs 
in handen gedreven van de ex-communisten 
van Slobodan Milosevic en de ultra-natio- 
nalisten van oorlogscrimineel Vojislav Seselj. 
Het is tragisch dat de oppositie-partijen, die 
hier altijd al voor gewaarschuwd hadden, 
op een voor hen zo dramatische wijze hun 
gelijk halen. De jongeren van Servië, zo on
dervond ik gedurende mijn zeven-daagse 
verblijf in Belgrado, verkeren na de verkie
zingen in een desperate toestand. In maart 
1991 protesteerden dezelfde studenten al 
tegen de politiek van Milosevic, maar dat 
protest werd met tanks en gewelddadige 
politiekrachten onderdrukt. De jongeren 
verloren daarmee een groot deel van hun 
moed en hoop. Met de laatst gehouden 
verkiezingen hadden zij al hun resterende 
hoop gevestigd op de overwinning van 
Panic.

Nu ook die hoop is verdwenen en de uitslag 
zelfs zo slecht is uitgevallen dat er een coa
litie tussen de ex-communisten en ultra- 
nationalisten op komst is, lijkt de toestand 
van de jongeren helemaal hopeloos en geï
soleerd. Door de voortdurende boycot, die 
zelfs kan verharden, kunnen ze hun eigen 
land niet ontvluchten. Maar dat vrijwel alle 
jongeren en redelijk-opgeleiden er weg 
willen is een ding dat zeker is. Ik heb nog 
nooit zoveel machteloze depressiviteit ge
zien als bij deze Servische jongeren, die in 
hun eigen land vanwege hun voorkeur voor 
het westen voor verraders worden uitge
scholden. Overigens heb ik als CVSE- 
waarnemer gezien dat de verkiezingen ge
kenmerkt werden door een behoorlijk aan
tal onregelmatigheden en in sommige ge
vallen zelfs intimidatie en fraude. Niet alleen 
in het broeierige Mali-Zvornik en het van 
moslims gezuiverde Zvomik, maar evenzeer 
in de kleinere steden en dorpen ten westen 
van Belgrado die ik heb bezocht. Veel 
mensen, vooral de pro-oppositie stemmende 
jongeren, waren niet geregistreerd en kon
den derhalve niet stemmen. Nog macaber- 
der waren de opgeroepen overledenen. Met 
eigen ogen heb ik gezien hoe deze overlede
nen wel als opgekomen kiezer hun stem 
uitgebracht zouden hebben. Als ik vroeg 
waarom deze mensen wel op de lijst aan
gemerkt stonden, werd hun naam voor mijn 
ogen weggekrast met de opmerking: "oh, 
foutje." Mijn advies in de CVSE-verklaring 
om de verkiezingen niet te erkennen zolang 
er niet tegemoet gekomen is aan het leeuwe- 
deel van de klachten, is echter al door de 
Servische en Federale Joegoslavische over
heid terzijde gelegd. Maar ik blijf erbij dat 
dit geen legitieme verkiezing is, maar meer 
een verkiezing waarbij slechts met indicatie 
gezegd kan worden wat de uitslag is of zou 
moeten zijn. Echter, het allerbelangrijkste 
en iets dat mij ook niet los laat, is de wan
hopige situatie voor de oppositie en de 
jongeren van Servië. Ik zal mij blijven in
zetten om meer steun te bepleiten voor zo
wel deze jongeren als de oppositie in Servië. 
Zoals de op D66 lijkende Democratische 
partij, die in haar logo of verkiezings- 
materiaal niets aan nationalistische ele
menten had opgenomen, in tegenstelling tot 
vrijwel alle andere partijen. Die steun is 
essentieel, want wat hebben we aan een arm 
en agressief boerenland midden in de zo 
instabiele Balkan? Een instabiele Balkan die 
evengoed te wijten is aan de internationale 
gemeenschap, die kortzichtig en eenzijdig 
genoeg de oppositie van Servië nooit on
dersteund heeft. Het is de hoogste tijd om de 
Servische jongeren zo te steunen dat ze er 
ooit in zullen slagen hun Servië weer in de 
democratische en vrede-gezinde internatio
nale gemeenschap te krijgen.
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IFLRY-congres in Eastbourne

Een paar daagjes liberaal

had geen enkel benul van de vastgeroeste 
politieke situatie in het Oostenrijkse en 
wanneer zij zou besluiten om de RFJ het gat 
van de deur te wijzen, zou dat de doodsteek 
voor het liberalisme in Oostenrijk beteke
nen, aldus de RFJ-ers. Toch liet de RFJ het 
niet op een stemming aankomen, maar stapte 
zelf uit IFLRY. Een dramatische opening.

door Raymond van  Doorn

Doorgaans tref je in Eastbourne alleen wat kuierende bejaarden aan wanneer je langs de pier 
loopt. In deze stad aan de Zuidengelse kust gaan vooral de beter gesitueerde Britten -ze 
bestaan nog- wonen om van hun pensioen te genieten. Van 27 t/m 29 november j.l. lag de 
gemiddelde leeftijd in de stad wat lager dan normaal. De International Federation of 
Liberal and Radical Youth, ILFRY, was er neergestreken voor haar congres.

Zoals de naam al enigszins doet vermoeden, 
gaat het bij IFLRY om een verzameling or
ganisaties van liberale en/of radicale sig
natuur. Als JD-er ben je even af van het 
onvertaalbare vrijzinnig-democraat en ben 
je gewoon 'social liberal': en dat is wel eens 
prettig, al is het maar omdat het je veel 
uitleggen in het Engels bespaart. De onge
veer vijftig lidorganisaties van IFLRY ver
tegenwoordigen een breed veld, van pro
gressieve sociaal-liberalen tot nog conser
vatiever dan de W D. Uit de Europese lan
den komen dan ook vaak twee organisaties: 
zo mocht de JD zich verheugen op de aan
wezigheid van onze Paarse vriendjes van de 
JOVD. In Scandinavië kennen ze vaak, be
halve een algemene liberale jongeren
organisatie, nog een liberale studenten
organisatie.

Verkenningsvlucht

De liberale familie is nog steeds 
groeiende. Op dit congres omarmden wij zo 
de Argentijnse organisatie luisterend naar 
de prachtige naam Club de la Libertad en 
verwelkomden wij de Mladi Liberalni 
Demokratd, de MLD dus uit Slovenië. Naast 
de, overigens niet allemaal, aanwezige le
den zijn er mensen van organisaties die lid 
zouden willen worden. Zo maakte de VUJO 
uit Vlaanderen een verkenningsvlucht en 
werden de congresgangers aangenaam ver
rast door de indrukwekkende PR van onze 
Macedonische liberale vrienden.

Over vrienden gesproken. Een van de eerste 
klussen, waarmee het congres te maken 
kreeg, was de positie van de Ring 
Freiheitlicher Jugend, RFJ, uit Oostenrijk. 
Een organisatie die onvoorwaardelijk de 
leider van de Freiheitlicher Partei Österreich 
(FPÖ), Jorg Haider, steunt. Deze meneer 
haalt ook in ons land nog wel eens de pers 
met bijzonder onsmakelijke uitspraken over 
het Derde rijk. Zo vond hij het

'werkgelegenheidsbeleid' van Hitler wel 
efficiënt. Helaas blijkt het electoraat van dit 
an sich wel fraaie Alpenland gevoelig voor 
dit soort volslagen waanzin. Tegen deze 
'heer' is wel oppositie binnen de partij, de 
FPJ wil deze oppostitie niet steunen. Op

Maar waar wij eigenlijk voor gekomen wa
ren, dat was het Manifesto. Deze beginsel
verklaring was, na de editie opgemaakt te 
Lugano in 1982, toe aan vernieuwing. Met 
een concept van 25 pagina's, ietsjes uitge- 
breider dan de JD-beginselverklaring dus, 
werden in werkgroepen de verschillende 
paragrafen doorgeworsteld. Hier bleek af 
en toe dat de nationale achtergrond soms de 
houding van de organisatie mede bepaalt. 
De Scandinaviërs probeerden de 
minimumeisen aan de sociale zekerheid wat 
op te krikken. En de houding van de Zuid- 
amerikanen ten aanzien van abortus en 
euthanasie ('friendly dead') lag weer anders 
dan bij de Europeanen, omdat zij daarin 
middelen zien bij een strenge bevolkings-

politiek.

■ H H h Bh Hh

De JD wist met haar 
amendementen nog 
aardig wat verande
ringen aan te brengen

f f i i mÊÊÊÈËÊÈÈmmIfB B

De contacten tussen de
JD en de Macedonische 
liberalen verliepen erg 
voorspoedig.
(foto: Andrzej 
Folwarczny)

initiatief van de JD en de JOVD kwam er een 
onderzoek van IFLRY naar de FPJ. Volgens 
dit onderzoek was de FPJ meer conservatief 
dan liberaal en daardoor was het lidmaat
schap wel wat onterecht. Het betekende een 
zeer emotioneel betoog van de RFJ. IFLRY

in het geheel. Bij de 
sociale politiek wordt 
nu dus gepleit voor een 
actievere overheidsrol. 
Ook de inbreng bij de 
milieuparagraaf was 
aanzienlijk. IFLRY is 
nu namelijk voor de 
ecotax en tegen het 
vervoer van afval naar 
de derde wereld. Ver
der moet de bevol

kingsaanwas in de hand gehouden worden 
en hulp aan de derde wereld is daarbij no
dig. En als kinderen, opgegroeid met Neelie 
Smit-Kroes en Hanja Maij-Weggen, hebben 
wij ons uiteraard sterk gemaakt voor een 
beter ontwikkeld openbaar vervoer en het

januari 1993 5



DEMOIO.1

Beginselen in de praktijk

Toveren met mooie woorden
door Paul Leenards

De Jonge Democraten staan voor radicale democratisering en politieke zorgvuldigheid. 
Maar passen wij deze principes ook toe op onze eigen organisatie? Een artikel over 
navelstaarderij; de politiek in de JD.

carpoolen. Uit de categorie "erg ingewik
keld" een nogal ingewikkelde buitenland- 
paragraaf: na een stortvloed van amende
menten met onderling tegenstrijdige visies, 
bijvoorbeeld over de rol van de Verenigde 
Naties, werd er een niet te volgen paragraaf 
in elkaar gefietst. Daar was de JD dus tegen. 
Het Manifesto werd uiteindelijk met een 
grote meerderheid aangenomen op de alge
mene vergadering. Het systeem van de ge
wogen stemmen wordt hiervoor gebruikt: zo 
heeft de JD drie stemmen maar bijv. de 
Senegalese organisatie met 200.000 leden 
(wat doen wij toch fout?) heeft er weer zes.

Tussen de bedrijven door was er ook veel 
aandacht voor de problematiek rond immi
granten en asielzoekers in Europa. Het 
Zweedse Liberale Ungdomförbundet haakte 
hierop in door een immigratieparagraaf aan 
het manifesto toe te voegen, onder lof van de 
andere organisaties ("Sweden, twelve 
points"). Daarnaast werd een zogenoemde 
'emergency resolution' aangenomen om het 
opkomend rascisme en anti-semitisme in 
Duitsland en Italië scherp te veroordelen. Een 
amendement van Zweedse kant om deze 
resolutie op heel Europa van toepassing te 
laten zijn, haalde het vreemd genoeg niet. In 
mijn ogen werd daardoor wat te gemakke
lijk over de problemen in Belgie, Frankrijk 
en Noorwegen heen gestapt, om maar even 
drie willekeurige landen te noemen.

Zuidelijk gevoel

Het kon allemaal niet op tijdens het congres: 
zo werden de jonge liberalen vereerd door 
een toespraak van de uiteraard liberale 
presidentskandidaat uit Paraguay, Domingo 
Laino. Hij vertelde een algemeen verhaal 
over de situatie in het Zuidamerikaanse land 
en alles zou beter worden als hij in mei tot 
president werd gekozen. Het is te hopen dat 
de goede man in eigen land met sterkere 
argumenten aan komt zetten, anders kan hij 
het wel schudden. Desalniettemin een aan
leiding voor onze Portugese vriendjes om 
met veel zuidelijk gevoel voor drama de 
loftrompet over hem af te steken.

Er was zondagochtend nog slechts een hob
bel te nemen: waar moest het congres van 
1993 gehouden worden? Het werd Finland, 
want zo werd ons voorgehouden, "na twee 
devaluaties van de Finse Mark was Finland 
niet meer het duurste land van Europa". De 
Slovenen legden uiteindelijk het loodje na 
een nogal vage toezegging van het IFLRY- 
bestuur, dat in 1994 de IFLRY-karavaan 
richting Slovenië zou gaan. Het hoogtepunt 
werd een discussie over waar de bierprijzen 
het laagst zouden zijn. Op zo'n moment 
vraag ik me dan af hoe het toch mogelijk is 
dat er op deze aarde verschillende volkeren 
bestaan.

Wanneer je slechts oppervlakkig naar de JD 
kijkt, dan kan je een vergelijkenis met de 
Nederlandse politiek opvallen. Ook de JD 
heeft een parlement, een regering en wetten. 
Ze heten alleen anders: Algemene Leden
vergadering, Landelijk Bestuur en regle
menten. De JD spant zich, als politieke 
jongerenorganisatie, in om jongeren politiek 
bewust te maken. Zij probeert om door 
middel van scholing en vorming jongeren 
meer inzicht in politieke processen en meer 
mogelijkheden voor deelname aan deze 
processen te geven.

Politieke processen spelen zich ook in de JD 
af. Zowel in positieve als in negatieve zin. Of 
zijn er naïeve mensen die denken dat in de 
JD geen machtspolitieke spelletjes plaats
vinden? Het kan leerzaam zijn deze pro
cessen goed te volgen en te vergelijken met 
de 'grote-mensenpolitiek'. De problemen bij 
het opstellen van een artikel in het huis
houdelijk reglement zijn te vergelijken met 
de problemen bij het opstellen van een artikel 
in een wet. Voor het handhaven en/of uit
voeren van het artikel geldt natuurlijk het
zelfde.

De JD bekritiseert de Haagse politiek van
wege haar afstand van de Nederlanders en 
vanwege haar onduidelijke processen. Maar 
is de kritiek van de JD wel terecht? Hoe 
democratisch en politiek zuiver is de JD 
eigenlijk? Ik probeer een vergelijking te 
maken tussen de JD en de Haagse politiek, 
waarbij ik het thema 'politieke zuiverheid' 
hanteer.

Politieke zuiverheid

Voor mij betekent politieke zuiverheid: eer
lijkheid, zorgvuldigheid en openheid. Het 
is net zo belangrijk dat de inwoners van 
Nederland of de leden van de JD de moge
lijkheid hebben om mee te doen als dat ze de 
juiste informatie krijgen over wat er speelt. 
Veel procedures zijn in wetten vastgelegd 
en kunnen dus in de praktijk aan de regels 
worden getoetst. Als de praktijk afwijkt van 
de regels, min of meer in overtreding is, dan 
dienen er maatregelen genomen te worden. 
De wetten zijn vastgesteld door het parle

ment, dus door de Nederlandse kiezers. Het 
ligt dan voor de hand dat aan de foute 
praktijken een einde komt. Gedogen van 
foute praktijken, omdat het politiek on
haalbaar is de situatie te veranderen, is po
litiek volstrekt onzuiver.

Verkiezingen

Dat kiezers slechts eens in de vier jaar hun 
stem kunnen laten horen en dat deze stem 
ook nog eens wegvalt in de massa, is som
mige democraten een doorn in het oog. Zij 
verwachten meer heil van andere structuren 
als referenda en het districtenstelsel; twee 
voorstellen die door D66 en de JD worden 
ondersteund. De JD kent echter helemaal 
geen referenda of districtenstelsel. Het door 
de JD gehanteerde 'one man - one vote' 
principe lijkt meer een voorbeeld van 
evenredige vertegenwoordiging.
De JD kiest niet eens per vier jaar een par
lement. Dat zou ook erg moeilijk te ver- 
wezelijken zijn, omdat het gemiddelde JD- 
lid slechts twee jaar actief blijft. De JD kiest 
helemaal geen parlement, enkel een bestuur, 
hoofdredacteur en kascommissie. In de JD is 
de keuze bovendien beperkt. Als je geluk 
hebt dan ken je de kandidaat, in de meeste 
gevallen heb je de keuze tussen een jouw 
onbekende kandidaat en niemand. Dat het 
voordeel van de twijfel gaat naar de invul
ling van een bestuursfunctie, hoeft niet te 
verbazen.
Een kandidaat die zich zo min mogelijk 
profileert heeft een voorsprong op hen die 
wel met een mening komen. In de JD wordt 
niet gekozen vanwege iemands politieke 
ideeën, maar vanwege zijn uitstraling. Bij de 
vorige Amerikaanse presidentsverkiezingen 
sprak de JD zich uit tegen het kiezen vanwege 
hun stropdas of een scheiding (in het haar), 
maar aan deze congresuitspraak hoeft de JD 
zich zelf niet te houden.
Eerder suggereerde ik dat de JD een bestuur 
kiest. Dat is niet helemaal waar: de JD kiest 
personen op bestuursposten. In plaats van 
een homogeen bestuur, worden negen be
stuursleden gekozen. Uit eigen ervaring 
sprekend, ken ik toch een paar voorbeelden 
van JD'ers die in het Landelijk Bestuur ge-
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heel uit de toon vielen. Zowel op inhoude
lijk gebied als het persoonlijk vlak konden 
zij niet overweg met de rest van het bestuur. 
Er onstonden frustraties, begrijpelijk, en een 
enkele maal was er sprake van een conflict
situatie. Het aftreden van Mark van Bar- 
schot is er wel een voorbeeld van. Bestuurs
verkiezingen in de JD zijn dus niet alleen 
onzuiver, maar ook ineffectief.
Het kan ook anders; éénmaal per jaar kiest 
de vereniging een bestuur in zijn geheel. Bij 
de verkiezingen komen de kandidaten, bij 
voorkeur gezamenlijk, met een programma. 
De JD-leden kunnen dan hun steun geven 
aan het programma van hun keuze.

Reglementen/wetten

Het is geen regelneukerij om te wijzen op 
een correcte uitvoering van de regels, an
ders had je die regels niet moeten instellen. 
Dat je een regel moet interpreteren in de 
geest en niet'naar de letter, daar heb ik geen 
enkele moeite mee. Ik vind persoonlijk dat 
reglementen flexibel moeten zijn, maar ook 
duidelijk. Ik heb geen behoefte aan 'juristen' 
die precies weten waar de ruimte in de 
reglementen liggen, zodat zij daar ten volle 
van kunnen profiteren. Als je - terecht - 
vindt dat er talloze bezwaren tegen artike
len uit het huishoudelijk reglement zijn in te 
brengen, moet je maar voorstellen ze te 
veranderen. Het is democratisch om beslui
ten genomen door de vereniging te accepte
ren en uit te voeren. De vereniging heeft 
tenslotte gekozen.

Als een willekeurig JD-lid wijst op een fout 
gebruik van de reglementen, dan wordt hij 
hoogstwaarschijnlijk uitgemaakt voor 
regelneuker. JD-leden hebben weinig inte
resse in de eigen wetten. De politiek stelt 
wetten op, een bekend gegeven. De JD houdt 
zich bezig met politiek en dus ook met de 
Haagse wetten. Als de regering zich niet aan 
de Haagse wetten houdt - komt regelmatig 
voor - dan staat de JD 'vooraan' in haar 
kritiek. Als je een wet maakt, dan dien je je 
daaraan te houden.

De vereniging

Bovenstaande twee voorbeelden waar het 
democratisch gehalte van de JD tekort schiet, 
wil ik afsjuiten met een derde voorbeeld 
over de uitvoering van congresbesluiten. 
Het congres is het hoogste orgaan van de 
vereniging en haar besluiten dienen door 
iedereen die (bestuurs-)verantwoordelijk- 
heid is aangegaan te worden uitgevoerd. 
Om de uitvoering te kunnen controleren,

De JD houdt zich eveneens niet aan haar 
wetten. In een artikel in het huishoudelijk 
reglement wordt het lidmaatschap van een 
afdelingsbestuur en regiobestuur tegelij
kertijd verboden. In Friesland hebben leden 
van de afdelingsbesturen van Leeuwarden 
en Drachten echter zitting in het regio
bestuur. Het Landelijk Bestuur heeft in maart 
1992 besloten de situatie te gedogen tot aan 
de eerstkomende regiovergadering, waar 
aan deze praktijk een einde kon worden 
gemaakt. Het besluit is echter nooit mede
gedeeld aan het regiobestuur en dus ook 
nooit uitgevoerd. Onzorgvuldig en ook erg 
onzuiver. De vereniging heeft niet voor niets 
dat artikel ingesteld. Het zou toch een slechte 
zaak zijn als de Nederlandse overheid de 
wetten niet zou handhaven? De JD doet 
daar niet moeilijk over.
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horen de leden de mogelijkheid te hebben 
het proces te kunnen volgen. Een goede 
verslaggeving is dan ook gewenst. In no
vember 1990 nam het congres daarover een 
besluit. Over de uitvoering van organimo's 
(opdrachten aan LB, DEMO, etc.) wordt 
schriftelijk verslag gedaan aan de vereni
ging. Op deze verslagen wordt nog steeds 
gewacht.
Het congres neemt dan niet de eigen verant
woordelijkheid om het LB e.a. op hun ver
plichtingen te wijzen. In principe legt het LB 
elk half jaar verantwoordelijkheid af aan de 
vereniging. De vereniging bepaalt dan of 
het LB goed gefunctioneerd heeft en voor 
weer een half jaar het mandaat krijgt de 
vereniging te vertegenwoordigen. In de 
praktijk lijkt het congres nauwelijks geïnte

resseerd in het functioneren van het LB, 
kader en de rest van de vereniging. Wellicht 
zijn de leden te bang om LB-leden op hun 
verantwoordelijkheid te wijzen. Ze zijn vaak 
niet goed op de hoogte van het hoe en 
waarom. Dat is jammer, want de hoe-en- 
waarom's van de JD verschillen niet zoveel 
van die van de Haagse politiek. De princi
pes zijn dezelfde, alleen in Den Haag wor
den ze beter uitgevoerd.
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Ierland: abortus blijft illegaal
d o o r  D en ise  G o e th a ls

O n la n g s is  er in  Ie r la n d  een  a b o r tu s-r e fe re n d u m  g eh o u d en , w a a r in  de Ieren  z ic h  hebben  
ku n n en  u itsp re k e n  o v e r  a b o r tu s , a a n le id in g  v a n  h e t  re feren d u m  is  de treurige  g eb eu rten is  
begin  d i t  ja a r . T o en  een 1 4 -ja r ig  Iers  m e is je , s la c h to ffe r  v a n  een ve rk ra ch tin g , z ic h  w ild e  
la ten  a borteren  in  G ro o t-B r ita n n ië  kreeg  z i j  v a n  de hoge R a a d  geen to e s te m m in g  o m  n a a r  
h e t b u ite n la n d  a f  te  re izen .
D e zo g en a a m d e  X -c a se  h e e ft  de Ieren  aan  h e t den ken  g e z e t  o ver a b o rtu s en o ver  de k w a l i t i e t  
v a n  h e t  leven .

Een pro-abortus dem onstratie in  Ierland (foto: Denise Goethals)

Drie weken voor het referendum en de ver
kiezingen die gelijktijdig gehouden werden 
ben ik in Dublin geweest. Wat mij opviel, 
was dat er overal heftig gedemonstreerd 
werd, zowel door voorstanders als door 
tegenstanders van abortus, 
in Dublin heb ik gesproken met Helen Mac 
Mahow, een 22-jarige studente filosofie die 
actief is in de Socialist Workers Movement, 
een radicaal linkse organisatie. De organi
satie houdt zich onder andere bezig met het 
abortus-vraagstuk.
Ik vroeg Helen naar haar mening over 
abortus en de situatie in Ierland.

Ben je voor of tegen abortus?

"Ik ben absoluut voor abortus! Daarmee wil 
ik zeggen dat een vrouw vrij is om te kiezen. 
Als je geen controle kunt hebben over je 
eigen lichaam dan zijn alle andere rechten 
zinloos, want daar heb je dan ook geen 
controle over."

Is abortus vooral een morele kwestie?

"Abortus is zowel een morele als een poli
tieke kwestie. Vooral als je het aan de hand 
van klassen gaat bekijken. Het is zo dat

welgestelden zich makkelijker kunnen la
ten aborteren, ze hebben meer financiële 
mogelijkheden. Wie naar Groot-Britannië 
wil voor een abortus moet 1200 gulden beta
len voor de reis en de behandeling. Niet alle 
Ierse vrouwen kunnen dit betalen."

Waarom is het wel mogelijk om naar Groot- 
Britannië te reizen voor een abortus?

"Officieel is het niet mogelijk. In het ko
mende referendum zal ook gevraagd wor
den of vrouwen het recht hebben om naar 
het buitenland te gaan voor en abortus. Van 
4000 Ierse vrouwen is nu bekend dat zij dit 
jaar een abortus hebben ondergaan in Groot- 
Brittanië. Dat gebeurt stiekem. Deze gege
vens komen van Engelse klinieken. Veel 
Ierse vrouwen zijn bang om erover te pra
ten."

Welke vragen worden er precies gesteld in 
het komende referendum?

"Het referendum bestaat uit drie vragen:
1. Mag vrijelijk informatie worden gegeven 
over de mogelijkheden van abortus?
2. Mag er vrij naar het buitenland worden 
gereisd om zich daar te laten aborteren.

3. De zogenaamde substantiële vraag; mag 
er in Ierland voortaan abortus woren onder
gaan wanneer er een wezenlijke en substan
tiële bedreiging bestaat voor het leven van 
de vrouw, anders dan het risico van zelfd
estructie.
De laatste vraag is de moeilijkste en de on
duidelijkste. Tegenstanders vinden het te 
liberaal en voorstanders zien er teveel res
trictie in."

Hoe sta je tegenover het principe dat vrou
wen zich alleen mogen laten aborteren als 
hun leven in gevaar is?

"Daar ben ik het ook niet mee eens. Ik vindt 
dat het niet terzake doet waarom een vrouw 
een abortus wil. Of het economische motie
ven zijn, of dat ze al vijf kinderen heeft, of 
voorbij de 40 is, dat maakt niets uit, ze 
moeten vrij zijn om te kunnen kiezen. "

Is er al niet eerder een referendum gehou
den in Ierland over abortus?

"Ja, dat klopt, het abortus referendum komt 
voort uit een in 1984 gehouden referendum. 
Het referendum wat nu gehouden zal wor
den is bedoeld om de keuze van de mensen 
in 1984 nog eens te achterhalen en te kijken 
of veranderd is. De belangrijkste aanleiding 
is echter de X-case van begin dit jaar. Maar 
wat de Ieren ook zullen stemmen, ze nemen 
meer afstand van hun kerk."

Denk je dat de invloed van de kerk nog 
heel sterk is in Ierland?

"Het gezag van de kerkelijke leer in morele 
aangelegenheden is er nog steeds. Ook al is 
de bevoorrechte positie in 1972 uit de 
grondwet geschrapt. Iedere zondag gaat 84% 
van de Ieren nog trouw naar de mis. De kerk 
heeft overigens al aangekondigd tegen het 
recht op informatie en het recht op reizen te 
gaan stemmen."

Is er een politieke partij in Ierland die een 
duidelijk standpunt inneemt voor of tegen 
abortus?

"De Progressive Democrats, Fianna Fail en 
Fine Gael zijn tegen abortus, maar maken 
een uitzondering als het leven van de vrouw 
in gevaar is. Volgens mij is er niet echt een 
partij met en uitgesproken mening voor of 
tegen abortus, zeker niet met het oog op de 
verkiezingen.
Er is één partij, de Democratie Left, die een 
uitzondering vormt. Deze partij heeft geezgd 
dat een vrouw het recht heeft te beslissen 
over haar eigen lichaam, wat inhoudt dat ze 
voor abortus zijn. Dat vind ik een hele voor
uitgang."

Hoe zit het met voorbehoudsmiddelen in 
Ierland?
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"Voorbehoudsmiddelen zijn volgens de 
grondwet verboden, net als abortus en echt
scheiding. Er worden echter wel uitzonde
ringen gemaakt. Voor de pil moet je toe
stemming van je ouders hebben, dus als die 
niet meewerken, heb je een probleem. 
Condooms zijn in beperkte mate verkrijg
baar. Echter alleen op recept. De maximum 
straf op handel in condooms is in Ierland bij 
wijze van spreken zw aarder dan voor 
drugshandel."

Wat ga jij stemmen het komend referen
dum?

"Ik stem ja, ja en nee. Ja, er mag vrijelijk 
informatie gegeven worden over abortus. 
Ja, er mag vrij naar het buitenland gereisd 
worden voor abortus. En nee op de zoge
naamde substantiële vraag of er in Ierland 
voortaan abortus mag worden ondergaan 
als het leven van de vrouw in gevaar is. Op 
die vraag zeg ik nee omdat ik vindt dat een 
vrouw niet perse in levensgevaar moet zijn 
om een abortus te ondergaan. Ze moet ten 
aller tijden kunnen beslissen over haar eigen 
lijf.

Het referendum werd 25 november 1992 
tegelijk met de verkiezingen in Ierland ge
houden. De m eerderheid van de Ieren 
stemde ja op informatie over abortus, ja op 
reizen naar het buitenland en nee op abor
tus in Ierland. De uitslag van de laatste 
vraag is een beetje vaag. Aan één kant kan 
het betekenen dat de Ieren tegen abortus in 
eigen land zijn onder onder wat voor 
omstandigen dan ook. Aan de andere kant 
kan het betekenen dat de Ieren van mening 
zijn dat abortus in alle gevallen toegestaan 
is en niet alleen als een vrouw in levnsgevaar 
is. Een ding kan uit de resultaten van 
het referendum wel opgemaakt worden: 
voorlopig zal abortus in Ierland illegaal 
blijven.

Carrière, Barrières -deel 4 -

De strijd om het bestaan op 
rijksniveau
d o o r  M au d  d.M . S a rv aas

H oe je  in  de tw eed e  k a m er k u n t  ko m en , z a l  aan  m enigeen a l d u id e lijk  z ijn . D o o r  m id d e l va n  
te le foneren , fa x e n , p ra ten , b e k o k s to v e n  en een r e p u ta tie  hebben  b ij h e t  h o o fd b e s tu u r  is  h e t  
b ij so m m ig e  p a r tije n  g o ed  m o g e lijk  o m  op  een verk iesb a re  p la a ts  op  de l i j s t  te  k o m e n . B ij  
o n ze  m o e d e rp a r tij D 66 g a a t  d a t  o o k  n o g  eens h éé l d e m o c ra tisc h , z o d a t  e r  te v e n s  onder  
g e w o n e  leden zo v e e l m o g e lijk  g e lo b b ied  m o e t w o rd en .

Pas als je in de kamer zit, begint de ware 
strijd om het bestaan. Wie komt het meest 
op TV, wordt het meest geïnterviewd en 
geciteerd? Als je achterblijft kun je het wel 
schudden; je bestaat minder dan de rest. 
Kamerleden moeten zorgen dat ze te pas en 
te onpas in de publiciteit komen, zelfs als het 
complete onzin betreft (iedereen weet nu 
welk kamerlid de Pijproker van het jaar 1992 
is geworden).
Een kamerlid kan helemaal in z'n handjes 
knijpen als er een karikatuur van hem of 
haar wordt geplaatst, of als hij plotseling 
uitgemaakt wordt voor "kroonprins". De 
allergrootste bofferd wordt nagespeeld in 
Keek op de Week. Ook Ed Raket kon indertijd 
niet klagen.

De Bolkestein-methode

Hoe ben je nu de andere kamerleden te slim 
af? Jij moet opvallen, niet de rest. Er zijn 
verschillende methoden denkbaar om dat te 
bewerkstelligen. De eerste is de zogenaamde 
Frits Bolkestein-methode: men neme een 
maatschappelijk probleem. Men blijve het 
aansnijden totdat men het in een basisvorm 
kan gieten. Opkloppen met wat cijfermate
riaal totdat een stijve massa is ontstaan. 
Verhitten totdat een breinaald er droog 
uitkomt. Serveren met loze kreten. Eet 
smakelijk.
De tweede wordt ook wel de Charismatische 
methode genoemd. Slechts weinig kamer
leden kunnen zich dit veroorloven. Men 
heeft hier een vaderlijke manier van spreken 
voor nodig, een charmante lach en een diepe 
stem. Daarbij hoort een roemrucht verleden 
en een onzekere toekomst. Op deze manier 
blijft het charisma en de daarbij behorende 
Personality het publiek voor ogen staan.
En nu de Sterrenslag-methode. Deze me
thode wordt wel gebruikt om een wellicht 
wat vervaagd image te restaureren. Wie 
modderworstelend op de buis verschijnt 
staat tien punten voor.

Ook de Aanrijding-methode heeft effect. Het 
hanteren hiervan zal niet direct positieve 
gevolgen voor de (gedeukte?) reputatie van 
het botsende kamerlid scheppen, maar ver
bindt het desbetreffende object, waar tegen 
aan gereden is, of het geluid, dat vrijkwam 
bij de klap, wel voor eeuwig met zijn of haar 
naam. Altijd geldt: het geeft niet hoe ze je 
noemen, als ze je maar noemen.

Natuurlijk zijn er nog honderden andere 
methoden om op te vallen, maar het kost 
veel tijd en energie allemaal. En dan te be
denken dat een kamerlid eigenlijk ook nog 
andere dingen moet doen! Nu heeft de 
tweede kamer net het besluit genomen dat 
de plenaire vergadering van drie naar twee 
dagen per week wordt teruggebracht. Of dit 
de last van het deelnemerschap aan de 
Survival of the Fittest verlicht, is een vraag 
waarop nog geen antwoord kan worden 
gegeven.

(ingezonden mededeling)

In Guatemala 
heeft de
Nobelprijswinnares 
geen leven.

AMNESTY
INTERNATIONAL

Word lid.
Bel 0 6 -3 2 1 2 2  50
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De Ziener

Het zijn moeilijke tijden .
Enerzijds de calculerende burger die zich 
definitief heeft losgemaakt van de oude so
ciale banden en instituties en anderzijds 
een, mede ten gevolge daarvan, falende 
overheid en politiek, niet langer in staat om 
de samenleving te sturen en steeds meer de 
benodigde legitimiteit ontberend om in een 
tijd van immer voortschrijdende secularisa
tie, ontideologisering en individualisering 
oplossingen aan te dragen en op te leggen.

Is het echter de gehele politiek die antwoor
den schuldig blijft? Nee, er is één man die 
het wèl weet. De gruwelen van onze tijd, de 
onveiligheid, de overwaardering van de 
privacy, het gebrek aan controle door de 
overheid, het maar op terassen rondhangen 
van mensen die niet willen werken, het zoek 
zijn van de moraal en bovenal die ergernis
wekkende graffiti, ze zullen allemaal wor
den aangepakt via een hardere politiek. 
Steekwoorden van deze hardere politiek 
zullen zijn: gemeenschapszin, ophouden met 
zeuren en gewoon aan het werk gaan en

vooral herstel van het natuurlijke gezag in 
de samenleving. Dit laatste berust vanzelf
sprekend bij de arts , de onderwijzer, de 
politicus en de inspecteur.

De man, zeg maar gerust de Ziener, die dit 
voor ons bedacht, heeft het, helaas zo'n beetje 
als enige, wel door. Vroeger, op school, zei 
hij tegen die klasgenoot die altijd in opstand 
kwam: "Pas je toch eens aan, wat heeft het 
voor zin de wereld de schuld te geven?" En 
nu, nu hij volwassen is, steekt het hem dat 
de terassen zo vol zitten terwijl de tuinders 
in het Westland geen personeel kunnen krij
gen. Zie je wel dat er werk genoeg is voor 
mensen die willen werken. Zo eenvoudig 
zit de wereld in elkaar. En alle zaken die mis 
zijn in de samenleving, die beginnen al met 
kleine, simpele dingen. Het niet opruimen 
van de werktafeltjes op school en het be
kladden van muren. Daar ergerde hij zich 
als kind al aan.

Wat hoor ik u nu zeggen? U ruikt de 
spruitjeswalm uit de jaren vijftig? Onzin. 
Wat u ruikt, is de stank van ongewassen 
feodale heersers uit reeds lang vervlogen 
tijden. Alsof er nooit een Verlichting of een

Stom, stom, stom

"Stom, stom en nog eens stom!", dachten wij 
achteraf. We hebben het over het aftreden 
van Mark van Barschot op het congres en 
dan vooral: "waarom hebben wij toen onze 
mond gehouden?" Een soort drempelvrees 
om iets te zeggen voor een zaal van 200 
mensen? Daarom dit alternatief. Eigenlijk 
zijn wij: verbaasd, verontw aardigd en 
kwaad. Wat er bij ons niet ingaat? Nu, dat is 
het volgende:
1. Het Landelijk Bestuur (en vele anderen) 
klagen over het feit dat er niet genoeg ac
tieve mensen zijn bij de JD.
2. Het is sowieso moeilijk om mensen te 
krijgen voor kader-functies en al helemaal 
voor het LB.
Maar wat gebeurt er: als je iemand als voor
zitter hebt, die een goede houding (in ieder- 
geval naar buiten toe) heeft, een perfecte
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spreekvaardigheid heeft, goed op de hoogte 
is van de politiek, die prima kan debatteren, 
die geen popi-jopigedrag vertoont en die 
gerespecteerd wordt door menig politicus, 
leg ons dan eens uit waarom je in hemels
naam diegene "laat" aftreden! Volgens ons 
de stomste fout die het LB gemaakt heeft 
(zonder overleg met de LEDEN!).
Waarom niet iets meer flexibiliteit? Waarom 
geen twee mensen op deze post, b.v. Mark 
voor het externe gedeelte en Ruud voor het 
interne gedeelte. Dit kan een prima combi
natie zijn; wij spreken uit ervaring, want we 
z ijn  a lle tw ee co ö rd in a to r PR & 
Ledenwerving en mede daardoor gaat het 
goed met Den Haag, een kwestie van flexi
biliteit en creativiteit.

Dit kan waarschijnlijk niet vanwege de re
gels. Soms lijken de regels de JD te overheer
sen, terwijl we naar buiten toe maar roepen

Kwaad worden, lachen, huilen, stort je hart uit, 
maar hou het onder de 200 woorden. De redactie 
behoudt het recht stukken in te korten of in het 
geheel niet te plaatsen.

Franse Revolutie hebben plaatsgevonden. 
Waren ze er maar nooit geweest. Lang leve 
de natuurlijke, organische en vooral hiërar
chische maatschappelijke ordening.

En nu wilt u  natuurlijk graag de naam van 
dezé Ziener weten. Welnu, u  had het vast al 
geraden, zijn naam is Eelco Brinkman. Hij is 
het die de problemen waarvoor wij ons aan 
de vooravond van de eenentwintigste eeuw 
geplaatst zien, denkt te kunnen oplossen 
middels een moraal waarvan de geschiede
nis eeuwen terug gaat. Eelco Brinkman, onze 
beoogde volgende minister-president, de 
man met de laser-ogen, denkt het Licht te 
hebben gezien. Helaas is hij er klaarblijkelijk 
zo door verblind dat hij het zich op de he
dendaagse werkelijkheid volledig kwijt is. 
Eelco Brinkman is het beste argument voor 
de paarse coalitie.

Bart Heller

Naar aanleiding van 'W erken, je  best doen, 
niet lantefanteren' (Volkskrant 7-11-92) en 
'Eelco Brinkm an: tien uitdagingen voor 
Nederland in  de nieuw e tijd ' (Volkskrant 27- 
11-92)

dat we zo flexibel en pragmatisch zijn. Nog 
een puntje: er wordt de hele tijd gesproken 
over het "vrijwillig" aftreden van Mark, 
m aar hoe kan er sprake zijn van 
"vrijwilligheid" als acht mensen te kennen 
geven dat ze liever hebben dat je opstapt, tja, 
wie stapt er dan niet "vrijwillig" op? We 
beweren toch pragmatisch te zijn, een hekel 
te hebben aan star gedrag, zullen we dat ook 
een keer in de praktijk gaan brengen!!

N aom i Flight e n  P au lin e  P o n se n , 
n a m e n s  a fd e lin g  G ro o t-D e n  H a a g .
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Ledenopvang: helaas, pin
dakaas

Stel, je bent een nieuw lid van de JD. Je leest 
in de Demo (9.5) alles over een schijnbaar 
interessant congres. Vol enthousiasme neem 
je de trein naar het paradijs "Eikelkamp". 
Daar begroet men elkaar hartelijk (oude 
jongens, krentebrood) en worden de laatste 
nieuwtjes uitgewisseld. Maar, denk je als 
optimist bij jezelf, dat wordt beter! Want, 
wanneer ze weten dat ik een nieuw lid ben, 
zullen ze me met open armen ontvangen. 
Bij de aangekondigde introductie verwacht 
je aanvullende informatie over de gang van 
zaken op het congres, dat je voorgesteld 
wordt aan een aantal andere JD'ers waaruit 
vanzelf de persoonlijke contacten zullen 
volgen. Maar helaas, pindakaas! Noch van 
enig enthousiasme, noch van begeleiding is 
er sprake. Wel ligt er een tafel vol bezaaid 
met allerlei uitnodigingen. Heel leuk en 
leerzaam, maar alleen is maar alleen.
Zo blijft het vrijwel het hele weekend. Je 
moet wel heel sterk in je schoenen staan om 
je op zo'n weekend niet doodongelukkig en

Oude mensen

Echt waar: ik heb geen hekel aan oude 
mensen. Tenminste... als ze een beetje sociaal 
zijn. Helaas zijn veel oude mensen knap a- 
sociaal. Niet met opzet, nee hoor, erger: 
zonder dat ze het weten. Oude mensen, 
meestal vrouwen, die niet alleen een stok, 
steunkousen en een tas op wieltjes, maar 
ook oogkleppen hebben, kan ik niet zo best 
uitstaan.
Voorbeeld: het openbaar vervoer. Oude 
mensen zitten altijd voor in de bus. Als een 
Oud Mens de bus uit wil, blijft zij zitten tot 
de bus stil staat en zijn deuren heeft geopend. 
Dan pas komt het oude lijf in beweging en 
vijf minuten later kan de bus weer verder. 
'Maar anders val ik om!' Je kunt in ieder 
geval dichter bij de deur gaan zitten.
Maar de trein is erger. Hier kunnen oude 
mensen ineens wèl op tijd bij de deur zijn. Ze 
staan er zelfs al vijf minuten vóór het station. 
Die wil er snel uit, denk je dan. Dat valt 
tegen; oude mensen hebben nooit haast. 
Zelf wil je er wèl snel uit. Maar het Oude 
Mens blijft vlak voor de deur op het perron 
staan om eens rustig te kijken welke kant zij 
op moet, en heeft geen idee wat zich achter 
haar, in de deuropening van de trein, af
speelt.
Dus, oude mensen van Nederland: door 
jullie heeft het openbaar vervoer zo vaak 
vertraging. Denk daar eens aan als je klaagt 
over die gratis reizende jeugd van tegen
woordig.

C hris tiaan  B o n e b a k k e r

eenzaam te voelen. Zo kan het dus niet 
langer. Als we zeiken over het feit dat het 
ledenaantal terugloopt, moeten we eerst de 
hand in eigen boezem steken. Wij denken 
dat het anders kan en als voorbeeld nemen 
we een D66-congres. Actieve leden worden 
van tevoren benaderd, om aan het begin van 
het congres 1 uur vrij te maken voor de 
opvang van de nieuwe leden. Deze opvang 
bestaat uit een inleidend praatje over de 
vereniging, het congres, kennismaking met 
een aantal leden en ze in contact brengen 
met leden uit hun afdeling/regio.

Wij vinden dat deze ledenopvang een taak 
is van iedere JD'er die op een congres komt 
(en niet alleen de secretaris Ledenwerving). 
Want het gaat om het overleven van de hele 
vereniging; de JONGE DEMOCRATEN!!

N aorni Flight e n  P au line  P o n sen

Fundamenteel

Deed je vroeger een spelletje 'mens-erger- 
je-niet' voor de gezelligheid, in dit tijdperk 
van vooruitgang zorgt de technologie er 
voor dat we andere 'spelletjes' spelen. 
Computerspellen als 'Super Mario' vinden 
gretig aftrek bij de jongsten onder ons. Het 
verslaan van de computer wordt een obses
sie en zo wordt ontspanning inspanning. 
Ondanks het feit dat de techniek er nog 
altijd voor zorgt dat er zaken worden voort
gebracht die ons leven vergemakkelijken of 
veraangenamen, reageren wij mensen daar 
lang niet altijd even gelukkig op. Ons leven 
wordt steeds ingewikkelder en duurder. 
Het lijkt soms wel of de tijd steeds sneller 
gaat. Er wordt steeds meer van ons verwacht, 
de drang naar prestatie wordt steeds groter. 
Kortom, we houden het gewoon niet meer 
bij.
Stilletjes aan verzuipen we in onze eigen 
welvaart en vinden we het nog vreemd dat 
zich steeds meer sociale en maatschappe
lijke problemen aankondigen. Dat grenzen

‘Laat ons boetseren’

In Nederland bestaat een scheiding tussen 
kerk en staat. Dat is maar goed ook, want 
sinds enkele jaren is het aantal buitenkerke
lijken in ons land groter dan het aantal 
Christenen.

Toch staan we ongemerkt toe dat het Chris
tendom nog altijd als 'de ' Nederlandse 
godsdienst w ordt gezien. Het bekendste 
voorbeeld is de Troonrede, waarin de hoop 
op Gods zegen nooit ontbreekt.

In haar kersttoespraak van 1992 maakte 
Beatrix van de gelegenheid gebruik om de 
beginselverklaring van het CDA nog eens 
uit te leggen. Indirect, via het begrip 'ge
meenschapszin', en direct, via God himself.

Ik vind het helemaal niet erg dat Beatrix 
Christelijk is, zoals ik het ook niet erg vind 
dat ze van boetseren houdt, graag op win
tersport gaat en niet lesbisch is. Maar op het 
moment dat ze in haar toespraken gaat plei
ten voor meer nationale boetseervreugde, 
/o u  ik gaan protesteren. En dus vind ik het 
ook onjuist dat ze zich presenteert als Chris
telijke koningin.

C h ris tia an  B o n e b a k k e r

vervagen en persoonlijke geldingsdrang 
steeds belangrijker blijkt te worden. De toe
nemende criminaliteit, rassenhaat en on
derlinge agressie dragen hier toe bij. Men
selijke emoties moeten toch ergens blijven. 
De 'prijs' die we met z 'n  allen over hebben 
om ons welzijn op pijl te houden wordt 
uiteindelijk steeds hoger. En terwijl de kloof 
tussen welzijn en welvaart groter aan het 
worden is, komt de inhoudelijke betekenis 
van de bewoordingen vrijheid en gelijkheid 
verder in het geding. Maar uiteindelijk draait 
in onze westerse samenleving wel alles om 
deze twee zeer belangrijke begrippen. De 
fundamenten van ons recht.

W e n d e lin e  C le v e n
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5 0  jaar krampachtig vasthouden aan een 
achterhaald dogma

richt plaatsvinden in bijvoorbeeld Alkmaar, 
Almere, Houten en Spijkenisse. En zo ge
schiedde.

Het groene hart: 
onze nationale moestuin
d o o r  J e r o e n  W e e r tm a n

A l  een  h a lv e  e e u w  b e p a le n  de b eg rip p en  'R a n d s ta d ' en  'G ro en e  H a r t ' d e  r u im te l i jk e  
in r ich tin g  v a n  h e t w e s te n  v a n  N ed erla n d . D a t is  een lange ti jd , een tè  lange tijd . D e begrippen  
z i jn  in m id d e ls  a c h te r h a a ld  d o o r  d e  m a a ts c h a p p e l ijk e  ten d en s  t o t  sc h a a lv e rg ro tin g  en  
d ien en  d a a ro m  o m g e ru ild  te  w o rd e n  v o o r  een an d er begrip , b ijvo o rb ee ld  'P a rk s ta d  H o l
land '. A ls  d i t  d o g m a  is  d o o rb ro ken  k a n  er v r i j ged iscu ssieerd  w o rd en  o ver h e t beter b en u tten  
v a n  de p o te n tie s  v a n  h e t  G roene H a rt.

Randstad anno nu

Anno 1992 staan de concepten Randstad en 
Groene Hart nog altijd centraal in het den
ken over de ruimtelijke inrichting van het 
westen van het land. De kracht van deze 
termen blijkt opnieuw uit de manier waarop 
in de Vierde Nota voor de Ruimtelijke Orde
ning op de concepten wordt voortgebouwd. 
In deze rijksnota wordt bijvoorbeeld ge
sproken over 'de Blauwe Kamer' van het 
Groene Hart. Dit is het plassengebied met 
onder andere de Vinkeveense en de 
Nieuwkoopse plassen. Op deze manier vor
men de termen Randstad en Groene Hart 
een bron van nieuwe ideeën.

Eén van de bekendste anekdotes in de ruim
telijke ordening betreft de 'ontdekking' van 
de Randstad. Het verhaal gaat dat Albert 
Plesman in 1935 bij terugkeer van een za
kenreis over westelijk Nederland vloog. Het 
was helder weer en zodoende had hij een 
mooi uitzicht over de verschillende steden 
en de landelijke gebieden daarom
heen. Het viel hem toen op dat veel 
steden vrijwel aan elkaar waren ge
groeid of door middel van kleinere 
plaatsen met elkaar waren verbon
den. Rotterdam bijvoorbeeld is via 
Delft verbonden met Den Haag en 
Den Haag is weer verbonden met 
Leiden. Plesman zag een band van 
steden die liep van Dordrecht via 
Rotterdam  en Den Haag naar 
Haarlem en Amsterdam om te eindi
gen bij Utrecht. Deze rand van steden 
rond een open middengebied vormde 
de Randstad.

/

Sinds deze 'ontdekking' is de naam 
'Randstad' niet meer weg te denken 
uit de nationale ruimtelijke ordening 
van Nederland. Later werd ook een \  
goede naam gevonden voor het open \  
middengebied dat wordt omsloten (, 
door de Randstad: het Groene Hart.
'Groen' wijst op rust en gezondheid. 'Hart' 
refereert aan het vitale belang voor de mens. 
Geen modern reclamebureau had een be
tere term kunnen bedenken.
Deze terminologie geeft niet alleen een be
schrijving van de structuur van westelijk 
Nederland, maar heeft ook een politieke 
inhoud. In een 'groen hart' sta je niet toe dat 
fabrieken worden gevestigd. Dat is zoiets 
als het dichtslibben van bloedvaten: het tast 
de vitaliserende kracht van het hart aan.

Hoe het begon

In 1958, toen de eerste officiële nota voor de 
ruimtelijke ordening van Nederland ver

scheen, vormden de concepten Randstad en 
Groene Hart de basis van het ruimtelijke 
ordeningsbeleid voor het westen van het 
land. De ruimtelijke structuur van het wes
ten werd als zeer bijzonder en waardevol 
beschouwd. Terwijl andere metropolen op 
de wereld (zoals Londen en Parijs) geken

merkt worden door een grote centrale stad 
met daaromheen kleinere plaatsen en lan
delijke gebieden, heeft de Randstad een 
groen hart. Dit is waardevol voor een 'ge
zonde wisselwerking tussen stad en land', 
voor recreatie dicht bij de stad en vooral ook 
voor landbouw dicht bij de steden: bij de 
planners van 1958 stond de hongerwinter 
van 1944/'45 nog vers in het geheugen ge
grift. Toen was de betekenis van de land
bouw voor de voedselvoorziening in de ste
den op een pijnlijke manier duidelijk gewor
den. Het Groene Hart moest dus vrij gehou
den worden voor landbouw, recreatie en 
natuur. Verstedelijking moest uitwaarts ge-

De schaduwkant

Helaas, aan iedere medaille zitten twee kan
ten en dat geldt zeker ook voor het gebruik 
van de concepten Randstad en Groene Hart. 
Het strikt denken binnen het kader van deze 
begrippen sluit ons af van alternatieve 

denkrichtingen. Het kan vernieuwing 
en een vrije benadering van de 
verstedelijkingsproblematiek blokke
ren. Verstedelijking in het Groene Hart 
is a priori onbespreekbaar. Het is zo 
iets als vloeken in de kerk. Maar ook in 
de ruim telijke ordening slaat de 
secularisering toe. Voor sommige pla
nologen is het Groene Hart niet langer 
heilig.

Uitholling

En er zijn gegronde redenen om te 
twijfelen aan het krampachtig tegen
houden van elke vorm van verstede
lijking van het Groene Hart. Er wordt 
flink geknaagd aan één van de belang
rijkste poten onder het Groene-Hart- 
beleid. Dit is de poot van de land
bouw. In de Tweede Wereldoorlog is 
de landbouw in het Groene Hart van 
levensbelang geweest voor de inwo

ners van de grote steden. Anno 1992 is die 
positie van de landbouw echter drastisch 
gewijzigd. Er heeft zich een stormachtige 
schaalvergroting in de landbouw voltrok
ken. Dit heeft geleid tot een geheel andere 
afzetmarkt. Produceerden boeren voor de 
Tweede Wereldoorlog nog veelal voor de 
lokale of nationale markt, nu zijn de Euro
pese en de wereldmarkt toonaangevend. 
Evenwijdig aan die schaalvergroting vol
trok zich een proces van uniformering van 
het landschap: verschillende kleine
landschapselementen als houtwallen en 
knotwilgen werden verwijderd om bewer
king van het land met zware machines mo
gelijk te maken. Dit betekende echter wel
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dat de recreatieve waarde en de natuur
waarde van het landschap sterk daalde. Het 
proces van schaalvergroting heeft de na
tuur- en recreatiefunctie van het Groene 
Hart dan ook drastisch uitgehold.

Parkstad Holland

De effecten van het schaalvergrotingsproces 
in de landbouw alsook in de maatschappij 
in zijn geheel zijn zo ingrijpend dat de tradi
tionele concepten Randstad en Groene Hart 
niet meer voldoen. Er dient een herbezin
ning plaats te vinden op de positie van de 
Randstad in de nationale context en in de 
context van Europa. Het Groene Hart moet 
daarbij niet meer als nationale moestuin 
worden gezien, maar als binnentuin van de 
Randstad w aar het prettig  w onen en 
recreëren is.

De Vierde Nota voor de Ruimtelijke Orde
ning geeft aanzetten in deze richting. De 
Randstad wordt daarin gezien als een on
derdeel van het stedelijk netwerk van Eu
ropa. Er wordt gepleit voor -zoals dat zo 
mooi heet- een internationaal concurrerend 
grootstedelijk vestigingsmilieu. Maar het 
beleid voor het Groene Hart blijft in wezen 
ongewijzigd en dat terwijl daar juist een 
goed internationaal concurrerend woon- 
milieu te realiseren is. Tegen relatief lage 
kosten kunnen op landbouwgronden, waar 
een overschot van bestaat, in het Groene 
Hart grote hoeveelheden woningen worden 
gerealiseerd in een groene omgeving op 
korte afstand van de steden. Als dit op een 
gecoördineerde en bewuste manier gebeurt 
kunnen veel mensen prettig wonen in een 
omgeving met veel recreatiemogelijkheden 
en ook veel natuur. Door het bewust om
springen met de mooie stukjes natuur in het 
Groene Hart, zoals de verschillende plassen 
en riviertjes, en zo mogelijk ook natuur
ontwikkeling, hoeft de natuur hier geenszins 
onder te lijden. Integendeel. De landbouw 
zal langzaam uit het Groene Hart moeten 
verdwijnen waardoor vermestings-proble- 
matiek en de vervuiling van het grond- en 
oppervlaktewater met bestrijdingsmiddelen 
aanzienlijk zullen afnemen.

Het is dus mogelijk om op een positieve 
manier in te spelen op de schaalvergroting 
in de landbouw en de samenleving als ge
heel. Mijn voorstel is: laten we dat dan ook 
doen. Laten we de concepten 'Randstad' en 
'Groene Hart' nu overboord zetten. Ze 
hebben in het verleden goede diensten be
wezen, maar nu is het hoog tijd voor een 
nieuwe generatie. Wat dacht u van het con
cept 'Parkstad Holland'?

Hoe zeggen we het?

Een beetje creativiteit, graag
d o o r  C hris tiaan  B o n e b a k k e r

'Diep geschokt door het bericht over het 
vliegtuigongeluk bij Faro betuigen wij u 
onze gevoelens van diep medeleven met de 
families van de slachtoffers en met hen die 
bij het ongeluk gewond zijn geraakt.' Stop. 
Meer woorden heeft Beatrix niet nodig in 
haar telegram aan directeur Schröder van 
Martinair (waarom aan hem?). Martinair 
zelf hulde zich helemaal in stilzwijgen.
'De hoofddirectie van de Nederlandse 
Spoorwegen betuigt haar diepe medeleven 
met passagiers en personeelsleden die bij 
het treinongeval op maandag 30 november 
waren betrokken. In het bijzonder wil zij 
haar gevoelens tot uitdrukking brengen te
genover nabestaanden en familieleden van 
hen, die bij dit ongeluk om het leven kwa
men of gewond raakten.' Het 'Groot Neder

perkte bijdrage leveren, waaronder de op
richting van een noodfonds. Het echte werk 
moest worden gedaan door al die vrouwen 
en mannen die vanwege hun beroep en 
specialisme ineens in die helse chaos moes
ten werken. Wie moeten we daarbij noe
men?' (...) "We weten zeker dat we met een 
opsomming mensen tekort zullen doen. Ook 
hier geldt: elk woord is te veel en duizenden 
zijn er te weinig. Toch is er één woord dat 
steeds weer bij ons opwelt als we aan de 
afgelopen dagen denken. En dat is respect. 
Respect voor Nederland en Amsterdam. 
Respect voor de inzet en professionaliteit 
waarmee dat onmogelijke werk werd aan
gepakt. Respect voor de eenheid en solidari
teit, die in zo'n veelkleurige gemeenschap 
misschien wel uniek is in de wereld.'

Faro, 27  december 1992.

lands H andboek der N ederlandse  
Medelevensteksten bij Nederlandse Ram
pen voor Nederlandse Instituties', ook zeer 
populair in kringen van ministers die diep 
geschokt of bedroefd zijn, heeft zijn dien
sten weer bewezen. De Nederlandse zui
nigheid heeft toegeslagen in het publiekelijk 
uiten van emoties (indien aanwezig). Het 
gaat toch om het gebaar?
Inderdaad, maar het zou aardig zijn als de 
lezer de indruk krijgt dat het gebaar geen 
verplicht nummer, maar oprechte deelne
ming is. Dat vergt wat creativiteit. Moeilijk, 
maar het kan, zoals EL AL liet zien in haar 
advertenties na de Bijlmerramp. Het vol
gende fragment is afkomstig uit de tweede 
advertentie, van 15 oktober:
'Hoewel we zelf zo noodlottig zijn betrok
ken bij de vliegramp in de Bijlmermeer, 
konden we met ons kleine aantal EL AL- 
medewerkers in Amsterdam maar een be

Ik hoop dat we in 1993 verschoond zullen 
blijven van soortgelijke rampen. Maar mocht 
het noodlot toch weer toeslaan, dan hoop ik 
dat het 'Groot Nederlands Handboek der 
Nederlandse Medelevensteksten bij Neder
landse Rampen voor Nederlandse Institu
ties' in de kast blijft staan. Misschien kunnen 
Beatrix, Nederlandse Spoorwegen, minis
ters en andere instanties een spoedcursus 
volgen bij EL AL. En misschien kan iemand 
Martinair uitleggen dat het een goed gebruik 
is om tenminste iéts van je te laten horen.
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Debatten Maastricht waren verspilde tijd

Niet Europa, maar VN heeft de 
toekomst
d o o r  W o u te r te r  H e id e

D e begin  n o v e m b e r  g eh o u d en  K a m e rd e b a tte n  o ver  h e t V erdrag  v a n  M a a s tr ic h t m o e te n  a ls  
'v o r s te l i jk  b e ta a ld e , v e rsp ild e  t i jd  en  energ ie ' w o rd e n  b estem p eld . D eze  ergerlijke  v e r s p il
lin g  is  h e t  lo g isch e  g e v o lg  v a n  een  sch r ijn en d  geb rek  aan  h is to r isc h  b ese f v a n  o n ze  g ea ch te  
a fg eva a rd ig d en . D a a rd o o r  o n tg a a t h e t  h u n  v o lle d ig  d a t  o n ze  t i jd  n ie t  v r a a g t o m  h o o gdra
ven d e  b e to g en  o ver  een a c h te rh a a ld  M a a s tr ic h ts  verd ra g , m a a r  o m  een z in v o lle  g e d a c h 
te n w is se l in g  o v e r  d e  n o o d z a k e lijk e  reo rg a n isa tie  v a n  d e  V erenigde N a tie s .

Langzamerhand wordt duidelijk dat niet 
alleen in de biologie en de cultuur, maar ook 
in de politiek een evolutielijn valt te ont
dekken, en wel in de zin dat de 'kunst van 
het samenleven' op steeds grotere schaal 
wordt beoefend. Het Verdrag van Maastricht 
spreekt wat dat betreft voor zich. Europa '92 
is echter slechts een fase in het politieke 
evolutieproces, waarvan mag worden aan
genomen dat het uiteindelijk zal leiden tot 
het bedrijven van politiek op wereldschaal: 
een historisch bepaald moment dat evenwel 
niet in de verre toekomst is gelegen, maar 
dat wij momenteel hebben bereikt.

Hierbij is geen sprake van 'wishful thinking'; 
het is te bewijzen. Alleen zal daarvoor naast 
het besef dat de wereldcrisis slechts met een 
mondiale aanpak is te keren, zoals elk wel
denkend mens op zijn klompen aanvoelt, 
nog het besef moeten groeien dat die mon
diale aanpak alleszins mogelijk is met een 
gereorganiseerde VN. Deze realiteit maakt 
van Europa '92 een gepasseerd station, om
dat het (in tegenstelling tot de gereorgani
seerde VN) geen antwoord is op de noden 
van onze tijd.

Reorganisatie VN

Bij de reorganisatie van de VN denk ik met 
name aan het opheffen van de Veiligheids
raad en het schrappen van het dictatoriale 
recht van veto, waardoor de verlammende 
m achtsverhoudingen in onze volkeren
organisatie teniet w orden gedaan. De 
'vredestaak' van de Veiligheidsraad moet 
echter behouden blijven, wat mogelijk is 
door haar over te hevelen naar de Algemene 
Vergadering. Deze kan daardoor uitgroeien 
tot een m ondiaal beleidsorgaan met 
bovennationale bevoegdheden Op basis van 
de mondiaal onderschreven Universele 
Verklaring en het gegeven dat de aarde ons 
'gemeenschappelijk' bezit of erfdeel is

waarover wij het 'gezamenlijk' beheer'of 
vruchtgebruik hebben, kan het bedrijven 
van politiek op wereldschaal werkelijkheid 
worden. De Algemene Vergadering zal in 
staat zijn strijdende partijen tot rede te 
brengen en te verzoenen, het onrecht uit te 
bannen en de wereldproblemen het hoofd te 
bieden.

Consensus

De gehele Tweede Kamer kan zich achter dit 
mondiale ideaal scharen, omdat de daaraan 
gekoppelde 'nieuwe wereldorde' corres
pondeert met het ultieme doel van 'elke' 
politieke partij. Aan de verwerkelijking van 
die nieuwe wereldorde moet eendrachtig 
gewerkt kunnen worden, zonder dat deze 
samenwerking een ideële concessie vereist 
of de ideële grondslag van enige partij on
dermijnt. Het besef aan het eind- of breek
punt van de politieke-evolutielijn te staan, 
houdt namelijk de unieke mogelijkheid tot 
veelzijdige ideologische interpretatie (en 
daarmee tot consensus) in.

Zo kunnen de christen-democraten in de 
Kamer dit eindpunt interpreteren als de 
overgang naar een tijd waarin het heilsplan 
zijn voltooiing zal krijgen. Het beloofde land 
waarin een ieder gerust woont onder zijn 
eigen wijnstok en vijgeboom (1 Kon. 4: 24- 
25), is bijvoorbeeld identiek aan de wereld
omvattende rechtsstaat onder auspiciën van 
de VN. Daarnaast kunnen onze socialistische 
parlementariërs dit punt verstaan als de 
drempel van de beoogde klassenloze maat
schappij: de rechtvaardige mondiale sa
menleving die heeft afgerekend met het 
onrecht-zaaiende kapitalisme. Tenslotte kan 
dit punt door de liberalen in ons parlement 
worden opgevat als de overgang naar de 
wereld waarin de mensenrechten - die met 
name zij hoog in het vaandel hebben staan - 
zijn verwezenlijkt.

Al met al wordt het hoog tijd dat onze volks
vertegenwoordiging haar controlerende 
taak niet meer laat bepalen door de waan 
van de dag, maar zorgvuldig afstemt op het 
evolutionaire aspect van onze tijd. Deze 
zorgvuldige afstemming zal zonder meer 
duidelijk maken dat niet het vasthouden 
aan Maastricht, of de handhaving van de 
koopkracht, of het stimuleren van de export, 
of het verbod op het gebruik van CFK's, of 
de invoering van de 'Krasloterij', maar de 
reorganisatie van de VN momenteel de 
hoogste politieke prioriteit heeft. Aan deze 
prioriteit kan gemakkelijk gevolg worden 
gegeven door de regering kamerbreed op te 
dragen zich binnen de VN in alle openheid 
sterk te maken voor een fundamentele re
organisatie van onze volkerenorganisatie.

48 jaar na dato

Redelijkerwijs gesproken zal deze ideële 
campagne resulteren in een algemene VN- 
conferentie ter herziening van het Handvest. 
Artikel 109 biedt hiervoor uitdrukkelijk de 
mogelijkheid, en bovenal is de tijd ervoor 
rijp. Hiermee kan eindelijk ernst worden 
gemaakt met het besluit dat wij 'als mens
heid' bij de oprichting van de VN in '45 
hebben genomen: 'Komende geslachten te 
behoeden voor de gesel van de oorlog'. 48 
Jaar na dato kan het besluit tot wereldvrede 
beklonken worden, hoe pijnlijk de conse
quenties daarvan voor het 'bevoegd gezag' 
ook mogen zijn. Pijn waarover echter niet 
kinderachtig gedaan moet worden, daar elke 
realist beseft dat met de wereldvrede ook de 
pijnlijke consequenties daarvan al eeuwig 
ingebakken zitten in het politieke evolutie
proces.

(ingezonden mededeling)

In Turkije begint 
een rechtszaak 
op de pijnbank.

AMNESTY
INTERNATIONAL

Word lid.
Bel 0 6 -3 2 1 2 2 5 0
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Democratie in Kenia 
onbegonnen werk?

soepel op tegenover het voormalige moe
derland Groot-Brittannië en met behulp van 
buitenlandse donoren wist Kenya in de 
eerste periode na de onafhankelijkheid een 
aanzienlijke economische groei te bereiken.

d o o r  H e leen  B akker

'Er w o e d t  een g o l f  v a n  d e m o c ra tise r in g  o ver  A fr ik a ',  zo  s c h r ijf t  fo s  v a n  B eurden  in  o k to b er  
1991 in  h e t  m a a n d b la d  In te rn a tio n a le  S a m en w erk in g , om  vervo lg en s te  co n sta te ren  d a t  er 
'zo n d e r  d em o cra tie  g een  ech te  o n tw ik k e lin g  k a n  z i jn '.

De democratiseringsgolf in Afrika past vol
ledig in de liberaliseringstendens die zo 
kenmerkend is voor de tweede helft van de 
jaren tachtig en het begin van de jaren ne
gentig. Zij wordt door Westerse donoren en 
de Wereldbank van harte ondersteund. Een 
vrije-markteconomie en een democratische 
regeringsvorm zijn onlosmakelijk met elkaar 
verbonden en vormen belangrijke voor
waarden voor het bereiken van ontwikke
ling, zo wordt gesteld.

De roep om democratie in Afrika klinkt 
echter niet alleen vanuit het Westen. Ook 
Afrikaanse leiders maken zich sterk voor 
een politiek veranderingsproces. In Zam
bia, Benin, Nigeria en Mali hebben inmid
dels vrije verkiezingen plaatsgevonden en 
ook een aantal andere landen 
heeft de eerste stappen op het 
democratische pad gezet, zij het 
soms nog schoorvoetend.

Ethnic clashes

In Kenya heeft de regering, on
der aanvoering van president 
Daniël arap Moi, zich altijd ver
zet tegen de invoering van een 
democratie omdat Kenya 'nog 
niet rijp ' zou zijn voor deze re
geringsvorm. Pluralisme zal tot 
tribale chaos leiden, zo waar
schuwde president Moi regel
matig. Desondanks heeft hij on
der druk van Westerse Donoren 
én de Kenyaanse bevolking, be
gin 1992 het groene licht gegeven voor een 
meerpartijenstelsel. Direct na de introductie 
van dit meerpartijenstelsel braken heftige 
stammenconflicten uit in verschillende de
len van het land. Tijdens deze zogenaamde 
'ethnic clashes' vonden alleen al in het wes
ten van Kenya duizenden mensen de dood. 
Op 20 maart '92 schrijft Koert Lindijer in 
NRC-Handelsblad: 'De nieuwe democrati
sche orde die het Westen en vele verlichte 
Afrikanen op het continent proberen te ves
tigen, leidt vooralsnog tot méér onrust, méér 
ingrijpen van de strijdkrachten en méér eco
nomische instabiliteit in Kenya'. Ongeveer 
een maand later kopt hetzelfde NRC: 'Kenya 
op rand van burgeroorlog'.

Op het moment van schrijven, ruim een half 
jaar later, staan de eerste verkiezingen 
waaraan meerdere partijen deelnemen voor 
de deur. Het parlement is door president 
Moi ontbonden, en op 29 december (1992, 
red.) zullen de Kenyanen naar de stembus 
gaan om een president, een nieuw parle
ment en een lokaal bestuur te kiezen. Hoe 
groot is de kans op een succesvolle afloop?

Onafhankelijk

Kenya, een voormalige Britse kolonie, werd 
op 12 december 1963 onafhankelijk ver
klaard. Een jaar later, in 1964, werd de 
grondwet die door de Britten was opgelegd 
en die de nadruk legde op een gedecentra

liseerd bestuur, aan de kant geschoven. 
Kenya riep zichzelf uit tot een republiek met 
een centraal bestuur en belangrijke be
voegdheden voor de president. De Kenya 
African National Union (KANU) was de 
regerende partij; Jomo Kenyatta, een Kikuyu, 
werd de eerste president. Als vice-president 
werd Oginga Odinga, een Luo, benoemd.

Kenyatta heeft tot zijn dood in 1978 gere
geerd. Onder zijn bewind groeide Kenya uit 
tot één van de meest stabiele en welvarende 
landen in Afrika. Kenyatta heeft zich nooit 
bekeerd tot het socialisme, waartoe veel 
andere Afrikaanse leiders van jonge staten 
zich aangetrokken voelden. Hij stelde zich

Deze groei kwam echter voornamelijk de 
Kikuyu, de stam waaruit de president af
komstig was, ten goede. Tegen deze over
heersing van de Kikuyu klonken maar 
weinig protesten. Dit was voornamelijk te 
danken aan de persoon van Kenyatta. De 
president, die beschouwd w ordt als de 
grondlegger van de Kenyaanse onafhanke
lijkheid, genoot groot gezag en was een 
geliefd persoon bij het hele Kenyaanse volk. 
Hij bezat een groot charisma en zijn 
populariteit was enorm. Kenyatta duldde 
echter geen politieke tegenstand. Toen vice- 
president Odinga in  1966 een linkse 
oppositieparij opzette, verdween hij zonder 
pardon achter de tralies. De partij werd 
verboden. Ook ander politieke tegenstan
ders werden zonder enige vorm van proces 
vastgehouden.

Toen Kenyatta in 1978 stierf, werd hij opge
volgd door zijn vice-president Daniël arap 
Moi, een Tugen-Kalenjin uit Baringo. Hoe
wel Moi niet de uitstraling en onsterfelijke 
roem van zijn voorganger bezat, slaagde hij 

er toch in de stabiliteit in Kenya 
te behouden. Hij maakte op 
voorzichtige wijze een einde 
aan de Kukuyu-overheersing 
die onder Kenyatta was ont
staan, door meer aandacht uit 
te laten gaan naar minder- 
heidsstammen en achtergeble
ven gebieden. Tegelijk stapte 
hij af van het krampachtige 
centrale beleid van Kenyatta. 
In juni 1982 deden officieren 
van de Kenyaanse luchtmacht 
een poging tot machtsover
name. Met deze coup kwam 
een einde aan de korte periode 
van vrijheid die de Kenyanen 
genoten. Moi nam de touwtjes 
weer strak in handen, om ze de 
eerstkomende tien jaar niet 

meer los te laten.

Kalmte

Het land werd officieël tot éénpartijstaat 
uitgeroepen, iets wat het in praktijk al sinds 
de onafhankelijkheid was. Ook binnen 
KANU, de enig toegestane partij, werd de 
discussie in de kiem gesmoord.

Ondertussen wist Moi met zijn beleid de 
stabiliteit te handhaven; dit tot tevredenheid 
van de buitenlandse investeerders en Wes
terse donoren. Vergeleken bij buurlanden 
Somalië, Ethiopië, Sudan en Uganda was 
Kenya een toonbeeld van kalmte. Door
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Westerse donoren kreeg het land dan ook 
een voorbeeldfunctie opgelegd t.o.v. de rest 
van de regio: de buitenlande hulp stroomde 
binnen. Moi werd geen strobreed in de weg 
gelegd, zolang hij zijn autoritaire, maar ka
pitalistische beleid voortzette.

Aan het eind van de jaren tachtig nam de 
politieke onrust in Kenya echter toe. Tege
lijk met de wind van veranderingen in Oost- 
Europa, klonk ook in Afrika de roep om 
veranderingen in het politieke systeem, ook 
binnen regeringskringen.

De politieke crisis barstte los toen in februari 
1990 het verminkte lichaam van Robert 
Ouko, de Minister van Buitenlandse Zaken, 
naast het Victoriameer werd aangetroffen. 
Geruchten deden de ronde dat de regering 
de hand zou hebben gehad in de dood van 
Ouko, een Luo én een politiek tegenstander 
van Moi. Op veel plaatsen ontstonden 
spontane demonstraties tegen de KANU- 
regering en de persoon van de president. 
Tegen de demonstranten werd hard opge
treden, maar de regering bleek niet in staat 
hun de mond te snoeren. In verschillende 
delen van het land, maar vooral in Central 
Province, woonplaats der Kikuyu, braken 
rellen uit. Ook in de hoofdstad Nairobi klonk 
het protest steeds luider.

Donoren, waaronder de Wereldbank en het 
IMF, besloten in december 1991 de hulp
gelden aan Kenya op te schorten: het land 
voldeed niet langer aan de eisen die op 
economisch en politiek vlak gesteld wor
den. Dit betekende een flinke strop voor 
Kenya, dat voor een groot deel afhankelijk is 
van donorhulp. In februari 1992 ging pre
sident Moi uiteindelijk overstag: de vrijheid 
om politieke partijen op te richten was vanaf 
dat moment een feit.

De introductie van een meerpartijenstelsel 
heeft echter geen einde gemaakt aan de 
onrust in Kenya. Minderheidsgroepen die 
zich in sterke mate identificeren met de 
persoon van Moi, vrezen dat een meer- 
partijensysteem automatisch zal leiden tot 
een overheersing van de grotere stammen, 
zoals de Kikuyu, Luo en Luyha.

Toekomstverwachtingen

De toekomstverwachtingen voor Kenya zijn 
niet rooskleurig. Ook in dit land heeft de 
recessie van begin jaren '80 hard toegeslagen. 
Het overheidstekort is sterk toegenomen, 
tegelijk met de buitenlandse schuld, die in 
1987 een recordhoogte van $ 3800 miljoen 
bereikte. Kenya heeft te kampen met een 
groot aantal problemen dat een economische 
opleving op korte termijn zeer onwaar
schijnlijk maakt. Allereerst is daar de enorme 
bevolkingsgroei. In de periode 1980-1985 
was Kenya het land met de hoogste na

tuurlijke groei ter wereld, nl. 3,9% per jaar. 
Momenteel telt Kenya 28 miljoen inwoners, 
voor het jaar 2000 wordt dat aantal op 35 
miljoen geschat en voor het jaar 2025 op 83 
miljoen. Het is nagenoeg onmogelijk om de 
groei van de werkgelegenheid gelijk op te 
laten gaan met deze exponentiële bevol
kingsgroei. Zelfs de informele sector, waarin 
veel Kenyanen een baantje hebben gevon
den, kan hier geen uitkomst bieden.

De Kenyaanse economie is afhankelijk van 
onvoorspelbare factoren als het klimaat en 
prijzen op de wereldmarkt. De regering staat 
machteloos tegenover dit soort problemen:

zij is niet instaat de regenval te beïnvloeden, 
noch de omvang van de koffieoogst in 
Brazilië. Vanwege de aanhoudende droogte 
heerst er in het Noorden van Kenya een 
hongersnood, waarbij dagelijks mensen 
omkomen door een gebrek aan voedsel. De 
inkomsten uit het toerisme, de belangrijkste 
verschaffer van buitenlandse valuta, zijn 
vanwege de politieke onrust het afgelopen 
jaar met 40% afgenomen. Ook het aantal 
vluchtelingen uit buurlanden als Somalië, 
Ethiopië en Sudan vormt een groot pro
bleem. Vluchtelingenkampen zitten over
vol, en groepjes vluchtelingen trekken ro
vend en plunderend door de Districten.

De omstandigheden schreeuwen om een 
overheid die actie onderneemt, de mouwen 
opstroopt en een gezond economisch beleid 
uitstippelt. Hiervan is echter geen sprake in 
Kenya. Corruptie viert hoogtij, politici tonen 
zich m eer bezorgd om hun eigen 
portemonnee en machtspositie dan om het 
lot van hun landgenoten. De verschillende 
partijen en presidentskandidaten houden 
zich bezig met het uitwisselen van be
schuldigingen en verdachtmakingen, zon

der een woord te besteden aan de economi
sche situatie in Kenya of oplossingen aan te 
dragen voor de problemen waar het land 
zich voor gesteld ziet. Politieke programma's 
ontbreken, de richting waarin Kenya zich 
zou moeten begeven is volkomen onduide
lijk, donoren hebben vooralsnog hun handen 
van het land afgetrokken en de discussie 
heeft een niveau bereikt waarvan de hon
den geen brood lusten.

Democratisering?

Voor een relatieve buitenstaander als ikzelf, 
is het moeilijk de situatie op de juiste waarde 
te schatten. Wat ik wel weet, is dat wat 
mensen hier onder 'democratie' verstaan, 
mijlenver afwijkt van wat in Europa als 
democratie geldt. En dat is ook niet ver
wonderlijk. Democratie is hier niet gegroeid, 
maar in de samenleving geparachuteerd. 
Evenals de 'modernisering' en de 'econo
mische vooruitgang' van de jaren '50 en '60, 
is democratie een concept van Europese 
makelij, waarvan niet zonder meer vaststaat 
dat het geschikt is voor de Afrikaanse con
text. Waar in Europa sprake is van een jaren
lang evolutionair proces (van burgerlijke 
rechten naar politieke rechten naar parle
mentaire zeggenschap etc.), zijn de achter
gronden in Kenya van een heel andere aard.

Ik wil niet zeggen dat het democratiserings
proces gestaakt moet worden en dat Kenya 
beter een dictatuur kan blijven. Uiteindelijk 
denk ik dat democratie het meest bevredi
gende systeem is, ook, en misschien zelfs 
juist, in een heterogene samenleving als 
Kenya. Maar het is niet een systeem dat je 
zomaar in kunt voeren, zonder stil te staan 
bij de traditionele structuren van een land. 
De consequenties van een overhaast op
dringen van een democratische regerings
vorm zouden wel eens rampzalig kunnen 
zijn voor de verdere ontwikkeling van 
Kenya.

Heleen Bakker, oud-Internationaal 
Secretaris van de JD, loopt op dit moment 
stage in Kenya.
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J D A T E
ïn Up to JDate worden korte berichten opgeno
men. Alle nieuwtjes uit de vereniging vind je 
op deze pagina.

Discussie over organisatie JD

Den Haag - Het Landelijk Bestuur heeft tij
dens haar LB-vergadering van 13 december 
besloten een commissie in te stellen om de 
organisatie-structuur van de JD te onder
zoeken. De afgelopen paar jaren is het aantal 
afdelingen in de JD gegroeid. In de regio's 
met afdelingen zijn er talloze discussies over 
de taakverdelingen  tussen  regio-en 
afdelingsbesturen. Afdelingen staan dichter 
bij de leden, en voor de regio's blijft er vaak 
niet meer over dan ledenwerving in de 
afdelingsvrije gebieden, het uitbrengen van 
een regioblad en het organiseren van 
introductieweekeinden. Afdelingen krijgen 
daarentegen niet rechtstreeks geld van de 
vereniging, maar worden gefinancierd via 
de regio's.
In de verening staat de huidige structuur ter 
discussie; men wil af van de regio's of ze 
samenvoegen tot superregio's. De commissie 
van het LB zal hier ondermeer na onderzoek 
doen. Omdat het een ingrijpende operatie 
is, waarbij waarschijnlijk ook de reglemen
ten moeten worden aangepast, zal de dis
cussie pas op het najaarscongres kunnen 
worden afgerond. De commissie, bestaande 
uit Hinke Post (Voorzitter), Raymond Jeene 
(afd. Rotterdam), Mario Fruianu (afd. Den 
Haag), Erwin Snoeken (reg. Groningen), 
Mirjam van Dijk (Reg. Utrecht) en Sjoerd 
van Geffen (reg. Gelderland), zal reeds op 
het komend congres verslag doen. (PL)

Illegalen mogen blijven

A m sterdam  - De afdeling Amsterdam van de 
JD sprak zich uit tegen het vervolgen en 
uitzetten van illegalen, die zich hadden in
geschreven als gedupeerden na de 
Bijlmerramp, maar wiens verzoek werd af
gewezen. Hiermee reageerden zij op de 
uitspraken van B.P. Paternotte in Demo 9.5. 
Patemotte was van mening dat de gegevens 
van de illegalen gebruikt moesten worden, 
om hen op te sporen en uit te wijzen. Boven
dien was de afdeling van mening dat het 
Illegalendebat in Nederland op verkeerde 
gronden wordt gevoerd. Een groot deel van 
de illegalen werkt en hun enige probleem is 
het ontbreken van een verblijfsvergunning. 
De vraag wanneer iemand illegaal is en op 
welke gronden zijn verblijfsvergunning 
wordt geweigerd, wordt in het huidige de
bat zelden gesteld. Er bestaan economische 
redenen om illegalen te handhaven. Zij zijn 
door hun status vele male goedkoper dan 
legale krachten. De afdeling nam wel het 
standpunt in dat meer zorgvuldigheid bij 
openbare instellingen, zoals de gemeente
lijke bevolkingsregisters, moet worden be
tracht.
De Amsterdammers vergaderden op 16 de
cember niet alleen over het illegalen-debat, 
maar eveneens werd er een geheel nieuw 
bestuur gekozen. Francien Al werd gekozen 
tot nieuwe voorzitter en volgde Hinke Post 
op. Edwin Peek (SLWO), Marko van Lierop 
(SPR), Karien Hoogenboezem (AS) en Jeroen 
Weertman (W O) kwamen eveneens in het 
afdelingsbestuur en oud LB-lid Henk 
Gossink wordt hoofdredacteur van de Vrije 
Zinnen. (PL)

2 0  ja n u a r i  1993

Forum over illegalen

U trecht - De illegalen houden ook de ge
moederen in Utrecht bezig. Woensdag
avond 20 januari wordt door de JD-afdeling 
Utrecht een forumavond over illegalen ge
organiseerd. Hieraan werken Gerrit-Jan 
Wolffensperger (D66 Tweede Kamerlid), een 
politiecommissaris uit Amsterdam en een 
woordvoerder namens de illegalen mee. Het 
forum wordt gehouden in Het Hart van 
Utrecht, Voorstraat 10. Voor meer informatie 
kan je bellen met Wim Rampen, 030-431376.

Huisstijl-discussie

Den Haag - Na de invoering van de ver
nieuwde huisstijl, afgelopen jaar, is de dis
cussie over dit hekele onderwerp weer aan 
het opbloeien. Leden die met het nieuwe 
schuine logo werken, klagen over de (tech
nische) problemen en het ongemak van deze 
huisstijl.
Eind 1991 bracht een LB-voorstel voor een 
geheel nieuwe huisstijl een felle discussie op 
gang. Op het novembercongres besloot de 
vergadering, na drie stemronden, het oude 
JD-logo te 'vernieuwen' door het schuin te 
zetten. Met slechts enkele stemmen verschil 
won dit voorstel het van het professionele 
LB-ontwerp. De bezwaren tegen het nieuwe 
voorstel bleken reeds bij de invoering; bij 
het ontwerpen van allerlei materialen viel 
het schuine logo niet goed te verwerken en 
ook moest er met een duurder drukprocedé 
(omdat het logo tegen de rand van het papier 
staat) worden gewerkt.
Op het voorjaarscongres'92 verklaarde de 
nieuwe SLWM, verantwoordelijk voor het 
invoeren en handhaven van de huisstijl, dat 
hij niet van plan was iets aan de huisstijl te 
veranderen. Raymond van Doom: 'Read my 
lips, no new huisstijl'. Maar inmiddels wordt 
ook hij geconfronteerd met een onwillige 
vereniging. Regio's en afdelingen voeren 
verschillende versies van zowel het oude als 
het vernieuwde logo, wat de essentiële een
heid niet ten goede komt.
In hoeverre de ontevreden leden ook daad
werkelijk met voorstellen komen, dat is af
wachten. Doorgaans wordt er veel geklaagd, 
maar ontbreekt de actie. (PL)

BESLUITELOOSHEID TROEF:

Wil je een weekend lang niets, maar dan
ook helemaal niets besluiten?

Dan is het Jt-weekend wat voor jou!

PI staat voor Politiek & Inhoudelijk, dus: 
-discussies 
-workshops 
-spellen 
-debatten

tc-WEEKEND

Het weekend wordt gehouden in "onse 
Bliscop' in Amerongen op 13 en 14 fe
bruari. Het kost je ƒ35,- voor een weekend 
en ƒ15,- voor één dag.

Meld je aan bij het Landelijk Secretariaat; 
070 -3858109.

de werkgroepen van de JD; helemaal n
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6 m a a r t  1993

Themadag medische Ethiek

A m sterd a m  - In samenwerking met de JS, 
JOVD, CDJA en GPJC en de drie studie
verenigingen Geneeskunde van de UVA, de 
VU en de HBO-V organiseert de JD 6 maart 
een themadag in Amsterdam over medische 
ethiek. De ethische aspecten van de medische 
wetenschap en de rol van de politiek daarin 
zal worden behandeld door prominente 
sprekers als staatsecretaris Simons, Mevr. 
Netelenbos (voorzitter vaste kamercom
missie gezondheidszorg, PvdA), dhr. 
Kohnstamm (D66), dhr. Lansing (CDA), 
prof. Borst (vice-voorzitter gezondheids
raad) en prof. Van Asperen (hoogleraar 
Ethiek, UVA).
De Dag zal bestaan uit workshops, fora en 
een debatspel. Voor informatie kan je bellen 
met Jinny Boer, 020-6869836.

Modeldiscussie met Jonge 
VVD’ers

Den Haag -M aandag 14 december vond het 
forum 'Nederland in het jaar 2000' plaats in 
het Provinciehuis in Den Haag. De avond 
was georganiseerd door de JD-afdeling 
Groot-Den Haag samen met de Jonge Socia
listen, het CDJA en de Jonge W D 'ers. In de 
moderne, maar niet echt mooie vergaderzaal 
van Provinciale Staten volgden tientallen 
jongeren de discussie tussen Kamerleden 
van de vier grote partijen. Met name de JS 
(zoals altijd) en de Jonge W D 'ers bemoei
den zich, soms te opdringerig, met de dis
cussie.
De Jonge W D 'ers vormen een apart clubje. 
Ze zijn iets ouder en dus (nog) iets rechtser 
dan de JOVD en gedragen zich ook zo. Tij
dens de discussie over de studiefinanciering 
praatten de Jonge W D 'ers als 'pappa over 
zijn studententijd'. Zij déden tenminste nog 
iets aan hun studie en hadden toch een leuke 
tijd. Maar tegenwoordig...
Overigens kwam het thema 'Nederland in 
het jaar 2000' nauwelijks ter sprake. Het was 
een discussie-avond volgens het standaard
model (met vijf stellingen) en bood dus ook 
precies wat je ervan kon verwachten: aardige, 
niet al te diepgaande discussies waarover 
iedereen kon meepraten. Met name de am
biance van de vergaderzaal van Provinciale 
Staten gaf de avond echter toch iets extra's. 
Net als de Jonge W D 'ers natuurlijk. (CB)

Politiek om over na te den
ken

Den Haag - Afgelopen maand is de nieuwe 
basisbrochure verschenen. De basisbrochure 
is bedoeld voor nieuwe JD-leden en 
geïnteresseerden en bevat veel informatie 
over onze organisatie. Het boekwerk is ge
schreven door Mare Veen, oud Secretariaat- 
smedewerker van de JD. Het is verkrijgbaar 
op het JD-secretariaat. (PL)

Ruud van den Brink wint 
Gooische Wisselmatras

Nog een beetje overdonderd door z ijn  succes 
bekijkt ]D -voorzitter R u u d  van den Brink de 
door hem veroverde Gooische Wisselmatras. H ij 
won d it curieuze kleinood, een klein poppebedje 
m et een rood matrasje, op 1 december j.l. tijdens 
een discussie-avond van de ]D-afdeling 't Gooi. 
M et z ijn  stelling 'Het is de taak van de overheid 
om de burgers op te voeden' w ist h ij de meeste 
bezoekers te overtuigen. H iermee liet hij vier 
D66-debaters, onder w ie het Tweede-Kamerlid 
D ick D om m el en de U trech tse  S ta te n 
fractievoorzitter jan  Prevoo (w innaar van de 
Gooische W isselmatras in  1991), achter zich. 
Eind d it jaar v in d t de derde editie van ‘De 
Gooische W isselmatras' plaats. R u u d  kondigde 
aan zijn  trofee dan te komen verdedigen. (CB)

RIKCOS
Voorbij de magie

O
01'Met het oog op 1992 hebben we 

besloten te fuseren met de concur
rent. Daarbij worden 5000 arbeids
plaatsen overbodig. Deze move is noodza
kelijk om in het Europa van 1992 een goede 
uitgangspositie te verwerven,' zei een 
direkteur in 1986.
'1992 betekent een ommekeer in de Euro
pese geschiedenis. Het kwalijke verleden 
van onderlinge oorlogen en vreemdelin
genhaat wordt definitief begraven,' zei een 
politicus in 1987.
'1992 wordt het jaar van de Europese consu
ment. Door de open grenzen vallen kostbare 
en tijdrovende grensformaliteiten weg, 
wordt de concurrentie vrijer en krijgt de 
klant dus goedkopere produkten,1 zei een 
postmoderne econoom in 1988.
'De muur is gevallen. Spoedig zal niet alleen 
West-Europa, maar heel Europa het voor
beeld van 1992 volgen en opgaan in het 
Europa van de vriendschap der volken,’ zei 
een idealist in 1989.
'Door de Europese eenwording zal de eco
nomische groei in heel Europa vanaf 1992 
sterk toenemen,' zei een econoom in 1990. 
'Alleen snelle erkenning van zich afschei
dende republieken kan bloedvergieten 
voorkomen. Met het oog op 1992 moeten we 
hieruit de lering trekken dat we het proces 
van Europese integratie moeten verdiepen 
en versnellen,' zei een Duitser, of was het 
een Fransman, in 1991.
Het magische jaar 1992 werd het jaar van 
een eigenlijk Deens 'nee', van oneigenlijke 
Britse sabotage, van opkomende vreemde
lingenhaat in Frankrijk en België, van fascis
tisch geweld in Duitsland, van rampen in 
Nederland, van valutacrises en economi
sche slapte in heel Europa en van een beest
achtige oorlog in Joegoslavië. We waren blij 
dat 1992 kwam, maar nu zijn we blij dat het 
voorbij is.
Of ik nu nog goede voornemens heb? Ja 
hoor, ik richt me dit jaar in de eerste plaats 
op het oplossen van de problemen die ik 
dagelijks tegenkom en in de tweede plaats 
op het bereiken van hoogdravende idealen. 
In die volgorde, en niet andersom. 1992 is 
dood, leve 1993!

18 januari 1993
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Adressen

Voorzitter a.i.
Ruud van den Brink 
Vrolikstraat 381-11 
1092 TD Amsterdam 
020-6937530

Algemeen Secretaris
Arend-Henk Huzen 
Molukkenstraat 42 
9715 NV Groningen 
050-717537

Penningmeester
Paul Bijleveld 
Winschoterdiep 153-A
9724 GR Groningen 
050-186006

Secretaris Politiek 
Remko van Oijen 
Hereweg 112
9725 A] Groningen 
050-266708

Secretaris Organisatie
Pieter Moens 
Jan Voermanstraat 22 
7556 KT Hengelo 
074-429793

Secretaris Public Relations
Marcel van Silfhout 
Van der Weteringenstraat 33 
3581 EB Utrecht 
030-340509

Internationaal Secretaris 
Suzanne Bakker 
Ravenhorst 61 
2327 AG Leiden 
071-221728

Secretaris Scholing en Vorming
Jos van der Wijst 
Vivaldistraat 19 
5283 KP Boxtel 
04116-86560

Hoofdredacteur DEMO a.i.
Colette Phlippeau 
Muntkade 136 
3531 AK Utrecht 
030-960364

Landelijk Secretariaat
Jan Spaans
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070-3858109
(ma.-do. van 9.00-17.00 uur)

Agenda

Januari

18 'Europa 1993' met D.Eisma in
Rotterdam, info Raymond Jeene 
(010-4532127)

23 Confrontatie met D66 in Arnhem, 
info Jos van der Wijst (04116-86560)

26 'Het lot van Tibet" in Rotterdam, 
info Raymond Jeene (010-4532127)

29/30 'Europe in doubt'-conferentie van 
JD, JS, JOVD, JASON, AEGEE en 
SIB, MECC Maastricht, info JD: Jan 
Spaans (070-3858109)

Februari

6 Kaderdag, info Pieter Moens (074-
429793)

13/14 7t—'weekend
25 Bezoek Radikal Ungdom Dene

marken aan Nederland

Maart

2 Binnenhofexcursie Den Haag, info
Jos van der Wijst (04116-86560)

6 Vertrek Radikal Ungdom
6 Medische ethiekdag in Amsterdam

met CDJA, JOVD en JS, info Karien 
Hoogenboezem (010-6164924)

12/20 Seminar of Sociaal-Liberalisme in 
Amsterdam , info Suzanne Bakker 
(071-221728)

28 INF05, info Suzanne Bakker (071-
221728)

Politiek Café

Voor de regio's en afdelingen die niet vermeld 
z ijn , word je  verzocht contact op te nemen met 
een regiohestuurslid

Am sterdam : eerste maandag, 21.00, P96, 
Prinsengracht 96.

Den Haag: derde dinsdag, 20.00, Café Korzo, 
Prinsessestraat 44.

't Gooi: laatste zondag, 20.30, café Dudok, 
Hilversum

Groningen: tweede donderdag, 22.00, Paard 
van Troje, Kromme Elleboog.

Leiden: tweede dinsdag, 21.00, 't Keizertje, 
Kaiserstraat 4.

Nijmegen: twee woensdag, 17.00, De Fiets.

Rotterdam: tweede maandag, 21.00, De Dijk.

Twente: derde woensdag, 20.00, De Beiaard, 
Hengelo.

Utrecht: eerste woensdag, 20.00, De Kijker, 
Lange Janstraat.

Zoetermeer: eerste donderdag, 20.00, The 
Old Pall, stadshart Zoetermeer.

o Ik word lid van de Jonge Democraten voor ƒ 20,- per jaar ■
o Ik word gratis proeflid van de Jonge Democraten voor de duur van één jaar* 1

voornaam: |

achternaam: .

adres: I

postcode: ■

woonplaats: ■

telefoon: I

geboortedatum: *

handtekening |

" bon

I *aankruisen wat van toepassing is
I___________________________ -I
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M a r K a n t

M ark v a n  B arscho t

1992. Wat voor jaar had het moeten worden? 
1992 was het magische jaar van de Europese 
eenwording en de vreedzame variant van 
de Nieuwe Wereldorde. Een hoopvol jaar, 
symbolisch voor het eind van de enge 
hokjesgeest in Europa en het begin van in
ternationale samenwerking en verbroede
ring.
Dat had 1992 moeten worden, een jaar waar 
je in donkere tijden herinneringen aan op
haalt om moed uit te putten.

Iedereen weet dat het niet zo gegaan is. De 
buurvrouw van de overkant sprak al van 
een Annus Horribilis. Het fenomeen con
centratiekamp heeft na 45 jaar zijn comeback 
gemaakt in Europa. Op andere continenten 
zijn de kampen nooit verdwenen maar daar 
zaten tenminste geen mensen met wie je ooit 
nog eens hebt zitten drinken. En onze steeds 
cynischere kranten melden ons dat de EG 
niet bij machte is een pas
send antwoord te vinden op 
deze ernstige problematiek'.
Een slechte start voor het jaar 
van de hoop.
In Somalië voltrekt zich een 
ramp van helaas niét onbe
kende omvang, door som
mige onbenullen zoals NOS- 
journaal ook wel verward 
met anarchie. Na het verlies 
van Bush in de verkiezingen 
besluiten de VS tot een zorg
vuldig geregisseerde (CNN) 
vredesoperatie 'herstel hoop'. 
Nietsvermoedend bekijk je de 
live-landing-show van CNN 
en bekruipt je de angst dat 
het er hier gaat om de hoop van CNN te 
herstellen, op hoge kijkcijfers. Hun laatste 
hit-serie 'War in the Gulf' dateert tenslotte 
alweer uit 1991. Die angstdroom blijkt wer
kelijkheid als de Amerikanen met een strak 
gezicht zeggen dat ze over een paar weken 
klaar denken te zijn. En het is ook niet echt 
nodig om al die wapens in beslag te nemen. 
Arm Somalië als het straks wegens dalende 
kijkcijfers geen hot-item meer is.

Overigens gaat de vervuiling van de zeeën, 
bossen en de lucht intussen vrolijk door. 
Evenals de kap van het regenwoud, de jacht

op bedreigde diersoorten, de sloop van de 
ozonlaag en WAO, de verscheping van plu
tonium, de groei van de wereldbevolking 
en van de afvalberg. Wist je dat de drie 
warmste zomers van deze eeuw in de afge
lopen vijf jaar zijn gevallen? En maar blijven 
ontkennen dat het broeikaseffect bestaat. 
We zijn het erover eens dat het nog tiental
len jaren duurt, voordat we het broeikas
effect wetenschappelijk kunnen aantonen. 
We zijn het er ook over eens dat het tegen die 
tijd wel eens te laat kon zijn om er nog wat 
tegen te doen.
1992, jaar van hoop of cynisme??? Is het je 
trouwens ook opgevallen dat we dit jaar nog 
minder van minister Alders hebben gehoord 
dan in 1991?

1992 is bovendien weer een nieuw hoogte
punt in het na-oorlogse leven van extreem
rechts in Europa. Fascistisch geweld in

I " :
Duitsland komt weer in de buurt van niveau 
'32. Zoals Freek de Jonge al zei: 'commu
nisme bleek uitroeibaar, omdat het een uto
pie is die buiten de mens ligt, fascisme is 
onuitroeibaar, omdat het in ieder mens zit'. 
Hoe zat het dan in ons eigen landje in 1992? 
Hoopvol? Een korte opsomming. 'We' zijn 
zeer onterecht geen Europees kampioen 
geworden, het kabinet is nog steeds niet 
gevallen, in tegenstelling tot een aantal 
vliegtuigen en een enkele trein. Rampen die 
in onze doorgaans zo degelijke media heb
ben geleid tot een merkwaardige cocktail

van medeleven (geen Frank Masmeijer op 
TV) en lijkenpikkerij (elke traan uitvergroot 
in slowmotion op de buis).
Eens te meer ook blijkt de nationale poli
tieke agenda op de verkeerde manier te 
worden opgesteld. Je zou verwachten dat 
wijze mensen via politieke partijen aandacht 
vragen voor onderwerpen die in de nabije 
toekomst een rol gaan spelen.
Maar de waan van de dag blijkt immer meer 
in im portantie toe te nemen. Zonder 
Bijlmerramp hadden we nooit het schande
lijke 'illegalendebat' hoeven mee te maken. 
Een foutieve interpretatie van cijfers uit on- 
derzoekjes in Dordrecht en Groningen leidt 
zelfs tot de politieke roep om een parlemen
taire enquête naar bijstandsfraude. Moet ik 
dan vreemd opkijken van een krantebericht 
dat meldt dat de jongeren in Nederland 
vinden, dat er veel te veel buitenlanders in 
Nederland wonen (wilt U de volgende keer 

ook aan deze jongeren vragen 
hoeveel buitenlanders zij den
ken dat er in ons land wonen?). 
Moet ik verbaasd zijn dat die
zelfde jongeren vinden 'dat het 
met de uitkeringen best wat 
minder kan?' Ik verbaas me 
zelfs niet dat men niet gevraagd 
heeft hoeveel de uitkering be
draagt, hoeveel er vanaf moet 
kunnen en over welke uitke
ringen we het in Godsnaam 
hebben?
Wellicht nog erger dan de cyni
sche politiek zijn de platte, 
kortzichtige en oppervlakkige 
media.

Het schijnt een goede gewoonte te zijn om 
na zo'n verhaal te eindigen met een sprankje 
hoop of een komische noot ter relativering. 
Maar waarom zou ik? Omdat president 
Clinton heeft gezegd dat in '93 alles anders 
wordt? Whoeha!!!!!!!!

20 januari 1993
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Time for a change
We ko n d en  h e t n ie t  la ten . In  deze  D E M O  tre f je  w eer  een p a a r  k le in e  veranderingen  aan . D e ko p jes  
v a n  U p to  J D ate  en D 'E m o tie s  z i jn  -  o m  h e t  m e t  een d u u r  w o o rd  te  zeggen -  g e re s ty le d . D e  in h o u d  
is  h e tz e lfd e  g eb leven , d us geen no o d .
O ver  vera n d erin g en  g esp ro ken . In  m a a r t 1992 p resen teerde  de JD , JS  en  JO V D  h u n  'r e v o lu tio 
n a ir e ' P a ars R egeerakkoord . N u , een ja a r  na  d a to , m e t  een P a a rs C ongres (z ie  in leg ve l) v o o r  de  
deur, p ra te n  de v o o r z it te r s  v a n  to en  o ver  de to ts ta n d k o m in g  èn  de to e k o m s t  v a n  h u n  regeerak
ko o rd . D ie  to e k o m s t  h a n g t a f  v a n  o n ze  p o li t ie k e  le iders. D a a ro m  in  d e ze  D E M O  o o k  een  
in te r v ie w  m e t  F elix  R o tten b erg , o ver h e t  c o a li t ie d e b a t en  b e s tu u r li jk e  p ro b lem en . R o tte n b e rg  
sc h e ld t er le kk er  op  los. C ollega-bestuurder R ic k  ten  H a ve , D 6 6 -w e th o u d er  te  A m s te rd a m , is  w a t  
m ild e r  in  z i jn  b ew o o rd in g en , m a a r  d a a ro m  n ie t  m in d e r  in te re ssa n t.
V erder in  d i t  n u m m er de enige ech te  C ongresb ijlage. H a n d ig  u itn e e m b a a r , z o d a t  j e  n ie t  de hele  
D E M O  m ee h o e ft  te  s lepen  n a a r  E is t. G e lu k k ig  m a a r, w a n t  h i j  is  e x tra  d ik  d e ze  keer.
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De oud-voorzitters van JS, JOVD en JD

Paars, een jaar later
d o o r  Paul L e e n a rd s  ( te v e n s  fo to 's) e n  D enise  G o e th a ls

Een c o a litie  v a n  P V D A  en W D  w o r d t  a l  ja re n  g e z ie n  a ls  een o n m o g e lijkh e id . Een m o o ie  
droom , m a a r  b ijzo n d e r  o n w e ze n li jk . B e id e  p a r tije n  s lu ite n  e lka a r  b ij c o a litie v o rm in g  u it . 
In  de loop  der ja re n  z i jn  er p o g in g en  g e w e e s t o m  d eze  im p a sse  te doorbreken. H e t D es In d es-  
beraad , w a a r  v e r te g e n w o o rd ig e r s  v a n  d eze  p a r t i je n  en  v a n  D 66 m e t  e lk a a r  in fo rm e e l 
p ra ten , is  z o 'n  vo o rb ee ld .

Enige jaren geleden nam Erik Hordijk, na
mens de JD, het initiatief om te komen tot 
overeenstemming tussen de drie jongeren
organisaties van PvdA, W D  en D66. Dit 
initiatief werd afgeblazen, omdat de Jonge 
Socialisten zich niet konden vinden in het 
standpunt over de kruisraketten.
Begin 1991 werd dit idee weer opgepakt. 
Ditmaal slaagden de JS, JOVD en de JD er 
wel in om een gezamelijk stuk te schrijven. 
Het Paars Akkoord werd een jaar later aan 
het publiek gepresenteerd. In de komende 
periode staat de Paarse coalitie weer in de 
belangstelling: er komt een Paars congres, 
waar een gezamelijk manifest wordt gepre
senteerd.

De voorzitters van de drie jongeren
organisaties, die een jaar geleden de on- 
derhandelingen met succes afsloten, nemen 
niet meer deel aan de onderhandelingen 
over dit manifest. Alledrie zijn zij het afge
lopen jaar afgetreden. Met hen gaat de Demo 
in gesprek over de totstandkoming van het 
Paars Akkoord en over de toekomst
verwachtingen. Paars, een jaar later.

Mark de Koning (JS) was in januari 1991 
voorzitter: Het idee om wat met Paars te 
gaan doen kwam bij alle drie de organisaties 
vrijwel tegelijkertijd op. Het viel ons op in 
fora en ook in afdelingen, hoe eensgezind

we waren ten opzichte van het CDJA. Roel 
van der Poort (JD) en Mare Rutte (JOVD) en 
ik zijn toen om de tafel gaan zitten.
We wilden een teken geven, dat het eigenlijk 
onzin was dat zo'n coalitie van PvdA, W D  
en D66 nooit heeft kunnen gebeuren.
Cor Schagen (JOVD) volgde later dat jaar 
Mare Rutte als voorzitter op: Met dit Paars 
Akkoord wilden we laten zien, dat het in 
ieder geval programmatisch mogelijk was. 
Tijdens de onderhandelingen zag je bij de 
drie organisaties het besef groeien dat de 
verschillen niet zo groot waren dat een ak
koord niet te bereiken was.

Mark van Barschot (JD) was in eerste in
stantie als voorlichter bij Paars betrokken, 
in november 1991 volgde hij Roel van der 
Poort op: Paars is niet begonnen als 
publiciteitsactie. Publicitieit speelde wel een 
rol, maar dat werd pas later belangrijk. 
Cor: sterker nog, als het dat geweest was 
dan hadden we ons meer onder druk laten 
zetten. Zodra de pers er lucht van had gekre
gen, dan zouden we geregeld op onze huid 
worden gezeten. Daar hebben we weinig 
aandacht aan besteed, we wilden eerst over
eenstemming bereiken voordat we met het 
akkoord naar buiten gingen. Dat was al later 
dan aanvankelijk was gepland.
Mark van B.: Het was vooral belangrijk dat 
het mogelijk was een kwalitatief goed ak
koord te schrijven, het signaal geef je dan

altijd af. Het initiatief staat of valt met de 
mate dat je door de media serieus genomen 
wordt. Als de reactie is: "maar jullie hebben 
geen serieus akkoord geschreven", dan heeft 
je signaal geen enkele werking meer. Dat 
was in ieder geval mijn grootste zorg, dat op 
die manier gereageerd zou worden. Het 
leukste was, of het nu van voor- of tegen
standers van Paars kwam, dat ze allemaal 
zeiden: "jullie hebben een kwalitatief goed 
akkoord geschreven". We werden door de 
pers meteen serieus genomen.
Cor: De pers heeft op het akkoord serieuzer 
gereageerd dan  de politieke partijen. 
Serieuzer dan ik van te voren verwacht had.

Mark van B.: Het feit dat de presentatie niet 
door de televisie is gecoverd, vind ik nog 
steeds, zeker gezien de pers-coverage ach
teraf, een misser van de NOS. Zij vonden het 
zeilschip van Wiegel in de Hofvijver interes
santer. Dat steekt me nog steeds, dat zal wel 
altijd blijven steken.
Mark de K.: Het was weliswaar geen grote 
klap in het NOS-joumaal, maar het akkoord 
werd nog maanden in de schrijvende pers 
geciteerd. Het heeft heel lang doorgewerkt. 
De term 'Paars' bestond nog niet, dat is door 
ons in een achterafkamertje bedacht.
Cor: We zijn geslaagd mensen over het idee 
aan het denken te zetten. Over een coalitie 
tussen PvdA en W D  werd al lange tijd over 
nagedacht en gesproken, maar je zag het 
idee langzaam wegzakken.
Mark van B.: Het was allemaal zo 'ins blauen 
hinein', er was geen enkele druk op die 
mensen om tot overeenstemming te komen. 
Het was te vrijblijvend. Elke discussie, voor
dat wij ons akkoord presenteerden, kwam 
tot de conclusie dat het onmogelijk was. We 
hebben dat pessimisme doorbroken; door 
de presentatie van het stuk, maar ook dat er 
een houvast ligt voor discussie op de in
houdelijke aspecten van het akkoord.
Mark de K.: Maar ook de aard van het ak
koord, dat de drie jongerenorganisaties 
gezamelijk voor een Paars akkoord pleiten. 
Het gebeurde wel individueel, maar nooit 
echt zo zwaar en zo serieus.

H et akkoord kw am  to t stand na uitvoerige onder
handelingen. In  een viertal werkgroepen m et 
vertegenwoordigers van JS, JD en JO V D  werden 
de onderhandeling op deelgebieden gevoerd. De 
door hen geproduceerde stukken werden in een 
zogenaam de supervisiegroep, w aarin de drie 
voorzitters m et hun  secondanten z ittin g  hadden, 
to t een geheel geschreven. Was d it een gelukkige 
constructie?

Mark van B.: Eerlijk? Absoluut niet! Ik was 
niet bij Paars betrokken toen deze constructie 
werd gekozen. Het resultaat heb ik wel ge
zien, dat was dat belangrijke gebieden, als 
bijvoorbeeld justitie, gewoon vergeten wa
ren. Stomweg, omdat niemand op het idee 
was gekomen daar iets over te bedenken.
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Dat is triest. Ik vraag me af hoeveel van de 
basisteksten die de werkgroepen hebben 
geproduceerd in de uiteindelijke versie te
recht zijn gekomen. Ik denk dat er nog een 
behoorlijk deel is verdwenen.
Cor: We hadden veel beter in een kleine 
groep kunnen werken en een aantal hoofd
lijnen op papier te zetten. Met een dergelijk 
stuk hadden we naar de besturen kunnen 
gaan.
Mark de K.: We zouden, zoals Cor zegt, 
eigenlijk begonnen moeten zijn met de uit
gangspunten. Je begint dan met je financiële 
randvoorwaarden. Dan zou je je daar aan 
moeten houden, maar wij begonnen vaak 
achteraf met het financiële plaatje.
Mark van B.: Er zijn op een gegeven mo
ment ook regelingen afgeschaft, omdat het 
goedkoop zou uitkomen. Er werd ook altijd 
naar het eindresultaat toegerekend.
Cor: Dat is heel goed, trouwens. Wat poli
tieke jongerenorganisaties op zich onder
scheidt van politieke partijen, is eerst naar 
het principe kunnen kijken en daar overeen
stemming over kunnen bereiken. Achteraf 
moet er hier daar wel worden ingeleverd. In 
de politiek wordt er onzettend vaak gerede
neerd vanuit de financiën, in die fout zijn we 
gelukkig bijna nergens vervallen.
Mark van B.: Het is dat stukje creativiteit dat 
je als jongerenorganisatie wel hebt en dat je 
als politiek eigenlijk ook zou moeten heb
ben.

Wat was het m ooiste m om ent tijdens de onder- 
handelingen ?

Mark van B.: Dat was het moment dat ik met 
Cor en Mark in Rotterdam zat, in het 
Doelencafé. Paars had al twee maanden stil 
gelegen, terwijl wij alle drie het gevoel 
hadden dat we bijna klaar waren. Toen heb 
ik het initiatief genomen om samen te komen 
in het Doelencafé. Daar hebben we zeer 
harde afspraken gemaakt; als we ons hier 
niet aan houden, dan stoppen we er mee. 
Vervolgens hebben we ons alledrie zeer strak 
aan die afspraken gehouden en is Paars er 
alsnog gekomen.
Cor: Daar overwonnen wij de problemen 
van de grote groepen mensen die zich aan 
drie kanten er tegenaan zaten te bemoeien. 
Ik had het gevoel dat wij met z 'n  drieën heel 
erg op één lijn zaten, over hoe het moest 
worden en dat het er moest komen.
De leukste onderhandelingsdag was de 
laatste, de dag op het JD-secretariaat. Er 
werd, zeker die dag, hard onderhandeld. Ik 
kan me herinneren dat Mark (de Koning) en 
ik onzettend tegen elkaar aan het schreeu
wen waren.
Mark de K.: Hebben we geschreeuwd? Dat 
kan ik me niet voorstellen.
Cor: Dat was de dag van: het is gelukt! 
Daarvoor heb ik echt enkele momenten ge
had, als het zo moet dan hoeft het niet meer. 
Laten we maar ophouden.

Mark de K.: Op bepaalde momenten die 
dag had ik toch het gevoel dat we het moei- 
lijkste waren gepasseerd. Die dag kwam het 
wel goed.

Waren er m om enten dat je  dacht: nou stop ik 
ermee?

Mark de K.: Ik geloof dat we een paar keer 
op het gebied van sociale zekerheid hebben 
gezeten, dat vooral de JS en de JOVD over en 
weer een paar voorstellen deden. Waar ik 
dacht: "als het zo moet dan ga ik naar huis". 
Cor: Met name eerder in het proces waren er 
momenten dat dan de één dan weer de 
andere club het liet afweten.
Mark van B.: Als ik dacht 'nou wordt het 
moeilijk', ging het niet om inhoudelijke re
denen. Het was soms onduidelijk of degene 
die afgevaardigd was namens een organi-

M a r k  v a n  B a r s c h o f

“ I n  T r o u w  k w a m e n  

o p r o e p e n  o m  t e  

b i d d e n  d a t  

P a a r s  e r  n o o i t  z a l  

k o m e n ”

satie beslissingen mocht nemen. In de 
supervisiegroep kwamen punten die allang 
besproken waren steeds weer terug, omdat 
niemand de moeite had genomen om no
tulen te maken. Niet altijd had iedereen 
dezelfde teksten bestudeerd, er waren zeker 
vijf verschillende versies.

Cor: Het grootste probleem waren de 
compromisteksten. Die waren woord voor 
woord uitgevochten.
Mark van B.: Waarna ze vervolgens geen 
enkele politieke boodschap in zich hadden. 
Uiteindelijk hebben we de meeste vage 
boodschappen er wel uitgehaald.
Cor: Er staan nog steeds platgetreden paden 
en uitgekauwde boodschappen in. Je krijgt 
het er koud van.

H et Paars Akkoord werd maart vorig jaar gepre
senteerd. Z ijn  ju llie  tevreden over de reacties7

Cor: De aandacht van de televisie en de 
radio is tegengevallen, maar we hebben ont
zettend goed gescoord in de schrijvende 
pers. Heel lang daarna, in columns, in be
schouwende stukken, vanuit verschillende 
kampen, werd Paars nog steeds onder de 
aandacht gebracht. .Eigenlijk hebben we heel 
goed gescoord. Ik ben trots op het feit dat het 
onze organisaties gelukt is. Als je kijkt naar 
wat in de JOVD de laatste twee jaar op 
politiek gebied gepresteerd is, dan is dit de 
topper.

Is er n iet teveel aandacht geweest in  de pers voor 
de kleine ludieke a n ti-C D A  p u n ten , als het 
randopschrift op de gulden w at veranderd moet 
worden in 'vrijheid, gelijkheid, broederschap' en 
het opheffen van het gezantschap bij de Paus?

Mark de K.: Dat betekent alleen maar dat de 
rest van het akkoord niet voldoende am
munitie opleverde om het stuk aan flarden 
te schieten.
Mark van B.: Het getuigt van armoede om 
op dat soort puntjes te lopen katten. Maar 
heeft wel de christelijke achterban gemobi
liseerd. In Trouw kwamen oproepen aan 
alle christenen om vooral te bidden dat er 
nooit een Paarse coalitie zal komen.

M aar kon het CDJA, afgezien van deze punten, 
het Akkoord niet óók onderschrijven?

Cor: Dat is voor het CDJA natuurlijk de 
meest briljante taktiek die je kan volgen. Ik 
herinner mij een discussie met een CDJA- 
bestuurslid, die met kritiek op Paars kwam. 
Na afloop van de discussie vertrouwde hij 
mij toe, dat het hem moeite gekost heeft 
dergelijke kritiekpunten in het Akkoord te 
vinden. Ik denk dat het niet waar is, dat er 
genoeg punten zijn te vinden waar zij zich 
niet in kunnen vinden.
Mark de K.: Ik heb het er wel eens met de 
CDJA-voorzitter over gehad. Hij zag ge
noeg punten waar het CDJA zich bij kon 
aansluiten, "kom erbij", heb ik hem toen 
voorgesteld, "je krijgt nog meer aandacht als 
het CDJA ook vindt dat het CDA in de 
oppositie moet". Maar dat zag hij toch niet 
zo zitten.
Mark van B.: Voor een groot deel is Paars 
ook een jongerenmanifest tegen de politiek, 
dat gedeelte kan het CDJA ook onder
schrijven. Laten we dan serieus overwegen 
om met de vier jongerenorganisaties echt 
een jongerenmanifest te schrijven. Waar we 
aangeven waarom jongeren uit het hele 
politieke spectrum vinden dat de politiek 
anders moet.

Kom t er ooit een Paarse coalitie?

Mark de K.: Ja, wis en waarachtig! Het kan 
al in '94, het kan ook later, maar het komt er.
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Mark van B.: Ik denk dat het in '94 voor het 
eerst reëel wordt.
Cor: Noch PvdA noch W D  wil een Paarse 
coalitie waarin D66 de grootste partij is. 
Mark van B.: Ik denk dat als het CDA noch 
met de PvdA noch met de W D  samen een 
meerderheid zal halen, dat D66 in de coalitie 
moet komen. D66 heeft het CDA als minst 
interessante partner op het verlanglijstje 
staan. Zij zal proberen als eerste de Paarse 
coalitie te vormen.

Welke coalitie acht j i j  het meest waarschijnlijk?

Mark van B.: Ik denk toch dat D66 met het 
CDA een coalitie zullen vormen.

Mark de K.: Na de komende verkiezingen 
zullen vele blokkades, die nu nog bestaan, 
verdwijnen. De onnatuurlijke tegenstelling 
tussen PvdA en D66 zal na de volgende 
verkiezingsuitslag moeten verdwijnen. Ik 
denk dat het taboe op Paars ook zal weg
vallen. Het hangt er nog wel vanaf wie er 
groter wordt: D66 of de PvdA. Dat zal wel 
eens bepalend kunnen worden. Het CDA 
heeft bijna geen mogelijkheden meer om 
een nieuwe coalitie te vormen, of ze moeten 
D66 de kiezersdood in jagen in een CDA/ 
W D  /  D66-kabinet.
Cor: Bij de W D  zie je op dit ogenblik een 
nieuwe blokade, namelijk: over de Paarse 
coalitie kunnen we wel nadenken maar niet 
als derde en kleinste partij. Ik denk dat ze 
daarin ook een punt hebben. De W D  zal 
alleen meedoen als het ook goed aan de 
achterban kunnen verkopen.
Mark de K.: Daar valt ook wel wat tegen in 
te brengen. Gelet op de mogelijke 
verkiezingsuitslag, zullen alle drie de Paarse 
partijen ongeveer even groot zijn. De 
ministerposten worden dan ook min of meer 
gelijk verdeeld. Bij het grote en machtige 
CDA ligt dat anders, je zult met mijnheer 
Brinkman in het kabinet moeten! Dan lopen 
de rillingen je over de rug.

Rottenberg is n iet zo enthousiast over Paars

Mark de K.: Hij sprak zich in het najaar al te 
resoluut uit tegen Paars. Om de uitspraken 
een beetje te ondermijnen, heb ik op het JS- 
congres aan de PvdA gevraagd wat ze dan 
wel willen om weer wat electoraal succes te 
behalen. Moeten we dan allemaal gaan 
ploeteren en zwoegen om het kabinet Brink
man terecht te komen? Je ziet steeds meer 
dat Brinkman de enige echte conservatieve 
ouderwetse pool van de politiek wordt. De 
PvdA, W D  en D66 vinden elkaar steeds 
meer tegenover die Brinkman.
Cor: Ik verwacht dat dat steeds meer de 
tegenstelling van de toekomst wordt. Een 
CDA, dat niet zozeer confessioneel is maar 
conservatief, tegenover de Paars partijen

Mark de K.: Waar de PvdA zich de komende 
campagne op gaat richten is toch het verde
digen van het oude kabinetsbeleid en haar 
inbreng daarin. Kok wordt lijsttrekker, maar 
er komt ook een toekomstvisie over een 
nieuw kabinetsbeleid. Als de verkiezingen 
zo dramatisch uitvallen voor de PvdA, is het 
niet meer dan logisch te concluderen dat de 
combinatie met het CDA niet echt is beval
len. Maar dat betekent niet automatisch 
oppositie, dan is Paars ook een mogelijk
heid.
Cor: Ik zie wel een gevaar wanneer met een 
dergelijke verkiezingsuitslag er een Paars 
kabinet zal komen. Dat dit kabinet er heel 
kort zit en gebruikt wordt om nieuwe ver
kiezingen uit te schrijven: "We hebben het 
geprobeerd, het is helaas niet gelukt". Op 
dat moment stabiliseren de politieke ver
houdingen zich weer. D66 is nu buiten pro-
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portioneel groot, dat kan een partij niet aan. 
De W D  heeft er in de tijd van Nijpels ook 
grote problemen mee gehad.
Mark de K.: Om terug te komen op het 
Paarse kabinet: als gaat gebeuren wat Cor 
schetst, dan mislukt niet alleen het kabinet, 
maar ook het idee. Ik heb nog wel vertrou
wen in de meeste 'platte' strateeg van W D  
of PvdA, dat men dat ook wel realiseert. Als 
men, om D66 weer klein te maken, het Paarse 
kabinet laat vallen, dan heeft het CDA het 
voor de komende decennia weer voor het 
zeggen.

Worden de -politieke jongerenorganisaties dank
z i j Paars serieuzer genom en?

organisaties best zinnige zaken te melden 
hebben.
Mark de K.: Maar hebben jongeren zich na 
Paars bij ons massaal aangemeld?
Mark van B.: D66 is ons wel degelijk serieu
zer gaan nemen.
Mark de K.: Ik denk wel dat we ons steeds 
weer opnieuw moeten bewijzen. Het kader 
verandert ontzettend snel; het beeld van een 
jongerenorganisatie kan gemaakt of gebro
ken worden door de actieve leden. Als 
jongerenorganisatie moet je je actief tonen, 
onderwerpen op de agenda zetten, ook heel 
beargumenteerd zijn. Dan word je vanzelf 
serieus genomen. Politieke partijen hebben 
zoveel belangen die anders zijn dan die van 
een jongerenorganisatie.

W ordt de JS nu  door de P v d A  serieuzer geno
men?

Mark de Kv na de vraag enige tijd  onweken te 
hebben: Vlak na het Paars Akkoord werd de 
JS wel serieus genomen. Men was er toch 
heel zenuwachtig over, wij kregen als eerste 
te maken met die weigering van Wöltgens. 
Hij heeft me later wel aangeklampt: "Ja, ik 
vind het allemaal ontzettend belangrijk, ik 
ben er eigenlijk, eventueel, ook wel een beetje 
voor." Men was in de partij zeer bevreesd 
voor dat Paarse Akkoord van ons.
Cor: Ik denk dat de JOVD met Paars heeft 
bewezen, dat we ook serieuze dingen kun
nen doen. Blijkbaar niet bedreigend genoeg 
om ons zo serieus te nemen als wanneer we 
komen met standpunten over het konings
huis. Dat zijn momenten dat ze ons echt 
serieus nemen. Paars vonden ze niet zo be
dreigend, dat ze over de rooie waren.
Mark de K.: Ik zit nu in het bestuur van de 
PvdA en ik merk dat in de partij nu discus
sies worden voorbereid over Paars. Ze rea
geren er nu minder angsthazerig op als een 
jaar geleden.

Rottenberg is voor een fu sie  tussen de JD en de 
JS, zoals hij elders in deze Demo vertelt. Hoe 
kijken ju llie  er tegenaan?

Mark van B.: Ik ben niet zo voor fusies. We 
hebben vroeger ook een discussie gehad of 
we wel of niet met de JOVD zouden moeten 
fuseren. Toen ging het eigenlijk meer over 
een overname van de JD door de JOVD dan 
over een fusie. Ik geloof daar niet zo in. Elke 
organisatie heeft z'n andere cultuur en ook 
inhoudelijk zijn de boodschappen weer an
ders.
Mark de K.: Alle jongerenorganisaties wil
len de politiek anders, minder duf, tradities 
doorbreken. Ze zijn allemaal wel heel strak 
georganiseerd volgens de oude politieke 
patronen, die al decennia lang bestaan. Er is 
nog geen poging geweest vanuit de politieke 
jongerenorganisaties om dat te doorbreken.

5

Mark van B.: Na Paars kwamen de kranten 
tot de ontdekking dat de politieke jongeren
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Ik zeg niet voor een fusie te zijn, maar ik ben 
wel verbaasd hoe makkelijk het van tafel 
wordt geveegd.
Mark van B.: Ik veeg die fusie niet makkelijk 
van tafel. Elke politieke jongerenorganisatie 
verschilt zoveel van de andere organisaties, 
dat zij daardoor bestaansrecht heeft. Laat 
jongeren maar tussen de organisaties kie
zen, des te beter.
Ik ben het wel met je eens dat jongeren
organisaties toch te weinig creativiteit tonen 
om de algemeen aanvaarde boodschap dat 
het anders zal moeten, om te zetten in da
den. Ik vind niet dat fuseren één van die 
daden moet zijn. Ik vind wel dat jongeren
organisaties meer moeten samenwerken, 
zoals met Paars is gebeurd.

C o r  S c h a g e n

“H e t  o n d e r l i n g  

v e r k e t t e r e n  

m a a k t  h e t  

j u i s t  w e l  

s p a n n e n d ”

Cor: Ik zie dat zowel Rottenberg, als De 
Koning en Van Barschot zich nu helemaal 
hebben neergelegd bij de dood der 
ideologieën. Er wordt alleen gesproken over 
culturele tegenstellingen en niet over ideo
logische verschilpunten.
Mark de K.: Er zijn heel wat dingen zijn 
veranderd in de wereld en juist met be
trekking tot de ideologieën. En het is toch 
van de gekke dat we netjes onze partijlijn 
aanhouden. Ik zie bij de JD en de JS toch 
meer een progressieve instelling, toch niet 
zozeer een socialistische of een vrijzinnig- 
democratische instelling. Die krijg je pas 
later, als je drie jaar lang door de kaderbak 
van je organisatie bent gehaald. We zijn toch 
allebei voor een goed milieubeleid, een goed 
sociaal beleid en dat de politiek beter moet 
functioneren.

Cor: Fuseren is juist de tegengestelde bewe
ging ten opzichte van vroeger; De JOVD had 
tien jaar geleden in haar vereniging leden 
uit verschillende politieke richtingen naast 
de liberale ...
Mark van B.: Met name ook, omdat de JOVD 
zo'n beetje de enige politieke jongeren
organisatie was.
Cor: Hoor eens, D66 is altijd tegen een eigen 
jongerenorganisatie geweest. Op een gege
ven moment heeft ze dat laten varen en 
moest er een eigen jongerenclub komen. Nu 
zijn er in de JOVD nog wel een aantal D66- 
sympathisanten, maar door de komst van 
de JD is de JOVD veel meer richting de W D  
opgeschoven. Dat is een ontwikkeling ge
weest, die ik voor de JOVD zeer betreur.

Mark van B.: Ik vind het erg prettig dat 
zowel de JOVD als de JS zegt dat de JD 
gewoon bij hen hoort en eigenlijk zouden 
we er één organisatie van moeten maken. 
Mark zegt dat mensen eigenlijk progressief 
zijn en worden gedwongen te kiezen tussen 
PvdA en D66. Cor zegt dat men eigenlijk 
liberaal is en wordt gedwongen te kiezen 
tussen W D  en D66.
Mark de K.: Jij negeert dat dus!
Mark van B.: Nee, dat negeer ik niet! Ik vind 
dat jongerenorganisaties meer moeten sa
menwerken.
Cor: We kunnen wel één algemene politieke 
jongerenorganisatie oprichten die zich tot 
doel stelt de politiek democratischer en be
ter te maken, daar ben ik het wel mee eens. 
Maar het wordt er natuurlijk niet spannen
der op. Het onderling verketteren, en dat 
gebeurd ook, dat maakt het juist wel span
nend.

Mark de K.: Ik ben heel benieuwd naar wat 
er gaat gebeuren bij de komende verkiezin
gen. Het zal een test-case worden voor wat 
jongerenorganisaties echt gemeen hebben 
in hun analyses van de politiek. Vinden we 
echt dat het 'n zooitje is en dat er een nieuwe 
generatie moet komen? Of wordt het bij alle 
verkiezingsfora weer: Jong W D 'tje, Jong 
PvdA'tje en Jong D66'je?
In dat geval, moet je maar eens uitleggen 
aan jongeren wat de meerwaarde is van een 
politieke jongerenorganisatie.
Cor: Ik vrees dat de standpunten nog ge
nuanceerder worden, wanneer de jongeren
organisaties samengaan. Nu al worden er in 
de politieke jongerenorganisaties vage 
compromissen gesloten, dat wordt dan al
leen maar erger.

Mark de K.: Wat ik interessant vind zijn de 
ontwikkelingen in de politiek, zoals de groep 
Zeevalking, Schaeffer of de Club van 
Schiermonnikoog. Er is toch een soort appel: 
de politiek is geïsoleerd bezig, er vindt geen 
debat plaats en wij, oude kerels, dienen een 
aanklacht in. Waarom komt dan niet vanuit 
de jongerenhoek? Dat toont toch het 
faillisement van de jongerenorganisaties.

Mark van B.: Dat is een gebrek aan lef; want 
zowel jij, als Jack de Vries (CDJA-voorzitter, 
red.), als ik en zelfs ook Cor, zijn er op zich 
in geïnteresseerd. Wij willen dat initiatief 
wel nemen, zelfs als gezamelijke jongeren
organisaties. Maar de lef is er niet!

Mark de K.: Veel jongeren zijn ontevreden 
over de politiek, dan zou er juist vanuit de 
jongerenorganisaties een aanklacht moeten 
komen.
Cor: Ik ben het helemaal met je eens, dat er 
in de jongerenorganisaties veel fout zit. Dat 
licht voor een deel aan de leden die er actief 
in zijn. De jongerenorganisaties worden toch 
gezien als een kweekvijver van de politiek. 
Je ziet bij deze leden nu al risicomijdend 
gedrag: ze willen niet opvallen, want ze 
willen straks de Kamer in! Op deze manier 
kom je er niet.

♦

3 tot 9 april:

PAARSE
ACTIEWEEK
Zaterdag 3 april:
P a a r s  c o n g r e s  

v a n  J D ,  J S  e n  J O V D

Maandag 5 tot 
vrijdag 9 april:
J D - c a m p a g n e w e e k

L e e s  v o o r  h e t  

l a a t s t e  n i e u w s  

h e t  ' P a a r s e '  

i n l e g v e l  

i n  d e z e  D e m o
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Op bezoek bij de JD-Drenthe

‘Emmert is ons hoogtepunt’
d o o r  M au d  S a rv a a s  e n  C h ris tiaan  B o n eb ak k e r

V rijd a g  5 feb ru a ri: D em o  r e is t  a f  n a a r  E m m en . H ie r  h o u d t de JD -regio D ren th e  een th em a -  
a v o n d  o ver  h e t  m il ie u ,  w a a r b ij  h e t  D 6 6 -S ta te n lid  B . M eem s en tw e e  leden  v a n  de JD - 
w erkgroep  M ilie u  o p treden . P la a ts  v a n  h a n d e lin g  is  een za a ltje  v a n  h e t w a t  oubollige  café- 
re s ta u ra n t G rim m e in  h e t  u itg e s to rv e n  cen tru m  v a n  D ren th es g ro o ts te  s ta d . A a n w e z ig  z ijn  
een d ee l v a n  de D e m o -re d a c tie  en  h e t  -  op  één p erso o n  na  - co m p le te  reg iobestuur. M a a r  
w a a r  z i jn  de leden?

JD-Emmen: "...hier z itten  de m eeste leden." (foto: Pieter Wezeman)

Ongeveer een jaar geleden is de regio Dren
the heropgericht. Juljan van Dijken (20), die 
zich ooit door een D66-campagnevoerder 
tot de JD heeft laten verleiden, werd voorzit
ter. Hij vond het hoog tijd worden voor een 
afdeling of regio, al was het maar omdat hij 
genoeg had van de functie 'contactpersoon 
Drenthe'. Over een paar maanden treedt hij 
af; hij vertrekt voor een stage naar Hilversum.

Openbaar vervoer

Nu, een jaar na de heroprichting, heeft 
Drenthe nog steeds te kampen met een ge
brek aan (enthousiaste) leden. En al zou een 
lid naar een avond als deze willen komen, 
dan maakt het gebrekkige openbaar ver
voer het hem erg moeilijk. Wie met de trein 
van Assen naar Emmen wil, moet via Zwolle. 
'Met de bus is het wel te doen,' zegt vice- 
voorzitter Johannes Hummel (25), 'dan ben 
je er in anderhalf uur.' 'Je komt 's avonds 
alleen niet meer terug,' voegt secretaris 
Jeroen van Spijk (19) eraan toe.

"We moeten eerst meer publiciteit krijgen, 
dan komen er ook meer leden.' zegt voorzit
ter Juljan. 'De spontaniteit naar buiten toe 
ontbreekt nog te veel. De nadruk zal meer 
op campagnevoeren moeten gaan liggen. 
Daarom willen we bijvoorbeeld de 'Paars'- 
week goed gaan aanpakken.' Verantwoor
delijk voor de publiciteit is de immer vro
lijke Michel van Bergem (18). Voor deze

avond heeft hij op de computer mooie affi
ches gemaakt en verspreid. Als afsluitende 
kreet staat erop: 'Neem gerust je vriend(in) 
mee'. Het heeft niet mogen baten.

Secretaris Jeroen wordt er niet vrolijker van. 
'Emmen is toch ons hoogtepunt; hier zitten 
de meeste leden. Op deze avond hadden 
gewoon vijf of zes mensen moeten komen. 
Mijn cynisme neemt toe per avond.' Toch 
ziet hij wel kansen, op voorwaarde dat 
Emmen een afdeling wordt. Alles wat erbo
ven ligt, kan volgens Jeroen - die zelf in 
Assen woont en na de zomer in Amsterdam 
gaat studeren - beter naar Groningen. 'We 
moeten gewoon in Emmen aan de slag gaan. 
Hier moeten we een sfeer creëren. In Drach
ten lukt het toch ook?'

Cynisme

Vice-voorzitter Johannes Hummel interes
seert zich vooral in de gemeentepolitiek van 
Emmen. Volgend jaar doet hij waarschijn
lijk mee aan de gemeenteraadsverkiezingen. 
Bij de JD kan hij alvast wat bestuurservaring 
opdoen. Omdat hij samen met de anderen 
het eerste regiobestuur van Drenthe vormt, 
zijn er geen 'oudgedienden' om tips en ad
viezen te geven. 'Wat dat betreft zou ik wel 
willen dat het contact met het LB (Landelijk 
Bestuur, red.) beter was. Nu hebben we er 
niet veel aan. Het LB zou ons kunnen steu
nen door adviezen te geven. Hoe zet je een

thema-avond op, hoe kom je aan goede on
derwerpen? Nu zijn we het wiel aan het 
uitvinden.'

Zwarte Piet

Van de andere politieke jongerenorgani
saties hoeft de JD niet veel te verwachten. 
Het samenwerkingsorgaan Politurf is net 
gesneuveld omdat de andere clubs het lie
ten afweten. De laatste daad was een geza
menlijke anti-racisme-actie met Sinterklaas. 
Politurf wilde aan de Emmer Sinterklaas
optocht deelnemen met een eigen Sint, die 
een geboeide Zwarte Piet aan kettingen zou 
m eevoeren. In tussen zouden andere 
Politurf-leden met megafoons tegen racisme 
protesteren. Bij het stadhuis zou Zwarte Piet 
bevrijd worden, waarna hij op zijn beurt 
Sinterklaas geboeid mocht meevoeren. Voor 
dit spektakel was echter wel een vergunning 
vereist. Maar helaas: de gemeente wilde er 
niets van weten. Het zou de kleine kinderen 
afschrikken en de optocht verstoren.

Toch heeft Politurf zich er niet door laten 
weerhouden aan de optocht deel te nemen. 
In hun gewone kleren hebben de leden 
pepernoten gestrooid en folders uitgedeeld. 
'Maar dat hadden we beter niet kunnen 
doen. De mensen keken een beetje raar en 
gingen roepen dat we uit de stoet moesten. 
Daardoor is een CDJA'er uit frustratie weg
gelopen. Misschien hadden we toch beter 
als Zwarte Piet verkleed kunnen gaan', luidt 
de analyse achteraf.

Drie meisjes

Op dit moment telt de regio Drenthe 25 
leden, onder wie drie meisjes. Hoe het komt 
dat deze verdeling zo scheef is, weten de 
bestuursleden niet. 'Vraag het de meisjes!', 
oppert Michel. Feit is dat de regio relatief 
veel leden met een technische achtergrond 
op MBO- of LBO-niveau heeft. Drenthe 
steekt daarmee gunstig af tegen de rest van 
de vereniging, maar als de leden niet ko
men, heb je er weinig aan. 'We hebben 
meestal goede sprekers,' zegt Jeroen, 'maar 
daar wil je ook een publiek voor hebben. Je 
moet geloofwaardig blijven.'

♦
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Felix Rottenberg maakt zich kwaad:

‘Ik vind het hele 
coalitiedebat gezeur’
D oor Rikco P a rd o e n  e n  M arce l v a n  Silfhout

Felix Rottenberg is niet de man die een blad voor zijn mond neemt. Het liefst doet hij over 
alles controversiële uitspraken. Zegt hij dat hij niet op de vraag in wil gaan? Gewoon even 
wachten, dan doet hij het alsnog. Wij spraken hem in zoals hij het noemt, zijn 'PvdA- 
bunker' in Amsterdam. Een gesprek met een cycloon die je met zijn verbaal geweld 
overdondert. Met één keer verdomme, één keer godverdomme en ontelbare malen ongeloof
lijk, spreekt tot u: PvdA-voorzitter en in zijn hart nog steeds Jonge Socialist, de vijfen- 
dertigjarige Felix Rottenberg.

Je achtergrond is eerder D 66  dan P vdA . Waarom 
toch P vd A ?

'Ik ben opgevoed door een D66-vader. Toen 
ik lid werd van de PvdA in '74 is mijn vader 
ook overgestapt. Er is toen een D66-congres 
geweest waarbij gestemd moest worden over 
opheffing. Daar was bij de eerste stemming 
een meerderheid voor, waaronder Gerrit- 
Jan Wolffensperger en mijn vader. Hij is er 
uitgestapt omdat de partij een instituut werd. 
Het was eerst een geweldig anarchistische 
organisatie, rommelig, het klopte allemaal 
niet. Er waren ook allerlei stedelijke werk
groepen in de periode dat D66 nog niet in de 
raad zat. Hier in Amsterdam was Hans 
Gruyters voorzitter van de werkgroep Ste
delijke Democratie. Dat was fantastisch, dat 
was gewoon Praagse lente. Het is nu heel 
anders. Volgens mij heeft Van Mierlo 
heimwee naar die tijd. Wie niet.'

Je visie op D66 is nogal onduidelijk, nu  weer 
lever je  kritiek en dan weer doe je  aardig. W at is 
je  precieze m ening?

'Er is een tragische kwestie tussen PvdA en 
D66. We wisselen elkaar af in crises. Dat 
heeft te maken met wie de macht heeft. Als 
D66 straks in de regering zit, keldert het 
weer omlaag. Als D66 de onvergeefhjke fout 
zou maken niet met de PvdA te regeren, 
ffffft, weg is het. Die verhouding is zo tragisch 
sinds de Progressieve Volkspartij is afgewe
zen. Door de PvdA, ja, wij dragen dan ook 
verantwoordelijkheid voor die tragiek. Dat 
is punt één. Punt twee is dat het debat tussen 
PvdA en D66 totaal non-inhoudelijk is, dat 
ligt ook aan de PvdA. Punt drie: D66 kan 
niet tegen kritiek. Terwijl dat bij politiek 
hoort en D66 zelf zegt: 'een kabinet van niets 
en niemand', tegen een kabinet waarin de 
PvdA ongelooflijk moeilijke zaken voor zijn 
kiezen krijgt. Maar als wij kritiek leveren op 
D66 word je dat persoonlijk aangewreven.'

K un je  een voorbeeld geven?

'Daar ga ik verder niet op in... Maar wat dit 
betreft is D66 een onvolwassen partij ge
bleven. Ik heb een paar keer kritiek gehad en 
Van Mierlo trekt zich dat hoogstpersoonlijk 
aan. Ik heb twee jaar geleden iets 
naars over hem gezegd en dat is nog steeds 
onderwerp van gesprek met zijn PvdA- 
vrienden. Terwijl ik denkt: man, je hebt zo'n 
aanzien in Nederland, waar wind je je over 
op. Die kritiek van mij op D66 is gebaseerd 
op het gevoel: 'die partij jat tien zetels bij ons 
weg'. Dan zeg ik tegen mijn partij: 'ho even, 
staan wij toe dat die partij slapend rijk 
wordt?' Ik hoor van mensen dat D66 met 
name in de grote steden uiterst instabiel en 
onbetrouwbaar is. Hier en daar leidt dat tot 
kleine rampen. In de landelijke politiek vind 
ik dat D66 ongelooflijk merkwaardige kritiek 
heeft op de PvdA. Terwijl de PvdA net als 
D66 een afspiegeling is van wat zich in 
Nederland afspeelt.'

W at w ij horen is dat de D66-fractie zich  ju is t  
ergert aan de houding van de P vdA  in die zaken 
waar het vroeger progressiviteit aan de dag legde: 
euthanasie, W et Gelijke Behandeling, op alle 
punten  gaat de P vd A  om.

'Nee, we sluiten compromissen.'

W at z ijn  nog de progressieve pu n ten  van d it 
kabinet, waarop de P vd A  zich kan profileren?

'Heel sociale essentiële zaken waar D66 een 
mindere band mee heeft. Ik ben heel syste
matisch bezig met de steden. D66 kom je van 
oudsher niet tegen in de probleemgebieden. 
De wijken voor en vlak na de Tweede We
reldoorlog zijn niet de fixatie van D66. 
Dat is geen verwijt, maar een constatering. 
Veel mensen die progressief georiënteerd 
zijn, kopen zich vrij van de sociale proble
men. 'Wij hebben een redelijk inkomen en 
rooien het wel.' Daarom praten we ook vaak 
paternalistisch over problemen, omdat we 
er geen binding mee hebben.'

Dat paternalisme was toch ju is t een trek van de 
P v d A  die het in  A m sterd a m  alleen voor het 
zeggen had?

'Nu gaan we polemiseren en dat wil ik niet. 
Je kunt het gesprek tussen D66 en PvdA ook 
anders voeren. Als er goede verbindingen 
bestaan tussen D66 en PvdA zou je zelfs 
kunnen zeggen: in deze tijd moet je gewoon 
accepteren dat de sociaal-democratie wat 
kleiner is. Dat er een zelfstandige dochter 
van de Progressieve Unie is, die op haar 
manier de kiezers toch binnen het kamp 
houdt. Zo kijken bedrijven naar de markt. 
De PvdA moet een aantal beslissingen for
ceren die buitengewoon lastig zijn voor haar 
aanhang en dat leidt tot erosie. Dat is een 
conjunctuur. Het gemak waarmee D66 de 
tijdelijke afbrokkeling van de PvdA zo nu en 
dan juichend becommentarieert is een ont
kenning van een aantal problemen in de 
Westerse Wereld en met name in Neder-

Rottenberg: ’l k  hoop dat Van M ierlo opstaat,

land, die vragen om doorbraken door vrij 
conservatieve stelsels waar allerlei belan
gen mee zijn gemoeid. We moeten ons daar 
als een sterke rode zuil van losworstelen. 
Een jongere organisatie die veel flexibeler is 
kan zich daar makkelijker in bewegen. 
Maar als nou één ding heel slecht is voor het 
politieke en kwalitatieve beheer van de ste
den, dan is dat instabiliteit in het lokaal 
bestuur, waarbij er stadspartijen opkomen, 
rommelpartijen van onruststokers en an
dere ontevredenen. En D66 tijdelijk groeit 
en een verzamelbak is van carrièristen, 
voormalig progressieven en interessante 
mensen. Terwijl de PvdA beschadigd wordt 
omdat de kiezer tal van problemen afrea
geert op de partij die nu de zondebok is. De 
opgave is dat er een debat ontstaat tussen 
PvdA en D66, dat daar overheen stijgt en 
daarom voer ik ook dit gesprek met jullie.
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We zouden een soort informele unie kun
nen sluiten om het progressieve primaat te 
hebben. Ik heb D66 bekritiseerd, omdat ik 
vind dat die kritiek geleverd moest worden 
en men het hier niet durfde. Ik vind dat de 
PvdA zich niet voortdurend in de hoek hoeft 
te laten timmeren door die partij.'

Maar het is toch niet D66 die de P vdA  in de hoek 
tim m ert, dat is toch het C D A?

'Nee, D66 speelt in het becommentariëren 
van de politiek een bij vlagen zeer destruc
tieve rol. Ik moet erbij zeggen: dat hebben 
wij in het verleden ook gedaan in de oppo
sitie.'

]e zei net: w e verliezen tien  zetels aan D66, dus 
moeten we die partij aanvallen.

'Dat is toch politiek.'

door de kabinetsformatie van '89 dat zij het 
gesprek met de PvdA niet meer aan wenst te 
gaan. De contacten tussen de fracties van 
PvdA en D66 zijn abominabel slecht. Ik heb 
het betreurd dat D66 geen deel van het 
kabinet uitmaakte; Koks beslissing zou met 
de mijne zijn geweest. Ik probeer wel con
tacten te onderhouden met D66, maar het 
mag niet van het hoofdbestuur, geloof ik. Ik 
zou er best voor zijn om een ontmoeting te 
organiseren tussen mensen uit het lokaal 
bestuur over de problemen die we daar 
tegen komen. Doen we ook met CDA'ers.'

M aar je  valt ju is t die lokale bestuurders zo aan.

'Daar kun je toch over praten. Ik kom vaak in 
de vijf grote steden en daar hebben onze 
mensen grote problemen met D66'ers. Ze 
zijn onduidelijk, ze maken er een puinzooi 
van en durven hun nek niet uit te steken.'

]e zegt tegenstrijdige dingen. Dan zeg je  dat het 
je niet interesseert dat zoveel progressieve stem 
men tijdelijk bij D 66 z itte n , dat D66 groter is 
dan de P vd A  en d a t w e  een dialoog m oeten  
voeren, en dan w eer zeg je  dat D66 aangevallen 
moet worden omdat de P v d A  er zoveel stemmen  
aan verliest.

'Jullie moeten er aan wennen dat D66 bekri
tiseerd wordt. Die partij is een zondags- 
kindje. Ik zou het Van Mierlo als afsluiting 
van zijn loopbaan waanzinnig gunnen dat 
hij met een duidelijke positie kan regeren. 
Maar dat is een incident. Het gaat om de 
lange lijn. Wij willen zelfbewust debatteren 
met een partij die zowel in de lokale als in de 
landelijke politiek wegloopt voor duidelijk
heid. Je mag elkaar best aanvallen, maar dat 
mag je er niet van weerhouden de lange lijn 
in de gaten te houden. D66 is zo beledigd

Is dat echt zo o f is dat een gewenningsproces van 
bijvoorbeeld de Am sterdam se P vdA 'ers die ge
wend zijn  het alleen voor het zeggen te hebben, en 
die m acht nu  moeten delen?

'Je moet mij niet aanspreken op de PvdA in 
Amsterdam, die heb ik ongelooflijk bekriti
seerd.'

In Amsterdam  is niet D66 het probleem, maar de 
P vdA .

'Nee, allang niet meer. Wanneer zorgt Ten 
Have nou verdomme voor doorbraak in de 
bewaking van de metro. Dat speelt nu ze
ven, acht maanden. Hij is hèt gezicht van 
D66 in Amsterdam, dat moet hij forceren.'

D at is een geldkwestie.

'Dan moet hij daar maar een lobby voor 
organiseren. Hij steekt zijn nek niet uit, hij 
wacht en de burgerij wordt razend. Het is 
gewoon geknoei.'

M aar er is onder deze D 66-w ethouder veel ver
beterd, als je  de m etro n u  vergelijkt m et vier, v ijf 
jaar geleden...

'Ik heb geen zin in deze discussie. Als het 
een PvdA-wethouder is, zeg ik het even 
hard. Je moet zorgen dat het met de veilig
heid van de mensen in orde is. Lukt dat niet, 
dan versterk je al die anti-politieke senti
menten die er op dit moment in de grote 
steden leven. Daar kun je het kabinetsbeleid 
niet de schuld van geven, Ten Have moet 
zeggen: 'Ik leg mijn portefeuille neer'. Hij 
moet alle retoriek van de bovenste plank 
halen en dat college dwingen dat er geld 
komt. Dit is mijn ergernis jegens een D66- 
politicus met een uitermate deskundige grote 
bek. Hij slaagt er niet in op dit gevoelige 
punt aan te tonen dat de politiek iets kan 
oplossen. Hij schuift het probleem naar Den 
Haag, terwijl er in een stad als Amsterdam 
best geld vrij te maken is ten koste van iets 
anders.'

Ben je  voor een hernieuwde Progressieve Volks
partij?

'Ik denk niet dat het nodig is om een nieuwe 
progressieve partij op te richten, ik denk wel 
dat als wij een avond met elkaar praten, we 
een aantal gezamelijke thema's kunnen 
vinden. Dat kan zelfs tot samenwerking 
leiden. Bijvoorbeeld: welke wethouders gaan 
we in Amsterdam claimen.'

Je bent w el voor een fu s ie  tussen  JD  en Jonge 
Socialisten.

'Ja, dat zou een intelligente zet van ze zijn, 
omdat de jongeren niet belast zijn met het 
verleden en de utopie van een Progressieve 
Unie kunnen uitstralen. Het zou ook een 
slimme provocatie van de huidige politieke 
instituties zijn.'

En tóch tegen de Paarse coalitie.

'Daarin speelt D66 dus zo'n laffe rol. Kijk, als 
de Paarse coalitie een bloedserieuze optie is, 
dan doe je daar ook alles aan. Heeft D66 
grote mate van programmatische samen
werking met de W D ? Nee!'

Die samenwerking hadden ju llie  ook niet m et het 
C D A  voor de verkiezingen van '89.

'Ja, altijd gehad. Er zijn altijd enorme contac
ten geweest, alleen al door de vakbeweging 
maar ook door andere organisaties. Ik heb 
maar één antwoord: als je gekozen hebt voor 
een coalitie, dan zet je je daar ook voor in.
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Dus wij maken deze coalitie gewoon af. Van 
Mierlo zelf zegt ook dat als puntje bij paaltje 
komt, hij geen voorkeur uitspreekt. Dus ik 
vind het hele coalitiedebat gezeur.'

Dat zeg je  omdat je  n u  m et het C D A  regeert en 
niet echt vrij kan -praten.

'Als het puur om therapeutische redenen is 
- dat het goed is voor de democratie - ben ik 
tegen. Dat vond ik ook al een oneigenlijke 
reden toen ik voorzitter was van de Jonge 
Socialisten. Maar als het om inhoudelijke 
redenen is ben ik helemaal niet tegen. Ik zie 
wel gebeuren dat er in Nederland van on
derop een klimaat ontstaat met politieke 
argumenten voor een programmatische niet 
confessioneel gebonden coalitie. Het is hele
maal niet uitgesloten dat de mentaliteit van 
D66, W D  en PvdA in een sneller tempo 
dichter bij elkaar komt te staan. Dat heeft erg 
te maken wat er in het laatste jaar in het 
kabinet gebeurt. Of het CDA inziet dat de 
wensen van de PvdA serieus een kans moe
ten maken. Kijk, als ik met Brinkman als 
persoon praat, is het een ongelooflijk inte
ressante man, die wel wat wil. Maar zodra 
hij terug is in zijn partij, spelen partijpoli
tieke en machiavellistische overwegingen 
een doorslaggevende rol. Vaak zijn poli
tieke partijen een belemmering voor ver
nieuwing en verandering.'

Voor de P vdA  belangrijke zaken als de W A O  zijn  
toch beter te regelen m et V V D  en D66.

'De WAO hè, heel Nederland is medeschul
dig - inclusief D66 - aan de impasse in de 
WAO. Het is toch een hartstikke laf en bij 
uitstek opportunistisch standpunt dat D66 
inneemt. D66 wist ook wel dat volume
beleid niet toereikend was, er moest inge
grepen worden. De vraag is vervolgens hoe 
rechtvaardig. Maar dat is wat van politici 
gevraagd wordt. Om een interventie te ple
gen die bij niemand populair zal zijn. En we 
zitten nu in een fase in de politiek dat er een 
ombouw van de verzorgingsstaat plaats 
moet vinden. Daarin vind ik D66 weglopen 
voor impopulaire dapperheid. De opstel
ling van D66 in het WAO-debat was niet 
interessant. Van Mierlo was in dat debat ook 
absoluut geen faktor van belang. D66 pro
fileert zich op een houding, een toon. In de 
Schilderswijk en in Charlois gaat het niet 
over toon. Moet je de toon daar eens horen, 
die is hard en diep. Weet je wat daar het 
debat is? Ga ik stemmen? Wat voor eikels 
zijn dat, die politici hier. Kom hier eens 
wonen.
Het toondebat is een debat tussen intellec
tuelen. Het gaat om de inhoud, D66 schuwt 
het politieke debat. Want als je het aangaat 
kom je er niet zonder kleerscheuren uit. 
Politiek leidt altijd tot beschadigingen. D66 
heeft gekozen voor het zo groot mogelijk 
worden. Daarvoor moet je laveren, letten op

je toon, letten op je marketing. Kijk naar de 
WAO. Daar zegt Kok: ja verdomme, juist ik 
als oud-vakbondsman voel mij verantwoor
delijk voor de WAO. Daar moet ik een door
braak forceren, maar dat zal nooit een schone 
doorbraak zijn.'

M ensen herkennen de P vd A  niet in  de afbouw  
van de verzorgingsstaat.

(agressief) 'De verandering  van de verzor
gingsstaat. Over zes jaar praat niemand meer 
over de WAO, dan heeft iedereen zich bij
verzekerd. Laten we niet overdrijven. Laten 
we nou godverdomme wel wezen. De kern 
van de WAO was dat het een verzekering 
was voor mensen die werkelijk ongeschikt 
werden. Dat is het al lang niet meer. Het is 
een verzekering geworden voor iedereen 
die op de een of andere manier niet meer in 
het arbeidsbestel paste.'

Is de P vd A  n u  concreet voor een kleinere over
heid?

'Ja.'

Is het een idee om bij de volgende verkiezingen  
vooraf afspraken te maken over de formatie?

'In Schoorl heb ik gezegd dat PvdA en D66 
zich niet uit elkaar moeten laten spelen, 
maar daar kreeg ik zeer agressieve reacties 
op van D66. Ik denk dat er na de volgende 
verkiezingen een zeer interessante situatie 
ontstaat. En ik heb nog nooit gezegd: we 
gaan koste wat kost door met het CDA. Kijk, 
dat de media dat allemaal versimpelen, dat 
is hun probleem en niet het mijne. Ik heb 
gezegd: onze deelname aan dit kabinet is 
bloedserieus. Als het een redelijk succes 
wordt, leggen we dat beleid ook voor aan de 
kiezers. Dan spreekt het voor zich dat we 
niet zomaar, zoals het CDA zich dat altijd 
permitteert, die mensen eruit mieteren. Maar 
als politieke partijen verliezen bij verkiezin
gen en Oostindisch doof doorgaan, negeren 
ze dus de verkiezingen.'

H et zie t ernaar u it dat de P vdA  de verkiezingen 
gaat verliezen.

'Ik houd hier niet van, ik heb er geen zin in. 
Fijn voor D66 dat de polls zo goed zijn. Maar 
er komt nog een heel jaar waarin er momen
ten komen die bepalend zijn. We hebben de 
houding van D66 in de WAO genoteerd. 
Onduidelijk. Vormpolitiek. Dan komen er 
nog een paar momenten dit jaar, die bepa
lend zijn of het interessant is om een coalitie 
te hebben met het CDA, of dat we zeggen: 
nu dat het erop aan komt voor de komende 
tien jaar, is het CDA niet bereid om echt 
interessante compromissen te sluiten. Dat is 
bij de WAO al kantje-boord geweest. Het 
kan wel eens een heel open verkiezings
uitslag worden. Ik denk dat D66 door haar

sterke positie dan automatisch meedoet en 
dat maakt het op een aantal punten interes
santer. Maar ik ga nu niet speculeren. Nu 
moeten D66 en PvdA elkaar weer opzoe
ken.'

M aar dat kan pas als d it kabinet ten einde is. Je 
moet samen in de regering z itten , of samen in  de 
oppositie.

'De essentie van wat ik probeer te zeggen is, 
dat ik de polemiek tussen de PvdA en D66 - 
'ik vind jou vervelend en jij mij ook' - niet 
interessant vind. D66 doet daar evenzeer 
aan mee als wij. Op ons PvdA congres heb ik 
het ook één en andermaal gezegd, het is als 
een bouquetreeks. Ik heb me daar ook aan 
bezondigd, maar ik moet me daar ook aan 
bezondigen. Ik ben bedrijfsleider van een 
partij die moet overleven. Niet vanwege de 
macht, maar gewoon omdat we een functie 
hebben te vervullen, en als die functie door 
D66'ers openlijk ter discussie wordt gesteld, 
dan mep ik terug.
Het is interessant om als D66 en PvdA te 
bekijken wat we de komende vier jaar kun
nen forceren. Als dat lukt, dan wordt het 
minder belangrijk of het met de W D  of het 
CDA is, dan heeft het sterk te maken met het 
politieke klimaat in één van de twee rechtse 
partijen. Ik weet niet welke partij rechtser is. 
Dan hangt heel erg af van hun electorale 
positie, van het leiderschap in die partij en 
van hun affiniteit met een progressief pro
gramma.

M oeten D 66 en P vd A  afspraken maken over wie 
er de nieuw e prem ier w ordt?

'Als er een debat in Nederland ontstaat 
waarin D66'ers en PvdA'ers samen tot een 
politieke agenda komen, dan maakt het voor 
mij persoonlijk niet uit of er een D66- of 
PvdA-premier komt en of D66 of de PvdA 
groter is. Maar aan dat proces heeft Van 
Mierlo tot op het moment geen enkele lei
ding gegeven. Ik betreur in de positie van 
Van Mierlo, dat de toon een te grote rol is 
gaan spelen en dat mij niet meer duidelijk is 
of hij misschien een potentiële premier is in 
dezelfde school als Den Uyl. Nu vind ik hem 
meer een premier als Lubbers. Een diplo
maat met onduidelijke standpunten. Een 
allemansvriend. Terwijl ik politiek een pro
gressieve premier wil hebben. Ja, en dan 
geef ik de voorkeur aan Kok, die is norser en 
duidelijker. Nou hoop ik eens dat de kritiek 
die wij op D66 hebben begrepen wordt en 
dat van Mierlo opstaat en wakker wordt en 
politiek leiderschap ten toon spreidt. En niet 
de rol van ideale politieke presentator in 
Nederland want dat is geen politieke ver
nieuwing, dat is politieke consolidatie.

♦
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Het technologisch optimisme van 
de werkgroep milieu

Techniek is ook niet alles

maar schoner. Een ander zijn huishoude
lijke apparaten. Ook deze gebruiken steeds 
minder energie, maar nemen absoluut in 
aantal toe, waardoor dit positieve effect te
niet wordt gedaan.

d o o r  M ichiel Ruis

In  D em o  9.6 s to n d  een  a r t ik e l d a t  H a n s  de R e g t n a m en s de w erkg ro ep  M ilie u  schree f o ver  
de (o n )za lig m a k e n d e  te c h n ie k . Z i jn  s te ll in g  w a s  d a t  g eb rekk ig e  tech n o lo g isch e  k e n n is  te  
v a a k  a ls  a rg u m e n t w o r d t  a a n g evo erd  v o o r  h e t  n ie t  tre ffen  v a n  de n o o d za k e lijk e  m ilie u 
m aatregelen . D e tech n isch e  m o g e lijkh ed en  z ijn  er w e l, m a a r ze  w o rd en  n ie t  benu t. I k  zo u  de 
red en erin g  w i l le n  o m d ra a ie n : j u i s t  d o o r  h e t g e lo o f  in  de tech n o lo g ie  w o rd e n  so m m ig e  
m ilie u p ro b le m e n  o n v o ld o e n d e  a a n g e p a k t.

In het artikel beschrijft de werkgroep de 
toegenomen complexiteit van de milieu
problemen, die hebben geleid tot de huidige 
extreem vervuilde omgeving. De westerse 
samenleving is zich inmiddels van deze 
problemen bewust en wijst de techniek als 
de schuldige aan. De techniek zou deze 
vervuiling hebben veroorzaakt en zij is 
voorlopig niet bij machte goede milieu
vriendelijke alternatieven aan te dragen. Dit 
laatste is volgens de werkgroep echter een 
'hol excuus': de techniek biedt nog ver
schillende mogelijkheden die kunnen bij
dragen aan het voorkomen van een ecolo
gische catastrofe.

Bovenstaande visie van de werkgroep wijst 
er terecht op dat de techniek verschillende 
mogelijkheden biedt. Het ontwikkelen van 
energiezuinige apparaten, milieuvriende
lijke produktiemethoden en goede zuive
ringsinstallaties zijn allemaal verdiensten 
van de techniek. De nadelen zijn ook bekend: 
de ontwikkeling van de bio-industrie en 
van sommige vervoerm iddelen (auto, 
vliegtuig) zijn voorbeelden van technologi
sche ontwikkelingen die veel milieuschade 
met zich meebrengen. De technologische 
ontwikkeling heeft dus zowel een positief 
als negatief effect. De vraag blijft staan of ze 
een oplossing voor de toekomst kan bieden.

Voor een aantal problemen kan de techniek 
bijna niets doen. De snelle stijging van de 
bevolkingsgroei en de daarmee samenhan
gende toename van de vraag naar allerlei 
soorten hulpbronnen, het uitsterven van 
allerlei planten- en diersoorten of de on
vruchtbare pogingen om op een verant
woordelijke manier mest te verwerken il
lustreren dit. Kernafval behoort mijn in
ziens (en gelukkig ook volgens de JD) even
eens tot de categorie van problemen waar
voor nog geen technische oplossing is be
dacht. Het voorstel van de werkgroep om 
dat in het binnenste van de aarde te stoppen 
lijkt mij meer 'wishful thinking' dan een 
verantwoorde oplossing.

Er is ook een categorie van problemen waar 
de techniek de druk op het milieu wel kan 
doen afnemen, maar waar de volumegroei 
dit milieuvoordeel weer ongedaan maakt. 
Een bekend voorbeeld hiervan is de auto. 
Het is onmiskenbaar dat de auto de afgelo
pen jaren een stuk schoner is geworden. 
Helaas neemt het aantal auto's echter zo
danig toe dat de vervuiling van de lucht per 
saldo toeneemt. Desondanks piepen de 
belangenorganisaties als de BOVAG en de 
RAI dat er geen maatregelen tegen auto's 
moeten worden genomen. Het zijn immers 
'schone' auto's en ze worden alleen nog

Het zoeken naar technische oplossingen blijft 
belangrijk, maar mag niet ontaarden in een 
technologisch optimisme, dat wil zeggen 
het niet nemen van noodzakelijke milieu
maatregelen zal vinden. Zeker zo belangrijk 
is dat gedrags- en consumptiepatronen ge
wijzigd. Het JD-voorstel om te komen tot 
een vorm van eco-tax is hier een van de 
middelen, naast wet- en regelgeving en 
voorlichting.

Dit alles wil niet zeggen dat de stelling van 
de werkgroep - dat technische middelen om 
politieke en economische redenen niet altijd 
worden toegepast - nooit opgaat. Een voor
beeld is de kolencentrale die op de Maas
vlakte moest worden gebouwd. Hoewel het 
Amerikaanse bedrijf Texaco hiervoor een 
schone technologie kon aanleveren, werd 
gekozen voor de veel meer vervuilende 
techniek van 'onze' Shell. Het argument 
hiervoor was dat de schone technologie te 
veel onzekerheden met zich mee zou bren
gen. Dit terwijl er al een soortgelijke centrale 
bestond en Texaco zich voor het resultaat 
financieel garant wilde stellen. In dit geval 
diende het voorwendsel van gebrek aan 
kennis een politiek en economisch doel.

Helaas komt het vaker voor dat de techni
sche kennis werkelijk niet beschikbaar is. 
Wil de maatschappij dan toch iets aan het 
desbetreffende milieuprobleem doen, zul
len er minder populaire maatregelen moe
ten worden getroffen in de vorm van extra 
kosten of regelgeving. Om dit vermijden is 
het voor de politiek en de belangengroepen 
aantrekkelijker om te hopen dat de techniek 
het probleem uiteindelijk zal weten op te 
lossen. Wanneer dit weten tegen beter we
ten in is, is er geen sprake van gebrek aan 
kennis, maar van gebrek aan politieke moed.

♦
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Het einde van de toekomst

- Hallo, mag ik u  eens iets vragen? Bent u 
misschien van de muziekgroep Purper?
- Nee..., hoezo?
- Nou kijk, binnenkort organiseer ik iets dat 
met de kleur paars te maken heeft, vandaar.
- Wat is dat dan?
- Eh, drie jongerenorganisaties organiseren 
samen een activiteit rondom de paarse coa
litie.
- Oh, van welke organisatie ben jij lid?
- Van de Jonge Democraten.
- Ah, ik ben ooit lid geweest van de JOVD. 
Pfff, je gaat de wereld mooier maken hè, 
alles wordt beter en reëler zeker, ja, jaja.

Deze dialoog ontspon zich dan misschien 
wel laat in een kroeg; het is het cynisme dat 
kenmerkend is voor velen dezer dagen. 
Maar, waar gaat het heen als zelfs de jeugd 
niet idealistisch meer mag zijn, sterker: het 
zelfs verweten wordt überhaupt nog iets te 
ondernemen in de politieke arena? Nee hoor, 
ik zit juist bij de JD om de wereld om zeep te 
helpen, om de macht, zodat ik later heerser 
kan zijn over al die zielloze cynici zoals u, 
antwoordde ik met een brede grijns, vol 
zieltogend anti-cynisme.

M arce l v a n  Silfhout

Twijfels over het referendum

De laatste tijd is er nogal wat belangstelling 
geweest voor het referendum; de referenda 
in Denemarken (Maastricht, ja of nee) en 
Amsterdam (wel of geen autovrije binnen
stad).

Het marginale verschil tussen stemmen van 
voor- en tegenstanders zou volgens cynici 
een reden zijn om het referendum als de
mocratisch middel ongeschikt te verklaren. 
Tegelijkertijd beriepen voorstanders zich op 
het feit dat de vraagstelling onduidelijk was, 
of dat andere belangen dan de vraagstelling 
meespeelden (Frankrijk, tevens Maastricht). 
Het referendum, mits opportuun gebruikt, 
zou een uitstekend middel zijn om de bur
ger dichter bij de politiek te laten brengen 
(ook D66 ijvert daarom al vanaf haar oprich
ting voor invoering van een referendum). 
Dit laatste is een hele tijd ook mijn standpunt 
geweest, tot voor kort. In Oostenrijk wordt 
door rechts-radicalen geijverd voor een re

Er z i t  een m an in m 'n  hoofd 
en die schreeuwt tegen mij:

"W e doen een race naar je  hersens,
'k ben er toch eerder dan jij" .

"O K", zei ik, "jij je  z in " ,
"nu ji j  m e zozeer tart, 

alleen nog tijd  voor w arm ing-up, 
over één m in u u t de start".

Ik  zette  een traject u it 
m et veel bochten en een klim  

Z ijn  start was stukken sneller, 
maar langzaam haalde ik 'm  in.

Toen ik  bij de fin ish  kwam  
za t h ij al lang en breed in  bad:

H ij w ist een weg door m 'n  hersenstam, 
waar ikzelf geen kennis van had.

J a n  S p a a n s

ferendum, waarin de bevolking gevraagd 
wordt of het land een migratie-stop moet 
invoeren. Tevens zou voor alle buitenlan
ders een legitimatieplicht ingevoerd moe
ten worden. Uit opiniepeilingen blijkt dan 
nog eens dat driekwart van de bevolking 
voor dergelijke maatregelen is. Een referen
dum van die aard maakt daar dus een gote 
kans.
Zonder de mogelijkheid van een referen
dum waren deze vragen waarschijnlijk nooit 
serieus genomen in het parlement, of wer
den zij in ieder geval weggestemd door een 
verstandige meerderheid.
Wanneer het referendum wordt gebruikt 
voor doeleinden als in Oostenrijk, dan komt 
bij mij een bezwaar boven dat ik voorheen 
verachtte; de gemiddelde burger is te dom 
om een dergelijke, zware verantwoordelijk
heid aan te kunnen.

Wim R a m p e n

Komt u verder

Misschien hebben zij een slechte jeugd ge
had. Misschien worden zij geslagen door 
hun vrouw en /o f kinderen. Of misschien 
worden zij geterroriseerd door de goudvis. 
Ik kan niet in hun privéleven kijken, maar 
hun gedrag doet het ergste vrezen: bus
chauffeurs. Specifieker: mannelijke bus
chauffeurs in stadsbussen.
Hoe groter het aantal potentiële slachtof
fers, hoe sadistischer de chauffeur. Als het 
perron vol wachtende passagiers staat, raakt 
hij opgewonden. Om te beginnen zet hij zijn 
bus tien meter voorbij de halte. Als bijna alle 
mensen zich hebben ingevochten, beslist de 
chauffeur dat de bus vol is en sluit de deu
ren. Een omaatje dat bekneld raakt, wil hij 
nog wel eens binnenlaten, maar een OV- 
kaarter moet er beslist aan geloven.
De achterblijvers mogen zich gelukkig prij
zen, want in de bus begint de strijd nu pas. 
Bij iedere bocht geeft de chauffeur extra gas 
en bij ieder stoplicht maakt hij een nood
stop. Het staande volk achter hem ziet alle 
hoeken van de bus. Soms rijdt de chauffeur 
een halte voorbij of weigert hij de deuren te 
openen. En vóór uitstappen is er al helemaal 
niet bij. Zijn gezicht staat op onweer; hij 
geniet met volle teugen.
Als je buiten de stad bent, merk je hoe het 
ook kan. De bus stopt op de goede plaats. Op 
de deur zit een sticker 'Komt u verder'. De 
chauffeur is een gelukkig mens. Hij glim
lacht en zegt je gedag. Je waant je in een 
paradijs op wielen. De naam van dit para
dijs: streekbus.

C h ris tia an  B o n e b a k k e r

Belastingverhoging!

Ik heb altijd gedacht dat rijke Nederlanders 
naar België verhuisden vanwege de hoge 
inkomstenbelasting in Nederland. Laatst 
vertelde iemand me dat dat niet de reden 
kan zijn, omdat 'Belgen' die in Nederland 
werken, de Nederlandse inkomstenbelasting 
verschuldigd zijn. Het is de vermogens
belasting die de rijken naar België doet 
vluchten. De inkomstenbelasting voor de 
hoogste inkomens kan dus best verder om
hoog, zonder dat het aantal belasting- 
ontheemden toeneemt. Nou, waar wachten 
we op?

C h ris tiaan  B o n e b a k k e r
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Elske zegt het ook

Er is één ding in de politiek dat ik buitenge
woon storend vind. En dat is het woordje 
'buitengewoon'. Zodra je iemand 'buiten
gewoon' hoort zeggen, weet je zeker dat hij 
(of zij, want Hedy zegt het ook) alleen maar 
in de politiek kan zitten.
Goed, iedereen weet wat het betekent, dus 
zo erg is het misschien niet. Maar het is een 
treffend voorbeeld van het Haagse taaltje en 
daarom toch fout. Bovendien is het niet 
effectief. Want als iemand 'buitengewoon' 
zegt, probeert hij of zij (ja, Ien zegt het ook) 
ergens veel nadruk op te leggen. Maar als 
iets niet krachtig overkomt dan is het wel 
Haags jargon. 'Buitengewoon' zeggen is dus 
buitengewoon stom. En er zijn alternatieven 
genoeg.
Dames (ja, Hanja zegt het ook) en heren 
politici: vanaf nu is het dus afgelopen met 
'buitengewoon'. En dat geldt ook voor Elske.

C h ris tiaan  B o n e b a k k e r

Oude mensen I

Ik had me altijd al afgevraagd, waar die 
vertragingen in het Openbaar Vervoer toch 
vandaan kwamen. Dankzij de Demo weet ik 
het nu: die komen door de oude wijven. 
Behalve dan in dat ene geval, dat ik in de bus 
zat en eruit moest. Als het aan mij gelegen 
had, had ik bij de deur gestaan, als de bus 
stopte. Maar dat werd effectief verhinderd 
door een groepje middelbare scholieren in 
het gangpad, die weigerden mij erlangs te 
laten. Gelukkig was het een aardige chauf
feur, die weliswaar niets zei, maar rustig met 
de deur open wachtte, todat ik me scheldend 
en stompend een weg naar buiten gebaand 
had.
Toch was die vertraging mijn schuld. Als ik 
niet in de bus had gezeten, had ik er ook niet 
uit gehoeven en hadden die kinderen niet zo 
vervelend hoeven doen. Wijs geworden door 
dit soort ervaringen mijd ik het OV als het 
ook maar enigszins kan.

Liberaal i

Wat zou Raymond van Doorn bedoeld heb
ben met de titel van zijn verslag van het 
IFLRY-congres: 'Een paar daagjes liberaal' 
(Demo 10.1)? De Engelse taal ontheft hem 
van het lastige predikaat vrijzinnig-demo- 
craat. In plaats daarvan mag hij zich tijdelijk 
social-liberal noemen, maar volgens de titel 
zou dat liberale sausje er, terug in Neder
land, weer af zijn.
Er zijn twee mogelijkheden: sommige le
zers zullen menen dat Raymond de JD niet 
liberaal genoeg vindt. Hij mist bij ons de 
stroming of de resolutie die een blauwdruk 
geeft voor een land van vrij ondernemer
schap, minder regels of instanties die bur
gers belemmeren in hun doen en laten. Zo 
niet dan vond Raymond het IFLRY-congres 
te liberaal.
Mag ik er dan op wijzen dat onze beginselen 
'vrije ontplooiing' en 'verscheidenheid' bij 
uitstek liberaal zijn en dat een JD'er zich wat 
dat betreft thuis kan voelen op een IFLRY- 
congres. Maar hoe staat het eigenlijk met de 
individuele ontplooiing op het Zuidelijk 
halfrond, hoe pragmatisch zijn al die IFLRY- 
leden en vooral: hoe radicaal waren het 
congres en het aangenomen Manifesto ei
genlijk? Aparte paragrafen over een rem op 
de bevolkingsgroei in de Derde Wereld, 
over de ecotax en over asielzoekers stroken 
ongetwijfeld met JD-meningen (die ook 
nogal onafhankelijk van elkaar zijn gefor

muleerd), maar radicaal is het pas de stui
tende verbanden daartussen te analyseren 
en vervolgens met concrete, gedurfde actie
punten een vuist te maken tegen de geves
tigde orde van bestuurders, partijen, organi
saties en bedrijven.
Een kritischer houding in Eastbourne en een 
kritischer verslag waren, ondanks alle suc
cesvolle amendementen, niet misplaatst ge
weest.

L aurens v a n  Kol

Liberaal II

Ik was zeer verheugd bij het lezen van het 
artikel 'Een paar daagjes liberaal' van 
Raymond van Doom in Demo 10.1. Het deed 
me goed dat een Landelijk-Bestuurslid een 
ooit onbespreekbaar geacht onderwerp aan
stipt: de relevantie van ons (onbegrijpe
lijke?) onderschrift 'vrijzinnig-democratisch'. 
Het gaat natuurlijk om de uiteindelijke inter
pretatie van een begrip. Toch is de discussie 
hierover twee jaar geleden zodanig opge
laaid, dat het bijna een jaarthema leek te 
worden. Duidt het artikel van Raymond erop 
dat hij de discussie wil heropenen?

P e te r  Ras

Christiaan, ga door met je hetze tegen oude 
wijven. Dan blijven ze op den duur vanzelf 
wel thuis of nemen ze de auto.
En ik, die in mijn onschuld altijd dacht, dat 

ihet OV er voor iedereen was! Natuurlijk 
niet. Het is er voor de snelle jongens, voor 
wie iedere seconde telt.

J e t  d e  Bussy

Oude mensen II

Voor de respectabele generatie die Onze 
Economie heeft opgebouwd: Trek je niets 
aan van de kritiek van Christiaan Bonebakker 
in Demo 10.1 over eventuele traag- of 
sloomheid. Koop gewoon een roze strippen
kaart en een senioren kortingskaart en schaar 
je tussen al die brutale studenten van te
genwoordig. Die mogen straks toch weer op 
de fiets.

M a u d  d.M . S a rv a a s

Liberaal m

Het is voor een Secretaris Ledenwerving en 
Materialen een slechte zaak, als hij niet weet 
uit te leggen of begrijpt wat vrijzinnig-de- 
mocratie betekent (zie het artikel van 
Raymond van Doorn, 'een paar daagjes li
beraal', Demo 10.1).

Vrijzinnig-democratie is een Nederlandse 
politieke stroming die tussen het socialisme 
en het liberalisme instaat. Vrijzinnig-demo
cratie is géén liberale stroming, dus ook niet 
sociaal-liberaal. Althans, dat was reeds de 
mening van de meerderheid van de Vrijzin
nig Democratische Bond. Bovendien meent 
ook D66, zonder een etiket te willen aan
nemen, dat zij de vierde stroming in Ne
derland vertegenwoordigt en dus eveneens 
niet liberaal is. Internationaal gezien valt de 
vrijzinnig-democratische stroming, en dus 
de JD, te plaatsen in de radicaal-democra- 
tische stroming, terug te vinden in de 'R' 
van IFLRY.

Vrijzinnig-democratie is voor sommigen 
nog een onbekend begrip, maar het is aan 
de vereniging en met name de Sl.WM om 
daar verandering in te brengen. Je eigen 
politieke kleur opgeven omdat zij nog niet 
bekend is, is een teken van zwak- en dom
heid.

Paul L e e n a rd s
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RIKCO'SZ
I23Voorbijgaand gegalm

Diethylstilbestrol ofwel DES...
d o o r  Yill G e o rg e s

D E S w erd  in  1938 v o o r  h e t e ers t op  de m a r k t  g ebrach t, te r  ve rv a n g in g  v a n  h e t  n a tu u r lijk e  
v r o u w e li jk e  h o rm o o n  'O e s tro g e e n '. H e t  m id d e l zo u  een m is k r a a m  o f  een te  vroege  
g eb o o rte  v o o rk o m e n  en zo u  he lp en  tegen  andere zw a n g e rsc h a p sc o m p lic a tie s .

'Het lijkt wel alsof iedereen uit kan komen voor 
zijn of haar homoseksualiteit, behalve een ka
merlid. Schijnbaar een situatie van 'water en 
vuur'/ aldus Sjors Fröhlich aan het begin van 
zijn NCRV-programma.
'Van Rikco hebben we meteen gehoord dat hij 
homo is, maar hoe zit dat met de andere drie?', 
vraagt interviewer Johan Boonstra. Walfred 
Haans (JS), 'Ik ben hartstikke flikker.' Eddy 
Habben Jansen (JOVD): 'Ook homo.' Wim Fok
ker (CDJA) 'En ik ben hartstikke hetero.' Inter
viewer Jelle Koolstra: 'Zijn er geen homo's in het 
CDJA?' Wim: 'Jawel, we hebben zelfs een 
werkgroep,maar die mensen waren verhinderd.' 
'Kun je bij het CDA carrière maken als je homo 
bent?' Wim: 'Op het ogenblik? Ik denk dat je niet 
zoveel kans maakt als je er openlijk vooruit 
komt'.
'In de toekomst zal dat niet beter worden', val ik 
erin. 'Ik heb Brinkman in Tros-Kamerbreed ge
vraagd naar zijn mening en toen volgde er een 
enorm wollig verhaal dat hij tegen discrimina
tie is, waarop hij vervolgens een lijst van situaties 
kon bedenken waarin homo's toch maar geen 
gelijke rechten konden krijgen; een ander hu
welijk, geen recht op adoptie etc'.
Na de opname loop ik met de JS'er en de JOVD'er 
naar de uitgang van het NCRV-gebouw. Ik 
verbaasde me over zoveel stoere openheid bij 
de protestantse omroep. 'Hoelang zullen ze bij 
de NCRV al openlijk voor hun homoseksualiteit 
uitkomen?' vraag ik me hardop af. Eddy en 
Walfred lachen. In de m uur tegenover de uit
gang staat een psalm gegraveerd. Zoiets als: 
'Looft den Here met luide galmen?'
's Avonds is de uitzending. Johan en Jelle had
den ons al gewaarschuwd voor knipwerk. Het 
werd een beetje veel knipwerk. Mijn opmerking 
dat Louise Groenman, hoewel hetero, de 
homobelangen prima verdedigt. Weg, Dat niet 
alleen homo's, maar iedereen in de D66-fractie 
zijn privé-leven afschermt. Weg. Dat ik toch 
vind dat de homo's er voor uit moeten komen 
zit er nog in. En de hele aanval op Brinkman is 
weggeknipt. Want stoer doen over de accepta
tie van homo's, dat is NCRV, Maar 's-lands 
meest prominente NCRV-lid aanvallen op zijn 
benepen visie over homosexualiteit, dat gaat de 
christelijke omroep te ver. En dan is het weg
knippen van onwelvallige uitspraken ineens 
óók NCRV. Mocht jij ook eens uitgenodigd 
worden, denk dan aan het elfde gebod van de 
NCRV: Looft den Brinkman met luide galmen, 
opdat uw woord niet verknipt worde, doch 
door den Nederlandse huiskamers zal schallen.

Tussen 1947 en 1975 werd het in Neder
land voorgeschreven aan 200.000 tot 
400.000 zwangere vrouwen. DES werd 
in 1971 in de Verenigde Staten uit de 
markt genomen, toen de eerste gevallen 
zich manifesteerden. In Nederland werd 
het middel in 1974 verboden.
Er zijn in Nederland 50.000 vrouwen en 
mannen die in meerdere of mindere mate 
DES-slachtoffer zijn. De klachten lopen 
uiteen van voortdurende afscheiding en 
buitenbaarmoederlijke zwangerschap
pen tot onvruchtbaarheid en kanker. Er 
is aangetoond dat 80 vrouwen in Ne
derland leiden aan clear cell adenocar- 
cinoom, een zeldzame vorm van kanker. 
Op 21 mei 1986 zijn zes Nederlandse 
DES-dochters een juridische procedure 
tot schade-vergoeding begonnen tegen 
tien farmaceutische bedrijven, waarvan 
bekend is dat zij het schadelijke DES- 
hormoon op de markt hadden gebracht 
ten tijde van de zwangerschappen van 
hun moeders.
De zes vrouwen zijn geboren tussen 1963 
en 1967. Zij zijn allen getroffen door 
clear cell adenocarcinoom. Zij wijten - 
gesteund door w etenschappelijke 
onderzoeksresultaten - het ontstaan van 
hun ziekte aan het feit dat hun moeders 
tijdens de zwangerschap DES hebben 
geslikt. Op 15 juni 1988 wees de recht
bank te Amsterdam de eis van de DES- 
dochters af.
Reden daarvan was dat de zes vrouwen 
niet konden bewijzen van wélke van de 
gedagvaarde bedrijven het DES-medicijn 
dat hun moeders hadden gebruikt af
komstig was.
Na dit vonnis is door de DES-dochters 
hoger beroep aangetekend. De eis van 
de DES-dochters is op 22 november 1990 
óók in hoger beroep afgewezen. De 
rechter oordeelde dat de mogelijke ver
oorzakers van de schade alleen hoofde
lijk aansprakelijk hadden kunnen wor
den gesteld als er een 'gesloten kring van 
daders' zou zijn geweest. Met andere 
woorden: bewezen zou moeten worden 
dat buiten de gedagvaarde bedrijven om, 
niemand anders DES op de markt heeft 
gebracht in Nederland. Een dergelijk 
bewijs is niet te leveren, omdat op het 
middel DES geen patent was.

De tien gedagvaarde bedrijven zijn de eni
gen die bij de Vereniging ter bevordering 
van de Pharmacie geregistreerd staan als 
DES-producent in de tijd dat de moeders 
van de eiseressen zwanger waren. Meer in
formatie zou hooguit bij de bedrijven zelf 
kunnen bestaan. De zaak is vervolgens in 
cassatie voorgelegd aan de Hoge Raad.
De Hoge Raad heeft het beginsel van de 
'alternatieve veroorzaking' aanvaard.
Elk van de tien bedrijven kan volgens het 
arrest worden aangesproken voor de gehele 
schade, zelfs als niet specifiek kan worden 
vastgesteld wélk bedrijf daadwerkelijk de 
pillen verkocht, die door een moeder werden 
gebruikt.
Er wordt pas daadwerkelijk tot schadever
goeding overgegaan wanneer ook de andere 
vragen die in dit proces een rol spelen, zijn 
beantwoord.
Dit zijn vragen als 'is de relatie tussen de 
schade en de blootstelling aan DES aange
toond' en 'heeft de industrie onrechtmatig 
gehandeld door het in het verkeer brengen 
van het middel? '
Zodoende is de zaak terugverwezen naar 
het Gerechtshof in Den Haag.
Het lijkt zeer onwaarschijnlijk dat de 
farmaceutische bedrijven er in zullen slagen 
de directe relatie tussen blootstelling aan 
DES en het optreden van clear cell kanker bij 
de zes eiseressen te ontkennen.
Het arrest van de Hoge Raad is de eerste 
rechterlijke uitspraak over DES in Europa. 
In Frankrijk is een groep DES-dochters on
langs een proces begonnen. In de Verenigde- 
Staten waar voor fabrikanten een zware 
produktaansprakelijkheid geldt , is door 
DES-dochters met wisselend resultaat ge
procedeerd.
De schadevergoeding, die de zes DES-doch
ters gaan vragen, zal volgens één van hun 
advocaten, mr. H. Bouwman, per persoon 
meer dan een ton bedragen.
Het hoogste tot nu toe in Nederland als 
smartegeld toegewezen bedrag is drie ton, 
aan een man, die door spuitverwisseling in 
het AMC werd besmet door het aidsvirus.

♦
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Europe in doubt

Tussen twijfel en wilskracht
d o o r  R a y m o n d  v a n  D oorn

"Y o u  m a y  sa y  T m  a dream er, b u t l 'm  n o t  th e  o n ly  one". Toen John Lennon  d i t  o o it  zong , had  
h ij h e t w a a rsc h ijn l i jk  n ie t  o ver  de Europese eenw ord ing . Toch  zo u  deze z in  v a n  to e p a ss in g  
ku n n en  z i jn  o p  de tw e e h o n d e rd  jo n g eren  u i t  E uropa , die z ich  op  29 en 30 ja n u a r i j . l .  in  h e t  
M a a s tr ic h tse  M E C C  h a d d en  v e r z a m e ld  v o o r  h e t  congres 'E urope in  d oub t? !'. Een congres 
v a n  w e in ig  b e te k e n is  q u a  p o li t ie k e  re su lta te n , m a a r  m issch ien  des te  m eer b e teken is  v o o r  
de v e rs te rk in g  v a n  de E u ro p ese  g ed a ch te .

Twee dagen lang was er een uitwisseling 
van ideeën over Europa door de leden van 
de deelnemende organisaties SIB, JASON, 
AEGEE, JS, JOVD en JD. De meeste deelne
mers kwamen uit Nederland (met de ver
strekte badges werden de deelnemers tot 
Hollanders gedegradeerd); de jongeren uit 
de rest van Europa waren in veel gevallen al 
in N ederland door een uitw isselings
programma van de universiteiten.

De Jean Penders

De openingsspeech was in handen van de 
CDA-Europarlementariër Jean Penders. Hij 
probeerde de congresgangers een hart onder 
de riem te steken in hun Europees denken, 
zij het in slecht uitgesproken Engels. Nog 
tandenknarsend van een en ander, werd het 
tijd voor de eerste workshops. De meest 
fundamentele was misschien wel de work
shop 'the concept of Europe', waarin gedu
rende drie sessies gezocht werd naar de 
roots van de Europese eenwording. Gesterkt 
door de aanwezigheid van dhr. Bruyning, 
verbonden aan de Universteit van Amster
dam en dhr. Chauvigny de Blot van de 
universiteit Nijenrode, begon de speurtocht.

Dat de eenwording gunstig was voor de 
economie, dat geloofde iedereen wel, maar 
er moet toch meer achter de Europese ge
dachte zitten. Niet dus, stelde Bruyning op 
provocerende wijze. Dit kwam door onder 
andere de volgende twee punten: Europa 
kent ten eerste geen gemeenschappelijk 
geschiedenis. Selectief wat historische fei
ten bij elkaar schrapen ter legitimering, dat 
is nog geen gemeenschappelijke geschiede
nis.

De visie van Chauvigny de Blot was geluk
kig een stuk zonniger. Zijn benadering was 
dan ook niet echt geschiedkundig, maar 
gericht op de culturele aspecten. Hij stelde 
dat er op zich wel zoiets als een Europese 
cultuur is, maar die is erg open en erg ge
voelig voor invloeden van buitenaf. Met de 
vereniging van Europa in aantocht moeten 
we er voor blijven waken dat de grenzen 
niet gesloten worden, zodat door de immi

granten de openheid van cultuur gehand
haafd blijft. Boodschap tenslotte van 
Chauvigny de Blot: maak van Europa een 
inspiratiebron en defineer je Europese 
droom.

Top-down

Leuk en aardig, vond Bruyning, maar naast 
dromers moeten er ook twijfelaars blijven: 
de zwarte zijde van de Europese geschie
denis mag niet vergeten worden. Hoog tijd 
voor de aanwezigen om zich er mee gaan te 
bemoeien. Gesteld werd dat respect voor 
eikaars cultuur een goede basis voor de 
Europese gedachte was. Een middel daar-

D e  D e n e n :

‘ W e  d a c h t e n  a l t i j d  

d a t  d e  E G  a l l e e n  

i e t s  w a s  v o o r  d e  

m i n i s t e r  v a n  l a n d b o u w ’

voor is een goede communicatie en 
informatievoorziening, zodat de Europea
nen meer kennis van eikaars achtergronden 
opdoen. Chauvigny de Blot vond dan vooral 
dat de communicatie op kleine schaal uit
gevoerd moest worden, zoals dit congres 
zelf, en niet alleen via de pers. De EG werkt 
teveel met een top-downbenadering, vond 
de Britse deelneemster Allison: eerst worden 
de regels gemaakt, dan de burgers pas op de 
hoogte gebracht. Iets soortsgelijk overkwam 
de Denen. "We dachten altijd dat de EG 
alleen iets was voor de minister van Land
bouw en Visserij, totdat het Verdrag van 
Maastricht anders deed vermoeden". En dat 
bleek even schrikken.

Ondertussen werd Piet Dankert in de wan- 
del-gangen gesignaleerd. De staatssecreta
ris liet op ons zijn visie los over de verbreding 
en verdieping van de EG. Twee dingen die 
in zijn ogen hand in hand kunnen gaan.

Superioriteit

Zaterdagochtend wachtte de harde realiteit 
van de laatste sessie. Deze was bedoeld om 
te discussiëren over het vermeende Europese 
superioriteitsgevoel, maar dat lukte slechts 
gedeeltelijk. Voor de Italiaanse Francesca is 
superioriteit niet zo zeer een probleem, maar 
eerder de vraag of de landen wel 'volwas
sen' genoeg zijn voor de eenheid. Italië was 
dat in ieder geval in haar ogen nog niet en uit 
het gegniffel van de rest op te maken, waren 
die het er wel mee eens. Eenèn ander leidde 
tot een dialoog met Mauro, een Italiaan die 
dat anders zag. Overigens mag op zijn conto 
de meest ondemocratische opmerking ge
durende het congres geschreven worden. 
Naar zijn mening is democratie moeilijk 
toepasbaar op zo'n groot aantal burgers; 
bovendien functioneert democratie toch niet 
zonder voldoende kennis en informatie. 
Gelukkig was JD'er Remko van Oijen bin
nen handbereik om hierop in te gaan: 
"Wanneer Europa niet door de burgers ge
dragen wordt, is er gewoon geen Europa".

Amerikanen

Maar goed, de deelnemers waren er nog 
steeds niet uit w at nu wel de roots van 
Europa waren. Het min of meer verlossende 
antwoord kwam uit de Verenigde Staten, 
van Linda Ortiz. "Wanneer je het over Eu
ropa hebt uit Amerikaans oogpunt, dan is 
dat al gewoon een eenheid. Er is een sterke 
economische intergratie en uitwisseling van 
culturen. Het is inderdaad niet te definïeren, 
maar het is er al voor de Amerikanen". 
Onmiddellijk verzoek aan Linda was om de 
Amerikanen alsjeblieft in die waan te laten.

Bij de terugkoppeling van alle gehouden 
workshops bleek dat de consensus in de 
groepjes over bepaalde onderwerpen ver te 
zoeken was.
Geen resultaat dus in de zin van politiek 
inhoudelijke statements, maar daar was het 
congres ook niet voor bedoeld.

Waar het wel voor bedoeld was, geeft de 
totaalimpressie van Carlos Morales, student 
Europese studies in Amsterdam, misschien 
het beste weer. Het viel hem op hoe sterk 
jongeren uit allerlei landen en culturen, lid 
zijnde van uiteenlopende organisaties, op
rechte belangstelling hebben in de visie van 
anderen op het Europese vraagstuk.
"Het is een goed idee om al die jongeren op 
Europees niveau bij elkaar te brengen, te 
laten discussiëren over Europa; te laten 
praten over hun eigen toekomst en om el
kaar als personen met verschillende achter
gronden beter te leren kennen. Daarom zou 
geconstateerd kunnen worden, dat Europe 
niet een 'doubt' is, maar een must".

♦
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Het onzekere bestaan van wethouder Ten Have

‘Het Amsterdamse referendum 
was een democratisch feest’
d o o r  C h ris tiaan  B o n e b a k k e r

'I k  c o n s ta te e r  t o t  m ijn  b li jd sc h a p  d a t  de Jonge D em o cra ten , m u ta tis  m u ta n d is , n e t zo  z ijn  
als ik  to en  i k  jo n g  en  d em o c ra tisc h  w a s :  o p tim is t is c h , n ie t  g eh in d erd  d o o r  ken n is , en to ch  
in te lle c tu ee l. I k  h erken  de s tu rm  en d ra n g .'

Veel tijd voor een interview heeft Rick ten 
Have, D66-wethouder in Amsterdam, niet. 
Tussen een belangrijk telefoongesprek en 
een lunch met broodjes kan hij drie kwartier 
vrijmaken voor DEMO. Hij ontvangt mij op 
zijn grote werkkamer in het Amsterdamse 
stadhuis. Ik zit aan een van de twee 
vergadertafels en kijk uit op de Amstel. 
'Begin maar', zegt hij terwijl hij nog wat 
spullen op zijn bureau opruimt. Ik val met
een met de deur in huis.

U v in d t A m sterdam  natuurlijk  de m ooiste stad 
van Nederland.
'Ik heb niet alle steden gezien. Maar Amster
dam is inderdaad mooi. In de eerste plaats 
de mensen en wat ze met elkaar doen, en 
verder de gebouwen en de opbouw van de 
stad: de binnenstad en de buitenwijken. Zelfs 
de Bijlmer is mooi. Amsterdam is boeiend. 
Je merkt het als je van vakantie terugkomt: 
Amsterdam is een zinderende stad.'

Hoe is het om in zo 'n  stad wethouder te z i jn ? 
'Dat is ook boeiend. En soms vermoeiend.'

H et wethouderschap is een onzeker bestaan... 
'Ja, zeker in Amsterdam. Vandaar dat ik 
mijn oude baan nooit heb opgegeven. Ik 
maak gebruik van buitengewoon verlof. 
Daar heb ik vooral in het begin veel steun 
aan gehad: ik kon tegen bepaalde dingen 
"nee" zeggen zonder het risico te lopen so- 
ciaal-economisch aan de grond te raken.'

Is de gemeenteraad extra kritisch  tegenover u 
omdat u  van D66 bent?
'Ja, in lichte mate. Het is leuk om een partij 
die in de lift zit een hak te zetten. Maar D66 
is in Amsterdam altijd kritisch benaderd. 
Omdat de kwaliteit van de inbreng van D66 
vrij hoog is, is het standpunt van D66 een 
soort keurmerk geworden. Daarom probe
ren de andere partijen altijd de instemming 
van D66 te krijgen. Als D66 ergens tegen is, 
is dat voor hen erg vervelend.'

Die kritische houding heeft niet te maken m et het 
idee dat D66 slapend rijk wordt?
'Dat weet ik niet. Misschien is dat wel zo. 
Maar ik maak geen onderscheid door te 
zeggen: dit is alleen maar politieke kritiek.

Ik ben gevoelig voor alle kritiek.'

H eeft D66 eigenlijk wel iets te zoeken in  de 
gem een tepoli tiek?
'Ja, bij uitstek! De praktijk van de boodschap 
van D66 is dat zij nooit meteen met een 
oplossing komt, maar samen met de burgers 
naar een oplossing wil zoeken: het pragma
tisme. En op lokaal niveau komen proble
men altijd het eerst aan de orde. Verder is 
D66 resultaatgericht. Op dit moment voe
ren we bijvoorbeeld een discussie over het 
parkeerbeleid. De PvdA zegt: wij zijn prin
cipieel tegen het privatiseren van parkeer
plaatsen. Daar kan ik weinig mee. Het prin
cipe is wel mooi, maar het levert geen bij
drage aan de praktische oplossing.'

Bent u  als D66-wethouder onzekerder geworden 
door het vertrek van vele collega's in  het land?

'Nee, maar ik houd me er wel mee bezig. Ik 
maak er zelfs case-study's van. Ik heb ge
merkt dat de redenen van vertrek net zo 
individueel zijn als de desbetreffende wet
houders zelf. Maar omdat men stelde: ze 
zullen wel brokken maken met al die oner
varen mensen, heeft de pers het uitgebreid 
in beeld gebracht.'

H et lijk t n u  ru s tig  op d it gebied. Is het leed 
geleden?
'Nee hoor, het behoort tot het normale poli
tieke pro-ces. Ik hou er elke dag rekening 
mee. De raad hoeft alleen maar te zeggen: 
we hebben geen vertrouwen meer in je, en je 
bent weg. Laatst vroeg iemand me: je zit er 
toch om te overleven? Nee, zei ik, ik zit hier 
om dingen te doen. En dat is het verschil met 
het CDA.'

H et CDA... dat brengt ons bij de Paarse Coalitie. 
In  A m sterdam  is d ie coalitie, aangevuld m et 
Groen Links, er al drie jaar. Hoe bevalt dat? 
'Goed. Binnen het college functioneert het 
prima. De raad heeft er meer moeite mee. Ik 
zie mezelf namelijk als een Paarse wethou
der uit D66-hoek; dat is iets anders dan een 
D66-wethouder in een Paarse Coalitie. Voor 
mij wordt de strijd gestreden in de raad en 
niet in het college. Maar dat is geen 
communis opinio. In de vorige raadsperiode 
was het heel anders.'

U  bent dus voor dualisme. V in d t u  dan ook dat 
een college van B & W  m oet ku n n en  'vallen', 
waarna er vervroegde verkiezingen komen?

Rick ten Have, wethouder te Am sterdam  (Foto: Gemeente Am sterdam )
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'Dat is te overwegen. Het is bij ons een 
opvatting geweest naar aanleiding van de 
Stopera-affaire. Maar het is nu niet meer 
actueel. En ik blijf natuurlijk een praktisch 
mens. Er moet eerst een probleem zijn.'

Worden er in A m sterdam , sinds het C D A  in de 
oppositie z i t ,  nou echt betere, o f tenm inste: an
dere, beslissingen genom en?
'De beslissingen zijn in ieder geval van een 
hoger democratisch gehalte. De argumen
tenwisseling vindt pregnanter plaats. In het 
vorige college was men sneller tevreden.'

Hoe kijk t u  terug  op het referendum  van de 
autoluwe binnenstad?
'Dat was een democratisch feest.'

Was het dan zo  democratisch? De opkomst was 
slecht.
'Die varieerde van 12 tot meer dan 50 pro
cent. In de binnenstad heeft meer dan de 
helft van de kiezers gestemd. Dat vind ik 
een redelijke opkomst.'

U  vind t het referendum dus geslaagd.
'Ja, want het ging niet om de uitslag. Het 
referendum was een middel om de band 
met de kiezer te versterken. Die stimulans is 
er vanuit gegaan; de politieke activiteit in de 
stad is ongekend hoog geweest. En de uit
komst heeft bijgedragen aan het oplossen 
van de verkeersproblematiek.'

Heeft u  vaak contact m et de JD?
W at is vaak? Ik kom ze regelmatig tegen.'

Hoe bevalt dat?
'Goed. Ik vind het belangrijk om aan de JD te 
snuiven. Het is voor mij een soort lakmoes
proef om te kijken of mijn beelden over
eenkomen met die van jongeren die zich 
door D66 aangesproken voelen.'

Zou u  alle JD 'ers aanraden in de gem eente
politiek te gaan?
'Dat is vrij irrelevant. Eén van de kenmerken 
van Jonge Democraten is dat zij hun eigen 
weg willen zoeken.'

U vind t het niet verontrustend dat maar weinig  
JD'ers in de gemeentepolitiek zijn  geïnteresseerd? 
'Nee. Het politieke bewustwordingsproces 
vindt plaats vanuit het landelijke niveau. 
Op mijn 21-ste had ik ook alleen aspiraties 
op algemeen-politiek terrein. De keuze voor 
de gemeentepolitiek heb ik pas later in mijn 
loopbaan gemaakt.'

O ver loopbaan gesproken: gaat u  Gerrit-Jan 
Wolffensperger, één van uw  voorgangers, ach
terna naar Den Haag?
'Nee, dat ben ik niet van plan. Ik blijf in 
Amsterdam.'

♦

Een profiel van Rick ten Have

Amsterdammers kennen 
hun wethouders niet!
d o o r  Yill G e o rg e s

D a t b l i j k t  a ls  een ve rs la g g ever  v a n  A T - V  (D e A m s te r d a m s e  lo k a le  om ro ep )  
s ta d g en o ten  v ra a g t drie w e th o u d ers  te  noem en. D e m eeste  k o m e n  n ie t  verd er dan: 
"E uh... euh...".
M a a r  dan  is  er g e lu k k ig  een d ik k e , sp o n ta n e  v ro u w , d ie  z w e te n d  v o o r  de cam era  
de na a m  " R ic k  ten  H a v e "  o ver h a a r  lippen  kr ijg t. Z i j  la c h t b li j  ... d e  vers laggever  
k i j k t  b li j  en o o k  D 66 zo u  b lij m o e ten  o p k ijken ; de burger d ic h te r  b ij h e t  b es tu u r  
brengen lu k t  a l aardig.
O m d a t o o k  v a s t  ve le  JD 'ers n o g  n o o it  v a n  de jo n g en sa ch tig e , b rildragende, g u it ig  
la ch en d e  w e th o u d e r  R ic k  te n  H a v e  hebben  g e h o o rd , h ie r  een  s tu k je  le v e n s 
g esch ied en is  v a n  de le u k s te  w e th o u d e r  v a n  de m o o is te  s ta d  d er w ere ld .

De teach-inns, de relletjes, het verzet tegen het koningshuis en de happenings op 
het Spui bij het Lieverdje zijn in volle gang, als Rick ten Have in de jaren '60, naar 
Amsterdam trekt om daar Rechten te studeren, aan de UvA. Je gelooft het of niet, 
maar deze degelijk uitziende wethouder is lid geweest van de Olofspoort- 
sociëteit die, volgens de gevestigde orde, een links-anarchistisch bolwerk was. 
Ook op de juridische faculiteit stond Ten Have als 'actief' bekend.
Op zijn 21e verjaardag besluit Ten Have zichzelf op het lidmaatschap van D66 te 
trakteren. Een week (!) na zijn lidmaatschap zit hij al in het afdelingsbestuur van 
de partij en een jaar later wordt hij fractie-assistent van de Provinciale Staten
fractie. Ondertussen studeert Ten Have in vijf jaar af.
Twee jaar later wordt hij hoofdbestuurslid van D66. Met D66 gaat het dan steeds 
slechter. In 1973 treedt Hans van Mierlo af als fractievoorzitter en de partij staat 
op springen. Vele leden, onder wie ook Rick ten Have, zien het experiment D66 
mislukt en hij stem vóór opheffing van de partij. D66 blijkt echter nog niet klaar 
voor de dood en de partij geneest wonderbaarlijk, na een zorgvuldig gekozen 
behandeling door o.a. Jan Terlouw - die in plaats van de reguliere geneeskunde 
kiest voor een 'redelijk alternatief'.
Ook Ten Have krijgt zijn geloof in de partij weer terug, maar de landelijke politiek 
keert hij de rug toe. Hij besluit zijn geluk te beproeven op lokaal niveau, als 
'bewust lokaal politicus'. Hij gaat eerst de heer Martini helpen, die als enige voor 
D66 in de gemeenteraad zit. In 1986 wordt hij uiteindelijk wethouder.

J
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Meer macht voor de 
ondernemingsraad

mers die niet georganiseerde werknemer 
zijn binnen een vakbond. Het is moeilijker 
om je verkiesbaar te stellen als ongeorgani
seerde dan als vakbondslid.

Vakbond
D oor H en rië tte  d e  Vos

V o o r een p r o d u k t  z i jn  k a p i ta a l ,  n a tu u r  en  a rb e id  n o d ig . D eze  fa c to re n  z i jn  a lle  drie  
be la n g rijk , m a a r  a rb e id  is  de b in d en d e  fa c to r . M e t  n a tu u r  en arbeid  k u n  j e  een p r o d u k t  
m a ken , m e t  n a tu u r  en  k a p i ta a l  a lleen  k o m  je  n ie t  ver.
In  de vo rig e  eeu w en  en o o k  in  de h u id ig e  is  h e t  a l t i jd  zo  g e w e e s t d a t  degene d ie  de fa c to r  
k a p i ta a l  k a n  leve ren  d e  m e e s te  zeg g en sch a p  h e e ft  o ver  h e t  b ed rijf . V roeger g a v e n  de 
k a p ita a lv e r sc h a ffe r s  d a n  o o k  m e te e n  le id in g  o ver  h e t  geheel.

Waarom wordt de factor kapitaal zoveel 
belangrijker geacht dan de factor arbeid? Je 
zou kunnen zeggen dat de kapitaal
verschaffers vroeger naast hun kapitaal ook 
arbeid leverden en dus een dubbele prestatie 
leverden. Tegenwoordig kun je echter nog 
maar zelden direct de kapitaalleverancier 
aanwijzen. De directie is meestal, net als de 
teefoniste, in dienst van het bedrijf. Toch is 
het nog steeds zo dat de directie en de aan
deelhouders de meeste zeggenschap heb
ben binnen het bedrijf.

Arbeid moet gelijk gesteld 
worden aan de factor kapi
taal. Daarmee bedoel ik alle 
arbeid van directeur tot tele
foniste. Deze mensen moeten 
zeggenschap krijgen over hun 
omgeving waarin zij werken 
en wel in even grote mate. Ik 
wil daarmee niet uitwissen 
dat mensen hun specialisme 
hebben, maar waarom kan 
iemand die verstand heeft van 
kapitaal wel commentaar geven op iemands 
arbeid en kan een arbeider dat niet op de 
manier waarop iemand met kapitaal om
gaat?
In Nederland heeft iedere legale bewoner 
zeggenschap over zijn omgeving d.m.v. een 
vertegenwoordiger te kiezen of zijn eigen 
stem. Een werknemer behoort dus ook zijn 
zeggenschap te krijgen over zijn omgeving, 
dat is democratisch.

Ondernemingsraad

De wet biedt hier ook een mogelijkheid voor, 
de ondernemingsraad. Een democratisch 
orgaan waarin vertegenwoordigers zitten 
die gekozen zijn door de werknemers van 
het bedrijf. De ondernemingsraad (OR) komt 
voort uit het bedrijvenwerk. Dit was een 
soort vakbondswerk binnen de onderne
ming, echter formeel hadden deze organen 
geen bevoegdheden. In 1950 kwam daar 
verandering in; de bevoegdheden werden 
vastgelegd in de Wet op de Ondernemings
raden (WOR). De OR had nu formeel be

staansrecht, alleen stelden de bevoegdhe
den die zij gekregen had weinig voor. Pas in 
1971 kwam daar verandering in. Dit werd 
vastgelegd in de tweede Wet op de Onder
nemingsraden. Deze WOR is de basis voor 
de huidige wetgeving over de OR.

Ik zal nu kort in gaan op de rechten en 
plichten die een OR heeft. Ten eerste moet 
elk bedrijf dat 35 werknemers heeft die mi
nimaal 13 uur per week werken, een OR 
hebben. Heeft een bedrijf geen OR, dan kun

nen de werknemers via de SER toch een OR 
afdwingen. Een OR heeft verschillende 
rechten. De belangrijkste twee zijn het ad
vies- en het instemmingsrecht. Adviesrecht 
heeft een OR bijvoorbeeld over de verkoop 
van een onderneming, reorganisatieplannen 
en andere belangrijke investeringen. De di
rectie moet deze zaken dan eerst voorleggen 
aan de OR voor advies. Dit advies is echter 
niet bindend. Het instemmingsrecht gaat 
verder. De OR heeft dit recht inzake het 
arbeidsreglement, werktijden en aanstelling
en ontslagregelingen. De directie moet deze 
voorstellen aan de OR voorleggen en als de 
OR er niet mee instemt, gaat het niet door. 
Het gaat hier echter alleen over zaken op het 
gebied van het sociaal beleid. De OR heeft 
ook het recht op relevante informatie van de 
directie en zij kan een initiatiefvoorstel doen 
dat de directie dan minimaal één keer moet 
behandelen.
Binnen de OR zijn verschillende partijen 
actief. De verschillende vakbonden hebben 
meestal een vertegenwoordiging in de OR. 
Daarnaast zijn er ook partijen met werkne-

Hoewel de WOR niet is veranderd, heeft de 
OR meer zeggenschap gekregen. De OR is 
over het algemeen volwassener geworden. 
De OR-leden zijn beter ingewerkt en worden 
hierdoor ook serieuzer genomen door de 
bedrijfsleiding. Dit heeft tot gevolg dat een 
directie soms een aanvullende specifieke 
bedrijfsregeling wil afspreken met een OR. 
Het kan bijvoorbeeld betekenen dat de di
rectie de OR meer bevoegdheden geeft. Deze 
regelingen w orden vastgelegd in een 
convenant.
Aangezien de OR voortkomt uit de vak
bond, is het logisch dat daar zeer sterke 
banden mee waren. De OR komt hier toch 
steeds meer los van te staan. De rechter heeft 
laatst in een specifiek geval de WOR zo 
geïnterpreteerd dat een OR een arbeids
overeenkomst mag afsluiten zonder daarbij 
de vakbond in te schakelen. De vakbonden 
zien deze ontwikkelingen niet zo zitten,

omdat zij hierdoor een stuk 
zeggenschap verliezen en 
dus macht.

Ogenschijnlijk lijkt de OR 
een orgaan dat werknemers 
zeggenschap geeft over hun 
omgeving. Ik vind de OR 
echter een schijnorgaan. 
Binnen de arbeidsorgani
satie kun je nog absoluut niet 
spreken van een gelijke 
waardering van kapitaal en 
arbeid door middel van het 

geven van zeggenschap aan werknemers. 
De OR lijkt meer een zoethouder, geeft de 
mensen het idee dat ze wat te vertellen 
hebben binnen het bedrijf en 'we hoeven er 
verder niet over na te denken'. De zeggen
schap die werknemers via de OR krijgen, is 
praktisch nihil. Hiervan zal ik enkele voor
beelden geven.

* De OR heeft alleen instemmingsrecht 
over zaken die met sociaal beleid te maken 
hebben. Over de verkoop van de onderne
ming, iets dat toch alle werknemers aangaat, 
mogen zij alleen een advies geven dat de 
directie naast zich neer kan leggen. Dit geldt 
verder op elk financieel of economisch ge
bied.

* Er zijn zaken die alleen de werkne
mers van een bepaald bedrijf aangaan, bij
voorbeeld een arbeidsovereenkomst. Deze 
wordt echter vastgesteld door mensen die 
niet gekozen zijn door de werknemers, de 
vakbond.

“D e  z e g g e n s c h a p  d i e  

w e r k n e m e r s  v i a  d e  

o n d e r n e m i n g s r a a d  k r i j g e n ,  

i s  p r a k t i s c h  n i h i l ”
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* De aanvullende specifieke bedrijfs
regelingen die de directie soms met een OR 
afsluit, hebben geen enkele wettelijke basis. 
Een directie hoeft zich er dus niet aan te 
houden.

* De bedrijfsleiding is de enige in een 
bedrijf die werkelijk zaken op de agenda 
kan zetten. Dit betekent dat de OR alleen 
maar instemmings- of adviesrecht kan ge
bruiken over zaken die de directie belangrijk 
vindt. De OR kan een directie niet dwingen 
bepaalde problemen die zij vanuit de 
werknemers signaleren, op te lossen.

Discussie

Zo kan ik nog meer zaken noemen, maar ik 
denk dat al wel aangeven dat de OR geen 
democratisch orgaan is waarin de mensen 
die de arbeid leveren, evenveel zeggenschap 
hebben over hun omgeving als de mensen 
die het kapitaal leveren. Daarnaast hebben 
mensen die niet democratisch gekozen zijn 
en die geen kapitaal of arbeid in het bedrijf 
stoppen zeggenschap over de arbeids
organisatie. Om de OR nu democratischer 
en representatiever te krijgen zijn hier enkele 
voorstellen.

Ten eerste moet de kandidaatstelling voor 
de OR voor iedereen gelijk zijn. Of je nu 
vakbondslid bent of niet: iedereen moet als 
persoon gekozen worden. Dit sluit niet uit

dat je je als groep achter één programma 
kunt scharen, maar ieder OR-lid blijft indi
vidueel verantwoordelijk voor zijn daden. 
Ten tweede moet wettelijk eenduidig gere
geld worden dat werknemers zelf hun ar
beidsovereenkomst af kunnen sluiten op 
bedrijfsniveau zonder tussenkomst van de 
vakbond. Alleen als een absolute meerder
heid van de werknemers de vakbond als 
vertegenwoordiger wil bij de onderhande- 
lingen over de arbeidsovereenkomst, kan 
de vakbond dit doen. Je zou hierbij aan het 
volgende systeem kunnen denken. Centraal 
kunnen er CAO's afgesloten worden over 
zaken die meerdere bedrijven aangaan, zo
als/ wij gaan als bedrijfstak positieve actie 
doorvoeren' of 'wij spreken af dat de lonen 
gematigd moeten worden'. Het gaat hierbij 
om zaken die van maatschappelijk belang 
zijn en dus ook van belang zijn om centraal 
te regelen. De overige zaken die alleen van 
belang zijn voor een specifiek bedrijf kunnen 
dan ook per bedrijf tussen directie en OR 
besproken en vastgelegd worden.
Ten derde moet het instemmingsrecht uit
gebreid worden zodat de OR over meer 
zaken zeggenschap krijgt, dus ook over fi
nanciële aangelegenheden die alle werkne
mers aangaan.
Ten vierde moet het initiatiefrecht uitge
breid worden zodat de OR niet meer afhan
kelijk is van wat de directie op de agenda 
zet. Het zou zo moeten zijn dat als een 
tweederde meerderheid zich uitspreekt om

een bepaald probleem op de agenda te zet
ten, het als een voorstel van de directie 
behandeld moet worden.
Tot slot wil ik nog opmerken dat deze zaken 
duidelijk en eenduidig in de WOR vermeld 
zouden moeten worden.

Als deze voorstellen doorgevoerd zouden 
worden, is het een enorme machtsvergroting 
van de OR. Als we nu terug gaan naar de 
gelijke verdeling van zeggenschap tussen 
kapitaal en arbeid, dan zouden wij eigenlijk 
nog een stap verder moeten gaan: een 
bedrijfsparlement van aandeelhouders en 
werknemers. Onder de werknemers zitten 
dan ook de leidinggevenden. Ik weet niet of 
het verstandig is voor de economie om dit 
door te voeren. Buitenlandse bedrijven 
zullen huiverig zijn om zich hier te vestigen. 
Maar ik wil bestrijden dat werknemers niet 
in staat zouden zijn om op gelijke voet be
slissingen te kunnen nemen met directeuren 
en aandeelhouders. De bewoners van dit 
land worden ook volwassen genoeg geacht 
om beslissingen te nemen door middel van 
stemmen over zaken op landsbelang. 
Waarom zou dit dan niet mogelijk zijn bin
nen bedrijven?

H enriëtte de Vos is lid van de werkgroep demo
cratisering.

♦

(ingezonden mededeling)

O ok in China m ag je  in h e t h iernam aals ge loven . M a a r dan w el 
volgens de rege ls  van d e  w e t. Je m ag je  ge loo f open lijk  b e 
lijden . M a ar dan alleen in de door d e  s ta at toeg estan e  ke rk .

In  China is ze lfs  h e t ge loo f aan banden ge legd . H et is 
andersdenkenden verboden om  contact te  leggen m e t ge es t
verw an ten  in h e t buitenland.

M a a r ook in landen h ier v lakb ij w orden  m ensen om  hun 
geloo f vervo lgd . Landen die geen  respec t hebben voor m ensen
rec h ten . W ie  z ich daartegen  v e rze t, loopt gevaar. M a ar kan w el 
rek en e n  op de actieve steun van A m nesty  In ternation al.

A m n esty  In ternational b ren gt m isstanden zoals in China in 
d e public ite it. W ijs t regeringen  op hun m isdaden. H elp ons. 
V u l de bon in. W ord  lid.

Ik wil helpen.
□ ik word lid. □ ik word actief lid. Stuur info.
□ ik word donateur.

Naam/Voorl.: ________  ________  _____ m/v

Adres:

Postcode: Plaats:

Geb. datum: PB00078

Stuur deze bon in een envelop zonder postzegel naar: 
Amnesty International, Antwoordnummer 10840, 
1000 RA Amsterdam. Of bel 06-321 22 50.
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U  P  T O  J  D A T E
In U p fo  J D a te  w o rd e n  ko rte  
b e ric h te n  o p g e n o m e n . A lle  
n ie u w tjes  uit d e  v e re n ig in g  
v ind  je  o p  d e z e  p a g in a 's .

n-weekend niet zo heel erg PI

Veel plezier bij het grote 'Bokki-W okki’-corruptiespel op het Yl-weekend
(foto: Paul Leenards)

A m erongen - Op 13 en 14 februari 
vond in kamphuis ‘onse Bliscap’ te 
Amerongen het twee Politiek-In- 
houdelijk (PI) weekend plaats. Na 
het grotE succes van vorig jaar, toen 
het weekend alleen bestemd was 
voor werkgroepsleden, was het 
weekend nu toegankelijk voor alle 
JD’ers. Helaas kwam een aantal 
mensen die zich hadden opgegeven 
niet opdagen, zodat anderen voor 
niets te horen hadden gekregen dat 
er voor hen geen plaats meer was.

De werkgroepen hadden alle hun 
best gedaan om originele workshops 
te bedenken, variërend van discus
sie-wedstrijden en rollenspelen tot 
een uurtje lekker tekenen onder het 
motto: ‘bouw je eigen eco-stad’. In 
het groot-corruptiespel werd Boris 
van der Ham uit Nieuwkoop geko
zen tot president van Bokki- 
Wokkiland. De debatwedstrijd 
Engelse stijl had het hoogtepunt 
moeten worden. Het ‘yeah’ en ‘hear- 
hear’ was niet van de lucht, maar

J D - V U J O  w e r k g r o e p

Taalverscheidenheid

U trecht - Taalverscheidenheid in 
Europa. Sommigen omarmen het 
als een rijk bezit, anderen zouden 
het liefst en masse overstappen op 
het Engels. Wat te doen? Hoe ver ga 
je in het leren van andere talen en 
hoe ver in het beschermen of zelfs 
promoten van je eigen taal? Hoe ver 
kan of moet de EG gaan in het 
erkennen van talen binnen haar 
grondgebied en welke praktische 
consequenties moet zij hier aan 
verbinden?
De JD-VUJO werkgroep heeft 
Taalverscheidenheid in Europa' tot 
haar nieuwe thema gemaakt. Nu 
worden er nog nieuwe leden ge
zocht! Voorkennis is niet nodig, 
interesse wel. Meer informatie bij 
Dennis Hesseling, 030-513626.

veel begrepen de meeste JD’ers er 
niet van. Oppositieleider Wim 
Rampen en zijn assistent Christiaan 
Bonebakker, beiden uit Utrecht, 
wonnen de wedstrijd. Het lukte hen 
echter niet dronken te worden van 
de gewonnen flessen ‘champagne’. 
De ombestemde mousserende sub
stantie had een alcohol-percentage 
van 0,5%.
Het Pl-weekend was gezellig en 
dynamisch. Een veelgehoorde 
klacht achteraf was echter, dat de 
hoeveelheid spellen en wedstrijden 
wel èrg groot was; er was weinig 
ruimte om nu eens je eigen mening 
te geven. Misschien wordt het vol
gend PI-weekend wat dat betreft 
weer wat Pl’er. (CB)

W e r k g r o e p  e m a n c i p a t i e  

Een kwestie van 
kijken

A m sterdam  - Emancipatie is een 
kwestie van kijken, je bewust wor
den van de werkelijkheid om ver
volgens er keihard aan te werken 
dat ook echt iedereen gelijke kansen 
heeft op zelfontplooiing.
De werkgroep emancipatie discus
sieert over actuele ontwikkelingen, 
praat met deskundigen en bericht 
hierover aan de vereniging. Daar
naast laat de werkgroep zich graag 
uitnodigen om in jouw afdeling of 
regio een spreker en/of discussie te 
organiseren, al dan niet over een 
actueel thema Kom (uiteraard ge
heel vrijblijvend) eens langs op de 
eerstvolgende bijeenkomst! Bel 
voor meer informatie naar Adrie 
van der Luijt (tel: 020-6184222).

Eén, twee...discussie!

D en  H a a g  - Op het komend 
voorjaarscongres wordt, naast de 
resolutie van de werkgroep milieu, 
ook de resolutie mediabeleid be
handeld. Deze resolutie mediabeleid 
was niet gepland en eveneens niet 
door een werkgroep ingediend; voor 
het LB kwam deze dan ook zeer 
onverwacht Wel was het stuk ge
heel volgens het huishoudelijk re
glement ingediend. Het LB moest 
daarom dus beslissen of de resolu
tie op het komend vooij aarscongres 
behandeld mag worden of dat de 
discussie maximaal een jaar wordt 
uitgesteld. Voor hetLB een lastige 
beslissing.
Er lag een LB-besluit om slechts 
één resolutie per congres te behan
delen. Maar uitstel van behande
ling zou de planning van de werk
groepen in gevaar brengen. Tot aan 
het najaarscongres 1994 zijn de 
onderwerpen voor de leden
vergadering reeds bepaald. Zo komt 
komend najaarscongres de resolu
tie gezondheidszorg ter sprake, een 
jaar later mag de werkgroep demo
cratisering een resolutie indienen. 
De voorstanders in het LB van be
handeling waren niet erg onder de 
indruk van de resolutie milieu en 
verwachtten over mediabeleid meer 
discussie. Bovendien is de vorm 
van de tweede resolutie op z’n minst 
experimenteel te noemen en daarom 
het behandelen waard.

Daar stond tegenover, dat de indie
ners van de resolutie de Commissie 
Politieke Zaken (CPZ) hadden ge
passeerd. De CPZ is een adviesor
gaan die indieners van resoluties 
adviseren over de vorm van hun 
resolutie en let op mogelijke strijdig
heden met eerder ingenomen JD- 
standpunten. Het is niet verplicht 
om de CPZ te raadplegen, maar wel 
een goede gewoonte. Uitstel van 
behandeling zou kunnen betekenen 
dat de resolutie alsnog de gewenste 
procedure en de CPZ kon doorlopen. 
Een meer praktisch argument werd 
door de Secretaris Organisatie naar 
voren gebracht er is in het congres
programma te weinig ruimte voor 
behandeling van twee resoluties. 
De discussie in het bestuur verliep 
moeizaam, mede te danken aan de 
onvoldoende voorbereiding. Lange 
tijd leek het erop, dat de tweede 
resolutie zou worden uitgesteld. 
Ook de indiener zag de bui al han
gen.
Uiteindelijk waren er, in het op dat 
moment incomplete LB, toch vier 
voorstanders voor de tweede reso
lutie te vinden en werd de resolutie 
op de agenda van het voorjaars
congres geplaatst. De indienings- 
procedure voor resoluties zal nog 
door het LB, samen met de CPZ, 
onder de loep worden genomen. 
(PL)
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JD niet blij met D66

Arnhem - Blij waren de JD’ers niet, 
toen D66-Tweede-Kamerlid Pi eter 
ter Veer nog eens uitlegde waarom 
D66 zich, bijna als enige partij, niet 
zonder meer voor een beroepsleger 
heeft uitgesproken. Het ging er zelfs 
vrij fel aan toe, tijdens de con- 
frontatiebijeenkomt op 23 januari 
in Arnhem. Wegens geldgebrek en 
organisatorische (wervings-) pro
blemen zou handhaving van de 
dienstplicht nodig kunnen blijken, 
betoogde Ter Veer. Het is wat hem 
betreft dus meer een praktische dan 
een principiële keuze voor een 
dienstplichtigenleger. JD ’er 
Laurens van Kol: ‘Dus ik moet 
straks in dienst, omdat één of andere 
personeelschef niet functioneert?!’

De discussie over de dienstplicht 
maakte de naam ‘confrontatie- 
bijeenkomst’ volledig waar. De 
bedoeling was immers om D66 te 
confronteren met JD-standpunten. 
Eerder op de dag, tijdens de discus
sie over voormalig Joegoslavië, 
werd D66 meer met zichzelf dan 
met de JD geconfronteerd. Tweede-

Kamerlid Doeke Eisma en de jarige 
Europarlementariër Jan-Willem 
Bertens verschilden flink van me
ning over het vredesplan voor 
Bosnië. Eisma ziet wel wat in het 
idee van Vance en Owen om het 
land op te delen in tien provincies, 
Bertens vindt dat het land een multi
culturele eenheid moet blijven. 
Vrijwillig. Een beetje onrealistisch, 
vonden veel JD’ers, maar een echte 
confrontatie kwam hier niet op gang. 
Wel werd het probleem weer een 
heel klein beetje inzichtelijker.

Het was jammer dat maar weinig 
JD’ers de moeite hadden genomen 
om naar Arnhem te komen. Enkele 
tientallen waren er wèl en hadden 
een bijzonder interessante dag. 
Waarschijnlijk krijgt de discussie 
over de dienstplicht een vervolg. 
JD’er Marcel van Silfhout ‘De JD 
ligt lijnrecht tegenover D66. Dat 
kan dus nog spannend worden op 
het volgende D66-congres.’
(CB)

1 5  m a a r f l 9 9 3  

n-avond in Amster
dam

A m sterdam  - De afdeling Amster
dam en de regio Noord-Holland 
gaan samen een politiek-inhoude- 
lijke (pi-)avond organiseren. Vanaf 
15 maart zal er elke derde maandag 
van de maand een ü-avond worden 
georganiseerd.
De medewerking van de regio zal er 
garant voor staan dat er niet speci
fiek Amsterdamse onderwerpen 
zullen worden aangesneden.
De bedoeling van deze avond is dat 
er op een vrijblijvende manier kan 
worden gediscussieerd over min of 
meer actuele onderwerpen; er kan 
bijvoorbeeld over meegebrachte 
krantenartikelen verbaal worden 
gestoeid. Er zal natuurlijk wel een 
discussieleider zijn om de steggel- 
trein niet te laten ontsporen.
De ü-avond zal gehouden worden 
in het 't Gespuis (voorheen ANJV- 
pand) te Amsterdam. Het begint om
19.30 uur.
Vooral mensen uit de regio Noord- 
Holland zijn welkom, dus mis het 
niet! 15 maart, 19.30 uur, 't Gespuis, 
Spuistraat 47a Amsterdam. Meer 
informatie bij Marco van Lierop, 
020-6951096.

D66-antwoordkaart in de Demo

Natuurlijk zijn Jonge Democraten onafhankelijk. En volgen zij zeer 
kritisch de politiek van D66. Van eenheidsworst in het politiek 
gedachtengoed, van jonge en iets minder jonge democraten is geen sprake. 
Toch komen veel ideeën en standpunten van de JD en D66 overeen. Voor 
JD’ ers is het daarom ook interessant om lid te worden van D66. Vul de losse 
bon in deze DEMO in en sluit je  aan bij D66, al een kwart eeuw jong.

16 m e i  1 9 9 3

Met afdeling Utrecht 
in de boot?

U trecht - Afdeling Utrecht van de 
JD organiseert een cruise-gala. Op 
zondag 16 mei vertrekt men om
10.30 uur uit Vlissingen naar Sheer- 
ness. 's Avonds om 21.00 uur wordt 
een diner aangeboden, daarna is het 
feest. De volgende ochtend is de 
boot weer terug in Vlissingen.
De kosten voor het weekend, inclu
sief diner en reservering 4-persoons 
hutten, zijn ƒ71,50. Je kan je op
geven bij Wim Rampen (030- 
431376) of Pauline Assen (030- 
332955).

Werkgroep onderwijs

A peldoorn  - De werkgroep onder
wijs is op zoek naar nieuwe leden. 
Het afgelopen half jaar heeft zij 
zich onder andere beziggehouden 
met de basisbvorming en de tempo
beurs. Op het najaarscongres is er 
een actueel politieke motie inge
diend, waarin het huidige plan van 
de basisvorming werd verworpen. 
Heb je zin om met ons mee te den
ken en doen? Bel dan de coördina
tor van de werkgroep, Sigrid Broe- 
kema, voor meer informatie (tel. 
055-428690 na 18.30 uur).

Ook Utereg denk aon

Utrecht - Al maanden werd er naar 
uitgekeken: de JD-Utrecht-activiteit 
over illegalen. Woensdag 20 januari 
was het zover. Oude en verse JD’ ers 
vonden elkaar terug in het café ‘Het 
Hart van Utrecht’, waar zij het 
bovenzaaltje geheel vulden.
Het forum, waarin onder andere 
Gerrit-Jan Wolffensperger optrad, 
was informatief en interessant. 
Wolffensperger beargumenteerde 
onder meer dat de tuinbouw, als zij 
geen Nederlandse werknemers kan 
vinden en mensen uit het buiten
land in dienst moet nemen, beter in 
het buitenland kan plaatsvinden. 
Dan heb je ook meteen geen kassen 
meer nodig, stelde Wolffensperger, 
in JD-kringen inmiddels beter be
kend als ‘Wolffje’.
Bij gebrek aan een rechts geluid in 
het forum, bleek het moeilijk om bij 
het onderwerp te blijven. Bij het 
zoeken naar oplossingen voor het 
probleem, belandden zowel de

3  e n  4  a p r i l  '93

Brabants weekend

B oxtel - Het jaarthema van de JD in 
1993 luidt: Nieuwe verkiezingen, 
nieuwe keuzes. De Jonge Demo
craten regio Brabant organiseren 
daarom een Scholings-en Vor- 
mingsweekeind met het thema: 
Nieuwe verkiezingen, nieuwe kan
sen: (Groen, Paars of Bruin?) 
Tijdens dit weekeind zal er een 
campagnetraining georganiseerd 
worden. Ook zal er een discussie- 
argumentatietraining plaatsvinden, 
waarin stellingen over het week- 
endthema ondersteund worden. 
Bovendien zal Tweede-Kamerlid 
Gerrit Ybema zijn visie geven op de 
mogelijkheden voor D66 na een 
eventuele verkiezingswinst.
Het weekend wordt afgesloten met 
een groot poltieke-uitspraken-en- 
standpunten-triviant 
De kosten voor dit weekend bedra
gen slechts f 25,-. Je kunt je opge
ven bij Hans de Regt (040- 
443578V47422). Het weekend zal 
plaatsvinden op: Boerderij ‘De 
Dobbelsteen’, Nergena 9, Boxtel

illegaole...

forumleden als de JD’ers vaak op 
zijsporen. Zo werd er veel gespro
ken over vluchtelingenstatussen. 
Mede hierdoor is gebleken dat het 
‘illegalenprobleem’, nu de natio
nale discussie wat is getemperd, 
vanzelf gerelativeerd kan worden. 
Een gezellige JD-avond met veel 
geïnteresseerden leent zich daar 
goed voor. Laten we maar hopen 
dat dit relativeren niet alleen op 
zulke bijeekomsten, maar overal 
gebeurt (MdMS/CB)
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Oproep aan alle Jonge Democraten 

2 1  m a a r t

G ro te  A n ti-R a c is m e  D e m o n s tra tie

14.00 uur in Amsterdam

Laat je stem horen tegen racisme!
De JD doet a l m ee! Jij dus ook!

Info: Paul L e e n a rd s  020-6437058

Rijk en arm

B ussum  - Wie dacht dat discussies 
over materiële zaken de JD-gemoe- 
deren niet in beweging kunnen 
brengen, vergist zich. Dit bleek tij
dens de Gooi-toer, die de afdeling 't 
Gooi op 12 februari j.1. georgani
seerd had. In een busje trokken de 
JD'ers langs de Gooise cafés, waar 
steeds één politieke stelling werd 
besproken.
In Bussum ging het over de inkom
stenbelasting: mag die verhoogd 
worden voor de hoogste inkomens? 
Ja, zeiden sommigen, iemand die 
tien maal modaal verdient, werkt 
niet tien keer zo hard en besteedt 
zijn geld toch maar aan luxe. Nee, 
zeiden anderen, de 'hoge inkomens' 
hebben er veel voor gedaan om aan 
de top te komen en hebben grote 
verantwoordelijkheden. Ze kwamen 
er niet uit Een discussie over inko
mens is leuker dan het lijkt; zo kom 
je bij de JD nog eens een Groen
linkser of VVD'er tegen. (CB)

Invasion '93

D en H aag/B russel - invasion 93’ 
is de naam van de JD/VUJO studie
reis die van 9 tot en met 17 oktober 
dit jaar door Engeland en Wales 
voert De naam is niet door ons zelf 
bedacht maar door de Britse Young 
Liberal Democrats. Ze dachten dat 
er slechts 5 personen kwamen en 
toen ze hoorde dat het om maar 
liefst 20 JD’ers en 15 VUJO’ers 
ging riepen ze: ‘Hastings, an 
Invasion!’
De opzet van de reis is hetzelfde als 
voorgaande jaren. In werkgroepen 
worden verschillende onderwerpen, 
zoals decentralisatie, migranten, 
milieu, onderwijs en sociaal beleid 
onder de loep genomen. Daarnaast 
worden in Londen het parlement en 
de Young Liberal Democrats be
zocht. In Cardcliff staat een ont
moeting met de jongerenorganisatie 
‘Plaid Cymru’ op het programma; 
zij komen op voor de culturele be
langen van Wales.
De kosten voor de reis zijn begroot 
op ƒ395,-, waarvan je ƒ150,- vóór 1 
augustus kunt storten als officiële 
aanmelding. Tot die tijd kun je die 
ƒ150,- terug krijgen als blijkt datje 
verhinderd bent
Informatie en aanmelding bij 
Lidwien van Langen: 013-443884

2 9  m a a r t  1 9 9 3

Toenadering

U trech t - De Utrechtse politieke 
jongerenorganisaties verlaten hun 
eilandjes en kruipen bij elkaar aan 
tafel. Iedere laatste maandag van de 
maand houden zij een gezamelijk 
politiek café, waar steeds één 
jongerenorganisatie een discussie 
voorbereidt Deze avonden vinden 
plaats in de Black Horse Bar in de 
Utrechtse Drieharingenstraat, een 
steegje tussen het Vredenburg en de 
Oude Gracht. De eerstvolgende 
bijeenkomsten zijn op 29 maart en 
26 april en beginnen om 20.30 uur.

H a rd , m a a r  w a a r :  D e m o  
k a n  n ie t  o v e r a l b ij zijn .

S tu u r  d a a r o m ,  a ls  e r  ie ts  

b ijz o n d e r s  in j e  r e g io  o f  a f 

d e l i n g  is g e b e u r d ,  e e n  

p e r s b e r i c h t  n a a r  U p to  

J D a te ,

E e n  p e r s b e r ic h t  o v e r  e e n  

a c t i v i t e i t ,  s t a n d p u n t  o f  

a n d e r  b e la n g r ijk  n ie u w s .  

H e t m o e t  v o o r  i e d e r e e n  in 

t e r e s s a n t  zijn , m a a r  h e t  

b e la n g r i j k s te  is: h o u d  h e t  

ko rt!

E O - fU m k e u r in g

Brullende lullen

Amsterdam  - “Heeft U weleens een 
uitnodiging gekregen om Uw me
ning te verdedigen in het EO-pro- 
gramma De Stelling? Wij wel. Heeft 
U de uitnodiging weleens geaccep
teerd? Wij wel. Heeft U weleens 
geprobeerd het woord te krijgen, 
terwijl U géén blanke, evangeli
sche man boven de veertig bent? 
Wij wel. Heeft U het woord ook 
gekregen? Wij nauwelijks. En als 
vrouw? Dan al helemaal niet 
De stelling van de uitzending op 17 
februari luidde: ‘De filmkeuring 
kan worden af geschaft’. Uit de in
leiding op het programma bleek 
53% van de Nederlandse bevol
king en 65% van de jongeren tégen 
deze stelling te zijn.

Heeft U daarom weleens kritiek ge
leverd op de presentator? Wij wel. 
Heeft U daar ook antwoord op ge
kregen? Wij wel: ‘H e t is m ijn show, 
ju llie  zijn  slech ts fig u ra n te n ”'
Zo luidde de tekst van een persbe
richt dat André Putker en vijf an
dere JD'ers, na de uitzending de 
wereld in zond. De JD was uitge
nodigd om aan het programma, waar 
het publiek met elkaar in discussie 
gaat over een stelling, deel te nemen. 
Zoals wel blijkt was het programma 
een evangelisch succes. (PL)

De Demo-redactie stelt voor: de redactie, m et (v.l.n.r.) Y ill Georges, M aud du  M archie Saroaas, Colette 
Phlippeau, M ark van Barschot, Christiaan Bonebakker, Pieter W ezeman (tevens de fotograaf), Barbara 
N aum ann, Paul Leenards en Denise Goethals, en LB/Demo-contactpersoon Marcel van Silfout.
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AGENDA
MAART

12/20 Seminar over Sociaal-Liberalisme 
in Amsterdam. Info: Suzanne 
Bakker, 071-221728.

13 Start Anti-racismeweek in Am
sterdam, info: Saskia Daru, 020- 
6811230.

15 ü-avond in Amsterdam. 19.30
uur, Spuistraat 47a, Amsterdam. 
Info bij: Marco van Lierop, 020- 
6951096.

18 Studentenbond SRD te gast bij 
JD-Twente. 20.00 uur in de Vrij
hof (UT).

19 Politiek café over racisme, 
gezamelijke activiteit van JD, jS, 
DWARS en ANJV. 20.00 uur, 
Spuistraat 47a, Amsterdam. Info: 
Saskia Daru, 020-6811230.

20 D66-congres te Amersfoort

21 Grote Anti-Racisme demonstra
tie in Amsterdam. Info: Paul 
Leenards, 020-6437058.

22 Forum over Industriebeleid met 
minister Andriesen, Pim Fortuyn, 
Arie van der Zwan en Dhr. 
Blankert (NCW). Zaal LB-97 
Erasmus Universiteit Rotterdam, 
aanvang: 14.30 uur. Info: Robert 
Weltevreden, 010-4297237.

25 Werkgroep Milieu in Groningen 
(20.00 uur, Herenpoorten Molen
drift 6) en in Den Haag (19.30 
uur, Provinciehuis).

26 Thema-avond over regionale po
litiek in Drachten. Info bij Daan 
Streumer, 05120-17089.

22/28 Bezoek Radikal Ungdom (Deense
jongerenorganisatie) aan JD en 
N ederland. Thema: vernieu
wende politiek. Info: Arjan Bos, 
020-62348721.

27/28 Politiek Weekend regio Utrecht/
’t Gooi in Eist (Utr.). Opgeven bij: 
Marleen van Oort, 030-717887.

28 Internationale Inform atiedag
(INFO-V). Thema: de Verenigde 
Naties. Landelijk Secretariaat JD, 
Den Haag. Info: Suzanne Bakker, 
071-221728.

29 Discussieavond JD, JS, CDJA, 
JOVD. 20.30 uur, Black Horse 
Bar Utrecht. Info: Marleen 
van Oort, tel. 030-717887.

APRIL

3 Paars Congres, zie inlegvel. 
Info: Marcel van Silfhout, 030- 
340509.

3/4 Jaarthem aw eekend regio 
Noord-Brabant. Boerderij 'De 
Dobbelsteen' in Boxtel. Info: 
Hans de Regt, 040-443578/ 
474223.

5/9 Paarse Campagneweek, zie 
inlegvel. Info: Raymond van 
Doorn, 03402-65580

24/25 ALV 21 te Eist.

26 Discussieavond JD, JS, CDJA, 
JOVD. 20.30 uur, Black Horse 
Bar, Utrecht.

MEI

n Binnenhofexcursie. Info: Jos 
van der Wijst, 04116-86560.

22 Inloopdag te Zwolle. Info op 
Landelijk Secretariaat.

POLITIEK CAFÉ

Voor de regio's en afdelingen die niet vermeld 
zijn , word je  verzocht contact op te nemen 
m et een regiobestuurslid.

• Amsterdam - eerste maandag, 21.00 
uur, Café P96, Prinsengracht 96.
• Den Haag - derde dinsdag, 20.00 uur, 
Café Korzo, Prinsestraat 44.
• 't Gooi - Laatste zondag, 21.00 uur, 
Café Dudok, Hilversum.
• Groningen - tweede donderdag, 22.00 
uur, Café Paard van Troje, Kromme El
leboog.
• Leiden - tweede dinsdag, 21.00 uur, 
Café 't Keizertje, Kaiserstraat 4.
• N ijm egen - tweede woensdag, 17.00 
uur, Café de Fiets.
• Rotterdam - tweede maandag, 21.00 
uur, Café de Dijk.
• Twente - derde woensdag, 20.00 uur, 
Café de Beiaard, Hengelo.
• Utrecht - Eerste woensdag, 20.30 uur, 
Café de Kijker, Lange Jansstraat.
• Zoetermeer - eerste donderdag, 20.00 
uur, Café The Old Pall, stadshart 
Zoetermeer.

Telefoon

Voorzitter a.i.
Ruud van den Brink 020 - 6937530
Algemeen secretaris 
Arend-Henk Huzen 
Penningmeester
Paul Bijleveld 050-186006
Secretaris Politiek
Remko van Oijen 050-266708
Secretaris Organisatie
Pieter Moens 074-429793
Internationaal Secretaris
Suzanne Bakker 071-221728
Secretaris Scholing en Vorming
Jos van der Wijst 04116-86560
Secretaris Ledenwerving en Materialen
Raymond van Doom 03402-65580
Secretaris Public Relations
Marcel van Silfhout 030-340509
Hoofdredacteur Demo
Colette Phlippeau 030-960364

Landelijk Secretariaat
Jan Spaans
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070-3858109
(ma.-do. van 9.00-17.00 uur)

BON

□ Ik word lid van de Jonge Democraten 
voor ƒ20,- per jaar
□ Ik wil graag een kennismakings- 
pakket*

Voornaam:

Achternaam:

Adres:

Postcode:

Woonplaats:

Telefoon:

Geboortedatum:

Handtekening:

* aankruisen wat van toepassing is
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DEM O IO .2

Markant
Mark van Barschot

In Nederland is het al zover dat de overheid 
het officieel bekend heeft gemaakt: het is 
toegestaan de wet te overtreden.
In Nederland noemen we dat een gedoog
beleid. We hebben er een voor straat- 
prostitutie. We hebben een voor illegalen. 
En, we hebben een voor softdrugs. Soft
drugs gebruiken mag wel. Soft-drugs ko
pen, verkopen of bezitten mag niet. Althans, 
als het om minder dan 30 gram gaat, dan zal 
Justitie niet tot vervolging overgaan. Het 
handelen in of het in bezit hebben van meer 
dan 30 gram wordt wel bestraft.
Alhier het gedoogbeleid rond softdrugs. 
Doel van dit gedoogbeleid is om te komen 
tot een scheiding van de markt tussen soft- 
en harddrugs. Deze scheiding van de han
del is van belang, om te/voorkomen dat soft- 
drugsgebruikers gemakkelijk in aanraking 
komen met hard-drugs.
Nederland is er in geslaagd deze scheiding 
voor elkaar te krijgen. Het resultaat: ver
grijzing van de harddrugsgebruikers. Slechts 
een zeer klein aantal Nederlandse jongeren 
raakt aan de hard-drugs verslaafd. Dat heeft 
óók te maken met het in Nederland ver
dwijnen van het taboe rond hard-drugs. Een 
tochtje 's avonds door Hoog Catharijne 
ontneemt iedereen de lust om te gaan ex
perimenteren met hard-drugs.
Het Nederlandse gedoogbeleid van soft
drugs werkt goed. Toch ligt dit beleid nu 
onder zware kritiek. Zo is er kritiek op de 
coffeeshop. In veel gemeenten wordt niet 
gewerkt met een vergunningenstelsel voor 
coffeeshops. Een vergunning zou immers 
de suggestie wekken, dat het verkopen van 
drugs een legale vorm van handel is. Dit is 
natuurlijk geenszins het geval, want ge
doogd of niet, hasjhandel is verboden.

Dus schieten in deze gem eenten de 
coffeeshops als paddestoelen uit de grond. 
Geen papieren, diploma's of vergunning 
zijn nodig. Het rotte-appelgehalte onder de 
coffeeshops neemt op deze manier natuur
lijk hand over hand toe. Er zijn shops die 
overlast veroorzaken, shops waar hard
drugs en gestolen goederen worden ver
handeld en zo zijn er meer problemen te 
noemen. Vandaar dat minister Hasj Baron 
deze symptonen bestrijdt met politie-in- 
vallen.
Beter zou het zijn, om coffeeshops te erken
nen en te behandelen als legale horeca-on- 
dememingen. Dus: ze belasting laten beta
len, hun waren laten keuren en ze vergun
ningen laten aanvragen.
Maar, er is nog een ander probleem met de 
shops. Zij vormen de link tussen de softdrugs 
en de criminaliteit. Coffeeshop-eigenaren 
zijn namelijk gedwongen zich schuldig te 
maken aan het op grote schaal inkopen en 
opslaan van hasj.
De nuances in het beleid: de coffeeshop 
verkoopt kleine hoeveelheden hasj, minder 
dan 30 gram, aan klanten. Dit wordt gedoogd 
volgens het gedoogbeleid, maar is illegaal. 
De shop koopt voorraden bij een groothan
delaar, vele malen meer dan 30 gram. Dit 
kan niet worden gedoogd door justitie, al
thans niet volgens het beleid en dus wordt 
er soms ook tot vervolging overgegaan. De 
shop slaat voorraden op. Ook dit wordt niet 
gedoogd en dus ook soms vervolgd. 
Resultaat: om zijn illegale, maar gedoogde, 
zaak draaiende te houden, moet de eigenaar 
van een coffeeshop zich inlaten met de zware 
crimininaliteit.
Legaliseren van softdrugs, dat zou het beste 
zijn. Helaas komt hier meteen het buiten
land om de hoek kijken. Open grenzen met

'Ê S È u g é

drugsland Nederland is voor velen in Eu
ropa een angstdroom. Drugstoerisme in 
Nederland is voor vele grensgemeenten een 
nachtmerrie. Bovendien bestaat er grote 
angst dat de georganiseerde misdaad het 
tolerante Nederland gaat gebruiken als pro- 
duktie- en distributieland.

Misschien dan toch een gedoogbeleid? Ik 
denk het wel. Alleen zal er het een en ander 
aan moeten veranderen. Minister Hirsch 
Ballin heeft gezegd dat marihuana wat hem 
betreft nooit een standaard-consumptiegoed 
mag worden. Waarom hij daar zo over dacht, 
kon hij niet duidelijk maken.
Hij maakte alleen een dubieuze vergelijking 
tussen een joint en een pilsje, die in het 
voordeel van de laatste uitviel. Het is de 
minister waarschijnlijk niet bekend, dat het 
drinken van 20 biertjes voor de geoefende 
drinker niet moelijk is. Het roken van 20 
jointjes is, zelfs voor de geoefende roker, 
niet binnen drie dagen te doen.
Ik verdenk de minister ervan dat hij eigen
lijk nooit een joint geprobeerd heeft.
Hirsch Ballin vindt gewoon dat het gebmik 
van alle drugs, behalve alcohol en nicotine, 
verboden moet zijn.

Een gedoogbeleid dat wordt uitgebreid tot 
in ieder geval het niveau van de tussen
handel en kleinschalige produktie lijkt me 
voorlopig nog de beste oplossing. Het beleid 
wordt hierdoor iets consistenter en wellicht 
beter controleerbaar. Legalisatie blijft het 
einddoel, maar een gedoogbeleid is een zeer 
pragmatische tussenoplossing.
Nederland is een raar land, Nederland is 
een beetje het D66 van de wereld.

M aart 1993 24
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Zaterdag 24 en 
zondag 25 april 1993

E i n d  A p r i l  i s  h e t  w e e r  z o v e r .  D a n  

w o r d t  h e t  2 1  - s t e  h a l f j a a r l i j k s e  c o n 

g r e s  g e h o u d e n .  E n  o o k  d i t  k e e r  w o r d t  
h e t  e e n  s p a n n e n d  c o n g r e s .  O p  d e  

a g e n d a  s t a a n  t w e e  r e s o l u t i e s .  D e  

e e r s t e  g a a t  o v e r  “ G o e d e r e n v e r v o e r  

e n  M i l i e u ”. D e  a n d e r  d i e  o p  z o n d a g  

b e h a n d e l d  w o r d t ,  g a a t  o v e r  “M e d i a 

b e le id ;  R a d i o  e n  T e l e v i s i e ” . O o k  z a l  

e r  d i t  k e e r  w e e r  e e n  a a n t a l  n i e u w e  

b e s t u u r s l e d e n  ( w a a r o n d e r  d e  v o o r 

z i t t e r )  g e k o z e n  m o e t e n  w o r d e n .

ALV

Twee maal per jaar komen leden uit het hele 
land bij elkaar voor een Algemene Leden 
Vergadering (ALV). De ALV is het hoogste 
orgaan van de vereniging. Hier neemt de JD 
poliüek-inhoudelijke standpunten in en bepa
len de leden de koers van de vereniging. Ieder 
lid dat de contributie heeft betaald, heeft het 
recht de ALV bij te wonen, daar het woord te 
voeren en een stem uit te brengen.

De voorstellen

Op de ALV worden de volgende voorstellen 
behandeld.
De resoluties;”Goederenvervoer en Milieu” 
en “Mediabeleid: Radio en Televisie”. 
Wanneer je, na bestuderen van deze voorstel
len, iets zou willen veranderen, kun je 
wijzigingsvoorstellen (amendementen) for
muleren. Dergelijke amendementen kun je 
voorleggen aan de Algemene Afdelings Ver
gadering (AAV) of de Algemene Regio Verga
dering (ARV), die door het hele land gehou
den worden ter voorbereiding van ALV. Als 
je de AAV of ARV hebt weten te overtuigen 
dient de regio- of afdelingssecretaris jouw 
voorstellen in bij het landelijk bestuur (LB). 
Is dit niet gelukt, dan kun je de voorstellen ook 
direct bij het LB indienen. Dan moet je er 
echter wel voor zorgen datje vier medestan
ders vindt, die je amendement mede willen 
indienen (e hebt dus vijf handtekeningen no
dig). Het indienen van de voorstellen dient te 
gebeuren op de speciale formulieren die je aan 
kan vragen op het Landelijk Secretariaat en bij 
de Secretaris Organisatie (zie einde voor 
telefoonnumer). Let erop dat ieder amende
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ment op een apart vel moet worden ingediend! 
Op dezelfde manier kun je ook moties die 
betrekking hebben op de congresvoorstellen 
indienen.
Moties en amendementen moeten uiterlijk op 
9 april 1993 vóór 13.00 uur op het landelijk 
secretariaat Bezuidenhoutseweg 195, 2594 
AJ Den Haag) binnen zijn. Liefst véél eerder.

De resoluties:
De eerste resolutie die op dit congres behan
deld gaat worden is: "Goederenvervoer en 
Milieu”. Deze is geschreven door de werk
groep Milieu. De behandeling staat op zater
dag op de agenda De indieners van de amende
menten worden verzocht al om 10.30 uur 
aanwezig te zijn, omdat tijdens de resolutie- 
voorbereidingswerkgroep samen met de 
congresvorzitters de verschillende amende
menten op elkaar zullen worden afgestemd. 
Met de tweede resolutie, "Mediabeleid: Ra
dio en Televisie", die op de agenda staat is 
iets bijzonders aan de hand. Dit is een proef 
meteen "resolutie-Nienwe stijl”. Dit houdt 
in dat we geprobeerd hebben om de discussie 
op het congres meer over het onderwerp te 
laten gaan dan over de tekst van de resolutie 
(geen komma-neukerij). De vorm van de re
solutie “nieuwe stijl” houdt in dat er een in
leidende tekst is van 1500 woorden, waarin 
de situatie en keuzes van de indiener uitgelegd 
worden. Daarnaast is een gedeelte van maxi
maal 400 woorden met maximaal 10 stand
punten en/of uitspraken. Het bijzondere is nu 
dat de inleidende tekst niet amendeerbaar is, 
en de uitspraken wel. Je zult zien dat er voor 
deze resolutie geen regelnummering is ge
bruikt, omdat je nu alleen de hele uitspraak 
kunt amenderen (herformuleren). Ook als je 
maar één woord wilt veranderen moetje de 
hele uitspraak veranderen. De inleiding zul je 
voor kennisgeving moeten aannemen.
Na dit congres zal deze vorm van resolutie 
geëvalueerd worden, om eventueel op de 
volgende congressen altijd gebruikt te wor
den.

De jaarrekening:
Op dit moment is de Jaarrekening nog niet 
beschikbaar. In het congresboek zal de defi
nitieve jaarrekening gepubliceerd worden. 
Hopelijk ten overvloede; de jaarrekening is 
niet amendeerbaar. De penningmeester kan 
wel ter verantwoording geroepen worden over 
het financiële beleid van het afgelopen jaar.

Het jaarverslag:
In het congresboek zal het jaarverslag van het 
Landelijk Bestuur over 1992 gepubliceerd 
worden. Dit is eveneens niet amendeerbaar, 
maar wederom kan het Landelijk Bestuur ter 
verantwoording geroepen worden over het 
beleid van het afgelopen jaar. Het LB kan nog

wel enkele zaken veranderen aan de tekst als 
de vereniging daar (mondeling) om vraagt.

Politieke Moties (PM):
Politieke moties behandelen een politiek on
derwerp dat niet actueel is (daar zijn de 
APM’s voor) maar waar de JD wel een stand
punt over in zou moeten nemen. Het moet 
echter niet zo zijn dat het een onderwerp is 
waar veel nuanceringen bij aangebracht kun
nen worden. Zo’n onderwerp leent zich meer 
voor een uitgebreidere resolutie. Dat levert 
tenminste een goede discussie op.
Een PM mag niet meer dan 200 woorden 
bevatten en naast een uitspraak alleen een 
korte motivatie. Voor een PM gelden verder 
de zelfde regels als voor een motie en een 
amendement. Dat wil zeggen dat ze voor 9 
april 1993 door een AAV, ARV of tenminste 
vijf leden moeten worden ingediend.

Actueel Politieke Moties 
(APM’s):
Uiteraard is er ook dit keer weer de mogelijk
heid om APM’s in te dienen. Dit zijn moties 
die ingaan op een actueel politieke zaak. 
Richtlijn voor de actualiteit is dat het onder
werp op de volgende ALV achterhaald zou 
zijn. Het LB bepaalt of een motie aan dat 
criterium voldoet. Een APM moet door ten
minste vijf personen ondertekend zijn (of een 
AAV of ARV) en kan worden ingediend tot de 
aanvang van de ALV (zaterdag 24 april, 12.00 
uur). Wordt een APM voor donderdag 22 april 
ingeleverd op het landelijk secretariaat, dan 
zorgt het LB voor het kopiëren van de motie in 
voldoende exemplaren. Gebeurt dit niet dan 
moeten de indieners hiervoor zorgen (minimaal 
150 exemplaren).

Organisatorische Moties 
(ORGANIMO’s):
Een organisatorische motie is een opdracht 
aan het LB of een ander orgaan betreffende 
een organisatorische kwestie. ORGANIMO’s 
kunnen net als gewone moties en amende
menten voor 9 april bij het LB worden inge
diend.

Vragenrondje Landelijk 
Bestuur:
Op zaterdagochtend is er de mogelijkheid om 
vragen te stellen aan het Landelijk Bestuur. 
In tegenstelling tot oude gewoontes hoeven 
de vragen niet meer schriftelijk ingediend te 
worden.
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Vacatures
Op dit congres komen er enkele landelijk 
bestuursfuncties vrij. Het zijn:

* Voorzitter
* Penningmeester
* Secretaris Ledenwerving en materialen
* Secretaris Scholing en Vorming
* Hoofdredacteur DEMO

Een functiebeschrijving tref je elders in deze 
congresbijlage aan. Ieder JD-lid kan zich 
voor een van deze functies kandidaat stellen. 
Hij/zij moet zich voor 2 april 1992 schriftelijk 
bij het Landelijk Bestuur aanmelden via een 
daarvoor bestemd formulier. De enige voor
waarde is dat het betreffende lid tenminste zes 
maanden voor de sluitingsdatum van de 
kandidatuur voor een LB-functie lid gewor
den moet zijn.
Voor vragen over de kandidaatstelling, over 
de inhoud van een functie en het aanvragen 
van het kandidaatstellingsformulier kun je 
contact opnemen met de Vice Voorzitter Or
ganisatie of het betreffende zittende bestuurs
lid.

Lokatie
D e  2 1 e  A L V  z a l  w e d e r o m  

g e h o u d e n  w o r d e n  o p  e e n  v o o r  

v e l e n  v e r t r o u w d e  p l e k :  

J e u g d h e r b e r g  

”E i k e l k a m p - E l s t ”  

V e e n e n d a a l s e s t r a a t w e g  6 5  

3 9 2 1  E B  E i s t  

0 8 3 8 4 - 1 2 1 9

ELST IN UTRECHT !!!

LET OP!
Er zijn in Nederland twee plaatsen die Eist 
heten en ongelukkigerwijze liggen ze nog 
relatief dichtbij elkaar ook. Je moet dus niet 
in Eist tussen Nijmegen en Arnhem zijn, 
maar in Eist in de provincie Utrecht. Dit 
plaatsje heeft geen station, dus maak niet de 
fout om in de trein naar Eist te stappen, want 
dan duurt het minstens een uur langer voordat 
je op het congres bent Waar moetje dan wel 
naar toe?

Vervoer
Met het openbaar vervoer 
Neem vanaf Utrecht C.S. de stoptrein naar 
RHENEN. Uitstappen bij station Veenendaal 
Centrum. Hier neem je buslijn 51 van Cen
traal Nederland. Deze rijden slechts één keer 
per uur (negen minuten over het hele uur). In 
het congresboek staat meer informatie over 
eventuele extra bussen die ingezet worden. 
Met eigen vervoer
Vanaf de A 12 (Utrecht - Arnhem, en omge
keerd) neem je afslag Veenendaal. Dan neem 
je de N 233 richting Rhenen. Bij de afslag 
“Eist - Amerongeri’ ga je rechtsaf. Na ca. 2 
km. ligt de Jeugdherberg aan de rechterkant. 
Deze ligt tussen bomen dus rij rustig, en let 
goed op posters van de JD.

In het congresboek komt een lijst van bus- en 
treintijden van en naar de jeugdherberg.

Kosten
De kosten voor een heel weekend, inclusief 
diner op zaterdag, overnachting en ontbijt en 
lunch op zondag, bedragen fl 35,—. Blijf je 
maar een dag, dan betaal je fl 20,-.
Personen die zich hebben opgegeven voor 
deelname aan het congres en niet komen 
opdagen zonder zich te hebben afgemeld, zal 
een bedrag in rekening worden gebracht dat 
een deel van de voor hun gemaakte kosten zal 
dekken.
Congresgangers met hoge reiskosten kunnen 
in aanmerking komen voor een (gedeelte
lijke) reiskostenvergoeding. Dit geldt alleen 
voor kosten die gemaakt zijn met het open
baar vervoer,op de goedkoopste manier, d. w.z. 
2e klas en met kortingskaarten (indien in 
bezit).

Aanmelding

Aanmelden voor deelname aan het congres 
dient uiterlijk voor 14 april 1993 te zijn 
gebeurd, als je tenminste vóór het congres het 
congresboek thuis gestuurd wil krijgen, om 
de moties en amendementen te bestuderen. 
Dit doe je door de bon, enkele pagina’s 
verderop, in te vullen en zo snel mogelijk op 
te sturen naar het landelijk secretariaat. Ver
geet niet op te geven of je wel /  niet vegeta
risch wilt eten en hoe lang je komt (week- 
end/zat./zon.). Dit in verband met het reser
veren van slaapplaatsen en maaltijden in de 
jeugdherberg. Als je een speciaal dieet volgt 
geef dat dan ook even door op de aanmel
dingsbon. Het congresboek zal, na aanmelding, 
rond 18 april in je brievenbus vallen.

Inschrijving
Inschrijving op het congres zelf is mogelijk 
vanaf zaterdagochtend 10.00 uur tot tien mi
nuten na aanvang van de ALV. Daarna is 
inschrijving bij het congres secretariaat pas 
weer mogelijk in de pauzes. De inschrijving 
houdt in datje betaald hebt en je de stemkaart 
en stembriefjes ontvangt. Je kunt dus niet 
stemmen als je niet ingeschreven bent. Kom 
dus op tijd!

Slapen
De jeugdherberg heeft grote en kleinere slaap
zalen. Er zullen enkele slaapzalen gereser
veerd worden voor “Dames” en “vroeg- 
slapers”.

VERGEET VOORAL NIET JE 
SLAAPZAK MEE TE NEMEN !
Als het niet anders kan bestaat de mogelijk
heid om bij de jeugdherberg een lakenpakket 
te huren. Deze kosten (ca. fl 7.—) zal je zelf 
moeten voldoen.

Termijnen
Nog even een overzicht van de termijnen 
waarin alle gegevens binnen moeten zijn:
* 2 april: Deadline kandidaatstelling LB.
* 9 april: Deadline amendementen en mo
ties op de resolutie en de wijzigingsvoorstellen 
HR, de organimo’s en politieke moties, 
(sluitingsdatum publikaties in het congres
boek)
* 14 april: Aanmelding voor het congres (zie 
bon)
* 24 april: (12.00 uur) sluitingstermijn in
dienen APM’s

Let wel: Dit zijn uiterste data; hier kan niet van 
worden af ge weken. In verband met het strakke 
tijdschema waar het LB aan gebonden is het 
wel aan te bevelen alle zaken zo spoedig 
mogelijk op te sturen.

Tot slot:
Hierna volgen de voorstellen die op het con
gres behandeld worden. Bestudeer ze goed. 
Mochten er na het lezen van deze 
congresbijlage nog vragen zijn, kan je mij 
altijd bellen: Pieter Moens (SO), tel 074 - 
429793. Je kunt natuurlijk ook het landelijk 
secretariaat bellen. Jan Spaans, onze 
secretariaatsmedewerker, zal je welwillend te 
woord staan.

in  E is t 2 4  e n  2 5  ap 9 9 3



De vacatures Landelijk 
Bestuur:

Het vervullen van een functie binnen het Lan
delijk Bestuur (LB) van de JD vergt veel van 
je (vrije)tijd en eist een maximale inzet, maar 
schenkt ontzettend veel voldoening en is zeer 
leerzaam.
Hieronder staan de specifieke taken per func
tie vermeld. Naast deze functiegebonden ac
tiviteiten heeft elke LB'er ook algemene taken 
te verrichten, zoals het invulling geven aan 
JD-beleid en contactpersoon zijn met een re
gio.
De kandidaten zijn gebonden aan het 
verenigingsbeleidsplan.
Kandidaatstelling dient te gebeuren voor 
2 april 1992.

Voorzitter (VZ):
De voorzitter vertegenwoordigd het Lande
lijk Bestuur binnen de vereniging. Naar bui
ten toe vertegenwoordigd de voorzitter de 
gehele vereniging. De voorzitter geeft leiding 
aan het Landelijk Bestuur. Hij zij voert na
mens de vereniging overleg met D66 en andere 
politieke Jongeren organisaties.

Penningmeester (PM)
De penningmeester van het Landelijk Be
stuur heeft, in samenwerking met de betrok
ken LB-leden en de kascommissie, de verant
woordelijkheid over het financiële beleid. Hij/ 
zij stelt de conceptbegroting op en maakt de 
jaarrekening. Hij/zij houdt zich verder bezig 
met de financiële administratie en 
fondswerving. Als penningmeester heb je 
zicht op de financiële situatie van de verschil
lende portefeuilles. Er wordt verwacht datje 
de mede-bestuursleden op de hoogte houdt 
van de financiën van hun portefeuilles.

Secretaris Ledenwerving en 
Materialen (SLWM):
De secretaris Ledenwerving en Materialen 
houdt zich bezig met het opzetten en coördi
neren van landelijke ledenwerfacties. Als se
cretaris Ledenwerving en Matrialen hou je je 
verder bezig met de vormgeving en de pro
ductie van alle grafische JD-materialen, je let 
hierbij op het naleven van de huisstijl. Je bent 
inhoudelijk verantwoordelijk voor de 
campagnekrant en andere folders. Enige ken
nis en vaardigheden van lay-out en computers 
is niet overbodig.

Secretaris Scholing en 
Vorming (SSV)
De Sercetaris Scholing en Vorming is ver
antwoordelijk voor het coördineren, opzetten 
en bedenken van scholings-, vormings- en 
trainingsactiviteiten van de JD.

Hoofdredacteur DEMO
De hoofdredacteur van de Demo geeft leiding 
aan de Demo-redactie. Hij/zij is verantwoor
delijk voor de inhoud en productie van de 
Demo (lay-out, drukken en verzenden). De 
redactie kan hierbij ondersteunende taken uit
voeren. Ook bij deze functie is het handig als 
je met een computer overweg kunt en weet 
wat lay-out werk inhoudt

Aanmelding en informatie:
Informatie over alle functies kun je krijgen 
bij de mensen die de functie nu bekleden, of 
bij de S.O. van het LB.
Kandidaten dienen zich aan te melden bij de
S.O.,
p.a. JD-Secretariaat,
Bezuidenhoutseweg 195,
2594 AJ Den Haag.
Je krijgt dan een formulier toegestuurd waar
mee je je definitief kandidaat stelt. Aan
meldingen voor LB-functies dienen plaats te 
vinden voor 2 april 1992.

Agenda ALV 2 1

Zaterdag 24 april 1993

10.00 uur Opening Congres
secretariaat

10.30 u u r Aanvang le  deel Resolu
tie Voorbereidings werk
groepen: “Goederenvervoer 
en Milieu” en “Mediabeleid; 
Radio en Televisie.”

11.00 u u r Aanvang Congres en 
Installatie congresvoorzitters/ 
stemcommissie/registratie- 
commissie

11.20 u u r Presentatie Jaarrekening 
en verslag Kascommissie en 
Jaarverslag van het Landelijk 
Bestuur

12.45 u u r Vragenrondje aan het 
Landelijk Bestuur

12.30 u u r Verkiezing van Landelijk 
Bestuursleden

13.00 u u r Openingstoespraak van 
het congres

25 ap 993

14.00 u u r Thee en koffiepauze
met: - Opvang nieuwe leden

- Resolutie Voorbereidings- 
werkgroep “Goederenvervoer 
en Milieu” en “Mediabeleid”

Let op !!!! zelf Lunch meenemen.
15.00 uur Uitslag verkiezingen
15.15 uur Behandeling Resolutie: 

“Goederenvervoer en Milieu”
18.00 uur Borrel
18.30 uur Diner
19.30 u u r Toespraak over Tibet 

door een vertegenwoordiger 
van de Tibetaanse regering

20.00 uur Toespraak van het 
Landelijk Bestuur

20.15 uur Afscheid van vertrek
kende LB'ers

20.30 uur Politieke Moties
22.00 uur Disco / Feest

Zondag 25 april 1993

05.00 uu r Iedereen naar bed!
08.00 u u r Reveille
08.30 uur Ontbijt
09.30 u u r le  deel Behandeling 

Resolutie: “Mediabeleid; 
Radio en Televisie”.

10.30 uur Pauze
10.45 u u r  Workshops
11.45 u u r 2e deel Behandeling 

Resolutie: “Mediabeleid; 
Radio en Televisie”.

13.00 u u r Lunch
13.45 u u r Toespraak Gastspreker
14.45 u u r Startschot Jaarthema: 

“Nieuwe verkiezingen 
nieuwe keuzes”

15.15 uur Actueel Politieke Moties
16.00 u u r  Organimo’s
17.00 u u r Einde Congres

in
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Resolutie Goederenvervoer en Milieu

1 Inleiding
2 De milieuproblemen rond het goederenvervoer zijn algemeen be-
3 kend. Te vaak wordt echter vergeten dat ook het vrachtverkeer een
4 aanzienlijke bijdrage levert aan de milieuverontreiniging. Hierin
5 lijkt voorlopig geen verbetering te komen. De groei van het binnen-
6  landse vrachtverkeer stijgt sterker dan verwacht. (6 % i.p.v. 2 %).
7  Bovendien zal met het opheffen van de grenzen binnen de Europese
8  Gemeenschap ook het internationaal goederenvervoer over de weg
9  toenemen. Wanneer geen maatregelen worden genomen, zal de
10 uitstoot aan verontreinigende stoffen evenredig toenemen. De be-
11 langrijkste schadelijke stoffen zijn stikstofoxiden (verzuring en
12 smog), kooldioxide (broeikaseffect) en roetdeeltjes (aantasting
13 luchtwegen). Ook de geluidsoverlast zal verergeren. Deze ontwikke-
14 lingen gaan ten koste van het milieu!
15 Het thema goederenvervoer is zo veelomvattend, dat een afbakening
16 noodzakelijk is. gekozen is voor een beperking tot Europa. De
17 omvang van het goederentransport per vliegtuig is op Europees
18 niveau klein en wordt daarom buiten beschouwing gelaten. Het
19 goederenvervoer kan beperkt worden door vermindering van de
20 totale consumptie. Dit thema hoort echter thuis in de bredere
21 discussie over duurzame ontwikkeling, de resolutie “Consumptie en
22  Milieu” heeft hier al enige uitspraken over gedaan. Deze resolutie
23 concentreert zich op specifieke maatregelen.

24 Doelstellingen.
25 In het Nationaal Milieubeleidsplan (plus) en het structuurschema
26 “Verkeer en Vervoer” zijn de volgende doelstellingen opgenomen:
27 - De uitstoot van stikstofoxiden en koolwaterstoffen door vrachtwa-
28 gens per verreden kilometer dient in 2010 met 75% te zijn geredu-
29 ceerd ten opzichte van 1986.
30 - De geluidsproductie van vrachtwagens moet worden teruggebracht
31  tot 75% dB (A).
32 Volgens het Rijksinstituut voor de Volksgezondheid en Milieu-
3 4  hygiëne zijn deze regeringsdoelstellingen niet voldoende om een
35  duurzame ontwikkeling te bereiken. De Jonge Democraten streven
36 dan ook naar aanscherping van bovenstaand beleid.

37 Beleidslijnen.
38 De Jonge Democraten onderscheiden drie beleidslijnen: Invoering
39 van technologische verbeteringen, herverdeling van vervoersstromen
40 en vermindering van het aantal vervoerskilometers. Deze zijn alle
41 brongericht Ze pakken de oorzaak van het probleem aan en verdie-
42 nen daarom de voorkeur boven effect gericht beleid. De hierna
43 volgende maatregelen sorteren uiteraard het meeste effect als ze op
44 Europees niveau worden ingevoerd. Nederland dient zowel in
45  discussie als bij de invoering van de maatregelen een voortrekkersrol
46 te vervullen.

47 1 Invoering van technologische verbeteringen.
48 Er dienen duidelijkere en strengere normen aan de maximale
4 9  emissie- en geluidsniveau’s van vrachtwagens te worden gesteld.
50 Dit zal de auto-industrie stimuleren meer geld te steken in onderzoek
51 en invoering van ‘schone’ vrachtauto’s, zoals elektrische voertui-
52 gen. Om de aanschaf van deze ‘schone’ vrachtauto’s te stimuleren,
53 kan hiervoor tijdelijk een lagere wegenbelasting gelden dan voor de
54  meer vervuilende vrachtwagens. Daarnaast moeten strengere eisen
55 gesteld worden aan de samenstelling van dieselolie.

2 Herverdeling vervoersstromen. 56
Bij gebrek aan reële vervoersaltematieven heeft verhoging van de 57 
dieselprijs weinig of geen effect op de herverdeling van 58 
verkeersstromen. Wel kan deze maatregel gebruikt worden ter 59 
financiering van milieubeleid. Duidelijk is dat voor herverdeling 60 
van vervoersstromen andere maatregelen nodig zijn. 61
Het is absoluut noodzakelijk om de infrastructuur van de spoorwe- 62 
gen en scheepvaart uit te breiden. Daarnaast zijn alternatieve 63 
vervoersmethoden nodig, zoals het Hoge Snelheids Tunnel Trans- 64 
port. 65
Een effectievere organisatie van het goederenvervoer is mogelijk 66 
door de invoering van een algemene transportbeurs voor schip, trein 67 
en vrachtwagen. Hier komen vraag en aanbod bij elkaar, vergelijk- 68 
baar met de huidige binnenvaartbeurs. Via zo’n nieuwe beurs 69 
kunnen goederen bij voorkeur per schip of trein worden vervoerd. 70 
De minst milieubelastende vervoerswijze per gewichtseenheid per 71
kilometer dient het goedkoopst te zijn. 72
De beurs maakt tevens een betere afstemming van de drie ver- 73 
voerssystemen mogelijk, zodat de wachttijden bij overslag van 74 
goederen in havens en op stations korter worden. 75
Ten slotte behoren toekomstige bedrijfsterreinen gesitueerd te wor- 76 
den in de nabijheid van havens of spoorwegaansluitingen, teneinde 77  
vervoer per boot of trein aantrekkelijker te maken. 78

3 Vermindering van het aantal vervoers- 79
kilometers 80
Goederenvervoer brengt altijd vervuiling van het milieu met zich 81 
mee. Deze wordt momenteel nog niet voldoende in de kosten tot 82 
uitdrukking gebracht Daarom dient al het goederenvervoer (dus 83 
ook per rails of water) duurder te worden. 84
Daarnaast kan het goederentransport efficiënter geregeld worden. 85 
Allereerst biedt de hiervoor genoemde transportbeurs uitkomst Nu 86 
rijden vrachtwagens nog vol ergens heen en komen leeg terug. Met 87 
een beurs waar vraag en aanbod bij elkaar komen zal dit veranderen. 88 
Ten tweede dienen de juridische beperkingen, die een efficiënte 89 
ritplanning in de weg staan, te verdwijnen. Een voorbeeld hiervan 90 
is het verbod op het verzorgen van nationaal transport door buiten- 91 
landse ondernemingen. 92
De toegestane maximale lengte van vrachtwagens dient met 75cm 93 
verlengt dient te worden. Hierdoor zal het aantal benodigde 94 
vervoerskilometers aanzienlijk verminderen. Deze lengte valt nog 95 
binnen de huidige normen van de verkeersveiligheid. 96

Slot 97
Van het totale wegvervoer is 20% internationaal vrachtvervoer en 98 
maar liefst 80% binnenlands transport. Maatregelen voor binnen- 99 
lands vrachtvervoer bieden dus het meeste perspectief. Op lokaal 100 
niveau zal een belangrijke plaats weggelegd blijven voor de vracht- 101 
wagen. Technologische maatregelen zullen hier dan ook het leeu- 102 
wedeel van de emissiereductie voor hun rekening moeten nemen. 103 
Deze zijn alle op betrekkelijk korte termijn in te voeren. 104
Voor langere afstanden biedt het instellen van een snel te realiseren 105 
transportbeurs voor zowel schip, trein als vrachtwagen, veel moge- 106 
lijkheden. Deze transportbeurs zal er voor zorgen dat de toekom- 107 
stige beschikbare “schone” infrastructuur optimaal wordt benut De 108 
benodigde uitbreiding van deze infrastructuur zal veel geld gaan 109 
kosten. Eventuele achteruitgang van de materiële welvaart ten n o  
gevolge van dit totaalpakket aan maatregelen mag echter niet m  
geschuwd worden. 112
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D e tekst h ieron der cs rrarf amemdrerthair:

M E D I A B E L E I D :  R A D I O  E N  T E L E V I S I E .

AO: Inleiding
Met deze tekst en resolutie willen we het beleid ten aanzien van 
televisie- en radiouitzending nader bekijken. Zowel voor het publieke 
bestel als voor het commerciële bedrijf dient er nieuwe nieuwe wet
en regelgeving te komen.

Duaal bestel
Uitgangspunt is een duaal bestel, waarbij er zowel commerciële, als 
door de overheid gefinancierde radio- en televisieuitzendingen moge
lijk zijn. Het beleid dient hierbij voorwaardenscheppend, stimulerend 
en niet drempel opwerpend te zijn. De burger is gebaat bij een 
veelzijdig aanbod en niet met een keuzebeperkende wet- en regelge
ving.

De publieke omroepen krijgen haar middelen deels van de overheid 
en deels door commerciële activiteiten. Hierbij wordt gedacht aan 
reclame, maar ook aan de verkoop van programma's en co-produkties. 
Publieke omroepen zullen hun middelen altijd inzetten voor de eigen 
omroep. De commerciële omroepen kunnen hun middelen, winst, 
inzetten ten behoeve van derden.

Het huidige beleid ten aanzien van de radio en TV-omroep is er een van 
het “behouden van het bestaande". Dit komt tot uitdrukking in de 
zendtijdverdeling als ook in de financiering van de publieke omroep. 
De facilitaire mogelijkheden: kabel of ether en het waarborgen van 
vrijheid van meningsuiting; recht van voorkeur voor publieke omroep 
bij evenementen met een “nationaal” karakter zijn dusdanig geregeld 
dat de publieke omroep bevoordeeld wordt Hiermee is de burger niet 
gediend.

Ook gedragen de publieke omroepen, in de race om de kijkcijfers, zich 
steeds commerciëler en is er van de kleuring weinig over. Het zal dus 
duidelijk zijn dat naast het huidige aanbod (van 150 uur TV en 600 uur 
radio per week) ook de vraag naar meer (commerciële) uitzending 
beperkt is.

B0: Publieke Omroep

De huidige zendtijd, door de drie televisie- en vijf radiostations, wordt 
verdeeld over de publieke omroepen. Dit gebeurt naar rato van de door 
hun ledental verkregen status (A: 450.000 leden; B: 300.000; C:
150.000 en aspirant 60.000). Zij dienen een zogenaamd “volledig 
programma” aan te bieden bestaande uit informatieve (25%), educa
tieve (5%), culturele (20%) en verstrooiende (25%) programma's. De 
resterende 25% is vrij besteedbaar.
Daarnaast is er de Nederlandse Omroepprogramma Stichting (NOS), 
een samenwerkingsorgaan van de omroepverenigingen. De NOS 
zendt het zogenaamde gezamenlijk programma uit. Zij dient ten 
minste 20% van haar zendtijd met onderdelen van culturele aard te 
vullen.
Aanvullend is er zendtijd voor diverse omroepinstellingen ten be
hoeve van: educatie, overheidsvoorlichting, religieuze en politieke 
boodschappen, levensbeschouwelijke berichten en reclame. 
Regionale of lokale omroepen zijn mogelijk mits zij voldoen aan 
bepaalde voorwaarden die aan hen gesteld worden, zoals afspiegeling 
(een programmaraad met vertegenwoordigers uit diverse 
bevolkingsgroepen), verzorgingsgebied en programmavulling.

BI: Toekomst; Publieke Televisie-omroep

Er dient een Nationale Omroep Stichting te komen. Zij krijgt één 
etherfrequentie toegewezen ten behoeve van televisieuitzending. Een 
programmaraad zal toezien op de invulling van het programmabeleid 
zoals dat gevoerd wordt door de programmadirectie.

De programmaraad dient een afspiegeling te zijn van de verschillende 
in Nederland voorkomende maatschappelijke stromingen. De Minis
ter van WVC zal toezien op de verdeling van de zetels in de 
programmaraad. De programmadirectie wordt benoemd door de Tweede 
Kamer, telkens voor een periode van twee jaar. Op deze wijze is er een 
democratische controle mogelijk.

Deze televisiezender dient een “volledig programma” aan te bieden. 
Een programma pakket bestaande uit: informatieve, educatieve en 
culturele programma’s. Ook is er een gedeelte van de zendtijd vrij 
beschikbaar. Verder is er ruimte voor zendtijd ten behoeve van: 
educatie, overheidsvoorlichting, religieuze en politieke boodschap
pen, levensbeschouwelijke berichten en reclame.

Het totale aanbod moet één geheel vormen in de uitzending.

B2: Toekomst; Publieke Radio-omroep

De Nationale Omroep Stichting krijgt twee etherfrequenties ten 
behoeve van radio-uitzending toegewezen. Het beheer en toezicht 
over deze radiozenders is gelijk aan die voor televisie.

Eén radiostation is er voor nieuws en cultuur (vergelijk de huidige 
radio 1).

Het tweede station is er voor de doelgroepen (de diverse maatschap
pelijke organisaties) aangevuld met een regionale invulling. Deze 
zender dient een duidelijke afspiegeling te zijn van de Nederlandse 
multi-culturele samenleving.

Ook hier geldt dat de zenders één geheel dienen te vormen in hun 
uitzending.

De Stichting Radio Nederland Wereldomroep blijft in zijn huidige 
vorm bestaan.

B3: Toekomst; Financiering Publieke omroep

De financiering van het nieuwe publieke omroep bestel komt voor 
rekening van de overheid. Inkomsten van reclame zijn er ter aanvul
ling op de overheidsgelden en vrij besteedbaar door de 
programmadirectie.
Jaarlijks stelt de Minister van WVC de zendtijd en het bedrag vast dat 
er voor de omroep ter beschikking zal staan. Dat geldt ook voor de 
wereldomroep. De regionale invulling zal moeten worden gefinan
cierd door de provincie.
De omroepbijdrage wordt af geschaft
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CO: Commerciële omroep
De huidige wetgeving ten aanzien van commerciële omroep legt de 
betrokken partijen teveel voorwaarden en beperkingen op. Dit maakt 
het starten van commerciële omroep haast onmogelijk. Nederland 
dient zich te beperken tot de Europese richtlijnen met slechts een 
enkele toevoeging.

De huidige Nederlandse eisen zijn:
- Reclameboodschappen moeten als zodanig duidelijk herkenbaar zijn 
en mogen alleen worden uitgezonden als de omroepinstelling is 
aangesloten bij de Stichting Reclame Code.
- Reclameblokken dienen tenminste twee minuten te duren en voor de 
hoeveelheid geldt een maximum van 20% per uur en 15% per dag.
- Er is maximaal een uur “teleshopping” per dag toegestaan.
- Sponsoring is sterk aan regels gebonden. Sluikreclame is verboden.
- Er dient een programmastatuut opgesteld te worden.
- Televisieprogramma’s moeten voor tenminste 50% bestaan uit Eu
ropese produkties en voor 10 vervaardigd zijn door onafhankelijke 
producenten.
- Televisieprogrammals moeten voor tenminste 40% bestaan uit oor
spronkelijk Nederlands- of Friestalige programma’s.
- Voor het uitzenden via de kabel worden er eisen gesteld aan het 
verspreidingsgebied. Er dienen contracten te zijn, of in onderhande- 
ling, waarmee de omroep kan aantonen dat tenminste 60% van de 
aangesloten kabelabonnees, in Nederland en in elke provincie apart, 
haar programma kan ontvangen.

Cl: Toekomst; Commerciële Televisie- en 
Radio-omroep

De huidige regelgeving is een duidelijke poging om in Nederland 
commerciële omroep in de kiem te smoren. De beperkingen waar deze 
reclame aangaan dienen te verdwijnen. Er worden geen extra eisen 
gesteld ten aanzien van de soort programmals die worden uitgezonden 
en de herkomst ervan. De taal van uitzending dient te worden 
vrijgelaten. Er worden geen eisen gesteld aan het verspreidingsge
bied.

Wel dient de omroepinstelling aangesloten te zijn bij de Stichting 
Reclame Code. Er dient een programmastatuut te zijn waarin de 
journalistieke rechten en plichten van de medewerkers zijn vastge
legd. Ook dient een gezond financieel plan te worden overlegd.

In beginsel mogen omroepinstellingen die voldoen aan bovenge
noemde eisen, uitzendingen via radio of televisie verzorgen. Hierbij 
mogen de programma’s zowel internationaal, landelijk, regionaal als 
lokaal gericht zijn. Ook abonnee-TV en -radio is mogelijk. Het 
verspreidingsgebied, via contracten met kabelexploitanten, is van 
generlei belang voor het verkrijgen van een uitzendmachtiging.

Er zijn drie mogelijkheden van uitzenden:
- Het gebruik van een satelliet is mogelijk via “up-link” vanaf Neder
lands grondgebied.
- Het uitzenden via kabelstations is mogelijk.
- Het verkrijgen van etherfrequentie is mogelijk door een aanvraag bij 
het Commissariaat voor de Media. Het Commissariaat voor de Media 
beslist in deze. Hier wordt het programma aanbod beslissend.

De commerciële omroepinstellingen dienen alle kosten die gemaakt 
worden voor het uitzenden van en het toezicht houden op hun 
programma’s, alsmede een afdracht aan het “Bedrijfsfonds voor de 
Pers”, zelf te bekostigen.

DO: Commissariaat voor de media

Het Commissariaat is ontstaan om een scheiding te krijgen tussen de 
politiek, die de Mediawet vaststelt, de uitvoering en de controle op de 
naleving van die mediawet. De leden van het Commissariaat worden 
bij Koninklijk besluit op voordracht van de Minister van WVC 
benoemd en ontslagen.

Het Commissariaat heeft op dit moment als taken:
- Het toewijzen en indelen van zendtijd ten behoeve van om
roepinstellingen op landelijk, regionaal en lokaal niveau, en het 
verlenen van vergunningen voor abonnee-televisie.
- Het toezien op de naleving van de Mediawet en de daarbij horende 
besluiten.
- Het toedelen van financiële middelen aan de landelijke en regionale 
omroepinstellingen, het beheren van de omroepreserves en het uitoe
fenen van financieel toezicht.

Dl: Toekomst; Commissariaat voor de media

Het zal duidelijk zijn dat bij een verandering van de Mediawet en het 
omroepbestel, ook het Commissariaat voor de Media, een andere 
taakstelling krijgt.

De relatie tussen het Commissariaat en de Minister van WVC zal 
gelijk blijven. Hierin is gestreefd naar “een zo goed mogelijk even
wicht tussen enerzijds een zelfstandig bestuursorgaan met ruime 
bevoegdheden en anderzijds een Minister die op hoofdlijnen van het 
mediabeleid als verantwoordelijke bewindvoerder moet kunnen wor
den aangesproken door de volksvertegenwoordiging”.

Dit betekent dat:
- De Minister de middelen en totale zendtijd voor radio en televisie 
vaststelt.
- De Minister (en parlement) middels wet- en regelgeving de taken en 
bevoegdheden van het Commissariaat vaststelt
- De Minister besluiten van het Commissariaat kan schorsen of voor
dragen voor vernietiging door de Kroon.

EO: Documentatie
- Factsheet C-10-N-1992; Het omroepbestel.
Te bestellen bij het Ministerie van WVC afdeling publieksvoorlichting. 
Tel. 070-3406015.

- Commerciële omroep in Nederland. VDB 92-167.
Te bestellen bij het Ministerie van WVC Directie Media, Letteren en 
Bibliotheken.
Tel. 070-3407911

- Informatiebrochure Commissariaat voor de Media.
Te bestellen bij het Commissariaat voor de Media, Bureau Public 
Relations en Voorlichting.
Tel. 035-721735 of 035-721716
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R e s o l u t i e  M e d i a b e l e i d :  R a d i o  e n  T e l e v i s i e

De Jonge Democraten bijeen op 24 en 25 april 
1993 te Eist kiezen ten aanzien van het beleid 
voor radio en televisie voor de volgende 
uitgangspunten:

1: Er komt een duaal bestel met zowel commerciële als 
publieke omroepen.

2: Het huidige publieke omroepbestel wordt opgeheven.

3: Een Nationale Omroep Stichting krijgt de uitzend
licentie voor nationale publieke omroep in Nederland. De 
programmadirectie, door de Tweede Kamer benoemd, 
wordt belast met het verzorgen van een volledig pro
gramma, dat een afspiegeling van de multi-culturele Ne
derlandse samenleving is. Een programmaraad, waarvan 
de leden door de Minister van WVC benoemd worden, zal 
hierop toezicht houden.

4: De Nationale Omroep Stichting krijgt één televisie- en 
twee radio-etherfrequenties toegewezen.

5: Ter financiering stelt de minister van WVC jaarlijks een 
bedrag en het aantal zenduren vast. Financiering door 
derden kan een aanvulling vormen. De programmadirectie 
kan over deze extra middelen vrijelijk beschikken

6: De omroepbijdrage wordt af geschaft.

7: Commerciële omroepen (ook als abonnee-omroep) 
kunnen, na goedkeuring via satelliet, kabel of ether, uit
zenden. Dit is zowel met internationale-, landelijke, re
gionale als lokaal gerichte programma’s mogelijk. Er 
zullen geen verdere restricties ten aanzien van reclame, 
herkomst van programma’s of taal van uitzending worden 
opgelegd.

8: Voor het verkrijgen van een etherfrequentie zal de 
verscheidenheid van het aangebodene bepalend zijn.

9: De commerciële omroep dient alle kosten voor uit
zending van en controle op haar programma’s zelf te 
dragen. Dit geldt tevens voor de bijdrage aan het 
“Bedrijfsfonds voor de Pers”.

10: Het Commissariaat voor de Media, benoemd door de 
Kroon, krijgt de volgende taken toebedeeld:
- Toezicht houden op naleving van de Mediawet.
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- Geschillen oplossen bij de publieke omroep tussen de 
programmaraad en de programmadirectie.
- Verdelen van etherfrequenties onder de commerciële 
omroepen middels een- of meerjarige concessies.
- Toetsen of potentiële commerciële omroepen voldoen 
aan de eisen die gesteld worden aan het starten van een 
omroep.

En gaat over tot de orde van de dag.

D e  v e rs c h ille n d e  u its p ra k e n  h ie rn a a s t  z ijn  
in  h u n  g e h e e l ( o f  p e r  g e d a c h te n s tre e p je )  
a m e n d e e rb a a r

Bon A L V  2 1

O p s t u r e n  n a a r :

S e c r e t a r i a a t  J o n g e  D e m o c r a t e n ,  

B e z u i d e n h o u t s e w e g  1 9 5 ,

2 5 9 4  A J  D e n  H a a g

Naam: _________________

Adres _________________

Postcode: _________________
Plaats: _________________

Telefoon: _________________

Ik kom:
O  het hele weekend 
O  alleen zaterdag 
O  alleen zondag 
O  alleen voor het feest

Ik eet:
O alleen vegetarisch 
O alleen vlees

in
J
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A a n le v e r in g  ko p ij
Demo heeft een redactiestatuut dat deel uitmaakt 
van het Huishoudelijk Reglement van de JD. Bij
dragen kunnen worden geplaatst indien ze zijn 
voorzien van naam en telefoonnummer, alsmede 
uitgetikt of op flop aangeleverd (bij voorkeur 
Macintosh of WP 4.2). 1 DEMO-pagina bedraagt 
±800 woorden. De redactie behoudt het recht 
artikelen in te korten of in het geheel niet te 
plaatsen. Auteurs ontvangen hierover bericht. 
Bijdragen die na de deadline binnenkomen, kun
nen hoogstens in de volgende Demo worden 
geplaatst. Voor vooraf aangekondigde bijdragen 
wordt ruimte gereserveerd in de betreffende edi
tie.
Advertenties: contact opnemen met de penning
meester van de JD.(p/a Landelijk Secretariaat).

A b o n n e m e n te n
Een abonnement bedraagt ƒ 20,-. per jaar. Gaarne 
schriftelijk aan te vragen bij het landelijk secreta
riaat, ook losse nummers zijn hier schriftelijk en 
telefonisch te bestellen voor ƒ2,50 per stuk excl. 
portokosten. Leden ontvangen Demo gratis. 
Leden en abonnees worden verzocht adres
wijzigingen door te geven aan het Landelijk Se
cretariaat van de Jonge Democraten.
Zonder toestemming van de hoofdredacteur mag 
niets uit deze uitgave worden overgenomen.

Waardering
'Leg nou eens uit wat het verschil tussen jullie is', luidde een van de vragen tijdens de 
verkiezing van de nieuwe D em o-h o o ld red a cteu r. Dat was een moeilijk opgave. Misschien 
dat Colette en ik daarom bijna even veel stemmen kregen: zij kreeg er 54, ik 67. Voor 
hetzelfde geld was het andersom geweest. Voor Colette is dat ongetwijfeld frustrerend, 
maar tegelijkertijd is het een duidelijke blijk van waardering voor haar. Die waardering wil 
ik graag onderschrijven. Colette, ik hoop dat de steun die je op het congres hebt gekregen, 
je zal stimuleren om je voor Demo te blijven inzetten.
Het is duidelijk: deze D em o  vormt geen trendbreuk met de vorige nummers. Dat zou ook 
onverstandig zijn. Uit de enquête die Demo op het congres heeft gehouden, bleek dat D emo  
door de actieve leden goed wordt gewaardeerd. Dat betekent niet dat er geen vernieuwingen 
zullen plaatsvinden. Zo zijn er twee nieuwe rubrieken: de boekenrubriek B ij(l)val en de 
internationale nieuwsrubriek Wereldse Zaken, opgenomen in UptoJDate. Verder werken we 
aan een meer levendige lay-out, waarvan je in deze D em o  al enkele resultaten kunt aan
treffen.
En dan nu het antwoord op de vraag die jullie allen bezig houdt: wordt Demo vanaf nu altijd 
zo dik? Neen.

C h ris tiaan  B o n e b a k k e r
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Excuses

Tijdens het inkorten van artikelen voor de vorige Demo zijn een paar hinderlijke fouten gemaakt. In het verslag 
van het congres 'Europe in doubt' door Raymond van Doom is onder meer een stuk tekst geschrapt, dat het tweede 
deel van een opsomming vormde. We zijn echter vergeten de aankondiging 'Dit kwam door de volgende twee 
punten...' aan te passen. Slordig, inderdaad.
Ernstiger was het inkorten van Rikco's Corner. Door het schrappen van een stuk tekst dat volgens de eindredactie 
niet essentieel was voor het goede begrip van de tekst, verviel de betekenis van de titel van de column. Na overleg 
met de auteur is besloten de column niet alsnog in zijn geheel te plaatsen. Oprechte excuses zijn echter wel op zijn 
plaats. Bij deze dus.

De redactie.

2 M ei 1993



DEMO 10.3

CONGRESVERSLAG
C o n g r e s v e r s l a g  

n i e u w e  s t i j l

T ijdens de a fg e lo p en  A L V  is  er w eer  een 
he leb o e l g eb eu rd . E r z i jn  g a s tsp re k e r s  
g e w e e s t, re so lu tie s  en  p o li t ie k e  m o tie s  
z i jn  b ehandeld , e r  is  een en q u ête  g eh o u 
den  o ver  Demo, er  z i jn  v e rk ie z in g e n  
g eh o u d en  en  er is  b o ven d ie n  een  m o tie  
v a n  w a n tr o u w e n  teg en  h e t  h e le  LB  
aangen o m en . A lle m a a l op  z ic h  b e la n 
g r ijk e  g eb eu rten issen . V o o r  de Demo- 
red a c tie  een red en  o m  a a n  a l d e ze  g e
b e u r ten issen  in d iv id u e le  a a n d a c h t te  
schenken . W ij  hebben  d a a ro m  g e k o ze n  
v o o r  een w a t  a fw ijk e n d e  o p z e t  v a n  h e t  
co n g re sv e rs la g . A l le  b e la n g r ijk e  g e 
b eu rten issen  z i jn  beschreven  in  a fz o n 
d erlijke  a r tik e le n . Z o  k u n  j e  z e l f  bepa
len in  w e lk e  v o lg o r d e  j e  h e t  v e rs la g  
w i l t  lezen .

Nieuw lid

Terwijl ze  z i t  te wachten op de bus, bladert dit 
nieuw e lid in  het congresboek. Speciaal voor 
nieuwe leden was op het congres een introductie- 
workshop georganiseerd. De nieuw e leden vielen 
m et de neus in  de boter; dankzij de motie van 
wantrouw en waren z i j getuige van één van de 
geruchtmakendste congressen van de laatste ja- 
ren. (foto: Barbara N aum ann)

D ankzij het mooie weer waren vele leden het grootste deel van de tijd  buiten te vinden, 
(foto: Barbara N aum ann)

Henriëtte de Vos:

Praten èn actie
' I k  v in d  de JD heel erg leuk . H e t is  leu k  om  
sa m e n  m e t  andere m en sen  ie ts  proberen  te  
bereiken . I k  k a n  er m ijn  ideeën in  k w i j t . '  
Henriëtte de Vos is de eerste vrouwelijke 
voorzitter van de JD. Zij is 23 jaar, werkt 
tweeënhalve dag per week op een advoca- 
ten-kantoor bij de interne dienst, heeft samen 
met Hinke Post, ook lid van de JD, een 
trainingsbureau opgezet en volgt boven
dien de HBO-deeltijdopleiding Personeel 
en Arbeid. Ze wordt voorzitter op het mo
ment dat het niet zo goed gaat met de JD. 
O f toch wel?
'Voor een aantal mensen is het afgelopen 
congres natuurlijk niet leuk geweest. Maar 
ik merk dat de vereniging toch nog en
thousiast is. Na zo'n congres willen de 
mensen er weer iets van maken.'
Was het congres voor jo u  nou een hoogte- o f 
dieptepunt?
'Dat ik ben gekozen is natuurlijk wel een 
hoogtepunt, al zijn er in het verleden wel 
meer dingen in de JD geweest waar ik veel 
plezier aan heb beleefd. De zondag was 
natuurlijk een dieptepunt. Het is naar dat 
zoiets kan gebeuren. Maar ja, waar mensen 
samenwerken, kan het fout gaan. Dat is niet 
alleen bij de JD zo.'
V in d  je het achteraf goed dat het hele LB is 
w eggestuurd?
'Ik had het liefst gehad dat iedereen was 
gebleven. Maar dat scheen niet te kunnen.'

W at kan de vereniging van het nieuw e bestuur 
verwachten?
'We willen graag langs gaan bij de afdelin
gen en regio's. Verder zijn we hard bezig op 
te komen voor jongerenbeleid. Ik vind het 
belangrijk politiek-inhoudelijk bezig te zijn.' 
W ordt de JD n u  ook een belangenvereniging, net 
als de JS?
'Nee, ik denk het niet. Wij blijven ook bezig 
met dingen die voor de buitenwereld niet zo 
interessant zijn.'
D us de JD blijft w el een praatclubje.
'Nee, we willen themadagen organiseren èn 
actievoeren. Je moet niet het één of het ander 
willen. Wij zeggen: het is èn èn.'

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r
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Geen vrouwen in de SGP?
Best, vindt de JD
D e b eh a n d e lin g  v a n  de p o li t ie k e  m o tie s  (P M 's) en  de a c tu ee l p o litie k e  m o tie s  (A P M 's) tro k  
een v o lle  za a l. Iedereen  d ie  d a a r  beh o e fte  a a n  h a d , k o n  z i jn  m en in g  spu ien . Zo o n ts to n d e n  
fe l le  d isc u ss ie s . E n n ie t  a lle e n  d e  sp rekers  sp ee ld en  een ro l; n a d a t v a n  iedere  m o tie  de 
versch illen d e  v o o r -  en  teg en s ta n d ers  aan  h e t  w o o rd  w a ren  g e w e e s t, m o c h te n  a lle  a a n w e 
zig e  leden  m e t  b e h u lp  v a n  h u n  g e le  s te m k a a r te n  b epa len  o f  de m o tie  w e rd  aangenom en .

De indieners van APM 7 vonden dat de JD 
zich moest uitspreken tegen het besluit van 
de SGP om het lidmaatschap van de partij 
voor vrouwen te verbieden. Woordvoerster 
Esmée van der Hart hield een emotioneel 
betoog: 'Ik verwachtte dat iedereen de straat 
op zou gaan. Ik verwachtte blokkades voor 
het parlement, maar dat viel enorm tegen.'

Een aantal JD-leden vroeg zich toch echt af 
waarom er zo'n ophef moest worden ge
maakt over dat besluit. SGP-vrouwen 
mochten al lange tijd geen lid zijn. Bovendien 
is zoiets een zaak van de SGP zelf. Zo'n partij 
heeft het recht om haar eigen standpunten te 
bepalen. 'En als je het er niet mee eens bent, 
dan stem je toch gewoon niet op de SGP?'

Esmée vond het behoorlijk triest wat ze daar 
hoorde. 'Iedereen heeft de mond vol van 
discriminatie van etnische minderheden. 
Maar discriminatie van vrouwen kan ineens 
wel.' Blijkbaar dacht de meerderheid van de 
JD er anders over, want de motie werd ver
worpen.

D e re so lu tie  'G o ed eren vervo er  en M ilie u ' is  
verw o rp en . O p  z a te rd a g m id d a g  w erd en  in  
drie u u r  82 a m en d em en ten  b eh a n d e ld , en  op  
zo n d a g o ch ten d  w e rd  h e t  s tu k  in  m in d e r  dan  
een h a l f  u u r  w e g g e s te m d . Demo s p r a k  
h ie ro ver  m e t  P e te r  B o o ts m a  v a n  de w e r k 
groep  M ilie u , de in d ie n e r  v a n  de re so lu tie .

De resolutie is verworpen. H ad je  dat verwacht? 
'Nee, eigenlijk niet. Al hebben we ons wel 
afgevraagd of het onderwerp wel voldoende 
zou aanspreken. Het was natuurlijk een vrij 
specifiek onderwerp.'
Heeft alle moeite wel z in  gehad?
'Nou, ik ben niet boos of teleurgesteld. Ik 
ben wel een beetje cynisch geworden. Ik 
merkte bij het inleidende praatje al dat ik 
voornamelijk tegen stoelen sprak. Alleen de 
mensen van de werkgroep waren geïnteres
seerd.'

Ook Christiaan Bonebakker hield een emo
tioneel betoog. Dit maal over een volgens 
hem schokkende headline van De Telegraaf. 
'Misdaad lokt asielzoekers', vermeldde de 
voorpagina. Alleen het tonen van de krant 
zou genoeg moeten zijn om de JD'ers ervan 
te overtuigen dat De Telegraaf mede-ver- 
antwoordelijk is voor het toenemende ra
cisme in Nederland. De meerderheid van de 
leden stemde voor de motie.

De JD sprak zich uit tegen het rapen van 
kievitseieren, ondanks het feit dat verschil
lende natuurverenigingen hebben verklaard 
dat het rapen niet schadelijk is voor de po
pulatie. Zelfs de opmerking 'Gaan we nu de 
ongeboren vrucht van de kievit bescher
men?' mocht niet baten. Verder sprak de JD 
zich unaniem uit voor handhaving van de 
ontwikkelingssamenwerking, en wel mini
maal op het huidige niveau.

Voor de goede orde vind je in het kader 
hiernaast een samenvatting van alle overige 
ingenomen politieke standpunten

B a r b a r a  N a u m a n n

Hadden jullie kunnen voorkomen dat de resolu
tie zou  worden verworpen?
'Misschien als we de resolutie in een andere 
vorm hadden gegoten. Het was nu komma- 
neukerij. Toen het stuk waarin stond dat 
vrachtwagens 75 centimeter langer mogen 
worden, uit de resolutie was geschrapt, 
merkte Henk Gossink op dat de resolutie 
precies 75 centimeter minder lullig was ge
worden.'
H ad het congres voor jo u  ook nog leuke m o
m enten?
'Ja, het afscheid van de vertrekkende LB'ers 
op zaterdagavond was echt gezellig. Op dat 
moment was er echt sfeer. Maar toen 
congresvoorzitter Marcellus Ubbink aan- 
kondigde dat we weer verder zouden gaan 
met de resolutie, liep de zaal leeg. Dat was 
wel een anti-climax.'

C h ris tia a n  B o n e b a k k e r

(Actueel)
Politieke
Moties

Hier volgt een samenvatting van alle poli
tieke uitspraken die de JD heeft gedaan 
tijdens de afgelopen ALV, voor zover deze 
niet in het hiernaast staande artikel zijn 
weergegeven:
- De rechten op gasboringen in het wadden
gebied moeten worden afgekocht, mede ge
financierd door een verhoging van de ac
cijns op aardgas.
- De PTT mag geen kosten in rekening bren
gen voor niet tot stand gekomen gesprek
ken.
- Het is noodzakelijk een duidelijk en begrij
pelijk noodsignaal aan de politiek af te ge
ven omtrent de situatie in Bosnïe- 
Hercegowina.
- De bijstand voor jongeren moet worden 
gehandhaafd en mag niet worden gekort.
- De basisbeurs moet ouder-onafhankelijk 
blijven, het onderscheid tussen uit- en thuis
wonenden en de inflatiecorrectie moeten 
gehandhaafd worden.
- Een individu kan strafrechtelijk alleen aan
sprakelijk worden gesteld voor zijn indivi
duele gedrag en niet voor groepsgedrag.
- De afsluiting van de bezette gebieden in 
Israël moet met onmiddellijke ingang wor
den opgeheven.
- Gestreefd moet worden naar een politiek- 
inhoudelijk en strategisch samenwerkings
verband tussen D66, PvdA en Groen Links, 
met behoud van de verschillende partij- 
organisaties.
- Het bedrijf Nestlé wordt verantwoordelijk 
gesteld voor het overlijden van baby's en 
kinderen in de Derde Wereld. Nestlé ver
strekt in ziekenhuizen namelijk poedermelk 
voor pasgeboren kinderen. De 
moedermelkproduktie stagneert hierdoor. 
De meeste mensen kunnen zich echter geen 
poedermelk veroorloven wanneer dit voor 
eigen rekening komt. Hierdoor komen kin
deren te overlijden.
- Ieder land moet zijn eigen chemisch afval 
op milieu-verantwoorde wijze binnen de 
eigen landsgrenzen verwerken of (tijdelijk) 
opslaan.
- De belastingtarieven op brandstof en tick
ets voor het vliegverkeer moeten tenminste 
gelijk worden getrokken aan de tarieven 
voor andere transportmiddelen.
- De overheid mag slechts invloed hebben 
op de inhoud van het onderwijs door het 
vaststellen van eindtermen. De overheid 
staat garant voor de financiering; het onder
scheid tussen openbaar en bijzonder onder
wijs vervalt hierdoor.
- De belastingstructuur moet zodanig ver
anderen dat belasting op arbeid zoveel mo
gelijk wordt afgeschaft en dat belasting op 
energie en grondstoffen tot de belangrijkste 
inkomstenbron van de overheid wordt ver
heven. Dit mag geen gevolgen hebben voor 
de koopkrachtverdeling.

Niet boos of teleurgesteld, wel een beetje cynisch
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Toespraak Ruud van den Brink

‘De JD is leuk en veilig’
'En d a n  nu  de to e s p r a a k  v a n  R u u d  v a n  d er P o o r t', z e i  c o n g re sv o o rz itte r  S a sk ia  D aru  
za te rd a g a vo n d . R u u d  v a n  d en  B r in k , sch e id en d  J D -v o o rz itte r , verm o ed d e  d a t  S a sk ia  hem  
bedoelde en  k w a m  n a a r  vo ren . 'I k  w o r d  g ra a g  m e t R o e l vergeleken ', ze i h ij  d oe lend  op oud-  
J D -v o o rz itte r  R o e l  v a n  d er P o o r t, en begon z i jn  to esp ra a k .

Ruud stelde dat er meer generalisten in de 
Tweede Kamer moeten komen: 'mensen die 
creatieve oplossingen bedenken voor de 
maatschappij.' Volgens Ruud voldoet de 
top van D66 wel aan deze eis, maar de rest 
van de partij niet; daar zitten te veel ambte
naren. Ruud maakt zich dan ook zorgen 
over de toekomstige grote fractie: 'Straks 
heeft ook D66 een woordvoerder Tweede- 
Kansonderwijs voor allochtone lesbische 
vrouwen in een rolstoel.'
Tegen het huidige kabinetsbeleid trok Ruud 
fel van leer. De afschaffing van de bijstand 
voor jongeren tot 21 jaar vond hij de kwa
lijkste maatregel. 'De jongeren die niet het 
geluk hebben te werken of te studeren, wor
den weer het hardst aangepakt.' De 
Jeugdwerkgarantiewet (JWG) functioneert 
volgens Ruud niet; er zijn te weinig plaatsen 
en die leveren bovendien geen ervaring op. 
Momenteel is het zo dat de bijstand wordt 
stopgezet als je drie keer een JWG-plaats 
weigert. Een voordeel van het huidige 
kabinbetsvoorstel is dat jongeren nu kunnen 
blijven weigeren; ze hebben toch al geen 
uitkering.
Dat D66 voor een ouderafhankelijke studie
beurs is, vindt Ruud onprincipieel. 'Een partij 
die staat voor individualisering, mag hier 
niet voor zijn. Als D66 er toch mee instemt, 
schaart zij zich bij de partijen die hun eigen 
uitgangspunten verloochenen.'

R u u d  tijdens z ijn  laatste toespraak als JD- 
voorzitter (foto: Robin Paalvast)

Ruud sloot af met een oproep actie te voe
ren. 'Ik heb een hekel aan demonstreren, 
maar bij dit soort maatregelen kan ik niet stil 
blijven zitten. De JD is leuk en veilig. De 
buitenwereld is boos en moet veranderen. 
Doe er wat aan!'

C h r is tla a n  B o n e b a k k e r

Een volk in nood

M e v ro u w  T se r in g  Y o u d o n  J a m p a , v o o r z i t 
ster v a n  de T ib e t S u p p o r t G roep N ed erla n d , 
g a f een zee r  b ew o g en  v e rs la g  v a n  de hu id ig e  
s itu a tie  in  T ib e t en  d e  o n d e rd ru k k in g  daar
va n  d o o r C hina .
Zij benadrukte het belang van onze 'Uni
versele verantwoordelijkheid': ieder indi
vidu, iedere regering en ieder land heeft de 
verantwoordelijkheid om ieder volk in nood 
te helpen. Ook als dat hoog en afgelegen in 
het Himalaya gebergte leeft.
'De huidige periode is de moeilijkste pe
riode uit de Tibetaanse geschiedenis'. 
Tsering vertelde dat de Tibetaanse religie, 
het Tibetaans boeddhisme, onlosmakelijk 
verbonden is met het dagelijks leven. 'Onze

boeddhistische leefwijze houdt het belang 
van compassion and love in. Wij haten de 
Chinezen dus niet; we streven alleen naar 
zelfbeschikking en hanteren daarvoor uit
sluitend geweldloze middelen.' Tibetanen 
en Chinezen kunnen volgens haar prima in 
één toekomstig vrij Tibet in vrede naast 
elkaar leven, maar dan wel met de voor
waarde dat men eikaars taal, religie en cul
tuur wederzijds respecteert. Dat is dus het 
tegenovergestelde van de huidige Chinese 
transmigratie in en naar Tibet.
Tsering bedankte de Jonge Democraten voor 
hun bijdrage aan de Tibetzaak en vroeg 
hiervoor bij de politiek te blijven lobbyen. 
Ze beëindigde haar betoog met de hoop en 
vaste overtuiging dat haar volk een betere 
toekomst tegemoet gaat.

P e te r  R a s
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Radicale visie noodzakelijk

L a u ren s-Ja n  B r in k h o r s t,  m o m e n te e l w e r k 
za a m  a ls  d ir ec teu r-g en era a l v a n  m ilie u  en  
n u c lea ire  v e il ig h e id  in  E u ro p a , sp ra k  over  
d u u rza m e  o n tw ik k e lin g . 'Z a l  o n ze  g enera 
tie  h e t u ith o u d en ?  D a t z a l  de ko m en d e  tien  
t o t  v i j f t ie n  ja a r  m o e te n  b l i jk e n .' 
'Democraten zijn geen doemdenkers, maar 
de problemen van nu geven aan dat een 
radicale visie en een pragmatische aanpak 
noodzakelijk zijn op milieugebied.' Onder 
pragmatische aanpak verstaat hij het te
rugdringen van de C02-uitstoot. Dit kan 
men bewerkstelligen door energie duurder 
te maken. Daardoor zal het gebruik van 
energie efficiënter zijn. Alleen heeft dit op 
nationaal niveau geen zin. 'Het probleeem 
vereist een mondiale aanpak.'
In Europa zijn de rijkere landen grotere 
vervuilers dan de armere landen, maar de 
armere landen moeten net zoveel gemeen- 
schapsbelasting betalen. Dit leidt tot con
flicten. 'Met name Engeland zorgt voor 
problemen. Ten eerste ontkennen ze Euro
pese solidariteit en ten tweede geven ze niet 
toe dat zij de grote vervuilers zijn.'
D66'ers en JD'ers zullen overtuigd Europe
anen moeten zijn. Samenwerking is de enig- 
e oplossing om de milieuproblematiek tegen 
te gaan. 'We moeten durven een weg in te 
slaan die zorgt dat wij revolutie maken 
voordat die uitbreekt.'

Yill G e o r g e s  e n  D e n is e  G o e fh a ls

Organimo’s

Op een congres worden niet alleen stand
punten ingenomen over politiek, maar ook 
over de JD zelf. Dit gebeurt door middel 
van zogenaamde Organimo's (Organisa
torische moties).
Hier volgt een samenvatting van de uit
spraken die op deze manier zijn gedaan:

- Tijdens een congres moet meer nadruk 
komen te liggen op de moties, omdat deze 
meer mogelijkheid tot discussie bieden dan 
een resolutie.
- In tegenstelling tot wat het LB eerder heeft 
besloten, blijft de interne coördinatie van 
het bestuur een taak van de voorzitter.
- Op het volgende congres moeten alle 
relevante besluiten die de JD ooit heeft 
ingenomen, voor alle leden ter inzage lig- 
gen.
- Het LB moet zich heroriënteren op de 
politieke jongerenorganisaties in Vlaande
ren. Op het volgende congres wordt beslo
ten of met de VUJO verder wordt gegaan, 
of met een andere organisatie.
- Het LB heeft onzorgvuldig gehandeld 
door, zonder overleg met de ALV en de 
Commissie Politieke Zaken, een resolutie- 
nieuwe stijl op de agenda te zetten, en 
bovendien een toelichting bij de resolutie 
in Demo te publiceren.
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Bestuursverkiezingen
N a  een h ec tisch  congres, de b e s tu u rsverk ie z in g en  op  za te rd a g  en  de m o tie  va n  w a n tro u w e n  
op zo n d a g , h e e ft  de JD  een v r i jw e l  g eh ee l n ie u w  bestu u r. Z a te rd a g  w a ren  de reguliere L B -  
verk iezin g en  v o o r  de v o o rz itte r , Secretaris S ch o lin g  & V orm ing  en  de Secretaris L edenw erv ing  
& M a te r ia le n . O o k  w erd  d e  n ie u w e  h o o fd red a c teu r  v a n  Demo g e k o ze n . Z o n d a g  w erd en  
ex tra  b e s tu u rsv e rk ie z in g e n  in g e la s t  o m  d e  d o o r  de a a n g en o m en  m o tie  v a n  w a n tr o u w e n  
o n ts ta n e  v a c a tu re s  te  v u lle n .

Voorzitter

V ier k a n d id a te n  v o o r  één  fu n c t ie  -  h e t  w a s  
een lu xe  d ie  de JD  lange  t i jd  n ie t  h e e ft  g e 
kend . D e v ie r  k a n d id a te n , één  v ro u w  en  drie  
m a n n en , w a re n  v e r a n tw o o r d e li jk  v o o r  de  
le v e n d ig s te  J D - v e r k ie z in g s s tr i jd  d ie  d e  
m eeste  JD 'ers o o i t  h a d d en  g ez ien .
Henriëtte de Vos en Jos van der Wijst wer
den dankzij hun ervaring en bekendheid 
beschouwd als de belangrijkste kanshebbers. 
Laurens van Kol en Jan de Heer waren de 
outsiders. Zij beseften dit en lieten geen 
mogelijkheid onbenut om de aandacht te 
trekken. Laurens hanteerde het marketing
concept en deelde professionele blauwe 
foldertjes uit met zijn actiepunten. Jan de 
Heer gooide het over de ludieke boeg en had 
een campagneteam rondlopen. Onder het 
motto 'Loof de Heer' deelden zij bidprentjes 
uit met de tekst 'Stemmen doe je in stilte. De 
Heer hoort je toch wel.'
Toch ging de strijd vooral tussen Jos en 
Henriëtte. De verschillen tussen beiden 
waren niet zo groot, al legde Jos de nadruk 
op meer politieke bevlogenheid binnen de 
JD en besteedde Henriëtte vooral aandacht 
aan een beter functionerende organisatie. 
Nadat Jan en Laurens waren afgevallen, 
trok Henriëtte aan het langste eind. Voor het 
eerst in de geschiedenis heeft de JD een 
vrouwelijke voorzitter.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

Zes keer ad interim

N a d a t de m o tie  v a n  w a n tr o u w e n  tegen  h e t  
hele  LB w a s  a a n g en o m en , w e r d  een  e x tra  
v e rk ie z in g sro n d e  in g e la s t .  Z o n d e r  L B  im 
m ers geen JD. D a a ro m  w e rd  b es lo te n  d a t  de  
m en sen  d ie  op  za te rd a g  w a re n  g e k o ze n , a l
v a s t  in  fu n c t ie  zo u d e n  treden.
Nu moesten nog zes functies ad interim 
worden vervuld. De nog zo'n kleine hon
derd aanwezige leden kregen een half uur 
de tijd om zich kandidaat te stellen. Drie 
oud-LB'ers kandideerden zich opnieuw: 
Suzanne Bakker voor Internationaal Secre
taris, Remko van Oijen voor Secretaris Po
litiek en Pieter Moens voor Secretaris Or
ganisatie. Pieter had de pech dat zich voor

Ledenwerving en Materialen

W e n d y  v a n  der L ubbe (20) u i t  A m s te rd a m  is  
op  h e t  co n g res  g e k o z e n  t o t  S e c re ta r is  
L ed en w erv in g  en M a te r ia len . Z i j  h e e ft z ich  
t o t  ta a k  g e s te ld  o m  de JD  g o ed  vo o rb ere id  
h e t  k o m e n d  v e rk ie z in g in g s ja a r  te  d o en  in 
g a a n . V o o r W e n d y  is  een goede begele id ing  
v a n  de reg io 's en a fdelingen  in  d eze  vo o rb e
re id in g  een b e la n g r ijk  a c tie p u n t, w a a r  z i j  
z ich  sa m en  m e t h e t S L W M -o n d ers teu n in g s-  
tea m  (SO T) a a n  w i l  ze tten .
Wendy is student Politicologie en Arabisch 
in Amsterdam en is binnen de JD ook ruime 
tijd actief. Zij was actief als bestuurslid in 
zowel de regio Utrecht/'t Gooi als in regio 
Noord-Holland. Daarnaast was zij coördi
nator van de werkgroep Jongerenbeleid en 
lid van de werkgroep Emancipatie. Op 
ledenwerfgebied was zij actief in de organi
satie van de vorig jaar gehouden Euro- 
campagne en in het opzetten van het Re
gionaal Campagneteam in Noord-Holland. 
Wendy heeft, volgens haar voorganger 
Raymond van Doom, slechts één probleem: 
de progressieve spelling. Haar toezegging 
was om enkel in besloten kring cam pagne als 
kam panje te schrijven.

P a u l L e e n a r d s

zijn functie een tegenkandidaat meldde: 
Mirjam van Dijk. Ook voor de functie van 
Secretaris Publiciteit meldden zich twee 
kandidaten: Ron Hendriks en Henk Gossink. 
Voor Penningmeester en Algemeen Secre
taris schreven respectievelijk Petter van 
Raalte en Sanne van Kamp zich in. Kenmer
kend voor de toespraken was de positieve 
instelling van de kandidaten. Pieter Moens 
en Ron Hendriks delfden het onderspit; de 
anderen werden allen gekozen. Zij vervul
len hun functie als ad interim-bestuurslid 
tot het volgende congres.

B a r b a r a  N a u m a n n  e n  
C h ris tia a n  B o n e b a k k e r

Scholing en Vorming

M ill ic e n t  K ru is  (25) u i t  L e id e rd o rp  w e rd  
d o o r  h e t  c o n g res  t o t  n ie u w e  S ec re ta r is  
S c h o lin g  en  V o rm in g  v a n  d e  JD  g e ko zen . Z i j  
vo lg d e  Jos v a n  d er W i j s t  op , d ie  deze  fu n c tie  
tw e e ë n e e n h a lf ja a r  h e e ft  v e rv u ld .
Het verbeteren van het JD-trainingen- en 
cursussenpakket en een meer regionale 
spreiding van JD-trainers zijn een paar van 
Millicents doelstellingen.
Millicent heeft Nederlands gestudeerd en is 
nu trainer in Den Haag. Ook binnen de JD 
heeft ze al veel ervaring op dit gebied. Be
halve JD-trainer is ze ook coördinator van 
de werkgroep Gezondheidszorg en oud- 
voorzitter van de regio Utrecht/'t Gooi. 
Millicent is nu verantwoordelijk voor het 
scholings- en vormingsbeleid van de JD, een 
taak waar zij op berekend is: 'ik heb geleerd 
met mijn vuisten op tafel te slaan.'

P a u l L e e n a r d s

Hoofdredacteur Dem o

N a  een  s p a n n e n d e  v e r k i e z in g s s t r i j d  is  
C h ris tia a n  B o n e b a k k e r  (22) u i t  U trech t g e 
k o z e n  t o t  h o o fd r e d a c te u r  v a n  Demo. H ij  
vers lo eg  m e t  een k le in  v e rsc h il m ed e -ka n d i-  
d a a t  C o le t te  P h l ip p e a u ,  e v e n e e n s  u i t  
U trech t.
Beide kandidaten waren reeds geruime tijd 
actief in de Demo-redactie: Christiaan was 
meer dan een jaar eindredacteur, terwijl 
Colette sinds het afgelopen congres het 
hoofdredacteurschap waarnam.
De nieuwe hoofdredacteur zal niet veel ver
andering het beleid van D em o  aanbrengen. 
Wel zegde Christiaan toe het schrijven van 
artikelen over sociaal-economische vraag
stukken te willen stimuleren.
Christiaan is student Algemene Sociale We
tenschappen in Utrecht en heeft eerder een 
HEAO-studie commerciële economie afge
rond. Naast D em o-redacteur is hij eveneens 
actief geweest als bestuurslid van de afde
ling 't Gooi.

P a u l L e e n a r d s

Het nieuwe LB

H e t n ie u w e  L a n d e li jk  B e s tu u r  z i e t  er
na h e t congres d u s  a ls  v o lg t  u it:

Henriëtte de Vos: Voorzitter
Suzanne Bakker: IS a.i./Vice-vz.
Sanne van Kamp: AS a.i.
Petter van Raalte: PM a.i.
Remko van Oijen: SP a.i.
Mirjam van Dijk: SO a.i
Millicent Kruis: ssv
Wendy v.d. Lubbe: SLWM
Henk Gossink: SPR a.i.
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Steeds meer mensen gingen buiten in  de zon  de gebeurtenissen overdenken, (foto: Sim on James)

Wantrouwen
H et leek, a lth a n s  v o o r  b u ite n s ta a n d e rs , m e t  
een s isser  a f  te  lo p en . Een m o tie  v a n  w a n 
tro u w en  tegen M a rce l v a n  S il fh o u t, secre ta 
ris P ub lic  R e la tio n s  in  h e t L a n d e lijk  B estuur, 
w e rd  za te rd a g m o rg e n  d o o r  w o o rd v o e rd e r  
R o n  H e n d r ik s  in g e tro k k e n . Er w a s  tu s se n  
M a rcel en de r e s t  v a n  h e t  L B  een m o e iza a m  
co m p ro m is  b e re ik t, w a a rm e e  de c r is is  leek  
te w o rd en  b e teu g e ld . D e a fsp ra a k  w a s  d a t  
M arcels fu n c t ie  zo u  w o rd e n  u itg e k le e d . D e  
m e e s te  L B 'e rs  v o n d e n  e c h te r  d a t  M a rc e l  
h e tz e lfd e  w e e k e n d  a l w e e r  b eg o n n en  w a s  
z i jn  fu n c t ie  a a n  te  k le d e n . Z o n d a g m id d a g  
lag  de m o tie  d a a ro m  w e e r  op  ta fe l.

Oud-voorzitter Mark van Barschot werd 
gevraagd als 'tamelijk objectief persoon' aan 
te geven waar en hoe het mis is gegaan met 
de relatie tussen Marcel en de meeste andere 
LB'ers. Mark nam een deel van de schuld op 
zich door te zeggen dat hij destijds als voor
zitter gekozen heeft voor het handhaven 
van Marcel zonder meer, en niet voor het 
integreren van Marcel in het bestuur.
Bijna alle LB-leden, inclusief de mensen die 
na het congres sowieso zouden aftreden, 
kondigden aan hun functie neer te leggen 
als de motie van wantrouwen niet zou wor
den aangenomen.
Iris Meerts uit Enschede verwoordde wat de 
meeste 'gewone' congresgangers dachten: 
'Ik vind dit heel erg verdrietig. Een week
end waarop ik me had verheugd, is uitge
mond in een weekend vol persoonlijke 
strubbelingen. Ik hoop dat we in de toe
komst meer integer met elkaar kunnen om
gaan.'

Marcel van S ilfhout (foto: Sim on James)

Kees Bezemer uit Amsterdam gaf aan hoe 
moeilijk het voor het congres is een uit
spraak te doen: 'Ik kan niet nagaan wat waar 
is en wat niet. Ik kan ook niet nagaan wie in 
het LB wel en niet kunnen samenwerken. Ik 
kan alleen het oordeel van de meerderheid 
van het LB volgen'. Dat betekende dus steun 
aan de motie van wantrouwen.
Terwijl steeds meer mensen buiten in de zon 
de gebeurtenissen gingen overdenken, 
diende Henk Gossink uit Amsterdam een 
motie van wantrouwen in tegen het hele LB. 
'Het enige dat we vandaag gezien hebben, is 
dat het LB niet in staat is zijn eigen proble
men op te lossen. Het LB legt het probleem 
nu voor aan de ALV en haalt iedereen door 
het slijk.' Door een motie van wantrouwen

'Het was een rustig en stabiel congres', merkte een 
JD'er na afloop van de 21-ste Algemene Leden
vergadering niet zonder ironie op. Rustig en stabiel; het 
is inderdaad eenvoudiger te zeggen wat het congres niet 
was, dan wat het wel was. Het was een ti/pisch congres 
voor gemengde gevoelens. En een congres dat niemand 
snel zal vergeten.

Een motie van wantrouwen is een aangrijpende gebeur
tenis. Het siert het oude Landelijk Bestuur (LB) dat het 
heeft geprobeerd niet de vuile was buiten te hangen. 
Vooral dankzij de inzet van Mark van Barschot, die erin 
slaagde aan het congres duidelijk te maken waar hel is 
misgegaan, zonder mensen persoonlijk omlaag te halen, 
is een echt moddergevecht inderdaad voorkomen.

Niettemin heeft het congres voor de betrokken oud- 
LB'ers na een relatief hoopvol begin een dramatisch 
einde gekregen. Van de mensen in de zaal had echter iets 
meer relativeringszin verwacht mogen worden. Het 
wegzenden van hel LB als collectief zonder een indivi
duele zondebok aan te wijzen, was niet alleen ie  meest 
terechte, maar ook de meest grondige oplossing van de 
ontstane problemen.

tegen het hele bestuur in te dienen, haal je 
de problemen uit de persoonlijke sfeer, al
dus Henk. Het was dan ook nadrukkelijk 
geen motie tegen individuele LB'ers, maar 
tegen het LB als collectief: Tedere LB'er 
individueel verdient een lieve glimlach en 
een dikke kus. Maar het LB als geheel ver
dient een motie van wantrouwen.'
Omdat de motie tegen het bestuur het meest 
verstrekkend was, werd deze als eerste in 
stemming gebracht. Een twee-derde meer
derheid was vereist om de motie aan te 
nemen. Van de 86 uitgebrachte stemmen - 
de andere 100 congresgangers waren al naar 
huis - moest dus 57,3 vóór zijn.
Het werden er 58. Het LB was weg.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

Misschien kan het nieuwe bestuur zich eens buigen 
over de resolutie als discussiemiddel. De, achteraf 
vergeefse, behandeling van de resolutie 'Goederen
vervoer en Milieu' werd bijgewoond door een handje
vol JD'ers dat de vraag o f we moeten spreken van een 
'vrachtauto' of van een 'vrachtwagen' interessanter 
vond dan een leuk gesprek met andere JD'ers buiten in 
de zon. Toen 's avonds bleek dat JD'ers wèl massaal 
warm lopen voor de (actueel) politieke moties, werd 
duidelijk dat de resolutie zijn langste tijd heeft gehad.

Een groot compliment resteert ten slotte voor de 
congresvoorzitters: Saskia Daru, Marcellus Ubbink 
en Jorgen van Nistelrooij. Z ij hebben een geweldige 
prestatie geleverd door dit programmatisch en inhou
delijk loodzware congres in goede banen te leiden. Zij 
waren niet alleen rustig en stabiel; zij waren een rots 
in de branding. Langzaam maar zeker zal ook de rest 
van de JD zijn plekje in de branding wel weer vinden.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

C o m m e n t a a r
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Buitenlandse Zaken

D a t de org a n im o  o m  de d iscu ss ie  o ver  (actu
eel) p o l i t i e k e  m o tie s  o v e r  in te r n a t io n a le  
ond erw erp en  zo  v e e l m o g e lijk  in  h e t  E ngels 
te  voeren , h e t  n ie t  h a a ld e , b e le tte  o n ze  b u i
ten la n d se  g a s te n  g e e n sz in s  z e l f  d iscu ss ie s  te  
s ta r te n  m e t  de a a n w e z ig e  JD 'ers.
Sterker nog, ze moesten wel: bij aankomst 
was hun te verstaan gegeven dat ze voor 
zondagmiddag de namen van maar liefst 
tien JD'ers moesten kennen. Degene die de 
meeste namen zou kunnen ophoesten, mocht 
met het JD-lid dat het meest genoemd werd, 
een taart delen. De meeste gasten gingen 
dan ook verwoed aan de slag, een flink 
aantal JD'ers trouwens ook... Maud du 
Marchie Sarvaas bleek de meest succesvolle 
JD'er. Zonder zich iets aan te trekken van de 
'prijzen' die alle gasten bij het voorstelrondje 
noemden, kwam zij op alle lijstjes terecht! 
In verband met Invasion  93 waren ditmaal 
veel Engelsen aanwezig. Beide IFLRY-lid- 
organisaties, de Young Liberal Movement 
(YLM) en de Young Liberal Democrats/ 
Student Liberal Democrats (YLDE), zoals ze 
nu nog heten, gaven acte de présence. Het 
verschil tussen beide, daar was iedereen 
natuurlijk nieuwsgierig naar, werd subtiel

Solidariteit

'H elp  B a rb a ra  a a n  een n ie u w e  ca m era .' D a t  
w a s  h e t m o tto  en te g e lijk e r tijd  de n a a m  va n  
een a d  h o c-co m ité , b e s ta a n d e  u i t  de U trech
ters Jo h n  B o lte  en  C h r is tia a n  B o n e b a k k e r . 
H e t c o m ité  'H e lp  B a rb a ra  a a n  een  n ie u w e  
ca m era ' h a d  z ic h  te n  d o e l g e s te ld  g e ld  in  te  
za m elen  v o o r  de even een s U trech tse  B arb a ra  
N a u m a n n , e in d re d a c te u r  v a n  Demo, w ie r  
f o t o to e s t e l  te r  w a a r d e  v a n  600 g u ld e n  
za te rd a g m id d a g  u i t  de s la a p z a a l  w a s  g e 
s to le n .
Tijdens de zondag-lunch ging het comité 
onder het motto 'individuele solidariteit met 
een individu; dat is nog eens vrijzinnig-de- 
mocratie' met een steeds voller wordende 
collectedoos de etende JD'ers langs. De uit
slag: 8 bankbiljetten en 316 munten, waar
van één ongeldig want Zweeds, met een 
gezamenlijke waarde van bijna 300 gulden. 
Een prachtig resultaat, vooral gezien het feit 
dat vele JD'ers het congres al hadden verlaten; 
op zondagmiddag gebeurt immers nooit wat. 
Na afloop van het congres was het gestolen 
fototoestel al weer terecht. Het is mogelijk 
dat de dader zo geschrokken is van de aan
dacht voor zijn of haar daad, dat hij of zij het 
toestel stilletjes op een opvallende plek heeft 
neergelegd. Het ingezamelde geld wordt nu 
overgemaakt naar de Tibet Support Group.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

aangegeven door Russ Shackleton van de 
YLM: 'Wij vernieuwen niet onze naam, maar 
wel belangrijke zaken, zoals onze stand
punten, regelmatig.'
Verder waren vertegenwoordigers van de 
Jungdemokraten/Junge Linke (Duitsland), 
Mladi Iiberalni Demokrati (Slovenië), Youth 
for Democratie Action (VS), Critica Liberale 
(Italië), VUJO (Vlaanderen) en LYMEC 
(Liberal and Radical Youth Movement of 
the European Community) aanwezig. 
Hoewel de VUJO inmiddels al vaste gast is, 
bleken er toch nog wat misverstanden over 
de VUJO te bestaan. Maar liefst twee 
organimo's drongen aan op een herbezin
ning van de contacten met VUJO. Door het 
uitvoeren van een vergelijkend waren
onderzoek onder de progressieve jongeren
organisaties (met twee van de drie mogelijke 
organisaties, VUJO en de VLD-jongeren 
hebben we al geruime tijd contacten), hoopt 
het LB de onduidelijkheden over de con
tacten en het hoe en waarom ervan, weg te 
nemen. Het resultaat hiervan zal in de vorm 
van een motie op het najaarscongres gepre
senteerd worden.

S u z a n n e  B a k k e r

Volgend congres

Noteer maar vast in je agenda: op 6 en 7 
november vindt het volgende congres plaats. 
Dan zal onder meer de resolutie mediabeleid, 
die op het laatste congres kwam te vervallen, 
behandeld worden. Daarnaast moeten zes 
Landelijk-Bestuursleden gekozen worden. 
Niet missen dus!

Aan alle leden,

Het afgelopen congres heeft er een bestuurs
wisseling plaatsgevonden, waarbij het vorige 
Landelijk Bestuur in zijn geheel is afgetreden en 
er een nieuw bestuur is gekozen. Er zijn zes 
interimbestuursleden gekozen, die als volwaar
dig lid van het Landelijk Bestuur zullen gaan 
functioneren, naast de gekozen Voorzitster, Se
cretaris Scholing & Vorming en de Secretaris 
Ledenwerving en Materialen.

Binnen het nieuwe Landelijk Bestuur is langdu- 
rig gesproken over de mogelijkheid van een ver
vroegd congres. Het op korte termijn organiseren 
van een extra congres brengt echter enkele prak
tische bezwaren met zich mee. De statutair 
vastgelegde termijn voor o.a. het publiceren van 
de aankondigingen zou resulteren in een extra 
congres in september: slechts 2 maanden voor de 
volgende ALV in november. Daarnaast heeft de 
organisatie van zo'n congres financiële gevolgen, 
die ten koste zouden gaan van diverse andere

Ter Veld echt losgeslagen

Demo v o n d  d a t  er op  h e t  congres n o g  n ie t  
v o ld o e n d e  u i t s p r a k e n  w e rd e n  g e d a a n  en  
legde a lle  congresgangers een  en q u ê te  voor. 
D o o r  de g e b e u r te n isse n  op h e t  congres v ie l  
de re sp o n s  tegen; s le c h ts  d e r t ig  JD 'ers v u l
den de en q u ê te  in . W a a r sc h ijn li jk  k o m e n  de 
b e la n g r ijk s te  m a g e n  o p  h e t  v o lg e n d e  co n 
gres terug. N ie t te m in  v o lg e n  h ie r  en ke le  u i t 
s la g en .

Pronk is bij de JD'ers de populairste minis
ter. 'Hij toont emotie tijdens het debat en dat 
is nogal zeldzaam ', schreef een van de 
respondenten. Pronk wordt op de voet ge
volgd door Kooijmans, voor wie een verge
lijkbare motivatie geldt. 'Kooijmans is zeer 
betrokken bij de mensenrechten', schreef een 
van zijn fans. Ook Kok kan op steun rekenen; 
niet vanwege bevolgenheid, maar vanwege 
zijn realistische inslag.
Minder populair zijn Ritzen en Ter Veld, die 
enkele dagen voor het congres de jongere als 
melkkoe hadden ontdekt. Ritzen wordt ver
weten 'inconsequent beleid' te voeren, en 
Ter Veld komt met 'vreemde wetsvoorstel
len' en is 'op dit moment echt losgeslagen'. 
Opvallend is dat de Groene Coalitie (D66, 
PvdA, Groen Links) bijna net zo populair is 
als de Paarse. Voor de combinatie D66/CDA 
zijn, zoals te verwachten viel, weinig JD'ers 
geporteerd.

Het veelgehoorde verwijt dat D66 slapend 
rijk w ord t, w ord t door de meeste 
respondenten gedeeld. Zij vinden echter niet 
dat D66 zonder Van Mierlo niets voorstelt en 
dat D66 een elite-clubje is. En wat vinden de 
JD'ers van de stelling dat D66 onduidelijk is? 
Dat is niet duidelijk.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

posten op de begroting. Bovendien zijn wij van 
mening dat de vereniging er niet mee gebaat is, 
wanneer er op zeer korte termijn weer bestuurs
wisselingen plaatsvinden. Op grond van deze re
denen hebben wij besloten om af te zien van een 
extra, vervroegd congres. We hopen dat jullie 
begrip hebben voor deze beslissing.

De resolutie 'Mediabeleid: Radio en Televisie' zal 
worden doorgeschoven naar het volgende congres. 
Over de overige congresstukken wordt nog met de 
indieners overleg gevoerd.
Tenslotte willen we Ruud, Jos, Paul, Raymond, 
Pieter, Marcel en Arend-Henk bedanken voor alles 
wal ze in de afgelopen tijd hebben gedaan. We 
beginnen met een schone lei, maar dal betekent niet 
dat we van hun ervaring geen gebruik willen 
maken. We hopen dat we kunnen rekenen op hel 
vertrouwen van de gehele vereniging.

H e t  L a n d e li jk  B e s tu u r
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Vrijhandel met een luchtje

Het is in de zomer van 1992. Een rustige dag 
in Maine, Verenigde Staten. De zon schijnt 
op het buitenhuis van de familie Bush. De 
telefoon gaat.
'Bush-residentie Maine, goedemorgen.' 
'Met Al Checci. Is George daar?'
'Ik verbind u door.'
'Met Barbara.'
'Met Al Checci. Is George aanwezig?'
'Hij is aan het golfen in de tuin. Is het belang
rijk?'
'Ja, als je hem wilt roepen...'
'Ik ga wel even.'
Barbara loopt naar de tuindeur, opent hem 
en roept:
'George... George.'
'Barbara, nu stoor je me weer. Zo kan ik me 
toch niet concentreren.'
'Ik heb Al Checci voor je aan de lijn. Hij zegt 
dat het belangrijk is.'
'Zeg maar dat ik niet gestoord wil worden.' 
Barbara sluit de tuindeur en loopt naar de 
telefoon.
'George wil niet gestoord worden.'
'Zeg maar dat ik een donatie voor hem heb. 
Een grote.'

Barbara loopt opnieuw naar de tuind
eur, opent hem en roept weer: 
'George... George.'
'Ja verdomme Barbara, zo krijg ik die 
bal nooit in het gaatje en Dan wint de 
hele tijd al.'
'Checci zegt dat hij een forse donatie 
voor je heeft.'
'Had dat dan meteen gezegd.'
Op een drafje loopt Bush naar het huis, 
Quayle met een beteuterd gezicht ach
terlatend.
'Ha die Al, met George, hoe is het jon
gen?'
'Alles safe bij North West Airlines, me
neer de president, en met jou?'
'Met mij goed, Al, maar die Clinton, die 
is tax and spend jongen, tax and spend, 
zo is hij.'
'Ik heb een donatie voor je partij, George, 
ik zal je het bedrag vertellen.' (Bedrag 
volgt.)
Wow, Al... maar zoveel geld heeft NWA 
toch helemaal niet?'
'Ik heb het van de KLM gekregen, onze 
Hollandse partner.'

R I K C O S &

'Ha, daar heb ik laatst een piloot van 
gehuurd voor de Air Force One. Ik wilde 
ook eens veilig door een uitbarstende 
vulkaan vliegen.'
'Dat moet een belevenis zijn geweest. Ze 
willen wel iets terug voor dat geld. Een 
Open Skies Agreement.'
'Geen probleem, Al. Je weet: ik ben altijd 
voorstander geweest van free trade.'
'Ik wist dat ik zaken met je kon doen, 
George. Tot ziens.'
Tot ziens, Al, en goede zaken.'
George loopt terug naar de tuin, waar 
Dan op hem wacht.
'Zo gaat politiek nu, Dan. Twee deals 
gesloten in één telefoongesprek. Een 
flinke donatie van NWA voor onze her
verkiezing en een Open Skies Agreement 
met Nederland. Free trade met Holland 
dus.'
'Fantastisch, meneer de president, lang 
leve free trade.'

BIJ(£)VAL
Wilhelmus S.P. Fortuyn 
Aan het volk van 
Nederland

Het boek dankt zijn naam aan een 
pamflet van Joan Derk van der 
Capellen tot den Pol die in 1781 
een pamflet 'Aan het volk van 
N ederland' publiceerde, waarin 
deze patriot zich keerde tegen de 
toen heersende elite.

Pim Fortuyn geeft in zijn boek een 
scherpe analyse van de toestand 
waarin ons land momenteel ver
keert. De voornaamste klacht van 
Fortuyn is dat 'kopstukken' zowel 
in het bedrijfsleven als in de poli
tiek te lang blijven zitten, terwijl 
ze slecht functioneren. Vanzelf
sprekend krijgt vernieuwing en 
groei zo geen kans; alles vergrijst 
en stagneert. De PTT heeft vol

gens hem laten zien hoe het wel moet: de 
complete PTT-top is vervangen, het mana
gement bijna een op een, en verder zijn er 
grote bedragen uitgetrokken om perso
neelsleden om-, her- en bijgeschoold te 
krijgen. En nog maakt de PTT-directie zich 
zorgen of er gezien de internationale con
currentie wel genoeg zoden aan de dijk zijn 
gezet. That 's the spirit volgens Fortuyn.
Op het gebied van emancipatie blijkt Fortuyn 
echter conservatief. Positieve discriminatie 
vindt hij bijvoorbeeld een verkeerd instru
ment. 'Het zijn dikwijls de over-ambitieuze 
types, vrouwen in de vorm van mannen in 
het kwadraat, die boven komen drijven', 
schrijft hij letterlijk.
'De jongeren van deze generatie' komen er 
ook niet al te best vanaf. Fortuyn vindt 'ons' 
te carrière-gericht: voornamelijk uit op het 
opzetten van een eigen bedrijf. Dit in schril 
contrast met de idealistische jeugd van de 
jaren '60. Zijn generatie!
(Toch heeft die hele idealistische, geweldige 
generatie van toen, schijnbaar, bitter weinig 
bereikt, getuige het boek van Pim Fortuyn. 
Misschien omdat die generatie van toen uit
eindelijk net zo carrrière-gericht bleek als 
deze generatie?)

Fortuyn schroomt niet namen te noemen 
van mensen die het in zijn ogen 'niet best 
doen' in Nederland. Speldeprikken deelt hij 
onder meer uit aan de socialisten: Nordholt 
(hoofdcommissaris van politie in Amster
dam) en Bram Peper (burgemeester van 
Rotterdam).

Al met al is het een makkelijk leesbaar boek, 
maar of Fortuyn werkelijk als een waardig 
opvolger van de de patriot Van der Capellen 
tot den Pol beschouwd mag worden, valt 
nog te bezien. Echte oplossingen om tot een 
'werkelijk democratisch bestel' te komen, 
zoals door de uitgever wordt gesuggereerd, 
geeft hij niet. Hij analyseert meer dan dat hij 
op lost...

Ylll G e o r g e s

BIJ(L)VAL is de boekenrubriek van Demo. In  
deze rubriek worden boeken door de redactie 
gerecenseerd.
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Scheidend voorzitter Ruud van den Brink:

‘Ik lig wel aardig in de vereniging’
D oor B a rb a ra  N a u m a n n  e n  P au l L een a rd s

Op h e t  a fg e lo p en  congres h e e ft  R u u d  v a n  den  B r in k  h e t  L a n d e lijk  B e s tu u r  ve r la ten . D rie  ja a r  la n g  h e e ft  R u u d  
v e rsc h ille n d e  fu n c t ie s  v e rv u ld , a ls v o o r z i t te r  a d  in te r im  n a m  h ij  a fsche id . Demo sp ra k  m e t hem , de a v o n d  d a t  San  

M a rin o  d o o r  h e t  N ed erla n d s  E lf ta l  m e t  6-0 w e rd  in g em a a k t. H e t  w a s  de a v o n d  na de m o o rd  op  h e t  m e is je  in  de
V ro lik s tra a t, de s t r a a t  w a a r  R u u d  w o o n t.

je  bent al lange tijd  actief in 
de (jongeren)politiek. W an
neer ben je  je  in  politiek gaan 
interesseren?

'O p  het gymnasium had 
ik wel interesse, maar ik 
was niet lid van een orga
nisatie. D66 vond ik toen 
een erg stomme partij. Zelf 
was ik heel links, nogal 
PSP-achtig, in discussies 
bij bijvoorbeeld geschie
denis. Bij maatschappij
leer waren er ook altijd 
discussies, meestal ging ik 
dan biljarten.
Ik heb nooit in de leer- 
lingenraad gezeten, in te
genstelling tot de meeste 
andere JD-leden.'

W anneer ben je  dan toch lid 
geworden van de jonge  De
m ocraten ?

'Een vriendin van mij was 
lid van de JD. Met haar 
ben ik meegegaan naar 
een vergadering van de 
regio N oord-Holland (zonder 
Amsterdam, red.) in de stations
restauratie van Beverwijk. Het 
was mijn eerste bijeenkomst. Daar 
ben ik lid geworden.'

Eerst stemde je  P SP , je  was lid van de 
JS en n u  ben je  lid van de JD ... ?

'De reden waarom ik lid ben ge
worden van de JD, was niet zo 
ontzettend politiek. Ik vond het 
gewoon leuk om met dat meisje 
mee te gaan. '

D at meisje heeft dus ook een beetje je  
politieke ideeën beïnvloed?

'Dat heeft ze inderdaad gedaan. 
Ik begon me later wel meer in de

'Ik v ind  het leuk om de semi-bekende Nederlander u it 
te hangen' (foto: Peter Broer)

ideeën van de JD en D66 te verdiepen en ik 
zie nu toch wel het onrealistische van een 
organisatie als de PSP in.'

Na een jaar in het regiobestuur van N oord- 
Holland actief te z ijn  geweest, werd je  Algemeen 
Secretaris in het Landelijk Bestuur. Dat g ing  wel 
snel.

'Ja, inderdaad. Dat kwam door Arjan Bos, 
die ging nog veel sneller het Landelijk Be
stuur in. Arjan zat in mijn regiobestuur, 
voordat hij penningmeester werd op lande
lijk niveau. Hij had zoveel enthousiaste ver
halen, dat ik geïnteresseerd raakte. In Noord- 
Holland was ik algemeen secretaris, dus 
kandideerde ik mij voor dezelfde functie in 
het Landelijk Bestuur. Dat was inderdaad 
wel een beetje snel, hoor. '

Te snel?

'Achteraf heb ik het idee 
dat ik toch wat meer had 
kunnen genieten van het 
gewoon lid zijn. Het LB is 
zo ontzettend druk, daar 
word je echt helemaal gek 
van. Iedereen wil met je 
praten, je moet allemaal 
dingen doen, allerlei leuke 
plannen worden dan weer 
in een uur aan je uitge
legd, je moet ook heel veel 
spreken en dat soort din
gen, dat kost heel veel tijd.'

Kwam  dat ook doordat je  nog 
maar w einig ervaring had ?

'Ik kwam in een leuk LB, 
met veel ervaren mensen. 
Zij hebben mij wel goed 
opgevangen en vrij snel 
ingewerkt. Als algemeen 
secretaris had je wel veel 
werk, maar moeilijk was 
het niet. Ik vond het erg 
leuk.'

Van algemeen secretaris werd je  vice- 
voorzitter politiek en secretaris politiek. 
Dat was je  to t oktober 1992. Je was al 
tweeëneenhalf jaar bestuurslid. Waarom 
ben jij dan toch nog een halfjaar doorge
gaan als voorzitter?

'Er moest een tijdelijk voorzitter ko
men en het moest iemand zijn die 
aardig in de vereniging ligt. Zonder 
mijzelf op de borst te willen klop
pen: ik lig aardig in de vereniging. 
Ik had altijd wel voorzitter willen 
worden.'

In  hoeverre speelde je  ijdelheid mee?

'Ik vind het leuk om een beetje de 
semi-bekende Nederlander uit te 
hangen. Echt bekend ben je welis-
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waar niet. Het is wel grappig 
om aan een forum op een W D - 
congres, daar zitten dan zo'n 
1000 W D 'ers, deel te nemen en, 
wanneer je er rondloopt, her
kend te worden. '

Wat had je  als voorzitter a.i. bereikt 
w illen hebben?

'In ieder geval dat het LB meer 
uitstraling kreeg, dat het leuk is 
om in het LB te zitten. Ik wilde 
in veel regio's en afdelingen en
thousiast overkomen, zodat de 
JD zelf weer wat enthousiast zou 
worden, want het is allemaal 
ingezakt. Ik wilde uitdragen 
waar het LB mee bezig is, dat is 
wel ten dele gelukt. Meer een 
team creëren, leuke projecten 
opzetten, beetje vernieuwing 
proberen te krijgen. '

R u u d , je hebt drie jaar bestuurs- 
ervaring. Hoe staat de JD e rn a  drie 
jaar voor?

'Het grootste verschil met drie 
jaar geleden is dat de JD serieu
zer w ordt genomen. Nu D66 
groot aan het worden is, hoort 
de JD er ook bij. Voor D66 zijn 
we, ook op politiek gebied, inte
ressanter geworden en we moe
ten proberen meer met de 
Tweede-Kamerfractie te over
leggen. Dat staat nog redelijk in 
de kinderschoenen, ik ben, toen 
ik voorzitter werd, daar al een 
beetje mee begonnen.
Voor de rest verandert de JD 
niet zo erg: elk jaar zijn er weer 
nieuwe leden, dus die moeten 
allemaal nieuwe dingen leren, 
dezelfde discussies voeren over 
de huisstijl of de organisaties
tructuur van de JD, dat gaat na
tuurlijk een beetje vervelen. In 
drie jaar is het mensenbestand 
wel totaal veranderd, de vereni
ging niet zo.
Wat zich ten negatieve heeft 
veranderd is de kwaliteit van de 
standpunten die uit de werk
groepen komen of die op het 
congres behandeld worden. Die 
zijn nogal achteruit gegaan. De 
resoluties over Genethiek, 
Ecotax en Sociale Dienstplicht, 
da t w aren  vernieuw ende 
standpunten. De laatste tijd zijn 
de resoluties niet echt goed, niet 
echt spannend. '

Je k lin k t n ie t erg -positief over de 
vereniging.

'Ik vind ook niet dat de JD een 
ontzettend creatieve vereniging 
is. We organiseren altijd weer 
hetzelfde, die congressen zijn 
altijd het zelfde. Regio's en af
delingen doen nauwelijks wat 
leuks. Met het pi-weekend 
hebben we geprobeerd iets 
nieuws te brengen: een debat- 
wedstrijd. Nu organiseert elke 
regio of afdeling een debat- 
wedstrijd. Landelijk gebeurt er 
te weinig. Een beetje grote pro
jecten wil men niet organise
ren. Je zou je minder moeten 
richten alleen op onze eigen le
den, maar juist meer de discus
sie in de maatschappij moeten 
stimuleren over onderwerpen 
die de JD belangrijk vindt. Je 
kan activiteiten organiseren 
met een paar grote namen, daar 
komen mensen op af. Zo bereik 
je ook mensen die geen lid zijn 
van de JD en ook geen lid zou
den willen worden, maar wel 
een beetje geïnteresseerd zijn. 
Als het een beetje interessant is, 
dan kan je er de pers bijhalen of 
er een stukje over schrijven. 
Maar dat gebeurt in de JD veel 
te weinig.'

Waarom gebeurt dat niet?

'De JD is bang om haar tanden 
te laten zien. Ze moet boven
dien eerst w at meer tanden 
krijgen öm te laten zien. Het is 
natuurlijk belangrijk om voor 
de JD politieke of scholings- en 
vormingsactiviteiten te organi
seren. Het grote denken, pro
beren een beetje de maatschap
pij te beïnvloeden, te discussië
ren met heel andere mensen, 
dat gebeurt veel te weinig. We 
moeten ons meer gaan bezig
houden met onderwerpen die 
mensen interessant vinden. De 
JD praat vaak liever over 
grenscorrecties in Cambodja, 
dan over de problemen in de 
Vrolikstraat. Aan de andere 
kant is de JD ook een beetje 
bang om de discussie meer te 
richten op andere groepen dan 
studenten. Dat willen ze in de 
JD zogenaamd wel, maar dan 
moet de JD veranderen. De JD 
is bang om te veranderen, ze 
blijven liever elitair.'

♦
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O p bezoek bij de JD-Drachten

‘Ze nemen ons niet serieus 
omdat we zo jong zijn'
d o o r  B a rb a ra  N a u m a n n  e n  C h ris tiaan  B o n eb ak k e r

Een zo ld e rza a ltje  b o ven  h e t D ra c h ts te r  r e s ta u ra n t ' t  Jagertje  op  een v r ijd a g a v o n d  in  m a a rt. 
D e rtig  sc h o lie re n  z i t t e n  in  tw e e  g ro ep en  te g e n o v e r  e lka a r . Z i j  d o en  o f  z i j  h e t  E ngelse  
p a r le m e n t z i jn  en  sp reken  o ver h e t  k a p p e n  v a n  bom en  in  D rach ten . D e 'prim e m in is te r ' z e g t  
d a t h e t  n ie t  g a a t  o m  h e t  k a p p en , m a a r  o m  h e t  v e rp la a tse n  v a n  bom en. Een o p p o s itie lid  is 
bang  v o o r  g e tto -v o rm in g :  'W ij  w il le n  geen  g e tto 's  w a a r in  a lle  bom en b ij e lk a a r  s ta a n .' D e  
andere o p p o s itie le d e n  a p p la u d ise re n . E n th o u s ia s t ,  m a a r  n ie t  te  hard ; de g a s te n  v a n  h e t  
re s ta u ra n t m o g en  er g een  la s t  v a n  hebben.

v  *
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'Engels' debat: links de oppositie, rechts de regering. (Foto: Christiaan Bonebakker)

Demo is vanavond te gast bij de JD in Drach
ten. Dat lijkt ver weg, en dat is het ook. 
Misschien komen daarom zo weinig JD'ers 
uit de rest van het land hier op bezoek. Ook 
doen over deze noordelijke afdeling nogal 
wat geruchten de ronde: Drachten lijkt meer 
op een JOVD- dan op een JD-afdeling. 
Drachten is een vriendenkliekje. In Drach
ten draait het allemaal om Daan Streumer. 
Drachten is arrogant. En Drachten is hele
maal niet geïnteresseerd in politiek. Demo 
ging eens kijken of het allemaal werkelijk zo 
erg is: op besyk yn de ófdieling Drachten.

Afgunst

'Ik weet niet waar al die vooroordelen van
daan komen', zegt Bastiaan Patemotte, die 
zich bezighoudt met de PR voor de afdeling. 
'Misschien is het afgunst, omdat onze af
deling zo goed loopt.' De afdeling Drachten 
is inderdaad een goedlopende afdeling. Met 
65 leden is zij één van de grootste JD-afde- 
lingen van het land. Dat is opvallend, vooral 
omdat Drachten geen universiteit of HBO- 
instelling heeft. Drachten is de enige echte

scholierenafdeling van de JD. De meeste 
leden zijn afkomstig van het Drachtster 
Lyceum.

Een vriendenkliekje dus? 'Die kritiek vind 
ik niets', zegt voorzitter Daan Streumer, 'als 
je elkaar vaak ziet, word je vanzelf vrienden.' 
Tijl Melsen, coördinator van de PR-com- 
missie: 'We zijn zeker geen vriendenkliekje. 
Ik kom Daan alleen in de pauze op school 
tegen en verder niet.' Daan: 'Ik vind gezel
ligheid belangrijk, maar je moet het wel 
kunnen scheiden van de politiek.' Daans 
visie wordt dezelfde avond nog bevestigd. 
Aan het 'Engelse' debatteerspel doen alle 
leden enthousiast en serieus mee; de meer 
persoonlijke gesprekken worden bewaard 
voor in het café.

Basisdiscussies

Dat er in Drachten niet over politiek wordt 
gepraat, is volgens Bart Streumer, oprichter 
van de afdeling, nu actief in Groningen en 
broer van Daan, niet waar. 'Maar je moet 
wel bedenken dat je met een scholieren

afdeling te maken hebt', zegt hij. 'De sfeer is 
gewoon heel anders. Wat je merkt is dat hier 
wat meer basisdiscussies worden gevoerd. 
Mensen hebben hun politieke keuze soms 
nog niet precies bepaald. Het kan zijn dat ze 
later nog een andere partij kiezen. Toch is 
men over het algemeen wel D66-gericht. De 
JOVD heeft veel van zulke afdelingen. De JD 
staat er heel onwennig tegenover. Als de JD 
meer wil dan alleen studentenafdelingen, 
dan zijn zulk soort afdelingen echter on
vermijdelijk.'

Voorzitter Daan Streumer vindt Drachten 
een echte JD-afdeling. 'Ze zeggen wel dat 
we rechts zijn - en er zijn ook best mensen 
die bij de JOVD kunnen zitten - maar er 
zitten hier ook linkse mensen. Van alles bij 
elkaar; dat is nou juist een kenmerk van de 
JD.'

Daan draagt vanavond een colbert met 
stropdas. Buitenstaanders die Daan op een 
congres hebben gezien, schijnen te denken 
dat heel Drachten er zo bij loopt. Maar dat is 
niet waar: er zijn vanavond geen andere 
stropdassen te bekennen. Onder de leden 
van de afdeling treffen we zelfs iemand aan 
met lang haar en een hardrock-T-shirt. Een 
thrasher, noemt Albert-Jan van der Lee 
zichzelf. 'Het maakt niet uit hoe je eruit ziet', 
zegt hij. 'Het gaat erom hoe je over dingen 
denkt.'

Geen verkapte JOVD-afdeling dus. Maar 
een discussie over vrijzinnig-democratie, 
worden de leden daar warm van? Daan: 'Ja, 
ik denk het wel. Maar het wordt geen radi
cale democratische revolutie.' PR-man Tijl 
is het niet met Daan eens: 'Ik vraag me af of 
onze leden veel over vrijzinnig-democratie 
weten te zeggen.' 'Kijk', antwoordt Daan, 'je 
moet niet vergeten dat wij scholieren van 
zeventien, achttien jaar zijn. In een 
studentenafdeling hebben de leden na
tuurlijk wel meer kennis dan wij.'

Examens

In een scholierenafdeling als Drachten vormt 
de examenperiode een jaarlijks terugkerende 
bedreiging voor de continuïteit. Veel scho
lieren, onder wie voorzitter Daan, zullen na 
hun examen naar een andere stad verhuizen. 
Jilles van Zinderen, Vice-Voorzitter Orga
nisatie: 'Zelf doe ik nog geen examen, maar 
veel andere leden wel. Ik schat ongeveer een 
derde van de afdeüng. Dat wordt dus een 
behoorlijk probleem.' Wat denkt het bestuur 
hieraan te kunnen doen? Jilles: 'We hebben 
een headhunt-team  ingesteld. Dat gaat 
nieuwe bestuursleden werven, zodat zij in
gewerkt kunnen worden.'

Een ander probleem van de scholieren
afdeling Drachten vormen de reiskosten. In 
tegenstelling tot veel andere afdelingen
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hebben de m eeste leden geen OV- 
studentenkaart. Een bezoek aan een congres 
betekent daarom vaak een flinke aanslag op 
de portemonnee. Bastiaan: 'Reiskosten wor
den pas na zes weken vergoed. Niet alle 
ouders zijn bereid het geld zo lang voor te 
schieten. Dat betekent dus zes weken zon
der geld zitten. En je kunt tijdens zo'n week
end je huiswerk niet maken.' Jilles: Toch 
gaan we waarschijnlijk met vijftien man naar 
het congres. En dat, terwijl het congres tus
sen de tentamens in valt.'

Ondergewaardeerd

De samenwerking tussen Drachten en het 
Landelijk Bestuur (LB) is de laatste tijd niet 
altijd even goed verlopen. 'Ik vind dat de 
afdeling ondergewaardeerd w ordt', zegt 
Daan. Twee jaar geleden stelde de afdeling 
niets voor. We zijn toen met ons vieren het 
zaakje gaan opbouwen. Nu zijn we een 
goedlopende afdeling met veel activiteiten 
en een hoge opkomst. We hebben zelfs meer 
actieve leden dan de afdeling Amsterdam. 
Ik had van het LB verwacht dat ze wel eens 
een kijkje zouden komen nemen. Maar het 
LB is te veel met politiek bezig. Iedereen 
zegt: je moet over politiek praten, maar on
dertussen gaat de JD naar de kloten. Ik ben 
voor de invoering van een JD-parlement. 
Stop daar de politiek in, dan kan het LB zich 
op de organisatie richten. Ze zeggen: poli
tieke discussie is van levensbelang. Ik zeg: 
nee, een goede organisatie is van levensbe- 
lang.'

Is Daan niet bang arrogant over te komen? 
'Ja', zegt hij, 'ik kom misschien arrogant 
over. We zijn eerst een jaar met onszelf bezig 
geweest. Daarna zijn we naar buiten getre
den en dan vindt men je eigenwijs. Ik denk 
dat ze ons niet serieus nemen omdat we zo 
jong zijn. Men zegt: scholieren werven, dat

is zo makkelijk. Terwijl men vroeger riep: 
hoe moet je nou in godsnaam scholieren 
werven?!'

Roelof Offringa, een nieuw JD-lid, maakt 
duidelijk waarom het werven van scholie
ren zo'n probleem is. Volgens hem is het 
voor leerlingen moeilijk om lid te worden 
van de JD. Als een aantal populaire figuren 
op school politiek bij voorbaat saai vindt, 
zijn er altijd mensen die geen lid worden 
ondanks het feit dat ze dat eigenlijk wel 
zouden willen. 'Als je in politiek geïnteres
seerd bent, lig je er echt uit.' Mensen die 
politiek saai vinden, zijn volgens Roelof ge
woon onwetend. Hij denkt dat je dit pro
bleem zou kunnen oplossen door meer 
voorlichting op scholen te geven en door 
mensen mee te nemen naar bijeenkomsten 
van de JD. Roelof wordt nu echt enthousiast. 
Hij is pas één dag lid, maar ziet het al hele
maal zitten om zich in te zetten voor de 
ledenwerving van de afdeling Drachten.

Ook Boukje Hilarides is nieuw bij de JD. Zij 
komt vanavond voor de tweede keer kijken. 
'De eerste keer was een vergadering. Die 
was voor mij wat saai. Maar vanavond vond 
ik het wel gezellig.' Boukje komt echter niet 
alleen voor de gezelligheid. 'In principe gaat 
het natuurlijk om de politiek. Je zit bij de JD 
om politieke ervaring op te doen, al zie ik 
dat nog niet zo zitten. Maar ik ben wel 
geïnteresseerd in politiek. Ik denk dat ik wel 
vaker zal komen. Misschien word ik ook wel 
lid.'

Grote monden

Als meisje is Boukje in de minderheid. Daan: 
'We hebben ongeveer vijftien meisjes onder 
de leden. We proberen hen te betrekken bij 
de organisatie. Van de twintig kaderleden

Daan Streumer: 'Ik kom  m isschien arrogant 
over.' (Foto: Christiaan Bombakker)

zijn er nu vier vrouw.' Tijdens het debatteer
spel vanavond hadden de jongens de groot
ste monden. 'Dat ligt vooral aan de perso
nen', vindt Daan. 'Het is niet zo dat meisjes 
verlegener zijn.'

Ebo van der Broek ('Mijn naam is uniek. Zet 
je er een copyright bij?') is een van die jon
gens met een grote mond. Hij is lid van de 
Vaste Commissie Regionale Politiek, die 
deze avond heeft voorbereid. Ebo leidt de 
discussie. 'Ik heb dit nog nooit eerder gedaan. 
Je leert er veel van.' Houdt Ebo's commissie 
zich ook bezig met standpuntinname over 
plaatselijke onderwerpen? 'Nee, het is meer 
voor de ontspanning. Via de JD kun je de 
politiek toch niet beïnvloeden. Als ik dat 
wil, doe ik dat wel via mijn vader.' Ebo's 
vader is voorzitter van D66-Smallingerland, 
de gemeente waar Drachten onder valt.

Geen gewone club

Als succesvolle scholierenafdeling is Drach
ten binnen de JD een buitenbeentje. Niet 
voor niets luidt de leus 'JD-Drachten: geen 
gewone club'. Tegelijkertijd wijkt Drachten 
helemaal niet zo veel af van de meeste andere 
JD-afdelingen. De leden in Drachten zijn 
misschien niet de grootste wereldverbeter
aars, maar men is wel degelijk op een leuke 
manier met politiek bezig. Bart Streumer: 
'Heel veel mensen horen over Drachten, 
maar zijn hier nooit geweest. Ze zouden zelf 
eens moeten komen kijken. Als het ze dan 
niet bevalt, kunnen ze het gaan rond
vertellen. Maar ze moeten wel eerst weten 
waar ze het over hebben.'

♦
De meer persoonlijke gesprekken worden bewaard voor in het café. (Foto: Christiaan Bonebakker)
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Extreem

Als ik samen met leden van andere politieke 
jongerenorganisaties een politieke les 
maatschappijleer verzorg op een middelbare 
school, hoop ik altijd dat er van de andere 
jongerenorganisaties iemand is met extreme 
standpunten. Een échte socialist, een échte 
liberaal, en het liefst: een échte christen
democraat. Het is immers niet leuk als ie
dereen het zo'n beetje met elkaar eens is.
En als er dan iemand is die zijn nek uitsteekt 
- bijvoorbeeld de CDJA'er die tegen het 
homohuwelijk is - dan boren we hem tot 
groot vermaak van de klas gezamenlijk de 
grond in. 'Hoe kun je dat nou vinden?!'
In eerste instantie is dat erg leuk. Je wordt er 
populair mee in de klas. Maar de volgende 
keer houdt de CDJA'er zijn mond wel en 
dan is het meteen veel minder leuk.
Als iedereen zo redelijk mogelijk wil zijn en 
een middenpositie kiest, valt er weinig meer 
te discussiëren. Daarom schaam ik me altijd 
een beetje als ik merk dat ik weer een 
'enerzijds-anderzijds'-standpunt hanteer, en 
dat is bijna altijd het geval. Ik wil óók wel 
eens een extreem standpunt hebben. Maar 
waarover? En wat is een extreme vrijzinnig- 
democraat eigenlijk?

Christiaan B o n eb a kker, 
U trecht

D66-antwoordkaart in Dem o

'Natuurlijk zijn Jonge Democraten onaf
hankelijk. En volgen zij zeer kritisch de 
politiek van D66. Vandaar, dat zij het beleid 
van het Landelijk Bestuur van de JD ten 
opzichte van D66 ook kritisch volgen.
Wat moet je als 'onafhankelijke' Jonge De
mocraat met een oproep Wul de losse bon in 
die zich in deze Demo bevindt' (D emo 10.2) 
en sluit je aan bij D66, al een kwart eeuw 
jong'? Als onafhankelijke Jonge Democraat 
denk ik dan: 'Dat bepaal ik zelf wel!' Het is 
niet erg consistent gedacht om in een en 
hetzelfde stukje eerst de onafhankelijkheid 
van de Jonge Democraten als vanzelfspre
kend voor te stellen en vervolgens een op
roep te doen deze prijs te geven.
Het is 'fijn', dat veel ideeën en standpunten 
van de JD en D66 overeenkomen. Is het dan 
eigenlijk nog wel interessant om lid te wor
den van D66? Echt boeiend wordt het pas 
door verder te kijken dan je neus lang is en 
je nader te oriënteren bij een andere poli
tieke partij of organisatie. Juist de JD moet 
die verbreding van het blikveld aanspre
ken.

Drugs

Is het nu echt zo dat het in Nederand toege
staan is de wet te overtreden? Volgens Mark 
van Barschot in Markant (D em o  10.2) wel. 
Enige nuance moet hierbij wel gemaakt 
worden. Natuurlijk is het in Nederland niet 
toegestaan de wet te overtreden. Door de 
hoeveelheid overtredingen is het Openbaar 
Ministerie echter genoodzaakt keuzes te 
maken als het gaat om het vervolgen van 
strafbare feiten. Daarom zijn er beleidsregels 
en is er een gedoogbeleid.
Dit gedoogbeleid betekent echter niet dat er 
totaal geen controle is. Bij gedogen wordt 
namelijk vaak een gedoogverklaring afge
geven waarin voorwaarden, zoals bijvoor
beeld bij coffeeshops het niet verkopen van 
harddrugs en het niet verhandelen van ge
stolen goederen, staan die moeten worden 
nageleefd. Als de coffeeshophouder dit niet 
doet, kan hij een bezoek van justitie ver
wachten. Met betrekking tot het aantal 
coffeeshops wordt in veel gevallen bepaald 
dat er maximaal een x-aantal coffeeshops in

een gemeente mag zijn en wordt er dus 
ingegrepen als dit aantal overschreden 
wordt.
Om te voorkomen dat door de legalisatie 
van softdrugs coffeeshops in handen raken 
van georganiseerde drugscriminelen, en dat 
legalisatie kopers uit het buitenland zal 
aantrekken, ben ik ook van mening dat het 
beleid door middel van gedoogverklaringen 
voortgezet dient te worden. Zo is toch con
trole mogelijk en wordt ook aan de interna
tionale verplichtingen voldaan.
Tot slot zegt Mark dat de minister een du
bieuze vergelijking maakte tussen een joint 
en een pilsje, die in het voordeel van de 
laatste uitviel. Daarbij haalt hij aan dat het 
drinken van twintig biertjes voor de geoe
fende drinker niet moeilijk is, het roken van 
twintig jointjes is, zelfs voor de geoefende 
roker, echter niet binnen drie dagen te doen. 
Naar mijn mening is deze vergelijking net zo 
dubieus. Of is het zo dat het nemen van 
twintig shots heroïne in vijf dagen nog beter 
is?

R obert van  d er Ende, 
N ijm eg en

Ik wil hier geen verbod uitvaardigen voor 
Jonge Democraten om lid te worden van 
D66. Wel wil ik aangeven, dat een keus voor 
de JD niet noodzakelijkerwijs een keus voor 
D66 inhoudt. JD'ers hebben gekozen voor 
een lidmaatschap van de Vrijzinnig Demo
cratische Jongeren Organisatie de Jonge 
Democraten. Daar gaat het om. Het wel of 
niet aangesloten zijn bij D66 staat hierbuiten! 
Het Landelijk Bestuur van de JD is er voor 
de Jonge Democraten. Hetgeen betekent, 
dat zij niet als wervingsbureau voor andere 
Democraten(66) mag optreden.

Carin T iggeloven, 
Leiden

Dominee

VPRO, zondag 21 maart j.1.: een documen
taire over een volledig geautomatiseerde 
methode om de doodstraf uit te voeren. In 
Amerika natuurlijk. Efficiënt en humaan. 
Een machine dus, om trots op te zijn.
De directeur van de gevangenis ziet er nogal 
dom uit. Dat moet waarschijnlijk ook wel, 
wil je op zijn positie terechtkomen. Verder is 
hij bijzonder onsympathiek. Vele malen on
sympathieker in ieder geval dan zijn ter 
dood veroordeelden (ze maken daar keer 
op keer de verkeerde persoon dood, ze 
hebben het alleen niet door).
De gevangenisarts is een op-en-top engerd. 
Hij praat als een machine. Zijn taak? Hij 
onderzoekt of mensen wel gezond genoeg 
zijn om te worden doodgemaakt.
De directeur en de arts vallen echter in het 
niet bij de gevangenisdominee. Ter dood 
veroordeelden kunnen bij hem terecht voor 
geestelijke bijstand. Dat moet een genoegen 
zijn: hulp van een dominee die de doodstraf 
goedkeurt. De doodstraf, is dat wel te rijmen 
met de bijbel? Ja hoor, vindt de dominee. Je 
mag geen mensen doden, maar wel als het 
gebeurt op last van de staat.
Ik weet dat dominees in Amerika ver kun
nen gaan, maar dit slaat alles. Wat deze 
dominee zegt, is niets anders dan Befehl ist 
Befehl. Hij is geen haar beter dan zijn Duitse 
voorgangers van 50 jaar geleden.

C hristiaan B onebakker, 
U trecht
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QuoteringsregelingFelix is een jokkebrok
'In Amsterdam is niet D66 het probleem, 
maar de PvdA', stelde D emo  in het interview 
met Felix Rottenberg in de vorige afleve
ring. 'Nee, allang niet meer', antwoordde 
deze, om ervolgens een tirade te houden 
over het 'geknoei' van D66-wethouder Rick 
ten Have. En dat zei Felix niet om partijpo
litieke redenen, want: 'Als het een PvdA- 
wethouder is, zeg ik het even hard'.
Nog geen maand nadat de D em o  op de 
deurmat plofte, knalde de Amsterdamse 
PvdA op spectaculaire wijze uit elkaar. Twee 
wethouders keerden zich radicaal tegen het 
collegebeleid, de derde ondersteunde eerst 
het college en raakte vervolgens geheel de 
kluts kwijt en burgemeester Van Thijn stelde 
ronduit dat de rebellerende wethouder Jon
ker maar beter kon ophoepelen. Na veel 
lawaai bleek de PvdA-raadsfractie het 
collegebeleid te steunen, waarmee de be
doelde coup was mislukt. Met een goed 
gevoel voor politiek opportunisme draai
den de wethouders als een blad aan een

Geen krantje, geen 
croissantje, geen koffie

Reizen met de NS is een genot. Waar beter 
dan in de trein kun je heerlijk onderuit zit
tend de wereld aan je voorbij zien trekken, 
terwijl je intussen af en toe een blik in je 
dagblad werpt of een hapje neemt van je 
broodje? Ook minister Maij sprak al eens 
lovend over deze wijze van personenver
voer. Onlangs besloot ik eens niet via Am
sterdam CS naar Den Haag te reizen, maar 
de kortere route vanaf de RAI te kiezen. In 
de hal van dat station was echter geen win
kel te zien. Daarop vroeg ik de loketbediende 
waar ik mijn gebruikelijke krantje, broodje 
en kopje koffie kon kopen. 'Dat kan hier 
niet', kreeg ik als antwoord, 'Nee, zelfs geen 
koffie'. Gelukkig had ik nog wat tijd over 
om de sneltram naar Zuid te nemen, want 
daar kon het vast wel, dacht ik. Het is een 
enorm station, met een imposante hal. Maar: 
geen enkele winkel en dus geen krantje, 
geen broodje en zelfs geen koffie. Wel ligt 
het World Trade Centre er op loopafstand. 
Daar binnen moest ik even zoeken, maar na 
enige tijd kwam ik toch nog naar buiten met 
mijn gebruikelijke reisbagage. Om nog net 
de trein weg te kunnen zien rijden. Reizen 
met de NS, het is een genot.

Rikco P ardoen , 
A m s te rd a m

boom weer om  De regionale televisiezender 
AT5 commentarieerde: 'Tot zover deze 
PvdA-crisis, op naar de volgende'.
De problemen bleken al maanden te spelen. 
Zou Felix er tijdens het interview echt niet 
van af hebben geweten? Natuurlijk wel. Felix 
jokte een beetje tegen Demo. Felix zat op een 
donderbus van PvdA-verdeeldheid en pro
beerde verwoed de aandacht af te leiden om 
te voorkomen dat iemand het lont zou aan
steken. Dat is duidelijk niet gelukt. Geknoei 
van je, Felix. En dat zegt Demo natuurlijk niet 
om partijpolitieke redenen.

Rikco P ardoen , 
A m s te rd a m

Zou  Felix er echt niet van afhebben gew eten? 
(foto: Peter Broer)

Stel je voor...

Je bent een modaal JD-lid, heel gewoon, 
maar opeens word je écht enthousiast. Je 
wilt je inzetten voor de vereniging. Je hoopt 
dat dat er iets toe doet; je stelt je verkiesbaar 
voor een LB-post. Je gaat met lood in je 
schoenen naar het congres. Zal men je ideeën 
wel goed genoeg vinden? Maar gelukkig, je 
mag het LB in, je kunt aan de slag! Dat doe 
je dan ook, plannen genoeg tenslotte, en 
mensen genoeg die ook enthousiast zijn en 
je willen helpen.

De wereld ligt open, er zijn mogelijkheden 
te over. Niet alleen binnen jouw deelgebiedje. 
De vereniging als geheel is leuk, een uitda
ging. Maar het kan altijd leuker en beter, 
natuurlijk. Zeker als het even niet zo goed 
gaat. Maar je blijft enthousiast, net als ande-

'Als de PvdA het af laat weten om op te 
komen voor de bevolkingsgroepen met de 
laagste inkomens, moet de JD die taak maar 
overnemen', zei Mark van Barschot tijdens 
zijn afscheidsspeech als voorzitter. Als ik zo 
rondkijk binnen de JD lijkt me dat een ijdele 
gedachte. Ik schat dat zo'n 60% van de JD'ers 
een economie-, bedrijfs/bestuurskunde of 
rechtenstudie volgt, en als ik mijn oor te 
luister leg zijn dat veelal niet de meest pro
gressief denkenden. Een goede emancipa
tiegedachte mis ik bijna altijd onder deze 
(mannelijke) JD'ers. Het sociaal-economisch 
beleid wordt öf nooit besproken, óf het neigt 
akelig dicht naar W D-standpunten.
Wordt dat stukje idealisme soms tijdens de 
studie eruitgeschopt door Keynes, het wet
boek van strafrecht en het idee dat jij ten
minste wel een goede baan van 40 uur kunt 
krijgen? Zijn wij echt een verloren generatie 
wat betreft denkbeelden? De huidige gene
ratie verschilt daarin maar bar weinig met 
de huidige beleidsmakers in het bedrijfsle
ven en de overheid. En moet deze generatie 
nog wat verandering teweeg brengen? Ik 
word er een beetje triest van.

Heb ik dan oplossingen? Ach, we kunnen 
vast beginnen met een quoteringsregeling 
in te stellen voor economen, bedrijfskundi
gen en juristen bij de aanname van nieuwe 
leden. Want die mensen op andere gedach
ten brengen, daar hebben ze het toch veel te 
goed voor?

Pieter B/jlsma, 
L eeu w a rd en

ren in het bestuur en samen wil je verder. 
Maar de sfeer raakt verziekt. Het collectief 
enthousiasme daalt, de individuele inzet 
van mensen neemt af. Het lijkt er op dat al 
het verzette werk er niet meer toe doet.
De situatie wordt onmogelijk. Je wilt een 
oplossing vinden. Wat is het beste voor de 
vereniging? Wat moet je in vredesnaam 
doen???

Maar gelukkig, de vereniging beslist zelf. In 
deze situatie verder gaan, met dit bestuur, 
blijkt voor haar onmogelijk. Opeens lijkt het 
erop dat het er ook allemaal nooit iets toe 
gedaan heeft. Opeens ben je weer een mo
daal lid, maar gewoon, nee, dat wordt het 
nooit meer. Stel je voor...

Suza n n e  Bakker, 
Leiden
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Liberaal IV

Lekker hè, je 'een paar daagjes liberaal' te 
voelen? Vorig jaar voelde ik me ook aardig 
thuis in de sociaal-liberale fractie van IFLRY 
op het congres in Lelystad. Inderdaad libe
raal, eerder nog sociaal-liberaal of de nog 
mooiere term 'radical-liberal' die de Britse 
Liberal Democrats gebruiken. Het past ons 
beter dan een vooroorlogse term als 'vrijzin- 
nig-democratisch' (in het Vlaams betekent 
dat trouwens 'atheïstisch-democratisch). 
Vertaal die term maar eens. Ook las ik de 
vertaling 'freethinking democrats'. Kom 
nou, zijn wij een levensovertuiging van 
humanistischen huize? Ik dacht dat we po
litiek wilden zijn. Ziedaar de heerlijke 
onbegrijpelijkheid van onze vrijzinnig-de- 
mocratie. Heropen de discussie over ons 
onderschrift maar!

Wat mij hierbij nog het meest irriteerde was 
de eeuwige betweterige toon. 'Nee hoor, we 
zijn niet liberaal, we zijn anders.' Dat klink 
me opmerkelijk arrogant en quasi-superieur

Liberaal v
Een atheïstisch opgevoede kennis die naar 
Urk is verhuisd, zei dat iedereen op Urk 
katholiek is. Ik legde hem uit dat de bevol
king van het vissersdorp niet katholiek, maar 
protestants is. Bij een latere gelegenheid zei 
ik dat de Urkers gereformeerd zijn. Hij be
greep er niets meer van: zijn ze nou gerefor
meerd of protestant? Of toch katholiek? 
Aan die jongen moet ik altijd denken als ik 
mensen als Raymond van Doorn en Peter 
Ras zie worstelen met 'sociaal-liberaal' en 
'vrijzinnig-democratisch'. Raymond om
schrijft een bezoek aan een IFLRY-congres 
als 'een paar daagjes liberaal'. IFLRY staat 
echter voor International Federation of 
Liberal and Radical Youth. Dat zijn dus niet 
alleen liberale jongeren. Daarbij impliceert 
de kop dat Raymond teruggekomen in JD- 
gelederen niet meer liberaal is. Terwijl je 
toch geen talenknobbel hoeft te hebben om 
te zien dat de termen 'vrijzinnig' en 'libe
raal' taalkundig dezelfde betekenis hebben. 
Alleen gebruiken wij bij de JD de term libe
raal niet omdat de W D  aan dat begrip in 
Nederland een conservatieve klank heeft 
gegeven. Ik begrijp dat het voor sommigen 
ingewikkeld is dat wij partijpolitiek gespro
ken niet van de W D  en derhalve niet libe-

in de oren. Oh, wat zijn we graag uniek. 
Hoewel, uniek? Vrijzinnig democratisch? 
Hoeveel van onze leden hebben een bood
schap aan dat etiket? Blijkbaar is het etiket 
bepaalde JD'ers, vooral oude rotten, zo eigen 
dat het bijna heilig is.
Terwijl ook Van Mierlo, van de 'partij-zon- 
der-etiket', de Democraten typeerde als Te
rend van inspiratiebronnen van zowel so
cialisme als liberalisme', willen bepaalde 
JD'ers er niet aan.

Zullen we Nederland dan maar laten den
ken dat liberaal gelijk is aan de steeds 
rechtsere 'enige liberaal' W D  en ons land 
de positieve kanten van sociaal-liberalisme 
onthouden? Is die angst voor de JOVD zo 
groot?
Of hebben bepaalde JD'ers nog steeds een 
minderwaardigheidscompex tegenover de 
andere, oudere PJO's-met-etiket en willen 
ze wanhopig zichzelf bewijzen? Dat is pas 
zwak en dom! Tot ziens, radicale liberalen.

Pim Van G alen, 
A m s te rd a m

raai zijn, terwijl wij ideologisch gesproken 
vrijzinnig en dus wel liberaal zijn. Het is 
maar goed dat wij niet sociaal-liberaal he
ten. Dat zou de indruk wekken dat wij de 
grootste gemene deler van PvdA en VVD 
zijn, hetgeen onrecht zou doen aan onze 
eigen kenmerken, zoals pragmatisme, origi
naliteit en democratisering. Vind je ook niet, 
Raymond? Raymond? Ben je er nog, 
Raymond?

Rikco P ardoen , 
A m s te rd a m

Ik heb me laatst een tent gekocht 
De prijs was exclusief de stokken 

Ik vond het een eer 
om voor zoiets moois 
iets extra bij te dokken

Jan  Spaans, 
Leiden 7

V

Liberaal VI

Uit de rubriek 'veel drukte om niets': de 
reacties op mijn verslag van het IFLRY con
gres uit D em o  10.1. onder de gewraakte titel 
'een paar daagjes liberaal'. Voor de ge
moedsrust van sommige mensen is het 
misschien even handig als ik de titel uitleg. 
'Een paar daagjes’ duidt op het feit dat het 
congres op vrijdag, zaterdag en zondag was, 
een paar daagjes dus. Waarom nu het woord 
liberaal, wel houd je vast: de vertaling van 
het woord vrijzinnig-democratie in het En
gels is al gauw het woord liberal. Vertaal je 
dat woord weer terug naar het Nederlands, 
dan denk je logischerwijs het eerst aan li
beraal. Verbazingwekkend wat de heren 
commentatoren wel allemaal niet lazen in 
het verslag en wat ik wel niet allemaal ter 
discussie ging stellen. Er werden allerlei 
verbanden gezien, zelfs het feit dat ik uit 
Utrecht kom (?) had er mee te maken. Al die 
gesignaleerde diepgang - mensen die mij 
kennen weten dat je voor diepgang al hele
maal bij mij aan het verkeerde adres bent - 
zit dus simpelweg niet in het artikel. Het 
verslag heb ik geschreven om een leesbaar 
beeld van IFLRY te geven, een in mijn ogen 
sympathieke organsatie die wel wat aan
dacht bij de JD mag krijgen. Ik ben mijn 
opponenten dan ook zeer erkentelijk voor 
alle extra aandacht die het gekregen heeft. 
Hartelijk dank daarvoor.

R a y m o n d  va n  D oom , 
U trecht

Liberaal vu
Vrijzinnig-democratie is een samenvoeging 
van twee politieke stromingen: de sociaal- 
(progressief) liberalen en de radicaal-de- 
mocraten. Vrijzinnig betekent in de Neder
landse politiek: progressief-liberaal en niet- 
dogmatisch. Vrijzinnig kan je dus naar het 
Engels vertalen met het woord 'liberal'. 
Liberals in de Angelsaksische betekenis zijn 
progressief en a-dogmatisch. Jonge Demo
craten zijn in het buitenland dan ook liberal- 
democrats. Terugvertaald naar het Neder
lands is dat dus gelijk aan vrijzinnig-de- 
mocraten.
Voor de inhoudelijke discussie over vrijzin
nig-democratie, die mijn inziens veel be- 
langrijker is om te voeren, verwijs ik o.a. 
naar komende Demo 10.4 en naar de door de 
JD georganiseerde politieke-stromingen- 
cursussen.

Paul Leenards, 
A m s te lv e e n

Hierbij sluiten w e de discussie over ons etiket 
in D'Emoties af.
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DEMO 10.3

Jan Glastra van Loon aan het woord

'Het is moeilijk vorm te geven 
aan je analyses en ideeën'
d o o r  M acs  Rossielle e n  J e r o e n  K e m p e rm a n

W im  de B ie  h e e ft o o i t  g ezeg d  d a t  h ij  n ie t  h o u d t v a n  hard  gelach , o m d a t m ensen  a lleen  m a a r  
hardop  lachen o m  za k e n  d ie  zo  v e rsc h r ik k e lijk  z i jn  d a t  je  er e ig en lijk  o m  zo u  m o e ten  hu ilen . 
W anneer w e  h ie r  v a n u i t  g a a n , g a a t  h e t  n ie t  g o ed  m e t N ederland: Jan G la stra  v a n  L oon  m o e t  
tijd en s  z i jn  v e rh a a l v e e lv u ld ig  scha teren ... O n d a n ks , o f  d a n k z i j ,  d i t  lachen  is  G la stra  v a n  
L oon  ie m a n d  o m  ser ieu s te  nem en . H ij  is  v e e l g e w e e s t, zo a ls: s ta a tsse c re ta r is , v o o r z i t te r  
v a n  h e t  H u m a n is tis c h  V erb o n d  en  p a r t i jv o o r z i t te r  v a n  D66. Toch is  h e t h u id ig e  E erste -  
K a m er lid  a lle s  b eh a lve  een  'H a s-b een '. H ij  is  jo n g e r  v a n  g e e s t d a n  de m eeste  JD 'ers en  h e e p  
ie ts  te  m eld en , z e lfs  v e e l te  m elden . V erp lich te  k o s t  d us v o o r  m ensen  d ie z ich  in teresseren  in  
'p o l it ie k - in h o u d e li jk ',  en  m is sc h ie n  n o g  w e l m eer v o o r  m en sen  d ie  n ie t  m eer w e te n  w a t  ze  
z ich  h ie rb ij m o e te n  v o o rs te lle n .

Jan Glastra van Loon (foto: H um anistisch Verbond)

'Er heerst in Nederland een veel 
te narcistische houding in de po
litiek: men kijkt alleen maar naar 
de eigen problemen en niet naar 
de problemen in het buitenland.
We hebben een hele tijd gedacht 
het ook voor anderen te weten, en 
we zijn een beetje van een koude 
kermis thuis gekomen. Er is nu 
een neiging om alleen naar bin
nen te kijken. Ik denk niet dat je 
op die manier een betere visie 
krijgt van waaruit je politiek kunt 
gaan bedrijven.
Met name progressief links is nu 
gedesoriënteerd. Ik vind het op
treden van het nieuwe elan van 
de PvdA, Rottenberg, dan ook 
teleurstellend. Hij belooft: 'We 
gaan de partij vernieuwen'. Maar 
hij is uiteindelijk alleen bezig met 
een partijvemieuwing, en als je 
dan kijkt is zelfs die er niet.
Het getuigt ook van een zekere 
naïveteit om te denken dat je even 
een nieuwe visie kunt presente
ren. Alsof je dat zo uit je achter
zak haalt! Niemand kan dat vol
gens mij op het ogenblik.

Bij de PvdA zie je ook het probleem dat ze 
nog altijd dat haantje-de-voorste-syndroom 
hebben, zo van: 'wij moeten weten hoe alles 
moet gebeuren!'.... Daarmee stel je een bela
chelijke eis aan jezelf, je kan er nooit aan 
voldoen. In het begin wreekt dat zich alleen 
op je eigen ontwikkeling, maar op den duur 
gaan ook de kiezers het belachelijk vinden. 
Je kan ook nooit zeker weten dat jij honderd 
procent gelijk hebt. Politici hebben altijd de 
neiging gehad dit te geloven, maar ze zullen 
nu moeten leren erkennen dat dingen niet 
absoluut vaststaan, niet pertinent juist zijn. 
De complexiteit van de maatschappij en van

de internationale verhoudingen is nu een
maal zo groot geworden dat het trekken van 
een lange-termijnkoers, met duidelijke lij
nen naar de toekomst, onmogelijk is ge
maakt. Je kunt wel bepaalde zetten beplei
ten, zoals meer aandacht voor en meer in
vesteringen in het voormalige Oostblok. In 
mijn-ogen een gigantische prioriteit, waar
van men zich veel te weinig bewust is.

De verschillen tussen politieke partijen op 
beleidspunten zijn misschien minder be
langrijk dan vroeger, maar dat betekent dus 
niet dat er geen fundamentele verschillen

meer overblijven. Welke prioriteit je geeft 
aan het milieu is niet onbelangrijk, net als de 
waarde die je hecht aan de spreiding van de 
welvaart over de planeet, of de vormgeving 
van het veiligheidsbeleid. Een ander voor
beeld is het aanpakken van de internatio
nale drugscriminaliteit, die illegaal ver
diende middelen gebruikt om legale activi
teiten te financieren. Ik begrijp ook niet dat 
je na de ervaring met de drooglegging in de 
VS nog eens probeert genotsmiddelen uit te 
bannen met een verbod. Toch hebben we 
een Minister van justitie die daar hartgron
dig in gelooft. Dat is ook door en door een 
moralist: een Don Quichot in de polder die 
niet eens een Sancho Pancha bij zich heeft. 
Hij kijkt nog steeds naar de moraal, terwijl je 
op het moment dat je frequentie van mis
daden gaat bestuderen, moet kijken naar 
omstandigheden, want die vergroten de kans 
op een bepaalde actie. Een individuele cri
minele activiteit is weliswaar een moreel 
probleem, maar de frequentie van die activi
teiten is een sociaal probleem.

Wanneer we terug gaan naar de vraag wat 
D66 onderscheidt van andere politieke par
tijen, denk ik dat D66 zich meer rekenschap 
geeft van de nadelen die verbonden zijn aan 
de vooruitgang. Dus inzien dat technologie 
beheerst moet worden, en niet de vrije loop 
moet krijgen. Inzien dat een vrij functione
ren van de markt niet per definitie de beste 
resultaten oplevert, en ga zo maar door.

Een besef dat vrij sterk bestaat binnen D66 is 
ook dat er onderscheid kan worden gemaakt 
tussen produceren en consumeren aan één 
kant, en zorg en verzorgen aan de andere 
kant. In onze ogen is de zaak scheef gegroeid, 
de nadruk ligt volledig op de produktie- en 
consumptie-cyclus. De verzorging is hier
door zo verschraald dat het voorzien in de 
menselijke zorgbehoefte ernstig tekort schiet. 
Men is gaan zoeken naar substituten voor 
dit tekort. Dat neemt dan meestal de vorm 
aan van korte-termijnprikkels, en verslaving 
hieraan. Die prikkel kan alle vormen aane- 
men: van 'alcoholic' tot 'workaholic', zeg ik 
dan maar. Dat verslavingsverschijnsel van 
je gedwongen voelen om in die cyclus van 
produktie en consumptie mee te draaien, 
beschouw ik persoonlijk als het meest klem
mende probleem van onze maatschappij in 
deze tijd. Dat is nog verergerd doordat men 
de produktiviteitsverhogende strategieën en 
methoden uit de presentatie-produktiecy- 
clus heeft overgebracht naar de verzorgings
sector. De gezondheidszorg is hier niet alleen 
het meest opvallende voorbeeld van. Tech
nologie heeft daar niet alleen haar intrede 
gedaan in de strikt pharma-ceutische en 
medisch-biologische sfeer, maar ook in de 
behandeling van de patiënt. Een hospitaal 
moet een concurrende eenheid zijn; ze moet 
produktiviteit opleveren die een even hoge 
salariëring voor verplegers en verzorgers
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rechtvaardigt als in andere industriële sec
toren Zoals er een agro-industrie is ontstaan 
voor de landbouw, zo is er een medische 
industrie onstaan voor de verzorging. 
Mensen die verzorging zoeken, krijgen een 
technisch fantastisch goede behandeling. De 
levensverwachting is nog nooit zo hoog 
geweest, wat trouwens ook weer de reden is 
waarom de medische verzorging zo kost
baar wordt. Het is dus ook een economisch 
ondermijnende activiteit. Dat is echter een 
marginaal probleem. Het kernprobleem is 
dat mensen niet meer de aandacht vestigen 
op die kant van hun eigen bestaan die de 
meeste aandacht vraagt: de zorgbehoefte... 
Dat is de basis van veel nadelen die de 
vooruitgang met zich mee heeft gebracht, en 
zoals ik al zei, denk ik dat D66 zich meer dan 
andere partijen rekenschap geeft van het 
bestaan hiervan.

Natuurlijk is het moeilijk om in de politiek 
vorm te geven aan je analyses en ideeën. 
Toch vind ik dat je een lange-termijnvisie 
moet hebben op de grote maatschappelijke 
problemen, en dat je daar de consequenties 
uit moet trekken. Om maatschappelijke 
problemen te zien moet een politicus echter 
wel in de maatschappij staan. Daarom is de 
vergroting van de afstand tussen politiek en 
de burgers ook zo'n groot probleem. Welke 
politicus kan er nu nog op een gewone ma
nier een 'gewoon mensengesprek' voeren 
over politieke zaken...? De manier waarop 
momenteel politiek wordt bedreven leidt 
toch op den duur tot een vernauwing van 
het blikveld die levensgevaarlijk is! Ik zal 
eens een paar voorbeeld geven. Toen Gerrit- 
Jan Wolffensperger pas een paar maanden 
in Den Haag was, vroeg ik hem hoe het 
beviel. Hij antwoordde: 'Prima, maar ik moet 
toegeven dat ik nog nauwelijks het gebouw 
van de Tweede Kamer ben uitgekomen.' 
Wolffensperger zag het gevaar zelf ook. Hij 
vertelde dat hij steeds minder direct contact 
had van persoon tot persoon. De enige ge
sprekken die hij voerde waren met afgezan

- ’- 'A' ■ ■* . ■ iïl • s

ten van andere 'clubs'. Dat is alleen net zo 
uitgekookte informatie als die, die op schrift 
staat.

De schriftelijke informatie in de politiek is 
bijna altijd afkomstig van ambtenaren. 
Ambtenaren maken ook uit welk wetsont
werp en welke nota wanneer waar wordt 
behandeld. De ambtenaren zijn geen sa
menzweerders achter de schermen, maar 
het ambtelijk proces bepaalt wel de agenda 
van de politiek. Hierdoor verloopt het hele 
politieke proces niet meer op basis van ex
terne, maar op basis van interne prikkels. 
Het grote probleem is dat je van ambtenaren

(ingezonden mededeling)
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r Verbond)

altijd iets anders hoort dan wat de mensen 
bezighoudt. Dat ligt niet aan de ambtenaren 
of aan die mensen, het ligt aan het proces 
van informatieverwerking.

Informatie wordt in het ambtelijk bureau
cratisch proces eerst vermalen tot kleine 
stukjes. Dan wordt dit geselecteerd door 
een echelon hoger, voor nog een echelon 
hoger. Daar wordt het weer samengevoegd, 
maar op een andere manier dan waarop die 
stukjes in het gewone leven bij elkaar zaten. 
Deze uiteindelijke informatie wordt gebruikt 
om een begroting op te stellen. Zo'n begro
ting zegt alleen maar hoeveel geld er gaat 
naar welke abstract gedefinieerde doelgroep 
of institutie.
Als mensen zich niet meer zo makkelijk 
voegen naar de categorieën van het ambte
lijke denken, krijg je dingen die slaan als 
tangen op varkens: voordeurdelers, de mo
gelijkheid om een uitkering te verhalen op 
een ex-partner, etcetera.

Het resultaat is dat mensen zich gaan afvra
gen waar ze nou in 'Den Haag' mee bezig 
zijn. Mensen stellen zichzelf de vraag hoe 
wat er in de politiek gebeurt verband houdt 
met hun meest concrete zorgen en verwach
tingen, dus: Wat heeft dat te maken met mijn 
persoonlijke levensomstandigheden..? Wat 
moet ik met die lui...?'

AMNESTY INTERNATIONAL
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JD-verkenningstocht door de Baltische staten

Liberalisme tussen de Lada’s

R o n  H e n d r ik s  en M a re  v a n  den  B ro e k  kregen  a l ti jd e n  g e led en  h e t idee o m  eens n a a r  de  
B a ltisch e  s ta te n  te  g a a n . Toen b leek  d a t  d a a r  o o k  n o g  m in  o f  m eer g ees tv e rw a n te  jongeren
o rg a n isa tie s  b e s ta a n , w erd en  c o n ta c te n  ge leg d  en p la n n en  gesm eed . O m  de k o s te n  w a t  te  
d ru kken  w erd en  L id w ie n  v a n  L a n g en  en  i k  m eegevraagd . 'A ls  w e  ze d a a r  v o o r  een sch a p 
p e lijk  p r ijs je  v a n  de h a n d  doen, '  d a ch ten  R o n  en M are , 'k o s t  h e t re isje  ons b ijna  n ie ts '. D eze  
u it in g  v a n  h e t fr ee -en te rp rise -g evo e l vo lg en s  h e t  w e s te r s  m a rk tm o d e l m is lu k te  ja m m e rlijk :  
de B a ltisch e  s ta te n  leken  n o g  n ie t  h e le m a a l aan  d eze  h a n d e l toe  te z ijn . R o n  en M a re  sch ik ten  
zich  p ra g m a tisc h  in  h u n  lo t  en  hebben  er sa m en  m e t  L id w ie n  en m ij  een p ra ch tig e  re is va n  
g e m a a k t.

d o o r  M a u d  d u  M a rc h ie  S a rv a a s

Estland, Letland en Litouwen zijn nu ruim 
drie jaar onafhankelijk, na een halve eeuw 
onderdrukking door de Sovjet-Unie. Markt
economie en democratie werden plotseling 
ingevoerd en elk van de drie staten heeft er 
anders op gereageerd. Na de afgelopen drie 
jaar zijn in Estland de meeste economische 
hervormingen doorgevoerd. Dit land heeft 
het voordeel dat het buurland Finland be
lang stelt in goede handelsbetrekkingen. 
Letland hobbelt achter Estland aan, en heeft 
de gunstig gelegen havenstad Riga, die in
middels weer van groot economisch belang 
is. Maar Litouwen, hoe is het met Litouwen? 
Daarin hebben wij ons grondig verdiept.

Na een uitputtende, 36 uur durende reis met 
een geleende Alfa Turbo kwamen wij aan in 
Vilnius, de hoofdstad van Litouwen, het 
land der Lada'tjes. Wij wankelden het kan
toor van de Liberale Unie en de Jonge Libe
ralen binnen. Niemand zat op ons te wach
ten, zelfs niet de TV-kijkende Russische 
conciërge. Door onze contactpersoon Jonas 
Cekuolis op te bellen kwam alles goed. We 
kregen een logeeradres bij een fantastische

gastvrouw. Gelukkig was er net nu, met 
Pasen, warm water. Met Kerst mogen de 
Litouwers óók warm douchen. Drie- 
honderdzestig dagen per jaar komt er niets 
uit de warme kraan.
Jonas had een zó veelzijdig programma voor 
ons opgesteld, dat we heel veel te weten zijn 
gekomen over de politieke verhoudingen 
en het dagelijks leven in Litouwen. We heb
ben zelfs de polka geleerd.

Shocktherapie

In een gesprek met de secretaris-generaal 
van de Liberale Unie kregen we een beeld 
van hun liberale ideeën. De partij bestaat 
nog maar tweeëneenhalf jaar en heeft al 
haar tien zetels verloren in de afgelopen 
verkiezingen. Waarschijnlijk slaat het libe
ralisme niet meer zo aan bij de mensen, 
omdat er nu grote onzekerheid bestaat over 
de toekomst. De liberalen willen af van het 
stelsel van sociale voorzieningen en de com
munistisch aandoende bescherming van de 
werkgelegenheid. Dat zijn juist de strohal
men waar het volk zich aan vastklampt.

Daarom hebben de sociaal-democraten, de 
voormalige communisten, nu een absolute 
meerderheid in het parlement en wordt de 
economie steeds verder de diepte ingetrok
ken. De Liberale Unie beseft dat de werk
loosheid enorm zal stijgen wanneer er radi
cale hervormingen zouden komen, maar 
het is nu eenmaal belangrijker dat het land 
er bovenop komt. De Unie pleit voor shock
therapie teneinde de economie nu eens écht 
in een markteconomie te veranderen.

Veegvrouwtjes

Op het eerste gezicht lijkt de visie van de 
Liberale Unie beknopt. Het was moeilijk 
van het onderwerp economische hervor
mingen af te wijken. Wij merkten in het 
gesprek dat wij als JD op bijna alle sociaal- 
economische gebieden gematigder liberaal 
zijn. Uiteindelijk waren we het er min of 
meer over eens dat liberalisme méér in
houdt dan hun huidige programma, maar 
dat je in de situatie van de Litouwse libera
len pas aan de rest van het liberalisme kan 
toekomen wanneer het vrije-marktmodel 
gerealiseerd is. De Litouwse maatschappij 
is nu hopeloos inefficiënt, 's Ochtends loopt 
in elke straat een oud vrouwtje met een 
takkenbezem het stof op een hoopje te ve
gen bij de bushaltes. De volgende dag wordt 
van hetzelfde stof opnieuw een hoopje ge
maakt. Zo houd je inderdaad de werkgele
genheid op peil. Hetzelfde geldt voor alle 
garderobedames en -heren, die per dag en
kele tientallen jassen ophangen en verder 
maar wat op hun stoel zitten.
'Who cares?' was de stoplap van een van de 
jonge liberalen. Hij bedoelde het cynisch, 
maar verwoordde intussen wel de mening 
van de meeste Litouwers. Het maakt nie
mand wat uit of er efficiënt gewerkt wordt, 
dus er wordt inefficiënt gewerkt. Als ieder
een maar een loontje krijgt.

Een demonstratie. Deze keer g ing  het n iet om loonsverhoging, maar om een algemeen volksprotest. (foto: M aud du  M archie Sarvaas)

Mei 1993 19



DEMOIO.3

De communistische mentaliteit zit nog in 
het volk. De mensen maken echter wel ge
bruik van hun recht van meningsuiting: 
wanneer ze ontevreden zijn over hun loon 
wandelen ze naar het parlement en gaan ze 
demonstreren. Vaak krijgen ze hun zin, 
omdat de sociaal-democraten het vertrou
wen van de bevolking willen behouden. 
Volgens de liberalen berust dit vertrouwen 
slechts op goedgelovigheid. Door de loons
verhogingen komt er nog meer inflatie en 
gaat Litouwen nog verder bergafwaarts. Tijd 
om het parlement eens te gaan bekijken.

Democraat

Jonas had een rondleiding voor ons gere
geld met een jonge liberaal die in het 
parlementsgebouw werkt. Het arrangeren 
van een gesprek met ie
mand van de sociaal-de
mocraten, de regerings
partij, was niet gelukt.
Wel hadden we een inte
ressant gesprek met een 
jonge parlementariër van 
de Litouwse Democrati
sche Partij (LDP). Als op
positiepartij kun je roe
pen wat je wilt, er wordt 
toch niet naar geluisterd, 
maakte hij ons al snel 
duidelijk.
De program m apunten 
van de LDP lijken wat 
betreft 'nasteek' sterk op 
die van D66. Via wets
wijzigingen wil de LDP 
komen tot een 'desoviet- 
isation' van het hele be
stel. De economie moet 
veranderd worden, maar 
niet ten koste van de zwaksten. Er moet wel 
degelijk een vangnet zijn. Hiermee verschilt 
de LDP van de Liberale Unie, die vindt dat 
de economische hervorming absolute prio
riteit moet hebben, al vallen er slachtoffers. 
Tijdens het gesprek hoorden we plotseling 
geschreeuw. Het was weer eens een demon
stratie. Een hoop vrouwen, wat mannen en 
een enkel kind hepen hand in hand langs het 
parlement. Onze democraat legde ons uit 
dat het deze keer niet om een loonsverho
ging ging, maar om een algemeen volks- 
protest. De regering had besloten de ge
meenteraad van Vilnius op te heffen. De 
demonstratie zou waarschijnlijk niets uitha
len, omdat de sociaal-democratische meer
derheid in het parlement het besluit toch 
zou steunen. Met een nogal gelaten houding 
vertelde hij dat dit in nog wel meer steden 
zou gebeuren en dat het land wel weer 
centraal geleid zou worden. 'Maar dat is 
toch verschrikkelijk!' roep je dan als Neder
lander en je hoort vervolgens dat diezelfde

mensen de volgende dag wel weer tegen iets 
anders protesteren, bij wijze van goedkope 
hobby.

Kindertehuis

De jonge liberalen hebben de goede ge
woonte om met Kerst en Pasen iets voor 
arme kinderen te organiseren. Wij mochten 
mee naar een staatskindertehuis, waar we 
voedsel en speelgoed brachten. Daar zitten 
zowel kinderen die wat achterlijk zijn als 
gewone kinderen. Hun ouders zijn weg of 
alcoholist. Na een tijdje spelen met 
paaseieren kregen de kinderen wat meer 
kleur op hun gezichten en gingen ook nog - 
zij het niet spontaan - kunstjes voor ons 
doen. Dit alles onder toeziend oog van een 
peloton strenge zusters.

Mafia
De vroegere hoofdstad van Litouwen is 
Kaunas. Midden in het centrum is een pro
menade, ideaal voor terrasjes. Die zouden er 
echter niet komen volgens onze gids; de 
caféhouders hebben geen zin al die moeite 
te doen. Toch is er meer economische activi
teit in Kaunas dan in Vilnius. Stukje bij 
beetje ontstaat zelfs al een soort mafia. Nu 
zijn het nog gemillimeterde jongeren in le
ren jacks, maar in het buurland Letland, dat 
een paar stadia verder is, opereren al twee 
soorten professionele mafia, die alle onder
nemers afpersen. Dit werd ons uitgebreid 
uitgelegd door Norman Grostinsh, die ons 
opving in de Letse hoofdstad Riga. Grostinsh 
is een succesvol zakenman en beweert vijf 
maal zo veel te verdienen als de minister
president van Letland. Zijn visitekaartjes 
stammen echter nog uit de Sovjettijd: het 
woord USSR is doorgestreept. Hij bracht 
ons in contact met Centraal-democratische 
Partij (CDP), een liberale oppositiepartij. We

hebben een gesprek gehad met twee be
stuursleden van deze partij en kregen al
weer zo'n D66-indruk.

Kooijmans

Er was ons in Litouwen al verteld dat minis
ter Kooijmans een bezoek aan de Baltische 
staten zou brengen. Diezelfde dag zou hij in 
Riga aankomen, maar de CDP wist niet waar 
of wanneer. Toen we het CDP-gebouw uit
liepen en wat rond gingen lopen, stonden 
we opeens voor een grote zwarte auto waar 
Kooijmans net in stapte. Al 'Kooijmans!' 
roepende wekten wij de belangstelling van 
een Nederlandse ambtenaar, die wilde we
ten of wij op 'vakaansie' waren. Toen wij in 
enkele woorden het doel van onze reis ver
telden en het woord D66 hadden laten val

len, trok hij een vies ge
zicht en dook terug in de 
auto. Een stel Friezen 
waarmee we bij een na
tionaal park truien uit
wisselden, wilde wèl met 
ons praten. Zij vonden 
ons 'duidelijk niet van de 
W D ' maar achtten D66 
'nog erger dan het CDA'. 
Maar goed, het landschap 
was prachtig.

Op de terugweg door 
Litouwen kregen we nog 
een afscheidscadeau van 
de au torite iten : een
snelheidsboete van maar 
liefst 125 tallons, 40 cent. 
We hadden net een kwart 
daarvan, dus we boden 
een Duitse Mark aan. Die 
hoefden ze niet. Een op
lossing bleef achterwege, 

dus mochten we weer doorrijden. 
Gedurende onze Baltische week mijmerden 
we over een toekomstige JD-excursie naar 
deze streken. Twintig kilometer ten noor
den van Vilnius ligt het geografisch cen
trum van Europa. Zou het niet een doel op 
zich zijn om het voorrecht precies op dit 
centrum te staan, te delen met zoveel moge
lijk andere JD'ers? Is dat niet essentieel voor 
ons pan-europees gevoel? Het was een 
unieke reis. En, JD'ers opgelet, het is er zóóó 
goedkoop....

♦

Jonge Democraten op het m iddelpunt van Europa (Foto: M are van den Broek)
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Iedere veertien jaar crash

Uitbreiding Schiphol 
onaanvaardbaar
D oor Rikco P a rd o e n

D o o r h e t  G ron ingse  s ta d je  H a ren  reed  o o it  een tre in . D e ra ils  liggen er nog , m id d en  in  een 
sm a lle  s tra a t. D e s ti jd s  m o e s t  o o k  h e t  a u to verkeer  z ich  een w e g  banen d o o r d eze lfd e  s tra a t. 
N u  r i jd t  de tre in  b u ite n  d e  b eb o u w d e  k o m . A a n  w eersz ijd en  v a n  h e t sp o o r s ta a n  h ekken , de 
overgangen  z i jn  b e w a a k t  m e t  bom en .

Autosnelwegen hadden vroeger geen vang
rails. Maar nadat wat al teveel snelheids
duivels in volle vaart bij tante Truus op 
theebezoek waren gekomen, kwam daar 
verandering in. Later kwamen daar geluid- 
sdem pende w allen bij. Beschavings- 
ontwikkeling leidt tot maatregelen tegen de 
verkeersoverlast. Maar waar waren op 4 
oktober vorig jaar de spoorbomen en 
vangrails van het vliegverkeer?

Buitenland

Een Amerikaanse vriend kreeg de eerste 
keer dat hij naar Washington vloog zowat 
een zenuwinzinking. Kort voor aankomst 
begon het vliegtuig vervaarlijk te slingeren. 
Een medepassagier kon hem op zijn gemak 
stellen: in Washington is het verboden om 
over bebouwd gebied te vliegen. Door de 
onhandige ligging van het vliegveld kunnen 
vliegtuigen het alleen bereiken door de rivier 
te volgen, die door de stad slingert.
In luchtvaartkringen w orden aan- en 
uitvliegroutes boven bewoonde gebieden 
steeds meer als ongeoorloofd gezien. In 
Europa hebben steden als Oslo, München, 
Rome, Madrid en Parijs hun vliegverkeer al 
grotendeels of geheel verplaatst naar nieuwe 
luchthavens in onbewoond gebied, zo meldt 
het rapport 'Schiphol-Stop' van het Milieu 
Alarmteam van de Socialistiese Partij. In het 
Verre Oosten worden nieuwe vliegvelden 
zelfs in zee aangelegd. Zowel Hongkong, 
Osaka/Tokyo als Seoul leggen hiertoe mo
menteel kunstmatige eilanden aan.

Onveiligheid en geluids
overlast

De vraag dringt zich op of al deze steden 
niet overdrijven met hun maatregelen. Het 
vliegverkeer geldt immers als veilig? De 
ramp op 4 oktober heeft het tegendeel be
wezen. De kans dat een vliegtuig neerstort 
mag één op één miljoen zijn, op Schiphol 
landen en vertrekken binnen iedere vier jaar 
een miljoen vliegtuigen. De direktie van 
Schiphol heeft in zijn 'Plan van aanpak 
Schiphol' bovendien de uitdrukkelijke wens

te kennen gegeven de aktiviteiten tussen nu 
en 2015 te verdubbelen. In het zelfde rap
port werden welgeteld vijftien regels be
steed aan de veiligheid. Hoe 'veilig' zijn de 
mensen die onder het vliegverkeer wonen 
nog?
De Werkgroep Vliegverkeer Bijlmermeer, 
die na de ramp van 4 oktober is opgericht en 
ondersteund wordt door het stadsdeel Am- 
sterdam-Zuidoost, heeft de Faculteit Econo
mische Wetenschappen en Econometrie van 
de Universiteit van Amsterdam laten bere
kenen hoe vaak er een crash in de omgeving 
van Amsterdam plaatsvindt. Daarbij kreeg 
de UvA de beschikking over een rapport 
van het Engelse ingenieursburo Technica, 
dat is opgesteld in opdracht van het 
Direktoraat-Generaal Milieubeheer van het 
ministerie van Volkshuisvesting. Het ant
woord van de UvA luidde: iedere veertien 
jaar een crash in de omgeving van Schiphol. 
Volgens de W erkgroep Vliegverkeer

Bijlmermeer is dat een vierhonderdvoudige 
overschrijding met betrekking tot de risico's 
voor de bevolking.
Volgens de Commissie Geluidhinder 
Schiphol liggen 16.500 woningen in de om
geving van Schiphol op een plaats waar de 
geluidsoverlast als gevolg van het vlieg
verkeer de wettelijke norm overschrijdt. 
Hierbij gaat deze commissie echter uit van 
een zeer omstreden norm, die aanmerkelijk 
ruimer is dan de norm die geldt voor geluid
soverlast bij industriële aktiviteiten alsmede 
het overige verkeer. Zowel TNO als de 
Gezondheidsraad hebben geadviseerd deze 
norm drastisch te verlagen. Indien de norm 
van de Gezondheidsraad wordt gehanteerd, 
stijgt het aantal woningen met geluids
overlast tot 75.000. In de betrokken wonin
gen wonen ongeveer 200.000 mensen.

Adviezen

Uit bovenstaande cijfers wordt naar mijn 
mening ruimschoots duidelijk dat vlieg
verkeer boven bewoonde gebieden niet 
langer geaccepteerd kan worden, 'Schiphol- 
Stop' doet het voorstel de Buitenveldertbaan, 
die zorgt voor het verkeer boven Amster- 
dam-Zuidoost, Amsterdam-Buitenveldert 
en Amstelveen, te sluiten. De Werkgroep 
Vliegverkeer Bijlmermeer vindt dat het
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(foto: Schiphol)
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groep Vliegverkeer Bijlmermeer heeft zich 
bij mijn weten nog niet over dit onderwerp 
uitgesproken.

Verandering Schiphol

Naar mijn mening is het gebruik van de 
Buitenveldertbaan op dit moment even 
onacceptabel als onvermijdelijk. Het kan 
beëindigd worden door aanleg van een oost- 
westbaan noordelijk van Aalsmeer. Het 
vliegverkeer gaat dan over de dunbevolkte 
polders ten zuiden van Amstelveen en 
Amsterdam-Zuidoost. De Aalsmeerbaan 
leidt het verkeer over Aalsmeer aan de 
zuidkant en Badhoevedorp en Amsterdam- 
Osdorp aan de noordkant. Ook deze baan 
ligt ongelukkig en dient gesloten te worden. 
De andere noord-zuidbaan, de Zwanen
burgbaan, ligt gunstiger maar voert nog 
altijd over Zwanenburg en Halfweg. Alleen 
de Kaagbaan (zuidwest-noordoost) ligt 
gunstig, maar deze wordt dan ook zoveel 
gebruikt dat de geluidsoverlast al tot Leiden 
is doorgedrongen.

De Lelystad-optie

Luchthavens nemen enorm veel ruimte in 
beslag, zeker als je bedenkt hoeveel wonin
gen er niet gebouwd kunnen worden omdat 
de normen voor geluidsoverlast en veilig
heid worden overschreden. Binnen de 
dichtbevolkte Randstad is er geen enkele 
ruimte voor de groei van Schiphol. De aanleg 
van een nieuwe luchthaven in de Noordzee 
of in de Markerwaard, zoals 'Schiphol-Stop' 
voorstelt, is zeer duur. Bedacht moet worden 
dat er niet alleen een polder moet worden 
aangelegd, maar dat het nieuwe vliegveld 
ook moet beschikken over een goede 
infrastruktuur die bestaat uit autosnelwe

gen, treinen en een TGV. Wil de opsteller 
van 'Schiphol-Stop' ook even het TGV-trajekt 
bij de Noordzee-optie uitstippelen?
Een vrijwel even goede en veel goedkopere 
optie is naar mijn mening de uitbreiding van 
het vliegveld Lelystad. Daar is het mogelijk 
de start- en landingsbanen zo aan te leggen 
dat er zonder windrichtingsproblemen over 
vrijwel tot geheel onbevolkt gebied kan 
worden aan- en uitgevlogen. Met de A6 ligt 
er al een snelweg die dicht langs het vlieg
veld loopt. De trein naar Lelystad heeft 
slechts een kleine bocht nodig om op het 
vliegveld uit te komen. De TGV van Parijs 
naar Amsterdam kan zonder teveel ruimte
problemen worden doorgetrokken, waarbij 
Lelystad uiteindelijk een tussenstation kan 
worden op een aan te leggen trajekt naar 
Groningen en Hamburg. Tenslotte lost de 
Lelystad-optie een aantal problemen op. De 
gemeente Lelystad is een artikel 12-ge- 
meente. Belangrijke redenen van die slechte 
financiële positie zijn het wegblijven van het 
bedrijfsleven uit de vele industrieterreinen 
die Lelystad heeft aangelegd, alsmede de 
ruime en daardoor dure infrastruktuur die 
is gecreëerd voor bewoners die niet zijn 
gekomen en tenslotte de leegstand van wo
ningen. De gedeeltelijke verplaatsing van 
Schiphol zou aan al die problemen een einde 
kunnen maken. Tevens belast het drukke 
autoverkeer rond Schiphol het in dat gebied 
toch al kwetsbare milieu. Dat geldt ook voor 
het woon-werkverkeer van Lelystad naar 
Amsterdam. In de Lelystad-optie neemt het 
verkeer naar de zuidwestrand van Amster
dam af, waarbij de Lelystedelingen die nu 
nog forensen door toenemende werkgele
genheid in eigen stad aan de slag kunnen. 
De Lelystad-optie lijkt ideaal. Het wordt tijd 
dat de politiek die mogelijkheid serieus gaat 
onderzoeken.

♦

D66 zoekt 
politicae
Vijfenzeventig jaar hebben vrouwen al 
kiesrecht. Van een gelijke verdeling tussen 
mannen en vrouwen is in de politiek echter 
nog lang geen sprake. In 1992 is van de 
burgemeesters slechts 8 procent vrouw, van 
de wethouders 17 procent en van de gede
puteerden 21 procent. De gemeenteraden, 
de Provinciale Staten en de Eerste en Tweede 
Kamer bestaan voor ongeveer een kwart uit 
vrouwen.
Op advies van de Emancipatieraad ligt nu 
een kabinetsstandpunt voor dat getuigt van 
een positieve inzet van het kabinet om meer 
vrouwen bij de politiek te betrekken. In de 
Ministerraad is een groot aantal maatrege
len afgesproken. Zo zal de minister van 
Binnenlandse Zaken, Ien Dales, de Com
missarissen van de Koningin verzoeken de 
voordracht aan vertrouwenscommissies 
voor een burgemeesterspost voor ten min
ste 50 procent uit vrouwen te laten bestaan. 
Een probleem is echter dat er nog steeds te 
weinig vrouwen solliciteren. Daar ligt een 
belangrijke taak voor de politieke partijen. 
Het is niet onwaarschijnlijk dat ook de eisen 
die aan een burgemeesterskandidaat worden 
gesteld, vrouwen ervan weten te weerhou
den te solliciteren.
Wim Vrijhoef, voorzitter van D66, heeft in 
een gesprek met de minister van Binnen
landse Zaken naar voren gebracht dat de eis 
van bestuurlijke ervaring voor benoeming 
tot burgemeester niet beperkt mag blijven 
tot ervaring als wethouder. Ook andere 
bestuurservaring moet mee kunnen tellen. 
D66 scoort niet slecht op het gebied van 
vrouwen in de politiek. Vijftig procent van 
het aantal leden is vrouw en ook in politieke 
functies zijn vrouwen niet slecht vertegen
woordigd, al wordt de vijftig procent niet 
behaald.
Maria van der Leeuw, voorzitster van het 
PEAC, het Politiek Emancipatie en 
Activerings Centrum van D66, heeft namens 
het PEAC een voorstel aan Wim Vrijhoef 
gedaan om een brief aan alle afdelingen te 
sturen, waarin onder meer aandacht wordt 
gevraagd voor het feit dat er vijftig procent 
vrouwen op de kandidtatenlijsten van Ge
meenteraden moeten komen, als weerspie
geling van het aantal leden van D66. Er 
bestaat namelijk grote twijfel of dat getal 
wel wordt bereikt. Dus als er vrouwen zijn 
die zich kandidaat willen stellen voor de 
gemeenteraad, dan zijn zij meer dan welkom. 
De sluitingsdatum, voor de gemeenteraad
sverkiezingen is 2 juni. Voorwaarde is dat je 
minstens een jaar lid bent van D66. Voor 
meer informatie kun je bellen met het bestuur 
van je afdeling (van D66!)

Yill G eorges

(ingezonden mededeling)
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u p t o J D a t e

In U p tó  J D a te  w o rd e n  k o rte  
b e ric h te n  o p g e n o m e n . A lle  
n ie u w tjes  uit d e  v e re n ig in g  
v ind  je  o p  d e z e  p a g in a 's .

JS wint van JD tijdens 
Nacht van de Democratie
N ijm egen - Twee Jonge Socialisten 
eisten de meeste aandacht op tijdens 
de eerste echte Nacht van de De
mocratie in de JD-historie, die in de 
nacht van 8 op 9 april j.1. in Nijmegen 
plaatsvond.
De eerste JS’er was landelijk 
voorzitter Sharon Dijksma, die de 
debatteerwedstrijd won door onder 
anderen oud-JD-voorzitter Mark 
van Barschot te verslaan. Thomas 
Windmulder was de tweede JS’er 
die de aandacht op zich vestigde. 
Hij werd uitgeroepen tot Democraat 
van de Nacht, omdat hij de meest 
democratische uitspraak van de 
nacht zou hebben gedaan. Tijdens 
de prijsuitreiking bleek dat Thomas 
zijn winnende uitspraak ‘democra
tie betekent wisselende meerderhe
den’ niet zelf had bedacht 'Maar je 
hebt tenminste wel zelf besloten die 
woorden op dat moment te gebrui
ken’, zei juryvoorzitter Iris Meerts 
uit Enschede. Jaja, goed gevonden. 
Het was de jury overigens zwaar 
gevallen enkele typisch democrati
sche opmerkingen op te tekenen uit 
de vele aanwezige monden. Dat van 
de vier uiteindelijk genomineerde 
uitspraken geen enkele afkomstig

was uit een JD-mond, gaf wel te 
denken. De reden voor deze slechte 
JD-oogst lag in het feit dat de meeste 
JD’ers die behoefte hadden hun 
mond open te trekken, aan de bar 
hingen en onderwijl de nodige 
geluidsoverlast veroorzaakten. Vele 
pogingen van de nachtleiding om 
deze mensen naar de disco-kelder 
te verbannen, liepen op niets uit 
Toch was er ook aandacht voor de 
politiek. Er was een vol programma 
samengesteld met discussies, toe
spraken, quizzen (‘Is de culinaire 
specialiteit van prins Claus toma
tensoep, ja of nee? Ja? Jammer. Het 
is uiensoep.’), de genoemde 
debatteerwedstrijd en een talkshow 
met vier vermoeide en dus chagrij
nige voorzitters van politieke 
jongerenorganisaties.
De leukste toespraak was van de 
Nijmeegse professor Lock, die sprak 
over ‘cultuur en democratie’. Wat 
doet de Nederlander in zijn vrije 
tijd, vroeg hij zich af. De eerste 
wetenschappelijke constatering van 
Lock was dat de Nederlander TV 
kijkt Vraag 2: wat kijkt de Neder
lander dan? De kijkcijfers van de 
vorige dag gaven een onthutsend

beeld: voetbal, RTL-club, Hitbingo 
en The Bold and the Beautiful. 
Mensen zijn helemaal niet geïnte
resseerd in cultuur, concludeerde 
Lock. Misschien moeten we dan 
ook de cultuursubsidies maar af
schaffen
De Nacht van de Democratie is een 
goed initiatief. Natuurlijk is er, als 
zo’n activiteit voor het eerst wordt 
georganiseerd, altijd sprake van 
enkele schoonheidsfoutjes. Toch 
hebben circa 60 JD’ers, enkele le
den van andere politieke jongeren
organisaties en natuurlijk D66’er 
Jan Prevoo uit de Utrechtse Staten
fractie (niet weg te slaan van JD- 
activiteiten) een prima nacht ge
had. Volgend jaar weer?
(CB)

Suikerbrood voor 
Sharon

D ra ch ten  - In het kader van de 
Paarse actieweek organiseerde de 
afdeling Drachten een eloquentia- 
wedstrijd. Hierin streden de lande
lijk voorzitters van de JD, JOVD en 
de JS om een suikerbrood.
Het debat, dat voor de pauze plaats 
vond, stond onder leiding van van 
het Drachtster JD-lid Bastiaan 
Patemotte. Er werd gediscussieerd 
aan de hand van stellingen. Sharon 
Dijksma van de JS moest als eerste 
de stelling ‘Vrouwen in het parle
ment mogen niet zwanger worden’ 
verdedigen. Volgens de jury deed 
zij dit goed ondanks de aantijging 
van de JOVD dat Sharon teveel 
O uders van N u  las. Daarna was 
Ruud van den Brink van de JD aan 
de beurt. Hij kreeg de bijna onmo
gelijke stelling ‘Beter een illegaal 
in de hand dan tien op het platteland’ 
te verdedigen. Een vergissing was 
dan ook snel gemaakt, getuige de 
uitspraak ‘Dan kies ik liever voorSharon D ijksma, voorzitter va de JS (foto: Links-A f)

Loop 
eens in 
bij de 

JD
Op zaterdag 

2 2  mei vindt de 
eerste officiële 
JD-inloopdag 

in Zwolle plaats. 
Meer hierover 

elders in 
U p t o J D a t e .

de ascociale mensen...uh..lonen.’ 
Als derde mocht de JOVD’er Koen 
Petersen de stelling ‘De overheid 
moet gebruik maken van gegevens 
die zij heeft over illegalen van de 
Bijmerramp, hoewel zij beloofde 
dit niet te doen’ verdedigen. Er ont
stond een heftige discussie waarin 
Koen, niet helemaal naar de wens 
van het publiek en de andere 
discussianten, nogal vaak te lang 
het woord nam. De opmerking uit 
de zaal ‘Jij zegt een heleboel maar 
er komt weinig uit’ onderstreepte 
dit nog eens. Na de pauze ging het 
panel met ruim vijftig aanwezigen 
in discussie. Er werd o.a gesproken 
over de sociale dienstplicht (Ruud: 
‘Het standpunt van de JD is nogal 
ingewikkeld’), de taak van het leger 
en het duo-voorzitterschap van 
Groen Links.
De jury onder voorzittershap van 
het Smallingerlandse raadslid me
vrouw Montanus, maakte aan het 
eind van de avond bekend dat 
Sharon Dijksma van de JS de eerste 
prijs had gewonnen.
(Remco Dijkstra)
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‘Echte fraudeurs stem m en op D66’

Utrecht - De toekomst van de ver
zorgingsstaat; niet het favoriete 
discussie-onderwerp van de meeste 
JD’ers. Toch wijdde de JD-Utrecht, 
te zamen met de Jonge Socialisten, 
er een avond aan in het kader van de 
Paarse actieweek.
Smaakmaker van de avond was het 
CDA-Kamerlid Terpstra, al valt te 
betwijfelen of zijn inbreng de inhoud 
van het debat altijd ten goede kwam. 
Enkele opmerkingen: ‘Je kunt de 
vakbond niet wegpesten. Het is net 
onkruid.’ ‘Bejaarden in Nederland 
hebben geen armoedeprobleem.’ 
‘Onze regelgeving is gebaseerd op 
het idee dat de mens goed is. Daar 
gaat het fout.’ En: ‘De echte 
fraudeurs moeten stemmen op D66. ’ 
Meer inhoudelijk was het Kamerlid 
De Jong van de PvdA. Hij stelde dat 
arbeid te zwaar wordt belast en 
suggereerde te kijken of er geen 
andere zaken zijn die belast kunnen 
worden. Weliswaar geen echt nieuw 
idee, maar wel een discussie waard. 
In de angst te vervallen in technische 
details, ontstond die discussie helaas 
niet

30 en 31 oktober
Sociaal en niet duur

Op 30 en 31 oktober houdt D66 in 
Veldhoven een weekend-congres 
met een sociaal programma voor 
slechts 35 gulden. Niet duur dus. 
Je wilt ook wat eten? Dat kan, voor 
de absolute bodemprijs van 25 
gulden. Dat maakt samen 60 gul
den, geen geld.
Slapen? Je wilt slapen? Daar is in 
voorzien. Overnachten in hotel 
Koningshof kost maar 70 gulden. 
Voor 130 gulden ben je dus een 
weekend onderdak.
Vind je dit duur? Vreemd. Toch is 
D66 voor jou bereid een nabijge
legen jeugdherberg te reserveren. 
Voor de overnachting plus ontbijt 
betaal je dan circa 25 gulden, zodat 
het hele weekend niet meer dan 85 
gulden kost (zonder drinken na
tuurlijk). Dat is maar tweeëneenhalf 
keer zoveel als een JD-weekend. 
Als je toch van dit aanbod gebruik 
wilt maken, kun je je opgeven bij 
Petra Nypels van het D66-secre- 
tariaat, tel. 070-3858303.
(CB)

Over ‘Paars’ werd wel heftig gedis
cussieerd. Medewerker Hoogen- 
vorst van de VVD-Tweede-Ka- 
merfractie stelde dat met de PvdA 
wat betreft sociale zekerheid beter 
tot zaken te komen is dan met D66. 
Nicky van ‘t Riet, D66-Hoofd-be- 
stuurslid en gemeenteraadslid in 
Utrecht, kon dit niet ontkennen en 
maakte van de gelegenheid gebruik 
de PvdA aan te vallen: ‘De PvdA 
vertrouw ik voor geen cent en 
Rottenberg al helemaal niet ’
Het was een avondje lekker over en 
weer praten, maar veel kwam er 
niet uit. Zoals een JD’er achteraf 
formuleerde: ‘Het is weer eens ge
bleken dat het probleemoplossend 
vermogen van de politiek nihil is. ’ 
(CB)

eind juni
O n d raag lijk  licht

Den Haag - Eind juni organiseert dë 
JD-afdeling Den Haag De Nacht 
van de Ondraaglijke Lichtheid van 
het Bestaan; een spetterend 
(strand?)feest met een cultureel en 
politiek tintje. Begin juni kun je 
meer informatie krijgen bij Naomi 
Flight (070-3234743) of Mario 
Fruianu (070-3654948).

2 7  m ei
S tam ppot vs. Big 
M a c

Den Haag - Neem 30 bejaarden en 
30 Jonge Democraten en zet ze bij 
elkaar in een zaaltje. Laat de dis
cussie leiden door een bekend D66- 
Tweede-Kamerlid en het resultaat 
zien we op 27 mei. Info bij Pauline 
Ponsen, tel. 070-3652972.

9 juli 1993
FORUM EN FEEST

Amsterdam  - Vanwege toenemende 
belangstelling voor de discussie 
over de concurrentiestrijd, de op
komende sponsoring van het be
drijfsleven en het feit dat in de toe
komst cultuur wel eens het enige 
zou kunnen zijn waarin mensen en 
landen zich in een Verenigd Europa 
nog van elkaar onderscheiden, is er 
een forum en feest georganiseerd 
door vier leden van de JD en door 
leden van de werkgroep Kunst en 
Cultuur van D66.
Het Forum zal gaan over het huidige 
kunstklimaat, en de rol van de com
mercie binnen het kunstbeleid. De 
sprekers zijn benaderd. Cox 
Habbema, actrice, regisseuse en 
schouwburgdirecteur, zal waar
schijnlijk deel uit maken van het 
forum. Met haar hebben wij een 
gesprek gehad over de organisatie, 
de concurrentiepositie en de 
subsidiegelden van de Stads
schouwburg. Binnenkort zullen wij 
eveneens een gesprek hebben met 
Ernst Bakker, wethouder Kunst en 
Cultuurzaken, en met Rudi Fuchs, 
directeur Stedelijk Museum.
Ook is Karin Post, journaliste, 
choreografe en kunstenares, voor 
het forum benaderd en de heer 
Hofland als voorzitter gevraagd. 
Na het debat, dat ongeveer een uur 
zal duren, is er een groot feest met 
een professionele Braziliaanse band. 
Het forum en feest vinden plaats op 
vrijdag 9 juli in Amsterdams 
nieuwste jazzclub Madame 
Tussaud, tussen de Kalverstraat, het 
Spui en de Voetboogstraat. De en
tree bevindt zich in de Voetboog
straat Meer informatie zal te zijner 
tijd bekend worden gemaakt Info: 
Marco van Lierop, 020-6951096.

Oprichting NJMO

Utrecht - Op zaterdag 19 juni vindt 
in de Stadsschouwburg te Utrecht 
de oprichtingsmanifestatie van de 
Nationale Jongerenraad voor Milieu 
en Ontwikkeling (NJMO) plaats. 
De NJMO is een nieuw initiatief, 
waarin veel jongeren uit verschil
lende organisaties samen werken. Zo 
kunnen zij zich georganiseerd be
moeien met hun eigen toekomst 
Het doorschuiven van de milieu- en 
ontwikkelingsproblemen naar vol
gende generaties is tenslotte on
verantwoord. Heb je interesse? Kom 
dan ook naar Utrecht! (BN)

WERELDSE
ZA K E N

Nietjes & co n tacten
Eindelijk waren ze er dan echt: acht 
leden van onze Deense zuster
organisatie Radikal Ungdom. Van 
22 tot 28 maart bezochten zij de JD 
en volgden ze een politiek-inhoude- 
lijk en toeristisch programma met als 
thema Een atidere manier van poli
tiek bedrijven, dat zij zelf hadden 
aangedragen. Men bezocht o.a. de 
Tweede Kamer, de deelraad Amster- 
dam-Noord en een van de opkomende 
stadspartijen (Haarlem Stad). Het 
geheel werd afgesloten met een be
zoek aan ons vijfde Internationaal 
Forum (InFo), dat voor deze gele
genheid in het Engels werd gehouden. 
Ter discussie stond de VN, of beter 
gezegd de Veiligheidsraad. Hoe 
functioneert deze, welke mechanis
men liggen hieraan ten grondslag, 
en, toen men het erover eens was dat 
de Veiligheidsraad en de VN met 
name qua effectiviteit nog heel wat 
verbeterd zouden moeten worden, 
hoe kan men de structuur aanpassen 
zodanig dat er wat meer ‘uitkomt’? 
Al snel bleek dat alle eventuele op
lossingen moeilijk te realiseren zijn 
(bijvoorbeeld omdat de V-raad haar 
vetorecht kan gebruiken) en eindigde 
de middag in een wat sombere sfeer.

Een zelfde soort gevoel van machte
loosheid bekroop ongeveer tegelij
kertijd ook Koen Goei, die namens 
de JD deelnam aan een seminar over 
‘Leven tussen meerdere culturen’ in 
Suriname. Het seminar, dat zowel 
aan Surinaamse zijde als aan Neder
landse zijde door een breed 
jongerenoverleg werd voorbereid, 
verliep goed. Met het land gaat het 
echter heel wat minder goed. Het is 
bijna onvoorstelbaar voor ons hoe 
weinig er is, hoe duur het is en hoe 
slecht het gaat met de arbeidsmarkt. 
Het LB heeft daarom het plan opge
vat onze zusterorganisatie Alterna
tief Forum te gaan steunen door het 
regelmatig verzenden van pakketjes 
met papier, nietjes, plakband, enve
loppen e.d.
Andere plannen voor de komende 
tijd tref je in de Invasion-aankondi- 
ging en in de agenda.
(Suzanne Bakker)

Wil j e  e c h t  alles w é te n  van d e  
in te rn a tio n a le  k a n t  va n  d e  
v e re n ig in g , n e e m  d a n  e e n  
a b o n n e m e n t  o p  d e  In terna
t io n a le  N ie u w sb r ie f. Voor  
fl. 11,95 p e r  ja a r  o n tv a n g  je  die  
elke  zes  w eken . J e  ku n t je  a a n 
m e ld e n  bij Jan  o p  h e t  se c r e 
tariaa t, 070-3858109.
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Invasion '93

‘Hasfings, an Invasion’
Janmaat benadeelt 
zijn eigen achterban

Den H aag/B russel - ‘Invasion 93’ 
is de naam van de JD/VUJO studie
reis die van 9 tot en met 17 oktober 
dit jaar door Engeland en Wales 
voert De naam is niet door ons zelf 
bedacht maar door de Britse Young 
Liberal Democrats. Ze dachten dat 
er slechts vijf personen kwamen en 
toen ze hoorde dat het om maar 
liefst twintig JD’ers en vijftien 
VUJO’ers ging riepen ze: ‘Hastings, 
an Invasion!’
De opzet van de reis is hetzelfde als 
voorgaande jaren. In werkgroepen 
worden verschillende onderwerpen, 
zoals decentralisatie, migranten, 
milieu, onderwijs en sociaal beleid 
onder de loep genomen.

JS in d e  clinch

Amsterdam - Nog niet zo lang gele
den was Demo het enige goede blad 
van de politieke jongerenorgani
saties. Het CDJA-blad In terrup tie  
is een goede concurrent geworden, 
mede door een aanpak die niet lijkt 
op D em o. In terrup tie  oogt als een 
krant, D em o  oogt als een opinie
magazine. Tot voor kort staken 
D riem a ste r  (JOVD) en L in k s -A f  
(JS) wel erg lullig af tegenover de 
bladen van CDJA en JD. Maar de 
JS is wakker geworden. L in ks-A f is 
opgeheven en vervangen door 
Clinch, een blad dat in alle opzich
ten anders is dan zijn slaapverwek
kende voorganger. En sterker nog: 
op het eerste gezicht is zelfs D emo  
saai in vergelijking met Clinch. Het 
nieuwe JS-orgaan staat bol van de 
illustraties; iedere pagina is een 
kunstwerk op zich, uitgevoerd in 
fel rood en blauw, waarbij de tekst 
door en over de illustraties heen 
loopt. C linch  lijkt zich vooral te 
willen richten op jongeren die niet 
van plan zijn de V olkskrant of Vrij 
N ederland  te lezen, maar wel bij
voorbeeld Oor. Het openingsartik
el is een interview met de band 
Gotcha, die de bezigheden van de 
doorsnee Jonge Socialist becom
mentarieert met ‘We vinden poli
tiek stom en we vinden de PvdA 
ook stom’. In het daaropvolgende

Daarnaast worden in Londen het 
parlement en de Young Liberal 
Democrats bezocht 
In Cardcliff staat een ontmoeting 
met de jongerenorganisatie ‘Plaid 
Cymru’ op het programma. Zij ko
men op voor de culturele belangen 
van Wales.
De kosten voor de reis zijn begroot 
op 395 gulden, waarvan je 150 
gulden vóór 1 augustus kunt storten 
als officiële aanmelding. Tot die 
tijd kun je die 150 gulden terugkrij
gen als blijkt datje verhinderd bent

Informatie en aanmelding bij 
Lidwien van Langen: 013-443884

interview met minister Ritzen heet 
deze geen Jo meer maar Yo! Het 
lijkt allemaal prachtig, maar ik vind 
het een nogal vreemde manier van 
politiek aan de man brengen. Wie 
serieus probeert de teksten van 
C linch  te lezen, gaat het duizelen 
voor de ogen: de veel te drukke lay- 
out met de talloze afbeeldingen die 
op de tekst slaan als een lui op een 
drumstel, maar die wel storend door 
de tekst heenlopen, bederven elk 
leesgenot De inhoudelijke armoede 
van L in k s -A f is bovendien geble
ven, C linch  telt welgeteld 6 (zes) 
artikelen. Daar komt nog bij dat de 
opmaak van het blad geen gevolg is 
van creatieve processen bij JS'ers. 
De PvdA-jongeren hebben daar 
gewoon een buro voor ingescha
keld. Het resultaat: een blad dat 
gemaakt lijkt om plaatjes te kijken. 
Een blad dat de indruk wekt datje 
als gogo ’er  die met alles behalve 
politiek bezig wil zijn, het beste lid 
kunt worden van de Jonge Socialis
ten. (Rikco Pardoen).

D en  H aag  - Moet je met de 
Centrumdemocraten in discussie 
gaan? Deze vraag stond centraal 
tijdens het politiek café, dat de JD- 
Den Haag tijdens de actieweek had 
georganiseerd. Eigenlijk was het de 
bedoeling om Janmaat deze avond 
al uit te nodigen, maar bij nader 
inzien werd een brede discussie 
vooraf toch verstandiger geacht 
Het was koud in het zaaltje van café 
Korzo. ‘We hadden niet zoveel 
mensen verwacht’, zegt bestuurslid 
Pauline Ponsen. ‘De vorige keer 
zaten we gewoon aan een tafeltje in 
het café, maar nu moesten we naar 
deze zaal uitwijken.’ De belang
stelling was inderdaad groot. Want 
wat bleek: een aantal mensen had 
verwacht Janmaat te zullen zien. 
Dat gebeurde dus niet. Wel waren 
er enkele leden van de Haagse D66- 
werkgroep die de Centrumdemo
craten en hun standpunten heeft 
bestudeerd. Daar blijken interes
sante conclusies uit te komen. Eén 
ervan is dat de CD helemaal niet 
opkomt voor de belangen van zijn 
eigen achterban. ‘Als er in de 
Tweede Kamer een voorstel ligt 
waarmee de werkgelegenheid wondt 
bevorderd, juist gericht op Janmaats

3 juni
O ud versus jong

Hilversum - Zij zijn oud en wij zijn 
jong; de JD gaat de strijd aan met 
D66. De afdeling ‘tGooi organiseert 
donderdag 3 juni een debatteer- 
wedstrijd met landelijke allure. 
Namens de JD nemen onder ande
ren Henriette de Vos, Mark van 
Barschot en Jeroen Kemperman het 
op tegen landelijke en regionale 
D66-politici. Discussieleider is Rolf 
Pagano, oud-presentator van 
Nieuwslijn. In Hilversum, het 
Gooisch Podium (to. het station),
20.00 uur.

achterban, dan stemt hij tegen’, zegt 
werkgroeplid Anja Lieshout. Zij 
vindt datje niet zozeer het debat 
mèt, maar het debat óver de CD 
moet aangaan: ‘Zo kun je  de 
Centrumdemocraten op hun eigen 
terrein verslaan: het eigen hachje 
van de kiezer.’
Of de discussie met Janmaat nou 
doorgaat, is na afloop nog niet 
duidelijk. Er zijn twijfels over het 
nut om Janmaats irrationele stand
punten publiekelijk te lijf te gaan 
met rationele argumenten. Aan de 
andere kant kan dat voor JD’ ers zelf 
wel erg leerzaam zijn. Misschien 
moet deze laatste overweging in 
een scholings- en vormings- 
organisatie als de JD de doorslag 
geven.
(CB)

Lekker stappen

Vind jij ook dat er veel JD-leden bij 
moeten komen en wil je je daar wel 
voor inspannen, word dan lid van 
het JD-campagneteam. Je loopt dan 
de kans om uit alle hoeken van het 
land gebeld te worden of juist jij 
wilt komen folderen. Een dagje 
ledenwerven in Groningen, Maast
richt, Amsterdam of een ander ge
hucht en als je het goed aanpakt nog 
even lekker stappen daarna, mag je 
als echt JD-lid toch niet missen! 
Niet denken, niet twijfelen, maar 
gewoon even bellen naar 
Wendy van der Lubbe (020- 
6103518).
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Inloopdag in Zwolle
Houdt Van Mierlo van 
het CDA?
H ilversum  -O p  3  april jongstleden  haalde de J D  de Tros N ieuw sshow  m et 
een  p ro  fo r m a  m otie  van w an trouw en  tegen h e t C D A. D e J D  sp ra k  zich  
u it voor rad ica le  p o litie ke  vern ieu w in g , d ie  w ij a lleen  van een  P aarse  
coalitie verw achten . E n  to en  kw a m  er  een  telefoontje  van h e t A N P . ‘I k  
w ist n ie t d a t ju l l ie  j e  p u b lic ita ire  a k tie s  zo  n a u w  m e t D 66  coörd ineren’, 
kreeg  M arcel van S ilfh o u t te  horen . Z ijn  m o n d  viel open van verbazing. 
H oezo? D e  A N P -jo u m a lis t vertelde d a t op dezelfde dag V an  M ierlo  een  
interview  aan  Trouw h a d  gegeven. O nderw erp: voor h e t eerst verklaarde 
de D 66-leider z ich  exp lic ie t voorstander van P aars. R ed en : V an  M ierlo  
w il een radicale po litieke vern ieuw ing  to t stand  brengen en  verw acht die  
vooral van P aars.

Een aantal Landelijk-Bestuursleden 
en POTten (POT = Publiciteits 
Ondersteunings Team) rende naar 
de kiosk om een T rouw  te kopen. 
En daar stond Van Mierlo in, pro
minent op de voorpagina en een 
pagina lang in de bijlage Z& Z. De 
liefde voor Paars is dezelfde, de 
argumenten inzake politieke ver
nieuwing ook. Maar er is ook een 
verschil. Van Mierlo waarschuwt 
tegen anti-CDA-gevoelens. Die 
zouden het politieke proces dat naar 
Paars leidt ‘vergiftigen’. Waar die 
gevoelens spelen? In de politieke 
jongerenorganisaties, zegt Van 
Mierlo, die in hun Paars regeerak
koord maatregelen opnamen als de 
afschaffing van het randopschrift 
van de gulden (God zij met ons). 
Dat signaal komt aan. D66 is het 
dus niet eens met onze motie van 
wantrouwen tegen het CDA. Het 
was bij D66 bekend dat wij die op 3 
april zouden indienen als start van 
onze Paarse campagneweek en te
vens als plagerijtje tegen het CDA 
dat toevallig op dezelfde dag fees
telijk zijn 12,5-jarig jubileum vierde. 
Het samenvallen van de Paarse 
akties van Van Mierlo en de JD kan 
natuurlijk het gevolg zijn van een 
gelijksoortig gevoel voor politieke 
humor: op de dag van het CDA- 
jubileum voor Paars pleiten en dan 
nog wel bij de Tros, die op die dag 
live vanaf het CDA-congres uit
zond (JD), en in Trouw, dat toch bij 
uitstek de christelijke krant is (Van 
Mierlo). Het is echter waarschijn
lijk dat Van Mierlo ook iets tegen 
ons heeft willen zeggen, namelijk: 
niet te wild, niet te hard van stapel, 
we hebben het CDA nog nodig. 
Vanuit D66 geredeneerd is dit ook 
zondermeer juist De verkiezingen 
moeten nog komen en de kans dat 
D66 in de regering komt wordt klein

als zij, zoals de JD zegt, het CDA 
uitsluit van regeringsdeelname. Het 
zou niet zozeer het politieke proces 
v e rg if tig e n , alsw el de 
onderhandelingspositie van D66 bij 
de formatie. Het verschil in hou
ding ten opzichte van de jongeren
organisaties ligt daarin, dat zij hun 
Paars regeerakkoord ai gesloten 
hebben. Daarin gaat het niet om de 
afschaffing van het randopschrift 
van de gulden, maar om een volle
dig akkoord dat het totale politieke 
spectrum behelst. Belangrijke in
houdelijke geschilpunten met door 
het CDA gedomineerde regeringen 
zijn er op onder meer de gebieden 
staatsrechtelijke hervorming, mi
lieu, landbouw en individualisering. 
Van Mierlo is evenmin een CDA- 
liefhebber als JD, JOVD en JS CDA- 
haters zijn. PvdA, D66 en VVD 
hebben nog een weg te gaan in hun 
Paarse ontwikkelingsproces. Zo
lang dat nog duurt, zullen zij om
trekkende bewegingen maken 
waarbij zij het CDA vooral niet 
teveel tegen de schenen zullen wil
len schoppen. Moeten de jongeren
organisaties zich daar iets van aan
trekken? Nee, natuurlijk niet. Wij 
moeten Paars blijven uitdragen op 
onze manier. De oudere garde zal 
ons ooit volgen. (Rikco Pardoen).

Op het congres in november is be
sloten dat de JD enkele keren per 
jaar zgn. inloopdagen  moet orga
niseren. Op zaterdag 22 mei is het 
zover dan vindt in Zwolle de eerste 
inloopdag plaats.
De bedoeling van een inloopdag is 
met een grote groep JD'ers te dis
cussiëren over actuele onderwer
pen en tot een standpunt te komen. 
Aan het eind van de dag zal het 
Landelijk Bestuur de standpunten 
in principe ovememen en tot offici
eel JD-standpunt verheffen.
De opzet van de inloopdag is ver
nieuwend te noemen. Ieder JD-lid 
kan een actueel onderwerp aandra
gen om over te discussiëren, het 
liefst met bijbehorende documen
tatie, zoals krantenknipsels en der
gelijke. Rondom ieder onderwerp 
wordt een soort kraam gecreëerd,

waar mensen omheen kunnen ko
men staan om mee te praten. Zo 
ontstaat een soort doorlopende 
discussie, die op den duur tot een 
standpunt moet leiden. Ieder lid 
heeft de kans te sho p p en  langs de 
verschillende kramen. Saai zal het 
dus niet worden. Aan het eind van 
de dag vindt een plenaire discussie 
plaats, waarin alle standpunten aan 
bod komen.
Je begrijpt: op 22 mei moetje in 
Zwolle zijn. Waar? Dat is nog niet 
bekend bij het ter perse gaan van 
deze D em o. Bel dus even met het 
landelijk secretariaat, tel. 070- 
3858109.
(CB)

Songfestival

H et 'oude' LB telde tw ee doorgewinterde Songfestivalfanaten: Raymond  
van D oom  en Jos van der Wijst. N iet verwonderlijk dus dat Raym ond, toen 
hij op het congres het afscheidswoord richting jos mocht spreken, van deze 
gezamenlijke liefde gebruik maakte. Samen m et R u u d  van den Brink zong  
R aym ond live voor jos het w innende liedje van Teach In  u it de jaren '70 
D ing-a-dong. Laten we het er maar op houden dat het een belevenis was om 
er naar te luisteren. (CB)
(foto: Robin Paalvast)
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17 Het Groot Corruptie-simulatie- 
spel in Rotteradam. De Heuvel, 
20.00 uur. Info: Sjef Braakman, 
tel. 010-4122860.

18 Thema-avond Homosexualiteit, 
Leiden.

21-23 A SEED (Action for Solidarity, 
E quality , E nv ironm ent & 
Development)-conferentie: het 
A ndere E uropa-festival in 
Arnhem. Belangstellenden kun
nen contact opnemen met het JD- 
secretariaat.

22 Inloopdag te Zwolle. Info op JD- 
Secretariaat.

22 Deadline aanm elding Youth 
Event (3-7 juli) op het JD-secre- 
tariaat.

23 Politieke-Stromingencursus in 
Utrecht. Info: Michele Polspoel, 
030-311213.

24 Gezamenlijk politiek café JD, JS, 
CDJA, JOVD. Café Marktzicht, 
Breedstraat, Utrecht. 20.30 uur.

27 Bejaarden en Jonge Democraten 
in één zaaltje. Info: Pauline 
Ponsen, tel. 070-3652972.

27 ARV Zuid-Holland, Provincie
huis Den Haag.

JUNI

3 D ebatteerw estrijd JD-D66 in 
Hilversum. Info: Erik Boog, 035- 
830305.

5 Jaarthemadag "Nieuwe verkie
z in g en , n ieu w e keuzes". 
Belangstellenden kunnen contact 
opnemen met het JD-secretariaat.

6 Internationaal Forum (InFo) 6, 
deze activiteit staat in het teken 
van het jaarthema en zal wellicht 
geïntegreerd w orden met de 
jaarthemadag. Info JD-secreta
riaat.

9 "31" legt de concept-speeches van 
de N ederlandse  UNESCO- 
jongerenvertegenwoordiger en 
de VN-jongerenvertegenwoor- 
diger voor aan de lidorganisaties. 
Belangstellenden kunnen contact 
opnemen met het JD-secretariaat.

16 Thema-avond Utrecht City Pro
ject. Info bij Michele Polspoel, tel. 
030-311213.

25-2/O7 Seminar samen met de Duitse 
Ju n g D e m o k ra te n /Ju n g e  
Linke over Onderwijs. Het 
seminar wordt gehouden in 
Düsseldorf. Info bij Maartje 
te Hermepe, 085-455426.

27-3/07 Norges Unge Venstre orga
niseert een zomerkamp voor 
leden  van IFLRY-lid- 
organisaties. Belang-stellen- 
den kunnen contact opnemen 
met het JD-secretariaat.

JULI

3-7 Youth Event te Brussel. Ma
nifestatie georganiseerd door 
het Jeugdforum van de EG, 
met als doel vanuit de erva
ringen van jongeren be
staande activiteiten van de 
EG te evalueren.

9 'Amsterdam uit de kunst!'
Forum en feest in Jazzclub 
Parker's in Amsterdam. Info: 
Marco van Lierop, 020- 
6951096.

POLITIEK CAFÉ

Voor de regio's en afdelingen die niet vermeld 
zijn , word je  verzocht contact op te nemen 
m et een regiobestuurslid.

• Amsterdam - eerste maandag, 21.00 
uur, Café P96, Prinsengracht 96.
• Den Haag - derde dinsdag, 20.00 uur, 
Café Korzo, Prinsestraat 44.
• 't Gooi - Laatste zondag, 21.00 uur, 
Café Dudok, Hilversum.
• Groningen - tweede donderdag, 22.00 
uur, Café Paard van Troje, Kromme El
leboog.
• Leiden - tweede dinsdag, 21.00 uur, 
Café 't Keizertje, Kaiserstraat 4.
• N ijm egen - tweede woensdag, 17.00 
uur, Café de Fiets.
• Rotterdam - tweede maandag, 21.00 
uur, Café de Dijk.
• Twente - derde woensdag, 20.00 uur, 
Café de Beiaard, Hengelo.
• Utrecht - Eerste woensdag, 20.30 uur, 
Café de Kijker, Lange Jansstraat.
• Zoetermeer - eerste donderdag, 20.00 
uur, Café The Old Pall, stadshart 
Zoetermeer.

Telefoon

Voorzitter
Henriëtte de Vos 
Algemeen secretaris 
Sanne van Kamp 
Penningmeester 
Petter van Raalte 
Secretaris Politiek 
Remko van Oijen 
Secretaris Organisatie 
Mirjam van Dijk 
Internationaal Secretaris 
Suzanne Bakker 071-221728
Secretaris Scholing en Vorming 
Millicent Kruis 071-417508
Secretaris Ledenwerving en Materialen 
Wendy van der Lubbe 020-6103518
Secretaris Public Relations 
Henk Gossink 020-6715119
Hoofdredacteur Demo 
Christiaan Bonebakker 030-515020

Landelijk Secretariaat
Jan Spaans
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070-3858109
(ma.-do. van 9.00-17.00 uur)

BON

□ Ik word lid van de Jonge Democraten 
voor ƒ20,- per jaar
□ Ik wil graag een kennismakings- 
pakket*

Voornaam:

Achternaam:

Adres:

Postcode:

Woonplaats:

Telefoon:

Geboortedatum:

Handtekening:

* aankruisen wat van toepassing is

020 - 6715119

020-6423916

010-4843129

050-266708

03402-63038
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Markant
Mark van Barschot

Z o n d a g  25 a p r il 1993

In vele opzichten was deze dag een bijzon
dere. Een motie van wantrouwen tegen het 
gehele Landelijk Bestuur werd door een 
twee-derde meerderheid van de ALV aan
genomen. Voor vele mensen persoonlijk was 
dit een zwarte dag. Mensen die allen een 
deel van hun leven aan de JD hebben gege
ven, worden weggestuurd door de vereni
ging. Zoals de indiener van de motie, Henk 
Gossink, al betoogde, was de motie niet 
tegen individuele bestuursleden gericht, 
maar tegen het functioneren van het LB als 
geheel. Met andere woorden: alle indivi
duen op zichzelf hebben erg hun best ge
daan, maar het geheel is niet geslaagd voor 
de test. Omdat ik weet dat alle LB-leden er 
hard voor hebben gewerkt, wil ik hen per
soonlijk en ongetwijfeld ook namens 
een meerderheid van de vereniging 
danken voor hun energie, hun tijd 
en hun inzet voor de vereniging.

misschien vaker de discipline opbrengen 
om ons de vraag te stellen of we onze 
kwaadheid en frustratie niet beter tegen 
foute politieke ontwikkelingen dan tegen 
elkaar kunnen richten. Wat dacht u ervan 
om in groten getale gevolg te geven aan de 
oproep van Ruud van den Brink om in verzet 
te komen tegen de asociale bezuinigings
plannen op bijstand voor jongeren?

De gladde techniek van het kabinet om het 
land rijp te maken voor bezuinigingen was 
als vanouds. Regeren (lees: bezuinigen) is 
simpel. Je neemt een groep die je een tijdje 
hebt ontzien. Je stelt ze een aantal maanden 
in een kwaad daglicht. Beschuldig ze van 
aanstellerij (Brinkman over WAO'ers), lui
heid (Hillen, Brinkman, Lubbers en de rest 
van het CDA over jongeren) of criminaliteit

Ik hoop dat er niet teveel wordt 
teruggekeken naar persoonlijke 
achtergronden van dit drama. Het 
nieuwe bestuur, maar ook de rest 
van de JD, moet de blik voorwaarts 
richten. Toch moet een aantal les
sen uit het verleden worden getrok
ken. Toen ik kort na mijn aantreden 
als voorzitter in een interview in 
Demo werd gevraagd wat de JD 
kon leren van D66, was mijn ant
woord: bestuurlijke rust. In JD-be- 
sturen kunnen conflicten heel snel 
en heel hoog oplopen. Dit geldt 
overigens niet uitsluitend voor het 
LB, maar voor allerlei JD-besturen 
en -commissies.

JD'ers zijn jonge mensen met wei
nig ervaring die snel leren, maar 
ook snel het juiste perspectief uit 
het oog verliezen. JD'ers zijn vaak 
zo betrokken bij wat ze doen, dat 
het moeilijk is in een conflictsituatie 
een stap terug te doen en rustig na 
te denken. Als we dat van elkaar 
onderkennen en als we niet uit het 
oog verliezen dat we eikaars poli
tieke geestverwanten zijn en dat we 
elkaar nodig hebben, kunnen we

(Rottenberg, Kosto en de rest van de PvdA 
over illegalen). Hiermee creëer je een soort 
'w aar-rook-is-zal-wel-vuur-zijn'-klim aat 
waarin impopulaire maatregelen nèt wor
den geaccepteerd. Zoals u ziet in het voor
beeld, is het van belang te schuiven met de 
rollen van good en bad guys tussen de 
coalitiepartners. Dit om de klappen te sprei
den.

Ziehier het Oudhollandse bezuinigings- 
recept. Wordt het niet eens tijd dat wij ons 
gaan opwinden over politici die op zo'n 
manier manipuleren of een samenleving die 
zich daarvoor leent? Als de regering van 
zo'n rijk land als Nederland het klimaat 
schept waarin bittere armoede straks wordt 
geaccepteerd, heeft zij öf te weinig voeling 
met de samenleving om te weten wat haar 

maatregelen in de praktijk uitrich
ten, öf niet de beschaving die ver
eist is om te regeren.

Laten we onze blik naar buiten blij
ven richten en politiek relevante 
dingen doen. Er is zoveel om je 
druk over te maken, van Joegosla
vië, via nieuwe coalities in Neder
land tot een falend milieubeleid. 
En voor de mensen die per se de JD 
als stralend m iddelpunt van de 
wereld willen zien, heb ik ook een 
suggestie: denk eens na over de 
vraag hoe de JD de komende jaren

I de overgang moet maken van een 
regionaal georganiseerde naar een 
afdelingsgewijs georganiseerde 
club, en welke gevolgen dat heeft 
voor de organisatiestructuur.

Kortom, er zijn nog genoeg rede
nen voor de JD om vooral met poli
tiek bezig te blijven. Het nieuwe 
bestuur met Henriëtte als voorzit
ter (-ster?) kan met een schone lei 
beginnen en dat is goed. Boven
dien valt van al die vrouwen wel
licht wat minder haantjesgedrag te 
verwachten, hoewel vrouwen wel 
goed schijnen te zijn in het zgn. 
'katten'. Ik wens het nieuwe be
stuur erg veel succes en vooral be
stuurlijke rust en relativerings
vermogen toe.
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L e z e n  e n  K i j k e n I n h o u d

Enkele weken geleden ontmoette ik Aad 
Nuis tijdens de Aad Nuis-toer in Utrecht. 
Ik stelde me voor: 'Christiaan Bonebakker, 
hoofdredacteur van Demo'. 'A h/ zei Nuis, 
'en jij schrijft hem ook vol, hè?' Ik verkeer 
nog steeds in de veronderstelling dat Nuis 
het positief bedoelde. Hij léést Demo in 
ieder geval, en dat is al heel wat.
Ook deze D emo is, zeker voor mensen met 
grote internationale interesse, het lezen 
waard. Maar je kunt, als je daar de voor
keur aan geeft, ook gewoon naar het blad 
kijken. We hebben namelijk - beloofd is 
beloofd - de lay-out ingrijpend gewijzigd. 
De belangrijkste veranderingen behelzen 
een nieuwe kopletter (voor de fanatici: 
het is dezelfde letter als vroeger, 
AvantGarde, maar dan in kleinkapitalen) 
en intro's bij lange artikelen. Je kunt nu op 
basis van het intro bepalen of je een artikel 
de moeite van het lezen waard vindt of 
niet. Tegelijkertijd hebben we de leads, de 
vetgedrukte eerste alinea van ieder artikel, 
laten vervallen. Net als de Volkskrant een 
paar maanden geleden; we horen er dus 
weer helemaal bij.
Op één artikel wil ik hier nader ingaan: 
het interview met de Centrumdemocraat 
Vreeswijk. Hierbij zijn we niet over één 
nacht ijs gegaan. Het interview mocht 
onder geen voorwaarde een propaganda- 
praatje worden, hetgeen naar onze mening 
ook niet gebeurd is. We hebben het in
terview bewust wat onopvallend ge
plaatst. Vreeswijk groot op de voorpagina 
zou alleen maar het regelmatig opdui
kende misverstand JD-CD hebben kunnen 
aanzwengelen. De bedoeling van het in
terview was in eerste instantie de 
nieuwsgierigheid van JD'ers te bevredi
gen. Dat die nieuwsgierigheid bestaat, 
bleek uit de reactie van een oud- 
redactielid: 'Ik zou zelf nooit het initiatief 
voor zo 'n interview hebben genomen. 
Maar als ik de Demo in de bus krijg, is dat 
het eerste wat ik lees!'.
De Demo-redactie ging, op één redacteur 
na, akkoord met plaatsing van het artikel. 
Ook buiten de redactie hebben we het 
draagvlak gepeild. We zijn geen mensen 
tegengekomen die moeite met het inter
view hadden. Ook het Landelijk Bestuur 
staat unaniem achter de plaatsing.
Je kunt dus met een gerust hart aan het 
interview beginnen en lezen dat Vreeswijk 
D66 een redelijke partij vindt. Tja.
Tot na de zomer!

Christiaan Bonebakker
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Decadent snoepreisje of toch ook wel nuttig?

J D -BELEVINGEN IN SLOVENIË
In mei kwam het hoofd

bestuur van de Internatio
nal Federation of Liberal 

and Radical Youth (IFLRY) 
bijeen. Suzanne Bakker, 
Ingrid Souren, Frank van 
Krevel, Ron Hendriks en 

Barbara Naumann reisden 
naar het Sloveense Porto- 
roz om de JD tijdens deze 

‘executive meeting’ te ver
tegenwoordigen en deel te 

nemen aan een seminar.
Een verslag over mooie 

landschappen, de droeve 
geschiedenis van een 

verscheurd land, de eerste 
stapjes op weg naar het 

kapitalisme, verwennerijen 
in een driesterrenhotel en 
de verlokkingen van IFLRY.

En: een verdwaalde 
Filippijn in Portoroz.

Barbara Naumann

Na zo'n tien uur in de auto te hebben 
gezeten, komen we aan in Slovenië. Het is 
altijd prettig om in het land van bestem
ming te arriveren, maar het innig geluk
kige gezicht van Frank bij het overschrij
den van de grens behoeft extra uitleg: 
Franks grootouders komen uit Slovenië. 
Zodoende is dit voor hem een terugkeer 
naar zijn tweede vaderland. Enthousiast 
begint hij te vertellen over beroemde 
Sloveense musici en dichters die in hui
zen hebben gewoond of door landschap
pen zijn getrokken waarlangs onze route 
voert. Hij wijst ons op de schoonheid van 
het groene bergachtige landschap en ver
telt over de Sloveense geschiedenis.
Op 27 juni 1991 begon de oorlog in voor
malig Joegoslavië met de tiendaagse 
oorlog in Slovenië. Hoe kon het zover 
komen? Na de Eerste Wereldoorlog vie
len zowel het Oostenrijk-Hongaarse rijk 
als het Osmaanse rijk uiteen. In die tijd 
was er een streven naar vereniging van 
Slavische volkeren, het zogenaamde 
panslavisme. De Slovenen, Kroaten en 
Bosniërs wilden zich verenigen en een 
eigen staat vormen. Ook de Serven, 
Montenegrijnen en Macedoniërs waren 
van plan zich te verenigen, en wel in het 
Koninkrijk Servië. Het Westen was echter 
niet van plan om twee staten te erkennen. 
Zodoende werden de noordelijke 'repu
blieken' toegevoegd aan het Koninkrijk 
Servië. De eenwording ging dus vanaf het 
begin al niet van harte.

Na de Tweede Wereldoorlog en de no
dige grensverschuivingen die daarmee 
gepaard gingen, kwam Tito aan de macht. 
Tot 1948 voerde hij een stalinistisch be
wind. Daarna nam hij afstand van Mos
kou. Het leek helemaal niet zo slecht om 
met het Oosten te breken, opdat Joego
slavië zou worden beschouwd als een 
wig tussen Oost en West, met alle econo
mische voordelen van dien.

In 1974 werd een nieuwe grondwet in
gesteld. Er werden verschillende repu
blieken gevormd met ieder een eigen par
lement, regering en grondwet. Joegosla
vië kon vanaf dat moment worden be
schouwd als een federatie. De Joegosla- 
ven kregen een dubbel staatsburgerschap: 
van de federatie en van de republiek. Het 
bestuur van de federatie was in Servische 
handen. Daar Slovenië en ook Kroatië 
rijker waren dan de zuidelijke republie
ken, moesten zij hun winst afstaan. Een 
klein deel van de winst mochten zij hou
den, de rest ging naar de minder bedeelde 
gebieden. Veel controle op deze verde
ling was er niet. Ondanks de herverde
ling werd het verschil in welvaart tussen 
Noord- en Zuid-Joegoslavië steeds groter.

Na Tito's dood in 1981 begon de ster van 
Slobodan Milosovic te rijzen. Als partij
leider van Servië trok hij steeds meer 
macht naar zich toe. Het evenwicht in 
Joegoslavië probeerde hij te verstoren. 
Dat lukte. De Serven wilden meer centra
liseren, Slovenië en Kroatië wilden juist 
decentraliseren. De Zuidelijke republie
ken hadden belang bij de gelden die vanuit 
het Noorden binnenstromen; zij schaar
den zich daarom  min of meer aan 
Servische zijde.

In 1990 werden onderhandelingen ge
voerd over een douane-unie. Slovenië 
wilde namelijk wel een binding met de 
rest van Joegoslavië, maar alleen in de 
vorm van een douane-unie. Uiteindelijk 
besloot Slovenië dat zij zelfstandig wilde 
worden. Het Westen besloot echter op 26 
juni 1991 om Slovenië niet te erkennen. 
Servië nam haar kansen waar, en viel op 
27 juni Slovenië binnen. Waarom de oorlog 
slechts tien dagen duurde? Misschien 
omdat de soldaten die Slovenië binnen
vielen helemaal niet gemotiveerd waren 
en de Slovenen zelf wel. Misschien omdat 
het Servische excuus voor oorlog (voor
komen van de vorming van een nieuwO nze delegatie op de knieën om een JD-poster te maken (foto: Chito Gascon)
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vierde rijk) nogal ongeloofwaardig was. 
Misschien omdat Servië dacht dat Slovenië 
toch niet erkend zou worden, en dan dus 
nooit haar zelfstandigheid zou kunnen 
behouden. Misschien had Servië eigenlijk 
helemaal niet zoveel interesse in Slovenië; 
het is immers geen gebied waar veel 
Serviërs wonen.

Na de oorlog werd tijdens besprekingen 
tussen Slovenië en het Westen (Morato
rium) besloten dat de onafhankelijkheid 
van Slovenië voor drie maanden zou 
worden bevroren. De Slovenen gaven 
echter een andere uitleg aan de bespre
kingen; niet de onafhankelijkheid, maar 
de implementatie daarvan zou voorlopig 
worden bevroren. De EG dacht toen de 
problemen in Joegoslavië binnen drie 
maanden wel even op te lossen. Op 15 
januari 1992 werd Slovenië eindelijk er
kend door de EG.

Op zoek naar service

Terug naar het reisverslag. In Ljubljana 
aangekomen, gaan we eerst op zoek naar 
een bank. Zo'n reisje is leuk, maar het 
moet ook betaald worden (door onszelf; 
niet door de JD). Al gauw merkt vooral 
Frank op dat nog niet alle werknemers in 
Slovenië hebben begrepen dat je geld ver
dient door te werken en niet door je werk
tijd uit te zitten. Dus na geruime tijd te 
hebben gewacht op een bankbediende 
die eindelijk actie wil ondernemen, vindt 
Frank het genoeg. 'We gaan dit gedrag 
niet belonen!' En zo gaan we allemaal 
weer naar buiten. Het mooie Sloveense 
landschap, de beroemde musici en dich
ters, de vriendelijke Sloveense mensen 
vervullen Frank met trots, maar bij het 
aanschouwen van dit soort oneffenheden 
komt de schoolmeester in hem los. Als er 
geen service wordt verleend, dan krijgt 
men 'straf' en wordt er geen geld gewis
seld. Terwijl Frank nog op zoek is naar 
een bank die wel service verleent, en zo
doende nog twee a drie andere banken 
aandoet, drinkt de rest van de JD-delega- 
tie een glaasje fris op het terras.

Als we in Portoroz aankomen, blijkt dat er 
voor ons kamers zijn gereserveerd in een 
super-de-luxe drie-sterrenhotel aan zee, 
compleet met zwembad, tenniscourt, 
duikfaciliteiten, disco en personeel dat 
onze tassen naar de kamers vervoert. Het 
blijkt dat de MLD, de jongerenorganisatie 
in Slovenië, die ook lid is van IFLRY, 
gelieerd is aan de nu regerende partij. Zo 
is voor IFLRY-leden een korting bedongen 
op de prijs van het verblijf. Blijkbaar een 
apart soort mensen, die IFLRY-leden. Wat 
is IFLRY eigenlijk voor een organisatie? 
Waarom komen jongeren uit verschil
lende landen van de wereld bijeen?

Chito vertelt over zijn  organisatie 
(foto: Barbara N aum ann)

IFLRY

IFLRY in haar huidige structuur is in 1979 
ontstaan. Toen waren er zo'n 25 organi
saties lid, alle afkomstig uit vijftien 
Westeuropese landen. In het begin van de 
jaren '80 richtten de werkzaamheden van 
IFLRY zich voornamelijk op de Oost- 
Westverhoudingen. Echter in de loop der 
jaren sloten steeds meer organisaties 
buiten Europa zich aan en daarmee kreeg 
IFLRY een steeds bredere interesse.
Door de verschillende deelnemers aan de 
IFLRY-bijeenkomst worden heel wat re
denen gegeven voor hun aanwezigheid 
in Portoroz. Allereerst is het leuk om an
dere mensen te leren kennen en om oude 
bekenden weer terug te zien. Ook kan het 
leerzaam en nuttig zijn om nieuwe ideeën 
op te doen. In ons geval hingen die ideeën 
vooral samen met participatie van jon
geren in de politiek. Dit was namelijk het 
onderwerp van het seminar georganiseerd 
door IFLRY.

Natuurlijk is zo'n bijeenkomst een mooie 
gelegenheid om wat kennis op te doen 
over andere landen. Zo leer je situaties in 
andere landen beter begrijpen. Ook leer je 
door vergelijking met andere landen je 
eigen land beter kennen. Voor niet-Wes- 
terse landen waar men bezig is om een 
democratie op te bouwen, is het bovendien 
heel nuttig om te praten met mensen uit 
landen waar zo'n democratie al bestaat. 
Daarnaast kunnen ideeën worden opge
daan voor de eigen organisatie door te 
bekijken of andere oranisaties structureel 
beter georganiseerd zijn en of er activitei
ten georganiseerd worden die ook voor 
de eigen organisatie leuk en nuttig zijn.

Chito, de Filippijn

Iemand die de voordelen van het IFLRY- 
lidmaatschap volledig weet te benutten is 
Chito, een m odel-politiek-jongeren- 
participant uit de Filippijnen. Als voor
malig studentenleider, lid van de consti
tutionele commissie, vertegenwoordiger 
van de jeugd en voorzitter van de 
Filippijnse organisatie weet hij bovendien 
veel over zijn land te vertellen.
Het politieke leven in de Filippijnen grijpt 
diep in op zijn persoonlijk leven. Zo heeft 
hij zich aangesloten bij de Liberale Partij 
nadat Marcos oppositieleider Aquino, de 
echtgenoot van de huidige president 
Corazon Aquino, had vermoord. Als 
studentenleider vocht hij tegen Marcos; 
niet met wapens, maar middels het or
ganiseren van demonstraties, marsen en 
andere vreedzame middelen. Van 1964 
tot 1986 bleef Marcos aan de macht, daarna 
zwichtte hij voor de enorme druk. Zo 
hielp Chito in 1988 met het schrijven van 
de constitutie. Echter in 1989 werd een 
staatsgreep gepleegd door de militairen. 
Tijdens Marcos' bewind was het aantal 
militairen gegroeid van 45 duizend tot 
250 duizend. Bovendien werden aan deze 
militairen allerlei privileges verleend. 
Geen wonder dat zij na het aftreden van 
Marcos, en daarmee het wegvallen van 
de privileges, niet zo tevreden waren. 
Gelukkig kon ook deze staatsgreep wor
den bedwongen. Er w erd weer een 
burgerregering gevormd.
Hoewel de situatie in de Filippijnen op 
het moment vrij rustig is en Chito erover 
denkt om uit de politiek te stappen, blijft 
er volgens hem nog altijd een dreiging 
van een nieuwe staatsgreep. Als het zover 
mocht komen dan zal Chito zich zeker 
weer geroepen voelen om opnieuw de 
barricades op te gaan. Het is natuurlijk 
beter als het zover niet hoeft te komen. Er 
worden dan ook dialogen gevoerd met de 
militairen om ze respect bij te brengen 
voor mensenrechten. Er zijn in de Filip
pijnen zelfs discussies aan de gang om 
iedereen die tegen de staat heeft opge
treden amnestie te verlenen. De regering 
zou op deze manier een gebaar kunnen 
maken naar de militairen, om te laten zien 
dat zij in ieder geval vrede wil. Dat is 
misschien de enige manier om de mili
tairen van gedachten te doen veranderen. 
Bovendien: het leven gaat verder en een 
land kan het zich niet permitteren om 
eeuwig te blijven stilstaan bij wat ooit 
gebeurd is...
Het waren nogal diepgaande zaken waar 
we mee te maken kregen gedurende dit 
weekje IFLRY, en dat dan ook nog allemaal 
in het Engels. Nee, een snoepreisje was 
het niet. De week na de reis heb ik wel een 
’snoepweekje’ genomen, om bij te komen.

♦
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Op bezoek bij JD-Brabant

‘W e hebben weer geluk!’

M aud du Marchie Sarvaas

Mensen zitten in een kring. Glazen staan 
overal tussenin. Rode, paarse en gele 
schijnwerpers hebben een wonderlijke 
invloed op de slierten rook die uit het 
gezelschap opstijgen. Het is niet een of 
andere sessie of séance die zich afspeelt in 
dat zaaltje van de Tilburgse studenten
vereniging Plato. Het is gewoon JD-Bra
bant.

Het bestuur van de regio Brabant had 
besloten het Tilburgs drugsbeleid eens 
onder de loep de nemen. Dat is een onder
werp dat mensen aanspreekt. Op ver
schillende gebieden goed onderlegde 
mensen waren uitgenodigd om te spre
ken in een forum. Helaas had de pastoor

Tilburgse studenten hadden tentamens 
en bleven dus ook weg. Het zaaltje dreigde 
nogal leeg te blijven!
Gelukkig was daar opeens de redding: 
een invasie van leerlingen van de School 
voor Journalistiek. Verdriedubbeld werd 
het publiek. Voorzitter ad interim Lidwien 
van Langen merkte op dat ze het bij acti
viteiten vaker van dit soort toevalstref
fers moesten hebben. 'We hebben weer 
geluk!' Het groepje aankomende journa
listen installeerde zich en het forum kon 
beginnen.

Legalisering harddrugs

Om het onderwerp niet uit de lucht ge
grepen te doen lijken, was het drugs-

Bij de tafel v.l.n.r.: Jos van der W ijst, fan Kwantes en Hein M eys (foto: M are van den Broek)

van Perron Nul in Rotterdam het te druk, 
en zegde de spreekster dan de Jonge So
c ia lis te n  af w e g e n s  z ie k te . 
Gemeenteraadslid Jan Kwantes, de op de 
valreep geregelde opvanghuiscoördinator 
Hein Meys en ons aller Jos van der Wijst 
bleken echter genoeg van drugs, drugs
verslaafden en drugsbeleid af te weten.

Alle elementen waren aanwezig om pu
bliek te trekken. Behalve op nieuwe le
den, had men ook gehoopt op de komst 
van militante buurtbewoners uit wijken 
waar drugsoverlast zou zijn. Daar had het 
bestuur zelfs briefjes in de bussen gedaan 
over deze avond. Maar voor de bewoners 
was het weer kennelijk te mooi om hun 
fiets onder de vuile spuiten vandaan te 
trekken en naar Plato te rijden. De

standpunt uit het Paars Regeerakkoord 
tot uitgangspunt gemaakt. Na voorwoor
den van zowel secretaris Antoine Teurling 
als Lidwien van Langen begon Jos de 
verdediging van het Paars Regeerak
koord, althans wat betreft het drugs- 
standpunt. Jos pleitte voor internationale 
legalisering van soft- èn harddrugs en 
legde de nadruk op het recht van beschik
king over je eigen lichaam: je moet zelf 
kunnen bepalen wat je je lichaam aan
doet, zolang je de buitenwereld niet hin
dert. Jan Kwantes lichtte vooral het 
gedoogbeleid toe: ook in Tilburg mag 
veel, maar zodra de openbare orde ver
stoord wordt of men er misbruik van 
maakt, gaan strenge regels gelden. 
Coffeeshops worden bijvoorbeeld geslo
ten als ze harddrugs verkopen. Hein Meys

heeft in zijn werk veel te maken met ver
slaafden en wist vele vragen te beant
woorden over criminaliteit, verplicht af
kicken - helpt niet - en over de bewoners 
van het Sociaal Pension waar hij werkt: 
een soort huis voor terminale junkies.

Iedereen heeft natuurlijk al veel en vaak 
over drugsproblemen gehoord. Toch hoeft 
het geen afgezaagd onderwerp te zijn. Zo 
leidde de discussie tot de vraag of legalis
ering van harddrugs zoals beschreven in 
'Paars' via vermindering van het aantal 
criminele junks, het actuele probleem van 
het cellentekort zou doen verdwijnen. Ook 
Jos vond de avond informatief: 'Ik vond 
het erg leuk. Ik heb veel nieuwe dingen 
gehoord, en ik vind het altijd heel leuk om 
nieuwe dingen te horen!'

Brabantse gastvrijheid

Brabant wordt soms gezien als een min
der serieuze JD-regio. Het is waar dat er 
op de regiovergadering vóór het congres 
meer gelach klonk dan dat er diep op 
resolutie-bijzinnen werd ingegaan, zoals 
elders gebeurt. Maar zo informeel als het 
er op een Brabantse vergadering toegaat, 
zo geconcentreerd was iedereen nu. De 
leerlingen van de School voor Journalis
tiek moesten hun opdracht namelijk al de 
volgende ochtend inleveren.
Bij weinig afdelingen of regio's krijgen 
de forumgasten èn al het publiek con
sumpties aangeboden. Het bestuur nam 
zelfs, op initiatief van Antoine Teurling, 
op zich alle ingevulde Tk ben woedend'- 
kaartjes uit eigen kas te frankeren.
De gezellige sfeer, die er naar men zegt 
altijd is, maakt Brabant tot een gastvrije, 
plezierige JD-regio. Vorig jaar werd het 
Brabantse idee om op het congres ver
plicht gezellig te barbeeuën door het 
Landelijk Bestuur in de kiem gesmoord; 
het stelde een vegetarische onderzoeks
commissie in. Het heeft Brabant er niet 
van weerhouden zelf een zomerbarbecue 
te organiseren, samen met de carnivoren 
die de VUJO rijk is. Nieuwe leden zullen 
zich snel thuisvoelen. Nu moeten er al
leen nog wat meer komen...

♦

(ingezonden mededeling)

S te e k  de JE 
in e e n  

nieu™ jaSje
zie pagina ls t'ftn d e z e  Demo

J u l i  1993 5



D E M O  10 .4 IN T E R V IE W

CD'er Vreeswijk wil niet bij de vuilnisbak gezet worden

‘Je kunt in de politiek niet zwart- wit denken’

De Centrumdemocraten, 
moeten we ze negeren of 

gaan we de discussie aan? 
Het Utrechtse Stedelijk 

Gymnasium koos voor het 
laatste en nodigde het CD- 

raadsiid Wim Vreeswijk uit 
in een les maatschappij

leer. Demo was erbij en 
besloot evenals het gym
nasium de discussie met 

Vreeswijk aan te gaan. Een 
interview met een verguisd 

politicus die de media 
overal de schuld van geeft.

Denise Goethals 
en Christiaan Bonebakker

'Mijn grootouders komen uit Indonesië, 
maar ik ben in Nederland geboren. Vindt 
u mij nou een Nederlander of niet?', vraagt 
een jongen uit vijf gymnasium. 'Nou', 
antwoordt Wim Vreeswijk, 'je bent vrijw el 
Nederlander.' Voor de zoveelste keer is 
de klas in rep en roer. Zou die man dat 
nou echt menen? Na een uur als kleiduif 
te hebben gediend in een les maatschap
pijleer wil Vreeswijk wel een paar vragen 
beantwoorden voor Demo. Erg graag zelfs; 
hij heeft er een afspraak voor verzet.

Hoe vond u  de reacties van de scholieren op uw  
standpunten?
'Ik heb natuurlijk niet alle reacties van 
iedereen gehoord. Er zullen best mensen 
geweest zijn die het wèl met me eens zijn, 
maar die hoor je niet. Je kunt er vanuit 
gaan dat de mensen die reageren, nog niet 
gewend zijn aan ons program of nog niet 
inzien dat het anders moet in Nederland.'

Dus die draaien nog wel bij?
'Dat denk ik wel, ja.'

Wat is uw  m otivatie om voor een gym nasium 
klas te staan ?
'Nou, ik ben hiervoor gevraagd. Dat is op

zich heel interessant. Je leert jezelf te ver
dedigen en het is ook een stukje propa
ganda. Er blijft natuurlijk toch het nodige 
hangen. Er zijn mensen die dat waarde
ren.'

D enkt u  dat echt?
'Ja, maar die mensen kunnen zich niet 
uiten, want dan worden ze sociaal geïso
leerd en gestigmatiseerd.'

Dat geeft dus aan dat de cultuur hier op school 
d it soort standpunten niet toelaat.
'Nou, onverdraagzaam zijn ze dan hè? Je 
zou in een beschaafde wereld meer be
grip voor elkaar moeten hebben, ook voor 
een CD'er.'

Dus de CD wordt gediscrimineerd?
'Ja, ik voel me soms ook de witte neger 
van de gemeenteraad. Als ik een spreek- 
beurtje houd, loopt iedereen weg, terwijl 
het toch een fatsoenlijk verhaal is. Ik pro
beer het namelijk zo goed mogelijk te 
brengen, zodat het geen bot racisme is, 
maar een beetje doordacht en genuan
ceerd.'

Voelt u zich de paria van de politiek?
'In zekere mate wel, maar je wordt ge
sterkt door het feit dat je met een goeie 
zaak bezig bent. Doordat er een enorme 
druk is op de CD, zijn er heel weinig 
mensen die hun nek durven uit te steken. 
Je hebt zo'n idioot als ik, die durft het dan 
nog wel, maar ik ben een uitzondering. 
Want het is verschrikkelijk afzien, on

voorstelbaar. Mijn zaak lijdt er nog dage
lijks onder. Dankzij die democraten hier 
in Nederland.'

Begrijpt u dat m ensen u  als een racist zien ? 
'Ja, maar dat komt door de hersenspoe
ling die aan de gang is. Als je nou maar 
vaak genoeg de leugen vertelt via de krant, 
dan zet dat zich vast onder die schedel- 
tjes.'

M aar het ligt toch aan de CD zelf? A ls janmaat 
op de tv  over een w illekeurig onderwerp be
g in t te praten, w eet je  van tevoren dat hij bij 
m igranten u itkom t.
'Ja... ja... dat vind ik ook iets te eenzijdig. 
Hij zegt: de CD is gekozen vanwege het 
buitenlanders-item, dus dat moet je ook 
terug laten komen. Maar ik vind dat het er 
niet te dik op moet liggen, want dan trek 
je alleen maar de onvrede-stemmers aan. 
Terwijl we het ook moeten hebben van de 
middenklasse, van mensen met meer dan 
twee klassen mavo.'

U bent geschorst als C D -lid  omdat u een 
bedreiging zou  vormen voor janm aat. U  heeft 
daar beroep tegen aangetekend. Waarom w ilt 
u zo graag bij die club blijven?
'Omdat ik na twaalf jaar trouwe dienst 
niet zomaar van de ene op de andere dag 
bij de vuilnisbak gezet wil worden. Ik heb 
als pionier in 1981 te veel moeten afzien 
en te veel schade geleden. Bovendien is 
het volstrekte onzin dat ik Janmaat van de 
troon zou willen stoten. Statutair kan dat 
niet eens.'

Vreeswijk in de klas: 'je zou meer begrip voor elkaar moeten hebben, ook voor een C D 'er' 
(foto: Christiaan Bonebakker)

6 J u l i  1993



IN T E R V IE W D E M O  10 .4

K unt u  niet beter u w  eigen partij oprichten? 
'Nou, dat is natuurlijk een gigantische 
klus. Daar moet je een team voor hebben 
van bevlogen mensen die helemaal idolaat 
zijn. Die vonk moet dan overslaan naar 
buiten toe. Dat gebeurt niet van de ene op 
de andere dag.'

U  kiest dus voor de CD bij gebrek aan beter. 
'Uh... nou, er zijn nog wel uitwijk
mogelijkheden, maar het makkelijkste is 
gewoon bij de CD te blijven.'

U w ordt w eleens bestempeld als de Neder
landse Filip D ew inter.
'Jaah, dat maakt de pers ervan. Die pro
beert verdeeldheid te zaaien binnen de 
CD door mij te pluggen en Janmaat bela
chelijk te maken. Je moet natuurlijk op
passen dat je niet als joker gebruikt wordt. 
Dat is helaas gebeurd en daar pluk ik nu 
de wrange vruchten van.'

De campagne tegen de CD w erkt dus wel? 
Tot op zekere hoogte, want op een gege
ven moment roept die hetze ook weerzin 
op. De mensen krijgen er genoeg van.'

A ls andere partijen de discussie m et de CD  
zouden aangaan, zo u  de C D  daar dan van 
profiteren ?
'Dat ligt er aan. Je moet natuurlijk wel 
tegen die discussie opgewassen zijn.'

En is de CD dat?
'Zo'n Janmaat bijvoorbeeld, die vind ik 
wel glad genoeg. Er zouden veel meer 
Janmaatjes moeten komen. In positieve 
zin dan.'

Zou u niet liever een linkse idealist z ijn  dan 
een rechtse egoïst?
'Het heeft niets met rechts of links te 
maken. Wij spreken vanuit het centrum 
zowel linkse als rechtse kiezers aan.'

U geeft anders de indruk dat u  w einig moeite 
heeft m et de term  extreem-rechts.
'Dat maken de media ervan. Voordat je 
het weet gebruik je die term ook en dat is 
eigenlijk niet de bedoeling. Rechts of links, 
ik vind het altijd zo moeilijk om mensen 
in een vakje te schuiven. Men stigmatiseert 
zo gauw.'

M aar dat doet u toch ook? U  stigm atiseert 
buitenlanders.
'Er zijn ook goede buitenlanders. Er lopen 
hele knappe doktoren rond en wat mij 
betreft mogen die best blijven. Maar je 
heb ook van die gevallen die vanaf het 
begin af aan puur ballast zijn geweest en 
daar proberen we iets tegen te doen.'

Waarom horen w e de C entrum dem ocraten  
nooit over die 'goede buitenlanders'? Waarom  
laat de CD altijd  de negatieve kanten zien?

'Een klein percentage levert een positieve 
bijdrage aan de samenleving, maar dat 
wil niet zeggen dat die hele groep nou 
geweldig is. Je moet natuurlijk wel selec
tief blijven en niet met oogkleppen op
lopen. Omdat Gullit een goede voetballer 
is, hoeft nog niet het hele land vol te 
stromen met buitenlanders. Ik wil alleen 
zeggen dat we selectief moeten blijven en 
de realiteit moeten blijven zien.'

Dus u  bent niet stigmatiserend en wel realis
tisch?
'Ja, je kunt in de politiek niet zwart-wit 
denken. Als je iets bespreekbaar wilt ma
ken, dan zul je altijd water in de wijn 
moeten doen.'

'D66 heeft een groot aantal originele 
standpun tjes ' (foto: Christiaan Bonebakker)

De CD staat niet echt bekend als de meest 
genuanceerde partij.
'W e  staan bekend als vrij radicaal. Als we 
dat niet zouden zijn, zouden we ook niet 
gehoord worden en zo weer verdwijnen. 
Af en toe moet je daarom flink schreeu
wen.'

Een partij als D66 wordt toch redelijk gehoord 
zonder echt radicale standpunteti in te nemen. 
'Maar als Hans van Mierlo binnenkort 
vertrekt, stort die hele partij in elkaar, 
alhoewel het een redelijke partij is.'

Waarom vindt u  D66 een redelijke partij?
'Ik heb hun programma gelezen en een 
programmavergelijking gemaakt. Ik moet 
zeggen dat D66 een groot aantal originele 
standpuntjes heeft en dat vond ik toch 
wel aardig, maar niet radicaal.'

A ls makelaar en belastingadviseur doet u veel 
zaken m et allochtonen. W aarom komen die 
m ensen naar u  toe?
'De oudere Turken en Marokkanen zijn 
over het algemeen zeer conservatief en 
zeggen ook: Turkije voor de Turken en ze 
staan achter de Groot-Marokkaanse ge
dachte. Dus die hebben begrip voor onze 
standpunten. Maar de jonge Marokkanen 
zijn ontworteld aan hun ouders en staan 
heel wat kritischer tegenover mij. Zij val
len eigenlijk tussen wal en schip: ze zijn 
niet Marokkaans en niet Nederlands. Een 
hele moeilijke bevolkingsgroep, vind ik 
zelf.'

Hoe k u n t u die dan terugsturen ?
'Ja, dat is juist het probleem. Omdat ze 
tussen twee culturen verzeild zijn geraakt, 
is het heel moeilijk om ze weer te her- 
integreren in de thuislanden.'

Dan moet je ze  dus hier helpen.
'Ja, maar dat zal niet eenvoudig zijn, want 
dat gaat ten koste van de eigen bevolking. 
Dat leidt dan weer tot spanningen.'

U vind t dus dat jongeren die tussen de wal en 
het schip vallen, het land het best kunnen ver
laten.
'Op de lange duur wel, ja. Je zult toch tot 
een humane oplossing moeten komen.'

U vind t dat humaan?
'Nou, waar de mensen zich het meest thuis 
voelen...'

Dat is dus hier. M aar goed, stel: de doelstelling 
van de CD is bereikt. A lle  buitenlanders z ijn  
het land uit. W at is dan de volgende stap van 
de CD?
'Nou, alle buitenlanders ... Dat is ook weer 
een zwart-wit uitdrukking. Een tuin met 
alleen maar witte bloemen is ook geen 
tuin. Je mag best wel een klein beetje plu
riformiteit, afwijking in de samenleving 
hebben. Maar het moet natuurlijk wel ex
clusief blijven. Het aantal buitenlanders 
moet minder worden dan vijf procent. 
Maar dat zal erg moeilijk zijn.'

D us waar de CD voor staat is eigenlijk een 
illusie?
'Het zal waarschijnlijk nooit lukken. Je 
moet daar de politieke macht voor hebben 
en die hebben wij niet.'

M aar als het toch zover zo u  zijn , waar gaat de 
CD zich dan op richten?
'Dan hebben wij in wezen onze taak vol
bracht in Nederland en dan moeten we 
andere punten aansnijden. Als politieke 
partij zul je alert moeten inspelen op 
nieuwe ontwikkelingen in de samenleving. 
Er ontstaan dan nieuwe behoeften. Zoals 
milieuproblemen en weet ik veel wat.'

♦
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Vrijzinnig-democratie

I e d e r e e n  z e l f s t a n d i g ,

M A A R  N I E T  O N A F H A N K E L I J K

Paul Leenards

We leven in het post-moderne New 
Agetijdperk. Volgens het post-moder- 
nisme is er geen absolute Waarheid en is 
het zoeken daarnaar een zinloos tijdver
drijf. Elke waarheid is goed, zolang zij 
consistent en consequent is. Post-modem 
is het streven naar individuele zelfont
plooiing. Mondige burgers die voor hun 
overtuiging uitkomen, zonder te over
tuigen. Het gaat om de vorm en niet om 
de inhoud.
Ook al is er geen absolute Waarheid, er 
bestaat wel absolute onzin. We kunnen 
de waarheid niet bewijzen, evenmin het 
bestaan van God, maar we kunnen on
waarheid wel aan de kaak stellen. Een 
zinvol tijdverdrijf en de moeite waard. 
Mondige burgers kunnen een andere 
mening hebben en je moet iemand terecht 
in zijn waarde laten, maar je mag toch wel 
proberen iemand van zijn ongelijk te 
overtuigen?
Het is waar dat vrijzinnig-democraten 
uitgaan van de eigen vrije wil van mensen. 
Maar vrijzinnig-democraten zien ook wel 
in dat er vele omstandigheden zijn waarin 
ieders vrije wil wordt beperkt. Laten we 
niet doen alsof ieder individu geheel on
afhankelijk is van de eigen capaciteiten, 
van de invloed van zijn omgeving en van 
de beperkingen die hem worden opge
legd. Vrijzinnig-democraten zijn liberaal 
genoeg om de individualiteit van de mens 
te erkennen, maar slim genoeg om de 
buiten de mens liggende factoren niet te 
onderschatten.
Het kost altijd weer moeite om het mi
nieme verschil tussen zelfstandigheid en 
onafhankelijkheid uit te leggen. Een 
voorbeeld: De JD is niet onafhankelijk 
van D66, maar is zelfstandig in het voeren 
van een eigen koers. Dat geldt ook voor 
mensen: wij zijn zelfstandig, hebben een 
eigen levensdoel, maar we zijn onderling 
afhankelijk. Zelfstandig beslissingen ne
men is niet altijd gemakkelijk. Er zijn ge
vallen waarin een beslissing afhangt van 
anderen of waarbij je hulp van anderen 
kunt gebruiken. Het benadrukken van 
onafhankelijkheid heeft dan een averechts 
effect. Alsof je niet uit eigen beweging een 
deel van je onafhankelijkheid mag opge
ven.
Je kan alleen maar kiezen als jij je ervan 
bewust bent dat je een keuze hebt. Een

probleem kan je pas oplossen als je het als 
een probleem ervaart. Wanneer het re
gent en je zit binnen een artikel te schrij
ven, is het regenen geen probleem. Zodra 
je buiten komt om het artikel te posten 
word je pas nat. Dat kan vervelend zijn, 
maar een paraplu doet wonderen. Geen 
paraplu hebben is echt een probleem: je 
wordt niet zomaar nat, je wordt onnodig 
nat. Het maken van een keuze vraagt om 
een goede afweging van de mogelijkhe
den. Hiervoor is kennis vereist, maar ook 
een adequate inschatting van je eigen ca
paciteiten. Geeft mijn TV niet meer thuis, 
zelfs niet als ik de stekker in het stopcontact 
gestoken heb, dan moet ik er een expert 
bij halen.
Het kennen van je eigen mogelijkheden 
en beperkingen vergroot de eigen zelf
standigheid. Het streven naar een zo groot 
mogelijke zelfstandigheid van mensen is 
één van de uitgangspunten van de vrij
zinnig-democratie. Plomp gezegd hebben 
vrijzinnig-democraten tot taak mensen 
bewust te maken van de eigen mogelijk
heden en beperkingen, zodat ze zelfstan
dig hun leven kunnen bepalen. Zelfstan
dig, binnen de marges van menselijk en 
wenselijk gedrag. Deze marges staan open 
voor discussie, wat we dan ook niet 
moeten nalaten.
De grenzen van wenselijk gedrag worden 
doorgaans vastgelegd in regels en wetten. 
Iedere (deel-)samenleving heeft zijn eigen 
regels en wetten; of je nu praat over de 
Nederlandse bevolking, een willekeurig 
bedrijf of de JD. Regels en wetten zij af
spraken die door iedereen die bij een (deel- 
Jsamenleving wil horen moeten worden 
nagekomen. Toch heb je het recht af
spraken ter discussie te stellen. Een groep 
kan geen normen opleggen omdat het nu 
eenmaal traditie is, zonder aan haar 
deelnemers om bevestiging te vragen. Pas 
wanneer je het nut van een regel inziet, 
zul je je er echt aan houden. Regels en 
wetten moeten dus niet worden opgelegd. 
Mensen moeten van het nut ervan worden 
overtuigd. Dat is dus niet post-modern, 
maar daarom niet minder waar. 
Vrijzinnig-democraten erkennen onge
lijkheid tussen mensen. Ik kan mensen 
niet indelen op eigenschappen, in hokjes 
stoppen, en daar waarde aan hechten. 
Omdat mensen doorgaans meer dan één

Welles. Nietes. Kort samen
gevat is dit de huidige 

discussie over vrijzinnig- 
democratie in de JD. Het 

gaat goed met Nederland 
als nog enkel wordt gedis

cussieerd over etiketjes. 
Maar er valt nog genoeg te 

verbeteren. Wat verbeterd 
moet worden en waar je 
naar toe werkt, hangt af 

van je visie. Paul Leenards 
en Henk Gossink geven 

beide hun visie op de vrij- 
zinnig-democratische 

ideologie.

eigenschap hebben, is elke indeling naar 
eigenschap onzinnig. Dat wil niet zeggen 
dat iedereen voor mij persoonlijk even
veel betekent. Maar iedereen is uniek en 
heeft capaciteiten, bekend of onbekend, 
die hem of haar waardevol maken.
In dat opzicht moet het idee van gelijk
waardigheid ook worden gezien. Vrij
zinnig-democraten streven naar gelijk
waardigheid in de zin dat iedereen zelf
standig moet kunnen zijn. Het betekent 
ook dat mensen die (nog) niet zo ver zijn, 
ook alle steun krijgen die op te brengen 
valt: solidariteit, zowel met de mensen in 
je eigen omgeving, van wie je mede-af- 
hankelijk bent, als met mensen verder 
weg in de tijd (de toekomstige generaties) 
en in de ruimte (bv. de Derde Wereld). De 
erkenning van ongelijkheid en het stre
ven naar eigen zelfstandigheid voor ie
dereen hebben nogal verstrekkende ge
volgen.
Het aanpassen van het zweverige begin
sel 'De JD streeft naar een maximale in
dividuele zelfontplooiing van alle men
sen' in het beginsel 'De JD streeft naar een 
zo groot mogelijke zelfstandigheid van 
alle mensen' is in mijn ogen zeer gewenst. 
Het is duidelijker, concreter en meer to 
the (politieke) point. Het scheppen van 
voorwaarden en het stimuleren van mo
gelijkheden voor mensen, zodat ze zelf
standig hun eigen beslissingen kunnen 
nemen, is een taak van de politiek. Of 
mensen zich willen ontplooien, is hun 
zaak. Maar als z e  dat willen, dan moet het 
wel mogelijk zijn.

♦
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Vrijzinnig-democratie

V r i j h e i d ,  G e l i j k h e i d  

o f  T r e n d y ?

Henk Gossink

Bij een debat over vrijzinnig-democratie, 
is het belangrijk om te bedenken wat je 
onder ideologie verstaat. Tot nu toe zie ik 
dit in discussies over vrijzinnig-democra
tie veel te weinig. Dit is begrijpelijk, want 
lastig, maar het is wel verwijtbaar. Immers, 
wie nalaat te bepalen waar hij of zij het 
over heeft, geeft ook de pretentie op om 
het ergens over te hebben. Om die reden 
wilde ik een zeer bescheiden poging wa
gen.

Voor mij is een ideologie een samenhan
gend geheel van goed onderbouwde ge
voeligheid met betrekking tot de samen
leving. Zoals liberalen zich gevoelig tonen 
voor vrijheid, tonen socialisten zich ont
vankelijk voor gelijkheid en democraten 
voor de kans voor iedereen om mee te 
kunnen praten en beslissen over het pu
blieke domein.
Deze gevoeligheid ontstaat nooit toeval
lig. Zo gaven liberalen invulling aan het 
begrip vrijheid als reactie op 'absoluut 
heersende' vorsten. Dit verklaart waarom 
klassieke liberalen zich in eerste instantie 
beperkten tot vrijheid van overheids
dwang (zogenaamde negatieve vrijheid). 
Onderdrukking van arbeiders door kapi
taalkrachtigen bracht het socialisme ertoe 
invulling te geven aan het begrip gelijk
heid. Omdat de ongelijkheid vooral zo 
schrijnend was tussen zij die geld hadden 
en zij die alleen hun lichaam konden in
zetten om te overleven, beperkte het be
grip gelijkheid zich in eerste instantie tot 
gelijkheid van kapitaal (zogenaamde 
materiële gelijkheid).
Het is boeiend om te zien hoe die begrip
pen zich in de verschillende stromingen 
een bepalende plaats weten te verwer
ven. Ook nieuwe maatschappelijke ver
wikkelingen worden benaderd vanuit 
hetzelfde begrippen-apparaat. De relatie 
tussen milieu en vrijheid of gelijkheid is 
zeer problematisch. Toch houden de PvdA 
en de W D  vast aan hun oude gevoelig
heden. Voor nieuwe vraagstukken is geen 
duidelijke plaats in de traditie die zij in 
debatten hebben opgebouwd. De ideolo
gie sluit zich als het ware voor nieuwe 
maatschappelijke ontwikkelingen. Deze 
geslotenheid is er mede debet aan dat 
nieuwe discussies als medische ethiek en 
milieu zich slechts met veel moeite en

altijd door toedoen van niet-ideologisch 
georiënteerde organisaties een plaats 
kunnen verwerven op de politieke agenda. 
En, als dat al gebeurt, dan is die plaats 
zeer onzeker. Zowel D66 als de Jonge 
Democraten ageren tegen deze gesloten
heid. Een open ideologie, waarin plaats is 
of gemaakt kan worden voor nieuwe ge
voeligheden, is hiervoor een redelijk al
ternatief.

Staan Democraten dan in geen enkele 
traditie? Die conclusie lijkt mij (nog) niet 
gerechtvaardigd. Kijken we bijvoorbeeld 
naar het begrip vrijheid, dan zien we dat 
de JD daar wel degelijk aan hecht. De 
oude beperking wijzen wij echter af. Het 
Klein Orkest heeft die afwijzing eens als 
volgt verwoord:
'M aar w at is non die vrijheid zonder huis, 
zonder baan. Zoveel Turken in Kreuzberg, die 
amper kunnen bestaan. Goed; je  mag demon
streren, maar m et je  rug tegen de m u u r en 
alleen als je  geld hebt, is de vrijheid niet duur.'

De verontwaardiging die doorklinkt in 
dit nummer, was ruim honderdvijftig jaar 
geleden wijd verbreid toen in Groot- 
Brittannië een Koninklijke Commissie 
rapporteerde over de wantoestanden in 
de kolenmijnen: kinderarbeid, mensen die 
zich letterlijk dood werkten en stoflongen 
op je twaalfde. Het leidde bij de liberaal 
J.S. Mill tot de conclusie dat dwang ken
nelijk niet alleen van de overheid afkom
stig was, maar dat ook particulieren elkaar 
konden dwingen. Vrijheid van dwang 
stelt bovendien niets voor als je geen 
werkelijke keuzevrijheid hebt, vanwege 
bijvoorbeeld je financiële situatie. Deze 
verbreding van het begrip vrijheid verbrak 
de veronderstelde relatie hoe kleiner de 
overheid, hoe groter de vrijheid.

J.S. Mill was daarmee, voor een Brit, erg 
vooruitstrevend. Op het continent begreep 
men echter al anderhalve eeuw dat vrij
heid en gelijkheid met elkaar verbonden 
zijn. J.J. Rousseau verwoordde deze relatie 
reeds in de volgende heldere norm:
'In ieder geval moet het zo z ijn  dat geen enkele 
burger zo rijk is dat hij een ander kan kopen en 
geen enkele zo arm dat hij gedwongen wordt 
zichze lf te verkopen.'
Daar liet Rousseau het niet bij. Hij ging

ook op zoek naar bronnen van ongelijk
heid. In een mooi voorbeeld gaf hij een 
van die bronnen weer:
'A ls een reus en een dwerg samen een landweg 
oplopen, wordt het verschil tussen de twee per 
stap groter.'

Het is aan de politiek een oplossing voor 
het probleem van de dwerg te formuleren. 
Pragmatische democraten hebben daar 
vast geen probleem mee. Geef die dwerg 
een fiets, of een auto. Dat is nou jammer, 
zo'n goede oplossing en gelijk weer een 
probleem. Geven we de dwerg nu een 
fiets of de auto? Ons aller milieubewustzijn 
biedt uitkomst: de fiets, de fiets!
De dwerg, die liever een auto had gehad, 
vraagt ons vervolgens deze keuze te ba
seren op onze ideologie. Zijn goed recht 
natuurlijk, want wij ontnemen hem een 
keuzemogelijkheid. 'Wat wordt het so- 
ciaal-liberalen, vrijheid of gelijkheid?', zo 
sart de dwerg. Nou, eigenlijk geen van 
beiden natuurlijk. Immers, we kiezen voor 
de fiets vanwege het milieu.

Onze zorg voor het milieu is kennelijk een 
beginsel voor politiek handelen. We 
kunnen daar heel ingewikkeld over doen, 
door, middels allerlei constructies, het 
alsnog onder een van de twee begrippen 
te stellen, maar daarmee is een goed 
milieubesef niet geholpen. Het goede van 
de JD is juist dat we bereid zijn onze 
waarden ter discussie te stellen, en, naar 
aanleiding van nieuwe maatschappelijke 
ontwikkelingen, 'nieuwe gevoeligheden' 
op te nemen in onze ideologie. Daarmee 
is niet gezegd dat we geen affiniteit heb
ben met zowel de liberale als de sociaal
democratische traditie. Die affiniteit kan 
echter nooit het belangrijkste kenmerk 
van vrijzinnig-democratie zijn. De kracht 
van democraten is juist onze ontvanke
lijkheid voor nieuwe politieke vraagstuk
ken.

In het spotje van de JD in de zendtijd voor 
politieke partijen kwam telkens de slogan 
open your m ind, vergezeld van een strakke 
house-beat terug. 'Wel erg trendy', was 
het oordeel van veel jonge democraten. 
Nadenkend over gelijkheid, vrijheid en 
de open ideologie van de JD, vind ik het 
echter nog niet eens zo slecht gevonden.

♦

(ingezonden mededeling)

G E ^ O C H l :
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D E M O  10 .4 O P IN IE

Pragmatisme en positieve discriminatie

O  W A T  I S  H E T  T O C H  F I J N  

O M  L E S B I S C H E  N E G E R I N  T E  Z I J N

___  ___  Adrie van der Luijt_______________

Yill Georges noemt in Demo 10.3 Pim 
Fortuyn conservatief, omdat hij positieve 
discriminatie een verkeerd instrument 
vindt. Is 'conservatief' hier synoniem voor 
'achterlijk', 'bekrompen', 'kortzichtig'? 
Als mannelijke secretaresse kijk ik er zelf 
heel anders tegenaan.
In ons land is één op de tweehonderd 
secretaresses een man (0,5%). Zelf werk ik 
sinds enkele jaren als directiesecretaressse 
via uitzendburo's. Veel uitzendburo's 
kondigen aan dat alle functies 'M/V' zijn, 
maar zoeken tegelijkertijd 'stoere knullen 
voor het magazijn' en een 'pittige tante 
voor het secretariaat'. Mag het ook een 
'pittige oom' zijn? Nee dus, de meeste 
bedrijven benadrukken dat 'gezien de 
samenstelling van ons team...', 'met het 
oog op onze klanten...' de voorkeur uit
gaat naar een leuk jong ding in een man
telpakje. Bij één van de gespecialiseerde 
buro's waarvoor ik werk werd specifiek 
gevraagd om 'een zwartje, want die zijn 
zo gedienstig'.
Na telkens opnieuw je neus te hebben 
gestoten, vraag je je af waar een Wet Ge
lijke Behandeling eigenlijk voor dient. 
Immers, ik word als secretaresse ('secre
taris' is een academische en vaak bestuur
lijke functie) op mijn geslacht gediscrimi
neerd. Echter, vrouwen en allochtonen 
vormen formele doelgroepen op de ar
beidsmarkt. Een bedrijf mag daarom een 
voorkeur uitspreken voor een of meer 
van die groepen. Dat 99,5% van alle 
secretaresses al vrouw is, doet daar niets 
aan af. In mijn ogen wordt 'positieve' 
discriminatie hier op een perverse manier 
gebruikt om een bestaande situatie te be
vestigen. Mannen komen er niet tussen, 
als secretaresse, en een flinke dosis sek
sisme is daaraan niet vreemd. Ik maak me 
sterk dat deze situatie alleen onder 
secretaresses voorkomt.
De secretaressebranche is een vrouwen
branche. Daarom krijg ik standaard voor
gedrukte uitnodigingen, gericht aan ’U, 
mevrouw Van der Luijt’, voor vakdagen 
vol make-up-tips en modeshows. Daarom 
kijk ik ook niet meer gek op als een beller 
me verbaasd toebijt: 'Ik zou doorverbon
den worden met de secretaresse'. 'Daar 
spreekt u mee’. Eén reactie: 'Ach ja, dat 
kan allemaal tegenwoordig, hè?'. Tja, ze 
vinden wat uit, vandaag de dag. Zelfs de 
media melden, altijd in voor iets exotisch, 
weten me regelmatig te vinden. Vooral de

combinatie vrouwelijke manager met een 
mannelijke secretaresse is daarbij favoriet. 
'En hoe hebben je ouders erop gereageerd?' 
Vrienden en kennissen reageren vaak la
cherig of laatdunkend, totdat je over het 
salaris begint. Een goed salaris is blijkbaar 
een teken van mannelijke potentie.
In de secretaressebranche worden man
nen veelal gezien als snelle carrièremakers: 
via het secretariaat het bedrijf leren ken
nen en dan doorschuiven naar het mana
gement of de automatisering. De hoofd
redactrice van Secretaresse Magazine 
noemt haar vakblad een 'vrouwenblad' 
en weigert botweg voortaan rekening te 
houden met mannelijke collega's, door 
haar keer op keer beschreven als Trojaanse 
paarden. Niet ontkent kan worden, dat in 
andere sectoren (bijvoorbeeld de verple
ging) mannen sneller promotie blijken te 
maken. Hierbij spelen echter ook andere 
zaken een rol, zoals de beschikbaarheid 
voor overwerk bij ouderschap. Bij solli
citatiegesprekken word je als mannelijke 
kandidaat vaak heel argwanend gevraagd 
wat je eigenlijke ambities zijn. Ook word 
je soms aarzelend gevraagd of je er 'als 
man' moeite mee hebt koffie rond te 
moeten brengen bij besprekingen (doe ik 
thuis ook als er visite is) en of je er wel 
tegen kunt in een ondergeschikte functie 
te werken ('ondersteunend' is iets anders 
dan 'ondergeschikt', het geeft goed aan 
hoe een baas tegen zijn secretaresse aan
kijkt).
Je kent wel de advertenties: 'vrouwen en 
allochtone medemensen worden met 
name opgeroepen te solliciteren'; de ge
meente Leiden maakte hiervan: 'De ge
meente Leiden voert een aktief perso
neelsbeleid gericht op vrouwen en 
allochtonen. Personen die menen tot deze 
doelgroepen te behoren, worden met 
name verzocht te reageren.' Ik denk dat ik 
een negerin ben, maar zeker weten doe ik 
het niet.
Mijn uitzendbaan bij het Stedelijk Mu
seum in Leiden kon niet worden omgezet 
in een vast dienstverband, omdat ik een 
man ben. De gemeente Leiden neemt 
brieven van mannen niet in behandeling 
bij sollicitaties. Als je geen lesbische nege
rin hebt kunnen vinden voor de vacature, 
dan heb je gewoon niet goed gezocht en 
zou je volgend jaar best eens minder 
subsidie kunnen krijgen. Deze idioterie 
heeft ertoe geleid, dat op het stadhuis de

'zachte' sectoren (Welzijn etc.) voor 99% 
door vrouwen worden bezet, terwijl op 
de 'serieuze' afdelingen (Financiën, 
Volkshuisvesting) datzelfde percentage 
mannen aanwezig blijft, simpelweg om
dat er echt geen geschikte vrouwelijke 
kandidaten te vinden waren. Opnieuw 
leidt 'positieve' discriminatie hier tot een 
handhaving en zelfs versterking van de 
bestaande, ongewenste situatie. Hoezo 
'conservatief'?
Niemand kan ontkennen, dat vrouwen 
een achterstand hebben op de arbeids
markt. Uit onderzoek van ondermeer de 
Loontechnische Dienst van het Ministerie 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid is 
echter gebleken, dat verschillen lang niet 
altijd een direct gevolg zijn van het ver
schil in geslacht. Wel komt het voor dat 
een op zich sekseneutrale factor, zoals 
deeltijdwerk, ongemakkentoeslagen en 
werktijdentoeslag, beloningsverschillen 
tot gevolg heeft. Dit indirecte onderscheid 
is meestal in het nadeel van vrouwen. 
Ook de beschikbaarheid van kinderop
vang en deeltijdbanen speelt een belang
rijke rol in de relatie vrouw en werk, net 
als de tweeverdienersregelingen, waar
door het voor veel vrouwen onaantrekke
lijk wordt een (deeltijd)baan te zoeken. 
Uit de onderzoeken blijkt verder dat ver
reweg de meeste verschillen in beloning 
tussen mannen en vrouwen zijn toe te 
schrijven aan verschillen in functiejaren, 
dienstjaren, leeftijd en de wijze van func
tioneren van de werknemers. Omdat voor 
deze factoren een objectieve rechtvaardi
ging is aan te voeren, leveren ze geen 
strijdigheid op met de gelijke-behande- 
lingswetgeving.
Progressie is goed, pragmatisme is beter. 
Diverse politiekorpsen werven specifiek 
onder allochtonen en homoseksuelen, 
omdat deze groepen aanwijsbaar bijdra
gen aan het functioneren van de organisa
tie. Het blindelings hanteren van een in
strum ent als positieve discriminatie 
draagt echter lang niet in alle gevallen bij 
tot het bereiken van het doel, bijvoor
beeld een geëmancipeerde arbeidsmarkt 
waarin gelet wordt op capaciteiten en niet 
op geslacht. Soms bevestigt het bestaande 
misstanden en vaak worden via een der
gelijk personeelsbeleid aangenomen 
collega's met argwaan bekeken. Het is 
daarom te gemakkelijk om tegenstanders 
van positieve discriminatie als 'conserva
tief' te bestempelen.
Zouden al die (JD-)vrouwen, die de mond 
vol hebben van 'positieve' discriminatie 
ook maar een moment naar de praktijk 
hebben gekeken? Ach, wat doet het er ook 
toe; het staat wel zo charmant, als een 
vrouw niet helemaal weet waar ze het 
over heeft. Toch?

♦
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BIJJLVAL
G.A, van der List en P.G.C. van Schle

V a n  T h o r b e c k e  t o t  T e l d e r s

Hoofdpersonen uit de geschiedenis van het 
Nederlandse liberalisme vóór 1940

'Van Thorbecke tot Telders’ is een bundel biografische essays over 
tien voormannen uit de vooroorlogse liberale beweging, die 
eerder dit jaar onder auspiciën van de Teldersstichting, het 
wetenschappelijk bureau van de W D , uitkwam.
De portretten worden ingeleid door een kort overzicht van de 
liberale geschiedenis tot aan de oorlog. Een inleiding die in elk 
geval discutabel is. Niet alleen omdat deze niet aansluit bij de 
profielschetsen en daardoor al tekort schiet, ook omdat de 
auteurs van W D -huize wederom proberen de scheiding der 
vrijzinnige geesten in 1901 te bagatelliseren. Dat jaar werd de 
Vrijzinnig-Democratische Bond opgericht, een tehuis voor 
radicaal-democraten en sociaal-liberalen die zich in de grote 
Liberale Unie niet meer konden vinden. De Liberale Unie heeft 
zich nog een tijd voortgesleept en zich staande weten te houden 
tussen de conservatieven en de progressieven, voordat zij met 
de rechts-liberalen fuseerde tot de Liberale StaatsPartij de 
Vrijheidsbond. De leden van deze partij zijn na de oorlog verder 
gegaan in de Partij van de Vrijheid, de voorloper van de in 1948 
opgerichte W D . Het is waar dat enkele leden van de VDB onder 
aanvoering van Oud de overstap maakten naar de W D  en dat 
deze Oud tot 1963 de partij strak leidde. Het wil nog niet zeggen 
dat de W D  dus de rechtmatige erfgenaam is van de VDB en dat 
in de W D  de scheiding van 1901 teniet is gedaan; iets dat de 
W D  nog steeds probeert te beweren. De overgrote meerderheid 
van de VDB is meegegaan met de fusie van deze partij in de 
Partij van de Arbeid, waarmee de PvdA in elk geval formeel de 
erfgenaam is van de VDB. Mocht er een partij zijn die op 
inhoudelijke gronden zichzelf als erfgenaam mag betitelen, dan 
komt D66 het meest in aanmerking.
De auteurs proberen de VDB tot voorland van de VVD te 
maken. Niet alleen in hun krampachtige geschiedschrijving, 
maar ook door de keuze van de hoofdpersonen. Het is opmer
kelijk dat alleen Telders is opgenomen en dat andere voorman
nen van de LSP of haar voorgangers, zoals Dresselhuys, worden 
genegeerd. Wel worden links-liberalen en vrijzinnig-democraten 
als Marchant, Treub, Tak van Poortvliet en Goeman Borgesius 
opgenomen; voormannen die eerder aan de portrettengalerij 
van D66 mogen worden toegevoegd. Het is toch zielig voor de 
W D  om te weten dat Marchant zichzelf nooit heeft gezien als 
liberaal, maar als democraat. Reeds in die tijd betekende liberaal 
conservatief. En wat te denken van Treub die de liberale partij 
typeerde als 'een oude jongejuffrouw, in wie, hoe lang je haar 
ook aaide, geen leven meer was te krijgen'.
Het boek zelf is overigens zeer de moeite waard. Veel ideeën uit 
die tijd zijn nog steeds actueel en zullen door (jonge) democraten 
zeker herkend en onderschreven worden. Het kan geen kwaad, 
ook niet voor D66, om je af en toe eens te bezinnen en terug te 
keren naar je roots. Van lezen word je wijzer, schijnt.

Paul Leenards

BI](L)VAL is de boekenrubriek van Demo. In deze rubriek worden 
boeken door de redactie gerecenseerd.
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R I K C O S i

r n
R e c h t s g e d r a g e n  s t r o p d a s

'Ook voor liberalen verdienen de bijbel en het christelijke geloof een wat 
serieuzere benadering! Schoolbesturen kunnen van m ening z ijn  dat een 
al te aktieve confrontatie m et hom oseksualiteit leerlingen aan het 
twijfelen kan brengen over hun eigeyi seksuele geaardheid. Deze twijfel 
vorm t voor sommigen reeds voldoende reden om homoseksuele provo
caties tegen te gaan. Bovendien kan het resulteren in een toename van 
het aantal homoseksuele gedragingen, hetgeen in  strijd  is m et de bijbel 
- en niet alleen daarmee.'
Een citaat uit het blad van de SGP, zou je denken. Niets is minder 
waar: het is afkomstig uit de laatste Driemaster, het ledenorgaan 
van de JOVD. Het was geen per ongeluk geplaatste brief van een 
rechts-extremistische zonderling, maar van Driemaster-eind- 
redacteur Folkert Bolkestein - het zal je kind maar wezen. 
Tegenstellingen tussen zeer rechtse en meer liberaal denkende 
JOVD'ers behoren tot de traditie van de JOVD. Er is een segment 
van corpsballen in driedelig donkerblauw met stropdas, dat 
veelvuldig zuipt en rechtse plattitudes uitkraamt, in politiek niet 
geïnteresseerd is en tot voor kort gelukkig zelden functies van 
enig gewicht bekleedde. Het andere segment is dat van de 
denkende liberalen. Zij kleden zich sjofeler en uiten redelijke en 
bij vlagen progressieve standpunten. Ook bevolken zij door
gaans het Hoofdbestuur van de JOVD.
Dat laatste segment is nog niet verdwenen, maar de spoeling 
wordt merkbaar dun bij onze rechterbuurman. Intellectuele 
jongeren van nu voelen zich meer aangetrokken tot JD en D66. 
Maar de bekakte pa uit Blaricum leent zijn zoontje nog altijd zijn 
BMW en behangt zijn dochtertje nog altijd met shawltjes en 
parelkettinkjes om te kijken of er in de JOVD een goede partij te 
schaken valt. Voorzitter Koen Petersen, die zelf absoluut niet 
oogt of klinkt als een verlichte liberaal, maar dat in zekere zin wel 
is, houdt de moed erin. Met enthousiasme vertelt hij over het 
vernieuwde promotie- en ledenw ervingsbeleid in zijn 
openingscolumn in Driemaster. Maar verderop blijkt de aarts
conservatieve Driemasterredactie weinig fatsoensnormen te 
bezitten waar het gaat om de omgang met het Hoofdbestuur. Het 
congresverslag bestaat uit een niet meer dan een kolom lange 
klaagzang over het HB. En de fotopagina liegt er ook niet om. 
Foto: jongen met benen op tafel. Bijschrift: 'V ice-voorzitter Frijlink 
in karakteristieke houding. ’ Foto: Koen Petersen en secretaris Karen 
Hebben. Bijschrift: 'V uil en hard spel speelden ze. De vereniging hikte 
en slik te .’ Foto: lege zaal. Bijschrift: 'De JO V D  tijdens het hoogte
p u n t van de politieke discussie.' Foto: Koen Petersen achter het 
katheder. Bijschrift: 'De voorzittersspeech....tijd voor een d u tje .'
Op de volgende pagina's houdt redactielid Melvin Schut een 
vertoog waarin hij stelt dat de Britse conservatieven in dat land 
de enige bewaarders zijn van het liberale gedachtengoed. Onder 
de kop 'Nederigheid' pleit Folkert Bolkestein voor een nieuwe 
elite, want: 'Massa's kunnen niet nadenken en blijken niet te 
kunnen onderscheiden tussen gezonde denkbeelden en de meest 
wereldvreemde theorieën of ziek populisme.' Ja, Folkert, schaf 
de democratie maar af, jij hebt gezonde ideeën!
Het zal het Hoofdbestuur van de JOVD niet meevallen een 
vereniging te besturen die het accepteert dat een stel rand
debielen het blad volschrijft. Ik wens Koen Petersen en de zijnen 
daarbij oprecht veel succes.
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D ' e m o t i e s
A a n d a c h t  S o c ia a l  Z e d e r ik

De wisseling van de wacht in het Lande
lijk Bestuur op het afgelopen congres, is er 
een geweest die weinigen koud zal laten. 
Het moet mij desondanks van het hart dat 
er in het congresverslag in Demo 10.3 wel 
zeer weinig is terug te vinden van een van 
de oorspronkelijke hoofdactiviteiten: de 
behandeling van de resolutie 'Goederen
vervoer en Milieu'. Naast de observatie 
van de De?no-redactie 'dat JD'ers wèl 
massaal warm lopen voor de (actueel) 
politieke moties' (in tegenstelling tot de 
resolutie) trekt zij blijkbaar ook voor zich
zelf haar conclusies.
Natuurlijk is de behandeling van moties, 
waarbij de standpunten van de indivi
duele leden van de ALV meestal ter pl
ekke worden ingenomen, een flitsendere 
gebeurtenis. Resoluties zijn anders: het 
zijn grotere projecten, waarbij men door 
middel van discussies vooraf een over- 
wogener en genuanceerder standpunt kan 
innemen. Welk gewicht men bij resoluties 
dan geeft aan grote lijnen of details, is 
zowel een zaak van de werkgroepen als 
de ALV. Ik hoop dat de JD ook hiervan het 
belang blijft inzien.

M are D avidson (w erkg ro ep  Milieu), 
A m s te rd a m

Naschrift redactie:
Weinig aandacht voor de resolutiebeltandeling, 
inderdaad. M isschien had het geholpen als de 
resolutie was aangenomen.

I k  d ra a id e  h a a r  n u m m er  
a lle  tw a a l f  c ijfe rs  

in  één keer g o e d

M a a r  to en  ze  o p n a m  
en ze i va n :

" W e  z i jn  a l  e l f  ja a r  u i t  e lka a r ,
'k  ben  nu g e tr o u w d  

en heb een k in d  v a n  d rie  ja a r , 
w a t  aan  de vo o rxva a rd en  v o o r  een 
g e lu k k ig  k in d  v a n  drie v o ld o e t" ,  

d a c h t ik :
: " Is  m ijn  geheugen  so m s  ie ts  te

g o e d ? "

Jan  Spaans,
j' : ■ L eiden

L

De verzorgingsstaat kalft af. Uitkeringen 
van jongeren tussen de 18 en 21 jaar wor
den afgeschaft, de overige uitkeringen 
worden steeds lager. Voordeelregels voor 
mensen met lagere inkomens vallen weg 
en de betekenis van het woord sociaal is 
bij vele Sociale Diensten niet meer bekend. 
Zo is er de gemeente Zederik in Zuid- 
Holland. Hier worden uitkeringsgerech
tigden uitgemolken en probeert de Sociale 
Dienst onder allerlei financiële verplich
tingen uit te komen door hen met 
zwaarwichtige termen te overbluffen. 
Een uitkeringsgerechtigde werd via een 
korte brief medegedeeld dat hij binnen 
een maand zijn belastingteruggave van 
het vorige jaar (tweeduizend gulden) 
moest inleveren, anders zou het bedrag 
worden ingehouden op zijn uitkering. 
Helaas was de uitkeringsgerechtigde zo 
slim om er de boeken op na te slaan. Het 
maximaal in te houden bedrag bleek 700 
gulden te zijn. Door in beroep te gaan bij 
de Provinciale Staten heeft hij (maar?) 700

IJDEL?!

Wat een ijdele, zeurende, saaie jongen, 
die Ruud van den Brink. Dit zou ik opma
ken uit de vorige Demo, als ik mijzelf niet 
beter kende. Oké, ik ben best een beetje 
ijdel, maar 11 foto's in één D em o  is een 
beetje te veel van het goede. Gelukkig ben 
ik zo fotogeniek dat ik er niet ijdeler van 
wordt.
Het interview gaat vooral over mijzelf en 
de JD. Nu praat ik hier graag over, maar 
tijdens dit interview zijn er ook andere 
thema's besproken. Politiek bijvoorbeeld, 
D66 bijvoorbeeld. Maar volgens de Demo- 
redacteur was mijn politieke mening niet 
interessant voor de gemiddelde D em o. 
Helaas bleek dit pas ndat het interview 
gehouden was, anders had ik er denk ik 
niet aan meegewerkt.
Ook heb ik de indruk dat er wel erg selec
tief geciteerd is uit het opgenomen ma
teriaal. Ik wist niet dat ik een zo negatief 
beeld van de JD had. Soms heb ik het idee 
dat ik meer de mening van de interviewer 
dan die van mezelf lees. Zoals ik al op het 
congres zei: ik heb een leuke tijd gehad in 
de JD.
Mijn achting voor de JD is trouwens be
hoorlijk gedaald na het congres. Niet 
omdat ik via een motie van wantrouwen

gulden hoeven te betalen.
Ook laat de gemeente Zederik graag 
mensen schaduwen. RWW'ers worden in 
de gaten gehouden als zij boodschappen 
doen en als zij op bezoek gaan bij de 
dokter. Ook al het mannelijke bezoek van 
vrouwelijke RWW'ers wordt bijgehou
den (misschien verdienen de dames wel 
bij...).
Een laatste geval: een uitkeringsgerech
tigde werd om zes uur 's ochtends met 
haar vriend uit bed geplukt en in een 
politiecel gegooid. De auto van de vriend 
stond namelijk als vier dagen voor haar 
deur (jaja, het was flink balen dat-ie kapot 
was. Gelukkig had hij een auto van ie
mand anders kunnen lenen!). Uiteraard 
moest de politie hen wegens gebrek aan 
bewijs weer vrijlaten.
Is dit de toekomst van onze 'verzorgings'- 
staat?

W e n d y  v a n  d er Lubbe  
A m s te rd a m

naar huis gestuurd ben. Wel omdat de 
manier van discussiëren me ontzettend 
tegenstond. Zeker als ik dan in Demo lees 
dat 'zonder mensen omlaag te halen, een 
moddergevecht voorkomen (is)', ga ik 
aan mijn lidmaatschap twijfelen. Naar 
mijn mening zijn er wel degelijk mensen 
op een schandelijke manier naar beneden 
gehaald voor een volle zaal. Op zo'n mo
ment moet je hard zijn, kreeg ik te horen, 
het was nodig. Maar ik vind dat je mensen 
altijd in hun waarde moet laten, wat er 
ook gebeurt. En zeker in een hobby-club 
als de JD.

R uud  van  d e n  Brink 
A m s te rd a m

Naschrift redactie:
Merkwaardig: R u u d  heeft twee conceptversies 
van het in terview  vooraf gelezen. A lle  w ijzi
g in g en  z i jn  m e t hem  besproken. Pas na 
publicatie kom t de kritiek.
Bovendien: w ie is 'de' Demo-redacteur? Ruud  
is door twéé m ensen geïnterviewd, de lay-out 
is door drie mensen verzorgd en de eindredactie 
door twee. En d it alles onder verantwoording  
van de hoofdredacteur.
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Q
V a n  R it z e n b a b y  t o t  d e m o c r a a t

In een democratie is protesteren een 
grondrecht. Protesten worden niet met de 
vuist, maar met het woord beslecht. Deze 
democratische beginselen zijn tijdens het 
jongerenprotest op 8 mei in Den Haag 
met voeten getreden.
Dat de Haagse 'vroede vaderen' zich de 
woede van de jongeren op de hals hebben 
gehaald, is duidelijk. Alleen is het niet te 
hopen dat de woede de jongeren zodanig 
heeft verblind, dat zij geen oog meer heb
ben voor de positieve kant van het ge
welddadige ME-optreden.
Door het inzetten van de ME hebben B&W 
van Den Haag namelijk een schoolvoor
beeld gegeven van de Wet van Hooge- 
veen, dat 'de mens in het dagelijks leven 
nergens zo jammerlijk faalt, als juist op 
het terrein dat wordt geacht zijn vakge
bied te zijn.'
Het is te hopen dat de leiding van het 
jongerenprotest lering zal trekken uit deze 
openbare les; een hoop die gelukkig niet

I n  o n s  b e l a n g

'Sorry' staat op de pamfletten in de 
Utrechtse stadsbussen. 'De buschauffeurs 
kunnen u vrijdag niet van dienst zijn. Van 
het weinige geld dat ze verdienen, kunnen 
zij hun werk echt niet goed doen. En 
omdat zij hun werk graag wèl goed wil
len doen, moeten zij staken. Dat is dus in 
uw belang.' Of woorden van gelijke 
strekking.
Een week later lezen we in de bus weer 
'Sorry'. Vergeten het pamflet weg te ha
len, denk je als argeloze busreiziger. Maar 
nee: de dienstverleners van het vervoers
bedrijf staken opnieuw in ons belang. En 
dat iedere week, in iedere grote stad.
De stakingen zijn in twee opzichten dom. 
Ten eerste staken de buschauffeurs zó 
vaak, dat het inmiddels niemand meer 
opvalt. Je kijkt gewoon, voordat je naar de 
halte loopt, even in de krant of de bussen 
toevallig staken. Ten tweede maken de 
stakers zich volkomen belachelijk als 
'dienstverleners'. De ware dienstverlener 
had ons bij wijze van actie gratis vervoerd. 
Misschien is het wel terecht dat de 
chauffeurs meer loon eisen. Maar ik betrap 
me erop dat ik, iedere keer als ik de sticker
2,5 procent, en snel zie, hoop dat ze het niet 
krijgen. Best zielig, eigenlijk.

Christiaan B o n eb a kker, 
U trecht

ijdel is. Vanuit evolutionair oogpunt be
schouwd beschikken de jeugdige leiders 
- als kinderen van de barricaden-bestor- 
mende protestgeneratie van '68 - nu een
maal over een groter politiek vermogen 
dan de huidige leiders. De huidige 
protestgeneratie moet dus in staat zijn om 
zich op geweldloze wijze te distantiëren 
van de vorige protestgeneratie. Van 
Ritzenbaby's moeten zij kunnen uit
groeien tot volbloed democraten, die een 
koers varen die werkelijk perspectief biedt. 
Het inzetten van de ME bij kritiek op hun 
beleid, zal bij hen niet kunnen voorko
men.
Dit lijkt momenteel een utopie, maar de 
schijn bedriegt. De democratische ge
zindheid is uiteindelijk sterker dan de 
dictatoriale. Ofwel: het recht zal het in 
laatste instantie winnen van het onrecht.

W outer ter H eide, 
Zwolle

W il h e l m u s

Verschrikkelijk, vinden CDA, VVD en 
klein rechts; onze basisschoolleerlingen 
kennen het Wilhelmus niet meer. Of mi
nister Ritzen daar even verandering in 
wil aanbrengen. Gewoon, kwestie van 
vaderlandsliefde.
Nou vind ik vaderlandsliefde al een du
bieus verschijnsel (waarom zou je alleen 
van je eigen land houden?), maar echt 
kwalijk wordt het pas als je deze eigen
liefde aan anderen gaat opdragen. CDA- 
betutteling ten voeten uit: 'Jij moet dit 
liedje leren, want dat is goed voor je.'
Ik zie het trouwens al voor me. Onze 
mooie pluriforme samenleving. Kin
dertjes uit allerlei culturen, in allerlei 
kleuren. Ze openen hun gouden keeltjes 
en zingen: '...ben ik van Duitschen bloed!'. 
Volkomen achterhaald dus.
Maar die Koning van Hispanje, die mag 
blijven. Juan Carlos heb ik altijd geëerd.

C hristiaan B o n eb a kker, 
U trecht

R e f e r e n d u m

Er zijn drie mogelijkheden: 1. heel veel 
referenda; 2. af en toe een referendum; 3. 
geen referendum. Zwitserland is een 
voorbeeld van een land met heel veel 
referenda. Burgers mogen zo verschrik
kelijk veel participeren in de politiek dat 
ze er knettergek van worden en helemaal 
geen zin meer hebben om weer naar de 
stembus te lopen voor het zoveelste refe
rendum. Bovendien, de regering kan nooit 
is een keer lekker snel een besluit nemen; 
er is altijd wel weer iemand die een refe
rendum eist. Een besluit nemen waar ie
dereen het mee eens is, is een onmogelijke 
opgave. Zo zal het steeds gedoemd zijn 
tot een inhoudsloos compromis. Met mo
gelijkheid twee zijn we zo klaar. Ant
woorden op zulke referenda zijn eigenlijk 
steeds een antwoord op de vraag: mag de 
huidige regering blijven? Blijft over, juist 
ja, mogelijkheid drie.

Barbara N a u m a n n , 
_____________________________ U trecht

(Ingezonden mededeling)

O n tu,e i ,p h e t  n ie u w e
JUHogo.

Op piïgincl 15  v i l n  d e z e  f'e tu o  
le e S  j e  e P  alleS  O reP .

T res G r a n d e  V itesse

Natuurlijk moet de hoge-snelheidslijn van 
Brussel naar Amsterdam er komen. Het is 
toch een goed alternatief voor het vlieg
tuig. Maar waarom moet deze razende 
trein door het Groene Hart denderen? 
Het behoud van het laatste stukje groen in 
de verder grauwe Randstad is toch iets 
wat een milieupartij als D66 moet mobi
liseren?
Mijn verbazing was dan ook groot toen 
D66-Kamerlid Versnel haar visioenen over 
de TGV bloot gaf. Zij droomde van zil
veren monsters die op metershoge palen 
door het pittoreske landschap schieten. 
Een mooie droom, als het daar maar bij 
blijft. Er zijn betere alternatieven voor het 
gekozen tracé, die aanzienlijk minder 
schade aan het landschap en de leef
om geving toebrengen. Het D66- 
verkiezingsprogramma is daar zeer dui
delijk in: hierin wordt gekozen voor een 
tracé dat in elk geval n ie t het Groene Hart 
doorsnijdt. Heeft Versnel haar eigen 
programma niet gelezen of heeft zij een 
nog mooiere droom? De hoge-snelheids- 
lijn is in het volgende kabinet nog steeds 
aan de orde. Versnel als minister van 
Verkeer en Waterstaat? Laat het bij een 
droom blijven.

Paul Leenards, 
A m s te lv e e n
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Verslag van een verkiezingswaarnemer

Fraude loont no g  in Paraguay

Op 9 mei moest het dan 
zover zijn. Voor het eerst in 
de geschiedenis van Para

guay zouden er eerlijke, 
democratische verkie

zingen plaatsvinden. Bui
tenlandse waarnemers 

waren ter plekke om het 
geheel te controleren. De 

International Federation of 
Liberal and Radical Youth 

(IFLRY) zond ook een dele
gatie. JD'er Dennis Hesse- 

ling maakte hier deel 
van uit.

Dennis Hesseling

Dat er een delegatie van IFLRY was, was 
te danken aan het feit dat de Paraguay- 
aanse Joventud Liberal Radical Auténtico 
(JLRA), zelf ook lid van IFLRY, haar 
moederpartij, de Partido Liberal Radical 
Auténtico (PLRA), zag deelnemen aan de 
verkiezingsstrijd. Belangrijkste inzet was 
het presidentschap, waarvoor van hun 
kant dr. Domingo Laino kandidaat stond. 
Alles wees erop dat zijn jarenlange strijd 
tegen de dictatuur van Stroessner (die 
duurde van 1954 tot 1989, 35 jaar dus!), 
inclusief gedwongen verblijf in balling
schap in Argentinië, nu beloond zou 
worden. Vandaar dat het voor de PLRA 
extra belangrijk was om buitenlandse 
waarnemers bij de verkiezingen te hebben. 
De IFLRY-delegatie bestond uit zo'n 25 
personen; de mêesten uit Europa en enke
len uit de VS. We waren twee weken voor 
de verkiezingsdag aanwezig en hadden 
op die manier genoeg tijd om ons daarop 
voor te bereiden. Dit gebeurde middels 
een seminarium, dat begon met algemene 
informatie over Paraguay, zoals geschie
denis, economie en politiek systeem (erg 
nuttig, aangezien de meesten niet veel 
van dit altijd zo gesloten land wisten), en 
steeds meer toespitste op de verkiezingen

zelf. Dit laatste betrof zelfs praktische tips 
als het dragen van een stropdas tijdens 
het waarnemen, omdat mensen op het 
platteland dan denken dat je advocaat 
bent, en dat maakt indruk.

Lista dos

De tijd vóór de verkiezingen dat we in 
Asunción, de hoofdstad, waren, hebben 
we natuurlijk niet alleen aan het semina
rium besteed. Het was campagnetijd, en 
niet zo'n beetje ook! De hele stad was 
volgeplakt met posters van alle kandida
ten, overal hingen spandoeken en ieder
een op straat liep met politieke T-shirts en 
petjes. Sterker nog: zodra iemand een 
politieke geestverwant tegenkwam, werd 
er luid getoeterd en enthousiast het V- 
teken gemaakt (dit laatste alleen in het 
geval van de PLRA, omdat die op lista 
dos, lijst twee, stonden). Politiek beheerste 
het leven!

Langzamerhand begon het politieke 
spectrum van Paraguay voor ons kleur te 
krijgen. Belangrijkste partij in de laatste 
40 jaar was de Colorado-partij. Stroessner 
was hier lid van, en ook generaal 
Rodriguez, zijn schoonzoon nota bene, 
die hem middels een staatsgreep in 1989 
afzette. Rodriguez zette het proces van 
democratisering in gang, en in ieder geval 
wat betreft de vrijheid van meningsuiting 
is hij daar, zoals mag blijken uit de voor
gaande beschrijving, goed in geslaagd. 
De grootste oppositiepartij is al die tijd de 
PLRA geweest, ook een partij die stamt 
uit de vorige eeuw. Zij hebben nooit mee
gewerkt met de dictatuur. In zijn ver- 
kiezingstoespraken bracht Laino dit altijd 
naar voren: 'Nosotros tenemos los manos 
limpios' ('Wij hebben schone handen'). 
Als derde factor is er sinds twee jaar 
Encuentro Nacional, een beweging geleid 
door Caballero Vargas. Deze man is rijk 
geworden in het zakenleven en heeft veel 
van zijn invloed aangewend om zichzelf 
kansen te verschaffen bij deze verkiezin
gen. Het niet echt politiek zijn, werd door 
hem (en zijn aanhangers) als een voordeel 
gezien; de liberalen wierpen hem juist 
voor de voeten dat hij een opportunist 
was, aangezien hij tijdens de dictatuur 
nooit iets van zich had laten horen.
Een werkelijk reusachtig fenomeen was 
de afsluiting van de campagne van de 
PLRA. Uit het hele land waren hiervoor 
busladingen vol mensen, natuurlijk be

hangen met vlaggen en alles, naar 
Asunción gekomen. De kranten schreven 
de volgende dag dat het er tweehonderd
duizend waren - en dat op een bevolking 
van nog geen vijf miljoen! Zij kregen de 
ene toespraak na de andere voorgescho
teld, en bleven ongelooflijk enthousiast. 
Toen het politieke gedeelte afgelopen was 
en de band begon te spelen, ging iedereen 
naar huis...

Rustige chaos

Voor het daadwerkelijke waarnemen 
verdeelden we onze delegatie over het 
hele land, om een zo algemeen mogelijk 
beeld te krijgen. Ik kwam terecht in een 
plattelandsdorpje in het oosten van Para
guay, waar de koeien nog onbekommerd 
over straat liepen. Zo rustig als het dorpje 
was, zo rustig verliepen de verkiezingen 
hier ook. Natuurlijk, naar Westerse be
grippen was het een chaos (probeer die 
mensen niet uit te leggen wat een rij is, ze 
weten het gewoon niet!), en er was veel te 
weinig ruimte voor alle tafels waar ie
dereen moest gaan stemmen. Iedereen 
werkte echter goed samen en dan is dat 
allemaal geen probleem.
Toen ik de dag na de verkiezingen weer 
terugkwam in Asunción, werd mijn vre
dige verkiezingsbeeld ruw verstoord. 
Andere waarnemers vertelden over Co- 
loradoleden die indianen met vrachtwa
gens naar de verkiezingsplaats brachten, 
ze een rode armband omdeden en vertel
den dat ze die kleur moesten stemmen (in 
verband met het analfabetisme kon men 
ook op kleur stemmen, en rood was de 
kleur van Colorado). Een lokaal verkie- 
zingsorgaan met een meerderheid aan 
Coloradoleden had één dag voor de ver
kiezingen de plaats waar gestemd moest 
worden zo 'n  tweehonderd kilometer 
verplaatst, wetende dat alleen de Colo
rado-partij in staat zou zijn op zo'n korte 
termijn vervoer voor zijn kiezers daarheen 
te regelen. Verder bleek dat een van onze 
waarnemers zodanig was bedreigd, dat 
hij weg moest vluchten om niet in elkaar 
geslagen te worden.

Wachten op de uitslag

Vervolgens begon de vertragingstactiek. 
De meesten van onze groep vertrokken 
de volgende dag, maar de uitslag van de 
verkiezingen was toen nog lang niet be
kend. Dat wil zeggen: de officiële uitslag 
niet - ondertussen kwamen er wél telkens
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nieuwe onofficiële uitslagen, nota bene 
van het officiële orgaan, de Junta Electoral 
Central (JEC), die beweerden dat de Colo- 
rado's met zo'n acht procent verschil ge
wonnen zouden hebben. Maar de paral
lelle telling van de PLRA gaf toch andere 
cijfers aan.
De stemming in de week na de verkiezin
gen was bedrukt. Het feit dat de twee 
oppositiepartijen samen duidelijk de 
meerderheid van de bevolking achter zich 
hadden, terwijl toch de Colorado's ge
wonnen zouden hebben, was hiervan de 
oorzaak. Juist vanwege deze situatie was 
de verkiezingswet zodanig gemaakt dat 
er geen tweede ronde zou zijn: de Colora
do's wisten dat ze dan zeker zouden 
verliezen. Het duidelijkst kwam de be
drukte stemming wel naar voren tijdens 
een belangrijke voetbalwedstrijd, de 
woensdag na de verkiezingen in Asun- 
cion. Wasmosy, de kandidaat van de Co
lorado's die zich de nieuwe president van 
Paraguay waande, was erbij. En het hele 
stadion schold hem uit. Letterlijk.

Jimmy Carter

Terwijl de JEC doorging met het publice
ren van onofficiële cijfers, kwamen steeds 
meer gevallen van fraude boven water.

Ook bij het JEC zelf ging veel mis: een 
groot deel van de enveloppen waarin de 
officiële documenten vanuit het hele land 
naar de hoofdstad gestuurd werden, 
kwam geopend aan. Op zo'n moment 
steekt het dat iemand als Jimmy Carter, 
die ook als waarnemer aanwezig was, de 
dag na de verkiezingen vertrekt en ver
volgens in New York een persconferentie 
geeft, waarin hij zegt dat er wel fraude is 
geweest, maar niet zodanig dat de uitslag 
werkelijk zou zijn beïnvloed. Op dat mo
ment was het proces nog in volle gang! 
Twee weken heeft het geduurd voordat 
de JEC eruit was. De officiële uitslag die 
daaruit voortkwam, werd vervolgens naar 
het parlement gebracht, samen met een 
flink pak fraude-aanklachten van de op
positie. Het parlement, zo was de proce
dure, had het laatste woord. Jammer al
leen dat het parlement nog van de oude 
samenstelling was, dus met een meerder
heid van Colorado. Toch hebben ze niet 
overal onderuit gekund. In de uitslag van 
de JEC was er in het nieuwe parlement 
precies een evenwicht tussen Colorado's 
en oppositie. Nu is dat bijgesteld: de (ge
zamenlijke) oppositie heeft een meerder
heid in beide kamers - maar het presi
dentschap gaat naar Wasmosy.

Vier jaar te kort

'jNo votar por la dupla del fraude!' ('Stem 
niet voor herhaling van de fraude!') was 
de spreuk waarmee Argana de kiezers 
opriep niet op Wasmosy te stemmen. Dat 
was nogal opmerkelijk, aangezien Argana 
een van de belangrijkste personen binnen 
de Colorado-partij is. Hij was echter 
tegenkandidaat van Wasmosy bij de in
terne verkiezingen binnen de partij, en is 
alleen door een omvangrijke fraude niet 
de presidentskandidaat van de Colora
do's geworden. Zijn oproep heeft niet 
mogen baten; er zijn veel mensen die tóch 
op Wasmosy gestemd hebben, en gefrau
deerd heeft hij zeker ook. Misschien is 
vier jaar toch te kort om een volledige 
overgang van dictatuur naar democratie 
te krijgen. In ieder geval heeft de opposi
tie de meerderheid in beide kamers, en 
ook een aantal belangrijke andere posten 
weten te verkrijgen. Laten we hopen dat 
zij van daaruit haar machtspositie uit kan 
breiden om over vijf jaar écht de eerste 
democratische verkiezingen van Para
guay in te gaan.

♦

(Ingezonden mededeling)

P l a s t i s c h  c h i r u r g e n  o p g e l e t

EEN FACELIFT V O O R  DE JD
Er b e s ta a t  n o g a l w a t  o n te v re d e n h e id  b in n e n  d e  veren ig ing  
o v e r h e t  h u id ig e  lo g o , D it u it z ich b ijv o o rb e e ld  in h e t n iet 
c o n s e q u e n t  g e b ru ik e n  d a a r v a n . V e rs c h il le n d e  re g io 's  
h o u d e n  e r  hun  e ig e n  vers ie  v a n  d e  huisstijl o p  n a ; o p  
s o m m ig e  m a te r ia le n  is h ie rv a n  zelfs h e le m a a l g e e n  spoor 
m e e r  t e  v in d e n . D it k o m t o n d e r  m e e r  d o o rd a t  d e  g e m id 
d e ld e  J D 'e r  z ich n ie t k a n  id e n tific e re n  m e t  h e t h u id ig e  logo. 
Jo ng  en  d y n a m is c h  is h e t h u id ig e  lo g o  b ijv o o rb e e ld  n ie t te  
n o e m e n .
F in a n c ie e l g e z ie n  is h e t  nu h è t m o m e n t o m  e e n  n ie u w e  
huisstijl in t e  v o e re n . H o o g s tw a arsc h ijn lijk  g a a t  D 66 , en  
d a a r m e e  oo k  d e  JD, p e r  1 s e p te m b e r  ve rh u izen , w a a rd o o r  
o p  a lle  m a te r ia le n  d e  ad ressen  m o e te n  v e ra n d e re n . T e g e 
lijkertijd za l d e  JD  m ilieu vrien delijk  p a p ie r  g a a n  geb ru iken . 
V e rd e r  is h e t m o g e lijk  d a t  w e  v a n  drukker g a a n  v e ra n d e re n . 
D e ex tra  kosten o m  e e n  n ie u w  lo g o  in te  v o e re n  zijn d o o r dit 
alles vrijw el nihil. Als h e t n ie u w e  lo g o  g e e n  a f lo p e n d e  druk 
h e e ft , zoals nu, b e s p a re n  w e  b o v e n d ie n  3 c e n t p e r ve lle tje  
b r ie fp a p ie r .
M e t  drie  ve rk ie z in g en  v o o r d e  d e u r w o rd t h e t h o o g  tijd voor 
e e n  lo g o  w a a rm e e  d e  JD  n a a r  b u ite n  d u rft'fe  ko m en , le d e r  
lid krijgt h ie ro p  m a x im a le  in v lo e d . M a a k  d a a ro m  zelf e e n  
o n tw e rp  vo o r e e n  lo g o  e n  stuur d a t  v ó ó r 14 augustus n a a r  
h e t la n d e lijk  s e c re ta r ia a t . V a n  a lle  voorstellen  zullen h e t LB 
e n  e e n  s p e c ia a l d a a rv o o r  g e fo rm e e rd e  huisstijlcommissie 
er d rie  u itk iezen . D e z e  w o rd e n  o p  h e t n a ja a rs c o n g re s  b e 
h a n d e ld  en  in s te m m in g  g e b ra c h t.

De voorstellen dienen aan de volgende criteria te voldoen:
A. Kleur:

- goed copieerbaar
- goed zichtbaar op kringlooppapier
- onderscheidend van andere politieke jongeren 

organisaties, partijen enz.
- frisse kleur
- niet meer dan één kleur, verschillende 

gradaties wél mogelijk
B. Vorm:

- sterk verkleinen en vergroten mogelijk
- scheiding tussen beeldmerk en ondertitel 

mogelijk
- plaatsbaar
- geen aflopende druk
- fris, jong e.d.
- gebruik óf standaardlettertypen, öf juist zeer 

afwijkende letters
- leesbaar als 'JD'

We hopen vele voorstellen vanuit de vereniging te mogen 
ontvangen. Daarnaast zullen we nog grafische hogescho
len e.d. benaderen om ontwerpen te maken. Voor verdere 
informatie kun je contact opnemen met Wendy van der 
Lubbe (020-6103518).

Wendy von der Lubbe
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M acht en onmacht van VN in C ambodja

Van 23 tot 28 mei vonden 
In Cambodja verkiezingen 

plaats. Deze vormden de 
hoofd- (en oorspronkelijk 

eind-) fase van het vredes
proces in Cambodja, 

waarmee de duurste VN- 
operatie uit de geschiede

nis zou moeten worden 
beëindigd. Na 23 jaar oor

log eindelijk vrede, vrijheid 
en veiligheid in Cam

bodja? Dat is nog maar de 
vraag. Peter Ras schetst 
geschiedenis en heden 

van dit verscheurde land.

Peter Ras

Geen land ter wereld heeft zoveel te lijden 
gehad als Cambodja. De lidtekens daar
van zijn nog zo overmatig aanwezig en de 
bevolking loopt nog met zo'n gigantisch 
trauma rond van een onvoorstelbaar 
wreed verleden, dat van rust en tevreden
heid voorlopig nog geen sprake kan zijn. 
Niet voor niets wordt Cambodja het land 
met het grootste aantal invaliden ge
noemd, het grootste aantal éénbenigen, 
het grootste aantal éénoudergezinnen, het 
grootste aantal mijnen...

Genocide

Het bewind van Pol Pot heeft in de jaren 
zeventig een beleid van genocide gevoerd. 
Over deze holocaust is al veel geschre
ven, en terecht, want wie in Cambodja is, 
schijnt nog dagelijks geconfronteerd te 
worden met het leed uit deze periode. De 
angst voor een herhaling van het verle
den leeft nog sterk.
Waar veel minder over geschreven is, is 
de periode die volgde op het Rode Khmer- 
schrikbewind, na de Vietnamese inval in 
'79. Deze inval vond deels plaats om hu
manitaire redenen, deels doordat de Rode 
Khmer zich steeds agressiever ging tonen 
jegens Vietnam. De verhalen van vluchte

lingen voor het Rode Khmer-bewind 
waren te stuitend om nog langer lijdzaam 
af te wachten hoe een volk werd uitge
moord.

De Vietnamezen installeerden een nieuwe 
regering in Phnomh Penh, die uiteraard 
de goede betrekkingen met Vietnam hoog 
op haar prioriteitenlijstje had staan. Eer
ste premier werd Heng Samrin, later op
gevolgd door Hun Sen. Tot 1989 bleef een 
groot Vietnamees leger in Cambodja aan
wezig, dat oorlog voerde met de drie 
belangrijkste oppositiegroeperingen in de 
grensgebieden: de National Front for an 
Independent, Neutral, Peaceful and 
Cooperative Cambodia (Funcinpec) van 
Prins Sihanouk, de Republikeinse Khmer 
People National Liberation Front (KPNLF) 
van Son Sann en de Rode Khmer onder 
leiding van Khieu Samphan (en achter de 
schermen Pol Pot, naar men vermoedt). 
Deze drie groeperingen waren een allian
tie aangegaan met als voornaamste doel 
de terugtrekking van de Vietnamezen uit 
Cambodja.

Orde o r zaken

Tien jaar heeft deze situatie voortgeduurd. 
Het pro-Vietnamese bewind in Phnomh 
Penh probeerde enigszins orde op zaken 
te stellen en een begin te maken aan de 
wederopbouw van het land. Religie mocht 
weer in de openbaarheid komen, univer- 
siteiten en scholen werden weer geopend 
en men probeerde, zover mogelijk, de 
infrastructuur te verbeteren. De Cambod
jaanse regering ondervond echter veel 
hinder uit het buitenland aangezien 
slechts weinig landen haar erkenden en 
veel landen (met name de 
westerse industrie-lan- 
den) haar boycotten. Zo 
bekleedde bijvoorbeeld 
een vertegenwoordiger 
van de alliantie lange tijd 
de zetel van Cambodja in 
de VN.
Het pro-Vietnamese be
wind kon, ondanks alle 
pogingen tot normalise
ring van de toenmalige 
situatie in Cambodja, ge
kenschetst worden als 
autoritair. Na 1989 ver
soepelde het socialistische 
bewind haar beleid nogal.
Desondanks bleef zij haar 
twee voornaamste pro
blemen behouden: de 
meeste landen bleven

weigeren haar te erkennen en de strijd 
met de oppositiegroeperingen (met name 
de Rode Khmer) bleef aanhouden.

Moeizame besprekingen

Eind jaren tachtig begon men wel vredes
besprekingen te voeren, waarbij na enige 
tijd de hoogste leiders van iedere partij 
aanwezig waren (Sihanouk, Son Sann, 
Khieu Samphan en Hun Sen). Deze 
vredesbesprekingen verliepen uiterst 
moeizaam, duurden jaren, en werden 
mede mogelijk gemaakt door de terug
trekking van de Vietnamese militairen in 
1989. Met name Frankrijk, Australië en 
Indonesië probeerden aktief te bemidde
len. Struikelblok was lange tijd het we
derzijds wantrouwen, riiet name in de 
Rode Khmer.

Uiteindelijk is men het eens geworden 
over de definitieve tekst en daaruit- 
volgende plannen. Het definitieve 
vredesoverleg vond plaats op 23 april 
1991 in Parijs, waar alle betrokkenen een 
vredesovereenkomst ondertekenden. De 
maand daarop reisden alle drie de 
oppositieleiders naar Phnomh-Penh. Prins 
Sihanouk kreeg bij zijn aankomst in de 
hoofdstad een warm onthaal door een 
enthousiaste menigte. De komst van Son 
Sann kreeg relatief weinig aandacht, en 
Khieu Samphan werd bijna gelyncht door 
een woedende menigte. In eerste instan
tie moest hij zelfs per vliegtuig terug 
vluchten naar Bangkok. Later kwam hij 
onopvallender en met betere bewaking 
naar Phnomh Penh, waar hij nu evenals 
de andere leiders woont en zijn partij 
vertegenwoordigt (voor de verkiezingen
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omgedoopt in PDK, Partie of Democratie 
Kampuchea).

Initiatieven vredesoverleg

Het vredesoverleg bevat de volgende ini
tiatieven:
1) Er wordt een VN-macht gestationeerd 
in Cambodja die de uiteindelijke beslis
singen neemt en dus het hoogste gezags
orgaan is. Deze VN-macht (Untac: United 
Nations Transitional Authority in Cam
bodja) zal onder leiding staan van Yasushi 
Akashi, een directe afgezant van de Se- 
cretaris-Generaal van de Verenigde Na
ties, en telt ongeveer 22.000 man militair 
en administratief personeel.
2) In mei 1993 worden onder toezicht van 
de VN-macht nationale verkiezingen ge
houden. De VN zal dus in ieder geval tot 
na de verkiezingen in Cambodja blijven 
en ruim daarvoor driekwart van de wa
pens van alle partijen innemen. Een zeer 
belangrijke bijtaak vormt de opruiming 
van de miljoenen mijnen die nu nog op 
het Cambodjaanse platteland te vinden 
zijn en dagelijks slachtoffers maken.
3) In praktijk blijft de uitvoerende macht 
tot aan de verkiezingen in handen van de 
regering-Hun Sen. Er zal echter tevens 
een overleg-platform worden gecreërd, 
de State National Council, waarin alle 
drie de oppositiegroeperingen evenveel 
te zeggen hebben. Sihanouk wordt staats
hoofd.
4) De VN-macht zal de vluchtelingen uit 
de kam pen aan de Thaise grens 
repatriëren.

Actuele stand van zaken

Hoe staan de zaken er vandaag de dag 
voor? De VN-macht zit er, de State 
National Council is opgericht en de VN 
heeft inmiddels alle honderdduizenden 
vluchtelingen gerepatrieerd. Dit is tot nu 
toe de meest succesvolle aktie van Untac 
gebleken.
Groot probleem is echter de enorm toege
nomen corruptie en bureaucratie, met 
name in Phnomh Penh, sinds al die bui
tenlanders in het land zijn. Verder zijn de 
prijzen enorm gestegen, is het verkeer in 
de stad sterk toegenomen en zijn vele 
Cambodjanen bang voor normvervaging 
door de snel toenemende criminaliteit en 
prostitutie. Men kan zich voorstellen dat 
de ontevredenheid hierover bij de Cam
bodjanen toeneemt.

Sisser

De verkiezingen zijn, tegen alle sombere 
verwachtingen in, met een sisser afgelo
pen. Volgens de Untac zijn ze eerlijk en 
democratisch verlopen en zijn er nauwe
lijks onregelmatigheden gesignaleerd. 
Volkomen volgens de verwachting is de 
Funcinpec, de partij van Sihanouks zoon 
Ranariddh, de overwinnaar van de ver

kiezingen geworden. Zij zal nu 58 van de 
120 zetels in het parlement krijgen, op de 
voet gevolgd door de regeringspartij van 
Hun Sen. Deze weigert zijn verlies echter 
te erkennen omdat volgens hem in min
stens vier provincies stembusfraude is 
gepleegd. De Untac ontkent dit.
Erg opvallend was de rol van de Rode 
Khmer in de verkiezingen. Iedereen had 
verwacht dat deze tal van aanslagen op 
stembureaus zou plegen, omdat zij als 
enige partij de verkiezingen boycotte. Het 
is vreemd genoeg maar bij één aanslag 
gebleven. Een aantal Rode Khmers kwam 
zelfs stemmen, in de hoop Sihanouks par
tij te laten winnen. Voor de verkiezingen 
had deze partij zich verzoeningsgezinder 
getoond dan aartsvijand nummer één: de 
regeringspartij van Hun Sen.
Inmiddels dreigt de zaak weer te ver
slechteren, omdat Hun Sen blijft weige
ren de uitslag van de verkiezingen te er
kennen. Rode Khmer-leider Khieu 
Samphan heeft iedereen opgeroepen Hun 
Sen en andere regeringsfunctionarissen 
te vermoorden.
Untac probeert op alle mogelijke manie
ren wanhopig te redden wat er te redden 
valt van de kostbaarste VN-missie uit de 
geschiedenis. Alle blikken zijn momen
teel gericht op Sihanouk, die als enige in 
staat zou zijn een compromisvoorstel, dat 
voor alle partijen aanvaardbaar is, te pre
senteren. Zijn laatste voorstel was een 
coalitieregering van Funcinpec en de par
tij van Hun Sen. Dit lijkt de meest redelijke 
optie om het land te behoeden voor nog 
een burgeroorlog. Khieu Samphan 
dreigde hier al mee, als Hun Sen niet met 
het voorstel akkoord zou gaan en alleen
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aan de macht zou blijven. Dit zou beteke
nen dat we weer helemaal terug bij af zijn.

Ik mag hopen dat de heren Cambodjaanse 
politici na 23 jaar burgeroorlog en onrust 
de massale keuze van het volk voor de
mocratie en rust eindelijk zullen respecte
ren. Het volk, daar ging het uiteindelijk 
toch om? Misschien waren ze het alleen 
even vergeten...

♦

(ingezonden mededeling)

CeJC heeft roeiniggeld. Ee JDzoekt 
een nieu1" logo. Ce JD z i t  v o \  crea- 
Ueregee$ten. Cpie mededelingen 
die ogenSchijnlijk roe inigmet elkaar 
te  maken hebben. Of toch mei? RJS je 
het repband tllSSen de drie mede
delingen Ontdekt, ben je roaar- 
Schijnjijk c rea t ie f  genoeg om het 
nieuroe JC-Jogo te  OntroePRen. Ran de 
Slag dj}S. Kijk Snelop pagina 1 5  ran dez e 
Cemo om te  roeten te  komen roat 
e r  precieS reproacht roopdt.
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Verslag uit Israël en de bezette gebieden

J o d e n  e n  P a l e s t i j n e n

K U N N E N  B E S T  N A A S T  E L K A A R  L E V E N

_______ Onno van den Muysenberg______________

A nderhalf jaar geleden w aren tien 
Palestijnse en tien Israëlische jongeren op 
uitnodiging van de Jonge Democraten en 
D66 te gast in Amsterdam. Zij waren hier 
om in een rustige omgeving over het 
Palestijns-Israelische conflict te discus
siëren. Onlangs bracht een groep van 
Amsterdamse JD'ers en D66'ers op uitno
diging van de Israëlische en Palestijnse 
gasten van toen een bezoek aan Israël en 
de bezette gebieden. Centraal stond het 
Palestijns-Israelische conflict.

De spanningen tussen de Palestijnen en 
de Israëliërs zijn de afgelopen maanden 
sterk toegenomen. Op de Westelijke 
Jordaanoever en in de Gazastrook vinden 
nog dagelijks confrontaties plaats tussen 
Palestijnen en Israëlische soldaten. Zo was 
juist de dag voor ons bezoek aan Nabloes 
op de Westelijke Jordaanoever een jonge 
Palestijn door het Israëlische leger ge
dood. Uit protest was er een algehele 
staking uitgeroepen. Alle winkels waren 
gesloten. Op straat patrouilleerden mili
tairen. Op bijna alle muren waren door 
m iddel van graffiti berichten van 
Palestijnse leiders aangebracht, soms ver
fraaid met de afbeelding van een 
Palestijnse vlag.

Levensgevaarlijk?

In het oude centrum van Nabloes maak
ten we een angstig moment mee. Lopend 
door de smalle straatjes waren we getuige 
van de arrestatie  van twee jonge 
Palestijnen. De Israëlische militairen hiel
den ons staande en vroegen wat wij hier 
in vredesnaam te zoeken hadden. Of we 
soms niet wisten dat het hier levensge
vaarlijk was voor buitenlanders. Ik had 
nou juist het gevoel dat we daar veilig 
konden lopen onder bescherming van 
onze Palestijnse begeleiders. De militai
ren dachten daar anders over, en stonden 
erop ons naar een veiliger gebied te bren
gen. Bang dat onze Palestijnse begelei
ders iets zou overkomen gehoorzaamden 
we aan zijn verzoek. Zo liepen we, met 
voorop een angstvallig rondspiedende 
militair met zijn geweer in de aanslag en 
achter ons de in de boeien geslagen 
Palestijnse jongens, door de nauwe stra
ten van Nabloes. Pas toen, onder bege
leiding van de 'vijand', in een buurt met 
wellicht achter elk luik een op wraak be
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luste Palestijn, voelde ik mij niet echt op 
mijn gemak.

In Gazastad was heel goed merkbaar wat 
de gevolgen zijn van de bezetting en de 
afsluiting. Overal op straat hingen doel
loos Palestijnen rond die door de afslui
ting niet in staat waren naar hun werk in 
Israël te gaan. Langs de kant van de weg 
probeerden Palestijnse vrouwen toch voor 
wat inkomen te zorgen door zelfgeteelde 
groenten en fruit te verkopen. In de stra
ten lag het vuil hoog opgetast, bij gebrek 
aan een goedwerkende vuilophaaldienst. 
Gebouwen van de Israëlische autoritei
ten waren omgeven met rollen prikkel
draad en werden streng bewaakt, bang 
als men was voor aanslagen. Militairen 
met geweren in de aanslag trachtten de 
orde te bewaren. Daar word je je pas echt 
gewaar wat het betekent om in een 
oorlogssituatie te verkeren.

Gummende dakpannen

Veel van de huizen in de bezette gebieden 
zien er, in vergelijking met die in Israël 
zelf, slecht onderhouden uit. Het contrast 
in woningbouw is echter het grootst tus
sen de joodse nederzettingen en de 
Palestijnse vluchtelingenkampen. De ne
derzettingen, die grotendeels door de 
Israëlische regering gefinancierd zijn, zie 
je al van verre op de toppen van de heu
vels liggen. De rode dakpannen van de 
prachtige eengezinswoningen glimmen 
in de zon. In de vluchtelingenkampen 
daarentegen tref je de meest erbarmelijke 
omstandigheden aan. In dicht op elkaar 
gebouwde krotten leven steevast te veel 
mensen op een te klein oppervlak. Tussen 
de huizen loopt het open riool. Menig 
toegangsweg is afgesloten door met be
ton volgestorte vaten. De Israëliërs zijn zo 
beter in staat te controleren wie er in en uit 
gaat. In deze kampen leven de Palestijnen 
die bij het uitroepen van de staat Israël in 
1948 gevlucht zijn. De meesten woonden 
in plaatsen als Haifa en Jaffo aan de 
Middellandse-Zeekust. Zij beschouwen 
zich nog steeds als tijdelijk verblijvend in 
wat nu de bezette gebieden zijn. Hun doel 
blijft terug te keren naar wat eens hun 
land was. Dit heeft er toe geleid dat ze ook 
nooit echt hun best hebben gedaan om er 
iets van te maken in hun nieuwe leef
omgeving. Dit is één oorzaak waarom het

er in de vluchtelingenkampen niet best 
voorstaat. Een andere is dat de Israëlische 
bezetter zich in het geheel niet geroepen 
voelt hier ook maar iets meer geld aan te 
besteden dan strikt noodzakelijk is.

Om nogmaals met de neus op de feiten 
van de bezetting gedrukt te worden, 
brachten Palestijnse begeleiders ons naar 
een aantal huizen die grotendeels ver
woest waren. Volgens hen was dit door 
het Israëlische leger gebeurd als ver
geldingsmaatregel. In één van de huizen 
zou een Palestijnse 'terrorist' verscholen 
hebben gezeten. Toen men hem gepakt en 
gedood had heeft men de huizen met 
anti-tankgranaten bestookt. Een aantal 
families werd zodoende dakloos. Afge
zien van de vraag of de Palestijn schuldig 
was of niet, is het natuurlijk absoluut 
afkeurenswaardig dat een groot aantal 
mensen collectief gestraft wordt, zonder 
de mogelijkheid tot verdediging of enige 
vorm van proces.

Noodzaak van vrede

Naast deze negatieve zaken is er toch ook 
zeker wat positiefs te melden. In de ge
sprekken die we met Israëliërs gevoerd 
hebben, klonk zeer vaak door dat een 
eigen staat voor de Palestijnen niet langer 
tegengehouden kan worden. De nood
zaak van vrede en daarmee het loslaten 
van de bezette gebieden, wordt door 
steeds meer mensen onderkend. De re
gering van Jitschak Rabin heeft bij haar 
aantreden 'het brengen van vrede' zelfs 
als haar belangrijkste doel genoemd.
Dat joden en Palestijnen in de toekomst 
best als buren in aparte staten samen kun
nen leven, zonder elkaar de kop in te 
slaan, wordt wel duidelijk uit het feit dat 
op d it moment zo 'n  700 duizend 
Palestijnen in Israël zelf wonen. Dit ge
beurt zonder noemenswaardige inciden
ten, ook al worden ze soms als een soort 
tweederangs burgers behandeld. De 
burgemeester van Tel Aviv heeft hier een 
duidelijke mening over: "We zouden onze 
minderheden op die manier moeten be
handelen zoals wij zouden w illen  zijn be
handeld, niet zoals wij z i jn  behandeld.'

Tijdens ons verblijf in Israël werd duide
lijk dat er gewerkt wordt aan een oplos
sing voor het Palestijns-joodse conflict. 
Helaas moesten wij wel constateren dat er 
sinds het bezoek aan Amsterdam weinig 
tot geen contact meer was geweest tussen 
onze Palestijnse en Israëlische gasten. Een 
echte reden konden ze hier niet voor ge
ven, afgezien van de praktische proble
men wat betreft het reizen van en naar de 
bezette gebieden. Al met al toch jammer.

♦
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Simons, Dekker en andere plannen

G e z o n d h e i d s z o r g  i n  b e w e g i n g

Michiel Blankenvoorde, werkgroep Gezondheidszorg

De Nederlandse gezondheidszorg staat 
op een hoog niveau. Dit geldt voor zowel 
lichamelijke als geestelijke en maatschap
pelijke zorg. In de gezondheidszorg doet 
zich echter een aantal structurele proble
men voor. Deze problemen verdienen een 
oplossing, willen we de zorg voor ieder
een op het huidige niveau houden.
De stelselwijziging in de gezondheids
zorg van Simons is in de politiek een hot 
item. Termen als basisverzekering, 
marktwerking, decentralisatie en zorg op 
maat, worden in de media vaak gebruikt. 
Dekker en Dunning zijn de afgelopen 
maanden bekende namen geworden. 
Maar wat houden alle plannen voor de 
gezondheidszorg eigenlijk in?

Problemen in de gezondheidszorg

Het eerste probleem is dat de toeganke
lijkheid van de gezondheidszorg niet voor 
elke burger gelijk is. Zo kennen we in 
Nederland het onderscheid in zieken
fonds- en particu lier verzekerden. 
Ziekenfondsverzekerden, zo'n 60 procent 
van alle verzekerden, hebben geen keuze 
over het zorgpakket en zijn 'zieker' dan 
particulier verzekerden. Bij een particu
liere verzekering vindt zelfs selectie van 
cliënten plaats door bijvoorbeeld hogere 
premies voor risicogroepen.
Een tweede probleem is dat de geleverde 
zorg niet doelmatig is. Dit wordt mede 
veroorzaakt door de complexe wet- en 
regelgeving. Zo kan het voorkomen dat 
een patiënt soms andere (duurdere) zorg 
krijgt dan nodig is, omdat de gewenste 
zorg niet in zijn verzekering zit. Ook blij
ven oude mensen vaak onnodig lang in 
een ziekenhuis, omdat het ziekenhuis daar 
financieel voordeel bij heeft. De gezond
heidszorg zou zo'n tien tot vijftien pro
cent efficiënter kunnen werken!
Ten derde nemen de kosten in de gezond
heidszorg jaarlijks toe. Momenteel beste
den we hieraan ongeveer 55 miljard gul
den per jaar. Dat is tien procent van ons 
Bruto Nationaal Produkt. De kosten zul
len in de toekomst sterk toenemen door 
een toenemende zorgvraag. De vergrij
zing speelt hierbij een belangrijke rol. 
Rond 2035 zal naar verwachting 25 pro
cent van de bevolking bejaard zijn. Ook 
de stijging van het aantal chronisch zie
ken en de toename van het aantal diag- 
nostische/therapeutische mogelijkheden 
spelen zorgen voor hogere kosten.

Dekker

Bovenstaande problemen leidden onder 
meer tot het instellen van de commissie 
'Structuur en Financiering Gezondheids
zorg', de zgn. commissie Dekker, die in 
maart 1987 haar advies uitbracht. De 
overheid zou slechts stimulerend en 
voorwaardenscheppend moeten optre
den in plaats van het aanbod in de ge
zondheidszorg te regelen door planning. 
De gezondheidszorg zou zelf primair 
verantwoordelijk zijn voor de inrichting, 
uitvoering en de bekostiging. Door 
marktwerking zou vooral de vraagzijde - 
de verstrekkingen en tarieven in de ge
zondheidszorg - beïnvloed kunnen wor
den.

Plan Simons

Toen Simons in 1989 aantrad als 
staatssecretaris heeft hij deze 
plannen verder overgenomen en 
vorm gegeven. Kernelementen 
in Simons' plan zijn een basis
verzekering en het idee dat de 
verantwoordelijkheid voor fi
nanciën en planning niet langer 
bij de overheid, maar bij de 
zorgverleners en verzekerings
maatschappijen zal liggen. Ver
der zouden de geestelijke-ge- 
zondheidszorg, de gehandi
captenzorg en maatschappelijke 
zorg meer geïntegreerd moeten 
worden in het huidige zorg
aanbod. De zorgverlening moet 
efficiënt en flexibel zijn. Iedereen 
moet de juiste zorg kunnen krijgen: zorg 
op maat. De overheid moet zich bezig
houden met het totale budget in de ge
zondheidszorg, het bevorderen van de 
kwaliteit en de efficiency van de zorg
verlening. Ook zou ze zich moeten inzet
ten voor een betere positie van de pa- 
tiënt/cliënt.
De vraag was nu wat er in het basispakket 
moet zitten. Of, om het geheel in een 
breder perspectief te plaatsen: hoe kun
nen de noodzakelijke keuzes in de ge
zondheidszorg het best worden gemaakt? 
Hiervoor werd door Simons de commis
sie Dunning aangesteld.

Dunning

De commissie Dunning ging uit van een 
onveranderde sociale doelstelling. Op

basis van een brede solidariteit stelde de 
commissie criteria voor om zorg
voorzieningen in het basispakket op te 
nemen. Het 'trechteren' houdt in dat 
achtereenvolgens wordt gekeken naar de 
noodzakelijkheid van een voorziening, 
de werkzaamheid, de doelmatigheid en 
de eigen veran tw oord ing/rekening , 
voordat de voorziening wordt opgeno
men in het pakket. De commissie Dunning 
adviseerde onder meer de basisverze
kering klein te houden om de kosten niet 
sterk te laten stijgen en zo de continuïteit 
van de zorg te waarborgen. Dit kwam 
Simons politiek gezien slecht uit. Simons 
zag liever dat het basispakket zou bestaan 
uit wat nu in het ziekenfonds en de AWBZ 
zit. Het rapport van de commissie is in de 
bureaula verdwenen.
Inmiddels wordt Simons van alle kanten 
onder vuur genomen. Politici vinden dat 
de plannen van Simons de gezondheids
zorg alleen maar complexer maken en de 
kosten te veel doen stijgen. Medisch-spe- 
cialisten verdedigen hun autonomie en 
het tarievensysteem. Het is duidelijk dat 
tijdens deze regeerperiode niet veel meer

van Simons' plannen terecht zal komen. 
De problemen in de gezondheidszorg, 
zoals die in het begin geschetst zijn, blij
ven bestaan.
Het motto van de JD voor de aanstaande 
verkiezingen luidt: nieuwe verkiezingen, 
nieuwe keuzes. De JD-werkgroep Ge
zondheidszorg houdt zich bezig met de 
keuzes in de zorg. Wat vinden we van een 
basisverzekering? Kunnen medisch-spe- 
cialisten misschien beter per uur betaald 
worden? Zijn privé-klinieken een aanvul
ling op het huidige aanbod van 
gezondheidsvoorzieningen? De werk
groep Gezondheidszorg schrijft een reso
lutie, die op het najaarscongres wordt 
behandeld. Hierin zullen veel van deze 
vragen aan bod komen.

♦
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D E M O  10.4 A C H T E R G R O N D

De politieke geschiedenis van Engeland

E e n  d e m o c r a t i e

Z O N D E R  G E S C H R E V E N  C O N S T I T U T I E

Joris Kleverlaan

In het kader van Invasion '93 zal van 9 tot 
en met 17 oktober een groep van 20 JD'ers 
en 20 VUJO'ers Londen en Cardiff bezoe
ken. Dit artikel is bedoeld om de reis een 
beetje tot leven te laten komen binnen de 
vereniging en alvast als voorbereiding 
voor de deelnemers.

De geschiedenis van het oudste parle
mentaire systeem in de wereld wordt 
voornamelijk gedomineerd door het af
brokkelen van de macht van de koning(- 
in) en het geleidelijk overbrengen van die 
macht naar het parlement.
Deze beschrijving begint reeds in 1215. 
Tot die tijd had de koning absolute macht. 
In 1215 dwongen de belangrijkste edelen 
koning John tot het ondertekenen van de 
'Magna Carta'. Dit constitutionele docu
ment dwong de koning om over belang
rijke zaken advies in te winnen bij de adel, 
die zo in feite het eerste parlement vormde. 
Dit document is overigens vrij uniek, aan
gezien het een van de weinige geschreven 
constitutionele documenten is. Verder 
kent Engeland namelijk géén geschreven 
constitutie.

In 1265 werd voor het eerst een heus 
parlement bijeen geroepen, bestaande uit 
zowel adel als niet-adel (de Commoners). 
Het systeem werd 30 jaar later omgegooid. 
Er werden twee kamers ingesteld; één 
voor de adel en geestelijken (House of 
Lords), die gekozen werden door de Ko
ning, en één voor de volksvertegenwoor
diging (House of Commons). Deze be
staan nu, bijna 700 jaar later, nog steeds.

Twee oorlogen

De eeuwen daarna werden voornamelijk 
bepaald door twee oorlogen; één met 
Frankrijk en één tussen verschillende 
adellijke families om de troon. Deze oor
logen, de daarmee gepaard gaande hoge 
belastingen en de pestepidemie zorgden 
voor een ineenstortend feodaal systeem 
en een grote mate van ontevredenheid 
onder de bevolking. De sterke hand die 
Engeland op dat moment nodig had, 
kwam in 1485, toen Henry VII aan de 
macht kwam. Hij en zijn opvolger Henry 
VIII herstelden de suprematie van de mo
narchie door de macht van het parlement 
(lees: de adel) aan banden te leggen en de 
oorlog met Frankrijk op te schorten. Henry

VIII, voornamelijk bekend om zijn zes 
vrouwen, heeft ook nog een andere mar
kante bijdrage geleverd aan de geschie
denis van Engeland. De botsing tussen 
hem en de paus, die hem niet wilde laten 
scheiden van zijn eerste vrouw omdat zij 
hem geen mannelijke opvolger kon 
schenken, liep zo hoog op dat Henry 
zichzelf in 1534 tot hoofd van de Kerk van 
Engeland uitriep. Door afkondiging van 
de 'Act of Supremacy' gaf hij tevens de 
aanzet tot vorming van de, onafhanke
lijke, Anglicaanse kerk.

De opvolgers van de Henry's, James en 
Charles I, kwamen steeds meer tegen
over het parlement te staan, dat steeds 
meer wetten zonder de instemming van 
de koning afkondigde. Charles' pogin
gen om het parlement aan zich te onder
werpen en de leiders uit te schakelen, 
hadden tot gevolg dat Engeland in twee 
kampen werd verdeeld. In 1642 brak de 
burgeroorlog uit. De protestantse parle
mentariërs wonnen uiteindelijk van de 
katholieke koning. Charles werd in 1649 
onthoofd. Tot 1660 was Engeland tijdelijk 
een republiek onder leiding van de pro
testant Oliver Cromwell.

Whigs en Tories

Hoewel het volk vrij snel genoeg had van 
de dictatoriale Cromwell, en Charles II in 
1660 koning werd, was het sindsdien 
voorgoed gedaan met de macht van de 
koning. De belangrijkheid van de politiek 
had ook tot gevolg dat twee moderne 
politieke partijen opkwamen: de libera
len (de 'Whigs') en de conservatieve 
royalisten (de 'Tories'), wat het huidige 
(voornamelijk twee-)partijen systeem tot 
gevolg heeft.

James II was de laatste koning die pro
beerde de absolute macht bij de koning te 
vestigen. Hij ging daarin zo ver dat uit
eindelijk zelfs de Tories zich tegen hem 
keerden en, samen met de Whigs, de Ne
derlandse stadhouder Willem van Oranje 
uitnodigden om James te vervangen als 
koning. James raakte in paniek en vluchtte 
naar Ierland, waardoor Willem zonder 
bloedvergieten de troon kon overnemen. 
Vandaar dat dit ook wel de 'Glorious' of 
'Bloodless Revolution' wordt genoemd. 
Onder zijn koningschap werden histo

risch gezien een aantal belangrijke wetten 
aangenomen. Onder meer over civiele 
rechten, religieuze vrijheid voor protes
tanten, en vooral over het scheiden van de 
befaamde wetgevende, rechtprekende en 
uitvoerende machten. Zodoende groeide 
de politiek naar zijn huidige proporties, 
hoewel de democratie pas in 1928 werd 
vervolmaakt door het kiesrecht voor 
vrouwen in te stellen.

Vergaarbak

In de 19e eeuw groeiden de politieke par
tijen uit tot de partijen die wij nu nog 
kennen. De Tories werden de Conser- 
vatives en de Whigs de Liberal-Democrats. 
Deze laatste, natuurlijk vooral van belang 
voor ons, JD'ers, werd een vergaarbak 
van allerlei mensen en denkbeelden en 
kreeg dus moeite bij het omvormen tot 
een moderne massa-partij. De radicalere 
vleugel hielp, nadat zij uit de partij was 
gestapt, met het oprichten van Labour in 
1906. Na de Eerste Wereldoorlog verloren 
de Liberals hun plaats in het twee- 
partijensysteem aan Labour, een plaats 
die ze sindsdien, en tot nu toe tevergeefs, 
hebben geprobeerd terug te veroveren.

♦

9  t o t  17 o k t o b e r

Invasion:
HET KAN MISSCHIEN NOG NEïi

Zoals eerder aangekondigd vindt 
van 9 tot 17 oktober a.s. de JD/ 
VUJO-reis naar Engeland en 
Wales plaats, onder de naam 
Invasion '93. Door middel van 
werkgroepen, sprekers en dialo
gen met zusterorganisaties pro
beren we de Britse politiek te 
doorgronden. De inschrijflijst is 
eigenlijk al vol, maar als je je nu 
aanmeldt, kun je misschien toch 
nog mee. De reis kost 395 gulden. 
Bel snel Lidwien van Langen: 013- 
443884.
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u p t o  J D a t e
In Up to JDate worden korte berichten 
opgenomen. Alle nieuwtjes uit de 
vereniging vind je op deze pagina's.

S t u f i  v o l g e n s  d e  J D
M u is j e s  v o o r  K o k  b ij  N J M O

D en H aag  - De JD wil graag rede
lijk zijn. Daarom gaf het Landelijk 
Bestuur graag gehoor aan Ritzens 
oproep om met alternatieven te 
komen voor de huidige plannen 
met de studiefinanciering. Het JD- 
altematief omvat drie punten.
In de eerete plaats dient een ouder- 
fonds te worden ingesteld. Aan dit 
fonds dragen ouders van studenten 
tussen de 18 en 21 jaar naar draag
kracht bij. Ouders van oudere stu
denten zijn niet meer onderhouds
plichtig en hoeven dus niet bij te 
dragen. Uit het fonds worden ren
teloze leningen gefinancierd, 
waarvan alle studenten, naast een 
basisbeurs-gift, gebruik kunnen 
maken.
In de tweede plaats dient een cu
mulatieve tempobeurs te worden 
ingevoerd. In tegenstelling tot een 
gewone tempobeurs beoordeelt de 
cumulatieve tempobeurs de totale 
studievoortgang. In het eerste jaar

Nieuwe werkgroepi 
B .P .O .?

U trech t - Het lijstje favoriete JD- 
afkortingen kan weer worden uit
gebreid. De nieuwe aanwinst heet 
BPO en staat voor ‘Burger-Poli- 
tiek-Overheid’. Bedenkers zijn de 
leden van de gelijknamige werk
groep in oprichting, die zich gaat 
bezighouden met staatsrechtelijke 
en bestuurlijke vernieuwing, en de 
relaties daartussen. Zij zal werken 
met verschillende projectgroepen. 
De eerste bijeenkomst vindt plaats 
op zaterdag 18 september 1993 in 
het M50-pand, Oudegracht 139- 
bis te Utrecht Het begint om 13.00 
uur. Iedereen die belangstelling 
heeft, kan komen. Voor informatie 
kun je terecht bij Macs Rosielle 
(050-139532), Erik Boog (035- 
830305), Jeroen Kemperman (050- 
777617) of Wim Rampen (030- 
431376).

dienen studenten 30 procent van 
de studiepunten te halen. Daarna 
wordt de norm 50 procent op ieder 
moment in de studie moet de stu
dent voor minstens de helft ‘op 
schema liggen’. Het voordeel is 
dat studenten krediet kunnen op
bouwen: een jaar hard studeren 
levert wat meer speling op in de 
volgende jaren.
In de derde plaats moet het Minis
terie van Onderwijs zijn bemoeie
nis met het onderwijs op alle scho
len en universiteiten beperken tot 
het definiëren van begin- en eind
termen. Alle inhoudelijke aanwij
zingen, circulaires en interpreta
ties van wetten hebben nooit een 
aantoonbaar positief effect op de 
kwaliteit van het onderwijs gehad. 
Het geld dat hiermee gemoeid is, 
kan beter worden besteed, vindt de 
JD. (CB)

6 septem ber 
Eco n o m en  in A msterdam

U trech t - Op 19 juni werd de Na
tionale Jongerenraad voor Milieu 
en Ontwikkeling opgericht. De 
NJMO, waarvan ook de JD lid is, 
wil wijzen op de noodzaak van het 
delgen van de zogenaamde 
milieuschuld, waarmee wij als 
jongeren later te maken krijgen. 
Met deze schuld, in hoogte ge
symboliseerd door een schatkist 
met roze en witte muisjes, werd 
Wim Kok tijdens de oprichtings- 
dag geconfronteerd.
Ook vele andere betrokkenen wa
ren aanwezig in de schouwburg 
van Utrecht. Zo overtuigde Erik 
Boele, de ‘Groene Loper’, minis
ter Alders van de grote betrokken
heid van jongeren bij het milieu. 
Dit werd bekrachtigd door het grote 
aantal jongeren in de zaal, die nog 
fel werden ook, toen CDA'er 
Esseling poogde het huidige rege

ringsbeleid als milieuvriendelijk te 
verkopen.
De NJMO staat sterk in zijn schoe
nen, vooral financieel gezien. De 
organisatie heeft daardoor grote 
mogelijkheden om inderdaad een 
nationale pressiegroep te worden. 
Door de goodwill bij VROM (230 
duizend gulden) en bedrijven, kan 
de NJMO met deze bedrijven zo
genaamde Duurzame-Ontwikke- 
lingscontracten (DOC’s) afsluiten, 
om samen nieuwe milieuprojecten 
op te starten.
De NJMO is niet de zoveelste or
ganisatie, maar de vertegenwoor
diging van alle jongeren die een 
leefbare toekomst willen en eisen 
dat daar nü iets aan gedaan wordt. 
De eerstkomende grote activiteit 
van de NJMO is een referendum 
onder 800 jongeren in oktober. 
(MdMS)

B r u g g e

Zoals gezegd: het is een JD/VUJO- 
weekend. Er komen dus niet alleen 
JD’ers, maar ook VUJO’ers. Grijp 
deze gelegenheid aan om mensen 
van een andere vereniging met 
verrassend veel dezelfde stand
punten te leren kennen!
Het hele weekend, met overnach
tingen in de centraal gelegen 
jeugdherberg van Brugge en de 
nodige maaltijden, kostje slechts 
35 gulden. Je kunt je aanmelden bij 
Dennis Hesseling, tel. 030-513626 
of bij het landelijk secretariaat.

A m sterdam  - De toekomst van de 
verzorgingsstaat Dat is het thema 
van een politiek café dat de JD 
afdeling Amsterdam op 6 septem
ber houdt Deelnemers aan de dis
cussie zijn Prof. dr. R van der 
Ploeg, hoogleraar Economie aan 
de Universiteit van Amsterdam en 
PvdA-lid; Arthie Schimmel, 
Tweede-Kamerlid D66; en Prof. 
dr. A. van der Zwan, hoogleraar 
Economie aan de Universiteit 
Utrecht en de Erasmus Universi
teit Rotterdam. Liefhebbers van 
een discussie op niveau komen op 
6 september naar café P96, 
Prinsengracht 96 Amsterdam. Het 
begint om 21.00  uur.

^ E r BOUW HEt GEACHT
vRN DE JD!
LeeS pagina 1 5  
Fan d e z e  ^Em O

17-19 septem ber
J D / V U J O - w e e k e n d  in

B ru gge  - Een ieder die de demo
cratie in Europa en/of de mooie 
stad Brugge een warm hart toe
draagt mag het JD/VUJO-week- 
end van 17, 18 en 19 september 
niet missen. Dat vindt namelijk 
plaats in Brugge en heeft als thema, 
jawel, democratie in Europa!
Aan de hand van een programma 
van lezingen, werkgroepen, een 
forumdiscussie en een Europa- 
simulatiespel, mogen de deelne
mers zich van vrijdagavond tot 
zondagmiddag uitleven. Daarnaast 
zijn er dan nog de saaiere verplich
tingen als een volleybalwedstrijd 
(we moeten de beker terugwin
nen!) en het uitgaan.
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22 augustus

F e d e r a t i e  v a n  b e w o n d e r a a r s

O prich ters V an O ijen  en G ossink (foto: C hristiaan öoneoakker)

D en H aag  - Landelijk-bestuurslid 
Mirjam van Dijk mag zich in een 
warme belangstelling van mede
bestuursleden verheugen. Henk 
Gossink heeft haar hiervan per brief 
op de hoogte gesteld. Een frag
ment ‘In de afgelopen drie maan
den heb ik u leren kennen als een 
vrouw die harten doet bonken, de 
meest verlegene doet lonken en 
zelfs op het bleekste gelaat een 
blos van bewondering weet op te 
wekken. (...) Het heeft mij dan ook 
niets verbaasd dat ook anderen de 
meest onstuimige emoties bij al
leen al het noemen uwer naam

Lijdend, voorw erp  M ir ja m  v a n  
D i jk .  (Foto: C hris Bonebakker)

26-29 augustus
Fietsel mee vo o r  de vrede

V oeren /D iksm u ide  - Dit jaar orga
niseert de VUJO voor de 17e keer 
de Vredesfietseling: een drie
daagse fietstocht van Voeren (na
bij Maastricht) naar Diksmuide 
(aan de Vlaamse kust). Daar wordt 
elk jaar de Ijzerbedevaart gehou
den, een herdenking van gevallen 
Vlaamse soldaten uit de Eerste 
Wereldoorlog. Deze herdenking 
is gericht op de idealen die de 
Frontsoldaten in de loopgraven 
formuleerden: zelfbestuur, nooit 
meer oorlog en godsvrede (geen 
haat en nijd tussen Vlamingen on
derling). De VUJO vertaalt deze

2 2

voelen opkomen. Zo is daar de 
heer R. van Oijen, een weinig 
nozel, maar zeer beminnelijk man, 
die in zijn vurige passie zelfs uw 
naam slaakt gedurende zijn wild
ste dromen. ’
Henk heeft samen met de ge
noemde Remko van Oijen het ini
tiatief genomen tot de oprichting 
van een federatie van bewonde
raars: Mirjam’s Best Associates 
(MBA). De oprichting van MBA 
vindt plaats op 22 augustus op het 
landelijk secretariaat. Op het pro
gramma staat ‘...een fringe-meet- 
ing over zelfbeheersing in mo
menten van gepassioneerde ver
warring en een discussie tussen de 
oprichters, H. J. Gossink en R van 
Oijen, rond het thema “Hoe groot 
kan je  hart groeien”. De 
incasseringscursus “Een droom 
aan duigen” wordt verzorgd door 
mej. M. Kruis.’
Lotgenoten en andere belang
stellenden kunnen zich wenden tot 
Henk (020-6715119) of Remko 
(050-266708). (CB)

politieke wensen met een vreed
zaam, pluralistisch en verdraag
zaam Vlaanderen in Europa.
De Vredesfietselaars betuigen hun 
steun aan deze idealen door hun 
deelname aan de tocht en aan het 
politieke en gezelligheids- 
programma in de avonduren.
De tocht begint op donderdag 26 
augustus. Twee dagen later kom je 
aan in Diksmuide, waar op zondag 
29 augustus de Ijzerbedevaart 
wordt gehouden. Meer weten of 
gewoon meegaan? Bel even met 
Dennis Hesseling (030-513626) of 
het secretariaat.

Nuis WIL GEEN OUDERFONDS

D en  H aag - Aad Nuis houdt van 
reizen. Daarom heeft de 
onderwijsspecialist van D66 in 
de Tweede Kamer een toer ge
maakt langs alle grote studenten
steden. Hij ging in discussie met 
Jonge Democraten (die opvallend 
vaak studeren) en andere 
belangstellenden over het stelsel 
van de studiefinanciering.
Dit leidde nog wel eens tot mis
verstanden. Aad Nuis wilde na
melijk de mening van de JD’ers 
horen, om te gebruiken bij zijn 
eigen standpuntbepaling. De 
JD’ers waren daarentegen vooral 
geïnteresseerd in wat D66' nou 
eigenlijk wilde. Onder het mom 
‘welnee, we zijn helemaal niet 
onduidelijk’, kwam de discussie 
doorgaans toch goed op gang. 
Aad Nuis voelt niet veel voor het 
JD-idee van een ouderfonds. Hij 
vindt dat ouders die hun bijdrage 
gewoon zelf aan zoon of dochter 
willen betalen, niet gedwongen 
moeten worden dat via een ab
stracte instantie als het fonds te 
doen. Liever ziet Nuis dat de 
overheid beter inspringt als 
ouders niet of niet genoeg willen 
betalen. De student zou dan een 
aanvullende beurs of lening kun
nen ontvangen, die de overheid 
dan op de ouders verhaalt 
Gelukkig is er één punt waar Aad 
Nuis en JD het over eens kunnen 
zijn: de toemee was leuk en inte
ressant. Het laat zich raden wie 
nu nummer één is in de JD-top 
tien van favoriete D66’ers. (CB)

7 september 
O p de thee bij D 66

D en Haag - Op 7 september houdt 
de JD weer een binnenhof- 
excursie. We brengen dan een 
bezoek aan een fractie
vergadering van de Tweede- 
Kamerfractie van D66 , krijgen 
een rondleiding door het nieuwe 
Tweede-Kamergebouw, gaan op 
de thee bij de Eerste-Kamerfrac
tie van (wederom) D66 en be
zoeken het voorlichtingsbureau 
van het Europees Parlement. Je 
begrijpt datje als JD-lid deze 
leuke dag niet mag missen. Het 
enige wat we vragen, is een bij
drage van slechts vijf gulden. 
Geef je op bij Millicent Kruis 
(071-417508) of het landelijk 
secretariaat

W ERELDSE
Z A K E N

Zoals al elders in Demo staat vermeld, 
is in mei een flinke JD-delegatie naar 
Slovenië afgezakt om het IFLRY- 
seminar en de Executive (Hoofd
bestuursvergadering) aldaar bij te wo
nen. Het seminar had als onderwerp 
‘Participation of youth in society’. De 
deelnemers kregen onder meer de op
dracht een taakstelling te formuleren 
en campagnematerialen te ontwerpen 
voor een M50-achtige organisatie. De 
meeste groepjes streefden naar een be
tere deelname van jongeren aan de ver
kiezingen (actief en passief). Men wilde 
de nadruk leggen op het belang van 
inspraak en op onderwerpen als 
racismebestrijding en werkgelegen
heid.
Veel verschillende oplossingen voor 
dezelfde problemen. Over één ding was 
men het echter wel eens: acties helpen 
meer dan folders. Aan de hoeveelheid 
papier die tijdens de ‘Executive’ werd 
uitgereikt, was te merken dat ‘the Bu
reau’ dit niet had opgepikt...
Wat ook niet werd opgepikt, was het 
voorstel voor open bestuurs
vergaderingen. Wel zullen de notulen 
hiervan voortaan een wat hogere 
informatiedichtheid hebben. Naast al
lerhande organisatorische zaken zoals 
deze, werd ook over de walvisvaart 
gesproken (nee, we waren bijna alle
maal tegen...) en over Paraguay, en 
werden enkele kandidaat-leden van 
IFLRY aanvaard.
Hieronder de Jeunes Radicaux uit 
Frankrijk. JD’er Raymond van Doorn 
had dit aan voelen komen en was net op 
tijd lid geworden van de Internationale 
Commissie van de JD, zodat hij nu aan 
de slag kan gaan met het uit het slop 
halen van de contacten met onze Franse 
broeders en zusters. Met hen willen wij 
in 1994 een seminar over de Rijn orga
niseren, waarvoor ook onze Duitse en 
Zwitserse vrienden zullen worden uit
genodigd.
Maar dit is toekomstmuziek Wel mooi 
natuurlijk, maar als je vingers nü jeu
ken, heb je er niet veel aan. Waar je wèl 
wat aan hebt, is het VUJO/JD-weekend 
over Europa, of het LYMEC-seminar 
over het Sociaal Beleid na Maastricht, 
dat in Nederland wordt gehouden van 2 
tot 5 september.

S u za n n e  B akker

Wil je echt alles weten van de 
internationale kant van onze vere
niging, neem dan een abonne
ment op de internationale nieuws
brief. Voorfl, 5,95 ontvang je hem 
de rest van het jaar iedere zes 
weken. Je kunt je aanmelden op 
het secretariaat.
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A G E N D A

AUGUSTUS

7-8 Bourgondische barbecue in 
Herentals, België. Samenwer
king van JD-Brabant en VUJO- 
Kemperland. Info: Lidwien 
van Langen, 013-443884.

14 Deadline ontwerpen JD-huis- 
stijl. Info: Wendy van der 
Lubbe, 020-6103518.

16 Cam pagne Tilburg. Info: 
Lidwien van Langen, 013- 
443884.

19 Campagne Wageningen. Info: 
Maartje te H ennepe, 085- 
455426.

22 Oprichtingsbijeenkomst Mir- 
jam's Best Associates. Lande
lijk Secretariaat Den Haag. 
Info: Henk Gossink, 020- 
6715119, of Remko van Oijen, 
050-266708.

23 Deadline D em o  10.5
25 Campagne Eindhoven. Info: 

Lidwien van Langen, 013- 
443884

26-29 Vredesfietseling van Voeren 
(B elg isch-L im bu rg) naar 
D iksm uide (W est-Vlaande- 
ren). Info: Dennis Hesseling, 
030-513626.

In t r o d u c t i e  in  d e  J D

Elk jaar organiseren de regio's een 
introductieweekend voor nieuwe leden. Op 
deze weekenden leer je de JD kennen, je regio 
of afdeling en natuurlijk veel leden.

Vaak is gebleken dat deze activiteit een goede 
start is om actief te worden. Je wordt er weg
wijs gemaakt in de duistere structuur, het 
bruisende feestleven, de sprankelende debat
ten en de ingenieuze standpunten van de ver
eniging. Laten we maar zeggen dat het een 
'must' is voor wie 'new in town' is.

Dit jaar worden de vijf weekenden eind sep- 
tember/begin oktober georganiseerd. Ze zijn 
verspreid over het gehele land, dus ook bij jou 
in de buurt Ben je nu reeds geïnteresseerd en 
wil je meer weten, bel dan Jan Spaans, 070- 
3858109, of je regiobestuur.

(ingezonden  m ededeling)

M a a k  n a a w i  w e t  d e  J E
zie  pag ina  15 r d n  d e z e  ^ e m o

J D - w e r k g r o e p e n

SEPTEMBER

2-5 LYMEC-seminar over het so
ciaal beleid na Maastricht. Info: 
Suzanne Bakker, 071-221728.

6 'Economen in Amsterdam', 
Politiek Café met prof.dr. F. 
van der Ploeg, Arthie Schim
mel en Prof.dr. A. van der 
Zwan. Café P96, Prinsengracht 
96 Amsterdam. Aanvang 21.00 
uur. Info: Jeroen Weertman, 
075-164049.

7 Binnenhofexcursie. Info: Mil- 
licent Kruis, 071-417508, of Jan 
Spaans, 070-3858109.

17-19 JD/VUJO-weekend over de
mocratie in Europa in Brugge. 
Kosten: ƒ35,-. Info: Dennis 
Hesseling, 030-513626, of Jan 
Spaans, 070-3858109.

OKTOBER

2-3 Introweekend Noord-Holland
en Utrecht, in de Jeugdherberg 
in Haarlem. Opgeven bij Wim 
Rampen, 030-431376 of Irene 
Ter Borg, 023-245793.

H ieronder staan de  werkgroepen van de  JD  en 
hun coördinatoren. Bij hen kan je  inform atie  
krijgen  over de a c tiv ite iten  en onderw erpen  
w a a r z i j  z ich  m ee bezighouden.

• Democratisering
Roel van der Poort 070-3963611

• Emancipatie
Adrie van der Luijt 020-6184222

• Ethiek
Jinny Boer 020-6869836

• Europa
Ido van der Meulen 058-127173

• Gezondheidszorg
Michiel Blankenvoorde030-316149 

•Internationale Commissie
Ingrid Souren 030-800328

• Jongerenbeleid
Shanta Singh 020-6762005

• Midden Oosten
Xander Zwagerman 020-6942710

• Milieu
Mare Davidson 020-6125970

• Onderwijs
Sigrid Broekema 055-428690

• Ontwikkelingssamenwerking
Ido van der Meulen 058-127173

• Sociale economie
Mare Soeters 020-6732067

• Verkeer en vervoer
Edwin Enzerink 05490-50688

• Vrijzinnig-democratie
Henk Gossink 020-6715119

Telefoon

V o o r z it te r
Henriëtte de Vos 020 - 6715119
A lg e m e e n  secre ta r is  a.i.
Sanne van Kamp 020-6423916
P e n n in g m e e s te r  a .i.
Petter van Raalte 010-4843129
S ecretar is  P o lit ie k  a.i.
Remko van Oijen 050-266708
S ecretar is  O r g a n isa tie  a .i.
Mirjam van Dijk 03402-63038
In te rn a tio n a a l S ecre ta r is  a.i. 
Suzanne Bakker 071-221728
S ecretar is  S c h o lin g  e n  V o r m in g  
Millicent Kruis 071-417508
S ecreta r is  L e d e n w e r v in g  e n  M at. 
Wendy van der Lubbe 020-6103518 
S ecretaris  P u b lic  R e la t io n s  a.i.
Henk Gossink 020-6715119
H o o fd r e d a c te u r  D e m o  
Christiaan Bonebakker 030-515020

L a n d e l i j k  S e c r e t a r ia a t
Jan Spaans
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
070-3858109
(ma.-do. van 9.00-17.00 uur)

BON

□  Ik word lid van de Jonge Democraten 
voor ƒ20,- per jaar
□  Ik w il graag een kennismakings- 
pakket*

Voornaam:

Achternaam:

Adres:

Postcode:

Woonplaats:

Telefoon:

Geboortedatum:

Handtekening:

* aankruisen wat van toepassing is
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M a r k a n t

M a r k  v a n  B a r s c h o t

'N ieu w e verk iezin gen , n ieu w e k e u ze s’. Hoe 
staat het eigenlijk met het jaarthema van 
de Jonge Democraten? Nieuwe verkie
zingen komen eraan, dat is zeker. Ze 
zouden eigenlijk snel moeten komen, want 
onze regering staat op instorten. Met de 
moed der wanhoop, ongetwijfeld geïn
spireerd door collega's uit Italië en En
geland, klampen de ministers en staatsse
cretarissen zich vast aan hun pluche. Dat 
deze omstandigheden verre van ideaal 
zijn om daadkrachtig en doeltreffend te 
regeren, moge duidelijk zijn.

De PvdA lijkt een zwaar aangeslagen 
bokser en redding en leiderschap zijn ver 
te zoeken. Partijleider Wim Kok beloofde 
de vernieuwing van de partij ter hand te 
nemen en sinds die tijd is niets meer van 
hem vernomen. De PvdA-partijleider 
schijnt tegenwoordig vermomd als mi
nister van Financiën door het leven te 
gaan. Wöltgens oogt uitgeblust (heeft hij 
eigenlijk ooit gebrand?) en Felix Rotten
berg denkt indruk te maken op de fractie 
door te dreigen dat de helft niet terug mag 
komen. Volgens dreigementen van NIPO 
mag 60 procent van de PvdA-fractie so
wieso een omscholing tot burgemeester 
of sportbobo gaan volgen. Nee, als we de 
balans van vier jaar regeren opmaken, 
kunnen we alvast één ding vaststellen: bij 
nader inzien blijkt de PvdA toch meer 
verstand van verzekeren te hebben.

Het CDA daarentegen lijkt nog altijd even 
solide als weleer. Als het CDA één ding 
heeft geleerd in 70 jaar regeren, is het wel 
om gunstig af te steken ten opzichte van 
de coalitiepartners. Maar welbeschouwd 
heeft het CDA het helemaal niet zo goed 
gedaan. Het spoor van afgeschoten proef
ballonnen, financiële tegenvallers, bijna- 
crises, internationale blunders en ver
trekkende bewindslieden, dat dit CDA/ 
PvdA-kabinet heeft getrokken, is in
drukwekkend. De PvdA wordt hiervoor 
hard gestraft en het CDA weer niet of 
nauwelijks. Tijdens discussies over het 
Paars Regeerakkoord verweren CDA- 
politici zich vaak met de stelling dat 'Paars' 
alleen zou steunen op irrationele anti- 
CDA-sentimenten. Toch zijn er, terugkij
kend op dit kabinet, een heleboel redenen 
aan te geven waarom het CDA over een 
jaar aan de zijlijn zou moeten blijven staan.

Democratie heeft volgens velen het nadeel 
dat het een systeem is met weinig inge

bouwde waarborg voor continuïteit. Om 
de vier jaar kan tenslotte een complete 
wisseling van de wacht (macht?) plaats
vinden, waarbij allerlei kennis en ervaring 
verloren gaat. In Nederland hebben we 
daar een oplossing voor gevonden. Het 
CDA is niet een politieke partij zoals de 
anderen, het is een regeermachine. Het 
CDA waarborgt de continuïteit. De mal
lemolen van partijen waar het CDA haar 
partner uit kan zoeken, waarborgt de 
democratische doorstroming in ons sys
teem. Vaak lijkt het alsof het CDA geen 
deel uitmaakt van de politiek. Het CDA 
lijkt er een beetje boven te staan. Het CDA 
wordt ook anders behandeld dan andere 
politieke partijen.

De storm van kritiek op het kabinet is 
begrijpelijk en terecht. De storm van kri
tiek op de PvdA ook. Maar waar blijft de 
storm van kritiek op het CDA? Was het 
niet Brinkman die de WAO-problematiek 
aanzwengelde door WAO'ers uit te maken 
voor profiteurs? Vallen niet de WAO- 
maatregelen plus de geplande bezuini
gingen op jongerenbijstand, die Elske ter 
Veld de kop kostten, onder verantwoor
delijkheid van CDA-minister De Vries? Is 
minister Hirsch Ballin niet de meest we
reldvreemde minister van Justitie die we 
ooit hebben gehad? Zijn ideeën over 
drugsbeleid stammen uit de jaren '50 en

zijn ideeën over omgaan met criminele 
jongeren zijn al begin zestiende eeuw uit 
de mode geraakt. Op de Antillen is men al 
bang voor herkolonisatie. Of wat te den
ken van Maij-Weggen? In het kader van 
de speurtocht naar afstudeeronderwerpen 

§ voor jonge sociologen alleen deze: 'Hoe
veel zware ongelukken zijn ontstaan 
doordat een nietsvermoedende automo
bilist in shock raakte nadat hij werd ver
rast door een nieuwsbericht over de 
nieuwste proefballon van de minister?' 
En premier Lubbers zelf? Als minister
president is Lubbers in ieder geval 
hoofdverantwoordelijk voor zowel in- 
houd als presentatie van het kabinets
beleid. Over de inhoud van het beleid valt 
te twisten, dat is politiek. De presentatie is 
echter zwaar onder de maat.

Dit alles lijkt de positie van het CDA niet 
te deren. Het CDA gaat tenslotte ook erg 
professioneel om met politiek. Brinkman 
heeft zich vanaf het prille begin zeer ge
reserveerd opgesteld ten opzichte van het 
kabinetsbeleid. Hierdoor kon de PvdA 
vanaf het begin onder druk worden ge
zet. Niet dat dat nodig was, want de zelf
opgelegde beloften en hooggespannen 
verwachtingen van d e -P v d A -e in d e lijk -in -  
d e-reg erin g  legden al direct een zware last 
op de PvdA-schouders. Bovendien voel
den de PvdA-bewindslieden telkens de 
drang om impopulaire maatregelen uit te 
leggen aan de achterban, waardoor ze 
telkens als hoofdverantwoordelijke wer
den gezien. Lubbers heeft de rol van va
der gekregen, nu met een klein sociaal 
sausje overgoten vanwege de PvdA. Het 
CDA lijmt weer zowel links als rechts: 
links met Lubbers (wie had dat ooit ge
dacht) en rechts met Brinkman. D66 wordt 
vaak verweten vaag te zijn. Het CDA is 
niet vaag. Het is eerder schizofreen.

Misschien krijgt het CDA bij de volgende 
verkiezingen de rekening gepresenteerd. 
Misschien ook niet. In plaats van aange
vallen te worden op de wijze waarop zij 
heeft meegewerkt aan de ondergang van 
haar regeringspartner, zal het CDA zich 
op de borst kloppen: 'Kijk eens hoe lang 
wij hebben kunnen samenwerken met een 
partij die zulke grote problemen kent.' En 
we zullen het allemaal weer geloven. Of 
misschien toch niet. Bob Marley zong al in 
1973: 'You can fooi som e people som etim es, 
bilt yo u  can 't fooi all the people all the tim e.' 
(Get up, stand up)

I
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B e v l o g e n

Dem o  blijft zich ontwikkelen. Na de lay- 
outvernieuwing in het vorige nummer, is 
deze D em o op andere punten aangepast.

Het zal iedereen zijn opgevallen dat deze 
D em o  op ander papier is gedrukt. Als alles 
gaat zoals ons op het moment dat ik dit 
schrijf voor ogen staat, wordt voor deze 
D em o  gebruik gemaakt van R ecyclus pa
pier. R ecy c lu s  is - de naam zegt het al - 
kringlooppapier. In tegenstelling tot vele 
andere soorten kringlooppapier is 
R e c y c lu s  niet gebleekt (dus ook niet 
chloorvrij of chloor-arm gebleekt). Dat 
het papier toch redelijk wit is, is te danken 
aan het feit dat R ecyclu s  wordt gemaakt 
van geselecteerd oud wit papier.

De tweede opvallende verandering is de 
aanwezigheid van tekeningen in deze 
D em o. D em o  is vaak verweten er nogal 
saai uit te zien vanwege het doorgaans 
kleine aantal foto's. Wij denken dat dankzij 
de tekeningen van Marco van Lierop en 
Yill Georges aan deze saaiheid nu een 
eind te hebben gemaakt.

En dan de inhoud (bij de JD gelukkig 
altijd nog belangrijker dan de vorm). We 
hebben deze keer een afwisselend aanbod 
in de aanbieding. Wat veel artikelen met 
elkaar gemeen hebben, is een grote mate 
van bevlogenheid. Niet uitsluitend vrij
blijvende analyses, maar artikelen waarin 
kleur wordt bekend. Met een duidelijk 
linkse inslag hier en daar; een geluid dat 
binnen de JD steeds minder te horen is, 
lijkt het. Niet voor niets klagen 'oudge
dienden' erover dat de JD steeds verder 
naar het midden of zelfs naar rechts op
schuift. Een interessante paradox (waar 
we als vrijzinnig-democraten natuurlijk 
dol op zijn): D66 krijgt steeds vaker te 
horen inmiddels links van de PvdA te 
staan, terwijl de JD nog steeds van mening 
is dat D66 rechtser is dan haar jongeren
organisatie.

Hoe het ook zij: een bevlogen D em o  deze 
keer, gemaakt door een bevlogen redac
tie. Tot de volgende keer,
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maakt van het Huishoudelijk Reglement van 
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dien ze zijn voorzien van naam en telefoon
nummer, alsmede getypt of op flop aangeleverd 
(Macintosh, WP 4.2 of WP 5.1). Eén Demo-pa- 
gina bedraagt ±850 woorden exclusief illustra
ties. (Een groet aan de colofon-fans; leuk dat 
jullie dit lezen-CB.) De redactie behoudt het 
recht artikelen in te korten of in het geheel niet 
te plaatsen. Auteurs ontvangen hierover be
richt. Bijdragen die na de deadline binnenko
men, kunnen op zijn vroegst in de volgende 
D e m o  worden geplaatst.
Zonder toestemming van de hoofdredacteur 
mag niets uit D er?io worden overgenomen. 
Advertenties: contact opnemen met de pen
ningmeester van de JD (Landelijk Secretariaat).

Druk: Coene BV, Den Haag

Tekening omslag: Marco van Lierop

Redactie- adres:
Landelijk Secretariaat Jonge Democraten 

t.a.v. D e m o  
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A bonnementen

Een abonnement kost 3.0 gulden per jaar. Gaarne 
schriftelijk aan te vragen bij het landelijk secre
tariaat. Ook losse nummers zijn hier te bestel
len voor f 5 ' ,0 0  per stuk excl. portokosten. Le
den ontvangen D e m o  gratis.
Leden en abonnees wordt verzocht adres
wijzigingen door te geven aan het Landelijk 
Secretariaat van de Jonge Democraten.
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B e l g i ë  is n i e t  m e e r  w a t  h e t  g e w e e s t  is

W i l  d e  l a a t s t e  B e l g

H E T  L I C H T  U I T D O E N ?

Bestaat België nog? Het 
overlijden van Koning 

Boudewljn heeft de toe
komst er in ieder geval niet 

zekerder op gemaakt. 
Elwin Lammers analyseert 

de geschiedenis en de 
vooruitzichten van de (nu 
nog:) Belgische staat. Mis
schien gaan de verande

ringen wel geleidelijker 
dan velen denken.

_________Elwin Lammers_________

'Sire, er zijn geen Belgen'. Het is een stuk- 
geciteerde uitspraak van de Waalse so
cialist Jules Destrée. Hij schreef het in 
1912 in een open brief aan koning Albert, 
koning der Belgen (let wel: van de Bel
gen, niet van België). Op dat moment 
was het ruim 80 jaar geleden dat België 
zich had afgescheiden van Nederland. 
Dit gebeurde aan het begin van de negen
tiende eeuw, het tijdperk van het 'ontwa
ken' van volkeren, met name in Centraal- 
Europa, en natuurlijk in Duitsland. 
Belgische historici hebben tussen 1830 en 
1912 (en nog lang daarna) geprobeerd 
aannemelijk te maken dat het Belgische 
volk ook zo'n volk was dat zich verenigd 
had, het juk van de bezetter had afgewor
pen en zich een rechtvaardige plaats, een 
eigen staat, had verkregen.

O nderonsje

De werkelijkheid was anders. Er waren 
in 1830 geen Belgen. De Belgische op
stand was tot op zeer grote hoogte een 
onderonsje van de katholieke kerk en de 
Franstalige elite in het gebied dat België 
zou worden. Ook de elite in Vlaanderen 
sprak Frans; Nederlands of Vlaams was 
een taaltje voor boerenkinkels. Het nieuwe 
België werd tegen de Nederlanders ver
dedigd door Franse troepen en haar be

staan werd gesanctioneerd door de 
internationale gemeenschap, Engeland 
voorop. Een koning werd geïmporteerd 
(zijn niet bijna alle koningshuizen zo aan 
hun troon gekomen?) en een staat was 
geboren.

Geheel in de tijdgeest maakte men van 
het nieuwe België een eenheidsstaat. Frans 
werd de officiële taal, maar meer dan de 
helft van de bevolking verstond dat niet. 
Dat moest problemen geven. In 1873 
werden inderdaad twee arbeiders on
schuldig ter dood veroordeeld en ge
bracht. Zij hadden van het in het Frans 
gevoerde proces niets begrepen. In de 
decennia daarna werd een reeks taal
wetten aangenomen die ook van het Ne
derlands een officiële taal in België 
maakte. Vlaanderen werd in de praktijk 
tweetalig, dat wil zeggen: de Franstalige 
elite kon haar grenzeloze minachting voor 
de Vlaamse boertjes ongebreideld blij
ven botvieren. Men moest tenslotte overal 
Frans kunnen spreken. Deze arrogantie 
leidde in de Eerste Wereldoorlog wel tot 
duizenden Vlaamse doden. Veel officie
ren spraken geen woord Nederlands en 
hun Vlaamse soldaten konden de beve
len dan ook niet op volgen omdat ze die 
niet begrepen.

De open brief van Destrée uit 1912 mag 
dan begonnen  
zijn met de rake 
zinsnede dat er 
geen Belgen wa
ren, maar zijn 
boodschap was 
er een van angst 
en onbegrip. De 
reden: de Vla
mingen zouden 
Vlaanderen van 
de Walen afne
m en (jaw el!) 
omdat de Walen 
er weldra niet 
m eer in het 
Frans terecht 
konden. Het is 
een kwestie van 
perspectief. De 
Vlaamse Bewe
ging, het geheel 
van Vlaamse or

ganisaties die voor Vlaamse emancipatie 
ijverden, vond dat de Vlamingen recht 
hadden op bestuur en onderwijs in hun 
eigen taal, het Nederlands. Ook wilden  
zij een Nederlandstalige universiteit in 
Vlaanderen. Deze universiteit werd een 
belangrijk symbool. De Franstalige elite 
was er fel tegen: het leek hen onmogelijk 
serieuze wetenschap te beoefenen in het 
taaltje van het gewone Vlaamse volk. Dat 
er in Nederland toen al verschillende 
Nobelprijswinnaars waren geweest, en 
dat die wel in het Nederlands gepubli
ceerd hadden, speelde in deze 'discussie' 
geen rol. De Vlaamse eisen, die neerkwa
men op de vastlegging van de eentalig
heid van Wallonië, dat dat altijd al ge
weest was, en van Vlaanderen, werden 
uiteindelijk gerealiseerd in het interbel
lum.

Koehandel

De derde en laatste reeks taalwetten werd 
aangenomen in het begin van de jaren 
zestig. Ze was in feite het logische gevolg 
van de taalwetten uit het interbellum. De 
taalgrens werd vastgesteld, uiteraard na 
een jarenlange en niet altijd even slim 
afgesloten koehandel over de vraag welke 
dorpjes aan welke kant moesten liggen 
(Voeren bijvoorbeeld). Ten noorden van 
die grens diende men in het Nederlands
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Moest daar geen einde aan gemaakt wor
den? Was het niet belachelijk dat er een 
Belgische minister van milieu moest bij
zitten aan de Europese Ministerraad, al
leen omdat de Europese huisregels voor
schreven dat niet een Vlaamse en een 
Waalse minister, de feitelijk verant
woordelijken, mochten aanschuiven? 
Konden Vlaanderen en Wallonië, binnen 
het kader van de Europese eenwording, 
niet beter helemaal onafhankelijk wor
den? En wat is überhaupt de rol van de 
Europese eenwording in dit geheel? 
Neemt de EG op termijn niet zo'n beetje 
alle bevoegdheden over die de Belgische 
staat nu nog heeft: defensie, buitenlands 
beleid (gedeeltelijk), financieel en mone
tair beleid?

Boudewijn

Om het anders te formuleren, zoals tot 31 
juli 1993 vaak gedaan werd, zou België op 
den duur niet nog slechts koning Boude
wijn blijken te zijn? Boudewijn als de 
laatste Belg. Of wil het 'gewone volk', in

België van nu wel. Het is zelfs zo vanzelf
sprekend dat het 'gewone volk' daarvoor, 
en voor de staatshervormingen, geen en
kele interesse meer toont. Tegelijkertijd 
ziet het gewone volk wel dat een flink 
aantal belangrijke zaken niet wordt op
gepakt door de politiek (zie hier een per
fecte voedingsbodem voor een partij als 
het Vlaams Blok). Dat een aantal van de 
politieke misstanden (nepotisme, corrup
tie) uit het oude België 'meegefederali
seerd' zijn naar de deelstaten, maakt het 
geheel er ook niet beter op.

G ewenning  ?

Bestaat België nog? Het staat wel vast dat 
België in ieder geval niet meer het land is 
dat het eens is geweest. Het lijkt ook 
duidelijk dat veel inwoners van België 
zich in de eerste plaats Vlaming of Waal 
voelen. Maar dat laat onverlet dat ze, 
door school, door gewenning, door de 
kleurtjes van de Bosatlas of om wat voor 
reden dan ook, toch ook nog wel 'iets' 
kunnen voelen voor een kunstmatig ge

wm mÊgM ssêÊÈÊs
De V laam se (deel-) regering-V andenbrande, die steeds m eer m ach t k rijg t

te besturen, ten zuiden ervan in het Frans. 
Brussel werd tweetalig en de Duitstaligen 
mochten Duits spreken. Het territoriali
teitsbeginsel werd dus strikt toegepast: 
de bestuurs- en onderwijstaal werd ver
bonden met een duidelijk afgebakend ter
ritorium. Wel werden in sommige ge
meenten 'faciliteiten' toegekend aan 
anderssprekenden. Dit kon bijvoorbeeld 
bestaan uit formulieren in twee talen.

G ewesten

Na de drie reeksen taalwetten kwamen 
er vier reeksen staatshervormingen, waar
bij in toenemende mate Belgische be
voegdheden werden overgedragen aan 
Wallonië en Vlaanderen. De eerste grond
wetsherziening kwam in 1970, de tweede 
in 1980. Hierbij werden de gewesten en 
de gemeenschappen gecreëerd. België 
werd onderverdeeld in een Nederlands
talige, een Franstalige en een Duitstalige 
gemeenschap en een Vlaams, Waals en 
een Brussels gewest (let op het verschil: 
de Duitstalige gemeenschap ligt in het 
Waalse gewest en het gewest Brussel valt 
voor wat betreft gem eenschapszaken  
onder de Franstalige en Nederlandstalige 
gemeenschappen). De gewesten kregen 
bevoegdheden op 'niet-persoonsgebon- 
den aangelegenheden', zoals openbaar 
vervoer. De gem eenschappen werden  
bevoegd voor persoonsgebonden zaken, 
zoals cultuurbeleid en onderwijs. Het 
onderwijs werd bij de staatshervorming 
van 1988 bijna geheel gefederaliseerd. In 
Vlaanderen fuseerden daarenboven de 
Vlaamse Gemeenschap en het Vlaamse 
Gewest. De aldus gecreëerde Vlaamse 
Regering kreeg, bovenop wat zij al aan 
bevoegdheden bezat, bij de laatste 
staatshervorming van begin 1993 de be
voegdheid op gebieden als economie, 
milieu, ruimtelijke ordening en volks
huisvesting. Deze welhaast volwassen  
politieke eenheid kreeg bovendien het 
recht internationale verdragen af te slui
ten op die terreinen waarvoor zij be
voegd was. België werd officiëel een fede
rale staat. Los van de rentelasten van de 
Belgische staat (die eenderde van de 
staatsinkomsten bedragen) geven de deel
gebieden ongeveer net zoveel uit als het 
federale (=Belgische) niveau. Maar het 
allerbelangrijkst was wellicht nog wel 
dat Vlamingen en Walen psychologisch 
en maatschappelijk steeds verder uit el
kaar kwamen te staan. Ze hadden ge
woon steeds minder met elkaar te ma
ken, en dat werd ook zo gevoeld.

De inkt van de grondwetsherziening was 
afgelopen voorjaar nog niet droog of het 
debat over hoe het nu verder moest, kwam 
weer op. Veel Vlamingen zagen de trans
fers van Vlaanderen naar Wallonië in het 
kader van de sociale zekerheid niet als 
solidariteit, maar als Waals parasitisme.

zowel Vlaanderen als Wallonië, dat hele
maal niet? En lieten ze dat zien tijdens de 
massale rouw voor de op 31 juli overle
den koning? Of waren dat eerder uitin
gen van genegenheid aan de persoon 
Boudewijn dan aan het instituut koning
sschap, of zelfs de staat België?

V anzelfsprekend

Ik weet het niet, en ik denk niet dat iemand 
al deze vragen met zekerheid kan beant
woorden. Ik denk wel dat het 'gewone 
volk' gewone eisen heeft: dat de overheid 
datgene doet waar ze voor ingehuurd 
wordt. Dat het vuil op tijd wordt opge
haald, dat er werklozensteun is als dat 
nodig is, dat Schelde en Maas geen open 
riolen blijven, dat de problematiek rond 
de immigranten serieus aangepakt gaat 
worden en dat het openbaar vervoer niet 
weer duurder wordt. Dat bestuur en on
derwijs daarbij in de taal van de bestuur
den dient te geschieden, lijkt vanzelfspre
kend. Dat was het in het unitaire België 
van vroeger niet, dat is het in het federale

creëerde entiteit als België. Je kan je toch 
ook tegelijkertijd Nederlander en Euro
peaan voelen (tenminste, ik kan dat)? 
Misschien dat dat gevoel een stille dood 
sterft als de deelgebieden een eigen plaats 
krijgen in het Europa van de toekomst. 
Misschien dat België dan gewoon mee
sterft. Zo bekeken is het nog zo gek niet 
dat 'de laatste Belg' het licht niet heeft 
uitgedaan en België niet heeft opgehe
ven, toen hij zich bij zijn Schepper meldde. 
Gezien alle taalwetgeving en staatsher
vormingen lijken ze in België niet te be
roerd om de politieke structuur van het 
land aan te passen aan een nieuwe reali
teit, wanneer dat nodig blijkt. Tegen de 
tijd dat de Europese eenwording dat 
mogelijk, wenselijk of onvermijdelijk 
maakt, komt er gewoon weer een grond
wetsherziening. En over de vraag of die 
het einde van België zal betekenen of 
inluiden, daar kunnen ze gewoon de 
komende jaren over gaan bekvechten.

♦
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H o e  e e n  d o n k e r e  h u i d s k l e u r  g e l i j k  w e r d  
a a n  ' c r i m i n e e l '

E i g e n l i j k  h e e f t  R a r a  g e l i j k

Bart Heller

'120 Politiemensen, honden en helikop
ters werden ingezet om het distribu
tiecentrum uit te kammen op mensen 
met een verdachte huidskleur. Als er 
wordt getwijfeld aan de nationaliteit, 
moeten mensen 'kwartje' zeggen. Als de 
uitspraak niet Hollands genoeg is voor 
het fijnbesnaarde gehoor van de ambte
naren, worden ze afgevoerd. Een stem
peltje op de hand en op transport naar het 
gemeentehuis waar een vals lachende 
CDA-burgem eester verzucht dat de 
identificatieplicht dit tafereel had kun
nen voorkomen.' (Rara-kommunikee, juli
1993.)

D onderslag

De bom die in de nacht van 1 juli ont
plofte op het Ministerie van Sociale Za
ken en Werkgelegenheid kwam (letter
lijk) als een donderslag bij heldere hemel. 
Waarom deze protestdaad tegen het 'nor
maal worden van racisme' en het 'vogel
vrij verklaard zijn van illegalen'? Het 
minderheden-debat is al bijna weer ver
geten, het illegalen-debat was dermate 
onfris dat het zoveel weerzin opriep waar
door men het al snel liet voor wat het was 
en Solingen ligt een flink stuk over de 
grens. Of toch niet?

Natuurlijk, de illegalen hoeven van Kosto 
niet meer te 'verdwijnen' - ze worden nu 
weer gewoon verwijderd - maar in hoe
verre is de illegalen-hetze met zijn onfrisse 
kretologieën nu werkelijk verleden tijd? 
De hetze werd min of meer geopend 
door Rottenberg: 'Er is te veel fraude, er 
is te veel misbruik, er zijn te veel illega
len.' Vervolgens sprak Nordholt over tien
duizend illegale crim inele Ghanese 
drugsdealers in de Bijlmer en Peper van 
elfhonderd illegale frauderende Turken 
op één adres. Beide beweringen konden 
ten enenmale niet bewezen worden, maar 
werden ook niet ingetrokken. Wel was 
inmiddels de link gelegd tussen verblijfs
status en crimineel gedrag: illegaal = 
fraudeur of drugshandelaar.

Blokker

Bij deze link bleef het echter niet. Langza
merhand is een atmosfeer ontstaan 
waarin een 'vreemd', dat w il zeggen: 
donker, uiterlijk al snel geassocieerd  
wordt met illegaal verblijf, en daarmee

met criminaliteit. Het dubieuze, zo niet 
racistische, politie-optreden bij de inval 
van het Blokker-distributiecentrum in 
Geldermalsen is hiervan een triest voor
beeld en toont tevens aan dat ook 
overheidsinstanties hierin meegaan.

Bovenstaande hangt samen met de toe
genomen controles op illegaal verblijf de 
afgelopen twee jaar. Bevoegdheden wor
den daarbij ruim geïnterpreteerd en er 
wordt steeds vaker grootschalig opgetre
den. De marechaussee is inmiddels be
last met (een deel van) het binnenlands 
veiligheidstoezicht en beschikt in alle ste
den al over een eigen detachement. De 
combinatie van de in de praktijk al vrij
wel feitelijke identificatieplicht en het 'in
lands gericht vreemdelingentoezicht' 
leidt ertoe dat controle van illegalen al 
snel controle van 'buitenlanders' is. Dit 
geldt zowel voor de marechaussee als 
voor de Vreemdelingendienst. Iedereen 
met een 'niet-Nederlands' uiterlijk is een 
potentiële illegaal en daarmee potentieel 
crimineel. Donker = vreemdeling = ille
gaal = crimineel.

O mbudsman

Naar aanleiding van een klacht over ac
ties van de Amsterdamse politie in Turkse 
en Marokkaanse koffiehuizen stelde de 
Nationale Ombudsman begin vorig jaar:

I l l e g a l e n  h o e v e n  

v a n  K o s t o  n i e t  m e e r  

t e  'v e r d w i j n e n '  - 

z e  w o r d e n  n u  w e e r  

g e w o o n  v e r w i j d e r d .

'Controle in de koffiehuizen op de 
verblijfspapieren van eigenaren en klan
ten was niet behoorlijk. (...) De politie 
controleerde tijdens horeca vergunning
encontroles en strafrechtelijke invallen 
tevens verblijfspapieren. De politie ge
bruikte daarbij ten onrechte verschillende 
bevoegdheden (vermenging van be
voegdheden).' In Amsterdam is een vast 
team geformeerd, het Horeca Interventie 
Team, dat zich richt op 'bestrijding van 
ondernemingen die de leefbaarheid van

hun om geving aantasten alsmede een 
crimineel en frauduleus karakter heb
b en / Desondanks werden van de 204 
mensen die eind vorig jaar werden aan
gehouden bij een grootschalige actie in 
coffeeshops in de Kinkerbuurt, er slechts 
48 opgepakt op grond van strafbare fei
ten. De overige 156 werden allen aange
houden ter controle van de verblijfsstatus. 
Deze gang van zaken is geen uitzonde
ring.

De toenemende controle op illegalen vindt 
plaats in een atmosfeer van groeiende 
onlustgevoelens jegens buitenlanders. Dit 
heeft zijn weerslag op beleidsvorming en 
-uitvoering. De link tussen illegalen en 
criminaliteit die door de politiek gelegd 
wordt, wordt in de praktijk door het 
optreden van de politie bevestigd.

Nog niet zo lang geleden overleed op 
Schiphol bijna een afgewezen Roemeense 
asielzoeker. Omdat de man 'lastig' was, 
werd hij door de marechaussee gekne
veld en werd hem de mond dichtgeplakt 
met tape. De man liep ernstig hersenletsel 
op en zit nu in een rolstoel. Het Rara- 
kommunikee: 'Je verstand staat bijna stil 
als je ziet hoe er gesold wordt met men
sen. Uit te zetten vluchtelingen wordt de 
mond met tape afgeplakt, want de busi
ness class-passagiers kun je natuurlijk 
niet confronteren met de redelijkheid van 
het sluitstuk van het Nederlandse vluchte
lingenbeleid. (...) Inmiddels ontwerpt 
TNO een dwangbuis en een integraalhelm 
om asielzoekers de mond te snoeren. 
Nee, dat is geen scenario van een slechte 
horrorfilm, het is een serieus idee van een 
serieuze commissie.'

A andacht

Van extreem-rechtse partijen wordt wel 
gezegd dat het door hen gevormde ge
vaar vooral bestaat uit de mate waarin 
hun taalgebruik, ideeën en voorstellen 
worden overgenomen door de 'gewone' 
politiek. Zo bezien zou het succes van de 
Centrumdemocraten wel eens aanzien
lijk kunnen zijn. Natuurlijk kunnen we 
Rara afdoen als een stelletje gevaarlijke 
e n /o f  geschifte bommengooiers zonder 
aandacht te schenken aan hun boodschap. 
Maar wanneer bovenstaande, samen met 
het besef dat het stempel 'illegaal' of 
'asielzoeker' nog altijd op mensen wordt 
geplakt, de boodschap is die Rara uit
draagt, zou dat w el eens wat al te gemak
kelijk kunnen zijn. Rest de vraag wat 
meer te betreuren is: dat er een bom tot 
ontploffing is gebracht, of dat er heden 
ten dage een bom nodig is om een derge
lijke boodschap onder de aandacht te 
brengen.

♦
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N o t e e r  d e  g e g e v e n s  e n  v e r d e r  g e e n  g e z e u r

Trouwen aan het loket

Adrie van der Luijt

welijk door middel van feestelijke ont
vangsten op het stadhuis, persoonlijke en 
doorgaans (christelijk-) moralistische 
toespraken door een ambtenaar van de 
Burgerlijke Stand, de reeds lang achter
haalde ringenceremonie etc. In mijn ogen 
dient een overheid objectief en a-moralis- 
tisch te zijn. Het huidige aandeel van de 
(lokale) overheid is hiermee echter duider 
lijk in tegenspraak.

Hoewel je het als trouwe tv-kijker niet 
zou zeggen, staat het huwelijk momen
teel volop ter discussie. De Jonge Demo
craten vinden dat het huwelijk ook open 
moet staan voor homoseksuele mannen 
en lesbische vrouwen. Op dit moment 
kent een groeiend aantal Nederlandse 
gem eenten een apart sam enlevings
register, waarin ook homoparen kunnen 
worden ingeschreven. Dit is echter niet 
hetzelfde als het traditionele huwelijk. 
Overigens discrim ineert de huidige 
huwelijkswetgeving niet op seksuele 
voorkeur (een lesbo mag best met een 
homoman trouwen), maar op geslacht 
(man-vrouw mag, vrouw-vrouw niet), 
wat overigens eveneens in strijd is met 
artikel 1 van de Grondwet.
Verder staat ter discussie het verschil in 
rechten en plichten tussen gehuwden en 
ongehuwd samenwonenden. Het kabi
net heeft voorgesteld een algem een  
samenlevingsregister in te stellen, waar
aan ook sam enwonende gezinsleden  
(hoogbejaarde moeder met dochter bij
voorbeeld) of langdurige kamergenoten 
rechten aan kunnen ontlenen met betrek
king tot ondermeer pensioenen en verze
keringen. Naast dit register, in de 
w and elgangen  aan ged uid  als het 
'margarinebriefje', zou het traditionele 
huwelijk gewoon blijven bestaan. Toch 
nog onderscheid dus, met name als het 
gaat om zaken als adoptierecht. De Jonge 
Democraten hebben zich al in een zeer 
vroeg stadium uitgesproken voor het 
recht op adoptie door hom o- en 
lesboparen.

M ogelijkheden

Nu zijn er twee mogelijkheden: je stelt het 
huwelijk open voor iedereen, met daarbij 
gelijke rechten en plichten op alle gebie
den, of je schaft het huwelijk af na instel
ling van een-algem een sam enlevings
register. Zelf ben ik voorstander van het 
laatste; volgens velen echter is het niet 
realistisch te verwachten dat het huwelijk 
op korte termijn zal worden afgeschaft. Je 
kunt je tijd beter besteden door te pleiten 
voor openstelling en daaraan verbonden 
dus gelijke rechten en plichten. Voor de 
eerder genoemde - laten we zeggen - niet- 
liefdesrelaties (hoe zeg je dat anders, een 
moeder en dochter houden ook van el
kaar, maar toch anders; niet-erotisch?

maar dat zijn veel huwelijken ook al een 
tijdje) is dit echter geen oplossing; moe
der en dochter zul je niet gauw in het 
huwelijk zien treden. Toch nog een apart 
register voor hen dus?
Overigens is de term 'samenlevings'-re- 
gister misleidend, omdat kwalijk geëist 
kan worden, dat twee als zodanig  
geregistreerden daadwerkelijk een wo
ning delen; immers, het huwelijk stond 
tot op heden ook altijd open voor paren 
waarvan één partner op de grote vaart zat 
(of in de gevangenis, om een ander voor
beeld te noemen). Komen dus ook LAT- 
relaties voor registratie in aanmerking?

Je kunt je verder afvragen of het huwelijk 
beperkt moet blijven tot twee personen, 
of dat met name de rechten en plichten 
betrekking kunnen hebben op drie of meer 
personen. De JOVD pleitte twee jaar gele
den al voor open-stelling voor alle 
relatievormen, een w el heel prikkelende 
formulering. Wellicht zou 
het fiscaal aantrekkelijk 
zijn als het hele Urker 
Mannenkoor en masse in 
één huwelijksbootje stapt.
Het is in dit verband aar
dig nog eens te wijzen op 
de wetgeving in het oude 
Rome. Daar was op een 
zeker moment echt alles 
mogelijk, ook voor wat 
betreft het adoptierecht.
Niet alleen kon een be
jaarde een kind adopte
ren als zijn kleinkind en 
erfgenaam, ook het om
gekeerde was mogelijk: 
een kind dat een bejaarde 
als kleinkind adopteerde.
Het is maar waar je je 
grenzen legt.

Ringenceremonie

Het huwelijk kun je zien 
als een contract, dat vrije 
burgers met elkaar kun
nen aangaan en beëindi
gen. Op dit moment wordt 
het echter niet als zodanig 
behandeld. De overheid 
draagt actief bij aan het 
verlenen van emotionele 
meerwaarde aan het hu-

Eigenlijk is het van tweeën één:
- öf het huwelijk is een contract, en wordt 
wat mij betreft bij de notaris gesloten, die 
hierover de betrokken instanties inlicht;
- öf het is een administratieve handeling 
aan het loket van de Burgerlijke Stand, 
waarbij betrokkenen zélf de instanties op 
de hoogte brengen, zoals dat ook bij ge
boorte en overlijden al gebeurt. Voor de 
betrokkenen betekent dit een aanzienlijke 
kostenbesparing vergeleken met de 
notariskosten.

M eejanken

Overigens is het in het laatste geval zo, 
dat de betreffende ambtenaar bijvoorbeeld 
bij een sterfgeval ook niet de hele familie 
op het stadhuis ontvangt, vervolgens een 
half uurtje meejankt en wijst op de histo
rische en symbolische betekenis van de 
dood. Waarom dan bij een huwelijk wel? 
Noteer gewoon de gegevens en verder 
geen gezeur.
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Eeuwige trouw

De huidige tamtam op het stadhuis is 
discrim inerend en kw etsend  voor 
alleenstaanden en ongehuw d samen
wonenden. Openstelling van het huwe
lijk brengt in dit opzicht geen verbetering. 
Uiteraard staat het iedereen vrij om een 
relatie kerkelijk in te laten zegenen (ook 
de eeuwige trouw in voor- en tegenspoed 
hoort volgens mij daar thuis) en /o f elders

W e llic h t  z o u  h e t  f i s c a a l  
a a n tr e k k e lijk  zijn a ls  

h e t  h e l e  Urker M a n n e n k o o r  
e n  m a s s e  in é é n  

h u w e l i j k s b o o t j e  s t a p t

een feestje te geven voor familie en vrien
den. Terwijl de adm inistratieve of 
notariële handeling in strikt besloten kring 
plaatsvindt, kan een büttenredner 's 
avonds in gezelschap van vrienden en 
familieleden de beide contractanten toe
spreken. Het gaat er om, dat het geen 
overheidstaak is om van een huwelijk in 
welke vorm dan ook méér te maken, dan 
laten we zeggen het koppelen van twee 
sofinummers.

Het kabinet heeft onlangs een stap in de 
goede richting gedaan, door de tussen
komst van advocaten bij echtscheiding 
overbodig te maken. In een tijd waarin 
één op de drie huwelijken op een schei
ding uitloopt, kan het huwelijk niet lan
ger heilig verklaard worden. Een effi
ciënte administratieve afhandeling is 
daarom een eerste vereiste.
Zoals gezegd gaat mijn persoonlijke voor
keur uit naar een algemeen samenlevings
register, met daaraan verbonden gelijke 
rechten en plichten voor iedereen. Zo
lang het burgerlijk huwelijk echter blijft 
bestaan, al dan niet opengesteld, lijkt het 
me zaak het overheidsaandeel hierin tot 
reële proporties terug te brengen: in de rij 
voor het loket om een registratieformulier 
in te vullen.

G ezonde o ver g a n g

Van boter- naar margarinebriefje: geen 
gemakkelijke overgang, maar op den duur 
wel een heel gezonde.

♦
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B r u i n e  b u r e n

Marco van Lierop

Een paar weken geleden zei mijn 
oma: 'Jongen, Hitler komt terug.
Kijk maar naar Duitsland.' Het 
deed me denken aan de spreek
woordelijke generaal die zich 
immer op zijn vorige oorlog 
voorbereidt. Hitler is immers al 
lang dood.

Maar de media berichten ons 
dagelijks over de racistische 
mishandelingen, aanslagen en 
moorden bij de oosterburen. Er 
is echter nog een land waar de 
'alarmfase-bruin' in werking kan 
worden gesteld. Egn landje waar 
we in Nederland niet zoveel 
aandacht voor hebben, maar 
waar gevaarlijk rechts groeit als 
kool...

Zorgelijk

Velen denken dat Duitsland de 
bruine kar trekt binnen Europa. 
Natuurlijk, de situatie is zorge
lijk bij den Deutschen, maar de 
solide Duitse democratie komt 
niet echt in gevaar. Vele politici 
werken de extreem-rechtsen zo
veel mogelijk tegen. Gevaarlijke groepe- 
rinkjes worden verboden en de Republi- 
kaner worden goed in de gaten gehou
den.

In dat onderbelichte land echter, staat de 
democratie te wankelen. Hier komen de 
heren fascisten gewoon eens per maand 
een vol uur op de nationale televisie
zender. In een reclamespot storten zij hun 
bagger uit over het onfortuinlijke volk. 
Onder het genot van een televisie-pintje 
komen deze figuren in gezellige zondag- 
middag-familieshows hun wansmakelijke 
ideeën spuien. Het lijkt wel of, anders dan 
in Duitsland, de goegemeente de schou
ders ophaalt en vervolgens doordanst op 
de vulkaan. De tweede grote stad van dit 
landje dreigt al in handen te vallen van de 
neo-bru inhemden.

N aar huis

Het landje heet Vlaanderen, de stad heet 
Antwerpen. Het Vlaams Blok, zo noemen 
deze jasje-dasje skinheads-met-haar zich, 
heeft de bloedafstamming tot propa- 
ganda-punt gemaakt. In het parlement 
heeft men gevraagd wat het kost om  
vrachtvliegtuigen van het leger om te

j M  ««NE.
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bouwen voor personenvervoer, om de 
gekleurde Vlamingen 'naar huis' te bren
gen. De partijleider, de voormalige jour
nalist Filip Dewinter, vindt, zo zei hij 
publiekelijk, het scheldwoord nazi een 
eretitel...

Impact

Wat meer aandacht voor de Vlaamse si
tuatie zou ons niet misstaan, dunkt mij. 
Binnenkort zal Vlaanderen op democra
tisch legitieme gronden de bruine kar 
trekken binnen Europa, en dat zal zijn 
impact zeker niet missen op de hoogmoe
dige bovenbuurman. Versta me niet ver
keerd: wat in Duitsland gebeurt is weer
zinwekkend. De zorg voor en het wan
trouwen tegen sommige Duitse politici 
en het gehele justitiële apparaat zijn te
recht. Maar waarom, wanneer we zo be
gaan zijn met het bestrijden van het ex- 
treem-rechtse monster, beperken wij ons 
tot Duitsland? Omdat de generaal zich 
altijd op zijn vorige oorlog voorbereidt?

♦
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‘ Z o u  G o d  d a t  w e l  m e n e n ,  j o h ? ’

De JD staat niet bekend als 
de meest godsvruchtige 

organisatie. Om toch goed  
geïnformeerd te zijn, 

namen Irene ter Borg en 
Andor Admiraal eens een 

kijkje op de EO-Jongeren
dag. Het Utrechtse voetbal

stadion Galgenwaard was 
voor de gelegenheid  

omgetoverd tot m ega- 
Godshuis-zonder-dak. Een 
verslag van twee vrijzinni

gen die deelden in de 
saamhorigheid van 25 

duizend vrijgemaakte en 
andere christen- 

fundamentalisten.

Irene ter Borg 
en Andor Admiraal

Zo'n 25 duizend hervormde, gerefor
meerde, gereformeerd-vrijgemaakte en 
pinkstergemeente-jongeren bezochten de 
jaarlijkse EO-jongerendag in stadion  
Galgenwaard te Utrecht. Ze noemden 
zichzelf allemaal consequent 'christen', 
ondanks dat de meeste christenen in Ne
derland niet veel op hebben met de EO'ers, 
die de hele bijbel letterlijk nemen. Ze ko
men voor de gospelartiesten, stands 
('Want waar vind je zoveel christelijke 
organisaties bij elkaar?') en het hier zeer 
populaire samenzang...

Klein rechts

Het eerste dat opvalt is dat de jongeren 
niet onder één noemer te vangen zijn. Er 
lopen punkers maar ook meisjes die niet 
te onderscheiden zijn van de gemiddelde 
hockeyspeelster uit Aerdenhout. De 
mensen bidden en zingen. Sommige dra
gen spandoeken met teksten als: 'Jesus: 
bad news for the devil!' Eerst bezoeken

we de stand van de RPF-jongeren. De 
RPF-jongeren verwachten na deze dag 
2000 leden te hebben en een christen met 
een snor vindt het niet meer dan logisch 
dat ook wij ons als RPF'ers laten inschrij
ven. Met enige moeite lukt het om hem 
daarvan te weerhouden. We vertellen dat 
we van de JD zijn. 'Maar vinden jullie het 
dan niet belangrijk dat een partij zijn be
leid voert volgens de bijbel?' vraagt hij 
ongelovig. Vervolgens legt hij ons uit 
welke bezwaren er zijn voor een christen 
om lid te zijn van een niet-christelijke

partij; ook al is het beleid goed en in 
overeenstemming met de wensen van 
God, het is toch hoogmoed om te veron
derstellen dat je het zonder God afkan. Bij 
het standje staat ook de heer 
Stellingerwerf,derde op de kieslijst van 
de RPF, die eerder op TV heeft gezegd dat 
christelijke politiek vooral sociale poli
tiek is, en dat de naam klein rechts daarom 
nergens op slaat. Toen wij vroegen wat hij

'A ls  ik i e m a n d  h o o r  

v l o e k e n ,  d o e t  m ij 

d a t  a l  z o 'n  p ijn ,  
d a t  ik d e n k :  

o h  G o d ,  w a t  m o e t  

d a t  U z e e r  d o e n '

daar nou concreet mee bedoelde stak hij 
een heel verhaal af over belastingen die 
zoveel mogelijk omlaag moeten, zodat 
mensen zelf kunnen bepalen, welke in
stellingen ze willen subsidiëren.

D obbelsteentjes

Vervolgens spreken w e met een oud- 
voorzitter van de RPF-jongeren, die met 
ons in discussie gaat over de doodstraf. 
Terwijl hij zijn pasgeborene op de arm 
houd, geef hij zijn beschouwing: 'Een sys
teem zoals dat bestond in de tijd van 
Jozua, dat kennen we niet meer. Toen 
wierpen ze gew oon met drie dobbel
steentjes om te kijken of iemand schuldig 
was aan moord. God gaf dan aan wat er 
met de verdachte moest gebeuren. Je zou

kunnen zeggen dat God toen veel dichter 
bij de mensen stond. God gaf gewoon de 
opdracht om te moorden. Soms denk ik, 
als ik dat lees, zou God dat w el menen, 
joh. Je moet echter goed bedenken dat je 
vroeger iemand schuld kon bewijzen met 
die dobbelsteentjes, maar tegenwoordig 
is dat gewoon een heel stuk moeilijker. Je 
hebt dan ook een goed gefundeerd  
rechtssysteem nodig. Het is daarom heel 
moeilijk, zeker voor een niet-christelijke 
rechter, te beoordelen of iemand dood 
moet of niet. Daarom zegt de RPF dat de 
doodstraf volgens de letter van de bijbel, 
maar dat het voorlopig niet wenselijk is 
om deze straf ook daadwerkelijk uit te 
voeren. Er zijn nog andere justitiële mid
delen die gebruikt kunnen worden om 
iemand te straffen en op het rechte pad te 
brengen.'
Terwijl op het podium in het stadion de 
volgende gospelrocker zijn lofzang be
gint, stapt de volgende RPF'er op ons af. 
Zoveel discussie hadden ze op een dag als 
deze niet verwacht. Deze jongeren zijn, 
net als wij trouwens, gek op discussiëren. 
Ditmaal gaat het over ontwikkelingssa-

H enk B innendijk spreekt de Jongerendag toe in een karakteristieke, charism atische houding
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menwerking. Volgens de RPF mag het 
budget voor ontwikkelingshulp best 
worden opgehoogd. Als een volleerd po
liticus verzwijgt hij echter dat die hulp, 
volgens de RPF, vooral of uitsluitend ge
geven moet worden via zendelingen.

Subcultuur

Nadat w e ons een tijdje lekker hebben 
kunnen uitleven in deze politieke discus
sie, vragen wij ons af of je hier nou kan 
spreken van een subcultuur. EO-bezoek- 
ster Krista (18) uit Schellinkhout: 'Ik ben 
hier onder andere naartoe gekomen om
dat het heel prettig is met zoveel mensen 
te zijn die hetzelfde geloven. Ik denk wel 
dat je kan zeggen dat het een soort subcul
tuur is. Die heeft ook invloed op de poli
tiek. In mijn omgeving stemmen de meeste 
mensen toch CDA. Ik stem CDA, hoewel 
ik het meer eens ben met de kleine chris
telijke partijen. Maar een grote partij heeft 
gewoon meer invloed. Ik vindt de christe
lijke grondslag vooral belangrijk.'
We lopen door omdat we nou wel eens 
wilden weten wat w e moeten geloven. 
Dat komt goed uit: de mensen hier weten 
exact wat God precies bedoelt en wat Hij 
wil. Iedereen hier is helemaal zeker van 
zijn zaak, aan geen woord wordt getwij
feld. Dat kan ook moeilijk anders als alle 
artiesten, folders, boeken, posters en 
standwerkers je voortdurend toeroepen 
hoe goed je bent omdat je christen bent, en 
hoe slecht je af zou zijn, als je niet alles zou 
geloven wat hier verkondigd wordt.

V loeken

Voor een gulden kun je hier een nieuw 
testament naar Albanië laten sturen, er 
zijn stickers tegen abortus en verslaving. 
Pamfletten met de tekst "Stop AIDS. Blijf 
trouw" liggen tussen de brochures van de 
christelijke reisorganisatie en de christe
lijke kindertelefoon. De organisatie van 
de Mars voor Jezus is aanwezig en ook 
worden de 'Ik ben woedend'-kaarten van 
de Breakfast club uitgedeeld. Ook de Bond 
tegen het Vloeken. De standwerker maakt 
graag wat tijd om in een rustig hoekje wat

G algenw aard, het G odshuis-zonder-dak, g e vu ld  m et 25  d u izen d  E O -jongeren .

Bladeren in de  n ieu w e R ondu it-schoolagenda

over zijn werk te vertellen. 'Ik ging ge
woon gezellig naar de EO-jongerendag, 
toen mijn vriendin door God werd ge
vraagd om bij de stand te helpen. Er was 
namelijk iemand ziek geworden. Via mijn 
vriendin vroeg God mij ook. Als ik ie
mand hoor vloeken doet mij dat al zo'n 
pijn, dat ik denk: Oh God, wat moet dat U 
zeer doen.'
Gelooft deze man nou echt alles wat hij 
zegt? 'Ik geloof het niet, ik weet het zeker' 
Heel opvallend is de fanatieke lobby van 
alles wat met Israël te maken heeft. Naast 
diverse standjes over Israël staat een 
standje met parfum, gezelschapsspelen 
en andere niet specifiek Christelijke 
snuisterijen. 'Allemaal gemaakt in Israël. 
Door hier te kopen steun je dus de Israë
lisch economie.'

D iscoterreur

Een eng clubje is 'Schreeuw om leven, 
Gods liefde en waarheid toegepast op alle 
terreinen van het leven.' In haar folder 
waarschuwt zij voor de grote bedreigin
gen van deze tijd. In één adem met oorlog, 
criminaliteit, armoede en milieuvervui
ling noemt zij echtscheiding, discoterreur 
en homosexualiteit. Er staat ook een tele

foonnummer bij: 'bel nu, 
je leven kan er van af
hangen!'

We vragen ons af waar
om er geen GPV stand 
is. Een CDA-stand had
den we al niet verwacht, 
omdat voor veel CDA- 
ers de EO waarschijnlijk 
iets te christelijk is De 
meest orthodoxe partij 
van Nederland, de SGP, 
beschouwt televisie als 
het 'oog van de duivel' 
en heeft dus al helemaal 
niets te zoeken bij de we
reldse EO.

Saamhorigheid

Na een paar uur hebben we genoeg van 
deze super-christelijkheid. We besluiten 
wat te gaan drinken aan de Oudegracht in 
Utrecht om na te praten over de jongeren
dag. We komen tot de conclusie dat we op 
sommige punten veel van deze enigszins 
fundamentalistische christenen kunnen 
leren. De saamhorigheid die je voelt als je 
rond het stadion loopt is enorm groot. 
Iedereen hoort er evenveel bij: dik of dun, 
mooi of lelijk. Je hebt het gevoel dat als je 
een probleem hebt, iedereen voor je klaar 
staat. Hoewel de EO naar buiten over
komt als een hecht en beangstigend blok, 
er zou toch ook buiten deze groep zo'n 
solidariteit met en aandacht voor elkaar 
moeten kunnen bestaan.
De gevaarlijke kant zit volgens ons in de 
intolerante manier waarop veel van deze 
mensen overtuigd zijn van hun eigen ge
lijk. Omdat zij alles, wat volgens hen niet 
helemaal volgens de bijbel is, als zondig 
beschouwen, is een compromis moeilijk 
te bereiken.

Terug op Utrecht CS loopt een groep jon
geren gospels te zingen om nog even de 
stemming erin te houden. Ons oog valt op 
een poster van de bond tegen het vloeken. 
We missen onze trein gelukkig niet.

12
V
0  m
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D e  c r i m i n a l i t e i t  n e e m t  h e l e m a a l

N I E T  T O E

Paul Leenards

De laatste tijd wordt in de vaderlandse 
pers veel aandacht besteed aan de crimi
naliteit in Nederland. Door al deze ophef 
wordt de suggestie gewekt dat de crimi
naliteit toeneemt en dat daarom harde 
maatregelen nodig zijn. Onterecht, want 
zoals uit meer genuanceerde publikaties 
blijkt, is er geenszins sprake van een toe
name van de misdaad. Het aantal mis
drijven stabiliseert zich eerder en Neder
land is nog altijd een van de veiligste 
landen ter wereld. Desondanks is het 
budget van het Ministerie van Justitie de 
afgelopen regeerperiode met 23 procent 
verhoogd en is er zelfs een cellentekort.

Het cellentekort is overigens eenvoudig 
te verklaren: in de afgelopen tien jaar is de 
straftijd verdubbeld bij een gelijkblijvend 
aantal veroordelingen. Hierdoor zijn dus 
twee keer zoveel cellen nodig als in 1983. 
Doordat het aantal bezette cellen is toege
nomen, is het ook niet verwonderlijk dat 
het aantal ontsnappingen stijgt. Deze ne
men in verhouding echter af.

Paradox

Door het ontbreken van een 
feitelijke toename van het 
aantal misdrijven, moet de  
ophef in de media op een an
dere manier worden uitge
legd. De paradox van de so
cioloog De Tocqueville ver
klaart het gevoel van onvei
ligheid bij de burger: 'Naar
mate een ergerniswekkend  
verschijnsel in om vang af
neemt, neemt de ergernis over 
het resterend gedeelte toe!' De 
gem id d eld e N ederlander  
wordt in zijn dagelijks leven 
steeds minder direct gecon
fronteerd met zware crimi
naliteit, waardoor de kleine 
criminaliteit, variërend van 
diefstal tot bekladde muren, 
veel nadrukkelijker opvalt. 
Daar staat tegenover dat door 
het afnemen van de confron
tatie met zware criminaliteit, 
ernstige misdrijven een hogere 
nieuwswaarde krijgen. Het 
ongewoon worden van de 
zware criminaliteit leidt dus 
tot meer aandacht van de 
media. Dat misdaad verkoopt,

blijkt wel uit de oplagecijfers van De Tele
graaf. De toename van de criminaliteit is 
dus in grotere mate te verklaren door de 
toename van verkoop-en kijkcijfers.

PR-apparaat

Een andere verklaring voor de hoeveel
heid misdaad in de media is de competi
tie tussen verschillende instanties en 
organisaties op het gebied  van 
misdaadbestrijding. Dat is het directe ge
volg  van het terugdringen van de 
overheidsuitgaven en de golf van reorga
nisaties die ook deze sector treft. Alle 
instanties van het Openbaar Ministerie 
tot de gevangenisdirecteuren en van de 
korpschefs tot de voorlichtingbureaus 
willen duidelijk maken dat ze nodig zijn 
en dat er niet op hen mag worden bezui
nigd. Om hun zaak te bepleiten hebben 
ze de beschikking over een goed georga
niseerd PR-apparaat. Een tijdje geleden 
zagen we de beelden van asielzoekers die 
onder de blote hemel in een maisveld 
moesten slapen. De journalisten lijken
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getipt door een directeur van een asiel
centrum die w el meer steun kon gebrui
ken. Soortgelijke vermoedens zijn er over 
een ontsnapping uit een gevangenis, die 
eveneens veel aandacht van de media 
kreeg. Het lijkt w el of gevangenisdi
recteuren graag zo uitgebreid mogelijk 
hun eigen falen om gevangenen binnen te 
houden, in beeld willen krijgen. Het is 
meer dan verwonderlijk, dat de overheid 
dergelijke incompetentie beloont met een 
uitbreiding van het budget.

O nder de indruk

De consensus onder politici over de be
strijding van de criminaliteit is angst
wekkend. Onder de indruk van al die 
verhalen over de zedenverwildering on
der de Nederlandse bevolking nemen de 
regering en het parlement moeiteloos de 
ene na de andere maatregel om de crimi
naliteit te bestrijden, terwijl die maatrege
len in essentie toch vooral de rechten van 
de burgers aantasten. De politieke koers 
die gevolgd wordt, gaat er vooral van uit 
dat de mens slecht is, tot kwaad in staat en 
dus gestuurd moet worden door een ho
ger gezag. Niet het falen van politie en 
justitie is de reden voor de zogenaamde 
toename van de criminaliteit, maar de 
normvervaging van de Nederlander. De 
burger krijgt te maken met legitimatie
plicht en kan zelfs worden veroordeeld 
op verdenking dat hij mogelijk een misdrijf 
kan begaan. Aan de andere kant worden 
vormfouten bij het Openbaar Ministerie 
toegestaan en de mogelijkheden voor af

luisteren van verdachten ver
ruimd.

Nederland wordt zo langza
merhand omgebouwd van een 
rechtsstaat tot een politiestaat, 
zonder dat daarmee ook daad
werkelijk iets aan het gevoel 
van onveiligheid bij de Neder
landse burger wordt gedaan. 
Niet alleen wordt de kleine 
criminaliteit nauwelijks aan
gepakt, als burger moet je nu 
ook bang worden voor je beste 
vriend, de politie-agent. Ik 
hoop dat D66 zich niet laat 
meeslepen door de misdadige 
demagogie van Nieuw-Flinks 
maar juist luid in verzet komt 
tegen de inperking van funda
mentele burgerrechten, die op 
basis van foute veronderstel
lingen en m isplaatste be- 
schermmacht in gang is gezet.

-<U.
Illu s tra tie:
M a r co van  Li erop



D E M O  1 0 .5 R E P O R T A G E T l

O p  b e z o e k  b i j  d e  J D  ' t  G o o i  in  Z u i d - L i m b u r g

‘ E c h t e  l e v e n s g e n i e t e r s ’

Christiaan Bonebakker

Als we Youp van 't Hek mogen geloven, 
wonen in 't Gooi uitsluitend omhoog
gevallen ondernemers die getrouwd zijn 
met gebroekrokte parelkettingen. De W D  
haalt in veel Gooise gemeenten steevast 
de meeste stemmen. Niet de ideale voe
dingsbodem voor een JD-afdeling, zou je 
zeggen. Toch timmert de JD hier al meer 
dan twee jaar dapper aan de weg. D em o  
zocht de afdeling 't Gooi op in het 
Zuidlimburgse Bruisterbosch. In dit an
ders zo rustieke gehucht hielden twaalf 
Gooise JD'ers in juni hun afdelings- 
weekend. Er werd gewandeld, gepraat, 
gedanst, gedronken, gelachen, getriviant 
en in de zon gelegen. Maar de politiek - 
waar was die eigenlijk?

'We hadden gepland dat het weekend 
wat meer politiek-inhoudelijk zou wor
den/ zegt afdelingsvoorzitter Erik Boog 
(2 1), 'maar daar is weinig van terecht 
gekomen. De werkgroepen die we heb
ben benaderd, wilden niet naar Limburg 
komen en de VUJO (de Belgische 
zusterorganisatie van de JD, red.) zegde 
af.' Een rollenspel, waarbij ook een aan
tal Limburgse JD'ers aanwezig waren, 
was het enige politieke onderdeel van het 
weekend. Penningmeester Arjan Verwey 
(19) zit er niet mee: 'Dat er zo weinig 
politiek was, zou pas een probleem zijn 
geweest als het daardoor niet gezellig 
was geworden. Maar dat was het geluk
kig wel.'

D raai gevonden

Met dat laatste is Roos Rodenburg (17) 
het helemaal eens. 'Ik heb mijn draai bij de

JD gevonden. Dankzij dit weekend ben ik 
écht enthousiast geworden. Het klinkt 
misschien een beetje gek, maar de JD heeft 
mijn hart. Ik probeer ook zo veel mogelijk 
mensen mee te nemen.' Binnenkort wordt 
Roos waarschijnlijk secretaris, en dat ter
wijl ze een half jaar geleden nog bij de 
JOVD zat. Heeft ze spijt van haar JOVD- 
lidmaatschap? ja , heel erg. Maar het is 
wel de basis geweest om mijn denkbeel
den te ontwikkelen. Zonder de JOVD was 
ik trouwens nooit bij de JD gekomen.'

Terug naar Youp van 't Hek: is de JD in 't 
Gooi rechtser dan elders? Volgens be
stuurslid Bart Heller (22), duidelijk géén 
kakker, valt dat wel mee. 'We zijn mis
schien niet de meest progressieve JD- 
afdeling van het land, maar het verschilt 
sterk per individu. Wel heb ik het idee dat 
de actieve leden progressiever zijn dan 
de rest.'

A ltijd lachen

Progressief of niet, het is in 't Gooi in 
ieder geval gezellig. 'Het is altijd lachen 
met 't Gooi', zegt Marleen van Oort (19), 
voorzitter van de regio Utrecht/'t Gooi. 
'Het zijn echte levensgenieters. Dat blijkt 
ook wel tijdens dit weekend.' Marleen 
roemt de grote activiteiten van de afde
ling (Voorzitter Erik: 'Met de Gooische 
Wisselmatras trekken we mensen uit het 
hele land'), maar ze heeft ook kritiek: 'Ik 
vind dat ze erg met zichzelf bezig zijn. Zo 
willen ze een eigen afdelingsblaadje in 
plaats van de Vrijbrief, het regioblad. Je 
ziet ook nooit Gooi-leden in Utrecht. Voor 
de eigen leden zijn ze erg open en makke

lijk, maar in de richting van de rest van de 
vereniging is er weinig enthousiasme.' 
Erik reageert: 'Is het dan zo slecht om 
vooral aandacht aan je eigen leden te 
besteden?'
Wat doet 't Gooi (provincie Noord-Hol- 
land) eigenlijk nog bij de JD-regio Utrecht? 
Erik, die net als Bart en Arjan in Amster
dam studeert, maakt zich er niet druk 
over. Of eigenlijk toch wel: 'Dat is weer 
zo'n gemaakte bestuurlijke kwestie. Wij

Erik Boog: ...m eer po litiek ... 
(foto: C hristiaan Bonebakker)

hebben het er niet over, we zitten prima 
bij Utrecht. Maar dan krijg je weer te 
horen: Goh, zou je niet bij Amsterdam 
moeten? Dan kunnen ze weer een com
missie instellen en kan het in het Lande
lijk Bestuur besproken worden. Typisch 
JD.' 'Maar,' vult Bart aan, 'er komt na
tuurlijk wel een moment dat we Utrecht 
inlijven.'

G efrustreerd

Erik wil de afdeling wat meer politiek 
leven inblazen. 'We willen laten zien dat 
je als kleine afdeling groot kan worden 
zonder dat het ten koste gaat van de 
inhoud,' zegt hij. Bart: 'Maar we worden 
in ons ledenwerfbeleid gefrustreerd. We 
mochten niet op de Hilversumse vrije
tijdsmarkt staan omdat we politiek zijn. 
Dat is blijkbaar een scheldwoord.' 'Maar 
we laten het er niet bij zitten,' zegt Erik. 
'We gaan de D66-wethouder bellen, en 
als dat niets uithaalt, zoeken we de publi
citeit op. Iedereen klaagt dat mensen niet 
betrokken zijn bij de politiek, maar als we 
niet eens op de vrije-tijdsmarkt mogen 
staan.'..'
Volgens het beleidsplan moet de afdeling 
dit jaar van 27 naar 40 leden groeien. Zit 
dat er nog in? 'Nee,' denkt Bart, die met de 
ledenwerving belast is. Tenzij Roos met 
dertien vriendinnen aankomt.'

♦JD 't Gooi in L im burg: er w erd  gew an deld , gepraat, gedan st, gedronken, gelachen, g e tr iv ia n t 
en in d e  zon  gelegen  (foto: C hristiaan Bonebakker)
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K o r t z i c h t i g  b e l e i d  t o o n t  d e  n o o d z a a k  v a n  d e  E G  a a n

D e  p o l i t i e k e  n e u s ,  h e t  k i n d  e n  h e t  b a d w a t e r

Valuta-onrust, economi
sche recessie, etnische 

conflicten, de wederop
bouw van Midden- en 
Oost-Europa, migratie, 

racisme en vreemdelin
genhaat; enkele van de 
problemen waarmee de 

(Europese) politiek zich ziet 
geconfronteerd. Wat deugt 
er wel en wat deugt er niet 

aan het Europese beleid  
op al deze probleem

gebieden? En wat betekent 
dat voor de toekomst van 

Europa? Arjen Bouter, 
medewerker van de D66- 

fractie in het Euro
parlement, laat er zijn licht 

over schijnen.

Arjen Bouter

Het zal weinigen ontgaan zijn: de bijna- 
ondergang van het Europees Monetair 
Stelsel begin augustus. Volgens sommi
gen het einde van het Verdrag van Maast
richt, waarin de doelstelling van de Eco
nomische en Monetaire Unie (EMU) werd 
vastgelegd. Die mening werd vooral in 
Groot-Brittannië veelvuldig gehoord. 
'Wishful thinking' van Euro-rebels in 
premier Major's Tory party? Of hebben 
zij gelijk? Duidelijk is in elk geval dat een 
aantal lidstaten de eigen korte-termijn- 
belangen heeft laten prevaleren boven 
het gemeenschappelijke belang van de 
Twaalf. Dat gemeenschappelijke belang 
van iedereen in Europa, ligt in het door
gaan in de richting van de Monetaire Unie. 
Het is het logische vervolg, en tegelijk een 
conditio sine qua non, van de interne 
markt.
De voordelen van nationaal monetair be
leid zijn beperkt tot de korte termijn.

Koersverlagingen leve
ren kort concurrentie
voordeel op, maar im
porteren vervolgens 
letterlijk inflatie, als het 
al niet leidt tot elkaar 
op volgen de 'compe- 
titive devaluations' in 
verschillende landen.
De economische ont
wikkeling op langere 
termijn en de verbete
ring van de structurele 
werkgelegenheid zijn 
daarmee niet gediend.
Het belang van iedereen 
in de EG ligt allereerst 
in een herstel van de 
w isselkoers-stabiliteit 
en uiteindelijk in het 
w egn em en  van de 
koersverschillen als zo
danig, oftewel het creë
ren van een Europese 
munteenheid.

De om standigheden  
waaronder deze weg  
moet worden afgelegd 
zijn inderdaad niet de makkelijkste. De 
kosten van de Duitse eenheid leggen een 
zware hypotheek op de sterkste economie 
in de Europese Gemeenschap, en hoe je 
het ook wendt of keert: daar betalen we 
allemaal aan mee. Dat die rekening bin
nenkomt op het moment dat Europa ge
confronteerd wordt met een ernstige re
cessie, maakt de last nog weer zoveel 
zwaarder. Maar als de Britse en andere 
twijfelaars aan de Europese Gemeenschap 
en het Verdrag van Maastricht nu zouden 
zeggen 'we told you so', dan kijken zij 
toch niet verder dan hun politieke neus 
lang is.

M idden- en O ost-E uropa

Ander voorbeeld: de economische we
deropbouw van Midden- en Oost-Europa. 
Iedereen, zowel in de politiek als het be
drijfsleven, heeft er de mond van vol en er 
wordt zelfs (zij het te weinig) geld voor 
uitgetrokken. Maar het moet vooral niet 
tot vergrote concurrentie voor West-Eu- 
ropa leiden, want dan geven wij niet thuis. 
De EG-markt wordt dus opengesteld voor 
produkten die toch niet concurrerend zijn. 
Maar voor de staal-, textiel- en landbouw

sector, die w el met het Westen kunnen 
concurreren, blijven vooralsnog allerlei 
beperkingen van kracht.

Dat is een kortzichtig beleid. Willen de 
economische hervormingen in die landen 
een kans van slagen hebben, en wil de 
bevolking enig vertrouwen in de markt
economie krijgen, dan moeten wij hen 
wel de kans geven op eigen kracht geld te 
verdienen. Dat moet dus ook toegang tot 
de EG-markt voor concurrerende pro
dukten betekenen, ook al gaat dat onver
mijdelijk gepaard met een verlies aan 
marktaandeel voor het EG-bedrijfsleven. 
Doen w e dat niet, dan zijn de hervormin
gen tot mislukken gedoemd, en is de kans 
groot op sociale onrust, op nog meer con
flicten, instabiliteit aan de grenzen van 
Europa, een nieuwe vluchtelingenstroom 
en een nog grotere golf migranten.

M igratie

Dat brengt mij naar het derde voorbeeld. 
Racisme en vreemdelingenhaat steken 
weer de kop op in Europa, en echt niet 
alleen in Duitsland. Maar vreemdelingen
beleid is voor de meeste EG-landen toch
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vooral een verscherp ing van het 
toelatingsbeleid en een verharding van 
het optreden tegen illegalen. Ik w il niet 
beweren dat daar niets aan hoeft te wor
den gedaan, maar het is w el symptoom
bestrijding.

De werkelijke oorzaak van migratie ligt in 
de politieke en economische situatie in de 
landen van herkomst. Wil je de migratie
stroom indammen, dan moet de nood
zaak voor de migrant om zijn politieke of 
economische heil elders te zoeken worden 
weggenomen. Ontwikkelingshulp alleen 
is niet genoeg; als we echt iets willen  
bereiken, dan moet de Europese Gemeen
schap haar grenzen openstellen voor 
produkten uit landen van herkomst ('trade 
instead of aid'), of dat nu landen in Oost- 
Europa of in de Derde Wereld zijn.

Migratie is door de eeuwen heen een 
voortdurend verschijnsel. Je bent er dus 
niet zonder ook een goed beleid tot inte
gratie van migranten te voeren. En dan 
helpt het niet echt als de Europese minis
ters van Justitie en Binnenlandse Zaken 
tot afspraken over de behandeling van 
illegalen komen die legaal in een land 
verblijvende buitenlanders anders be
handelen dan staatsburgers van dat land 
(bijv. als zij illegalen in dienst hebben). 
Dat deugt niet; het leidt tot een jacht op 
vreemdelingen, tot discriminatie en ra
cisme. Ook dat is kortzichtige politiek.

Bosnië

En dan natuurlijk ex-Joegoslavië. Als het 
Westen ergens gefaald heeft, is het wel 
daar. De EG is niet in staat gebleken de 
leidende rol te spelen die ervan werd 
verwacht. Duitsers, Fransen en Britten 
gingen op verschillende momenten lie
ver hun eigen w eg dan te proberen een 
gemeenschappelijk beleid te voeren. Het 
ontbrak (en ontbreekt) de Gemeenschap 
aan voldoende 'unity of purpose', maar 
ook aan de nodige bevoegdheden, om 
alle lidstaten op één lijn te krijgen. Het 
Europees Parlement heeft zich, met steun 
van de D66-Eurofractie, herhaaldelijk en 
al in een vroeg stadium uitgesproken voor 
militaire interventie, maar bleef een roe
pende in de woestijn.

En dus houden w e de bevolking met hu
manitaire hulp ternauwernood in leven, 
zodat zij vervolgens door artillerie- en 
mortierbeschietingen kan worden afge
slacht; we creëren 'veilige gebieden' waar 
niemand -inclusief hulpverleners en VN- 
personeel- zijn leven zeker is.We noemen 
het een 'burgeroorlog', en laten toe dat 
gewapende agressie wordt beloond. En 
we zijn vebaasd dat de onderhandelingen 
niets opleveren, terwijl w e toestaan dat 
op het slagveld wordt gepakt wat aan de

onderhandelingstafel niet kan worden 
bereikt.

Alweer: kortzichtige politiek. Niet alleen 
omdat de kans reëel is dat de strijd zich 
uitbreidt tot Kosovo, Vojvodina en 
Maceconië, en dat de buurlanden erbij 
betrokken zullen raken. Maar ook omdat, 
als de internationale gemeenschap niet 
bereid is haar principes (in het uiterste 
geval ook met militaire middelen) te ver
dedigen, dat het einde is van de geloof
waardigheid van de VN en de rol die deze 
organisatie in het tijdperk na de Oost- 
West-confrontatie zou kunnen en moeten 
spelen.

To ch  do o rg aan?

Er is dus heel wat kritiek mogelijk op de 
beleidmakers in de Europese Gemeen
schap, zowel in de lidstaten als in Brussel. 
Moeten we daarom het geloof in de EG en 
het proces van Europese integratie maar 
opgeven? Er lijkt alle aanleiding toe.

Maar wat we zien zijn de onvolkomenhe
den van Europa, de dingen die misgaan 
juist omdat we er nog lang niet zijn. Het 
kan wel eens ontmoedigend werken als je 
ziet dat je nog zo ver van je doel verwijderd 
bent. Maar al is het nog een lange weg, we 
moeten hem wel gaan.

Moeten we vanwege de onrust op de 
valutamarkten de doelstelling van de 
EMU maar opgeven? Moeten we vanwege 
de onmacht van de EG in het voormalig 
Joegoslavië maar afzien van het streven 
naar een gemeenschappelijk buitenlands 
en veiligheidsbeleid? Moeten we vanwege 
de toenemende migrantenstroom de 
grenzen maar weer dicht doen? Mijn ant
woord blijft: integendeel, het toont juist 
de noodzaak aan van de ene Europese 
munt, de noodzaak van het buitenland- 
hoofdstuk in het Verdrag van Maastricht, 
en de noodzaak van een migratiebeleid, 
dat niet alleen symptomen bestrijdt maar 
oorzaken aanpakt en integratie bevordert.

V erbeteren

Natuurlijk valt er nog veel te verbeteren 
aan de Europese samenwerking (over het 
democratisch tekort in Europa, de wortel 
van veel kwaad, heb ik het nu nog niet 
eens gehad!). Maar laten we wel proberen 
om verder te blijven kijken dan onze neus 
lang is. En om dan vanwege de recente 
tegenslagen - hoe zwaar op zichzelf ook - 
maar van het hele project af te zien is het 
spreekwoordelijke kind met het al even 
spreekwoordelijke badwater weg te 
gooien.

♦

V e r a n d e r i n g e n  

i n  D E

J D  O R G A N I S A T I E

De structuurcommissie

Elke organisatie kent problemen. De JD is 
wat dat betreft net een normale organi
satie. De problemen waar w e het hier 
over hebben zijn met name gevolgen van 
de organisatie-structuur van de JD.

H oezo , problemen?

Afgelopen jaar zijn er enkele incidenten 
geweest van problemen tussen afdelingen 
en hun regio's. Veel geopperde oplossing: 
schaf de regio's maar af.

Dat kan natuurlijk niet zo maar. Het LB 
heeft eind vorig jaar een commissie in
gesteld die moest onderzoeken waar de 
problemen lagen, en of de functie van 
regio's zo belangrijk was dat ze hoe dan 
ook nodig waren.

C onclusies.

Na zorgvuldige overwegingen en veel
vuldig overleg heeft de structuur-com- 
missie het volgende geconstateerd:
- De regio's worden afgeschaft, en in de 
plaats hiervan komt een vrijwillig samen
werkingsverband tussen de afdelingen; 
regionale podia. De ledenafdracht van 
het LB gaat rechtstreeks naar de afdelin
gen. De afdelingen zullen dus zelf geld 
beschikbaar moeten stellen aan de regio
nale podia voor de taken die zij het zelf 
gegeven heeft.
- Er komt een Raad van Afgevaardigden. 
Dit is bedoeld om meer politieke betrok
kenheid voor de afdelingen met het LB te 
waarborgen. De structuurcomm issie 
denkt hierbij aan gekozen vertegen
woordigers die namens hun afdeling 
discussiëren en een gezamenlijk een 
standpunt innemen. Dit standpunt is te 
zien als een advies aan het LB Het Lande
lijk bestuur kan dit naast zich neer leggen, 
maar is natuurlijk verantwoording ver
schuldigd aan de ALV.

M eer weten?

Wil je meer weten over het onderzoek en 
de plannen van de structuurcommissie 
lees dan het artikel dat hierover versche
nen is in de ORGI, of vraag het rapport 
van de commissie aan op het Landelijk 
Secretariaat. Uiteindelijk zal de ALV be
slissen  over de plannen van de 
structuurcommissie. A



N a v e l s t a r e n

Ik geloof dat ik laatst flink heb zitten 
navelstaren. Niet in letterlijke zin, hoe
wel me dat ook niet vreemd is: vijftien 
jaar geleden bedankten mijn zusje en ik 
voor de anatomische uitleg van onze 
ouders en fantaseerden w e een minia- 
tuurwereld in onze buik met de navel als 
ingang.
Navelstaren in figuurlijke zin schijnt iets 
heel anders te zijn. Bij de JD hoorde ik 
voor het eerst mensen elkaar van deze 
kwalijke eigenschap betichten. Dit kan 
voorkomen wanneer bijvoorbeeld het 
vraagstuk aan de orde is of de JD zich 
alleen met scholing en vorming moet 
bezighouden. Niets met een standpunt 
'doen', en dat ook niet willen, wordt 
gezien als navelstaren. De oplossing lijkt 
voorhanden: zoveel mogelijk doen met 
een standpunt is óók scholing en vor
ming. Maar het zal w el weer niet zo 
eenvoudig liggen.
Terug naar de navel. Navelstaren heeft 
iets te maken met het zich fixeren op het 
eigen ego. Wie ben ik, wat doe ik en 
waarom? Momenten van diepe reflectie 
kunnen bijdragen aan het verkrijgen van 
meer zelfkennis. Zelfkennis hoeft niet 
alleen voor te komen bij natuurlijke per
sonen, maar juist ook bij een vereniging. 
De JD leeft niet zelf, maar wordt geleefd 
door een aantal verschillende individuen. 
Daarom is het moeilijk om als JD'er goed 
navel te staren. Iedereen gaat uit van z'n 
eigen 'zelfkennis' van de JD, het eigen 
JD-wereldje (dat heeft wel iets weg van 
onze kleuterfantasieën).
Na al dit navelgestaar, denk ik dat er nog 
veel genavelstaard moet worden om alle 
boeiende facetten van het navelstaren te 
ontsluieren. Een kwalijke eigenschap is 
het zeker niet.

M a u d  d u  M a rch ie  S a rva a s , 
U tre c h t

je. jti*a£ afjcgcucfr. wjja,
i - t X

A a n » .

H a k e n k r u iz e n

Zouden het neo-nazi's zijn geweest, die 
op de Nijmeegse oorlogsbegraafplaats 
grafzerken met hakenkruizen hebben be
smeurd? Ik denk het niet. Volgens mij 
was de actie gewoon afkomstig van men
sen die vinden dat ze te weinig aandacht 
krijgen. Hakenkruizen zijn een beproefd 
middel om zoveel mogelijk mensen te 
choqueren.

Het resultaat mocht er zijn: een foto van 
20 bij 30 centimeter op de voorpagina van 
de V olkskrant van woensdag 11 augustus. 
Vanuit de optiek van de daders was de 
actie dus een groot succes. Ikzelf vond het 
wat minder. Ik hoop eigenlijk dat de  
V olkskran t in het vervolg niet meer aan 
dergelijke acties meewerkt.

C hristiaan B o n eb a k k er , 
U trech t

R e f e r e n d u m

Barbara Naumann (D em o  10.4) is tegen 
referenda. De mogelijkheid af en toe een 
referendum te houden zou volgens haar 
telkens leiden tot de vraag of de huidige 
regering mag blijven, en ook het Zwitserse 
systeem (heel veel referenda) vindt ze 
niet wenselijk.
Ik ben het hier absoluut mee oneens. 
Naar mijn mening is het Zwitserse sys
teem van referenda het beste systeem. 
Het kent een (niet al te hoge) drempel 
voor het instellen van een referendum, 
en het kan op ieder politiek gevoelig 
onderwerp ingaan, op ieder gewenst ni
veau. Er kan alleen over de ingediende 
referenda gestemd worden bij algemene 
verkiezingen of als er een bepaald aantal 
referenda is ingediend. De kiezer hoeft 
dus niet of nauwelijks vaker naar de 
stembus, maar zal hoogstens meer hok
jes moeten inkleuren op de stembiljetten. 
Het Zwitserse systeem, bekend als de 
meest direct democratie ter wereld, sti
muleert de politieke discussie onder de 
bevolking enorm, hetgeen ik zeer be
langrijk vind voor een goed functione
rende democratie. De vraag is, wat mij 
betreft, of een referendum wel of niet 
bindend moet zijn. Misschien kan de 
werkgroep Democratisering de voor- en 
nadelen van de Zwitserse directe demo
cratie eens nagaan, en onderzoeken of dit 
federatieve systeem na het jaar 2000 in de 
EG toepasbaar is.

A rn old  B loem , 
G ro n in g en

G r o e n e  S p o o r l i j n

Net als alle kranten stuiterde ook de vo
rige D em o  van verontwaardiging: minis
ter Maij wil het Groene Hart aantasten! 
Oh, Rampspoed en Ellende, Dood en 
Verderf en andere Homerische rampen 
zullen de minister treffen! Het Groene, 
wat zeg ik: o n s  Groene Hart doorboord 
met een scherpe dolk, die men Hoge- 
snelheidsspoorlijn (HSL) noemt!
Men reageert alsof minister Maij in één 
klap Nederland van al zijn natuuur be
rooft. Ik vind dit ietwat overdreven. Het 
Groene Hart is geen natuur. De verwar
ring zal komen door de naam: het G roen e  
Hart. G roen  wordt hier echter niet ge
bruikt als synoniem voor n a tu u r lijk  en 
m ilie u v r ie n d e lijk  (zoals in G roene  Persil), 
maar groen  is hier een kleur. De kleur van 
grassprietjes.
Natuur wordt doorgaans gekenmerkt 
door diversiteit van planten en dieren. In 
het Groene Hart heb je alleen maar gras 
en koeien en af en toe een boerenfamilie. 
De spoorbielzen en de kiezelsteentjes 
zullen dus een enorme verrijking van dit 
arme ecosysteem zijn.
Als er een HSL door Zuid-Limburg zou 
komen of door de Noordhollandse dui
nen, zou dat wat anders zijn. Maar een 
stukje Groen Hart w il ik w el opofferen 
voor een beter milieu. Want een goed 
HSL-net maakt de weg vrij voor een dras
tische beperking van het Europese vlieg
verkeer.

R u u d  v a n  d e n  Brink, 
A m s te r d a m



J o d e n  e n  P a l e s t i j n e n

De jongste D em o  (10.4) beloofde op de 
voorpagina veel boeiende artikelen. Ik 
besloot te beginnen met het veelbelovende 
'Joden en Palestijnen kunnen best naast 
elkaar leven' van Onno van den  
Muysenberg. Met verbazing las ik dit 
verslag. In zijn artikel stond niets over:
* vermoorde Israëli's;
* frustraties van op verdediging getrainde 
militairen die gedwongen worden de orde 
te handhaven tussen provocerende 
stenengooiers;
* de werkelijke bedoelingen van georga
niseerde Palestijnen (in het Handvest van 
de PLO, art. 15, staat nog steeds als doel: 
'Palestina te zuiveren van de Zionistische 
aanwezigheid');
* de weigering van Arabische broeders in 
buurlanden om gevluchte Palestijnen in 
de periode '48-'67 onder redelijke le
vensomstandigheden te herbergen;
* oorzaken, omstandigheden en redenen 
van de bezetting van de besproken ge
bieden;
* hoopvolle recente ontwikkelingen in het 
vredesproces.
Als argumentatie voor de titel van het 
artikel voert Onno aan: '(...) het feit dat op

K o n  s l e c h t e r

Ik vind dat de grenzen open moeten 
staan voor mensen die hulp nodig hebben. 
Maar: liever alle grenzen w a g e n w ijd  open 
dan alle grenzen potdicht.
Ik vind dat illegalen in principe niet in 
Nederland zouden moeten zijn. Maar: 
liever veel illegalen in ons land dan 'Ne
derland voor de Nederlanders.'
Ik probeer de verrechtsing reëel te taxe
ren. Maar: liever het gevaar overdrijven 
dan onderschatten.
Ik pleeg geen aanslagen. Maar: liever een 
aanslag die geen slachtoffers eist dan één 
die mensen doodt.
Ik plaats geen bommen in gebouwen. 
Maar: liever een bom in het Ministerie 
van Sociale Zaken dan in het kantoor van 
de Anne Frank Stichting.
Ik schrijf geen dreigbrieven. Maar: liever 
een dreigbrief die de moeite van het lezen 
waard is dan een dreigbrief die vol staat 
met clichés.
Ik hou niet van 'te'. Maar: liever te links 
dan te rechts.
Zo bezien is Rara zo slecht nog niet.

C hristiaan  B o n e b a k k e r ,  
U trech t

dit moment zo'n 700 duizend Palestijnen 
in Israël zelf wonen (...)'. Iemand die in 
Israël woont is geen Palestijn, maar een 
Israëli; hoogstwaarschijnlijk worden hier 
de Arabische Israëli's bedoeld, die de staat 
Israël accepteren en diens wetten respec
teren. Zij vertrouwden en vertrouwen op 
de kracht van de democratie.
Momenteel is de democratie, waardoor 
een vrije pers mogelijk is, tevens Israels 
grote zwakte; ten opzichte van de karige 
berichtgeving uit omringende dictaturen 
(m.u.v. Egypte) lijkt het al gauw of Israël 
en de bezette gebieden de enige brand
haard zijn in de regio. Als enige Neder
landse politieke partij, besprak D66 deze 
brandhaard onder het kopje: 'het 
Israelisch-Palestijnse conflict'. De overige 
politieke partijen noemden het conflict 
'het probleem in het Midden-Oosten' of 
iets dergelijks, alsof er in de rest van de 
regio niets aan de hand is. Juist deze nu
ancering binnen het politieke bedrijf 
versterkte mijn sympathie voor D66 en 
mijn keuze voor de JD.

Zw l H artog, 
A m ste r d a m .

N oot van de redactie: d it artikel is ingezonden  
voordat het akkoord over Palestijns zelfbestuur 
in Jericho en Gaza bekend w erd.

E erste  liefd e  h o u d t  a l t ijd

Z c  v r o e g  m e  

b e h a n g  te  t r e k k e n  

i n  h a a r  h a r t .

E r  z a t e n  v i e r  l a g e n  o p :

I k ,  r o o d ,  b r u i n  e n  z w a r t .

I k  d e e d  w a t  z e  z e i ,  

b e g o n  te  w e r k e n .

E e r s t  z w a r t  e r a f /  t o e n  b r u i n ,  d a n  r o o d .  

T o e n  i k  e c h t e r  b i j  m e z e l f  b e l a n d d e  

w a s  d e  v e r r a s s i n g  le v e n s g r o o t .

I k  w a s  p e r f e c t  b e w a a r d  g e b le v e n ,  

s t r a k  o p  d e  m u u r ,  b i j n a  a ls  n ie u w .  

A l l e e n  r o n d  d e  k a c h e l  

l i c h t  v e r g e e ld e  r a n d e n .

T o e n  z e  e v e n  l a t e r  b in n e n k w a m  e n  z a g  

h o e  g o e d  i k  o p  h a a r  h a r t  n o g  p la k t e ,  

z u c h t t e  z c  z a c h t  e n  p a k t e  

m i j n  h a n d .

Z e  z e i ,  t e r w i j l  m i j n  h a r t  o n r u s t i g  b e e f d e :  

'J a , j i j  w a s  h e t  d ie  h e t  l e k k e r s t  k l e e f d e ' .

Jan Spaans,
Leiden

D e c e n t e n  v a n  V a n  R o o y

Leuk mens, die Yvonne van Rooy. Vindt 
ze zelf tenminste. En erg goed ook, vindt 
ze zelf. Staatssecretaris Van Rooy promoot 
ons bedrijfsleven over de grens. V rij N e
d e rla n d  vroeg haar onlangs of ze dan ook 
w el eens naar de mensenrechten infor
meert. 'Nou,' antwoordde de coming lady 
van het CDA, 'dat is mijn taak niet. Daar 
heb je een minister van Buitenlandse Za
ken voor.' En toen ze na het bloedbad in 
Oost-Timor in Indonesië was, toen ook 
niet? Nee. 'Het was helemaal niet mijn 
taak om daar in Indonesië naar te vragen. 
(...) Ik ging ernaar toe om de betrekkingen 
te helpen normaliseren.' Maar ze praat 
dan toch met Suharto, een dictator? 'Wacht 
even. Dictator, dat kunt u niet zo zeggen 
over de president van Indonesië. Hij is 
niet iemand die tegen de wil van de be
volking regeert. Suharto is democratisch 
gekozen. Ik zou niet durven zeggen dat 
Indonesië geen democratie is.'
Voor Van Rooy zijn de centen blijkbaar 
belangrijker dan de mensenrechten. 
China en Indonesië lachen zich rot. Wat 
Kooijmans en Pronk zorgvuldig opbou
wen, wordt door Van Rooy stelselmatig 
verpest. Leuk mens, ja.

C hristiaan  B o n e b a k k e r , 
U trech t

IjtX uctfX: UteiVfl 1 2 00
ViaovUi*. ItX tyfuL of \j-oft of msoi:

Noo^Ajfud. 10, 2S1Z Efi E duLt

vJcMtr. yitcfcU*. cr. um D 'Êwmj&z U* Om ô.
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(Ingezonden m ededeling)

V A C A T U R E  « *  E R K E N D  Q E m E N S m V I A A R D E

D e verenig ingen Jonge D em o cra 
te n  en  D em ocraten  66 zijn o p  zoek 
n aar een: secretarieel m edew erker 
In sam enwerking m et het ministerie 
v a n  S ocia le  Zaken en  W erkgele - 
genh eid  willen JD/D66 in het kader 
v a n  d e  W et G ew eten sb ezw aren  
Militaire Dienst een  m edew erker per 
25 novem ber voor 38 uur per w eek, 
voor d e  duur van  16 m aan d en  a a n  
trekken . D eze  m e d e w e rk e r zal 
w erkzaam  zijn op  h e t landelijk se
c re ta ria a t van  d e  JD /D 66 in Den  
H aag . Het ta k e n p a k k e t van  d eze  
fu n ctie  o m vat d e  v o lg e n d e  w erk
za a m h e d e n :
- b eheren  ledenadm inistratie (JD)
- h e t b ean tw o o rd en  van  te le fon i
sche v rag en

ö ï l i i i i Ë
ondersteuning, bij planning
- post- en  tekstverwerking
- adm inistratieve taken

- ondersteuning van  het bestuur (JD) 
D e p re c ie ze  vaststelling van  het 
ta k e n p a k k e t v ind t in ond erlin g  
overleg plaats.
D e m edew erker zal zowel voor d e  
JD, 4 d ag en  in d e  w eek, als ook voor

zijn. D e werkbegeleiding zal via een  
JD-bestuurslid en  via e e n  D66-m e- 
dew erker p laatsvinden.

O n ze  g e d a c h te n  g a a n  uit n a a r

g e n d e  vo o rw aard en :
- m inim aal e e n  m id d e lb are  ople i
ding
ï s l l É s f g ö
É i l p Ó l i f t
- e e n  g o e d e  m ondeling  en  schrif
telijk u itdrukkingsvaardigheid
-:3;if||fi|jij^

- m inim aal 21 ja a r

D e b e lo n in g  g e s c h ie d t re c h t
streeks d oo r het ministerie van  So
c ia le  Zaken e n  W erkgelegenheid . 
D e o verige  a rb e id s v o o rw a a rd e n

h et personeel v a n  D66.

co n ta c t o p n em en  m e t Sanne van  
K am p , a lg e m e e n  secretaris  JD

Jan La Hey, secretaris organisatie

U kunt uw  solicitatiebrieven schrij
ven  to t uiterlijk 15 o k to b er 1993
aan :

JD /D 66
t.a.v. Sanne van  K a m p /

Jan La Hey  
N oordw al 10 

2513 EA Den H a a g

BIJ|VAL
J a n  T rom p : D e in in g  a a n  Z e e

B i d s p r i n k h a n e n  e n

C H O C O L A D E K I K K E R S

Jan Tromp. Zestien jaar wóónde hij prak
tisch op het Binnenhof. Dag en nacht ver
bleef hij daar en loerde vanaf het schel
linkje naar landsvertegenwoordigers in 
de vergaderzaal. Als Tromp door de gan
gen van het Binnen-dool-hof struinde, 
liep menig politicus een straatje, of liever: 
een gangetje, om. Zestien jaar van zijn 
leven gaf Tromp aan de politiek. Hij 
werkte onder meer voor de Vara, de H aagse  
P o s t en natuurlijk voor De V o lkskran t, 
waarin hij wekelijks zijn rubriek D ein in g

aan Zee  publiceerde. Met het gelijknamige 
boek neemt hij afscheid van de politiek. 
Nog éénmaal haalt hij uit naar vader
lands vertegenwoordigers en naar de 
Nederlandse politiek.

D ein in g  aan Z ee  is in de eerste plaats een 
aanklacht tegen het verval van de poli
tieke cultuur in Nederland. Tromp stelt 
dat Marcel van Dam dit probleem mid
den jaren tachtig al doorzag. In een inter
view stelde Van Dam: 'De openbare dis
cussie is verm oord en de onwaar
achtigheid is tot onwaarschijnlijke was
dom gekomen.' 'De politiek heeft zich 
bewust impotent gemaakt,' stelt Tromp 
in hoofdstuk 5 en hij geeft daarmee het 
thema van het boek aan. Naast een aan

klacht 'tegen de verzakking van de poli
tiek, die waarschijnlijk met Van Agt be
gon,' is D eining aan Zee een boek vol feiten 
en feitjes die gewoon leuk zijn om te we
ten.
Zo wordt beschreven dat de ons aller 
bekende Frits Bolkestein redacteur was 
van het legendarische Amsterdamsch 
Studentenweekblad Propria Cures, en dat 
hij samen met Aad Nuis (!) in de redactie 
van PC zat. Dat Joris Voorhoeve in zijn 
studententijd meer dan normale belang
stelling koesterde voor de Chinese Cultu
rele Revolutie, daarover een interessante 
correspondentie voerde met de Chinese

ambassade, waarna hij de BVD op zijn 
hielen kreeg. Dat de carrière van het CDA- 
kamerlid Yvonne Vriens begon met een 
knipcursus voor de M a rg rie t en het rond
brengen van stenciltjes voor de wijkraad. 
Dat Hans Wiegel op zijn vijfentwintigste 
in de Tweede Kamer kwam en er toen al 
uitzag als een oude jongeman; driedelig 
pak en een zakhorloge.

Een boek van een man die D66  een 
chocoladekikker noemt (stevig van bui
ten, snot van binnen), het CDA een 
bidsprinkhaantje (zo'n beest dat na de 
daad zijn partner pleegt op te eten), en die 
zelfs enige zinnen wijdt aan de welpen 
van D66 (juist: de Jonge Democraten), 
moet je gewoon in je boekenkast hebben 
staan en lezen natuurlijk. Een extra bonus 
zijn de karikaturen van Waldemar Post! 
D ein in g  aan Z ee  kost f24,90 (uitgeverij 
Balans).

Yill Georges

B I](L )V A L is de  boekenrubriek van  Dem o. In 
d eze  rubriek w orden  boeken door d e  redactie  
gerecenseerd.
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6 EN 7 N O VEM BER  1994
Begin november is het weer zover. Dan wordt 
het halfjaarlijkse congres van de JD weer 
gehouden. En ook dit congres belooft weer 
een knaller te gaan worden. Naast de behande
ling van twee resoluties, moeten er maar liefst 
zes nieuwe bestuursleden verkozen worden. 
Daarnaast worden er natuurlijk ook (Actueel) 
Politieke Moties, Organimo’s en enkele HR- 
wijzigingen behandeld. Bovendien is het weer 
tijd om de Begroting en het Beleidsplan van 
1994 vast te stellen, waarmee de koers van de 
JD voor het komende lustrumjaar wordt be
paald. Zaterdag zal er een debatwedstrijd 
tussen prominente figuren gehouden worden 
en natuurlijk ontbreekt ook dit keer de gezellige 
feestavond niet
Al met al dns voldoende redenen om naar 
Eist, de plaats waar het allemaal gaat ge
beuren, te komen.

A L V

Twee maal per jaar komen de leden uit het 
hele land bij elkaar voor een Algemene Leden 
Vergadering (ALV). De ALV is het hoogste 
orgaan van de vereniging. Hier neemt de JD 
politiek-inhoudelijke standpunten 
in en bepalen de leden de koers van 
de vereniging. Ieder lid dat de con
tributie heeft betaald, heeft het 
recht de ALV bij te wonen, daar het 
woord te voeren en een stem uit te 
brengen.

D E  V O O R S T E L L E N

Op de ALV worden de volgende 
voorstellen behandeld: de resolu
tie “Mediabeleid: Radio en 
Televisie”, de resolutie “ Ge
zondheidszorg”, het Beleidsplan 
1994, de Begroting voor 1994 en 
wijzigingen op het Huishoudelijk 
Reglement

of afdelingssecretaris jouw voorstellen in bij 
het Landelijk Bestuur (LB). Is dit niet gelukt, 
dan kun je de voorstellen ook direct bij het LB 
indienen. Dan moet je er echter wel voor 
zorgen datje vier medestanders vindt, die je 
amendement mede willen indienen (je hebt 
dus 5 handtekeningen nodig). Het indienen 
van de voorstellen dient te gebeuren op de 
speciale formulieren die je aan kunt vragen op 
het Landelijk Secretariaat en bij de Secretaris 
Organisatie. Let erop dat ieder amendement 
op een apart vel moet worden ingediend! Op 
dezelfde manier kun je ook moties die betrek
king hebben op de congresvoorstellen indie
nen. Moties en amendementen moeten uiter
lijk op 22 oktober 1993 voor 13.00 op het 
Landelijk Secretariaat (Noordwal 10, 2513 
EA Den Haag) binnen zijn. Liefst véél eerder.

D e resoluties
De eerste resolutie die op dit congres behan
deld gaat worden is “Mediabeleid: Radio en 
Televisie”. Deze ‘resolutie-nieuwe stijl’ is 
door de turbulentie op het voorjaarscongres 
blijven liggen en wordt op zaterdag behan
deld Alle ingediende moties en amendementen 
betreffende deze resolutie blijven gehand
haafd. Dit betekent dat'alle indieners van 
moties en amendementen, ook de indieners 
van ALV 21 zich op zaterdag gereed dienen te 
houden. Daarnaast is er natuurlijk de moge
lijkheid om nieuwe moties en/of amendemen
ten in te dienen. De indieners van amende
menten worden verzocht al om 11.00 aanwe

Wanneer je, na bestuderen van de voorstellen, 
iets zou willen veranderen, kun je wijziging
svoorstellen (amendementen) formuleren. 
Dergelijke amendementen kun je voorleggen 
aan de Algemene Afdelings Vergadering 
(AAV) of de Algemene Regio Vergadering 
(ARV), die door het land gehouden worden ter 
voorbereiding van de ALV. Als je de AAV of 
ARV hebt weten te overtuigen dient de regio-

zig te zijn, omdat tijdens de resolutie- 
voorbereidingswerkgroep samen met de 
congresvoorzitters de verschillende amende
menten op elkaar zullen worden af gestemd. 
Amendementen op deze ‘resolutie-nieuwe 
stijl’ zijn alleen mogelijk, wanneer zij de hele 
uitspraak veranderen. Je zult dan ook zien dat 
er voor deze resolutie geen regelnummering is 
gebruikt, zodat je dus ‘slechts’ de hele uit

spraak kunt amenderen (herformuleren). Dus 
ook als je maar één woord wilt veranderen moet 
je de gehele uitspraak veranderen. Deze vorm 
van resolutie zal na dit congres geëvalueerd 
worden, om over de toekomst van deze 
resolutievorm te beslissen. Voor inlichtingen 
omtrent deze resolutie kun je terecht bij Ron 
Hendriks (04998-98635).

De tweede resolutie is die van de werkgroep 
Gezondheidszorg. Hierin worden uitspraken 
gedaan over diagnostische- en therapeutische 
maatregelen, de basisverzekering, privé- 
klinieken en de thuiszorg. Deze resolutie staat 
voor zondag op de agenda en zal volgens de 
oude procedure behandeld worden. Er kunnen 
dus amendementen op alle delen van de tekst 
ingediend worden. Voor meer informatie over 
de resolutie kun je contact opnemen met Esmée 
van der Hart (030-522462) van de werkgroep.

HET BELEIDSPLAN
Ook het beleidsplan heeft een nieuwe vorm 
gekregen, zoals eerder is aangenomen door 
ALV 20. Het beleidsplan 1994 bestaat uit 10 
actiepunten, die niet amendeerbaar zijn. Deze 
actiepunten worden echter één voor één behan
deld tijdens de ALV en worden aangenomen of 
afgewezen. Extra of alternatieve actiepunten 
kunnen worden toegevoegd in de vorm van een 
motie op het beleidsplan. Moties op dit be
leidsplan kunnen tot 22 oktober 1993 worden 
ingediend.

m Ê M  D e begroting
H H H H  De begroting is een weerslag 

van het beleidsplan. Op de be- 
groting kunnen moties en amen- 
dementen worden ingediend, 

■ H H H j  deadline is dus 22 oktober 1993.
Aangemerkt dient te worden dat 
voorstellen tot wijziging slui- 
tend moeten zijn, d.w.z. dat als 
er ergens geld bij moet, er ook 
aangegeven moet worden waar 
dat vandaan gehaald dient te

W ijzigingen van  het

Huishoudelijk

Reglement
Er zijn een aantal wijzigingen op het HR 
voorgesteld. Deze wijzigingen zijn amen
deerbaar. Let wel, je kan alleen amendemen
ten indienen op déze wijzigingsvoorstellen. 
Het is dus niet zo datje nu nog wijzigingen van 
andere punten in het HR kunt indienen voor 
deze ALV.



18 C O N G R E S B IJ L A G E  A L V  2 2

Politieke M oties (P M )
Politieke Moties behandelen een politiek on
derwerp dat niet actueel is (daar zijn de APM’s 
voor), maar waar de JD wel een standpunt 
over in zou moeten nemen. Het moet echter 
niet zo zijn dat het een onderwerp is waar veel 
nuanceringen bij aangebracht kunnen worden. 
Zo’n onderwerp leent zich meer voor een 
uitgebreidere resolutie. Dat levert tenminste 
een goede discussie op.
Een PM mag niet meer dan 200 woorden 
bevatten en naast een uitspraak alleen een 
korte motivatie. Voor een PM gelden verder 
dezelfde regels als voor een motie of amen
dement. D.w.z. dat ze voor 22 oktober 1993 
door een ARV, AAV, of tenminste vijf leden 
moeten worden ingediend.

A ctueel Politieke M oties (A P M )
Uiteraard is er ook dit keer weer de mogelijk
heid om APM’s in te dienen. Dit zijn moties die 
ingaan op een actueel politieke zaak. Richtlijn 
voor de actualiteit is dat het onderwerp op de 
volgende ALV achterhaald zou zijn. Het LB 
bepaalt of een motie aan dit criterium voldoet 
Een APM moet door tenminste vijf personen 
ondertekend zijn (of een ARV of AAV) en kan 
worden ingediend tot de aanvang van de ALV 
(zaterdag 6 november, 12.00 uur). Wordt een 
APM voor donderdag 4 november ingeleverd 
op het Landelijk Secretariaat, dan zorgt het LB 
voor het kopiëren van de motie in voldoende 
exemplaren. Gebeurt dit niet dan moeten de 
indieners hiervoor zorgen (minimaal 150 exem
plaren).

O rganisatorische M oties

(O R G A N IM O ’s)
Een organisatorische motie is een opdracht 
aan het LB of een ander orgaan betreffende 
een organisatorische kwestie. ORGANIMO’s 
kunnen net als gewone moties en amende
menten voor 22 oktober bij het LB worden 
ingediend.

L o k a t i e

De 22e ALV zal wederom
GEHOUDEN WORDEN OP EEN VOOR 
VELEN VERTROUWDE PLEK:

Jeugdherberg 
”Eikelkamp-Elst” 

Veenendaalsestraatweg 65 
3921 EB Elst 
08384-1219

E L ST  I N  U T R E C H T  !!!

LET OP!
Er zijn in Nederland twee plaatsen die Eist 
heten en ongelukkigerwijze liggen ze nog 
relatief dichtbij elkaar ook. Je moet dus niet 
in Eist tussen Nijmegen en Arnhem zijn, maar 
in Eist in de provincie Utrecht Dit plaatsje 
heeft geen station, dus maak niet de fout om in 
de trein naar Eist te stappen, want dan duurt het 
minstens een uur langer voordat je op het 
congres bent Waar moetje dan wel naar toe?

V e r v o e r

M et HET OPENBAAR VERVOER:
Neem vanaf Utrecht C.S. de stoptrein naar 
RHENEN. Uitstappen bij station Veenendaal 
Centrum. Hier neem je buslijn 51 van Cen
traal Nederland. Deze rijden slechts één keer 
per uur (negen minuten over het hele uur). In 
het congresboek staat meer informatie over 
eventuele extra bussen die ingezet worden.
M et eigen vervoer:
Vanaf de A 12 (Utrecht - Arnhem, en omge
keend) neem je afslag Veenendaal. Dan neem je 
de N 233 richting Rhenen. Bij de afslag “Eist 
- Amerongen” ga je rechtsaf. Na ca 2 km. ligt 
de Jeugdherberg aan de rechterkant Deze ligt 
tussen bomen dus rij rustig, en let goed op 
posters van de JD.
In het congresboek komt een lijst van bus- en 
treintijden van en naar de jeugdherberg.

K o s t e n

De kosten voor een heel weekend, inclusief 
diner op zaterdag, overnachting en ontbijt en 
lunch op zondag, bedragen fl 35,—. Blijf je 
maar een dag, dan betaal je fl 20,- .
Personen die zich hebben opgegeven voor 
deelname aan het congres en niet komen 
opdagen zonder zich te hebben af gemeld, zal 
een bedrag in rekening worden gebracht dat 
een deel van de voor hun gemaakte kosten zal 
dekken. Congresgangers met hoge reiskosten 
kunnen in aanmerking komen voor een (gedeel
telijke) reiskostenvergoeding. Dit geldt alleen 
voor kosten die gemaakt zijn met het openbaar 
vervoer,op de goedkoopste manier, d.w.z. 2e 
klas en met kortingskaarten (indien in bezit).

A a n m e l d i n g

Aanmelden voor deelname aan het congres 
dient uiterlijk voor 27 oktober 1993 te zijn 
gebeurd, als je tenminste vóór het congres het 
congresboek thuis gestuurd wil krijgen, om de 
moties en amendementen te bestuderen. Dit 
doe je door de bon, enkele pagina’s verderop, 
in te vullen en zo snel mogelijk op te sturen 
naar het landelijk secretariaat. Vergeet het- 
nlet op te geven als je niet vegetarisch wilt 
eten en hoe lang je komt (weekend/zat/zon.).

Dit in verband mét het reserveren van slaap
plaatsen en maaltijden in de jeugdherberg. Als 
je een speciaal dieet volgt geef dat dan ook even 
door op de aanmeldingsbon. Het congresboek 
zal, na aanmelding, rond 31 oktober in je 
brievenbus vallen.

In s c h r i j v i n g

Inschrijving op het congres zelf is mogelijk 
vanaf zaterdagochtend 10.00 uur tot tien mi
nuten na aanvang van de ALV. Daarna is 
inschrijving bij het congressecretariaat pas 
weer mogelijk in de pauzes. De inschrijving 
houdt in datje betaald hebt en je de stemkaart 
en stembriefjes ontvangt. Je kunt dus niet 
stemmen als je niet ingeschreven bent. Kom 
dus op tijd!

S l a p e n

De jeugdherberg heeft grote en kleinere slaap
zalen. Er zullen enkele slaapzalen gereser
veerd worden voor “Dames” en “vroeg- 
slapers”.

VERGEET VOORAL NIET JE 
SLAAPZAK MEE TE NEMEN

Als het niet anders kan bestaat de mogelijkheid 
om bij de jeugdherberg een lakenpakket te 
huren. Deze kosten (ca. fl 7.—) zal je zelf 
moeten voldoen.

T e r m i j n e n

Nog even een overzicht van de termijnen 
waarin alle gegevens binnen moeten zijn:
* 15 oktober Deadline kandidaatstelling LB.
* 22 oktober: Deadline amendementen en 
moties op de resolutie en de wijzigings
voorstellen HR, de organimo’s en politieke 
moties, (sluitingsdatum publikaties in het 
congres-boek)
* 27 oktober: Aanmelding voor het congres 
(zie bon)
* 6 november: (12.00 uur) sluitingstermijn 
indienen APM’s

Let wel: Dit zijn uiterste data; hier kan niet van 
worden af geweken. In verband met het strakke 
tijdschema waar het LB aan gebonden is het 
wel aan te bevelen alle zaken zo spoedig 
mogelijk op te sturen.

T o t  s l o t :
Hierna volgen de voorstellen die op het congres 
behandeld worden. Bestudeer ze goed. Moch
ten er na het lezen van deze congresbijlage nog 
vragen zijn, kan je mij altijd bellen:
Mirjam van Dijk (SO), tel 03402 - 63038. 
Je kunt natuurlijk ook het landelijk secreta
riaat bellen. Jan Spaans, onze secretariaats- 
medewerker, zal je welwillend te woord staan.

6  E i993 in  Elst
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V a c a t u r e s

p e n n in g m e e s te rs c h a p .  V o o r  v r a g e n  k u n  j e  j e  

r ic h t e n  t o t  P e t te r  ( 0 1 0 - 4 8 4 3 1 2 9 ) .

La n d e l i j k  B e s t u u r

H e t  v e r v u l l e n  v a n  e e n  f u n c t i e  b in n e n  h e t  

L a n d e l i j k  B e s tu u r  v a n  d e  J D  v e r g t  v e e l v a n  j e  

( v r i j e )  t i j d  e n  v e r e i s t  e e n  m a x im a le  in z e t .  

V e e la l  is  e e n  in s p a n n in g  v a n  o n g e v e e r  1 2  u u r  

p e r  w e e k  h e t  m in im u m ,  v a a k  is  h e t  e c h te r  v e e l 

m e e r . D a a r  k r i j g  j e  e c h te r  v e e l v o ld o e n in g  e n  

e e n  le e rz a m e  e r v a r in g  v o o r  te ru g . E lk e  fu n c t ie  

k e n t  z i j n  e ig e n  s p e c i f ie k e  ta k e n ,  z o a ls  h ie r 

o n d e r  is  b e s c h re v e n .  D a a r n a a s t  m o e t  e e n  L B -  

e r  o o k  v e e l a lg e m e n e  ta k e n  v e r v u l le n ,  z o a ls  

h e t  i n v u l l i n g  g e v e n  a a n  J D - b e le id  e n  h e t  

r e g io c o n ta c tp e r s o o n s c h a p .  B o v e n d ie n  b e n  j e  

a ls  L B - e r  g e b o n d e n  a a n  h e t  v e r e n ig in g s -  

b e le id s p la n .

le d e r  J D - l i d ,  d a t  o p  h e t  m o m e n t  v a n  s lu i t in g 

s d a tu m  te n m in s t e  6  m a a n d e n  g e le d e n  l i d  is  

g e w o r d e n ,  k a n  z ic h  k a n d id a a t  s te l le n .  D e  

k a n d id a a ts te ll in g  d ie n t  te  g e b e u re n  o p  e e n  b i j  d e

A lgemeen S ecretaris (A S )
D e  A lg e m e e n  S e c re ta r is  is  v e r a n t w o o r d e l i j k  

v o o r  h e t  s e c re ta r ia a t,  d e  le d e n a d m in is t r a t ie  e n  

h e t  a rc h ie f .  D i t ,  e v e n a ls  d e  b e g e le id in g  v a n  d e  

s e c r e ta r ia a ts m e d e w e rk e r ,  d ie  e e n  g r o o t  d e e l 

v a n  d e  ta k e n  v a n  d e  A S  u i t v o e r t ,  v e r g t  e e n  

r e g e lm a t ig e  a a n w e z ig h e id  v a n  d e  A S  o p  h e t  

s e c r e ta r ia a t  E n ig e  e r v a r in g  m e t  c o m p u te r s  is  

e e n  p ré . D e  A lg e m e e n  S e c r e ta r is  is  te v e n s  

v e r a n t w o o r d e l i j k  v o o r  d e  c o m m u n ic a t ie  n a a r  

d e  le d e n  toe . D a a rn a a s t d ra a g t  d e  A S  z o rg  v o o r  

d e  v e r g a d e r - c o n t in u ï te i t  v a n  h e t  L a n d e l i j k  B e 

s tu u r .  B i j  S a n n e  k u n  j e  t o t  ‘ s a v o n d s  h a l f  t ie n  

te r e c h t  m e t  e v e n tu e le  v r a g e n  ( 0 2 0 - 6 4 2 3 9 1 6 ) .

S ecretaris P olitiek (S P )
D e  S e c re ta r is  P o l i t i e k  b e g e le id t  e n  s t im u le e r t  

d e  p o l i t ie k - in h o u d e l i jk e  d is c u s s ie  in  d e  v e r e n i

g in g .  D e  S p  c o ö r d in e e r t ,  m o t iv e e r t  e n  in s p i 

r e e r t  d e  w e r k g r o e p e n  e n  d e  C o m m is s ie  P o l i 

t ie k e  Z a k e n . D a a rn a a s t o n d e r h o u d t  h i j / z i j  c o n 

ta c te n  m e t  r e le v a n te  p o l i t i e k e  e n  m a a ts c h a p 

Foto: Simon James

S e c re ta r is  O r g a n is a t ie  v e r k r i jg b a a r  fo r m u l ie r .  

A a n m e ld in g  m o e t  v o o r  1 5  o k to b e r  1 9 9 3  p la a ts 

v in d e n .

P enningmeester ( P M )
D e  P e n n in g m e e s te r  v a n  h e t  L a n d e l i j k  B e s tu u r  

h e e f t ,  in  s a m e n w e r k in g  m e t  b e t r o k k e n  L B -  

le d e n  e n  d e  k a s c o m m is s ie ,  d e  v e r a n t w o o r d e 

l i j k h e id  o v e r  h e t  f in a n c ië le  b e le id .  D e  P M  s te lt  

d e  c o n c e p t b e g r o t i n g  o p  e n  m a a k t  d e  

ja a r r e k e n in g .  D a a rn a a s t  h o u d t  h i j / z i j  z ic h  b e z ig  

m e t  d e  f i n a n c i ë l e  a d m i n i s t r a t i e  e n  

fo n d s w e r v in g .  A l s  P e n n in g m e e s te r  h e b  j e  z ic h t  

o p  d e  f in a n c ië le  s i t u a t ie  v a n  d e  v e r s c h i l le n d e  

p o r t e fe u i l le s .  ( F in a n c ië le )  e r v a r in g  e ld e r s  in  

d e  v e r e n ig in g  o f  e e n  g o e d  in z ic h t  in  f in a n c ië le  

p ro c e s s e n  v o r m e n  e e n  p r im a  b a s is  v o o r  h e t

p e l i j k e  o r g a n is a t ie s .  T e v e n s  is  d e  S P  v e r a n t 

w o o r d e l i j k  v o o r  d e  p o l i t i e k - in h o u d e l i j k e  s te l-  

l in g n a m e  v a n  h e t  L B .  R e m c o  k a n  a l le  v ra g e n  

o m t r e n t  d e z e  f u n c t ie  b e a n tw o o r d e n  ( 0 5 0 -  

2 6 6 7 0 8 ) .

S ecretaris O rganisatie (S O )
D e  S e c r e ta r is  O r g a n is a t ie  h e e f t  t o t  ta a k  d e  

o rg a n is a to r is c h e  c o ö rd in a t ie  v a n  d e  v e re n ig in g ,  

h e t  v e rz o rg e n  v a n  d e  in te r n e  c o m m u n ic a t ie  e n  

d e  b e g e le id in g  v a n  h e t  v e re n ig in g s k a d e r . D a a r 

n a a s t is  d e  S e c re ta r is  O r g a n is a t ie  v e r a n tw o o r 

d e l i j k  v o o r  d e  o rg a n is a t ie  v a n  d e  A .L .  V .  ’ s e n  d e  

k a d e r b i je e n k o m s te n .  V o o r  v r a g e n  L a .v .  v a n  

d e z e  fu n c t ie  k u n  j e  b i j  o n d e rg e te k e n d e  te r e c h t  

( M i r ja m ,  0 3 4 0 2 - 6 3 0 3 8 ) .

Internationaal S ecretaris (IS)
I n  h e t  L a n d e l i j k  B e s tu u r  is  d e  I S  v e r a n t w o o r 

d e l i j k  v o o r  h e t  b l i j v e n d  o n t w ik k e le n  v a n  d e  

in te r n a t io n a le  c o m p o n e n t  v a n  d e  p o l i t ie k e  a c 

t iv i t e i t e n .  H i j / z i j  is  v e r a n t w o o r d e l i j k  v o o r  h e t  

o r g a n is e r e n  v a n  in t e r n a t io n a le  u i t w is s e l in g e n  

e n  h e t  o n d e rh o u d e n  v a n  in te r n a t io n a le  c o n ta c 

te n . D a a rn a a s t m o e t je  o p  d e  h o o g te  b l i j v e n  v a n  

d e  o n t w ik k e l in g e n  r o n d  h e t  s u b s id ie b e le id  v a n  

d e  N e d e r la n d s e  e n  a n d e re  o v e rh e d e n .  D e  IS  is  

v e r a n t w o o r d e l i jk  v o o r  d e  v e r te g e n w o o r d ig in g  

v a n  d e  J D  in  h e t  b u i te n la n d . T e v e n s  d ie n t  d e  IS  

g e ïn s p ire e rd  le id in g  te  g e v e n  a a n  h e t  In te r n a t io 

n a a l S e c r e t a r ia a t  B i j  S u s a n n e  ( 0 7 1 - 2 2 1 7 2 8 )  

k u n  j e  v e rd e re  in l i c h t in g e n  o m t r e n t  d e z e  fu n c 

t ie  k r i jg e n .

S ecretaris P ublic R elations (SP R )
D e  S e c re ta r is  P u b l ic  R e la t io n s  v e r z o r g t  h e t  J D -  

v o o r l i c h t in g s b e le id .  D i t  h o u d t  o n d e r m e e r  in  

h e t  o p b o u w e n  e n  o n d e rh o u d e n  v a n  re la t ie s  m e t 

d e  m e d ia  e n  h e t  u i t d e n k e n  e n  u i t w e r k e n  v a n  

p u b l i c i t e i t s - a c t i v i t e i t e n .  D a a r n a a s t  w o r d t  e r  

v a n  j e  v e r w a c h t  d a t je  o p  e e n  b e z ie le n d e  w i jz e  

le id in g  g e e f t aa n  h e t  P u b lic ite it s  O n d e rs te u n in g s  

T e a m  ( P O T ) .  D e  S P R  is  b o v e n d ie n  is  d e  

v o o r l ic h t e r  n a m e n s  d e  v e r e n ig in g  n a a r  d e  p e rs . 

V o o r  v ra g e n  k u n  j e  j e  w e n d e n  to t  d e  H o o fd P o t ;  

H e n k .  ( 0 2 0 - 6 7 1 5 1 1 9 )

K A S C O M M IS S IE
D e  k a s c o m m is s ie  b e s ta a t  u i t  te n  m in s t e  tw e e  

le d e n  v a n  d e  v e r e n ig in g  d ie  n ie t  te v e n s  z i t t i n g  

h e b b e n  in  h e t  L a n d e l i j k  B e s tu u r  o f  e e n  a n d e r  

o r g a a n  v a n  d e  J D  d a t  o n d e r  c o n t r o le  v a n  d e  

k a s c o m m is s ie  s t a a l  D e  c o m m is s ie  h e e f t  t o t  

ta a k  h e t  c o n t r o le r e n  v a n  d e  d o o r  d e  P e n n in g 

m e e s te r  g e v o e rd e  f in a n c ië le  a d m in is t ra t ie .  D e z e  

c o n t r o le  m o e t  m in s t e n s  tw e e  k e e r  p e r  j a a r  

p la a ts v in d e n .  E e n  l i d  v a n  d e  k a s c o m m is s ie  

h o e f t  a a n  d e z e  f u n c t i e  n ie t  z o  g e k  v e e l  t i j d  

k w i j t  te  z i jn .  D e  P e n n in g m e e s te r  k a n  e v e n 

tu e le  v e rd e re  v r a g e n  m . b . t  d e z e  fu n c t ie  b e a n t

w o o r d e n .

A anm elding
In fo r m a t ie  o v e r  a l le  f u n c t ie s  k u n  j e  k r i jg e n  b i j  

d e  b o v e n g e n o e m d e  m e n s e n , d e  re s t v a n  d e  L B -  

e rs , o f  b i j  d e  S .O .. K a n d id a te n  d ie n e n  z ic h  a an  

te  m e ld e n  b i j  d e  S .O .,

p.a . J D -S ecretariaat 
N oordwal 10  
2513 EA D en Ha a g

Je  k r i j g t  d a n  e e n  f o r m u l i e r  to e g e s tu u r d  w a a r 

m e e  j e  j e  d e f i n i t i e f  k a n d id a a t  s te l t .  A a n m e l 

d in g e n  d ie n e n  p la a ts  te  v in d e n  v o o r  1 5  o k to b e r

1 9 9 3 .

IN ELST
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R e s o l u t i e  M e d i a b e l e i d : R a d i o  e n  T e l e v i s i e

D e J onge  D emocraten bijeen o p  24 en 25 april 
1993 te Elst kiezen ten aanzien van  het beleid voor

RADIO EN TELEVISIE VOOR DE VOLGENDE UITGANGSPUNTEN:

l s  E r k o m t e e n  d u aa l b e s te l m e t  z o w e l  c o m m e r c ië le  a ls  
p u b liek e  o m ro ep en .

2: H e t h u id ig e  p u b lie k e  o m ro e p b este l w ord t o p g eh ev en .

3: E e n  N a tio n a le  O m r o e p  S t ic h t in g  k r ijg t d e  u itz en d 
lic en tie  v o o r  n a tion a le  p u b liek e  o m roep  in  N ederland . D e  
p ro g ra m m a d irec tie , d o o r  d e  T w e e d e  K a m er b e n o em d ,  
w o rd t b e la s t  m e t  h e t  v e r z o r g e n  v a n  e e n  v o lle d ig  p ro 
gram m a, d at e e n  a f s p ie g e l in g  v a n  d e  m u lti-cu ltu re le  N e 
d erlan d se  sa m e n le v in g  is . E en  p rogram m araad , w aarvan  
d e led en  door d e  M in ister  van  W V C  b en oem d  w orden , zal 
h ierop  to e z ic h t  h ou d en .

4: D e  N a tio n a le  O m ro ep  S tich tin g  krijgt éé n  te le v is ie -  en  
tw e e  rad io -eth erfreq u en ties  to e g e w e z e n .

5 : T er fin an cier in g  stelt d e  m in ister van  W V C  jaarlijks een  
b ed ra g  en  h e t  aan ta l z e n d u ren  v a st. F in a n c ier in g  d o o r  
derden kan ee n  a a n vu llin g  vorm en. D e  program m adirectie  
kan  o v er  d e z e  extra  m id d e le n  v rije lijk  b esch ik k en

6: D e  o m ro ep b ijd ra g e  w ord t a fg esch a ft.

7 :  C o m m e r c ië le  o m r o e p e n  (o o k  a ls  a b o n n e e -o m r o e p )  
k u n n en , na g o ed k eu r in g  v ia  sa te llie t , k a b e l o f  ether, u it
zen d en . D it  is  z o w e l  m e t  in tern a tio n a le -, la n d e lijk e , re 
g io n a le  a ls  lo k a a l g e r ic h te  p ro g ra m m a ’s m o g e lijk . Er 
z u lle n  g e e n  v erd ere  re str ic tie s  ten  a a n z ie n  van  rec la m e, 
herkom st van  p rogram m a’s o f  taal van  u itzen d in g  w ord en  
o p g e le g d .

8 :  V o o r  h e t  v er k r ijg en  v a n  e e n  e th er freq u en tie  za l d e  
v er sc h e id e n h e id  v a n  h et a a n g eb o d e n e  b ep a len d  zijn.

9: D e  c o m m e r c ië le  o m r o e p  d ie n t  a l le  k o ste n  v o o r  u it
z e n d in g  v a n  e n  c o n tr o le  o p  haar p ro g ra m m a ’s z e l f  te  
d ra g en . D it  g e ld t  t e v e n s  v o o r  d e  b ijd ra g e  aan  h e t  
“ B ed r ijfs fo n d s  v o o r  d e  P ers” .

10: H et C o m m issa r ia a t v o o r  d e  M ed ia , b en o em d  door d e  

K roon , krijgt d e  v o lg e n d e  tak en  toeb ed ee ld :
- T o e z ic h t  h o u d en  o p  n a le v in g  v a n  d e  M ed ia w et.
- G e s c h ille n  o p lo s s e n  bij d e  p u b lie k e  o m ro e p  tu ssen  d e  
p rogram m araad  en  d e  p rogram m ad irectie .

- V er d e len  van  e th er freq u en ties  o n d e r  d e  c o m m e r c ië le  
o m ro ep en  m id d e ls  e e n -  o f  m eerjar ige  c o n c e s s ie s .
- T o e tse n  o f  p o te n tië le  c o m m e r c ië le  o m r o e p e n  v o ld o en , 
aan  d e  e is e n  d ie  g e s te ld  w o rd en  aan  h et  starten  v a n  e e n  
om roep .

En gaat over tot de orde van  de d a g .

D e verschillende uitspraken hiernaast zijn in
HUN GEHEEL (OF PER GEDA CHTENSTREEPJ0 
AMENDEERBAAR

/ B o n  A L V  2 2 ^ :

O p s t u r e n  n a a r :  *
S e c r e t a r i a a t  J o n g e  D e m o c r a t e n ,  ■
N o o r d w a l  1 0 ,  "
2 5 1 3  E A  D e n  H a a g .  ■

N aam :   J

A dres '________________________________ ■

Postcode: ___________;__________________________  "

Plaats:    ■

Telefoon: _______________________________________ ■

Ik k o m : ■

O  HET HELE WEEKEND ■

O  ALLEEN ZATERDAG "

O  ALLEEN ZONDAG ||

O  ALLEEN VOOR HET FEEST ■

Ik eet: ■
O  ALLEEN VEGETARISCH ■

O  ALLEEN VLEES ■

O  ALLES m

6  E BER 1993
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R e s o l u t i e  G e z o n d h e i d s z o r g

1 U i t g a n g s p u n t e n

2 De JD is van mening dat het stelsel voor de gezondheidszorg
3 gebaseerd moet zijn op het zogenaamde solidariteisbeginsel. Dit
4 betekent
5 a) Dat de gezondheidsvoorzieningen voor iedereen toegankelijk zijn
6 en
7 b) Dat iedereen naar draagkracht aan de gezondheidszorg bijdraagt

8 De gezondheidszorg moet doelmatig en doeltreffend zijn. Dat wil
9 zeggen; met eenvoudige regelgeving zo goedkoop mogelijk kwali-
10 tatief goede gezondheidszorg leveren.
11 De gezondheidszorg is een particulier initiatief en dat moet zo
12 blijven.
13 Het is de taak van de overheid te garanderen dat een stelsel voor de
14 gezondheidszorg aan bovenstaande criteria voldoet. Burgers en
15 werkers in de gezondheidszorg moeten hun verantwoordelijkheid
16 krijgen wat betreft gebruik en levering van gezondheidsvoorzieningen.
17 De JD constateert dat het huidige stelsel voor de gezondheidszorg
18 deze criteria niet haalt.

19  D iagnostische en therapeutische maatregelen

20 De kosten in de gezondheidszorg stijgen onder andere door een
21 toename van de frequentie en soort diagnostische en therapeutische
22 behandelingen. Ook nieuwe revalidatiemethoden dragen hieraan bij.
23 Om een efficiënte gezondheidszorg te creëeren moet gepast gebruik
24 van methoden bevordert worden. Dit wordt gestimuleerd door een
25 jaarbudget voor de specialist Door een jaarbudget kan de specialist
26 een financieel neutrale afweging maken binnen diens
27 behandelingsrepetoire. Zijn inkomsten bestaan uit het jaarbudget
28 vermindert met de door hem gemaakte kosten.

29 Een jaarbudget voor de specialist heeft tot gevolg dat
30 - het aantal overbodige verrichtingen vermindert
31 - thuiszorg gestimuleerd wordt
32 - kijken en luisteren naar de patiënt meer aandacht krijgt

33 De JD vindt dat specialisten een jaarbudget moeten krijgen.

3 4  Basisverzekering

35 Het huidige stelsel voor de gezondheidszorg is niet voor iedereen in
36 gelijke mate toegankelijk door het onderscheid in particulier en
37 ziekenfondsverzekerden. De basisverzekering ondervangt dit pro-
38 bleem.
39 Een basisverzekering omvat voor iedereen hetzelfde zorgpakket aan
40 zowel lichamelijke, geestelijke als maatschappelijke zorg.
41 Uit oogpunt van solidariteit en haalbaarheid dienen de premies voor
42 de basisinkomens inkomensafhankelijk te zijn. Om de consument
43 verantwoordelijkheid te laten dragen voor zijn zorgconsumptie zijn
44  eigen bijdragen en vrijwillige eigen risico’s noodzakelijk.
45 Naast de basisverzekering kan de consument zich aanvullend verze-
46 keren. De inhoud van de aanvullende verzekering is een zaak van de
4 7  verzekeringsmaatschappij. De verzekeringsmaatschappij dient in
48 principe iedereen voor verzekering te accepteren om de toegankelijkheid
49 te waarborgen. Om diezelfde reden dienen de premies niet gebaseerd
50 te worden op individuele risico’s.

De JD spreekt zich uit voor invoering van een basisverzekering s i  
met eigen bijdragen en vrijwillige eigen risico’s. 52

P r iv é k l in ie k e n  53
Privéklinieken danken hun bestaan mede aan doelmatig werken en 54 
klantvriendelijkheid. Privéklinieken nemen zorg van ziekenhuizen 55 
over die in het ziekenhuis vaak duurder is. Indien hierdoor in het 56 
ziekenhuis meer intensievere gezondheidszorg geleverd wordt, dient 57 
deze meer naar de werkelijke kosten betaald te worden (desnoods 58

relatief naar ziekte). 59
Een positieve uitwerking van privéklinieken is dat ziekenhuizen <50 

gestimuleerd worden doelmatiger te gaan werken. 61
Het moet mogelijk gemaakt worden voor ziektekostenverzekeraars 57 
met privéklinieken contracten af te kunnen sluiten. Hierdoor verbe- 63 

tert de toegankelijkheid. 64

De privéklinieken bieden ook extra medische zorg aan, waar ken- 55 

nelijk een behoefte aan bestaat bij de patiënt Indien de patiënt voor 56 

deze extra zorg wil gaan betalen dan vindt de JD dat prima. 57

De plaats en vorm van zorg die geleverd wordt door privéklinieken 53 
dient bekend te zijn en duidelijk gemaakt te worden aan de 69 
patiënbcliënt. 70
De rol van de overheid is criteria te stellen waaraan een privékliniek 72 
moet voldoen en de privéklinieken controleren op de zorg die ze 77 
leveren. 73

De JD vindt dat privéklinieken gewenst zijn. 74

Thuiszorg 7 5

De vergrijzing en de toename van het aantal chronisch zieken zal een 76 
toenemende vraag naar zorg veroorzaken. 77
De tendens is dat ouderen langer thuis willen blijven wonen. Ook 78 
chronisch zieken worden veelal thuis verzorgd. Bovendien is er 79 
meer behoefte aan privacy. De extra zorgvraag komt dus neer op de 80 
eerste-lijns gezondheidszorg, met name de thuiszorg. 81
Thuiszorg komt tegemoet aan de individuele behoeften van de patiënt 82

De JD is voor uitbreiding van de Thuiszorg , desnoods door 84 
uitbreiding van het budget van de gezondheidszorg. 85

N i e u w  L o g o

ter k e n n i s g e v i n g

In D em o  10.4 stond een oproep aan alle leden om voorstellen voor 
een nieuw logo in te dienen. De ingezonden logo’s zijn door de 
huisstijlcommissie bekeken en getoetst aan de criteria, zoals die in 
de vorige D e m o  gepubliceerd waren. Drie voorstellen voldeden 
hieraan en zullen op het congres, samen met het oude logo, in 
stemming gebracht worden. Op de volgende pagina's zie je de logo's 
die behandeld worden. Bestudeer ze goed.
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Beleidsplan 1994:

" P lezier in P olitiek"
A g enda  A L V  2 2

Zaterdag 6  november 1 9 9 3

10.30 uur: Opening Congresecretariaat
11.00 uur: A anvang l e  d eel R esolutie  

V oorbereid ingsw erkgroep “M e
diabeleid: Radio en  T e lev is ie”

11.45 uur: A anvang C ongres
- Installatie congresvoorzitters/ 
stem com m issie/notulencom m issie

12 .00  u ur: O peningstoespraak van het 
congres

13.00 uur: Verkiezing van landelijke b e
stuursleden en  k ascom m issie

14.00 uur: Pauze m et
- Opvang n ieuw e leden
- 2e D eel Resolutie Voorbereiding
sw erkgroep “M ediabeleid ”

Let o p : zelf lunch meenemen!
14.45 uur: U itslag verkiezingen
15.00 uur: B ehandeling R esolutie “M e

diabeleid: Radio en T e lev isie”
17.00 uur: (Actueel) Politieke M oties
18.00 uur: Borrel
18.30 uur: Diner
19.30 uur: Toespraak van het Landelijk  

Bestuur
19 .45  u ur: A fsch eid  van vertrekkende 

L B ’ers
20.15 uur: (A ctueel) Politieke M oties
21.00 uur: Debatwedstrijd
22 .30  uur: D isco /F eest

Zo n d a g  7  november 1 9 9 3

08.00 uur: Ochtendgym nastiek verzorgd
door Henriëtte de V os

08 .30  uur: Ontbijt
09 .30  uur: H eropening congres m et be

handeling Beleidsplan 1994
10.00 uur: Behandeling Begroting 1994
10.30 uur: Resolutie Voorbereidingswerk

groep “G ezondheidszorg”
- W orkshops

11.30 uur: B ehandeling R esolutie “G e
zon d h eid szorg”

13.30 uur: Lunch
14.30 uur: Toespraak gastspreker
15.15 uur: HR-wijzigingen, Organim o’s
16.15 uur: Vragenrondje Landelijk B e 

stuur
17.00 uur: Einde Congres

1. In het verkiezingsjaar 1994 streeft de 
Jonge Democraten uit te groeien naar een 
ledenbestand van 2000. Dit wordt bewerkstel
ligd d.m.v. o.a. veel publiciteit en extra 
ledenwerving door alle afdelingen.

2. Originele activiteiten, waarbij een 
creatieve link met de politiek wordt gelegd, 
verlevendigen politieke discussies. Zulke ac
tiviteiten zullen in 1994 dan ook meer aandacht 
krijgen in Demo en op landelijke activiteiten. 
Andere afdelingen worden zo op ideeën ge
bracht om zelf de discussie verfrissend aan te 
pakken.

3. De Jonge Democraten gaan in 1994 
meer met ingenomen standpunten doen. Dat 
gebeurt niet alleen op de geijkte manieren 
(denk aan “bekendmaken”), maar ook door 
aansprekende en ludieke activiteiten.

4. Het tien-jarig bestaan van de Jonge 
Democraten moet een onvergetelijk evene
ment worden, waarbij zowel de geschiedeni s 
als de toekomst van de Jonge Democraten een 
centrale rol gaan spelen.

5. Onder het motto “Plezier in Politiek” 
worden de banden met allochtone jongeren
organisaties geintensiveerd Dat is broodnodig 
omdat de groep die nu met politiek bezig is, 
veel te smal is om voor een gezonde politieke 
discussie te kunnen zorgen.

6 . Landelijke activiteiten moeten meer 
draagvlak krijgen binnen de vereniging. 
Hiertoe moet onder andere de publiciteit op 
afdelingsniveau verbeterd worden en de 
bereikbaarheid vergroot

T o e l i c h t i n g  B e g r o t i n g  1994
De Begroting van 1994 is in vergelijking met 
1993 iets omhoog gegaan. Toch zal het in 1994 
oppassen zijn om goed uit te komen. De 
oorzaak hiervoor ligt bij een aantal gebeurtenis
sen die in 1994 zullen plaatsvinden. Met deze 
gebeurtenissen doel ik natuurlijk op de verkie
zingen, drie stuks maar liefst, waar de JD 
zoveel mogelijk publiciteit uit gaat proberen te 
halen. Daarnaast is er ook nog het lustrum
congres dat een heus feest belooft te worden. 
Hierover straks meer.

De baten van de JD gaan in 1994 omhoog, maar 
dat geeft wel een vertekend beeld. WVC brengt 
de subsidie naar beneden i. v.m. de bezuinigin
gen, dat scheelt zo’n 2500,- gulden. Alleen de

7. Rond de verkiezingen gaan de Jonge 
Democraten zich sterk maken voor de Paarse 
Coalitie. Een verbreding van deze coalitie met 
GroenLinks is gewenst vanwege de toene
mende druk op (sociale) zorg en milieu.

8. De verbetering van de communicatie 
tussen de verschillende bestuurslagen en werk
groepen zal in 1994 worden doorgezet Hiertoe 
zal onder andere de LB-tour worden 
geprolongeerd en uitgebreid. Ook publicaties 
van het politiek bureau zullen meer aandacht 
krijgen.

9. De Jonge Democraten gaan in 1994 het 
gebruik van milieuvriendelijke materialen bin
nen de vereniging stimuleren. Er wordt uitslui
tend gebruik gemaakt van milieuvriendelijk en 
gerecycled papier.

10. Het jaarthema voor 1994 is “Solidari
teit”. Dit beginsel is gekozen omdat in de 
afgelopen jaren een verharding in de politiek is 
opgetreden. Onderwerpen die onze solidariteit 
vergen, zoals ontwikkelingshulp, milieu, dis
criminatie, werkgelegenheid en sociale zeker
heid zijn belangrijke thema’s voor de Jonge 
Democraten. De JaarThemaProjectGroep ont
wikkelt ideen waar de afdelingen en regios 
gebruik van kunnen maken.

opbrengsten van de congressen gaan omhoog 
en wel om de volgende reden. In 1994 zijn er 3 
congressen, waaronder dus ook een 
lustrumcongres. De entreegelden voor deze 
congressen zullen omhoog gaan. Deze noodza
kelijke bijstelling zal niet veel zijn, maar op die 
manier zijn we in staat er in 1994 weer iets 
moois van te maken. Het andere deel van de 
stijging van de congresopbrengsten wordt ver
oorzaakt door een toename van het aantal 
congresgangers.

Bij de lasten zijn er ook nog wat andere dingen 
veranderd. De regionale fondsen zijn gewij
zigd. De oorzaak ligt gedeeltelijk bij de verkie
zingen. De verkiezingen kosten uiteraard geld

IN ELST9 9 3
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en daarom is het budget voor ledenwerving 
omhoog gegaan met 1000,- gulden. Dit geld is 
van de ledenafdracht af gehaald, wat gecompen
seerd kan gaan worden door een stijging van het 
aantal leden. Om goed campagne te kunnen 
voeren heb je goed materiaal nodig, dat materi
aal wordt door het landelijk bestuur in de vorm 
van een basispakket gratis geleverd.
Het Regionaal Prioriteiten Fonds is iets naar 
beneden gegaan, maar de declareermogelijk- 
heden zijn breder gemaakt. Dit fonds sluit 
hierdoor beter aan op het beleidsplan. Op deze

manier hopen we dat het jaarthema door heel 
de vereniging gedragen wordt.
De DEMO zal in 1994 dikker zijn, de directe 
reden is dat de ORGI is opgeheven, maar dat 
belangrijk nieuws in de DEMO geïntegreerd 
gaat worden. De ORGI is opgeheven nadat de 
vereniging seinen had gegeven dat de ORGI 
alleen om het adressenboekje interessant was. 
Bovendien wordt het actuele en relevante kader- 
nieuws door middel van bestuursmailingen aan 
de besturen verzonden. Daar komt nog bij dat 
het de ORGI een kaderblad, in de nieuwe

opzet kan de hele vereniging lezen wat er 
gebeurt
De laatste belangrijke wijziging is de afschaf
fing van de post “themadagen”. Dit geld is 
ondergebracht bij de post “overige activitei
ten”. Dat wil niet zeggen dat er geen thema
dagen kunnen worden georganiseerd, maar hier
door kan het landelijk bestuur flexibeler in
springen op financieringsverzoeken uit de ver
eniging.

B e g r o t i n g ' 9 4

B a t e n 1993 1994
Bijdrage D66 25000 25000
O pbr.congres/cursus 9400 14000
Contributies 22400 22000
Div.opbr.en schenk. 4500 4500
Subsidie W V C 132500 130000

Totaal baten 1 9 3 8 0 0 1 9 5 5 0 0

La s t e n 1993 1994

A ccommodatie

Huur Kantoorruimte 12000 12000
A fschrijvingen 4400 4400
Bankkosten 500 500

Subtotaal 16900 16900

O rganisatie

Kantoor & V erzekering 
4300

4600

Druk- & stencilwerk 6500 6500
Materialen 6500 6250
Porti & T elefoon 14000 14000
Docum entatie 500 500
Verg. & repres.kst 750 750
R eiskosten  bestuur 2000 2250
Contr.(int)organisaties 2100 2000
Bijdrage personeel D 66 5000 5000
Secretarieel medewerker 23100 23500

Subtotaal 65050 65050

Financiële administratie

Adm inistratiekosten 8000 8000
A ccountant 3400 3400

Subtotaal 11400 11400

La s t e n  ( v e r v o l g ) 1993 1994

Regionale fondsen

Reg.prioriteitenfonds 2500 2000
Ledenafdracht 18500 17000
Ledenwerving ■4000 5000

Subtotaal 25000 24000

Ledenbladen

D em o (druk-& verzendkst) 21000 24000
D em o redactiebudget 1000 750
Orgi 2000

Subtotaal 24000 24750

Ledenactiviteiten

C ongressen 24000 28000
W erkgroepen 4000 3500
Commissies 1000 1200
Introweekenden 2000 2000
Kaderbijeenkomsten 1000 700
Them adagen 2250 —

Pl-weekend 2000 1500
Internationaal werk 3500 3500
Buitenland excursie 1000 1000
Overige activiteiten 1500 4000

Subtotaal 42250 45400

O nvoorzien 9200 8000

Totaal lasten 1 9 3 8 0 0  1 9 5 5 0 0

IN E lst U U iM lM m M ]
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W i j z i g i n g s v o o r s t e l l e n  

H u i s h o u d e l i j k  R e g l e m e n t

een extra of alternatief actiepunt toe aan het 
Beleidsplan.
Een amendement is een voorstel tot wijziging 
van het congres voorstel; een amendement mag 
geen toelichting bevatten.”

In d ie n e r s : La n d e l ij k  B estuur

Art 8 lid 2: De jaarlijkse A.L.V. wordt binnen 
zes maanden na afloop van het boekjaar ge
houden, behoudens verlenging van deze ter
mijn door de A.L.V.. Tijdens deze A.L.V. 
worden de jaarrekeningen voor 1 april gehou
den wordt

Ontwerp: Etiëne Bakker

V o o rs te l I : “Tijdens....wordt” vervangen 
door:
“Tijdens deze A:L.V. brengt het L.B. zijn 
jaarverslag uit en doet het onder overlegging 
van een balans en een staat van baten en lasten 
en overigens van de nodige bescheiden reke
ning en verantwoording van zijn in het afgelo
pen verenigingsjaar gevoerde bestuur, tenzij 
de A.L.V. voor 1 april wordt gehouden, in dat 
geval wordt een tweede A.L.V. gehouden 
voor het afleggen van de boven omschreven 
verantwoordi ng. ”

Art 11 lid lc: Wijzigingen Huishoudelijk 
Reglement
V o o rs te l II: toevoegen “en andere Regle
menten,”

Art 11 lid ld: Beleidsplan
V o o rs te l III: Art 11 lid ld in zijn geheel
vervangen door
“d) Beleidsplan; het Beleidsplan moet bestaan 
uit maximaal 10 actiepunten, met een geza
menlijke maximale lengte van 500 woorden,”

Art 11 lid 1
V o o rs te l IV : toevoegen nieuw lid:
“f) Voorstellen nieuwe Reglementen.”

Art 11
V o o rs te l V: toevoegen nieuw lid:
“8. Voorstellen kunnen niet ter vergadering 
gewijzigd worden anders dan door voor de

vergadering ingediende amendementen, ten
zij geen der ter vergadering aanwezige stem
gerechtigde leden bezwaar heeft tegen de wij
ziging.”

en schrappen Art 14 lid 6: “Voorstellen 
kunnen niet ter vergadering gewijzigd worden 
anders dan door voor de vergadering inge
diende amendementen, tenzij geen der ter

vergadering aanwezige stemgerechtigde le
den bezwaar heeft tegen de wijziging. Moties 
en amendementen kunnen ter vergadering door 
of namens de indieners gewijzigd, samenge
voegd en/of ingetrokken worden.”

Art 12 lid 1: Met betrekking tot alle congres
voorstellen kunnen moties en amendementen 
worden ingediend. Een motie voegt een on
derwerp toe aan het congresvoorstel of doet 
een algemene uitspraak over het congres
voorstel, echter zondereen stemverklaring te 
zijn. Een amendement is een 
voorstel tot wijziging van het 
congresvoorstel; een amende
ment mag geen toelichting be
vatten.
V o o rs te l VI: Art 12  lid 1 in 
zijn geheel vervangen door:
“Met betrekking tot alle 
congresvoorstellen kunnen 
moties en amendementen 
worden ingediend met uitzon
dering van het Beleidsplan.
Ten aanzien van het Beleids
plan kunnen slechts moties 
worden ingediend.
Een motie voegt een onder
werp toe aan het congres
voorstel of doet een algemene 
uitspraak over het congres
voorstel, echter zonder een 
stemverklaring te zijn. Een 
motie op het Beleidsplan voegt

Art 12 lid 3c: Indiening moet plaatsvinden 
minimaal twee weken voor de A.L.V.; dit 
geldt niet voor A.RM.’s; deze dienen voor het 
begin van de A.L.V. te zijn ingediend (wordt 
de A.RM. minder dan twee maal 24 uur voor 
het begin van de A.L.V. ingediend dan moe
ten de indieners zorgen dat voldoende exem
plaren tijdens de A.L.V. aanwezig zijn). 
V o o rs te l VII: toevoegen: “Het L.B. is be
voegd moties en amendementen die na de 
termijn, doch voor aanvang van de A.L.V 
worden ingediend, op de agenda te plaatsen, 
indien het van mening is dat deze moties/ 
amendementen voldoende actueel en/of be
langrijk zijn.”

en schrappen Art 14 lid 5: “Het L.B. is 
bevoegd moties en amendementen die na de 
termijn als genoemd in artikel 12 lid 3 van dit 
reglement, doch voor aanvang van de A.L.V 
worden ingediend, op de agenda te plaatsen, 
indien het van mening is dat deze moties/ 
amendementen voldoende actueel en/of be-, 
langrijk zijn.”

Art 15 Hd 2: De fungerend congresvoorzitter 
beslist over de vergaderorde. In gevallen be
treffende de gang van zaken op de A.L.V. 
waarin dit regelement en/of Statuten niet 
voorzien beslist/beslissen de congres- 
voorzitter(s).
V o o rs te l V III:
“In gevallen.... congresvoorzitter(s)”
vervangen door
“In gevallen betreffende de gang van zaken op

Ontwerp: Adrie van der Luiit
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vrijzinnig’ democratische jongerenorganisatie

JONGE DEMOCRATEN
Ontwerp: Bram van Uchelen en ALV 18

de A.L.V. waarin de Statuten, noch dit Regle
ment, noch het Congresreglement voorzien 
beslist/beslissen de congresvoorzitter(s).”

Art 18.
1. Indien de A.L.V de behandeling van enig 
agendapunt naar een later tijdstip verschuift, 
worden de daarop betrekking hebbende mo
ties en/of amendementen automatisch aange
houden tot de feitelijke behandeling. Het L.B. 
is dan bevoegd amendementen op of moties 
t.a.v. dit agendapunt in haar voorstel op te 
nemen alvorens dit in behandeling wordt ge
nomen. Het bij gestelde voorstel moet dan de 
in art 11 van dit Reglement gestelde procedure 
doorlopen.
2. Indien het onderhavige agendapunt inmid
dels gewijzigd is, bepaalt de indienster/er van 
de motie of amendement bij de behandeling 
ervan of deze/dit nog onderwerp van de be
raadslaging zal uitmaken.
V o o r s t e l  I X :  Schrappen “Het L.B. is.......zal
uitmaken”

Art 24
V o o r s t e l  X :  toevoegen nieuw lid:
“3. Het L.B. verstuurt binnen een week na 
uitkomst van de notulen deze naar de besturen 
binnen de vereniging.”

Art 25:
1. Neemt de A.L.V. een motie van wantrou
wen aan tegen één of meer bestuursleden, dan 
dient dit bestuurslid of de betreffende be
stuursleden onverwijld af te treden.
2. De dagelijkse gang van zaken wordt af ge
handeld door een interimbestuur(slid). 
V o o r s t e l  X I :  Art 25 in zijn geheel vervan
gen door
“Neemt de A.L.V. een motie van wantrouwen 
aan tegen één of meer bestuursleden, dan dient 
dit bestuurslid of dienen de betreffende be
stuursleden onverwijld af te treden.”

Art 26: Als de plaats van een bestuurslid 
tussentijds vacant wordt dan wijst het bestuur 
een opvolger aan totdat de eerstvolgende 
A.L.V. in de opvolging voorziet 
V o o rste l X II: Art 26 in zijn geheel vervangen 
door:
“1. Als de plaats van een bestuurslid vacant 
wordt dan wijst het L.B. een ad interim be
stuurder aan, die de dagelijkse gang van zaken 
afhandelt, totdat de eerstvolgende A.L.V. door 
verkiezing in opvolging voorziet, onverlet

Statuten art 13.

2. Indien de plaats van een bestuurslid vacant 
wordt door middel van een motie van wan
trouwen jegens dit bestuurslid, dan mag dit lid 
niet als ad interim bestuurslid door het L.B. 
benoemd worden, voor de periode genoemd 
in lid 1 .”

INDIENERS: Macs Rosielle e.a.
Art 26: Als de plaats van een bestuurslid 
tussentijds vacant wordt dan wijst het bestuur 
een opvolger aan totdat de eerstvolgende 
A.L.V. in de opvolging voorziet 
V o o r s t e l  X I I I :  toevoegen 
“De door het bestuur aangewezen persoon 
mag zich bij deze verkiezing niet kandidaat 
stellen voor de reeds als ad interim vervulde 
functie.”

INDIENERS: Landelijk Bestuur 
Art 35
V o o r s t e l  X T V :  lid 2 wordt lid 3, toevoegen 
nieuw lid:
“2. Het L.B. is verplicht een oproep voor de 
commissie te plaatsen in DEMO. Het L.B. 
benoemt de leden van de commissie.”

De Jonge Democraten

C w m m m e :
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W i j z i g i n g s 

v o o r s t e l l e n

C o n g r e s 

r e g l e m e n t

In d ie n e r s : La n d e l ij k  B estuur

(Het Congresreglement is afgedrukt aan het 
einde van deze congresbijlage.)

Art 1.1
V o o r s t e l  X V :  “Wanneer....(HR art 1 1 )” 
vervangen door
“Wanneer er in dit Reglement geschreven 
wordt over congresvoorstellen, dan worden 
daar de Resoluties, Statuten, voorstellen voor 
nieuwe Reglementen, wijzigingen van be
staande Reglementen, het Beleidsplan en de 
Begroting genoemd (HR art II).”

Art 4.5
V o o r s t e l  X V I :  Art 4.5 in zijn geheel ver
vangen door.
“Elk lid van de A.L.V. kan direct na een 
stemming om herstemming vragen, dit ver
zoek wordt altijd toegekend, onveil et lid 6 van 
dit artikel.”
en toevoegen Art 4.6: “Per voorstel kan
slechts éénmaal om herstemming worden 
gevraagd.”

IN ELST 6  EN 7 NOVEMBER 1993
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C o n g r e s r e g l e m e n t

1. Algemeen
1.1 Wanneer er in dit Reglement geschreven 
wordt over congresvoorstellen, dan worden 
daar de Resoluties, Statuten en HR-wijzigin- 
gen, het Beleidsplan en de Begroting genoemd 
(HR art 11). Deze voorstellen worden gepubli
ceerd in de Congresbijlage van Demo en zijn 
amendeerbaar.
1.2 Naast moties en amendementen op deze 
congresvoorstellen kent de JD Politieke Mo
ties (PM), Actueel Politieke Moties (APM), 
Organisatorische Moties (Organimo’s) (HR 
art 12) en Moties van Orde.
1.3 De vergadering begint met de benoeming 
van de congresvoorzitters, stemcommissie en 
notulencommissie. Deze worden voorgedra
gen door het L.B. en benoemd door de A.L. V..
1.4 Over niet op de agenda geplaatste onder
werpen kunnen in principe geen besluiten 
worden genomen.
1.5 De Secretaris Organisatie is belast met de 
algehele organisatie van het congres.
1.6 De Secretaris Organisatie is belast met de 
zorg voor de congrescommissies en ziet toe op 
de goede uitvoering van de taken.
1.7 De fungerend congres voorzitter ziet toe op 
een ordelijk verloop van de vergadering.
1.8 De fungerend congresvoorzittEr kan van de 
vooraf vastgestelde agenda afwijken wanneer 
de vergadering daarin toestemt

2. Manier van behandelen:
2.1 congresvoorstellen
- indiener van congresvoorstel geeft toelich
ting
- bij een Organimo mag het L.B. reageren 
indien het L.B. niet de indiener is
- bij Resoluties: iedereen krijgt de mogelijkheid 
te spreken over de Resolutie, zonder 
sprekerslijst maar met beperkte spreektijd
- behandeling van moties en amendementen 
volgens 2.2
- indiener van het congresvoorstel mag spre
ken over (gewijzigde) congresvoorstel
- iedereen mag spreken over (gewijzigde) 
congresvoorstel, met behulp van sprekerslijst
- indiener van het congres voorstel krijgt het 
laatste woord
Bij behandeling van Resoluties is het toege
staan korte, informatieve vragen vanuit de zaal 
aan een spreker te stellen.
2.2 moties en amendementen op congres
voorstellen
- indiener van de motie of het amendement 
geeft toelichting
- indiener van het congresvoorstel geeft reactie
- iedereen mag spreken over de motie of het 
amendement, met behulp van een sprekerslijst
- indiener van de motie of het amendement

krijgt het laatste woord 
Neemt de indiener van het congresvoorstel een 
motie of amendement over, dan dient hij/zij dit 
besluit kort toe te lichten en is de motie of het 
amendement aangenomen, mits geen der aan
wezige leden behandeling wenst 
Amendementen die op hetzelfde betrekking 
hebben worden geclusterd (tegelijk) behan
deld, met behulp van een sprekerslijst. Het 
meest verstrekkende amendement wordt als 
eerste in stemming gebracht
2.3 andere moties
- indiener van de motie geeft toelichting
- iedereen mag spreken over de motie, met 
behulp van een sprekerslijst
- indiener van de motie krijgt het laatste woord 
Dit geldt niet voor Moties van Orde (3.2).
2.4 algemeen

Ontwerp: Laurens van Kol

a) Op een sprekerslijst kan worden ingeschre
ven zodra de indiener van congres voorstel, 
motie of amendement begint met zijn/haar 
toelichting. De sprekerslijst wordt gesloten na 
deze toelichting, behalve bij moties en amende
menten op congresvoorstellen (2.2); dan wordt 
de lijst gesloten na de reactie van de indiener van 
het congresvoorstel. De sprekers komen aan de 
beurt volgens de volgorde op de lijst
b) De fungerend congresvoorzitter bepaalt de 
spreektijd per spreker.

3 .  V e r g a d e r o r d e

3.1 De fungerend congresvoorzitter kan de 
vergadering maximaal 15 minuten schorsen 
om de orde te herstellen. Wanneer daarna 
nogmaals de orde wordt verstoord, wordt de 
vergadering, na overleg met het L.B., geslo
ten.
3.2a Wanneer een lid een Motie van Orde 
indient, wordt dit voorstel onmiddellijk in 
behandeling genomen. Over deze voorstellen 
wordt niet gediscussieerd, ze worden meteen

in stemming gebracht
3.2b De fungerend congres voorzitter kan al
leen Moties van Orde buiten de orde verkla
ring, wanneer deze voorstellen niet over de 
vergaderorde handelen, dan wel in strijd zijn 
met de Statuten, conform art 15 lid 3 HR. 
3.2c De fungerend congresvoorzitter kan 
Moties van Orde ovememen. Er wordt dan 
niet over gestemd, tenzij een lid vraagt om 
stemming.

4 .  S t e m m in g

4.1a Alle besluiten op de A.L.V. worden ge
nomen met volstrekte meerderheid van de 
geldige stemmen, tenzij de Statuten of het 
Huishoudelijk Reglement een gekwalificeerde 
meerderheid eisen.
4.1b Onder geldig uitgebrachte stemmen in 
geval van zaken wordt verstaan de voor- en 
tegenstemmen.
4.2 Stemmen over zaken geschiedt door het

opsteken van de stemkaart. Stemmen over 
personen geschiedt schriftelijk.
4.3 Wanneer het verschil in stemmen (voor of 
tegen) minder is dan 5, dan wordt opnieuw 
gestemd.
4.4 Wanneer de stemmen staken en er is 
voldaan aan artikel 4.3 dan is het voorstel 
verworpen.
4.5 Elk lid van de A.L.V. kan om herstemming 
vragen, dit verzoek wordt altijd toegekend. 
Per voorstel kan slechts éénmaal om herstem
ming worden gevraagd.

5 .  S l o t b e pa l in g e n

5.1 De fungerend congresvoorzitter kan, op 
verzoek van de vergadering, afwijken van de 
bij dit Reglement gestelde regels.
5.2 In gevallen waarin dit Reglement niet 
voorziet in de orde van de A.L. V. beslissen de 
congresvoorzitters.

J O N G E  D E M O C R A T E N
VRIJZINNIG-DEMOCRATISCHE JONGERENORGANISATIE

9 9 3 in



u p t o  J D a t e
In Up to JDate worden korte berichten 
opgenomen. Alle nieuwtjes uit de 
vereniging vind je op deze pagina's.

J a  l e u k ,  v e r h u i z e n !

D66 H A L V E E R T  JD - S E C R E T A R I A A T

H et nieuw e pand w aarin  D 66  en de JD z ijn  geh u isvest (foto: 
C hristiaan Bom bakker)

Hef nieuwe adres van de JD: 
Noordwai 10 2513 EA Den Haag 

tel 070-3622162

N i e u w e  l e d e n ,  o p g e l e t !

D e n  H aa g  - ‘Goh, op jullie vol
gende congres moet weer een ge
heel nieuw Landelijk Bestuur ko
men, hè?’, zegt een D6 6 ’er die, 
enkele dagen voor de verhuizing, 
het oude JD-secretariaat binnen
loopt. ‘Hoezo?’, vragen de aan
wezige JD’ers. ‘Nou,’ antwoordt

H et oude pan d  aan de B ezuiden- 
houtsew eg, w a a r de JD  d e  zo ld er  
bewoonde (foto: C hristiaan  
Bonebakker)

de D6 6 ’er, ‘op jullie nieuwe 
secretariaat kunnen toch alleen 
maar mensen komen die niet lan
ger zijn dan één meter zeventig?’

Het zou grappig zijn geweest als 
het niet D66 zelf was, die de JD tot 
de nadelige verhuizing heeft ge
dwongen. Terwijl het nieuwe D66- 
secretariaat bijna twee keer zo groot 
is, wordt de ruimte die D66 aan de 
JD beschikbaar stelt ongeveer ge
halveerd. ‘En als jullie niet met 
deze nieuwe situatie akkoord gaan, 
houden jullie in je eentje de hele 
verhuizing tegen’, werd de JD te 
verstaan gegeven. Zo gebeurde het, 
dat de JD op 26 augustus verhuisde 
naar een kamertje van iets meer 
dan drie bij zes meter. Had het niet 
iets groter gekund? Jawel, als D66 
bereid was geweest de verplaats
bare wanden anders in te delen.

Wie begon te geloven dat D66 de 
JD eindelijk serieus neemt, is net 
op tijd uit de droom geholpen. Als 
het erop aankomt, laat het Hoofd
bestuur van D66  de JD vallen als 
een baksteen. Misschien niet zo’n 
taktische zet, met de verkiezingen 
op komst. (CB)

D en  H aag - Je hebt geluk: je bent 
nog net op tijd om je op te geven 
voor de introductieweekends die 
de JD begin oktober in het hele 
land organiseert Voor wie het nog 
niet wist: een introductieweekend

I n v a s i o n  ' 9 3

D en H aag  - Er zijn nog drie plaat
sen beschikbaar voor de reis 
Invasion '93, die plaatsvindt van 9 
tot 15 oktober a.s. Als je je snel 
opgeeft, kun je dus nog mee met 
deze JD/VUJO-reis naar Engeland. 
Door middel van werkgroepen, 
sprekers en dialogen met zuster
organisaties proberen we de Britse 
politiek te doorgronden. De reis 
kost 395 gulden. Voor alle infor
matie en je aanmelding kun je te
recht bij Lidwien van Langen, tel. 
013-443884.

is de ideale, en bovendien de leuk
ste, gelegenheid voor nieuwe le
den om de JD (beter) te leren ken
nen. De kosten zijn laag, meestal 
ongeveer 30 gulden.
De introductieweekends worden 
georganiseerd door clusters van 
regio's. De indeling met de bij
horende data is als volgt 
Groningen, Friesland, Drente: 2 
en 3 oktober
Gelderland, Twente, IJsselmond:
9 en 10 oktober
Utrecht/'t Gooi, Noord-Holland: 2 
en 3 oktober
Zuid-Holland: 9 en 10 oktober 
Zeeland, Brabant, Limburg: 9 en
10 oktober
Als je je nog niet hebt opgegeven, 
moetje dat snel doen. Dat kan bij 
je eigen regio- of afdelingsbestuur. 
Als je daar geen telefoonnummers 
van hebt, kan je natuurlijk ook 
terecht bij het landelijk secreta
riaat. Laat deze kans niet voorbij
gaan: voor het volgende intro
ductieweekend moetje weer een 
jaar wachten.

J c  1 9  t e f f a h t e *

Kom om 13.00 uur naar de Dam en laat fe stem 
tegen de regeringsplannen horen.

(en luister mee naar Henriètte de Vos)
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C a m p a g n e  g e f l o p t

D en H aag - De jaarlijkse leden
werfcampagne van de JD is geen 
groot succes geworden. Ondanks 
de aanhang die D66 onder jon
geren heeft, wordt deze nog niet 
omgezet in ledenwinst voor de 
JD. Er is sprake van stagnatie in 
de ledengroei; de JD blijft steken 
op ongeveer duizend leden. Er 
zijn meerdere oorzaken voor de 
teleurstellende resultaten. De 
meeste jongeren zijn niet geïnte
resseerd in de dagelijkse politiek, 
die alleen over cijferjes lijkt te 
gaan. De JD is er tot nu toe nog 
niet in geslaagd om haar doel
groep met een goed alternatief te 
benaderen. Ook de decentralisa
tie van de ledenwerfcampagne 
naar de regio’s en afdelingen is 
een fiasco te noemen. Op het 
allerhoogste niveau werd de 
energie van de SLWM deze zomer 
opgeschrokt door de verhuizing 
van het secretariaat, de invoering 
van nieuwe materialen en de 
huisstijl. Hopelijk vormen de 
verkiezingen van volgend jaar 
aanleiding voor de JD om er echt 
tegenaan te gaan. (PL)

B e l e e f  h e t  

J D - l u s t r u m

D en Haag - In 1994 bestaat de JD 
tien jaar. Dit zal groots gevierd 
worden tijdens het Lustrum
congres, dat - noteer vast in je 
agenda - op 16 en 17 april zal 
plaatsvinden. Het spreekt voor 
zich dat dit congres een onver
getelijk spektakel met veel poli
tiek en veel feest zal worden. 
Welke beroemde politici hun 
opwachting zullen maken, zal in 
de komende Demo’s onthuld 
worden.
Om van het Lustrumcongres ook 
het gezelligste congres in de ge
schiedenis te maken, is de 
lustrumcommissie, die het 
Lustrumcongres organiseert, nog 
op zoek naar JD’ers (of andere 
belangstellenden) die als caba
retier of disc-jockey willen op
treden. Geïnteresseerden voor 
deze eervolle functies kunnen 
zich melden bij het Landelijk 
Secretariaat of bij Mirjam van 
Dijk, tel. 03402-63038.

C D J A - H umor

U trech t - ‘Voor als Van Mierlo 
onder de tram komt’, staat op het 
CDJA-pamflet dat een Utrechtse 
CDJA’er over een zojuist opge
hangen JD-affiche plakt. ‘Hu
mor’, licht hij toe. Kinderachtig, 
vinden de andere politieke 
jongerenorganisaties op de 
Utrechtse informatiemarkt voor 
eerstejaars-studenten. Terwijl zij 
er een gezellige dag van willen 
maken en willen laten zien hoe 
leuk politiek kan zijn, staan de 
CDJA’ers er voor zichzelf. Ze 
komen niet even een praatje ma
ken. Ze doen vervelend als ie
mand de JD interessanter vindt 
dan hun clubje. En natuurlijk, 
natuurlijk lenen ze hun plakband 
niet aan je uit. (CB)

D 6 6 - H u m o r

A m sterd a m  - Op 1 september 
organiseerde D66-Amsterdam het 
Grote Burgemeestensdebat, geleid 
door Van Mierlo, waardoor de 
avond al van te voren ‘uniek’ 
genoemd werd.
Het was een alleraardigst gezicht; 
links zat quizmaster Van Mierlo, 
daarnaast grappenmaker van 
Thijn, bourgon-dische Opstelten, 
sociaal bewogen Peper en als 
contrast de bloedsaaie Haver- 
mans. Maar het oor wil ook wat 
en helaas bleef de discussie wat 
onder de maat. Vragen en ant
woorden lagen zodanig voor de 
hand, datje ze van te voren kon 
raden. De D66’ers in het publiek 
waren overigens erg goed in anti
ciperen. Voordat Van Mierlo op 
de helft van een grapje was, 
barstten de D66-lachsalvo’s al los. 
Van Mierlo scoorde vijftien keer 
met een grappige opmerking, Van 
Thijn was een goede tweede 
(twaalf grapjes), gevolgd door 
Peper en Opstelten (acht en vijf). 
Havermans kreeg de lachers 
tweemaal op zijn hand. 
Geïnspireerd door de maar liefst 
42 grapjes op deze unieke avond, 
wilde gastvrouw Jikkie van der 
Giessen ter afsluiting het publiek 
met nog een grap schuddebuikend 
naar huis sturen. Helaas, dat was 
de D66’ers net iets te veel. Nie
mand lachte. (MdMS)

R eis  n a a r  G uatem ala  
en  El S a l v a d o r

Leiden - Eind januari 1994 wordt 
door de NJMO, in samenwerking 
metHIVOS, SOS-Wereldhandel 
en de Landelijke Vereniging van 
Wereldwinkels, een reis naar 
Guatemale en El Salvador 
georganiseerd.
De reis staat in het teken van 
‘Alternatieve Handel’ en de 
HlVOS-campagne 1994 ‘Demo
cratie Wereldwijd’. Zij biedteen 
goede gelegenheid om met eigen 
ogen te zien hoe mensen in Mid- 
den-Amerika een bestaan opbou
wen.
Aan de reis zijn voor de deelne
mers geen kosten verbonden. Zij 
verplichten zich wel tot gron
dige voorbereiding en •■tot het 
geven van voorlichting over hun 
ervaringen een jaar lang na te
rugkomst
De omvang van de reisgroep is 
afhankelijk van de definitieve 
financiering: gestreefd wordt 
naar een viertal deelnemers.
Ben je geïnteresseerd, vraag dan 
een sollicitatieformulier en een 
informatiefolder aan bij NJMO, 
tel. 030-316833.

A m sterdam  - ‘Nederland is een 
klein land, maar Amsterdam is 
een grote stad.’ Volgens Rudi 
Fuchs, directeur van het Stede
lijk Museum, zit het wel goed 
met de culturele toekomst van 
Amsterdam. Dit onderwerp stond 
centraal tijdens de discussie
avond ‘Amsterdam uit de kunst’, 
die de Amsterdamse afdelingen 
van de JD en D66 op 9 juli j.1. 
hadden georganiseerd. 
Cultuurwethouder Ernst Bakker 
is erg tevreden met zichzelf. Am
sterdam hanteert in het 
cultuurbeleid immers niet de 
gevreesde kaasschaaf. Kunste
naar Toni Capel beaamt dat: 
‘Geen kaasschaaf, inderdaad. 
Wel de botte bijl. Museum Fodor 
is bijvoorbeeld helemaal verdwe
nen.’ Ernst wordt boos: ‘Dat heb
ben we weloverwogen gedaan, 
ten behoeve van het Stedelijk

2 2  e n  2 3  o k t o b e r

W e g w ij s t r a in in g

Utrecht - Op 22 en 23 oktober as. 
organiseert M50 weer een training 
voor programmabegeleiders. 
Tijdens deze bijeenkomst wor
den leden van politieke jongeren
organisaties getraind om scho
lieren te begeleiden bij het M50- 
project W egw ijs op h e t gem een
tehuis. Dit project houdt in, dat 
middelbare scholieren een dag 
lang gemeenteraadslid mogen 
spelen. Ze krijgen een budget, 
waarvoor ze zelf een bestemming 
moeten vinden. Op democratische 
wijze, zoals dat in de gemeente
raad gebeurt, vindt aan het eind 
van de dag besluitvorming plaats 
over de plannen die de scholieren 
hebben bedacht
Als je als programmabegeleider 
wordt ingezet, ontvang je daar
voor een vergoeding van 15  gul
den. Bovendien is het een erg 
leuke ervaring om samen met een 
groep scholieren een dag lang met 
politieke besluitvorming bezig te 
zijn.
Voor informatie of aanmelding 
als programmabegeleider: M50, 
tel. 030-333494.

Museum.’ Rudi Fuchs glimlacht 
en leunt nog eens lekker achter
over.
Jazzcafé Parker’s was met 150 
bezoekers stampvol. Mede door 
deze drukte kon de discussie de 
meeste JD’ers nauwelijks boeien. 
Velen van hen vertrokken daarom 
gem akshalve naar het 
naastgelegen café De Schutter 
en kwamen pas terug naar 
Parker’s toen de Braziliaanse 
band begon te spelen. JD-organi- 
sator Marco van Lierop over dit 
vluchtgedrag: ‘Ik vind het belab
berd; ik ben er best boos over. 
Het is wel tekenend voor de JD. 
Het moet altijd leuk en snel gaan. 
Maar zodra het moeilijk wordt, 
haken ze af. Terwijl het toch 
over de toekomst van het 
cultuurbeleid gaat. Ik ben best 
een beetje gefrustreerd, dat mag 
je wel weten.’ (CB)

J D  ERS VLUCHTEN V O O R  DISCUSSIEE



in  B e l g ië

H eren ta b  - JD-Brabant is tot nu 
toe de enige van de regio’s en 
afdelingen die regelmatig contact 
heeft met een VUJO-regio. De 
enige zomer-activiteit van de JD 

. die dit jaar gehouden werd was 
een vrucht van de samenwerking 
met VUJO-Kemperland. Koning 
Boudewijn was net overleden, 
maar dat mocht de pret niet druk
ken. “Als één man sterft, hoeft 
niet meteen heel België plat!”, zo 
luidde het oordeel van de voorzit
ter van Kemperland. In een voor
malige voetbal kantine ergens in 
een bos werd uitstekend voor de 
JD’ers gezorgd. Na een groeps
gesprek over België, Nederland, 
de Volksunie, D66 en Boudewijn 
kreeg het groepje JD’ers een his
torische stadswandeling door het 
plaatsje Herentals. het hoogtepunt 
van de mooie zomerdag was culi
nair van aard: de beroemde 
Belgische bourgondische barbe
cue. Vlees kan toch wel erg lek
ker zijn, soms. Ook de discotheek 
waar enkele JD’ers onverwacht 
waren beland, was zeer vermake
lijk. Kortom, een plezant week
einde met onze zuiderburen. Zo 
kan afdeling of regio mee
profiteren van het hebben een 
zustervereniging. (MdMS)

ROUW EN VREUGD

O r g i v e r d w ij n t

D en H aag  - Het Landelijk Be
stuur van de JD heeft besloten 
het kaderblad Orgi in principe op 
te heffen. Al jaren heeft het blad 
weinig belangwekkends te mel
den, en met uitzondering van het 
adressenboekje, werd Orgi dan 
ook slecht gelezen. Het Lande
lijk Bestuur is van mening dat de 
relevante (organisatorische) me
dedelingen ook wel in Demo 
kunnen worden geplaatst. Het 
adressenboekje zal in het ver
volg aan alle afdelingen en 
regio’s worden toegestuurd. Het 
opheffen van Orgi komt ter 
sprake op de kaderdag, die op 25 
september wordt gehouden. De 
uiteindelijke beslissing is in han
den van de Algemene Leden
vergadering in november, als de 
begroting voor 1994 wordt vast
gesteld. (CB)

O ntplooi jezelf! W a lk m a n  als zo ndebo k

D en  H aag  - Spreekvaardig- 
heidstraining, discussie- en 
argumentatietraining, bestuurs- 
training, politieke-stromingen- 
cursus; het is een greep uit het 
trainingenaanbod van de JD. De 
Secretaris Scholing & Vorming 
is op zoek naar mensen die het 
leuk vinden om dergelijke trai
ningen in het land te gaan geven. 
Voordat je officieel ‘JD-trainer’ 
wordt, doorloop je zelf een uit
gebreide training. Bijzonder nut
tig in het kader van je eigen 
‘individuele ontplooiing’.
Geef je op op het Landelijk Se
cretariaat of bij Millicent Kruis, 
tel. 071-417508.

V a n a f  2 7  s e p t e m b e r

P o l it ie k e  c a f é ’ s 
N o v ib

Den Haag - Op 27 september start 
een reeks politieke café’s, die ge
organiseerd worden door Novib 
en de regionale Centra voor Ont
wikkelingssamenwerking (COS). 
Politici, kopstukken uit vakbon
den, milieu- en derde wereld
organisaties discussiëren over de 
vraag welke plaats ontwikke
lingssamenwerking krijgt in de 
verkiezingsprogramma's.
De data en plaatsen van de poli
tieke café’s zijn:
27 september: Utrecht, Jacobi- 
theater, St Jacobsstraat 12 en Arn
hem, Schouwburg, Koningspl. 12.
28 september: Goes, Prins van 
Oranje, Nieuwstraat 14.
30 september Zwolle, Prov. huis. 
1 oktober: Alkmaar, Cult. Cen
trum De Vest, Canadaplein 2.
4 oktober. Den Haag, Provincie
huis Zuid-Holland. (20.00 uur) 
en Den Bosch, Schouwburg Ca
sino Den Bosch, Parade 23.
5 oktober: Dordrecht, Het Hof, 
Hof 12 en Breda, Het Turfschip, 
Chasséveld 15.
6 oktober Lelystad, Agorahof 2 
en Groningen, De Beurs, A. 
Kerkhof z.z.4.
9 oktober: Roermond, De Oran
jerie, Kloosterwandplein 12-16 
(13.30 uur).
De aanvangstijd is steeds 19.30 
uur, tenzij anders vermeld. Meer 
informatie bij het Centrum voor 
Ontwikkelingssamenwerking in 
de regio of bij Novib, tel. 070- 
3421604/3421727.

U trecht - Een ‘kruistocht tegen 
de walkman-cultuur’. De Natio
nale Jongerenraad voor Milieu en 
Ontwikkeling (NJMO), waarvan 
ook de JD lid is, heeft zich een 
heuse missie aangemeten. Niet 
dat de walkman de grootste boos
doener is, maar het apparaatje staat 
volgens de NJMO wel symbool 
voor de op noordelijke leest ge
schoeide consumptie en de on
natuurlijke, individualistische 
leefwijze, die niet-duurzame pro- 
duktieprocessen in stand houden. 
Bewustwording van jongeren op 
dit punt is één van de doelstellin
gen van de NJMO.
De NJMO is actief op zowel na
tionaal als internationaal niveau. 
Zo voert de NJMO overleg met 
het ministerie van VROM over 
de belangen van jongeren bij de 
totstandkoming van nieuw mi
lieubeleid, en sluit zij duur- 
zame-ontwikkelingscontracten 
af met bedrijven en instellingen. 
Ook met de JD wordt zo’n con
tract geregeld. De Algemene 
Spaarbank Nederland begint, 
dankzij de NJMO, met een jon- 
geren-milieurekening, waarvan 
de opbrengst wordt ingezet voor

A m sterdam  - De regering leert 
langzaam. Of beter: de regering 
leert helemaal niets. Het is dus 
hoognodig weer de straat op te 
gaan om te protesteren tegen de 
zieke plannen die onze geliefde 
CDA/PvdA-coalitie voor ons, 
jongeren, in petto heeft; denk 
aan de studiefinanciering, 
werkgelegenheidsbeleid (bij
stand!) en huisvesting.
De JD is nauw betrokken bij de 
organisatie van de komende de
monstratie, die op 18 september 
op de Dam in Amsterdam zal 
plaatsvinden. Onder anderen JD- 
voorzitter Henriette de Vos zal 
de menigte toespreken.
Dus voor alle fans van Henriette 
de Vos èn alle anderen die de 
plannen van de regering niet zien 
zitten: zaterdag 18 september,

milieuvriendelijke projecten. 
Internationaal sluit de NJMO aan 
bij de (VN-) Commissie voor 
Duurzame Ontwikkeling (CDO), 
die vorig jaar tijdens de milieu
conferentie in Rio de Janeiro is 
opgericht. De ‘kruistocht tegen 
de walkman-cultuur’ staat ook bij 
de CDO hoog op de agenda. De 
NJMO zal, als tegenhanger van 
allerhande overheidsrapporten, 
aan de CDO rapporteren hoe het 
in Nederland staat met de uit
voering van ‘Agenda 21’, het 
actieplan dat tijdens de conferentie 
in Rio is opgesteld. Verder zal de 
NJMO de Nederlandse regering 
aansporen de internationale 
trekkersrol van Nederland op 
milieugebied te versterken.
Voor informatie over NJMO-ac- 
tiviteiten, kun je  de NJMO 
schrijven of bellen: Postbus 
19269, 3501 DG Utrecht, 030- 
316833. (CB)

Ö-e e n  B ö FTe  B i j l ...

......M a a r

B eter  B e l e i d

13.00 uur, Dam, Amsterdam. Om 
de dag helemaal compleet te ma
ken, kun je na afloop van de de
monstratie nog naar het pop
festival ‘Pop against racism’.

18 s e p t e m b e r

J D - v o o r z i t t e r  s p r e e k t  o p  

l a n d e l i j k e  d e m o n s t r a t i e
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2  o k t o b e r

D e kleren v a n  de

U trech t- Stemmen de kiezers op 
verkiezingsbeloften of op het ui
terlijk van de lijsttrekker? De 
jongerenafdeling van het nieuwe 
Instituut voor Politieke Educatie 
en Communicatie/M50 organi
seert hierover een congres
manifestatie. Op het programma 
staat een gesproken column door 
Rik Zaal, een politieke modeshow, 
een uiteenzetting van een profiel 
van het ideale ledenblad voor een 
politieke jongerenorganistie, een

Am sterdam  - Na de resolutie blijft 
de werkgroep milieu in ieder geval 
niet stil zitten. Voor de toekomst 
heeft de werkgroep een druk pro
gramma Ten eerste gaat de werk
groep milieu een forum organise-. 
ren met als thema ‘Europa en het 
milieu’. De volgende vragen ko
men dan aan bod: Wat zijn de ge
volgen van de eenwording van 
Europa voor de m ilieu
problematiek? Moeten wij blij zijn 
als problemen eindelijk op grote 
schaal worden opgelost? Of moe
ten wij bang zijn dat het tempo te 
langzaam is?
Ten tweede zal de werkgroep zich 
buigen over het beleidsinstrument 
‘ecotax’. Als men het eens is over 
het principe ‘de vervuiler betaalt’, 
is het dan niet logisch om ecotax

Den H aag - Het komende jaar is de 
JD betrokken bij een uitwisse
lingsproject met Oost-Afrika, dat 
wordt georganiseerd door de 
jongerenorganisatie van de EEG. 
In het kader hiervan komen eind 
september in totaal vier jongeren 
uit Tanzania, Burundi en Kenia 
voor een werkbezoek van twee 
weken (24 september- 8 oktober) 
naar Nederland. Begin oktober 
staat een bezoek aan een intro
ductieweekend van de JD gepland 
en zal in Den Haag met een aantal 
parlementariërs worden gesproken. 
In december zal Michiel Ruis naar 
Oost-Afrika gaan om daar een 
aantal organisaties en instellingen 
te bezoeken.

KIEZER

diapresentatie over de manier 
waarop politiek wordt verkocht met 
een aansluitende discussie over de 
vraag hoever men daarin kan gaan. 
De dag wordt afgesloten met de 
bekendmaking van het jongeren
idool in de politiek. De congres
manifestatie vindt plaats op zater
dag 2 oktober van 10.00 tot 
17.00uur in filmtheater ‘ t Hoogt te 
Utrecht De toegangsprijs bedraagt 
50 gulden. Informatie en aanmel
ding bij M50, tel. 030-333494.

op de hele produktieketen te hef
fen in plaats alleen op het eindpro
dukt? Een grondstoffen
boekhouding is bij veel bedrijven 
al voorhanden. Hef dus een ecotax 
op wat een bedrijf aan stoffen 
consumeert en produceert. Neem 
het verschil van de twee en het 
bedrag dat het bedrijf aan belasting 
moet betalen blijft over.
Ten derde bieden wij de regio’s 
aan om op hun introductieweeken
den activiteiten te organiseren over 
actuele milieu-onderwerpen. Een 
eenmalig aanbod! Neem daarover 
contact met de werkgroep milieu 
op. Lijken de plannen je wat (of 
vindt je dat alles anders moet), 
houd je mening dan niet voor je en 
discussieer mee!

Het project is gericht op begrip en 
betrokkenheid voor eikaars bezig
heden en problemen. Het gaat er 
niet alleen om wat zij van ons 
kunnen leren, maar vooral wat wij 
van hen kunnen opsteken. Er zal 
met name worden gesproken over 
milieu- en ontwikkelingsvraag
stukken. Een ander doel van het 
project is het leggen van contacten 
tussen Afrikaanse- en Europese 
organisaties.
Degenen die interesse hebben of 
mee willen doen aan de activitei
ten kunnen contact opnemen met 
Michiel Ruis (tel. 071-126005) of 
Carolien Buddingh (tel. 071- 
144939).

T he p l a c e  t o  be?

Turku, natuurlijk! Van 26-28 no
vember, dat spreekt voor zich! Dat 
wil zeggen, als je een IFLRY-fiel 
bent Maar als je dat nog niet bent, 
en wel wilt worden (of gewoon 
wilt weten waar het allemaal om 
gaat, op zo’n internationaal con
gres), dan moetje gewoon mee
gaan naar de General Assembly in 
Finland aan het eind van dit jaar! 
IFLRY is voor de JD erg belang
rijk, want we halen er bijna al onze 
internationale contacten vandaan.

Het congres heeft (nog) geen spe
cifiek thema: er zal over van alles 
en nog wat gediscussieerd wor
den en er zullen ook standpunten 
worden ingenomen over politieke 
moties die de leden (onder meer 
de JD dus) van te voren hebben 
ingediend.
Maar dit congres is niet zomaar 
een congres, het is een 
verkiezingscongres. Elke twee jaar 
wordt er een nieuw bestuur (Bu
reau) gekozen, en het bestuur dat 
in Lelystad (’91) gevormd is, is 
inmiddels aan opstappen toe! Voor 
ons extra spannend, want er is een 
JD-kandidaat voor een van de vijf 
vice-president posten. Voor mij 
ondraaglijk spannend; ik (Suzanne 
Bakker) ben de kandidaat!

Wie meegaat naar Turku kan op 
heel wat spektakel rekenen: in
middels zijn er rond de 10 kandi
daten voor deze vijf posten. Wel 
wat anders dan in de JD! Zin om 
het eens mee te maken? Bel 
Suzanne (071-221728) of het se
cretariaat! (Suzanne Bakker)

2 2  o k t o b e r

Exc ur sie  

n a a r  B russel

D en Haag - De werkgroep Eu
ropa neemt je op 22 oktober mee 
naar de hoofdstad van Europa Je 
bezoekt dan het Europees Parle
ment of de Europese Commissie. 
Je gaat met de D66-afdeling 
Brussel in discussie over toetre
ding van Oost-Europese landen 
tot de EG. Vervolgens ga je bor
relen en eten. De excursie wordt 
waarschijnlijk gesubsidieerd en 
zal je dus weinig kosten. Voor 
informatie of aanmelding bel je 
naar Ido van der Meulen, tel. 058- 
127173 of 030-313657.

W E R E L D S E

Z A K E N

En toch draait ze..!

D a t g e ld t n ie t a lle e n  v o o r  de  aarde  a ls 

gehee l, hoe o n g e lo o fw a a rd ig  d a t o o k  

a l n ie t m o ge  z ijn ,  m a a r z e k e r o o k  v o o r  
h e t le v e n  e ro p  e n  a lle  d ee la spe c te n  
d aa rva n , zo a ls  b ijv o o rb e e ld  h e t in te r 
n a t io n a le  w e r k  va n  onze  v e re n ig in g ... 
M e t een  k w a k k e le n d e  z o m e r a ls  deze 
m o e t je  je  w e l v e rg r i jp e n  aan  h e t a r

c h ie f,  de  co n ta c te n b e s ta n d e n  en: v e r 

g ade ringen . M e t  a ls  g u n s tig  g e v o lg  dat 

e r hee l w a t a c tiv ite ite n  o p  ko m st z i jn  de 

ko m e n d e  periode . Z o  m is t iedereen d ie  

z ic h  n ie t n aa r a a n le id in g  v a n  de  v o r ig e  

D E M O  o p g e g e v e n  h e e f t  v o o r  h e t 

L Y M E C  s e m in a r  o f  h e t V U J O /J D  

w e e k e n d  te  B ru g g e  n u  de fa n ta s tis ch e  

dagen  d ie  i k  (en  e nke le  andere  g e lu k k i

g en ) in  h e t (n a b ije )  v e rs c h ie t heb.

O o k  o rga n isee rt de  J D  in  sept. v o o r  het 
IV S O M  (O o s t-E u ro p a  In s t i tu u t  van  
D 6 6 )  een s e m in a r o v e r  d ru g s b e le id . 

M a a r  g e lu k k ig  is  e r o o k  na h e t V U J O - 

w e e k e n d  n o g  le v e n  m o g e lijk :  h o e w e l 
in  een ie ts  a nde re  v o rm  dan  w as v o o r

z ien , gaat IN V A S IO N  to c h  d o o r  (9 -1 5  

o k t) ,  e in d  o k to b e r  w o rd t  h e t L Y M E C  

s ta tu te n  cong re s  gehouden , en a ls  k la p  
o p  de v u u rp i j l  v in d e n  o p  de 29e van  d ie, 

m a a n d  d e  C a n a d e s e  v e r k ie z in g e n  

p la a ts . O n z e  lib e ra le  v r ie n d e n  z u lle n  

w o rd e n  b ijg e s ta a n  d o o r  R a y m o n d  van  

D o o m  (o u d  S L W M  te n  s lo t te !) ,  w ie  

h e m  g e z e lsch a p  w i l  h o u d e n , w en d e  

z ic h  d ire c t to t  h em  o f  ( in d ire c t v ia )  he t 
se c re ta ria a t...

N a  een b e zo e k  aan de  V la a m s e  L ib e 
ra le  en  D e m o k ra tis c h e  Jo n g e re n  is  be

s lo te n  o n ze  c o n ta c te n  w a t te  in te n s i

ve re n . D i t  w o rd t  o p  9  o k to b e r  v o rm 

g e g e v e n  d o o r  een  d ag  o v e r  d ru g s 
p ro b le m a t ie k  te  o rg a n ise re n . Z in  o m  

m ee te  gaan? B e l D enn is  (0 30 -5 1 36 2 6 )! 

T o t  s lo t, v o o r  iede reen  d ie  w e l b e la n g 

s te l l in g  h e e f t v o o r  in te rn a t io n a le  sa

m e n w e rk in g  en  v o o r  he t hoe en w aa rom  

va n  c o n ta c te n  m e t zu s te ro rg a n isa tie s , 
m a a r geen  t i jd ,  g e ld  o f  z in  h e e ft z ic h  
d a a rv o o r n a a r h e t b u ite n la n d  te  bege
ve n , is  e r  goed  n ie u w s : o p  h e t n o v e m 

b e r c o n g re s  za l d e  cu rsus  In te rn a t io 

n a le  P o li t ie k e  S tro m in g e n  g ep resen 

tee rd  w o rd e n ! D e ze  za l v a n a f dan  dee l 

u it  m a k e n  va n  h e t s ta n d a a rd  c u rs u s 
p a k k e t va n  de JD .

S u za n n e  Bakker

Meer weten? Neem dan een 
abonnement op de internatio
nale nieuwsbrief. Voor slechts fl. 
5,95 ontvang je hem de rest van 
het jaar iedere zes weken . Je 
kunt je aanmelden op het se
cretariaat.

D e w e r k g r o e p  milieu beweegt

A frikaanse  jo n g e r e n  o p  bezoek in  N ederland



AGENDA
S e pte m b er

16 Regiovergadering Zuid-Holland,
provinciehuis Den Haag, 19.30 
uur.

17-19 JD/VUJO weekend in Brugge. 
Info: Suzanne Bakker, 071-22 17 28 
of het secretariaat.

18 O prichting werkgroep Burger-
Politiek-overheid , M 50-pand, 
Oudegracht 129 bis in Utrecht om 
13.00uur. Info: Wim Rampen 030- 
43 13 76

23 D eb atteerw ed strijd  a fdeling  
Amersfoort i.o. info:Alex Kruize, 
033-72 87 10

24-8okt Afrikaanse jongeren op bezoek in 
N ed erlan d . Info: C aro lien
Buddingh (071-144939)

24-26 Juli-congres in Duitsland. Info: 
Suzanne Bakker

24-26 Radikal-Ungdom congres in De
nemarken. Info: Suzanne Bakker

25 Kaderdag, Den Haag. Voor info: 
Orgi

O ktober

2 M50-symposium 'De kleren van
de kiezer'. Info: M50 tel: 030-333494

2-3 Introductiew eekeinds Gronin
g en / Friesland /  Drenthe en 
Utrecht/Noord-Holland

6 Ledenvergadering van '31'. Info:
Suzanne Bakker.

9-10 Introductieweekeind Overijssel/ 
G elderland/Tw ente, Zuid-Hol- 
land en Zeeland/Brabant/Lim - 
burg.

20 Debatwedstrijd JD-Utrecht vs. JD- 
Amsterdam. Info: André de Vos 
030-964674

22 Brussel-excursie. Info: Ido v /d
Meulen 058-127173 of 030-313657.

28 Debatwedstrijd provinciehuis Den 
haag, 19.30uur

29 Deadline Demo 10.6
30-31 D66-cngres in Valkenswaard. Info: 

D66 tel 070-36211515

November

6-7 JD-congres in Eist
13-14 VLD-congres jongeren. Info: 

Susanne Bakker.
26-28 Iflry-congres, Turku (Finland). 

Info: Suzanne Bakker (071-221728) 
of het landelijk secretariaat.

P o l i t i e k  c a f é

- Amsterdam: 'eerste maandag, 21 uur, 
Café P96, Prinsengracht 96

- Den Haag: derde dinsdag, 20 uur, Café 
Korzo, Prinsestraat 44

- 't Gooi: laatste zondag, 21 uur, Café 
Dudok, Larenseweg 2a Hilversum

- Groningen: tweede donderdag, 22 uur, 
Café Paard van Troje, Kromme Elleboog

- Leiden: tweede dinsdag, 21 uur, Café't 
Keizertje, Kaiser-straat 4

- Nijmegen: tweede woensdag, 17 uur, 
Café De Fiets

- Rotterdam: tweede maandag, 21 uur, 
Café De Dijk

- Twente: derde woensdag, 20 uur, Café 
De Beiaard, Hengelo

- Utrecht: eerste woensdag, 20.30 uur, 
Café De Kijker, Lange Jansstraat

- Zoetermeer: eerste donderdag, 20 uur, 
Café The Old Pall, stadshart Zoetermeer

Telefoon

Voorzitter
Henriëtte de Vos 020 - 6715119
Algemeen secretaris a.i.
Sanne van Kamp 020-6423916
Penningmeester a.i.
Petter van Raalte 010-4843129
Secretaris Politiek a.i.
Remko van Oijen 050-266708
Secretaris Organisatie a.i.
Mirjam van Dijk 03402-63038
Internationaal Secretaris a.i. 
Suzanne Bakker 071-221728
Secretaris Scholing en Vorming 
Millicent Kruis 071-417508
Secretaris Ledenwerving en Mat. 
Wendy van der Lubbe 020-6103518
Secretaris Public Relations a.i. 
Henk Gossink 020-6715119
Hoofdredacteur Demo 
Christiaan Bonebakker 030-515020

Landelijk Secretariaat
Jan Spaans 
Noord wal 10 
2513 EA Den Haag 
070-3622162
(ma.-do. van 9.00-17.00 uur)

J D - w e r k g r o e p e n

Hieronder staan de werkgroepen van de JD 
en hun coördinatoren. Bij hen kan je informa
tie krijgen over de activiteiten en onderwer
pen waar z ij zich mee bezighouden.

•  B u r g e r ,  P o l i t i e k ,  O v e r h e id
W im  R a m p e n  0 3 0 -4 3 1 3 7 6

•  D e m o c r a t is e r in g
R o e l v a n  d e r  P o o r t  070 -3 9 63 6 1 1

•  E m a n c ip a t ie

A d r ie  v a n  d e r  L u i j t  0 2 0 -6 1 8 4 2 2 2

•  E t h ie k
J in n y  B o e r 0 2 0 -6 8 6 9 8 3 6

•  E u r o p a

Id o  v a n  d e r  M e u le n  0 5 8 -1 2 7 1 7 3

•  G e z o n d h e id s z o r g

M ic h ie l  B la n k e n v o o rd e 0 3 0 -3 1 6 1 4 9

•  I n t e r n a t io n a le  C o m m is s ie

I n g r id  S o u re n  0 3 0 -8 0 0 3 2 8

•  jo n g e r e n b e le id

S h a n ta  S in g h  0 2 0 -6 7 6 2 0 0 5
•  M id d e n  O o s te n

X a n d e r  Z w a g e r m a n  0 2 0 -6 9 4 2 7 1 0
•  M i l i e u

M a re  D a v id s o n  0 2 0 -6 1 2 5 9 7 0
•  O n d e r w i js

S ig r id  B ro e k e m a  0 5 5 -4 2 8 6 9 0

•  O n t w ik k e l in g s s a m e n w e r k in g

Id o  v a n  d e r  M e u le n  0 5 8 -1 2 7 1 7 3

•  S o c ia le  e c o n o m ie

M a re  S o e te rs  0 2 0 -6 7 3 2 0 6 7

•  V e r k e e r  e n  v e r v o e r

E d w in  E n z e r in k  0 5 4 9 0 -5 0 6 8 8

•  V r i jz in n ig - d e m o c r a t ie
H e n k  G o s s in k  0 2 0 -6 7 1 5 1 1 9

■ BON

B □ Ik word lid van de Jonge Democraten^ 
■ voor ƒ 20,- per ja ar ■ 
" □ I k  wil graag een kennismakings- 
" pakket* B

■Voornaam: ■

■ Achternaam:

" Adres:

" Postcode:

■ Woonplaats:

■ Telefoon:

B Geboortedatum:

“ Handtekening:

■ * aankruisen wat van toepassing is ■



M a r k a n t
M ark v a n  B a rsch o t

'Kamer Tegen Leges Asielzoekers', kopt 
De Volkskrant op 1 september. 'Het kabi
net moet van de Kamer afzien van het 
plan vijftig gulden leges te eisen van 
vreemdelingen die asiel komen aanvra
gen', vervolgt de krant.
Volgens het plan zouden asielzoekers 
vijftig gulden moeten betalen voor een 
asielaanvraag. Kunnen ze dat niet, dan 
wordt hun aanvraag niet in behandeling 
genomen. Vervolgens gaat dan de regel 
gelden dat een asielzoeker wiens aanvraag 
niet in behandeling wordt genomen, het 
land binnen vier weken moet verlaten. 
Waarom die vier weken? Wellicht om 
hem er goed aan te herinneren hoe vrijheid 
smaakt als hij weer terug is in het land dat 
hij ontvluchtte.

Het doel van dit en andere plannen is het 
verkorten van de asielprocedure. De re
denering achter dit alles moet dan na
tuurlijk zijn dat vele vluchtelingen totaal 
berooid in Nederland aankomen, en dan 
vier weken later weer kunnen worden 
weggestuurd zonder gerechtelijke tus
senkomst. Hierdoor wordt de asiel
procedure niet verkort, er wordt gewoon 
grof gesneden in de grootte van de groep 
asielzoekers die überhaupt mogen proce
deren. Dat Justitie daardoor in totaal 
minder tijd besteedt aan het beoordelen 
van aanvragen staat natuurlijk als een 
paal boven water. Echter, er zouden op 
deze manier wel heel vreemde criteria 
worden gehanteerd om een eerste schif
ting te maken. Gelukkig vond een meer
derheid van de Tweede Kamer dat ook, 
dus dit plan gaat niet door.

Toen ik ondanks deze geruststelling ver
der las in het artikel, bleken de leges uit de 
krantekop niet eens het hoofdonderwerp 
van het kamerdebat te zijn. Het debat 
behelsde een pakket (meerdere dus) 
voorstellen tot w ijziging van de 
vreemdelingenwet, die 'overigens op 
hoofdlijnen intact bleef', aldus de krant. 
Het echte nieuws was dus dat het 
kabinetsvoorstel was aangenomen. Het 
wordt vervolgens moeilijk om als door
snee krantelezer er achter te komen welke 
wijzigingen wel zijn aangenomen. Hier
over blijft de krant erg vaag. Blijkbaar is 
een voorstel dat wordt verworpen, en dus 
eigenlijk niet meer relevant is, voor de 
Volkskrant interessanter dan de maatre
gelen die worden ingevoerd en waar we 
dus straks mee moeten leven.
'Ja, maar het feit dat de Kamer het niet

eens is met het kabinet heeft meer 
nieuwswaarde dan het feit dat ze het over 
de meeste maatregelen wel eens zijn', hoor 
ik de journalist al zeggen. Als op zo'n 
manier verslag wordt gedaan van de po
litieke praktijk stel ik mijn vraagtekens 
bij het journalistiek niveau. Zelfs in de 
sportjournalistiek maak je je belachelijk 
als je schrijft: 'Sparta scoort een doelpunt 
tegen Vitesse', als de uitslag van Sparta- 
Vitesse 1-5 is.

Gelukkig kreeg een ander onderdeel van 
de kabinetsplannen wat meer aandacht. 
De mogelijkheid voor asielzoekers om 
tegen afwijzing in hoger beroep te gaan, 
wordt afgeschaft. Duurt te lang. In juri
dische kringen wordt hier terecht veel 
com m entaar op geleverd. D66’er 
Wolffensperger citeerde een anonieme 
hoge rechter. 'Als je in dit land ruzie hebt 
over een kippenhok kun je tot in drie 
instanties doorprocederen. Maar word je 
het land uitgesodemieterd, dan ben je in 
een keer uitgeprocedeerd.' Het kabinet 
schijnt nu dat leed te willen verzachten 
door de 'zwaarste gevallen' de mogelijk
heid tot cassatie bij de Hoge Raad te geven. 
Wat een verstand; moet er eerst weer een 
commissie worden ingesteld die richtlij
nen gaat ontwikkelen om de 'zwaarste 
gevallen' te selecteren, en vervolgens een 
commissie die die richtlijnen gaat toepas
sen op de grote groep asielzoekers die 
wordt afgewezen. Dus toch een soort ho
ger beroep, om te beoordelen of iemand 
in hoger beroep mag bij de Hoge Raad. 
Nou meen ik me te kunnen herinneren uit 
mijn jaartje rechtenstudie, dat de Hoge 
Raad niet bedoeld is om oordelen van 
lagere rechters opnieuw te bezien, maar 
uitsluitend voor het behandelen van alge
meen geformuleerde rechtsvragen. Niet 
echt de ideale instantie om een asiel
aanvraag te beoordelen dus.

De PvdA heeft een ander idee. Laten we 
de afgewezen asielzoekers de mogelijk
heid geven vanuit het buitenland in hoger 
beroep te gaan. Wat een briljant idee, we 
leggen ons probleem gewoon aan de an
dere kant van de grens neer. Als we de 
asielzoeker terugsturen naar zijn land van 
herkomst, weten we ook meteen of hij wel 
een echte vluchteling was. Als hij zijn 
zaak in Nederland uiteindelijk zou drei
gen te winnen, is hij dus al zo lang in leven 
gebleven in z 'n  vaderland dat het ook 
vast geen echte politiek vluchteling was. 
Mocht de asielzoeker plotseling verdwij

nen in het land van herkomst, tsja... dan 
was het toch een hele echte .
In de middeleeuwen werden vrouwen 
vastgebonden in het water gegooid, om te 
kijken of het heksen waren. Een heks blijft 
namelijk drijven. Als zo'n vrouw verdronk 
was ze dus geen heks. Je bent wel de pijp 
uit, maar je stond toch maar mooi in je 
recht.

Het kabinet is het natuurlijk weer niet 
eens met deze PvdA-plannen. Het kabi
net is helemaal tegen het hoger beroep 
voor asielzoekers, maar als het dan toch 
mogelijk moet zijn, dan moeten asiel
zoekers in staat worden gesteld tot 'fysieke 
tegenspraak.'
Zou dat nou betekenen dat het kabinet 
vindt dat vluchtelingen het recht hebben 
om er op los te slaan, als een rechter ze 
probeert terug te sturen naar de hel die ze 
zijn ontvlucht?
Zou er dan ook bij ministers nog een 
spoortje menselijk gevoel te vinden zijn?

c
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Hausse
Het zijn goede tijden voor de massacom- 
municatie-wetenschap. De huidige hausse 
in berichten over allochtonen in het al
gemeen en asielzoekers in het bijzonder 
vormt een dankbaar onderwerp van stu
die. Echt interessant wordt het pas wan
neer ook (sociaal-) psychologen zich er 
tegenaan gaan bemoeien; een causaal 
verband tussen de mediaberichtgeving 
en de toenemende onverdraagzaamheid 
is zo gelegd. Terecht worden de media 
dan ook gewezen op hun verantwoorde
lijkheid in deze kwestie. Op het voorjaars- 
congres van de JD namen we een motie 
aan waarin de T e l e g r a a f  m edeverant
woordelijk wordt gesteld voor de toene
mende vreemdelingenhaat (of: v r e e m d e 

l i n g e n a n g s t ,  zoals Naomi Flight op pagina 
11 van deze D e m o  zegt), en het afgelopen 
congres sprak de JD uit dat de pers vaker 
moet melden dat de standpunten van de 
Centrumdemocraten helemaal niet in het 
belang van hun achterban zijn. 
Natuurlijk zijn het niet alleen de 'rechtse' 
media naar wie de beschuldigende vin
ger moet worden uitgestoken. Ook posi
tieve berichtgeving over allochtonen 
draagt bij aan het idee dat er een probleem 
zou bestaan. En als maar genoeg mensen 
d e n k e n  dat er een probleem is, dan i s  het er 
ook. Ook de meeste V o l k s k r a n t - l e z e r s ,  hoe 
progressief en /of weldenkend ook, weten 
niet beter dan dat er een allochtonen
probleem bestaat. Misschien kun je dus 
maar het beste laten merken dat er hele
maal geen allochtonenprobleem is en je 
mond houden.
Toch draagt ook deze D e m o  bij aan de 
genoemde hausse. In M a r k a n t ,  D ’e m o t i e s ,  

het portret van Den Haag en het 
congresverslag komen 'de allochtonen' 
ter sprake. Gelukkig hoeven wij ons geen 
zorgen te maken over de nadelige maat
schappelijke gevolgen van deze bericht
geving. Niemand leest D e m o  immers. 
Wie toch de moeite neemt, kan genieten 
van Rikco's laatste C o r n e r .  Als je niet zo 
goed kunt relativeren, een waarschuwing: 
neem het met een korreltje zout, al kan ik 
niet garanderen dat Rikco het niet serieus 
meent. Rikco, bedankt voor je bijdragen 
van de afgelopen jaren!
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Aanlevering kopij
Demo h e e f t  e e n  r e d a c t ie s ta tu u t  d a t  d e e l u i t 
m a a k t  v a n  h e t  H u is h o u d e l i j k  R e g le m e n t v a n  

d e  JD . B i jd r a g e n  k u n n e n  w o r d e n  g e p la a ts t  in 
d ie n  z e  z i jn  v o o r z ie n  v a n  n a a m  e n  te le fo o n 

n u m m e r ,  a ls m e d e  g e ty p t  o f  o p  f lo p  a a n g e le v e rd  
( M a c in to s h ,  W P  4 .2  o f  W P  5 .1 ) . E é n  Demo-p a 

g in a  b e d r a a g t  ± 8 5 0  w o o r d e n  e x c lu s ie f  i l lu s t r a 

tie s . (D e  c o lo fo n  la a t  je  n o o i t  i n  d e  s te e k . H e la a s  

la te n  v e e l le z e rs  d e  c o lo fo n  in  d e  s te e k . B e h a lv e  

j i j ,  b e d a n k t ! -C B .)  D e  re d a c t ie  b e h o u d t  h e t  re c h t  

a r t ik e le n  in  te  k o r te n  o f  in  h e t  g e h e e l n ie t  te  

p la a ts e n . A u te u r s  o n tv a n g e n  h ie r o v e r  b e r ic h t .  

B i jd r a g e n  d ie  n a  d e  d e a d l in e  b in n e n k o m e n ,  

k u n n e n  o p  z i jn  v r o e g s t  i n  d e  v o lg e n d e  Demo 
w o r d e n  g e p la a ts t .
Z o n d e r  to e s te m m in g  v a n  d e  h o o f d r e d a c t e u r  

m a g  n ie ts  u i t  Demo w o r d e n  o v e rg e n o m e n . 
A d v e r t e n t ie s :  c o n ta c t  o p n e m e n  m e t  d e  p e n 

n in g m e e s te r  v a n  d e  J D  ( L a n d e l i jk  S e c re ta r ia a t) .

A bonnementen
E e n  a b o n n e m e n t k o s t  30  g u ld e n  p e r  jaa r. G a a rn e  

s c h r i f t e l i j k  a a n  te  v ra g e n  b i j  h e t  la n d e l i jk  sec re 
ta r ia a t .  O o k  lo s s e  n u m m e r s  z i jn  h ie r  te  b e s te l

le n  v o o r  5  g u ld e n  p e r  s tu k  e x c l.  p o r to k o s te n .  

L e d e n  o n tv a n g e n  Demo g ra t is .

L e d e n  e n  a b o n n e e s  w o r d t  v e r z o c h t  a d re s 

w i j z ig in g e n  d o o r  te  g e v e n  a a n  h e t  L a n d e l i jk  

S e c re ta r ia a t v a n  d e  J o n g e  D e m o c ra te n .
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C ongresverslag
N ieuw BestuurOp 6 en 7 november vond 

in Eist de 2 2 -ste Algemene 
Ledenvergadering van de 

JD plaats. Er was een 
overvol programma: twee 
resoluties, 87  politieke en 
actueel-polltieke moties, 

zeventien organimo's, het 
beleidsplan en de begro

ting, bestuursverkiezingen, 
toespraken, een debat- 
wedstrijd, workshops, de 

Grote Demo-enquête, feest 
en nog veel meer. 

Op deze en de volgende 
vier pagina's lees Ie er 

alles over.

Henriëtte bedankt N uis

A a d  N u i s ,  D 6 6 - K a m e r l i d  en  e in d r e d a c te u r  

v a n  h e t c o n c e p t - v e r k ie z in g s p r o g r a im n a ,  k w a m  

o p  h e t  c o n g r e s  t e k s t  e n  u i t l e g  g e v e n  o v e r  d e  

t o t s t a n d k o m i n g  v a n  d a t  p r o g r a m m a .  H i j  

w e e r le g d e  d e  k r i t i e k  o v e r  d e  v e r m e e n d e  v a a g -  

e n  o p p e r v la k k ig h e id :  ' O m d a t  d e  z e e  n o g  g r o o t  

i s ,  e n  D 6 6  n o g  n i e t  v e r d e r  is  d a n  e e n  k ie z e l 

s te e n , v o e g t  h e t  p r o g r a m m a  n o g  w e in ig  n ie u w e  

D 6 6 - s t a n d p u n t e n  to e . '  O p  d e  f o t o  b e d a n k t  

H e n r ië t te  d e  V o s  A a d  N u i s  v o o r  z i jn  to e sp ra a k , 

(fo to :  E d w i n  K e tn e r s )

Het enige dat tijdens dit congres deed 
herinneren aan de bestuurscrisis van het 
vorige congres, was het grote aantal va
catures in het Landelijk Bestuur (LB). In 
het voorjaar werd het gehele toenmalige 
LB weggestuurd. Zes functies werden 
het afgelopen jaar ad interim vervuld en 
waren daarom nu weer vacant.
De bestuursverkiezingen leken een 
voorspelbare formaliteit te worden: voor 
geen enkele functie had zich meer dan 
één kandidaat aangemeld, en voor de 
post van Algemeen Secretaris was zelfs 
geen enkele gegadigde. De beschikbare 
kandidaten hielden dan ook braaf hun 
verhaaltje, en een enkele keer kwam er 
een vraag uit de zaal. Totdat als laatste 
kandidaat-Secretaris Public Relations, 
Marco van Lierop uit Diemen, zich pre
senteerde. Zijn opmerking dat hij niet 
begreep waarom jongerenorganisaties 
als de JD niet veel meer doen met proble
men die jongeren bezighouden, zoals 
AIDS, schoot bij velen in het verkeerde 
keelgat. Direct werd Marco het verwijt 
gemaakt dat hij AIDS wilde misbruiken 
voor ordinaire publiciteit. Achter de 
interruptiemicrofoon stelde zich een 
lange rij vragenstellers op. Uiteindelijk 
werd Marco met de hakken over de sloot 
gekozen: 55 van de 105 geldige uitge
brachte stemmen waren vóór.
De andere verkiezingen waren niet 
spannend te noemen. Raymond Jeene

H e t  n i e u w e  L B . S ta a n d  v a n  l in k s  n a a r  r e c h ts :  

R a y m o n d  J e en e  ( P e n n in g m e e s t e r ) ,  R e m k o  

v a n  O i je n  (S e c r e ta r i s  P o l i t i e k ) ,  M i l l i c e n t  

K r u is  (S e c r e ta r is  S c h o l in g  en  V o r m i n g ) ,  

D e n n is  H e s s e l in g  ( I n te r n a t io n a a l  S e c r e ta r is ) ,  

W e n d y  v a n  d e r  L u b b e  (S e c r e ta r i s  L e d e n 

w e r v i n g  e n  M a te r ia l e n ) ,  E s m é e  v a n  d e r  H a r t  

( A lg e m e e n  S e c r e ta r is  a . i . )  e n  H e n r i ë t t e  d e  

V o s  ( V o o r z i t t e r ) .  Z i t t e n d  l in k s  M ir ja m  v a n  

D ijk  ( S e c r e ta r is  O r g a n i s a t i e )  e n  r e c h ts  M a r c o  

v a n  L ie r o p  (S e c r e ta r i s  P u b l ic  R e la t io n s ) .

( fo to :  E d w in  K e m e r s )

uit Rotterdam werd met 103 stemmen ge
kozen als penningmeester, Remko van 
Oijen uit Groningen, kandidaat-Secretaris 
Politiek, kreeg 88 stemmen, Mirjam van 
Dijk uit Nieuwegein vergaarde 104 stem
men en werd Secretaris Organisatie, en 
Dennis Hesseling ten slotte, werd met 105 
stemmen tot Internationaal Secretaris ge
kozen. Tijdens deze verkiezingen werden 
steeds 108 geldige stemmen uitgebracht. 
Tijdens het congres werd Esmée van der 
Hart uit Utrecht bereid gevonden om tot 
het volgende congres de zaken van Alge
meen Secretaris waar te nemen.
Het LB is dus weer compleet. Terwijl de 
meeste leden al weer op weg naar huis 
waren, ging het nieuwe bestuur voor D e m o  

op de foto.
Chrlstiaan Bonebakker
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B e h a n d e l in g  po litieke  m o t ie s

LEVERT WEINIG VUURWERK OP

Het aantal politieke en actueel-politieke 
moties (PM's en APM's) was dit congres 
duizelingwekkend hoog. Vooraf stond al 
vast dat de 87 voorstellen waarmee regio's, 
afdelingen, werkgroepen en vele indivi
duele leden de congresorganisatie bijkans 
een maagzweer bezorgden, niet allemaal 
behandeld konden worden. Ruim veertig 
PM's - alle APM's werden vanwege de 
actualiteit wèl behandeld - werden be
waard voor het volgende congres.

De meest enthousiaste indiener was ove
rigens het Landelijk Bestuur (LB) zelf. 
Enige maanden geleden publiceerde het 
LB een reactie op de verkiezings
programma's van de grote partijen: 'Als 
het aan ons ligt... échte keuzes'. In dit stuk 
werden nogal wat nieuwe voorstellen 
gedaan, die in de vorm van PM's aan het 
congres werden voorgelegd. Het bleek 
dat het LB het draagvlak waarop de voor
stellen binnen de vereniging konden re

kenen, verschillende keren verkeerd heeft 
ingeschat. Zo vond de ALV niet dat Ka
merleden ieder een landsdeel moeten 
'adopteren', dat racisme op tribunes van 
voetbalstadions moet worden bestraft 
door het tijdelijk neerlaten van een doek 
waardoor het zicht op de wedstrijd wordt 
ontnomen, en dat alle vliegverkeer binnen 
Europa moet worden verboden. Geluk
kig haalden de meeste voorstellen uit 
'Echte keuzes' het echter wèl.

Slechts enkele moties konden de gemoe
deren echt in beweging krijgen, zoals de 
drie moties over de kinderbijslag. Het 
congres had de keuze tussen volledige 
afschaffing, vervanging door een tege
moetkoming in de kosten voor mensen 
die de opvoeding van hun kinderen niet 
zelf kunnen betalen, en het LB-voorstel 
om de kinderbijslag te beperken tot men
sen met een beneden-modaal inkomen. 
Laurens van Kol uit Amsterdam koos

voor het eerste: 'Ik ben volledig tegen 
deze neukpremie!'. De rest van het con
gres ging minder ver; het LB-voorstel werd 
aangenomen.

Twee voorstellen hebben na afloop van 
het congres de pers gehaald. Dankzij een 
motie van de afdeling Amsterdam raadde 
de JD Prins Willem Alexander, die net 
zijn race-licentie heeft gehaald, af daad
werkelijk deel te nemen aan race-wed- 
strijden. In een fax berichtte de kroon
prins, uiteraard via zijn voorlichter, dat 
hij niet kon ingaan op de uitnodiging van 
de JD om zijn standpunt te komen ver
woorden, en dat de race-licentie alleen 
was bedoeld om een veiliger weggebrui
ker te worden.

Ook het feit dat de JD Hans Gruijters tot 
'persona non grata' heeft verklaard, kon 
op de nodige publiciteit rekenen. De bij
drage die deze prominente D66'er aan het 
klimaat van toenemende onverdraag
zaamheid heeft geleverd, kon bij de JD 
alleen op afschuw rekenen. Op voorstel 
van enkele JD'ers uit de regio Utrecht is 
Gruijters nu niet meer welkom in onze 
vereniging.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

O v e r z i c h t  ( A ) P M ’ s

H ie r o n d e r  v o lg t  e e n :s a m e n v a t t in g  v a n  a l le  a a n g e n o m e n  (a c tu e e l- )  

p o l i t ie k e  m o t ie s ,  m e t  tu s s e n  h a a k je s  d e  n a a m  v a n  d o  in d ie n e r (s ) .

A ctueel politieke moties:
-  H e t  f in a n c ie e l  b e s t r a f fe n  v a n  s p ijb e la a rs  is  u i t  d e n  b o z e  ( a fd e lin g  

A m s te r d a m ) .
-  D e  m in is te r r p r e s id e n t  m o e t:  p r in s  W i l le m :  A le x a n d e r  w i jz e n  o p  d e  

s c h a d e l i jk e  g e v o lg e n  v a n  h e t  f e i t  d a t  h i j  z i jn  ra c e - l ic e n t ie  h e e f t  g e 

h a a ld  e n  h e m  d e e ln a m e  a a n  r a c e - w e d s t r i jd e n  o n t r a d e n  ( a fd e l in g  

A m s te r d a m ) .
-  R e g io n a le  v l ie g v e ld e n  z i jn :  o v e r b o d ig  e n  d a a r o m  m o e t  v l ie g v e ld  

Z e s t ie n h o v e n  w o r d e n  g e s lo te n  ( w e r k g r o e p  M i l ie u ) .
-  D e  v e r k o o p  v a n  s o f t - d r u g s  a a n  b u i te n la n d e r s  m o e t  n ie t  v e rb o d e n  
w o r d e n  ( k e r n v e r g a d e r in g  D o n  H a a g ) .
-  I n  d e  E u r o p e s e  in t e g r a t ie  m o e t  n ie t  h a ls s ta r r ig  a a n  d e  h u id ig e  

g re n z e n  w o r d e n  v a s tg e h o u d e n  ( k e r n v e r g a d e r in g  D e n  H a a g ).

• E r  m o e t  o p  E u ro p e e s  n iv e a u  e e n  c o r r e c t ie f  w e tg e v e n d  r e fe r e n d u m  

w o r d e n  in g e v o e r d  ( k e r n v e r g a d e r in g  D e n  H a a g ) .

-  H e t  In te r n a t io n a le  H o f  v a n  J u s t i t ie  m o e t  n ie t  a lle e n  h e t  g e b r u ik ,  

m a a r  o o k  h o t  b e z i t  v a n  n u c le a ir e  w a p e n s  v e rb ie d e n  ( k e r n v e r g a d e r in g  

D e n  H a a g ) .

-  H e t  b e s lu i t  o m  E u r o p o l i n  N e d e r la n d  te  v e s t ig e n , w o r d t  v e r w e lk o m d  

( k e r n v e r g a d e r in g  D e n  H a a g ) .

-  H a n s  G r u i j t e r s  w o r d t  n a a r  a a n le id in g  v a n  z i jn  u i t s p r a k e n  o v e r  

a s ie lz o e k e rs  v e r k la a r d  t o t  p e rs o n a  n o n  g ra ta  b i j  d e  J D  ( C h r is t ia a n  

B o n e b a k k e r  e .a .).

-  H e t  ‘W e s te n l  m o e t  in s te m m e n  m e t  b e r e c h t in g  v a n  d e  tw e e  L ib is c h e  

L o c k e r b ie - v e r d a c h te n  b i j  e e n  S c h o ts e  o f  Z w i ts e r s e  re c h tb a n k  ( E d w in  
P o o k  e .a .).

-  N e d e r la n d ,  d e  E G  e n  d e  G 7  m o e te n  h e t  h e r v o r m in g s b e le id  v a n  

J e lts in  n o g  m e e r  p o l i t i e k  e n  e c o n o m is c h  s te u n e n  ( E d w in  P e e k  e .a .).

Politieke moties:
-  I n v o e r in g  v a n  e e n  a u to lo z e  z o n d a g  is  v o o r lo p ig  o n g e w e n s t  (a fd e 

l in g  A m s te r d a m ) .

• C A O 's  m o e te n  n ie t  la n g e r  a lg e m e e n  v e r b in d e n d  w o r d e n  v e r k la a r d  

v o o r  b e d r i jv e n  m e t  e e n  o n d e r n e m in g s r a a d  ( w e r k g r o e p  S o c ia le  E co 

n o m ie ) .
-  In  E u ro p a  m o e t e e n  s n e lh e id s b e g re n z e r  w o r d e n  in g e v o e r d  (a fd e 

l in g  A m s te r d a m ) .

-  H e t  B e n tw o u d , e e n  g r o o t ,  n o g  a a n  te  le g g e n  b o s  in  Z u id - H o l la n d ,  

m o e t e r  k o m e n  ( a fd e l in g  R o t te r d a m ) .

-  D e  B e tu w e l i jn  m o e t  e r  k o m e n ;  w a a r  n a t u u r - e n  w o o n g e b ie d e n  

w o r d e n  b e d r e ig d  o n d e r g r o n d s ,  e n  m o e t w o r d e n  g e f in a n c ie r d  u i t  d e  

g e ld e n  d ie  b e s te m d  z i jn  v o o r  d o  a a n le g  v a n  n ie u w e  w e g e n  ( w e r k g r o e p  

M i l ie u ) .
-  E e n  g o e d e r e n s p o o r l i jn  v a n  R o t te r d a m  n a a r  D u i t s la n d  v ia  N o o r d -  
B ra b a n t m a g  n ie t  b i j  v o o r b a a t  w o r d e n  a fg e w e z e n , m a a r  m o e t  n ie t  in :  

s a m e n w e r k in g  m e t  A n tw e r p e n  w o r d e n  a a n g e le g d  ( M ic h a e l M o l  e .a ,)

-  E r  m o e t e e n  b r o m m e r b e la s t in g  w o r d e n  in g e v o e r d  o m  h e t  m i l ie u  te  

b e s c h e rm e n  (E r ik .  B o o g  e .a .).
-  IX *  N o x le r la n d s e  p e rs  m o e t m e e r  in f o r m a t ie  g e v e n  o v e r  h e t f e i t  d a t  

d e  s ta n d p u n te n  v a n  d e  C e n t r u m d e m o c r a te n  d e  b e la n g e n  v a n  d e : 

a a n h a n g e rs  v a n  d e z e  p a r t i j  s c h a d e n  ( r e g io  G r o n in g e n ) .
-  E r  m o e t e e n  w e t t e l i j k  r e c h t  o p  d e e l t i jd a r b e id  k o m e n  ( la n d e l i j k  

b e s tu u r ) .

-  E r  m o e t é én  lo k e t  k o m e n ,  w a a r in  d e  b e d r i j f s v e r e n ig in g ;  d e  s o c ia le  

d ie n s t  e n  h e t  a rb e id s b u re a u  g e v e s t ig d  z i jn  ( la n d e l i j k  b e s tu u r ) .

-  K in d e r b i js la g  m o e t a lle e n  w o r d e n  v e r s t r e k t  a a n  m e n s e n  m e t:  e en  

in k o m e n  b e n e d e n  m o d a a l ( la n d é l i jk  b e s t u u r ) .

-  E r  m o e t  v o o r  ie d e r  p r o d u k t  e e n  m i l ie u - k e u r m e r k  k o m e n ;  h e t  

p r e d ik a a t  'm i l ie u v r ie n d e l i jk '  k a n  a lle e n  w o r d e n  v e rk re g e n  n a  k e u r in g  

( la n d e l i jk  b e s tu u r ) .
-  O m  p a p ie r v e r s p i l l i n g  e n  e e n  o v e r v lo e d  a a n  o n d o o r z ic h t ig  b e le id  
te g e n  te  g a a n , m o e t ie d e r  m in is te r ie  e e n  m a x im u m - h o e v e e lh e id  

p a p ie r  t o t  h a a r  b e s c h ik k in g  k r i jg e n ;  d e z e  h o e v e e lh e id  w o r d t  b in n e n  

v ie r  ja a r  g e h a lv e e rd  ( la n d e l i jk  b e s tu u r ) .

-  E r  m o e te n  m e e r  s c h o l in g s m o g e l i jk h e d c n  k o m e n  v o o r  m ig r a n te n ,  e n  
d e z e  m o e te n  m e e r  o p  d e  p r a k t i j k  g e r ic h t  z i jn :  ( la n d e l i jk  b e s tu u r ) .

- Er moot in: Nederland niet zwaarder, maar: sneller gestraft worden 
(landelijk bestuur).. :
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‘ P o l i t i e k  i s  g e e n  z a a k  v o o r

M O E D E L O Z E N  E N  H O P E L O Z E N ’

In haar voorzitterstoespraak besprak 
Henriëtte de Vos de LB-belevenissen, ac
ties en demonstraties van de laatste tijd. 
Vervolgens kwam de politiek aan de beurt. 
Het LB heeft zich kwaad gemaakt over de 
programma's van CDA, W D  en- PvdA. 
De woede van het LB richt zich op het 
verdwijnen van het onderwerp milieu in 
de politieke discussie, en op de manier 
waarop tegenwoordig gesproken wordt 
over buitenlanders. D66, met uitzondering 
van Hans Gruijters, kwam er erg goed 
vanaf. Het CDA, de PvdA en de W D  niet. 
Bolkestein werd getypeerd als de marke- 
ting-adviseur van Janmaat: 'Kijk Hans, 
zover kun je gaan, dat vinden kiezers nog 
leuk.' Henriëtte adviseerde Gruijters zijn 
vertier elders te zoeken.
Henriëtte komt tot de conclusie dat er op 
het moment veel politieke problemen op 
het spel staan. Van al deze problemen 
wordt geroepen dat zij onoplosbaar zijn: 
'Je kunt niet iedereen helpen en je hoeft 
dat dus ook niet te willen. Dat lijkt de 
teneur. Ik denk dat het aan de Jonge De
mocraten is om te laten zien dat politiek 
geen zaak is voor moedelozen en hope
lozen. Dat het mogelijk is plezier te heb-

Velen hadden gevreesd dat het venijn 
van dit congres - toch al geteisterd door 
een veel te drukke agenda - 'm  in de staart 
zou zitten. Als allerlaatste agendapunt 
stonden de organimo's ingeroosterd; or
ganisatorische moties die uitspraken doen 
over de JD zelf. De vrees leek terecht; de 
organimo's van de structuurcommissie 
hebben ingrijpende gevolgen voor de 
vereniging, en de huisstijl... daar hebben 
we in het najaar van 1991 een hele middag 
aan besteed. Voor sommigen was het een 
opluchting, voor anderen een anti-climax, 
maar de behandeling van de organimo's 
ging van een leien dakje. De voorstellen 
voor een nieuwe huisstijl vergde een 
toelichting van het LB van niet meer dan 
tien minuten, niemand (!) schreef zich in 
op de sprekerslijst en na een schriftelijke 
stemming was het ontwerp van Laurens 
van Kol tot nieuwe huisstijl gekozen. Tot 
opluchting van Wendy van der Lubbe, 
Secretaris Ledenwerving en Materialen, 
die in haar angstvisioenen de oude ach
terhaalde huisstijl 'herkozen' zag wor
den. De voorstellen van de structuur
commissie vergden - terecht - meer dis

(F o to : E d w in  K e ln e r s )

ben in je betrokkenheid bij politiek en dat 
het belangrijk is om betrokken te zijn bij 
politiek.' Doelend op de drie komende 
verkiezingen en de nu enorme populari
teit van D66: 'In 1994 ligt hiervoor een 
kans die wij nooit hebben gehad en 
waarschijnlijk ook nooit meer zullen krij
gen.'

M a u d  d u  M a r c h ie  S a r v a a s

cussie. Het afschaffen van de regio's bleek 
niet bij iedereen even populair; in het 
bijzonder natuurlijk bij bestuurders van 
goedlopende regio's. De discussie over 
het plan was vooraf echter zó uitvoerig in 
de vereniging besproken, dat de meeste 
congresgangers al van de overbodigheid 
van 'de Regio' overtuigd waren.
Het plan voor een Raad van Afgevaar
digden - een soort politieke JD-adviesraad, 
via een districtenstelsel door alle afde
lingen gekozen - haalde het niet. Hoewel 
velen het een prikkelend idee vonden, 
leken de praktische bezwaren toch de 
overhand te hebben. Inmiddels oud- 
penningmeester Petter van Raalte: 'De 
Raad van Afgevaardigden zal zo'n drie
ëneenhalf duizend gulden per jaar gaan 
kosten. En dat hebben we niet.' Overigens 
worden de aangenomen plannen van de 
structuurcommissie niet direct ingevoerd; 
eerst moet het Huishoudelijk Reglement 
nog worden aangepast. De formele be
slissing hierover wordt op het voorjaars- 
congres genomen.

C h r is fia a n  B o n e b a k k e r

Henriëtte is tevreden
Hoe zou het toch met Henriëtte zijn? Na 
afloop van het congres stelde D e m o  haar 
een aantal vragen.
W a t v o n d  j e  v a n  h e t  c o n g r e s ?

'Leuk. Er is op een goede manier gedis
cussieerd, de huisstijl leverde geen pro
blemen op en over de voorstellen van de 
structuurcommissie waren de stemmin
gen duidelijk. En er was een leuk feest.' 
W a t w a s  v o o r  j o u  h e t  h o o g te p u n t?

'Er was eigenlijk niets waarvan ik zei: dat 
springt eruit. Wat me wel opviel, was dat 
er bij de resolutie Gezondheid weinig 
kommageneuk was. Gelukkig.'
T e v r e d e n  o v e r  j e  to e s p r a a k ?

'Ja, ik ben blij dat ik 'm gehouden heb. 
Toen ik 'm schreef, wist ik dat een aantal 
dingen gevoelig zou liggen, zoals het stuk 
over Gruijters. Je kunt natuurlijk ook een 
toespraak houden waar iedereen het mee 
eens is, maar dan staat er dus niets in.'
Je z u l t  w e l  b l i j  z i jn  d a t  d e  m o t i e  o v e r  G r u i j te r s  

is  a a n g e n o m e n .

'Ja, heel erg. Ik heb ook van een aantal 
prominente D66’ers gehoord dat ze er blij 
mee waren. Zelf kunnen ze zoiets niet 
zeggen; wij wel.'

C h r is fia a n  B o n e b a k k e r

M a r i j n  d o e t  n i e t  m e e ,

M A A R  V E R L IE S T  T O C H

Een jaar geleden was de debatteer- 
wedstrijd tussen de fractievoorlichters van 
D66, CDA en Groen Links het onbetwiste 
hoogtepunt van het congres. Niet ver
wonderlijk dat de verwachtingen deze 
keer hooggespannen waren - te hoog, zo 
bleek. De editie 1993 kon niet tippen aan 
het vorige jaar. Frits Wester, voorlichter 
van Brinkman, kwam zijn vorig jaar ver
overde titel verdedigen. Net als Kees Dietz 
van D66, vorig jaar ook van de partij, en 
de fractievoorlichter van Groen Links 
moest hij het eerst opnemen tegen de 
voorlichter van zijn jongerenorganisatie. 
De persjury, onder de niet echt deskundige 
leiding ('Jouw blonde krullen hebben 
gewonnen') van oud-joumalist en D66- 
Kamerkandidaat Marijn de Koning, koos 
voor de oude garde en boorde zo iedere 
hoop op een verrassende uitkomst de 
grond in. Het vervolg van de strijd was 
niet het nabeschouwen waard; menig ka
merdebat is opwindender. Uiteindelijk 
won Kees Dietz, niet gestoord door zijn 40 
graden koorts. De meeste JD'ers waren 
het achteraf over één ding eens: de ver
liezer was Marijn de Koning. Zij was niet 
deskundig en niet humoristisch. Ver
schillende JD'ers hadden spijt dat zij hun 
stemformulier voor de interne D66-ver- 
kiezingen al hadden verstuurd.

C h r is fia a n  B o n e b a k k e r

O r g a n i m o ’s  v a n  e e n  leien  d a k j e



6 C O NG RES D E M O  10.6

R e s o l u t i e  M e d i a b e l e i d

U I T G E K L E E D  E N  A A N G E N O M E N

De resolutie Mediabeleid is met een dui
delijk meerderheid aangenomen. Voor de 
hand lag dat niet; vóórdat de resolutie in 
behandeling werd genomen, werd een 
motie die behandeling wilde verhinderen, 
met slechts twee stemmen verschil ver
worpen.
Reden voor deze motie, mede onderte
kend door JD-voorzitter Henriëtte de Vos, 
was het feit dat bij de resolutie een toelich
ting was gepubliceerd, die niet amen- 
deerbaar was. Deze toelichting was nodig, 
omdat de resolutie - bij wijze van experi
ment - slechts uit tien korte uitspraken 
bestond. Indiener van de resolutie was 
Ron Hendriks. Omdat hij zelf op de dag 
van de behandeling niet aanwezig kan 
zijn, werd zijn rol waargenomen door 
Petter van Raalte.
In de tien uitspraken zijn na een korte, 
maar goede discussie, enkele belangrijke 
wijzigingen aangebracht. Het congres 
bleek conservatiever dan de opsteller van 
de resolutie: in een toekomstig duaal be
stel kunnen de publieke omroepen blijven 
functioneren, terwijl de indiener van de 
resolutie één Nationale Omroepstichting 
voor ogen had. Ook het aantal publieke 
etherfrequenties werd vergroot: in plaats 
van één televisie- en twee radiofre
quenties, wilde het congres twee televi
sie- en drie radiofrequenties. Om dit alles 
te financieren kan de omroepbijdrage niet 
worden afgeschaft; met een verlaging ging 
het congres wel akkoord. Het enige es-

wêêêKêI ^ ^ êêêêêêmbsbbs

sentiële punt uit de resolutie dat overeind 
bleef, was het feit dat commerciële televi
sie ruim baan krijgt, ook via enkele ether
frequenties. Erg gedurfd is dit standpunt 
echter niet te noemen. De discussie was, 
niet in de laatste plaats dankzij woord
voerder Petter van Raalte, alleszins de 
moeite waard.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

P e t t e r  v a n  R a a l te ,  d i e  n a m e n s  in d ie n e r  

R o n  H e n d r ik s  d e  r e s o lu t i e  M e d ia b e le id  

v e r d e d ig d e  (fo to : E d w i n  K e m e r s )

W e i n i g  w i j z i g i n g e n  i n  

r e s o l u t i e  G e z o n d h e i d s z o r g

De resolutie gezondheidszorg is met maar 
een paar stemmen tegen aangenomen. 
Inhoudelijk werden door het congres 
slechts enkele wijzigingen aangebracht. 
Zo sneuvelde het idee van de werkgroep 
Gezondheidszorg om het uurloon van 
specialisten te vervangen door een jaar
budget. Uit dit budget zou de specialist 
alle door hem gemaakte kosten moeten 
betalen; het restant is dan zijn inkomen. 
Het achterliggende idee was dat het hui

M a c s  R o s ie l le  u i t  G r o n in g e n  m e t  h e t  c o n g r e s b o e k  in  d e  h a n d  b i j  d e  m ic r o fo o n  in  d e  z a a l  

( fo to :  E d w in  K e m e r s )

dige aantal overbodige verrichtingen 
hiermee zou worden teruggedrongen. Op 
het congres lagen echter enkele alterna
tieven, variërend van een vast jaarsalaris 
tot een uurloon dat aan een maximum is 
gebonden. Uiteindelijk werd, na een goede 
inhoudelijke discussie, het voorstel van 
de regio Utrecht voor een jaarsalaris aan
genomen.
Voor het overige is de resolutie groten
deels ongewijzigd gebleven. De ietwat 
juichende formulering over de wense
lijkheid van privé-klinieken is afgezwakt, 
maar het eigenlijke standpunt bleef intact. 
Ook met betrekking tot de invoering van 
een basisverzekering en de uitbreiding 
van de thuiszorg kon het congres de ideeën 
van de werkgroep volgen. 
Werkgroepcoördinator Esmée van der 
Hart was na afloop dan ook erg tevreden. 
'Ik ben blij dat er zo weinig amendemen
ten werden aangenomen. Ik heb niets te
gen verandering, maar het moet toch iets 
van jezelf blijven. Met het voorstel van het 
jaarsalaris ben ik het wel eens; aan het 
jaarbudget uit de resolutie zaten inder
daad wel nadelen.' Esmée is niet bang dat 
de werkgroep nu in een zwart gat valt. 
'We moeten workshops voorbereiden 
voor het Pl-weekend en het lustrum
congres. Verder blijven we de actualiteit 
volgen en schrijven we artikelen. Er zijn 
genoeg onderwerpen die niet in de reso
lutie stonden, zoals preventieve gezond
heidszorg. We blijven dus echt wel bezig.'

Christiaan Bonebakker
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J D  V I N D T  M I L I E U  B E L A N G R I J K E R  

D A N  W E R K G E L E G E N H E I D

Milieu is bij de JD, in tegenstelling tot de 
'grote' politiek, nog steeds prioriteit 
nummer één, vóór werkgelegenheid, so
ciale zekerheid en onderwijs. Ontwikke
lingssamenwerking volgt pas op de vijfde 
plaats, gevolgd door gezondheidszorg. 
Criminaliteitsbestrijding en infrastructuur 
nemen de zevende en achtste plaats in. 
Aan belastingverlaging en defensie ken
nen JD'ers de laagste prioriteit toe.
Dit blijkt uit de enquête die D e m o  op het 
congres heeft gehouden. Ongeveer de helft 
van de congresgangers, 77 JD'ers, vulden 
de vragenlijst in. Behalve een politiek 
prioriteitenlijstje, dienden zij vragen te 
beantwoorden over zichzelf, D e m o ,  de JD, 
D66 en de actuele politiek.
De respondenten zijn tegen een aanscher
ping van het asielbeleid en vóór groot
schalig ingrijpen van de VN in Bosnië. Uit 
de enquête blijkt verder dat een meer
derheid van de JD'ers zich uitspreekt te
gen het verbreken van alle politieke en 
economische contacten met China. Blijk
baar vinden zij dat China het in Tibet èn in 
eigen land nog niet bont genoeg heeft 
gemaakt.
Net als in het voorjaar, toen D e m o  een 
vergelijkbare enquête hield, blijken Pieter 
Kooijmans en Jan Pronk de meest popu
laire bewindslieden bij de JD te zijn. De 
idealistische inslag, het menselijke gezicht 
en de zorg om de mensenrechten worden 
in deze beide ministers gewaardeerd. De 
CDA-ministers Maij-Weggen en Hirsch 
Ballin kunnen bij de JD weinig goeds 
meer doen. Maij-Weggen omdat zij, vol
gens één van de respondenten, 'een soort

C o m m e n t a a r

H e t  a fg e lo p e n  c o n g r e s  z a l  d e  J D -g e s c h ie d e n is  

in g a a n  a l s  h e t  c o n g r e s  v a n  d e  e e n s g e z in d h e id .  

V o o r  h e t  e e r s t  in  d e  ] D - h i s t o r i e  w e z e n  a l le  

n e u z e n  d e z e l f d e  k a n t  u i t  e n  w e r k t e n  d e  

c o n g r e s g a n g e r s  e e n d r a c h t i g  s a m e n  a a n  e e n  

h e te re  J D .  N i e t  l a n g e r  n a m e n  d e  o r g a n is a to 

r is c h e  d i s c u s s i e s  d e  b e la n g r i jk s te  p la a t s  in  o p  

d e  a g e n d a . Z o n d e r  v e e l  t i j d  t e  v e r l i e z e n  w e r 

d e n  b e g r o t i n g  e n  b e l e id s p la n  a a n g e n o m e n ,  

e e n  n ie u w e  h u i s s t i j l  g e k o z e n  e n  d e  r e g io ' s  

a fg e s c h a f t .

We h e b b e n  n a d r u k k e l i jk  g e k o z e n  v o o r  d e  p o 

l i t ie k e  d i s c u s s i e ;  z o ' n  1 0 0  v o o r s t e l l e n  w a r e n  

g e a g e n d e e r d .  O m  a l  d e z e  v o o r s te l l e n  t e  k u n 

n e n  b e h a n d e le n ,  h a d  m e n  g e e n  b e z w a a r  d e  

e v a l u a t i e  v a n  h e t  a d  i n t e r i m - b e s t u u r  te  

s c h r a p p e n . D e  o v e r ig e n s  u i t s t e k e n d e  c o n g r e s 

le id in g  k r e e g  n a u w e l i j k s  m o t ie s  v a n  o r d e  o m

gedenksteen wenst in de vorm van de 
Betuwelijn', en Hirsch Ballin 'omdat hij 
gewoon een engerd is'.
Niet minder dan 86 procent van de 
respondenten is van plan D66 te gaan 
stemmen; Groen Links is tweede met tien 
procent. Als D66 niet zou bestaan, kiest 
iets meer dan de helft voor Groen Links, 
gevolgd door PvdA (twintig procent) en 
W D  (vijftien procent).
De vragen over de JD zelf leverden geen 
spectaculaire resultaten op. De JD wordt 
in de ogen van de JD'ers zelf niet steeds 
rechtser, moet wat vaker 'de straat op', is 
niet 'gewoon liberaal', en doet iets te veel 
aan navelstaren. Verder vinden de respon
denten niet dat het aantal studenten in de 
vereniging te hoog is. Over een eventuele 
fusie met de JOVD, waar de JOVD enkele 
jaren geleden voor pleitte, is het oordeel 
vernietigend: ruim 97 procent is daar fel 
op tegen.
Wie dacht dat JD'ers geen politieke am
bities hebben - de JD is immers geen 
'kweekvijver' van D66 - heeft het fout. Eén 
op de vier JD'ers ziet zichzelf wel in de 
gemeenteraad zitten en veertig procent 
wil die mogelijkheid niet uitsluiten. Een 
ministerschap en een burgemeesterschap 
wordt door slechts een krappe meerder
heid uitgesloten; het Tweede-Kamerlid- 
maatschap en een wethouderschap be
hoort voor een meerderheid wèl tot de 
mogelijkheden. De eerste stap om deze 
ambities te verwezenlijken is al genomen: 
een meerderheid van de respondenten is 
lid van D66.

C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

d e  o r e n . H e t  c o n g r e s  w a s  s n e l  t e v r e d e n  en  

v o o r a l  g e ïn te r e s s e e r d  in  p o l i t ie k .

T o c h  w a s  d e  s fe e r  n o g a l m a t .  V o o r  d e z e  m a t 

h e id  z i j n  tw e e  o o r z a k e n  d e n k b a a r :  d e  v o o r g e 

s te ld e  s ta n d p u n te n  w a r e n  n ie t  ra d ica a l g e n o e g ,  

o f  d e  c o n g r e s g a n g e r s  w a r e n  n a  e en  b l ik  in  h e t  

d ik k e  c o n g r e s b o e k  b i j  v o o r b a a t  a l  m o e . I n  ie d e r  

g e v a l  w a s  h e t  e e n  c o n g r e s  z o n d e r  h o o g te -  o f  

d ie p t e p u n t e n .

H e t  i s  to e  t e  ju i c h e n  d a t  d e  J D  d e  p o l i t ie k e  

d i s c u s s i e  e in d e l i jk  s e r ie u s  n e e m t  e n  d e  d o m i

n a n t ie  v a n  d e  n a v e ls ta a r d e r s  d o o r b r e e k t .  H e t  

is  d u id e l i jk  d a t  v a n  n u  a f  a a n  d e  J D  z i c h z e l f  

n ie t  m e e r  z o  s e r ie u s  n e e m t ,  m a a r  h a a r  d o e l 

s te l l in g e n  w e l .  H e t  m o c h t  t i j d  w o r d e n .

P a u l L e e n a r d s  e n  
C h r is tia a n  B o n e b a k k e r

Lolly voor Lidwien

L id w ie n  v a n  L a n g e n  u i t  T i lb u r g  is  u i tg e r o e 

p e n  t o t  d e  e e r s te  L e d e n w e r v e r  v a n  h e t  ja a r  v a n  

d e  J D .  U i t  h a n d e n  v a n  o u d - S e c r e t a r i s  

L e d e n w e r v in g  e n  M a te r ia l e n  R a y m o n d  v a n  

D o o m  o n t v i n g  z i j  e e n  s u p e r l o l l y  en  e e n  b o s  

b lo e m e n . E n ig s z in s  v e r le g e n  v e r te ld e  L id w ie n  

d a t  z i j  een  b a lle n g o o i- s p e l  h a d  b e d a c h t,  w a a r b ij  

p o te n t i ë l e  le d e n  e e n  m u u r  v a n  c o n s e r v e n b l ïk -  

j e s  m e t  d a a r o p  a fb e e ld in g e n  v a n  m i n i s t e r s ,  

o m v e r  m o e s t e n  w e r p e n .  H e t  m o t t o  v a n  d e z e  

a c tie :  'L a a t h e t  k a b in e t  v a l l e n '. R a y m o n d  g a f  

L id w ie n  d e  k a n s  o o k  a n d e r e n  in  d e  e e r  t e  la te n  

d e le n :  'Je m a g  o o k  n o g  o u d e r s ,  h o n d e n ,  Y J e n d y  

e n  a n d e r e  o p p e r w e z e n s  b e d a n k e n . '  ( f o to :  

E d w i n  K e m e r s )

O n d e r t u s s e n  

in  h et  b o s . . .
Zondagmorgen, half twaalf. Ergens in de 
bossen bij Eist. Op een open plek - een 
stukje hei - staat een meisje op een heuvel. 
Om haar heen is het stil. De jeugdherberg 
waar heftig wordt gediscussieerd over 
serieuze zaken, is ver weg. Nu en dan laat 
alleen een vogel van zich horen. Ineens 
schreeuwt het meisje zo hard ze kan over 
de hei: 'PRIORITEITEN!'
Nee, dat hadden de reeën en konijnen in 
het bos nog nooit meegemaakt. De ove
rige zes deelnemers aan de M y s t e r y -  

workshop trouwens ook niet, bedenker 
Laurens van Kol incluis. Hij bedacht de 
workshop ter plekke en noemde het 'het 
politiek associatiespel'. De deelnemers 
stonden op de open plek in het bos ieder 
zo'n 20 meter van elkaar en moesten elkaar 
politieke termen toeroepen, zodanig dat 
iedere term iets met de vorige te maken 
had. Een doel had het niet, zo gaf Laurens 
al bij voorbaat toe, maar dat kon de deel
nemers niet schelen. Ze waren immers in 
de natuur en daar gelden andere waarden 
en normen.

Christiaan Bonebakker
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B e r t  B l a s é  w i l  a f  v a n  d e  t r a d i t i o n e l e  d e m o c r a t i e

Hoe nieuw is De N ieuwe Partij?

B la sé : ‘Je w e e t  d a t  d e  h e le  w e r e ld  m i l i e u g e r i c h t  m o e t  w o r d e n ,  

d a a r  h o e f  j e  n ie t  s l im  v o o r  t e  z i j n '  (fo to :  L a u r e n s  v a n  K o l)

Bert Blasé wordt lijsttrekker 
van De Nieuwe Partij. Bij de 
komende Tweede-Kamer- 
verkiezingen verwacht hij 

minstens tien zetels 
te veroveren. Momenteel 

bestaat De Nieuwe Partij uit 
een paar honderd leden. 

De doelstelling is meer 
leden te krijgen dan het 

CDA, meer dan honderd
duizend dus. De gedachte 
is dat de pers dan niet om 
de partij heen kan. Demo 

houdt de hoop levend.
Gesproken werd met 

‘fractievoorzitter’ Bert Blasé.
Jeroen Kempermon en 

Laurens van Kol
De eerste zetel voor De Nieuwe Partij lijkt 
al binnen: Mariët Ockels, die enkele 
maanden geleden uit de PvdA-fractie is 
gestapt, hoopt in mei haar zelfstandig 
kamerlidmaatschap te verruilen Voor een 
van de vele zetels die De Nieuwe Partij 
gaat krijgen. Wat moeten we van deze 
partij verwachten? Een warm nest voor 
gedesillusioneerde sociaal-democraten? 
Een partijtje voor mensen met een sim
plistisch wereldbeeld? Of is De Nieuwe 
Partij dé redding van de dolende politiek, 
die momenteel van alle kanten wordt be
laagd door nieuwe partijen en denktanks?

Rode draad in het gesprek met Blasé is de 
visie die een politieke partij moet hebben 
op mens, toekomst en overheid. We be
ginnen met het laatste. Blasé heeft, net als 
bijvoorbeeld de PvdA, ontdekt dat de 
maakbaarheid van de samenleving niet 
moet worden overschat: T)e o v e r h e id  moet 
niet zozeer sturend zijn, maar veel meer 
ruimteschepper en stimulator van initia
tief. De p o l i t i e k e  p a r t i j e n  moeten construc
tiever en volwassener samenwerken. De 
m e n s  is zelfstandig, in potentie creatief en 
heeft een behoefte aan zingeving.

Visie op verandering

'We zien een samenle
ving die heel snel veran
dert, en de komende de
cennia nog heel erg veel 
zal veranderen. Dat zijn 
zekerheden. De politiek 
moet een heel nieuwe in
valshoek krijgen, een 
am bitieuze begeleider 
van verandering worden 
in plaats van een log, hiër
archisch orgaan.
'Wat dus nodig is, is een 
politieke visie op veran
dering. Alle politieke 
partijen zijn gericht op het 
behouden en vertegen
woordigen van een deel
belang. De W D  heeft het 
over de vrije markt, het 
CDA streeft naar het be
houd van moraal, de 
PvdA identificeert zich 
met sociale zekerheid. Bij 
D66 ligt het iets anders, 
maar daar kom ik nog wel 
op terug. Volgens ons 
bestaan in een systeem 
waarin iedereen een deelbelang wil be
houden, alleen verliezers.'

C onsent

V e e l  u i ts p r a k e n  v a n  D e  N ie u w e  P a r t i j  l i jk e n  

b e k e n d , w a t  is  e r  n o u  e c h t n ie u w  in  d e  m a n ie r  

w a a r o p  j u l l i e  p o l i t i e k  w i l l e n  b e d r i j v e n ?  

'Integratie van alle deelbelangen in de 
besluitvorming kan volgens ons beter met 
een ander besluitvormingsmodel dan het 
traditioneel democratische. De huidige 
besluitvormingsstructuur maakt het aan
trekkelijk een ander af te zeiken om er zelf 
beter van te worden. Wij voelen ons ver
want met het consent-beginsel. Consent 
betekent dat geen van de betrokkenen 
beargumenteerd bezwaar maakt tegen een 
genomen besluit. Geen meerderheid dus 
die een minderheid overstemt met haar 
ideeën, maar een situatie waarin iedereen 
verantwoordelijk is voor, en dus aan
spreekbaar is op een genomen besluit, als 
individu. Het is democratie-plus, een po
ging het democratische model te verbete
ren.'

B e te k e n t  d i t  n i e t  l a n g e r  v e r g a d e r e n ,  m e e r  

c o m p r o m is  en  h e t  k ie z e n  v o o r  d e  k a a s s c h a a f  in  

p la a ts  v a n  p r io r i t e i t e n ?

'Het besluit w ordt juist aangescherpt, 
genuanceerd in plaats van vlakker, grij
zer. Dat bewijzen talloze bedrijven die 
ermee werken. En heel veel mensen in 
Nederland die een beetje met durf aan het 
nadenken zijn, gaan in de richting van een 
soortgelijk model. Wij zeggen: dat moet 
ook in de politiek! Laten we er op z'n 
minst mee gaan experimenteren. In de 
Rotterdamse gem eenteraad ligt zo 'n 
voorstel - van de W D  overigens - kamer
commissies zouden dat ook kunnen doen.'

Z o  g e e f  j e  d w a r s l ig g e r s  to c h  e e n  v e to - r e c h t .  

'Christelijke partijen en de Centrumde
mocraten willen misschien niet meedoen, 
ze willen hun handen schoonhouden door 
een ander iets te laten beslissen. Maar het 
model werkt pas goed wanneer ieder be
reid is zo mee te doen. Overigens is het 
ook mogelijk om in consent te beslissen 
om op een andere manier besluiten te 
nemen, bijvoorbeeld met een tweederde 
meerderheid.'

U  w e r k t  in  d e  g e z o n d h e i d s z o r g .  D a a r  z i j n  

g e n o e g  w e t e n s c h a p p e r s  d i e  a l t e r n a t i e v e  g e 

n e e s w i j z e n  p e r t i n e n t ,  v o o r  i e d e r e e n ,  a fk e u 

r e n .  Z o u  j e  h i e r  to c h  m e t  c o n s e n t  k u n n e n  

b e s l i s s e n ?
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'Zo'n specialist moet met zijn argumen
ten komen. Hij hoeft geen gebruik te ma
ken van alternatieve geneeswijzen, maar 
laat een ander de ruimte dat wel te doen. 
Als iemand er niet aan mee wil betalen, 
maken we voor hem een verzekering 
waarin dat niet hoeft.'

Wegwerpfiets

'We moeten af van het welvaartsgroei- 
denken en overgaan naar een welzijns- 
maatschappij. Dus niet, zoals de W D , 
achterover leunen om dat iedereen nu 
gelukkig liberaal is. Wij zijn ook voor een 
vrije markt, maar je hebt het toch over 
aanpassingen die via de overheid moeten 
plaatsvinden. Als je binnen de huidige 
structuur iets vrij laat ontstaan, kun je het 
wel schudden. Op de vrije markt is het op 
dit moment zo dat je beter een wegwerp
fiets kunt ontwikkelen dan eentje die je 
kunt repareren. Dus je zult toch de 
basisstructuur van de vrije m arkt 
moeten aanpassen. En wie doet dat? De 
overheid is de enige die daarvoor aange
wezen is.
'Nu is het zo dat de overheid het gedrag 
dat zij wenselijk vindt, probeert af te 
dwingen via subsidies en regelgeving, 
terwijl je de maatschappelijke structuren 
ook een fundamentele draai zou kunnen 
geven.'

O nbespoten appeltje

D e  p o l i t i e k  m o e t  d u s  d e  g e w e n s t e  v e r a n d e r in g  

w e l  o p le g g e n ,  o o k  a l is  h e t  n ie t  v ia  s u b s id ie s  o f  

r e g e lg e v in g ?

'De gewenste verandering mogelijk ma
ken.'

M o g e l i jk  m a k e n  o f  o p le g g e n ?

'Wij willen mogelijk maken, energie vrij
maken. Wij zeggen dat de structuur in 
heel veel gevallen de wenselijke veran
dering tegenhoudt. Heel veel mensen 
vinden het bijvoorbeeld een prima idee 
om beter voor het milieu te gaan zorgen. 
Maar zolang in de bestaande economische 
structuur een onbespoten appeltje duur
der is dan eentje die bespoten is, maak je 
in de supermarkt de afweging voor dé 
bespoten appel. Je zou de schade, de kos
ten voor het milieu moeten doorberekenen 
in de prijs. Dat is dus een voorbeeld van 
een structuur die op dit moment belem
merend werkt, en die je vrij eenvoudig 
kan omvormen tot een stimulerende 
structuur. Je weet dat de hele wereld door 
verandering milieugericht moet worden, 
daar hoef je niet slim voor te zijn.'

Basisinkomen

Na dit betoog voor de radicale variant 
van de eco-tax vervolgt Blasé met een 
andere JD-classic: het basisinkomen, vol
gens Blasé een sober bestaansminimum 
van ongeveer 700 gulden per maand. 'De

belastingvrije voet kan worden opgetrok
ken tot zo'n 50.000 gulden. Je krijgt dan 
een heel andere structuur, waarbij ieder
een actief kan zijn, talloze welzijns- 
verhogende initiatieven ontstaan en het 
hele stelsel doorzichtiger en goedkoper 
wordt. Het hoeft niet gefinancierd te 
worden, het is namelijk goedkoper dan 
het huidige systeem. Ik zeg niet dat dit het 
meest perfecte model is, maar wel: laat 
hier nou maar eens over gepraat worden 
in plaats van over die paar procentjes 
minder.'

'D 6 6  zei: h e t  g a a t  

g e w o o n  g o e d  m e t  o n s , 

wij h e b b e n  n u  n ie t  

z o v e e l  b e h o e f t e  a a n  

v e r n ie u w in g '

'Het grootste probleem richting WAO is 
dat te veel mensen nog steeds geloven dat 
het normaal is dat mensen werkloos zijn. 
En dat wij daar een hele structuur voor 
hebben opgebouwd. De Nieuwe Partij 
zegt dat werklozen en arbeidsongeschik
ten nog gewoon van alles kunnen doen, 
en niet stiekem zwart. De sociale zeker
heid heeft mensen passief gemaakt.'

D e z e  k r i t ie k  o p  d e  v e r z o r g in g s s ta a t  k o m t  o n s  

b e k e n d  v o o r .  O o k  d e  r e g e r in g s p a r t i j e n  w i l l e n  

d e  in a c t ie v e n  w e e r  a c t iv e r e n .  W a t  i s  h e t  v e r 

s c h il  m e t  D e  N ie u w e  P a r t i j?

'De politiek probeert dat te veranderen 
binnen de marges van het huidige sys
teem. Terwijl dat systeem niet gebaseerd 
is op een stimulerende mensvisie, op het

gevoel dat mensen creatief zijn. Het past 
helemaal niet meer in de tijd van nu. Maar 
het is natuurlijk niet zo dat De Nieuwe 
Partij dingen roept, die in andere partijen 
niet klinken. In die partijen gaat het alleen 
meestal om een individueel geluid dat 
allang is weggestorven voor het in de 
Kamer komt.

D66 AFGEKETST

'Van oudsher lijkt D66 de partij die zich 
bezighoudt met het veranderen van 
structuren en streeft naar vernieuwing. 
Aansluiting bij D66 is zeker een alterna
tief geweest. D66 heeft zich veel minder 
dan andere partijen geïdentificeerd met 
een deelthema. Ze zijn niet links, niet 
rechts en wat dat betreft een stap in de 
richting waarvan wij denken dat de poli
tiek moet functioneren.
'Wij hebben ook contact gezocht met wat 
kaderleden met de vraag of er de kans 
bestond voor een platform voor vernieu
wing. Waarin met name de creatieve po
tentie van de mens het centrale item was. 
De reacties waren wat afhoudend. Zij 
zeiden: het gaat gewoon goed met ons, 
D66 groeit, wij hebben nu niet zoveel 
behoefte aan vernieuwing. Jammer ge
noeg stelt D66 de creativiteit van de mens 
niet centraal. Ik vind D66 te weinig ori
gineel. Toch sluit D66, naast De Nieuwe 
Partij, nog het meest aan op de tijdgeest. 
Dat zeggen wij niet alleen, dat zegt de 
kiezer ook.'

Na afloop worden we door Bert Blasé 
teruggebracht naar het station. Zijn sobere 
gezinsauto is volgeplakt met stickers van 
zijn Nieuwe Partij. A

B la sé : 'D e  p o l i t i e k  m o e t  e en  h e e l n ie u w e  in v a ls h o e k  k r i j g e n , e e n  a m b i t i e u z e  b e g e l e id e r  v a n  

v e r a n d e r in g  w o r d e n  in  p la a t s  v a n  e e n  lo g ,  h ië r a r c h is c h  o r g a a n '  ( fo to :  L a u r e n s  v a n  K o l)
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P o l i t i e k  m o e t  a l s  a m u s e m e n t  w o r d e n  g e b r a c h t

D e  P v d A  m o e t  m e t  

P a u l  d e  L e e u w  i n  z e e  g a a n

Dorkas Koenen

We schrijven het midden van de jaren '80. 
'Verkiezingen, verkiezingen', schreeuwt 
de Belgische komiek Urbanus tijdens een 
optreden, terwijl hij zijn gitaar stemt. Bui
ten wat schampere lachjes van mensen op 
de eerste rijen, wat overigens niet bete
kent dat de aanwezigen aldaar de clou 
van deze woordspeling ook daadwerke
lijk meekrijgen, oogst de volksvermaker 
met deze woordspeling geen succes. 
Deze opmerking op zich doet de meesten 
onder ons dan ook niet van verbazing 
achterover slaan. De gemiddelde Neder
lander is er inmiddels wel aan gewend 
geraakt, dat 'onze' komieken, cabaretiers 
en die talloze andere mensen, die 'televi-

J a m m e r  d a t  d e  P v d A  

h e t  n ie t  a a n d u r f t  

e in d e li jk  w e e r  e e n s  

d e  v e r n i e u w e r  t e  s p e l e n

siekijkend N ederland' bij tijd en wijle 
stierlijk vervelen met hun kijk op de Ne
derlandse maatschappij, geen moge
lijkheid onbenut laten om 'de politiek' in 
Den Haag op de korrel te nemen.

G rappenmakers

Het lijkt erop dat de grappenmakers in 
Nederland de politiek steeds serieuzer 
gaan nemen. Freek de Jonge was jaren 
geleden een roepende in de woestijn. Hij 
verspeelde echter zijn krediet bij de grote 
massa door in zijn rol als AJAX-omroeper 
een volkomen misplaatste opmerking te 
plaatsen tijdens een voetbalwedstrijd 
tussen AJAX en het Oostenrijkse Austria 
Wien. Maar nu lijkt hij een opvolger te 
krijgen, en wel in de persoon van de im
mens populaire presentator/cabaretier 
Paul de Leeuw. Deze publiciteitsgeile 
'televisiekunstenaar' heeft immers on
langs aangekondigd dat hij zich actief in 
wil zetten tijdens de verkiezingscampagne 
van 'zijn' Partij van de Arbeid.
Dit onderwerp is tot nu toe redelijk ge
ruisloos door de Nederlandse media ge
loodst, maar achter de zogenaamde 
schermen wordt intussen druk gediscus
sieerd over dit onderwerp. Het hoofdbe
stuur van de veelgeplaagde PvdA is op 
dit moment nog steeds niet ingegaan op

het aanbod van de cabaretier. De vraag is, 
of ze dat überhaupt wel doen. Als we 
partijvoorzitter Rottenberg moeten gelo
ven is zijn partij niet gediend van de 
avances van De Leeuw, hoe graag de 
campagnespecialisten van de PvdA 
(Saatch & Saatchi Amsterdam) Paul de 
Leeuw ook voor het verkiezingskarretje 
van de PvdA zouden willen spannen.
Dit laat weer eens duidelijk zien waar een 
klein land als Nederland groot in kan zijn: 
politieke bekrompenheid. De jarenlange 
confessionele/conservatieve traditie in 
Nederland zorgt er kennelijk voor dat 
ook de veelgeplaagde PvdA, een jaar na 
afloop van WO II gestart als een progres
sieve, zuilendoorbrekende partij, het niet 
aandurft om vlak voor de verkiezingen 
eens flink publicitair te stunten.

(Zeer) positief

Uit een onderzoekje, uitgevoerd door een 
marketingbureau, blijkt dat Paul de Leeuw 
bij het Nederlandse bevolking boven de 
18 jaar (het kiezerspubliek) een naams
bekendheid scoort van meer dan 80% en 
door 68procent daarvan als '(zeer) posi
tief' wordt ervaren. Gegeven de consta
tering dat bijna 40 procent van de Neder
landse bevolking omwille van een pro
minent 'partij-kopstuk' op een partij stemt, 
betekent dat een mogelijke betrokkenheid 
van De Leeuw bij de campagne, de PvdA 
waarschijnlijk een aanzienlijk aantal extra 
stemmen op zal leveren.
Wat vreselijk jammer nou dat de PvdA 
het niet aandurft om eindelijk weer eens 
de vernieuwer te spelen. Door De Leeuw

K e r s t w e n s

te betrekken bij de campagne van de partij, 
zou de PvdA een aanzienlijk extra aantal 
stemmen vergaren èn, voor ons véél be- 
langrijker, zou het politieke spel in ’s lands 
hofstad eindelijk ook weer eens publicitair 
interessant worden. Je hoeft geen com- 
municatie-goeroe te zijn, om daaruit de 
conclusie te kunnen trekken, dat daardoor 
de betrokkenheid van het grote kiezers
publiek in de Nederlandse politiek zien
derogen zal toenemen, en dat is alleen 
maar goed voor de legitimiteit van ons 
hele politieke bestel.

‘Pure politici’

Jammer genoeg spelen de 'pure politici' 
in Den Haag nog steeds de eerste viool. Ik 
begrijp heus wel dat het voordeel daar
van is dat er absoluut geen belangen
verstrengeling optreedt in de politiek. 
Maar toch vind ik dat dat voordeel niet 
opweegt tegen de nadelen van deze, voor 
mij, prehistorische manier van politiek 
bedrijven. De politiek in Den Haag is nu 
voor het grote publiek absoluut oninte
ressant en voor de meesten daarvan niet 
eens begrijpbaar is. Daardoor is de inte
resse van de gemiddelde Nederlander in 
de politiek erg laag en voelen ze weinig 
tot geen betrokkenheid bij de politieke 
gang van zaken.
Persoonlijk pleit ik ervoor dat in de toe
komst de Nederlandse politiek een (flink) 
beetje meer als amusement gebracht zal 
gaan worden. Daardoor kweken we on
der de bevolking een flink stuk extra be
trokkenheid bij die Nederlandse politiek. 
Het feit dat talloze politici, en ook leden 
van vemieuwingsclubjes zoals de JD, er 
alles aan doen om zelf de macht in handen 
te houden door de politiek, .zich ver
schuilend onder de 'pure-politiekvlag', 
onbegrijpbaar en oninteressant te maken, 
vind ik pas echt kwalijk en bovendien erg 
ondemocratisch.
Jammer dat ik geen voorzitter van de 
partij ben, waaraan Paul zijn diensten 
aangeboden heeft, want dan... A

De wereld dreigt in brand te vliegen vanaf heden!
Net zoals in de crisisjaren voor de Tweede 
Wereldoorlog wint 't nationalisme terrein 

en schijnt verrechtsing 't antwoord op elk probleem te zijn.
Politici gooien nog wat olie op het vuur, 

aangewakkerd door dombo's met een extreme natuur.
Blus deze vlammenzee, eer het jou zal ontsteken 

door met elkaar aan de (kerst)tafel vrijuit te spreken 
over complexe zaken als huidskleur, migratie, 

zondebok, kranten, racisme en integratie.
Praten zet angst om in begrip, en kan het gebruik verhinderen 

van de (on)zin 'Ich hab' es nicht gewufit' jegens onze (klein)kinderen!

L a u r e n s  H a r te v e ld
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O p  b e z o e k  b i j  d e  J D - D e n  H a a g

‘ I k  h o u  m e e r  v a n  i d e a l i s t e n

D A N  V A N  R E A L IS T E N ,  H O O R ! ’

waar komen ze dan wel voor?' Omdat 
Den Haag geen universiteit heeft, is het 
aantal studenten bij de afdeling relatief 
klein. Mario: 'Onze gemeenschappelijke 
noemer is interesse in politiek; niet het 
student-zijn.' 'Ik ben naar Amsterdam 
verhuisd/ zegt Pauline, 'maar ik wil toch 
bij Den Haag blijven horen. Ik voel me 
hier thuis.'

Christioan Bonebakker

W eet jij hoe lang soepgroenten mee moe
ten koken met de soep?', vraagt Naomi 
aan Arthur. 'Dat ligt eraan', antwoordt 
hij. 'Wil je knapperige groenten, of wil je 
groenten die tegen je gehemelte aan blij
ven plakken?' Naomi kiest voor het eer
ste. De stemming zit er tijdens de kern- 
vergadering van de JD-afdeling Den Haag 
- bij Naomi thuis - meteen goed in. En de 
soep is lekker.

Naam gemaakt

Sinds Den Haag een jaar of twee geleden 
nieuw leven is ingeblazen, heeft de afde
ling naam gemaakt door de zaken net iets 
anders dan andere afdelingen 
aan te pakken. Voorbeelden: een 
ontmoeting tussen Jonge De
mocraten en bejaarden onder de 
noemer 'Stamppot versus Big 
Mac' en een politiek strandfeest 
in de zomer. Het bekendst is Den 
Haag echter door het succes 
waarmee zij allochtonen bij de 
vereniging weet te betrekken.
Een speciaal recept, misschien?

'Juist niet,' zegt de net aangetre
den voorzitter Naomi Flight, 
'allochtonen verschillen niet 
fundamenteel van anderen. Je 
moet er niet zo krampachtig mee 
omgaan. Veel mensen ervaren 
het benaderen van allochtonen 
als een bal in hun maag; wij niet.'
Wij behandelen allochtonen ge
wóón,' benadrukt oud-bestuurs- 
lid Pauline Ponsen, 'en daarom 
blijven ze bij ons hangen.' Dat N a o m i  

geeft volgens Arthur van Buit- w a c h t  

enen - 'gewoon lid' - een zelf- 
versterkend effect: als mensen het naar 
hun zin hebben nemen ze vrienden mee, 
en zo worden steeds meer allochtonen bij 
de JD actief.

'Er bestaat helemaal geen minderheden
probleem', vindt Naomi. 'Het is een 
méérderhedenprobleem. De vreemdelin
genhaat, of beter gezegd: vreem de
lingenangst, komt doordat veel mensen 
te weinig onderscheidingsverm ogen 
hebben. Ze kunnen niet met hun angsten 
omgaan.' Ze ergert zich verschrikkelijk 
aan de manier waarop de politiek met 
allochtonen omgaat. Werkloosheid, wo
ningnood, criminaliteit; het lijkt wel of

allochtonen overal de schuld van krijgen. 
'Ik vraag me af hoe het mogelijk is dat er 
in Nederland nog mensen zijn die er vrij
willig voor uitkomen dat zij allochtoon 
zijn', zegt Naomi. 'Je gaat af als een gie
ter!'

Even zware stem

Bestuursvergaderingen zijn er in Den 
Haag eigenlijk niet meer. In plaats daar
van is er iedere maand een kernver- 
gadering, waar alle actieve leden bij aan
wezig zijn. Het is een constructie die goed 
werkt. Pauline: 'Bij ons is er geen hiërar
chie; iedereen heeft een even zware stem.'

Progressief

Den Haag is volgens Pauline een van de 
progressievere JD-afdelingen. Dat dat niet 
wil zeggen dat iedereen het met elkaar 
eens is, blijkt al gauw. Zowel over het 
vreemdelingenbeleid als over de milieu- 
versus-economie-kwestie wordt fel ge
discussieerd. Naomi vindt dat Nederland 
nou eens zijn nek moet uitsteken voor het 
milieu. 'Nederland wacht op Europa, Eu
ropa wacht op de wereld en de wereld 
wacht totdat-ie vergaat', concludeert zij. 
Even later gooit Vincent Vreegenoor, 
hoofdredacteur van het afdelingsblaadje 
Haagse Bluf, de knuppel in het hoender
hok met zijn stelling dat alle commerciële

(g e h e e l l in k s ) :  'N e d e r la n d  w a c h t  o p  E u r o p a , E u r o p a  w a c h t  o p  d e  w e r e ld  e n  d e  w e r e ld  

t o t d a t - i e  v e r g a a t '  ( fo to :  C h r is t ia a n  B o n e b a k k e r )

Miguel López, die zich kort geleden bij de 
'kern' heeft gevoegd, vindt de openheid 
van de afdeling een groot voordeel. 'Maar 
er is ook een nadeel: het is nogal onover
zichtelijk. Ik zit bijvoorbeeld niet in het 
bestuur, maar stort me toch full-time in 
de JD. Dus eigenlijk zit ik er stiekem wèl

'Onze actieve kern bestaat uit ongeveer 
twaalf mensen,' zegt oud-voorzitter Mario 
Fruianu, 'en in totaal zijn er veertig men
sen die wel eens naar activiteiten komen. 
Dat hebben we laatst geteld.' En de rest 
van de leden dan? Pauline weet het ook 
niet: 'Als ze voor Van Mierlo niet komen,

reklame ('Daar wordt niemand gelukkig 
van') moet worden verboden.

Bij iedere discussie komt dezelfde vraag 
naar boven: moeten we nou idealistisch 
of realistisch zijn? 'Ik hou meer van idea
listen dan van realisten, hoor!', zegt 
Naomi. 'Nou, ik ben realist', reageert 
Mario. Naomi doet er nog een schepje 
bovenop: 'Ik blijf tot mijn tachtigste idea
list.' Uiteindelijk komt Pauline tussen bei
den. Zij heeft de oplossing. Een typische 
JD-oplossing. 'Volgens mij kun je beide 
zijn.'



D e m o t i e s
K in d j e  te k o o p

Heel Nederland ging in één avond plat 
voor Gina.
Dankzij de Tros raakte ons hele volk 
vertederd van dit hulpeloze Derde- 
Wereldmeisje. Nou loopt het met Gina 
wel goed af, want die is al Foster Parents- 
kindje, maar al haar vriendjes en vrien
dinnetjes wachten nog.
Tenzij u, Tros-kijker, ook zo 'n  Foster 
Parents-kindje koopt. U betaalt 45 gulden 
per maand (ja, dat is maar één gulden 
vijftig per dag!), en u krijgt er een kindje 
bij.
Ik heb te doen met die arme kinderen. De 
ene maand moet je een tekening maken 
voor die aardige, rijke mevrouw of meneer 
die je in leven houdt, de andere maand 
moet je op de foto, en als je pech hebt, 
komen je 'ouders' je nog opzoeken ook! 
Het is de typisch Hollandse voor-wat- 
hoort-wat-mentaliteit: 'ik geef alleen maar 
geld als ik er een kindje - wel een leuk 
gezichtje, graag - voor terugkrijg!'
Het is triest, maar waar: het Foster- 
parents-kindje is een consumptiegoed 
geworden.

Christiaan B o n eb a kker, 
U trecht

M a a t s c h a p p e l ij k e  r e le v a n tie

Waarde democraten,

Het is weer achter de rug; het tweeën
twintigste congres. En dat was natuurlijk 
weer de moeite waard. Je doet contacten 
op met andere mede-democraten, er zijn 
de nodige boeiende discussies en het bier 
is goedkoop. Vanuit het oogpunt van een 
tijdverdrijf voor jongeren is het congres 
uiterst succesvol te noemen, maar ik heb 
soms mijn twijfels over de maatschappe
lijke relevantie.
Voor niet-leden was de maatschappelijke 
relevantie van de JD voornamelijk dat zij 
dit jaar actie tegen het jongerenbeleid 
voerde. En die was eigenlijk alleen suc
cesvol samen met andere verenigingen 
(in het LAC). Want als de JD zelf wat 
organiseert, komen er maar weinig leden 
(bijvoorbeeld de actie 'frustreer het amb
telijk verkeer: tien mensen van het LB en 
zes uit Rotterdam). En dan heb ik het nog 
niet eens over de vraag of al deze protesten 
nu ook werkelijk iets veranderd hebben. 
Het heeft hoogstens mensen aan het den-

D e P r in s  v a n  O r a n j e

Soms kan je prima werken met rustge
vende muziek of andere geluiden op de 
achtergrond. Sommige stemmen hebben 
een hoog 'behanggehalte'. Zo zat ik laatst 
te computeren met een allervredigst ge
murmel op de achtergrond. Opeens kwam 
er irritante als opzwepend bedoelde mu
ziek uit het televisietoestel achter me. Om 
naar een andere murmelzender te zappen, 
draaide ik me om en zag een roodhoofdige 
Willem Alexander in een vliegtuigje. Ik 
had al die tijd het spraakmakende 
vraaggesprek 'De Prins van Oranje' als 
(muzikaal?) behang doen decoreren.
In het 'Schreef -rubriekje van het Utrechts 
Universiteitsblad deed in september de 
situatie zich voor, dat de kroonprins de 
Koninklijke Kanariepiet het Wilhelmus 
aan het doceren was, en dat hij de troon
rede in de kattebak zou hebben gelegd. 
Moeten al dat soort grappen soms de 
suggestie wekken dat hij een ongeschikte 
koning zou worden? Denk aan de troon
rede. Er lijkt me geen betere kandidaat 
denkbaar, dan iemand die zo koninklijk 
kan murmelen. Een Drs. nog wel.

M a u d  du  M archie Sarvaas, 
U trecht

ken gezet. Maar dat kun je natuurlijk ge
noeg vinden.
Nederland betaalt aan iedere Jonge De
mocraat zo'n 125 gulden aan subsidie. Op 
cynische momenten vraag ik mezelf 
weleens af of de JD niet beter kan worden 
opgeheven, zodat het geld aan bijvoor
beeld het milieu ten goede kan komen. 
Maar begrijp mij niet verkeerd. De JD is 
een mooi, nuttig stuk van mijn leven, en 
een organisatie die dat nog lang voor mij 
zal blijven. Binnen de JD werken velen, 
vrijwillig, heel hard aan een heel lovens
waardig initiatief. De JD is immers een 
scholings- en vormingsinstituut voor 
jongeren. Maar behoudens dat ongeveer 
1100 jongeren, die betalend lid zijn 
(waarvan overigens 75% zich nooit laat 
zien), zich met elkaar en in het gunstigste 
geval met hun omgeving bezig houden, is 
de maatschappelijke relevantie klein. 
Jonge Democraten, het wordt tijd voor 
een grondige zelfevaluatie.

Rogier O et,
R o tte rd a m

A m e r ik a a n s e  t o e s t a n d e n

Op Prinsjesdag zijn ook dit jaar de 
kabinetsplannen voor het komende jaar 
bekend gemaakt.
Onopvallend tussen alle grote maatrege
len, zijn er altijd een aantal kleine maatre
gelen, die in eerste instantie niet zo opval
len en die dan ook weinig aandacht in de 
media krijgen, maar die wel aangeven 
waar de regering op lange termijn naar 
toe wil. Eén daarvan is het idee om stu
denten die vrijwillig deelnemen aan VN- 
vredesoperaties, hun studieschuld kwijt 
te schelden. Als je dit combineert met de 
plannen die de regering heeft met de 
studiefinanciering (steeds lagere beurs en 
een hoger collegegeld), dan zie je dat we 
naar een Amerikaanse situatie toegaan. 
In de Verenigde Staten is studeren een 
zeer kostbare zaak. Collegegelden zijn 
enorm hoog en financiële steun van de 
overheid is er amper. Om toch te kunnen 
studeren, nemen veel aankomende stu
denten eerst een paar jaar dienst in het 
leger. Het Amerikaanse leger bestaat uit 
vrijwilligers en de soldij is redelijk hoog. 
Echt gemotiveerd zijn die Amerikaanse 
studenten natuurlijk niet. Ze zullen ech
ter wel in dienst moeten gaan, om hun 
studie te kunnen betalen. Zo kon het ge
beuren dat een hoop aankomende stu
denten in 1991 plotseling naar Koeweit 
werden gestuurd om daar tegen de troe
pen van Saddam Hoessein te vechten.
In Nederland heeft men vorig jaar beslo
ten om de dienstplicht af te schaffen. Het 
leger wordt dus afhankelijk van vrijwil
ligers. De basisbeurs wordt in de komende 
jaren telkens met een fiks bedrag verlaagd 
tot er een toelage overblijft, waar zelfs de 
meest zuinige student nog niet van rond 
kan komen. Om niet tot aan je AOW op
gescheept te zitten met een gigantische 
studieschuld, blijft er nog maar één ding 
over: dienst nemen. Zo jaagt de Neder
landse regering toekomstige studenten 
het leger in.

O n n o  van  d e n  M uysenberg , 
A m s te rd a m

Ja, de warming up op 15 
januari wordt echt leuk, ook 
voor mensen die menen er 
niets te zoeken te hebben. 
Kijk dus snel op pagina 19 
van deze Dem o\



E c h t e  keuzes J o d e n  en  P a l e s t ij n e n  I I

Het LB heeft haar eigen verkiezings
programma gepubliceerd. Dat is niet al
leen een goed initiatief, het bevat ook een 
aantal uitstekende punten. De bestuurlijke 
vernieuwing bijvoorbeeld.
Alleen die titel. A ls het aan ons ligt... échte 
keuzes! Het maken van échte keuzes is 
volgens mij juist w at het LB niet doet. 
Neem het standpunt ten aanzien van 
vluchtelingen. Daar kan in principe geen 
weldenkend mens tegen zijn, want het LB 
staat een 'ruim hartig ' toelatingsbeleid 
voor.
Het probleem met vluchtelingen is alleen 
dat ze moeten eten, (overdekt) slapen, en 
liefst ook werken. Dat wordt lastig, nu de 
belastinginkomsten terug en de werkloos
heidscijfers op gaan lopen als gevolg van

T r o u w e n

Volgens Adrie van der Luijt in Demo 10.5 
zou niet alleen het trouwen voor de ge
meente in zijn huidige vorm moeten 
worden afgeschaft, maar zou invullen van 
een formuliertje voldoende moeten zijn 
voor registratie in het samenlevings
register.
Ik vraag me af welke gevolgen er aan die 
inschrijving verbonden zouden zijn: als 
de partners na langere tijd uit elkaar 
zouden gaan, moeten zij dan, als de om
standigheden daartoe aanleiding geven, 
alimentatie aan elkaar betalen? Vaak is 
het immers zo dat één partner zich grote 
opofferingen getroost om de ander in zijn 
carrière te steunen. Dit zonder correctie te 
laten bij het uit elkaar gaan, lijkt mij niet 
redelijk.
Verder zouden er aan inschrijving in het 
register wel meer, vaak financieel ingrij
pende, gevolgen zitten. Ik denk dat 
voorlichting door de overheid over de 
(rechts-)gevolgen van samenleven en het 
mondeling laten bevestigen van de in
schrijving voor een ambtenaar zo gek nog 
niet is.
Voor de rest ben ik het overigens volledig 
eens met Adrie: er is geen enkele reden 
om (juridisch) verschil te maken tussen 
de verschillende samenlëefvormen, en het 
gepraat over een 'eeuwige' verbintenis en 
de symboliek van het uitwisselen van 
ringen hoort inderdaad in de kerk thuis.

M a a rten  Bosch, 
L eiden

het onvermijdelijke faillissement van de 
KLM, Martinair en Transa via. Die mogen 
volgens dit verkiezingsprogramma na
melijk niet meer vliegen binnen Europa. 
Dat zou niet eens zo'n probleem zijn, als 
daarvoor in de plaats een hoogwaardig 
HSL-net komt. Maar die lijnen moeten zo 
gaan lopen, dat geen enkele weidevogel 
daar iets van merkt. Dat wordt dus een 
achtbaan, geen hogesnelheidsnet.
Het LB neemt ook stelling tegen de toe
nemende 'verrechtsing'. Dat het zelf de 
WAO afschaft, en daarmee bouwvakkers 
met versleten ruggen voor de rest van 
hun leven terugwerpt op de bijstand, is 
zeker een detail.
Of het openbaar vervoer. Dat moet ver
dubbeld worden. Wat er precies verdub
beld moet worden en vooral op welke 
termijn, wordt overgelaten aan 's lezers 
fantasie. Een non-keuze, dat spreekt.
Wie kiest, stelt prioriteiten. De mogelijk
heden zijn nu eenmaal beperkt. Het ma
ken van échte keuzes impliceert dat je de 
consequenties van die keuzes aanvaardt. 
Al was het maar omdat je geen keus hebt. 
Als het aan mij ligt... wordt er voortaan 
écht gekozen!

Paul Kraan,
A m s te rd a m

O o k  K o k  m o e t  n a d e n k e n

Dat de PvdA stemmen verliest aan de CD 
is al erg genoeg; dat de PvdA-leider daar 
ook nog reden toe geeft, is van nog lager 
allooi. Onlangs meldde Kok dat, om het 
opnemen van asielzoekers te kunnen be
talen, extra bezuinigingen nodig zijn. Hij 
is Minister van Financiën, maar dat ont
slaat hem niet van de plicht om na te 
denken. Een dergelijke uitspraak is alleen 
maar olie op het vuur van een ieder die 
vindt dat de overheid de asielzoekers te 
veel voortrekt ten opzichte van de eigen 
'Nederlanders'. Het is maar de vraag of 
de extra bezuinigingen noodzakelijk zijn 
en er geen andere financierings- 
mogelijkheid te vinden is. Dat laat onverlet 
dat het opnemen van asielzoekers niet in 
termen van economie, maar in mensw
aardigheid moet worden uitgedrukt. Als 
socialist had Kok zich dat wel eens mogen 
realiseren!

Paul Leenards, 
A m s te lv e e n

Zwi Hartog schrijft in Demo 10.5 met ver
bazing mijn verslag van een bezoek aan 
Israël en de bezette gebieden (D emo  10.4) 
te hebben gelezen, met name omdat ik 
geen melding maak van een aantal volgens 
hem belangrijke zaken, zoals de frustra
ties van Israëlische soldaten en de wer
kelijke bedoelingen van de georganiseerde 
Palestijnen: 'Het zuiveren van Palestina 
van de Zionistische aanwezigheid'. Zwi 
Hartog heeft de bedoeling van het artikel 
echter geheel over het hoofd gezien.
Mijn artikel was een persoonlijk verslag 
met persoonlijke indrukken. Ik had 
geenszins de bedoeling een objectief ver
haal te schrijven over de oorzaken van het 
Israelisch-Palestijnse conflict. Ook lag het 
niet in mijn bedoeling een volledig over
zicht te geven van de geschiedenis van de 
bezetting. Mij was het er om te doen een 
indruk te geven van het leven in de Bezette 
Gebieden. Zwi Hartog had kennelijk iets 
anders verwacht. Mocht hij nog behoefte 
hebben verder over het Israelisch- 
Palestijnse conflict te discussiëren dan is 
hij (en ieder ander) van harte welkom in 
de werkgroep Midden-Oosten van de JD.

O n n o  va n  d e n  M uysenberg , 
A m s te rd a m

In het wit getrouwd 
zij mocht, zoals dat heet, 
zichzelf gelukkig prijzen:

Na dertig jaar 
haar eerste vriend

de huwelijksplannen snel ontvouwd 
ze zijn in het geheim getrouwd 

geen feest, receptie, huwelijkstrip

ze hield niet zo van reizen

In het wit getrouwd 
zij mocht, zoals dat heet, 

zich in de ha nderi knijpen:

Na krap een jaar 
haar eerste kind 

ze hadden één keer sex gehad 
niet dat hij het daarna vergat 

hij wildé simpelweg niet: meer

hij hield veel meer van pijpen.

J a n  S p a a n s,
L e id en
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O n t w i k k e l i n g s l a n d e n  w o r d e n  n a u w e l i j k s  b e t e r  v a n  L o m é - v e r d r a g e n

D e EG zorgt vooral goed voor zichzelf

‘De opbouw van Europa zal 
geen voelbare vooruitgang 

boeken Indien zij zich niet 
krachtig, moedig en groot
moedig toont ten opzichte 
van de buitenwereld. Deze 

dimensie wordt al te dik
wijls genegeerd of blijft 

onbekend. Welnu, Europa 
zal laten zien dat ze nee 
kan zeggen tegen over
heersers en ja tegen de 

allerarmsten.’ Mooie woor
den uit ‘De Europese Akte 

tot een succes maken: een 
nieuwe grens voor Europa1 

(juni 1987). Volgens Iris 
Meerts is de praktijk echter 

minder mooi.

Iris Meerts

Een van de doelstellingen van de Euro
pese Gemeenschap (misschien wel de be
langrijkste) is het streven naar economi
sche ontwikkeling. De EG denkt dit te 
kunnen bereiken door onder meer een 
gemeenschappelijke markt te vormen. 
Blijkens het bovenstaande citaat wordt 
ook 'de buitenwereld' hierbij betrokken. 
Deze buitenwereld bestaat voor de EG 
voornamelijk uit landen in het voormalig 
Oostblok (de Tweede Wereld') en in de 
Derde Wereld.

Invloedssfeer

Sinds de verwijdering van het Ijzeren 
Gordijn probeert de EG haar invloeds
sfeer naar het oosten uit te breiden. Daarbij 
kan ontwikkelingshulp een uiterst nuttig 
instrument zijn (vgl. de M a rsh a ll-h u lp  die 
West-Europa na de Tweede Wereldoorlog 
ontving van de VS. Deze zorgde niet alleen 
voor een wederopbouw van dit gebied, 
maar ook voor toenemende invloed van 
de Amerikanen in Europa).

Naast uitbreiding'van de invloedssfeer 
komen er wat betreft de Derde Wereld 
nog twee factoren bij. Historisch gezien is 
het niet vreemd dat Europa wil samen
werken met de Derde Wereld: van 
oudsher zijn beide delen van de wereld 
binnen de invloedssferen gebracht van 
de grote continentale mogendheden. Dit 
maakte hen vatbaar voor spanningen en 
conflicten die tussen die mogendheden 
bestonden. De Koude Oorlog, waarin 
naast de Verenigde Staten en de voor
malige Sovjet-Unie onder meer ook Eu
ropa betrokken raakte, is hier een goed 
voorbeeld van. Bovendien zijn vele Derde
wereldlanden oud-koloniën van Euro
pese landen. Daardoor bestaat er zowel 
bij de zgn. 'moederlanden' als bij de oud- 
koloniën mogelijk een behoefte om zo'n 
in het verleden gevormde 'band' in stand 
te houden.

G roeiproces

Voor de huidige samenwerking tussen 
Europa en de Derde Wereld bestaat, naast 
politieke overwegingen, zowel een eco
nomische als een sociale reden. Enerzijds 
vormen Europa en de Derde Wereld voor 
elkaar essentiële afzetgebieden. Ander
zijds zou Europa als industriële mogend
heid een bijzondere (economische en so
ciale) verantwoordelijkheid hebben voor 
het 'groeiproces' van de zwakke econo
mieën in de Derde Wereld. Deze verant
woordelijkheid komt voort uit een soort 
solidariteitsbesef, maar waarschijnlijk ook 
uit de vrees dat Europa zich nooit optimaal 
zal kunnen ontwikkelen wanneer de 
Derde Wereld blijft verarmen ten opzichte 
van het Westen in het tempo waarin zij 
dat op dit moment doet. De sociale reden 
wordt gevormd door onvrede met de toe
nemende ongelijkheid tussen Noord en 
Zuid; dit getuigt niet echt van de groot
moedigheid waar Europa zich blijkens 
bovenstaand citaat zo graag op laat voor
staan.
De 'samenwerking' tussen Europa en de 
Derde Wereld lijkt op het eerste gezicht 
dus nog het meeste weg te hebben van 
ontwikkelingshulp: Europa biedt de 
Derde Wereld een helpende hand, maar 
de Derde Wereld heeft Europa niets te 
bieden.

Politiek van Lomé

Het belangrijkste onderdeel van de Euro
pese ontwikkelingssamenwerking bestaat 
uit de 'politiek van Lomé'. Dit is een poli

tiek die gevoerd wordt op basis van het 
(vierde) Verdrag van Lomé tussen de EG 
en 69 landen uit Afrika, het Caraïbisch 
gebied en de Stille Oceaan, kortweg de 
ACS-staten genoemd.
De Europese ontwikkelingssamenwer
king is sterk gericht op economische groei. 
Hierdoor worden politieke en sociale as
pecten van ontwikkeling, zoals bestrij
ding van corruptie en handhaving van de 
mensenrechten, structureel onderbelicht. 
Niettemin is de politiek van Lomé be
langrijk, omdat het ongeveer 62% van de 
Europese (financiële) ontwikkelingshulp 
betreft, en natuurlijk ook gezien het grote 
aantal participanten bij het Verdrag. Lomé 
beslaat een zeer uitgebreid ontwikkelings
gebied en behelst een collectieve en alom
vattende samenwerking. Zo wordt de 
handel met de Derde Wereld bevorderd 
door allerlei maatregelen: handelsbelem
meringen worden opgeheven en 'ver
vangen' door handelspreferenties. Bo
vendien worden de exportopbrengsten 
van de arme landen zoveel mogelijk ge
stabiliseerd door bodemprijzen te garan
deren voor o.a. suiker (het zgn. 'Suiker- 
protocol') en door compensatiefondsen 
in het leven te roepen voor bijvoorbeeld 
tegenvallende opbrengsten van katoen 
en ijzererts ('Stabex'). Daarnaast is een 
systeem opgezet dat speciale leningen 
verstrekt in het kader van de instand
houding van de mijnbouw ('Sysmin'). 
Aan al deze instrumenten zijn stringente 
voorwaarden verbonden voor het ont
wikkelingsland dat er beroep op wil doen. 
Om enkele voorbeelden te noemen: om in 
aanmerking te komen voor compensatie 
van dalende exportopbrengsten moet het 
land in een bepaalde mate afhankelijk 
zijn van het betreffende produkt (bijv. 
6%), geldt er een inwerkingtredings- 
drempel (bijv. minstens 6% terugval ten 
opzichte van het vorige jaar) en moet de 
compensatie terugbetaald worden als een 
weer toenemende export hun daartoe in 
staat stelt. Daarnaast moeten de ACS- 
landen het gebruik van de hulp verant
woorden tegenover de EG. Leningen 
kunnen alleen aangevraagd worden 
wanneer een bepaald (mijnbouw-)pro- 
dukt gemiddeld minstens 15% uitmaakt 
van het totale tonnage van de export; en 
dat dan ook nog eens over een periode 
van vier jaren.

Op zich klinken deze voorwaarden niet 
onredelijk. Als je echter gaat kijken naar 
de praktijk van Lomé, blijkt dat de EG zelf
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er netto op vooruit is gegaan sinds het 
eerste Verdrag van Lomé, maar dat dit 
niet kan worden gezegd van de ACS- 
staten. En dan blijkt bovendien dat de 
allerarmste landen het minst hebben kun
nen profiteren van de regelingen die Lomé 
biedt. Hoe is dit mogelijk?

Neo-kolonialisme

De Lomé-verdragen bieden voorname
lijk voordelige regelingen waar het 
grondstoffen betreft die de EG zelf heel 
hard nodig heeft, omdat zij ze zelf niet 
bezit. Het betreft bijvoorbeeld ijzererts, 
bauxiet, katoen, koffie en aluminium: 
grondstoffen die van levensbelang zijn 
voor de Europese industrieën. Zo 'groot
moedig' zijn systemen als Sysmin dus 
niet: ze zorgen’ervoor dat de ACS-staten 
de EG essentiële grondstoffen leveren 
tegen bodemprijzen. Dit doet denken aan 
de uitbuiting waar de vroegere Europese 
mogendheden zich in hun koloniale ver
leden aan schuldig maakten. Deze nieuwe 
vorm van 'u itbuiting' en het sturende 
optreden van de EG ten opzichte van de 
Derde Wereld levert de EG tegenwoordig 
nogal eens het verwijt op, dat zij zich 
schuldig zou maken aan 'neo-kolonia
lisme'.
In de ACS-landen worden voornamelijk 
halffabrikaten geproduceerd; deze wor
den vervolgens verkocht aan Europa, 
waar ze verwerkt worden tot eindpro
dukten. De toegevoegde waarde (de 
winst) blijft dus in Europa hangen, waar
door men in de Derde Wereld niet de kans 
en de middelen krijgt om te investeren. 
Op die manier zal men daar dus nooit in 
de gelegenheid zijn om nieuwe produk- 
tiemethoden in gebruik te nemen, terwijl 
die juist hard nodig zijn om te concurre
ren met het Westen. De eindprodukten 
worden vervolgens aan de ACS-landen 
verkocht. Daardoor kan het gebeuren dat 
als men in Nigeria een fiets wil kopen, dit 
alleen kan tegen een astronomisch bedrag; 
Nigeria heeft immers een verdrag met de 
EG en zal dus Nederlandse fietsen moe
ten kopen, ook al zijn die bijvoorbeeld 
achttien maal duurder dan Chinese.

O nrealistisch hooc

De voorwaarden die verbonden worden 
aan het verkrijgen van compensatie, le
ningen of gegarandeerde prijzen blijken 
in de praktijk onrealistisch hoog te zijn. 
Hierdoor kunnen de arme landen niet 
eens gebruik maken van deze regelingen. 
Weliswaar worden de eisen voor de aller
armste landen soms versoepeld, maar dan 
nog is men vaak niet in staat eraan te 
voldoen. Bovendien moet een land wel 
bijzonder arm  zijn om als 'arm ste 
land' aangemerkt te worden. Hierdoor 
worden arme landen die nèt niet arm 
genoeg zijn, door de bestaande regelin-

In deze laatste Corner wil ik, in 
stand houdend mijn door Adrie van 
der Luijt gegeven titel van kruiden- 
bniitjc ir  de I P -w p .  hel nog een- met 
jullie hebben over het onbegrijpe
lijke ver-chijnsel dat sexuele oriën
tatie heet. Waarom l-en ik homo en 
zijn de meesten van jullie hetero? 
Het eerste deel van de vraag is voor 
mij makkelijk te beantwoorden: 
omdat mannen veel mooier zijn dan 
vrouwen.
Wie ontkent de pracht van het 
stoere, ietwat verweerde gezicht, 
de atletische bouw, de krachtige 
spieren die zich sierlijk draperen 
o m  het welgevormde bovenlijf, het 
smalle ranke kontje en dan... Het 
Uitwendige Orgaan, waarvan er 
geen twee hetzelfde zijn, de ene 
steekt recht en stoer vooruit, ver
langend naar een partner, de ander 
staat fier overeind, alzo arrogant 
zijn superioriteit tentoonstellend. 
En dan de lange, slank gespierde 
benen die doen begrijpen dat er ooit 
kannibalen waren; ze nodigen tot 
likken en bijten.
Kijk naar kippen, naar guppies, naar 
leeuwen. Altijd zijn de mannetjes 
sierlijker en majestueuzer dan de 
vrouwtjes. Zo is het met mensen 
ook.
Maar waarom is dan negentig pro-

gen dus eerder benadeeld dan bevoor
deeld.
Tenslotte heeft de EG in de afgelopen 
jaren overschotten tegen dumpprijzen aan 
de ACS-staten verkocht. Een schrijnend 
voorbeeld hiervan is het rundvlees uit de 
Sahel, dat, hoewel het van betere kwali
teit is dan het Westerse (diepvries-)vlees, 
niet door de lokale bevolking wordt ge
kocht omdat het simpelweg vier keer zo 
duur is als geïmporteerd rundvlees uit de 
EG. En dan heb ik het nog niet eens over 
veranderende (lees: opgedrongen) eet
gewoonten die worden bewerkstelligd 
door Lomé: bijvoorbeeld de overscha
keling van het eten van rijst op aard
appelen omdat die veel goedkoper zijn.

cent van de mannen hetero? Vallen 
al die fraaie exemplaren op vrou
wen, wezens die nog de meeste 
overeenkomst vertonen met var
kens, omdat zowel vrouwen als 
varkens ronde vormen bezitten 
doordat vet het voornaam ste 
vorm gevende aspect van het 
lichaam is? Een overeenkomst die 
tni h duidelijk is aangetoond mid
dels de personage Miss Piggy in de 
Muppet Show. En als jullie zo'n 
spijkerbroek zien met een breedte- 
maat vele malen groter dan de 
lengtemaat, die niettemin slechts 
met grote moeite de bilpartij, waar
van schoolkinderen zouden zeg
gen: 'Mag ik meerijden?', kan om
vatten, vermoeden jullie dan ook 
niet dat zo’n spijkerbroek naast ge
noemde bilpartij ook een krulstaart 
herbergt?
Het waarom van de hetero’s is on
derzocht door professor Swaab, die 
ontdekte dat hetero's kleinere her
senen hebben dan homo’s. Hetero's 
laten zich leiden door de instinc
tieve behoefte tot instandhouding 
van de soort. Maar nu hetero's door 
de ontwikkeling van de medische 
wetenschap overbodig worden, 
leidt de evolutie wellicht steeds 
meer mannen naar het Gilde van 
Smaak: de homo's.

C onclusie

Als men de ontwikkelingssamenwerking 
tussen de EG en de ACS-staten nauwkeu
rig bekijkt, zal duidelijk worden dat rege
lingen, die op het eerste gezicht groot
moedig genoemd zouden kunnen wor
den, in de praktijk vaak vooral voordelig 
blijken te zijn voor de hulpverlener zélf: 
het rijke Westen. Lomé levert hem immers 
een goedkope en stabiele grondstoffen
toevoer op. Of de arme landen aan deze 
samenwerking per saldo nog iets over
houden, is zeer de vraag. Ze worden op 
dit moment eerder in hun ontwikkeling 
geremd dan gestimuleerd. ^

( M e t  d a n k  a a n  I d o  v a n  d e r  M e id e n )
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S O C I A A L  A L S  F I N A N C I E E L  W E N S E L I J K

Martin van de Wardt

Een basisinkomen is geen nieuw idee. In 
1985 dook het op in een rapport van de 
Wetenschappelijke Raad voor het Rege
ringsbeleid. Mijns inziens is een basis
inkomen zowel sociaal als financieel ge
zien wenselijk.
In Nederland leefden in 1988 14,8 miljoen 
mensen, van wie 11,28 miljoen ouder dan 
achttien jaar. Hieronder zijn 4,47 miljoen 
werknemers, 610 duizend zelfstandigen, 
3,76 miljoen uitkeringsgerechtigden en 
VUT'ers, 600 duizend studenten en 1,84 
miljoen personen zonder inkomen. Hun 
gezamenlijk brutoloon bedraagt 276 mil
jard gulden.

In mijn opinie betekent het invoeren van 
een basisinkomen dat de staat alle inge
zetenen een bedrag geeft waardoor het 
bestaan is gegarandeerd. Dit bedrag be
staat uit twee gedeelten; een onvoör- 
waardelijk gedeelte en een voorwaarde
lijke aanvulling. De onvoorwaardelijke 
uitkering, die dus aan alle elf miljoen 
mensen van achttien jaar en ouder zou 
worden uitgekeerd, bedraagt 0,35 van het 
minimumloon (de helft van een uitkering 
voor alleenstaanden). Dit komt neer op 
ongeveer 650 gulden bruto.
Het tweede gedeelte van 0,35 van het 
minimumloon (hierna: 'ML') wordt uit
gekeerd als tegenprestatie voor werk. De 
overheid biedt werk aan voor 25 uur per 
week, de burgers mogen zelf kiezen of ze 
dat willen doen voor 650 gulden in de 
maand. In principe zal hiervan door de 
werkenden, de studenten en de zelfstan
digen geen gebruik gemaakt worden. Ook 
een groot gedeelte van de personen zon
der inkom en (huisvrouw en) en de 
uitkeringsgerechtigden zal hiervan geen 
gebruik maken.
Om het stelsel te financieren worden al
gemene middelen aangewend. De pre
mies zoals ze nu apart per categorie gehe-
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ven worden, worden opgeheven en om
gezet in een hoger belastingpercentage 
dat per saldo hetzelfde oplevert. Daardoor 
wordt het belastingstelsel verregaand 
vereenvoudigd.

Sociale effecten

Studenten krijgen loon in plaats van 
studiefinanciering, en worden zo geïnte
greerd in het sociale stelsel. Zij krijgen de 
mogelijkheid om naast hun studie 25 uur 
te werken voor de resterende 0,35 ML als 
ze door bijvoorbeeld weigerachtige 
ouders niet aan het bestaansminimum 
komen. Overigens stel ik niet voor om de 
verplichte ouderbijdrage en de aanvul
lende studiefinanciering te laten verval
len (studeren is immers een dagtaak). 
Uitkeringsfraude wordt teruggedrongen. 
Door de verplichting te werken voor de 
toeslag op de uitkering wordt het onmo
gelijk om een volledige uitkering te heb
ben èn zwart te werken. Mensen die op 
dit moment zwart werken, leveren een 
besparing op; voor hen hoeft de aanvul
lende 0,35 ML immers niet betaald te 
worden.
De sollicitatieplicht kan afgeschaft wor
den. Door de sterke financiële prikkel zal 
het gros toch solliciteren en de rest werkt 
via de overheid of helemaal niet, maar in 
dat laatste geval wordt ook niet betaald. 
Bijverdienen kan straffeloos gebeuren. Er 
hoeft niét gekort te worden op uitkeringen. 
Als iemand bijwerkt en dus niet 25 uur 
per week via de overheid werkt, dan krijgt 
hij/zij ook geen aanvullende uitkering. 
Hierdoor kan ook de controle vervallen 
(een apart geval is de WAO, hiervoor 
moet wel gecontroleerd worden). 
Zelfstandigheid van vrouwen wordt in
direct versterkt, doordat nu ook de niet- 
werkende partners een inkomen hebben. 
Hierdoor kunnen de overhevelingstoeslag 
en alle regelingen met betrekking tot het 
kostwinnerschap komen te vervallen. 
Samenwonen betekent geen korting meer; 
de overheid bepaalt op die manier niet 
meer de keuze van de burger. Ongeacht 
de leefvorm krijgt iedereen de mogelijk
heid zelf in zijn/haar inkomen te voorzien. 
Mensen worden gestimuleerd om betaald 
werk te zoeken. Als de overheid werk 
garandeert, kan het namelijk best eens 
gaan om bijvoorbeeld het pellen van 
bollen. Een ieder die daar niet tevreden

mee is, kan in de overblijvende 15 uur per 
week solliciteren of zich omscholen.
Er komt meer aanbod aan laaggeschoold 
personeel. Het financiële verschil tussen 
werken en niet werken wordt immers 
groter (0.35 ML of 1.0 ML).
Alle op dit moment niet commercieel in
teressante taken zoals groenonderhoud, 
stadswachten, brugwachters, klaar-overs, 
en dergelijke kunnen worden verricht 
zonder directe extra kosten. Op die ma
nier wordt de zorg van de overheid voor 
de samenleving groter (in feite is dit een 
Sociale Dienstplicht, maar dan zonder de 
verplichting).

Financiële gevolgen

De gevolgen voor de geldstromen binnen 
de overheid zijn natuurlijk gigantisch. 
11,28 miljoen mensen krijgen een basis
inkomen van 650 gulden. Een simpel re
kensommetje levert dan een totale uitgave 
op van 87,984 miljard gulden op jaarbasis 
(netto). Daarnaast zijn er in principe nog 
eens 6,2 miljoen mensen die aanspraak 
kunnen maken op de aanvullende 0,35 
ML: 48,36 miljard gulden. Niet iedereen 
zal hiervan echter gebruik maken; 
WAO'ers, VUT'ers en huisvrouwen zul
len voor een groot gedeelte niet gaan 
werken. Een groot gedeelte van de stu
denten zal vermoedelijk ook niet gaan 
werken via de overheid. Bij een door mij 
gemaakte schatting van 55% worden de 
extra uitgaven beperkt tot 26,598 miljard. 
Bij verdiscontering van zijeffecten op bij
voorbeeld het zwarte circuit zal dit on
getwijfeld nog minder worden.

Aan de inkomstenkant staat een verho
ging van de belastingopbrengsten. 
Doordat iedereen meer gaat verdienen, 
gaan de inkomsten uit belasting omhoog. 
Een extra verhoging van de loonbelas
tingen zodat het nettobedrag voor een 
werknemer gelijk blijft, lijkt mij op zijn 
plaats: dit levert 4.470.000 x 650 x 12 = 
34,866 miljard op. Meer mensen gaan 
belasting betalen, dit levert 1,84 x 100 x 12 
= 2,208 miljard op. Hiernaast hoeven de 
uitkeringen niet meer betaald te worden, 
evenals de studiefinanciering. Dit levert
65,5 miljard op. De totale opbrengsten: 
102,574 miljard.
Globaal gezien levert dit stelsel dus 
[102,574 - (87,984 + 26,598)] een tekort op 
van 11,642 miljard. Nemen we echter de 
opbrengsten door efficiency-verbetering 
en vereenvoudiging van belastingstelsel 
in aanm erking (vervallen voetover
heveling 4 miljard, vervallen alleen- 
verdienertoeslag 8,4 miljard, efficiency 2 
miljard), dan kom ik uit op een overschot 
van 2,758 miljard. Dit zou gebruikt kun
nen worden om de WAO te handhaven 
op een redelijk niveau (minimumloon).

♦
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O o g g e t u i g e v e r s l a g  u i t  h e t  b e z e t t e  T i b e t

D e  D a l a i  L a m a  i s  d e  e n i g e  h o o p

V A N  DE Ï I B E T A N E N

Peter Ras _________'
In de Tibetaanse hoofdstad Lhasa staan 
Chinese propagandaborden met de tekst 
'Het communisme zal voor altijd zege
vieren.' Overal in en rondom het oude 
Tibetaanse stadsdeel van Lhasa staan 
grote camera's gericht op de straten om 
de zaak in de gaten te houden. Tijdens 
demonstraties voor de onafhankelijkheid 
van Tibet worden demonstranten op vi
deo vastgelegd. Zo kunnen zij later wor
den herkend en gearresteerd. Het poli
tiebureau - iets buiten het centrum van de 
stad - is berucht om de martelingen van 
demonstranten die er plaatsvinden.
Tibet is in 1949 en 1950 op gewelddadige 
wijze door China geannexeerd. Sindsdien 
voeren de Chinezen een beleid dat geken
merkt wordt door grove onderdrukking. 
Het afgelopen jaar heb ik mij ingezet om 
hier meer bekendheid aan te geven. In juli 
en augustus ben ik met vier vrienden zelf 
naar Tibet afgereisd om met eigen ogen te 
zien wat de gevolgen van de Chinese 
repressie zijn.

Schaduw

Lhasa is een stad vol tegenstellingen. Het 
heeft een hele fraaie kant, maar ook een 
schaduwzijde. Deze w erd donkerder 
naarmate we langer in Lhasa waren. 
Enerzijds is de stad vrij klein en vol prach
tige bezienswaardigheden, zoals het im
mense Potala Paleis, de Jokhang Tempel 
en de knusse oude straatjes. Gemotori
seerd verkeer is er nog maar weinig;

vrijwel alles gaat er per fiets. Een kritische 
waarnemer valt echter onmiddellijk op 
dat slechts een klein deel van de stad zo 
mooi is, en dat het grootste deel van Lhasa 
bestaat uit lelijke, grauwe Chinese blok
kendozen. De Chinese transmigratie naar 
Tibet - in Tibet wonen momenteel acht 
miljoen Chinezen tegen zes miljoen Ti- 
betanen - heeft ertoe geleid dat verreweg 
de meeste winkels en restaurantjes in 
Lhasa Chinees zijn: van de dertienduizend 
winkels zijn er slechts driehonderd 
Tibetaans.
Om de Tibetanen te steunen, hebben we 
alleen in Tibetaanse hotelletjes en restau
rantjes gegeten. In één zo'n restaurantje 
zat een Tibetaan naast ons ons gesprek af 
te luisteren - hij was een van de talloze 
collaborateurs. We waren ervoor gewaar
schuwd: de Chinezen hebben Engels-, 
Frans-, Duits- en Spaanstalige spionnen. 
De Chinese afluistersystemen zijn even 
goed ontwikkeld als die van Nazi-Duits- 
land. Spijtig voor onze spion was, dat we 
een gedeelte van ons gesprek in het Ne
derlands voerden en bovendien politieke 
onderwerpen vermeden.

Foto van Mao

Het recht om te kunnen zeggen en schrij
ven wat men wil, is de Tibetanen ontno
men. Voor de lichtste kritiek worden 
mensen opgepakt. Een Tibetaanse jongen 
vertelde me hoe zijn vriend, vijftien jaar 
oud, levenslang had gekregen omdat hij

een foto van Mao had weggegooid. We 
zagen hoe een Tibetaanse riksja-rijder door 
een Chinese militair eèn bloedneus werd 
geslagen. De Tibetaan zei niets, deed niets 
en reed door. Want wat zouden de ge
volgen zijn als hij zich niet lijdzaam zou 
laten slaan en iets terug zou doen?
Niet alleen de vrijheid is de Tibetanen 
ontnomen. Ook de rijke Tibetaanse cultuur 
wordt door de Chinezen stelselmatig ver
nietigd. Tibetaanse jongeren kunnen geen 
Tibetaans meer schrijven. De Chinezen 
tonen geen enkel respect voor de traditio
nele, religieuze zeden en gebruiken van 
de Tibetanen. Met bommenwerpers en 
kanonnen zijn vrijwel alle zesduizend 
Boeddhistische tempels en kloosters ver
woest. Welgeteld dertien kloosters zijn 
herbouwd - op plaatsen waar relatief veel 
Westerlingen komen.

C a m e r a ’s  h o n d e n  d e  z a a k  in  d e  g a te n  

( fo to :  P e t e r  R a s )

Dalai Lama

Alle Tibetanen die ik sprak, vroegen om 
de terugkeer van de Dalai Lama. De 
geestelijk en politiek leider van de Tibe
tanen leeft nu in ballingschap in het Indiase 
Dharamsala. Mijn stellige overtuiging is 
dat hij in Tibet immens populair is en de 
enige hoop voor de Tibetanen vormt. 
Daarom is het zo belangrijk dat het Westen 
de Tibetaanse regering in ballingschap 
erkent; iets dat Nederland en vele andere 
'vrije' landen nog steeds niet hebben ge
durfd.
'Alle Tibetanen zijn gelukkig en tevreden 
onder het huidige bewind', staat te lezen 
in het Engelstalige propagandablaadje 
'China's Tibet'. Wie de situatie met eigen 
ogen aanschouwt, weet dat dit niet waar 
is. De sfeer in Tibet is zo bedreigend en 
beangstigend, dat ik er niet meer terug zal 
komen zolang de Chinezen er zitten.
Op weg naar Nepal reed ik langs een 
onafzienbare rij kloosterruïnes. Bij de 
grens werd een Tibetaanse drager in elkaar 
geslagen door een Chinese militair. De 
man wachtte gelaten zijn lot af en deed 
niets terug.Mef b o m m e n w e r p e r s  e n  k a n o n n e n  z i j n  v r i j w e l  a l le  z e s d u i z e n d  B o e d d h is t is c h e  te m p e ls  en  

k lo o s te r s  v e r w o e s t ,  ( fo to :  P e t e r  R a s ) ♦
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R P F - j o n g e r e n  z e t t e n  r e c h t

V e r s l a g  E O - j o n g e r e n d a g  b e v a t

V E E L  O N J U I S T H E D E N  EN  C L I C H É S

Theo Krins en Paul Blokhuis

Het is een goede zaak om ook kennis te 
nemen van de ideeën en beweegredenen 
van andersdenkenden. Daarom vinden 
wij het positief dat Irene ter Borg en Andor 
Admiraal een vrije zaterdag opofferden 
om met bezoekers van de EO-jongerendag 
te praten. Wij hebben echter onze ogen 
uitgewreven bij het lezen van hun verslag 
in D e m o  10.5. Willen Irene en Andor echt 
een impressie geven van een jongeren
cultuur die de meeste JD'ers niet of nau
welijks kennen, zoals zij in de inleiding 
stellen, of zijn zij er alleen op uit christe
nen belachelijk te maken?
Helaas lijkt het laatste het geval te zijn. 
We hadden eerlijk gezegd niet gedacht 
dat JD'ers zo vooringenomen zouden zijn. 
Christen-jongeren worden neerbuigend 
'fundam entalisten' en 'intolerant' ge
noemd. Het verslag bevat bovendien veel 
onjuistheden en clichés. Van een politieke 
jongerenorganisatie die pretendeert zeer 
ruimdenkend en tolerant te zijn, valt ons 
dit hard tegen.

Hoewel wij niet de illusie hebben in een 
ingezonden brief het stereotiepe beeld, 
dat Irene en Andor hebben neergezet, te 
kunnen wegnemen, willen we graag een

aantal zaken rechtzetten. Beide schrijvers 
blijken in ieder geval niet te worden ge
hinderd door veel kennis over de chris
tenheid in Nederland. Wie bij een op
somming van de bezoekers van de EO- 
jongerendag begint met vrijgemaakte 
jongeren, geeft te kennen niet echt op de 
hoogte te zijn van de samenstelling van 
de jongerendagpopulatie. Dat Irene en 
Andor zich aan het eind van het verslag 
verwonderd afvragen waarom er geen 
GPV-stand is, onderstreept dit. Kennelijk 
is hun niet bekend dat vrijgemaakte jon
geren op zo'n dag een zeer kleine min
derheid van de aanwezigen vormen, zo
dat daar voor het GPV (een partij van 
hoofdzakelijk vrijgemaakten) weinig eer 
te behalen is.

Onder de foto van Henk Binnendijk die 
het verslag siert, staat dat hij de jongeren 
in een karakteristieke, charismatische 
houding toespreekt. Gezien de toon van 
het verslag is dit niet complimenteus be
doeld. Maar het zal de schrijvers toch niet 
ontgaan zijn dat D66 zijn populariteit voor 
een groot deel te danken heeft aan het 
charisma van partijleider Hans van 
Mierlo?

Irene en Andor zeg
gen te hebben ge
sproken met de heer 
Stellingwerf, derde 
op de kieslijst van de 
RPF. Wij waren ver
rast te lezen dat hij 
ook aanwezig was. 
Wel vreemd dat nie
mand van de RPF- 
jongeren hem heeft 
gezien. Het be
nieuwt ons dan ook 
waar Dick Stelling
werf zijn verhaal 
over belastingverla
gingen heeft verteld. 
Anders gezegd: hij 
is in elk geval niet op 
de EO-jongerendag 
geweest.
Overigens vragen 
w ij. ons af welke 
RPF'er heeft gepleit 
voor belastingverla
gingen om aan te 
geven dat de RPF 
niet links is. Moeten 
we dergelijke op

merkingen serieus nemen? We gaan graag 
in discussie met Jonge Democraten om 
aan te tonen dat de naam 'klein rechts' als 
aanduiding voor de RPF absolute onzin 
is. (...)
Het gesprek met de oud-voorzitter van de 
RPF-jongeren ging over de doodstraf. 
Andor vroeg zich af waarom de RPF voor 
de doodstraf is. In de Bijbel staat toch dat 
je niet mag doodslaan? Daarop ant
woordde de oud-voorzitter dat de RPF 
niet voor herinvoering van de doodstraf 
is, maar dat het in de RPF-visie onjuist is 
dat in onze Grondwet impliciet staat dat 
de overheid ook geen recht daartoe heeft. 
God verbiedt het 'wederrechtelijk' te do
den. Hij heeft zelfs zo'n hekel aan moord 
en doodslag, dat Hij maar één straf pas
send vond voor wie zich daaraan schul
dig maakt: de doodstraf. Dit lijkt een te
genstelling, maar is het niet. Dat doodslag 
wordt verboden, wilde Andor nog wel 
geloven. Dat tegelijkertijd de doodstraf 
werd toegestaan, ging er bij hem kenne
lijk niet in. Misschien weet hij niet wat 
'wederrechtelijk' betekent? Anders had 
hij nooit uit de mond van een RPF'er 
kunnen optekenen dat God opdracht geeft 
om te moorden. Dat is pure Godslastering 
en wij zouden het daarom op prijs stellen 
als de schrijvers dit willen rectificeren. 
Wij vinden het erg pijnlijk dat op deze 
manier een karikatuur van God wordt 
gemaakt, die nota bene in de titel van het 
verhaal terugkomt. Hoe het ook zij, de 
RPF is om verschillende redenen tegen 
herinvoering van de doodstraf. Aan 
welwillende JD'ers leggen we graag uit 
waarom.
(...)
Wij hopen van harte dat in een democra
tisch land als het onze ook de Jonge De
mocraten in het vervolg beter naar ons 
verhaal zullen luisteren. Dat is het beste 
bewijs dat JD'ers het echt belangrijk vin
den om toch goed geïnformeerd te zijn. 
Een goed verstaander heeft immers slechts 
een half woord nodig!

♦

Naschrift redactie:
Met betrekking tot de heer Stellingwerf is 
sprake van een misverstand. Toen Irene 
en Andor bij het partijbureau van de RPF 
navroegen wie de persoon was met wie 
zij op de EO-jongeren hadden gesproken, 
kwamen zij tot de conclusie dat dit de 
heer Stellingwerf moest zijn geweest. 
Achteraf bleek echter dat het de heer 
Rouvoet was. Waarschijnlijk.

D e  a u te u r s  z i j n  r e s p e c t i e v e l i j k  v o o r z i t t e r  e n  

o u d - v o o r z i t t e r  v a n  d e  R e f o r m a t o r i s c h  P o l i 

t ie k e  J o n g e r e n o r g a n i s a t ie

I l lu s t r a t ie :  M a r c o  v a n  L ie r o p



u p t o  J D a t e
In Up to JDate worden korte berichten 
opgenomen. Alle nieuwtjes uit de 
vereniging vind je op deze pagina's.

J5  j a n u a r i  g r o t e  w a r m in g  u p !

V erkiezingskoorts
Den Haag - D e  v e r k ie z in g s t i jd  is  

lo s g e b a rs te n :  d e  m e e s te  c o n c e p t 

v e r k ie z in g s p r o g r a m m a ’ s z i jn  u i t ,  

d e  c a m p a g n e m a te r ia le n  in  g r o te n  

g e ta le  b e s te ld  e n  t i jd e n s  d e  A lg e 

m e n e  B e s c h o u w in g e n  w e r d  h e t  

e e r s te  v e r k ie z in g s d e b a t  a l g e 

v o e rd .

D e  J D  z a l h ie r o p  in  m o e te n  s p e 

le n  d o o r  v a n a f  ja n u a r i  1 9 9 4  f l i n k  

c a m p a g n e  te  g a a n  v o e r e n  m e t  a ls  

h o o g te p u n te n  d e  d r ie  v e r k ie z in 

g e n . E e n  le d e n a a n ta l  v a n  2 0 0 0  

m o e te n  w e  w e l  k u n n e n  h a le n .  

O m  d e  le d e n  h ie r  g o e d  o p  v o o r  te  

b e r e id e n  w o r d e n  e r  e e n  a a n ta l  

a k t i v i t e i t e n  g e o r g a n is e e rd :

O p  2 7  n o v e m b e r  i n  L i t e r a i r  c a fé  

'D e  S in n e p o p p e ',  B u i t e n k a n t  3  te  

Z w o l l e  e n  o p  4  d e c e m b e r  i n  

U t r e c h t  ( p la a ts  n o g  o n b e k e n d )  

z u l le n  v a n  1 2 .0 0  -  1 7 .0 0  u u r  tw e e  

v o o r b e r e id e n d e  d a g e n  g e o r g a n i

s e e rd  w o r d e n  m e t  o .a . e e n  le d e n -  

w e r f t r a in in g ,  e e n  m e d ia t r a in in g ,  

e e n  f o r u m -  e n  d e b a t t r a in in g  e n  

e e n  w o r k s h o p  c a m p a g n e p la n -  

m a k e n ,  g e v o lg d  d o o r  e e n  b o r r e l .

O p  1 5  ja n u a r i  v a n  1 1 .4 5  t o t  1 7 .0 0  

u u r  v i n d t  d e  g r o t e  W a r m in g  U p  

p la a ts  o p  h e t  J D - s e c r e ta r ia a t  m e t  

a a n s lu ite n d  ( w e e r )  e e n  b o r r e l .  O p  

d e z e  d a g  z u l l e n  v e r s c h i l le n d e  

a k t i v i t e i t e n  d e  r e v u  p a s s e re n :

*  e e n  p re s e n ta t ie  v a n  c a m p a g n e -  

p la n n e n  v a n  d e  a fd e l in g e n ;

*  v e r k ie z in g  b e s te  c a m p a g n e s tu n t 

1 9 9 4  -  d ie  o o k  d a a d w e r k e l i j k  z a l 

w o r d e n  u itg e v o e rd ',

*  p r e s e n ta t ie  p la n n e n  lu s t r u m -  

c o m m is s ie ;

*  s p e e c h  L e n n a r t  v a n  d e r  M e u le n ,  

c a m p a g n e le id e r  D 6 6 ;

*  s ta n d t r a in in g ;

*  multi-media-event m e t  v id e o -  

e n  m o d e s h o w  d o o r  h e t  s p e t te 

r e n d e  t r i o  R u u d ,  R a y m o n d  e n  

H e n k ,  w a a r in  d e  c a m p a g n e 

m a te r ia le n  g e p re s e n te e rd  w o rd e n .  

D e  b e d o e l in g  is  d a t  ie d e re e n  v o l  

n ie u w e  id e e ë n  w e e r  n a a r  h u is  g a a t 

D e  c a m p a g n e -  e n  lu s t r u m k o o r t s  

m o e t  e r  d a n  g o e d  in  z i t te n .  D r ie  

v e r k ie z in g e n  e n  o n s  lu s t r u m :  d e  

k a n s e n  d ie  d a t  b ie d t !  D a t  m o e t  

d u s  te  r u ik e n  z i jn  o p  1 5  ja n u a r i .  

‘ D e  d a g  is  b e d o e ld  v o o r  a lle  jo n g e  

d e m o c ra te n  d ie  w i l l e n  w e te n  w a t  

h u n  in  1 9 9 4  te  w a c h te n  s ta a t  è n  

w a t  z i j  e r  z e l f  a a n  b i j  k u n n e n  

d r a g e n ’ , a ld u s  m e d e - o r g a n is a to r  

L a u re n s  v a n  K o l ,  d ie  z e l f  d e  k o o r ts  

a l s te v ig  te  p a k k e n  h e e f t

W i l  j e  d e z e  s p e k t a c u la ir e  d a g e n  

n ie t  m is s e n ,  g e e f  j e  d a n  o p  b i j  

H e n k  G o s s in k  ( te l :0 2 0 - 6 7 1 5 1 1 9 )  

o f  b i j  W e n d y  v a n  d e r  L u b b e  (0 2 0 -  

6 1 0 3 5 1 8 ) .  B i j  h e n  k u n  j e  o o k  te 

r e c h t  m e t  a l j e  v r a g e n  o v e r  d e  

g e n o e m d e  d a g e n .

Ja , ik  kt> n  n a a i h e l  d t  n l i  tt 

w e e k e n d  e r  2 9  e n  30 p itm a n .

’94 in Büdiovon, Ik betaal bij
a a n k o m --1 1 25 ,

N a a m .

Adres;

\\ nnnpla.it>-

T e le fo o n

' 1 i k  N n  v u  r f g i o e p - h d  > u n  

( uk U ' i  k a d e r  m  

O ik ben gewoon lid

Boxtel, 12 november - E e n  o n g e 

k e n d e  m e n ig t e  w e r k g r o e p -  

c o ö r d in a t o r e n  v a n  d e  J o n g e  D e 

m o c r a t e n  v e r s c h e e n  g is t e r e n 

a v o n d  b i j  d e  w o n in g  w a a r  d e  

C o m m i s s i e  P o l i t i e k e  Z a k e n  

( C P Z )  v a n  d e z e  v e r e n ig in g  b i j 

e e n k w a m .  S o m m ig e n  b r a c h t e n  

o o k  h u n  w e r k g r o e p le d e n  m e e . 

D e  re d e n  v o o r  d e  o v e r w e ld ig e n d e  

b e la n g s te l l in g  w a s  a g e n d a p u n t 4 , 

h e t  P o l i t ie k - I n h o u d e l i jk  w e e k e n d  

v a n  d e  J D .  D i t  z o g e h e te n  jx- 

w e e k e n d  g e n ie t  o n g e k e n d e  b e 

la n g s te l l in g  e n  w o r d t  d a a ro m  o p  

2 9  e n  3 0  j a n u a r i  a .s . o p n ie u w  

g e h o u d e n .

K e n n e l i j k  h a d d e n  d e  o r g a n is a to 

r e n  g e p r o b e e r d  d e  w e r k g r o e p -  

c o ö r d in a to r e n  te  m is le id e n ,  w a n t  

d e  v e r g a d e r lo k a t ie  w a s  o p  h e t  

la a ts te  m o m e n t  v e ra n d e rd  n a a r  d e  

w o n in g  v a n  e e n  n ie u w  c o m m is -  

s ie - l id ,  J. v a n  d e r  W i j s t  te  B o x te l .  

D e  k r i t i e k  v a n  d e  c o ö r d in a t o r e n  

w a s  n ie t  v a n  d e  lu c h t .  I .  v a n  d e r  

M e u le n  u i t  U t r e c h t  ( c o ö r d in a t o r  

v a n  m a a r  l ie fs t  tw e e  w e rk g ro e p e n , 

O n t w ik k e l in g s s a m e n w e r k in g  en  

E u r o p a ) :  ‘ H e t  is  to c h  b e la c h e l i jk  

d a t  j e  j e  z o  m o e t  u i t s lo v e n  o m  o p  

j i  e e n  p le k je  te  b e m a c h t ig e n .  I k  

b e n  v a n m o r g e n  a l v r o e g  n a a r

B o x te l  g e g a a n , m a a r  h e b  n o g  n ie 

m a n d  v a n  d e  C P Z  k u n n e n  s p re 

k e n . M a a r  ja ,  h e t  is  n ie t  a n d e rs . I k  

h e b  h e t  e r  v o o r  o v e r .  ’

W .  R a m p e n , e v e n e e n s  u i t  U tre c h t ,  

c o ö r d in a t o r  v a n  d e  n ie u w e  w e r k 

g r o e p  B u r g e r ,  P o l i t i e k  e n  O v e r 

h e id : ‘ T ja ,  i k  s ta  v e r s te ld .  V o r ig  

j a a r  b e s to n d e n  w i j  n o g  n ie t ,  d u s  

m is s c h ie n  l u k t  h e t  o n s  n ie t  o m  e r  

d i t  k e e r  a l tu s s e n  te  k o m e n .  D a n  

p r o b e r e n  w i j  h e t  in  ie d e r  g e v a l 

v o lg e n d  ja a r .  ’

E v e n  n a  e lv e n  l ie p  d e  v e rg a d e r in g  

te n  e in d e .  C P Z - c o ö r d in a t o r  M .  

U b b in k  u i t  L e id e n  p r o b e e r d e  v ia  

d e  a c h te rd e u r  h e t p a n d  te  v e r la te n , 

m a a r  w e r d  o p g e w a c h t  d o o r  e e n  

a a n ta l jo u r n a lis te n .  G e v ra a g d  n a a r 

z i jn  c o m m e n ta a r  z e i h i j :  ‘ I k  h a d  

d i t  w e l  v e r w a c h t .  W e  d o e n  e lk  

ja a r  o n s  b e s t o m  h e t  z o  o n a a n tre k 

k e l i j k  m o g e l i jk  te  m a k e n . D i t  k e e r  

k a n  j e  b i j v o o r b e e ld  a l le e n  e e n  

k a a r t je  k o p e n  v o o r  h e t  h e le  

w e e k e n d ,  d a g je s m e n s e n  w e r e n  

w e . M a a r  h e t  z a l  w e l  w e e r  n ie ts  

u i t m a k e n . ’ Z i j n  c o l le g a  I.  M e e r ts  

u i t  E n s c h e d e  v o e g d e  d a a ra a n  toe : 

‘ E n  a ls  ze  b o v e n s ta a n d e  b o n  n ie t  

g e b r u ik e n ,  d a n  t e l t  h u n  i n s c h r i j 

v in g  n ie t  e e n s . ’

( L a u r e n s  v a n  K o l )

.y p p -  / n o / 'r ? .

ty M /r

Op 10 januari 1 994 wordt hef boekjaar van de Jonge Demo
craten afgesloten. Op deze datum moeten alle declaraties van 
1993 op het secretariaat aanwezig zijn. Daarna wordt alles 
teruggestuurd en niet meer uitbetaald. Dit geldt onder andere 
voor werkgroepen en commissies. Indien niet strikt aan deze 
datum wordt vastgohouden, kan het LB de jaarrekening niet op 
do voorjaars-ALV presenteren. Wees wijs, stuur je declaraties 
op tijd op!

Invullen en opsturen naar Mareeilns Ubbinlk, Rietschans27,
2 '5 2  B H  I / . i d f i i l . ' i p  ln i i>  I j u i t  n-, > a n  K - i l  i < ) 2 ( ) - M X 5 2 'J i  o l  
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10 d e c e m b e r

R u u d  v a n  d e n  B r i n k  v e r d e d i g t  

G o o i s c h e  W i s s e l m a t r a s

H ilversum  - Oud-JD-voorzitter 
Ruud van den Brink komt op vrij
dag 10 december in Hilversum de 
Gooische Wisselmatras verdedi
gen. Hij won deze curieuze trofee 
vorig jaar dankzij zijn verdedi
ging van de stelling 'De overheid 
moet de burgers opvoeden.' Het 
zal voor Ruud niet eenvoudig zijn 
zijn titel te prolongeren, want het 
deelnemersveld belooft weer sterk 
te worden. Zo is de Hilversumse 
D66-wethouder Joke Ubbink van 
de partij, D66-fractievoorlichter 
Kees Dietz en een Eerste-Kamer- 
lid van D66. JD-voorzitter Hen- 
riëtte de Vos zal de discussie lei
den.
De Gooische Wisselmatras is geen 
gewone debatteerwedstrijd; de 
nadruk ligt namelijk niet alleen 
op de vorm. Om te winnen is het

T w e e  m a a l  

e x c u s e s

1 .
In het artikel ‘Campagne geflopt’ 
op pagina 28 van de vorige Demo 
is ten onrechte de suggestie ge
wekt dat de SLWM in de zomer
maanden te weinig voor de leden
werfcampagne in het najaar zou 
hebben gedaan. De werkelijke 
reden dat de campagne geen 
doorslaand succes is geworden, 
is het feit dat verschillende regio’s 
en afdelingen het hebben laten 
afweten. Onze excuses aan de 
SLWM, die in deze kwestie niets 
te verwijten valt

Paul L eenards
C hristiaan B o n e b a k k e r

2 .
De foto van Erik Boog, op pagina 
11 van de vorige D em o, is, in te
genstelling tot hetgeen bij de foto 
stond vermeld, genomen door 
Bart Heller. Weliswaar is de foto 
niet gemaakt met zijn toestel, niet 
met zijn filmpje en niet op zijn 
kosten, maar de manier waarop 
Bart het knopje heeft ingedrukt, 
verdient grote waardering. Bij 
deze.

C hristiaan B o n e b a k k e r

nodig het publiek daadwerkelijk 
te overtuigen. De stellingen wor
den door het publiek zelf bedacht 
in de workshops die aan de dis
cussie vooraf gaan. Op democra
tische wijze wordt vervolgens 
besloten wie welke stelling zal 
verdedigen. Door een kleine aan
passing in de opzet zullen de uit
eindelijk te behandelen stellin
gen genuanceerder en interessan
ter zijn dan in de twee voorgaande 
edities, toen vooral ludieke, on
zinnige stellingen de boventoon 
voerden.
De Gooische Wisselmatras wordt 
op 10 december gehouden in het 
Gooisch Podium, Kampstraat 2 
te Hilversum. Het Podium ligt 
recht tegenover het station, naast 
De Gooische Herberg. De avond 
begint om 20.00 uur.

2 7  n o v e m b e r

N J M O  milieu -

REFERENDUM

A m sterdam  - De Nationale Jon- 
gerenraad voor Milieu en Ont
wikkeling houdt, zoals eerder 
aangekondigd, op 27 november 
een milieureferendum in de Beurs 
van Berlage in Amsterdam. Het 
NIPO heeft hiervoor 850 jonge
ren uit allerlei hoeken geselec
teerd. Zij moeten op die dag de 
mening van Nederlandse jonge
ren kenbaar maken. Met de uit
slagen wordt later wel degelijk 
iets gedaan, zegt men. Op de 
Unced-conferentie in Rio de 
Janeiro is namelijk in het verdrag 
vastgelegd dat jongeren over hun 
toekomst, en dus over huidige 
milieuprojecten, moeten mee
beslissen. Nederland zal zich daar 
waarschijnlijk (maar misschien 
zijn we te optimistisch) méér aan 
houden dan andere landen. De 
hulp van de Nederlandse regering 
bij de oprichting van de NJMO 
was in ieder geval al een stap in de 
goede richting. Al gaat het elke 
dag achteruit met het milieu, er 
zijn tenminste mensen die zich er 
echt voor inzetten, waaronder de 
NJMO’ers. En van dié club, de 
NJMO, zijn wij ook lid.
(MdMS)

\  nor In t e c i ' l  viel er wat te 
lachen m Je D e n iiv ia a l: lu t 
sm oelenboek m et fw ved e  
Knrneikandidaten, dal bepaald 
niet \  crstoken w a- van humor. 
( .'f is dal nu zelfspot" Je zou er 
nog visioenen van krijgen ..

1 iactiuvcxirzillerX o  Ix x i' ( >m 
tien uui zou de hele nieuwe  
Irai tie er zijn, het is nu half e lf 
en zij is nog steeds de enige. 
‘ N u  D 66 in de regering zit, 
mag ik  van de fractie wel w at 
v e ra n tw o o rd e lijk h e id  v e r
w achten ,' ytornt ze in haar 
shawl. D eze ochtend zouden 
ze wat dingen dooi spreken 
omdat het anders op een com
plete chaos zou uitlopen Alleen 
maai nieuwe, mensen, en bij 
sommigen kun je  alleen maar 
denken dat er fraude is ge
pleegd, o f dat de leden massaal 
proteststemmen hebben uitge- 
bnicht Ha, daar komen fractie- 

: genoten A  t/m Eaangcslenterd. 
X  zucht eens diep en vraagt: 
‘W aarom  zijn  ju llie  zo laat?’ 
A, vol trots: ‘nou, ik ben moc-

ffiS iliillïliiilliliïii
B: ‘ lu i ik  vond hel mi pas tijd 
w oidvn m ijn ervaringen ‘ te. 
gelde’ Ie maken ’ 
f -  ‘ Ik  wist vanochtend even 
niet m eer o f we wel b ij elkaar 
passen, D66 en ik .’
X: ‘En j i j ,  D ? ’
D: ‘Nou X , als Ik  fractievoor
zitter was geworden had je  d it 
soort dingen n ie tl’
E: ‘ Ilo h o , D , dat word ik al in 
d e  v o lg e n d e ,  p e r io d e  l k  h e b  

toch ‘nog niet’ gezegd?’
X  balt haar handen tot vuisten 
maai h lijlt  kalm . Daal kom t 
nog een groepje mensen aan
gekuierd.
F: ‘Ja, sorry X !  Ik  w'ilde nog 
e ffe  paslotootjes m aken en 
wadachiedan? Geen gordijntje 
in dat hokkie, krijg nou wat zei 
i k ! ’
G: ‘ Ik  moest D e  Geitehouder 
nog rondbrengen. En de tassen

gingen steeds los omdat de 
hoeven -deed-, hieven steken 
want ze zijn met gew end...’
X: ‘G . wehcbl>cn tegenwoor
d ig  posterijen m dit land. H é. 
I I ,  lu b  j i j  nog een smoes"’
I I .  ‘ D e |’ot verw ijl de ketel, de 
lamme ludt de blinde. M ( ’ED, 
D  \  A l 5KRAC ‘I f f ,  de uitdaging
i-a a n  ons M . l .1 V  
X b li j f t  ogen sch ijn lijk  nog 
steeds kalm: ‘ En j i j .  .'luk vei 
driet, ook een smoes?’
.1. ‘ \ \  eeeli, ik hen pn.x negentien 
hoor. K unt u wel. ’
K; ‘Goeieinoigen allemaal, lk  
ben w a l la te r w ant ik  moet 
.straks op heihulingscuiMis On  
deihoud Tapijt W il iemand een 
stuk banket" Ik  weet mensen 
goed te Ixmdelen I Ié. daai komt 
onze vriend u il Brabant, wal 
ben je  laat L! ’
\: ‘ Hoi A , hoi G . hoi X  Laaf.' 
D at willen m ijn kiezers. Ik  heb 
M  cxvk m aar een li f t  gegeven.’ 
M : ‘O p  een dag... kom  ik  op 
tijd! Ilahahaha!’
X  k lem t haar kaken op elkaar 
teneinde de in haai opwellende 
driftbui te. onderdrukken To t 
tien lellen, rustig blijven, gaat 
hel dtxir haai hoofd ( )h néé, tol 
oveimaat van ramp k im ! X daar 
ook nog binnenrollen  
\ :  ‘H aa i’ Ik -  krullchol! Ben ik 
te laat" V ' i i j e  weel hel: ik wil 
graag aan verbetering daarvan 
werken. En ik  ben zo graag in 
D en H a a g !’
H e t  begint X  voor de ogen te 
draaien /.e  vangt nog net op 
dat 1’ b innenkom t niet een 
verhaal dat ze zich z.o steik 
heelt gem aakt vanochtend te 
gen ille g a le  bagger in de 
B rasenurm eer. ‘ D it  kan niet 
w aar zijn . Ik  d ro o m .’ is het 
laatste w at ze denkt

X , je  hebt gelijk. H e t was alle
maal m aar fantasie. D e  werke
lijk h e id  is gelukkig  heel an
ders. Toch?
(M au d  du M arch ie  Sarvaas)



R a p p o r t  s t r u c t u u r -

C O M M I S S I E  O M V A N G R I J K ,  

M A A R  G O E D  L E E S B A A R

W arm  je op 
op ls  januari.

z i e  p a g i n a  lg f <ï i i  d e z e  fiem oE ist - Veel leden kregen tijdens 
het congres het rapport ‘Minder 
bestuur, meer politiek’ in de 
handen gedrukt De grafiek op de 
voorkant van het n ie t op kring
looppapier gedrukte boekwerk, 
doet vermoeden dat er bij nul 
bestuursfuncties het meest aan 
politiek zal worden gedaan. Het 
was gelukkig slechts een speelse 
verwijzing naar de uitkomst van 
het onderzoek van de structuur- 
commissie.
De commissie heeft gedegen on
derzoek gedaan naar het functio
neren van de JD-regio’s. Daar is, 
kort gezegd, uitgekomen dat de 
regio’s eerder lastig zijn dan 
handig. De huidige regiotaken 
kunnen beter overgenomen wor
den door zogenaamde Super- 
regio’s of de bestaande afdelin
gen, dat hangt af van de omstan
digheden. Tevens heeft de com
missie de mogelijkheid van een 
‘parlement’ binnen de JD onder
zocht Daaraan kleven echter naast

15 t o t  e n  m e t  2 5 j u n i

Europride
Amsterdam  - Van 15 tot en met 25 
juni 1994 wordt in Amsterdam 
Europride georganiseerd. Euro
pride is een evenement dat te 
vergelijken is met de Nederlandse 
Roze Zaterdag, maar dan op Eu
ropees niveau. Europride wil een 
podium bieden voor alle stro
mingen en meningen binnen de 
Westeuropese homo en lesbische 
wereld.
Europride is dus grootschaliger 
dan Roze Zaterdag en duurt maar 
liefst 11 dagen!

K o g  d ?
Kijk S n e l  op p a g in a  lg  

i^an d e z e  D em o

praktische vooral principiële be
zwaren: de macht van de ALV 
kan beknot worden. Vandaar het 
eigen voorstel van de commissie: 
de instelling van een Raad van 
Afgevaardigden, ter versterking 
van de politieke discussie. Op het 
congres zijn over deze onder
werpen Organimo’s behandeld; 
die over het afschaffen van de 
regio’s is aangenomen, die over 
de Raad van Afgevaardigden niet 
Het rapport is natuurlijk uitge
deeld opdat veel JD’ers het lezen. 
Het is misschien wat omvangrijk, 
maar zeker wel goed leesbaar, 
dankzij de indeling in paragraaf
jes. Zo kan iemand met minder 
interesse in bijvoorbeeld de 
Maatschappelijke Ontwikkelin
gen, waaronder de Culturele 
Veranderingen Sinds 1975, vol
staan met het lezen van de 
paragraafconclusies en het sa
menvattende hoofdstuk IV. 
(MdMS)

Tijdens die elf dagen zal Amster
dam hoofdstad zijn van (Euro
pese) homo en lesbische trots en 
cultuur. Dat zal op alle gebieden 
te merken zijn, want van 15 tot en 
met 25 juni is er in de stad een 
groots aanbod van films, theater
stukken, lezingen, optredens, de
batten, congressen en feesten. 
Het absolute hoogtepunt van 
Europride wordt de Nederlandse 
Roze Zaterdag, die op 25 juni 
plaatsvindt. Op die dag worden 
alle registers opengetrokken om 
Nederland, Europa en zelfs de 
hele wereld te laten zien waar 
Gay & Lesbian Pride voor staat! 
Naast de ‘Roze Zaterdag Infor- 
matie-markt’, zal er een mani
festatie worden georganiseerd en 
zal een parade, die zijn gelijke 
niet kent, de stad kleuren.
In verkiezingsjaar 1994 is het 
meer dan ooit van belang dat de 
politieke partijen méér dan mooie

A l s  h e t  a a n

E C H T E  K E U Z E S

D en Haag - Op 12 oktober 1993 
presenteerde het Landelijk Be
stuur van de Jonge Democraten 
een politiek verhaal dat indruist 
tegen het politieke klimaat dat in 
het teken staat van verharding, 
verrechtsing en verwaarlozing. 
‘Als het aan ons ligt... échte keu
zes’, stelt milieu en een kleurrijke 
samenleving centraal. Daarnaast 
bevat het voorstellen om be
stuurlijke vernieuwing leven in te 
blazen en geeft het aan hoe een 
land met werkeloosheid fatsoen
lijk met dat probleem om kan 
gaan.
De directe aanleiding was de pre-

woorden laten zien als het gaat 
om emancipatie. Dat vraagt ook 
van de JD volle inzet bij het be
denken, voorbereiden en uitwer
ken van plannen, hoe we als poli
tieke jongerenorganisatie een bij
drage kunnen leveren. Wie heeft 
er zin om mee te helpen? Uiter
aard hoeft je eigen geaardheid 
hierbij geen rol te spelen, als 
JD’ers steunen we immers alle
maal de doelstellingen van dit 
gigantische evenement.
Als je goed bent in slogans 
('Léérnicht? Scholing & Vor
ming bij de JD!' is een gouwe 
ouwe) of het gewoon leuk 
vindt om op een andere ma
nier met emancipatie bezig te 
zijn, bel dan snel met Adrie 
van der Luijt (020-6184222) 
voor meer informatie. Doe mee 
en laat zien waar de JD voor 
staat!
(Adrie van de LuijLBN)

O N S  L I G T . . .

sentatie van de programma’s van 
CDA, VVD en PvdA. De reke
ning voor de sociale en economi
sche misère wordt door deze 
partijen bij de slachtoffers ge
legd. Diezelfde partijen verwaar
lozen het belangrijkste probleem, 
het milieu. Alleen maar denken 
aan werk, terwijl er straks geen 
aarde meer is om op te werken, is 
kortzichtig. Daarom tracht het 
landelijk bestuur in ‘Als het aan 
ons ligt..’ duidelijk te maken dat 
de keuze voor het milieu een radi
cale is. Er worden dan ook geen 
halve maatregelen voorgesteld. 
Een verbod op vliegverkeer bin
nen Europa is er zó één. Daarnaast 
vindt het Landelijk Bestuur dat 
de eco-tax moet worden ingevoerd 
en dat een milieukeurmerk de 
consument moet ‘helpen’ bij 
milieubewust koopgedrag.
‘Als het aan ons ligt...’ bevat on
geveer zeventig voorstellen. Vaak 
provocerend (verbod op vlieg
verkeer), soms hopeloos ouder
wets (het Landelijk Bestuur wil 
meer alternatieve straffen), een 
enkele keer origineel (een doek 
voor tribunes dat valt als racis
tische leuzen op het veld te horen 
zijn), verfrissend (ieder kamerlid 
zou een gebied in Nederland 
moeten adopteren en zo in feite 
een districtenstelsel invoeren, 
zonder dat hiervoor een grond
wetswijziging nodig is) en soms 
onvoldoende uitgewerkt (ver
dubbeling openbaar vervoer, 
zonder aan te geven waar en hoe). 
De reacties zijn al net zo uiteen
lopend. Vooral vanuit D66 is er 
veel lof te horen, terwijl uit JD- 
geledingen vooral de kritikasters 
van zich doen horen.
‘Als het aan ons ligt.. ’ kan besteld 
worden bij het JD-secretariaat 
voor een riks.
(Henk Gossink)

1994 in A msterdam
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. . .tw e e  e n th o u s ia s te  re d a c tie le d e n . In z e t, 
b e tro u w b a a rh e id  en  d e  w il o m  c o n s tru c 
tie f  m e e  te  d e n k e n  z ijn  b e la n g rijk e r  d a n  
e rv a rin g . Enige jo u rn a lis tie k e  a a n le g  e n /  

o f  lay o u t-v a a rd ig h e d e n  z ijn  g e w e n s t. 
O o k  a ls  je  d e n k t o p  e e n  a n d e re  m a n ie r  

a a n  D em o te  k u n n en  b ijd ra g e n , w o rd  je  
van  h a r te  u itg en o d ig d  o m  te  re a g e ren .
Z in in een  n ie u w e  u itd ag in g ?  Bel d an  

m e t C h ris tia an  B o n eb ak k e r, 
te l .  0 3 0 -5 1 5 0 2 0 .

11 d e c e m b e r

W a d d e n d a g  in 

Leeuw ard en

Leeuw arden  - Op 11 december 
van 15.00 tot 18.00 uur vindt in 
Leeuwarden ‘De Waddendag’ 
plaats. Op initiatief van het LB en 
het SOT wordt er met het oog op 
het aflopen van het moratorium, 
het besluit van de regering om 
gasboringen in de Waddenzee te
gen te gaan, speciale aandacht 
besteed aan het waddengebied. 
Wat gaat er in de toekomst gebeu
ren met de wadden? Wordt er een 
nieuw moratorium overeengeko
men, worden gasboringen vanuit 
de zee of via het land toegestaan 
en wat zijn onder deze verschil
lende omstandigheden de gevol
gen voor het waddengebied? Op 
het programma staat onder an
dere een discussie met Dick 
Tommel, die de standpunten van 
D66 met betrekking tot het 
waddengebied zal verdedigen. 
Aansluitend kan er gezamenlijk 
worden gegeten. Voor meer in
formatie kun je bellen naar Remko 
van Oijen (050-266708).

A b o n n e m e n t e n 

actie  s u c c e s v o l

D en H aag  - De abonnementen
actie van D emo verloopt tot dus
verre succesvol. Op het D66- 
congres van 30 en 31 oktober zijn 
circa 30 abonnees geworven. Het 
abonnee-bestand van D em o  is 
hiermee meer dan verdubbeld.
In het verleden is nooit veel aan
dacht besteed aan het werven van 
abonnees. Sinds de abonneeprijs 
met ingang van augustus 1993 is 
verhoogd van 20 tot 30 gulden 
per jaar, is werving ineens zeer 
aantrekkelijk geworden. Dankzij 
de 30 nieuwe abonnees kunnen 
twee a drie D em o's in 1994 vier 
pagina's dikker worden, en dat 
terwijl Demo toch al dikker wordt 
dankzij het opheffen van het 
kaderblad Orgi.
Voor de abonnementen-actie, 
hoofdzakelijk gericht op D66'ers, 
zijn speciale promotiefoldertjes 
gemaakt, waarin prominente 
D66'ers, onder wie Hans van 
Mierlo, vertellen waarom zij 
D em o  lezen.

Tegelijkertijd met het starten van 
de actie is het 'contactenbestand1 
van D em o, de lijst met adressen 
waar D em o  gratis naartoe wordt 
gestuurd, rigoureus opgeschoond. 
Dit levert een flinke besparing 
op. Eerste- en Tweede-Kamerle
den van D66 zullen nu dus zelf 
een abonnement moeten nemen. 
(CB)

‘t G o o i  heeft

EEN EIGEN MENING

H ilv e r s u m  - ‘Moeder’-regio 
Utrecht wist niet beter of ‘het 
kind’ ‘t Gooi hoorde erbij. Maar 
het kind werd wat ouder en kreeg 
een eigen mening, die het niet 
verwoord zag in Vrijbrief. Soms 
kwam het in de richting, maar het 
liefst wilde ‘t Gooi een eigen 
magazine. Nu is het er, de Gooise 
Vrije. Op dit moment nog kaft- 
loos, maar binnenkort een glossy 
misschien.
Het eerste nummer sprankelt van 
energie. Een Goois lid kan zijn/ 
haar problemen kwijt bij de voor
zitter, in de rubriek ‘Vraag het 
aan Erik!’ Deze legt minzaam 
een JD-standpunt uit, waar hij erg 
goed in is, omdat hij altijd 
UptoJDate leest. Dan volgt het 
politikogram, een kruiswoord
raadsel van Bart Heller, dat erg 
grappige omschrijvingen geeft: 
'Voorman van de VVD, gaf fop
baan in het bedrijfsleven op voor 
onzekere toekomst in de politiek, 
teneinde rare dingen over min
derheden te kunnen zeggen, om 
dat vervolgens een ‘debat’ te 
noemen.'
Naast afdelingsnieuws en ver- 
slagjes vind je ook nog een artikel 
van Roos Rodenburg over het 
Indonesiëdrama en een stukje 
waarin Peter van Ees zich ergert 
aan ‘de Nederbelg’, een Neder
lander die net over de grens woont 
en hier komt profiteren van onze 
belastingcenten. De Gooiers 
kunnen blij zijn; zoals het klokje 
thuis tikt, tikt het nergens 
(MdMS)

H ier is. . .  het V olk

T e r w i j l  d e  n ie u w e  le d e n  t i jd e n s  h e t  in t r o d u c t ie w e e k e n d  v a n  d e  r e g io 's  U tr e c h t  en  N o o r d - H o l la n d  d r u k  b e z ig  

w a r e n  in  e en  r o l le n s p e l  d e  T w e e d e  K a m e r  n a  te  s p e le n , v o n d e n  J eroen  K e m p e r m a n ,  M ir ja m  v a n  D i jk ,  S a n n e  

v a n  K a m p  e n  H e n r ië t t e  d e  V o s  in  een  a c h te r k a m e r t je  e en  g r o t e  v e r k le e d k is t .  D a t  k w a m  g o e d  u i t ,  w a n t  z i j  

h a d d e n  d e  ro l v a n  'h e t v o lk '  to e b e d e e ld  g e k r e g e n . O p  d e z e  fo to  p o s e r e n  z i j  v o o r  D a n a .  V a n  l in k s  n a a r  r ec h ts :  

S ta p h o r s t - c h r i s te n  Jeroen  K e m p e r m a n ,  to p - in d u s t r i e e l  M ir ja m  v a n  D ijk ,  'M a  F lo d d e r ' S a n n e  v a n  K a m p  en  

b i j s ta n d m o e d e r  H e n r i ë t t e  d e  V o s .  ( fo to :  C h r is t ia a n  B o n e b a k k er )



A g e n d a
N o v e m b e r

27 Landelijke ledenwerf-
dag, literair café 'De 
Sinnepoppe', Buitenkant 
3, Zwolle. Van 12.00 tot
17.00 uur. Aansluitend 
borrel. Info en opgave 
bij Wendy van der 
Lubbe (020-6103518) 
of Henk Gossink (020- 
6715119).

27 Training argumentatie-
technieken, Twente.
Info bij Fatih Lektemür, 
053-305939.

27 Politieke-stromingen-
cursus, Eindhoven. Info 
bij Antoine Teurlings, 
04241-3168.

D e c e m b e r

2 Excursi e T weede
Kamer en Israëlische 
ambassade, Regio 
Utrecht Info bij Wim 
Rampen (030-431376).

4 Landelijke ledenwerf-
dag, Utrecht. Van 12.00 
tot 17.00 uur. Aanslui
tend borrel. Info en 
opgave bij Wendy van 
der Lubbe (020- 
6103518) of Henk 
Gossink (020-6715119).

7 Discussie met PLO-
vertegenwoordiger in 
Rotterdam. In de Heu
vel, Grote Kerkplein,
20.00 uur. Info bij 
Xander Mol (010- 
4047275)

10 De Gooische Wissel- 
matras, Gooisch 
Podium, Kampstraat 2 
Hilversum. Aanvang
20.00 uur.

11 Waddendag, Leeuwar
den. In De Koperen 
Tuin. Van 15.00 tot
18.00 uur. Aansluitend 
eten. Info bij Remko 
van Oijen (050-266708)

20 Thema-avond over ra
cisme in Rotterdam 
i.s.m. Anne Frank 
Stichting. In de Heu
vel, Grote Kerkplein,
20.00 uur. Info bij 
Antoni van der Wijst

(010-4028124)

J a n u a r i

15 Het grote warming up- 
spektakel! JD-secreta- 
riaat, Noord wal 10 Den 
Haag. Van 11.45 tot
17.00 uur. Info en 
opgave bij Wendy van 
der Lubbe (020- 
6103518) of Henk 
Gossink (020-6715119).

30/31 jt-weekend. Vul de bon 
op pagina 19 van deze 
D em o  in. Info bij 
Marcellus Ubbink (071- 
417508).

Hé pssst... de warming 
up op 15 januari wordt 

heel leuk, hoor. Kijk 
snel op pagina 19!

P o l it ie k  c a f é

Amsterdam
eerste maandag, 21 uur, Café P96, 
Prinsengracht 96; daarnaast derde 
maandag: Pl-borrel, 20 uur, 't Ge
spuis, Spuistraat 47a 
Den Haag
derde dinsdag, 20 uur, Café 
Korzo, Prinsestraat 44 
‘t  Gooi
laatste zondag, 21 uur, Café 
Dudok, Larenseweg 2a Hilversum 
Groningen
tweede donderdag, 22 uur, Café 
Paard van Troje, Kromme Elle
boog 
Leiden
tweede dinsdag, 21 uur, Café’t 
Keizertje, Kaiserstraat 4 
Nijmegen
tweede woensdag, 17 uur, Café
De Fiets
Rotterdam
tweede maandag, 21 uur, Café 
Dudok, De Meent (bij Coolsingel) 
Twente
derde woensdag, 20 uur, Café De
Beiaard, Hengelo
Utrecht
eerste woensdag, 20.30 uur, Café 
De Kijker, Lange Jansstraat 
Zoetermeer
eerste donderdag, 20 uur, Café 
The Old Pall, stadshart Zoeter
meer

W e r k g r o e p e n

H ieronder staan de werkgroepen  
van de JD  en hun coördinatoren. 
B ij hen kan j e  inform atie krijgen  
over de activiteiten en onderwer
pen  w aar z ij zich m ee bezighou
den.

Burger, Politiek, Overheid
Wim Rampen, 030-431376
Democratisering
Jos van der Wijst, 04116-86560
Emancipatie
Adrie van der Luijt, 020-
6184222
Ethiek
Ron Bruggink, 010-4405323 
Europa
Ido van der Meulen, 030- 
313657
Gezondheidszorg
Michiel Blankenvoorde, 030- 
316149
Internationale Commissie
Ingrid Souren, 030-800328
Jongerenbeleid
Irene ter Borg, 023-245793
Midden Oosten
Xander Zwagerman, 020-
6942710
Milieu
Mare Davidson, 020-6125970 
Onderwijs
Marga Remmers, 050-770573 
Ontwikkelingssamenwerking
Ido van der Meulen, 030- 
313657
Sociale economie
Paul Kraan, 020-6192618 
Vrijzinnig-dcmocratie
Remko van Oijen, 050-266708

La n d e l ij k  B estuur

Voorzitter
Henriëtte de Vos, Achillesstraat 
128-1 hoog, 1076 RK Amster
dam, 020 - 6715119 
Algemeen secretaris a.L 
Esmée van der Hart, Homerus
laan 7-1 hoog, 3581 MA 
Utrecht, 030-522462 
Penningmeester 
Raymond Jeene, Vlietlaan 91, 
3061 DV Rotterdam, 010- 
4532127
Secretaris Politiek
Remko van Oijen, Hereweg 
112, 9725 Groningen, 050- 
266708
Secretaris Organisatie
Mitjam van Dijk, Iepstraat35, 
3434 AN Nieuwegein, 03402- 
63038
Internationaal Secretaris
Dennis Hesseling, Abstederdijk 
261, 3582 BK Utrecht, 030- 
513626
Secr. Scholing en Vorming
Millicent Kruis, Rietschans 27, 
2352 BB Leiderdorp, 071- 
417508
Secretaris Ledenwerving en 
Materialen
Wendy van der Lubbe, Meer en 
Vaart 442, 1068 LH Amster
dam, 020-6103518 
Secretaris Public Relations
Marco van Lierop, Rode 
Kruislaan 1405, 1111 XD 
Diemen, 020-6951096 
Hoofdred. D em o  (geen LB-lid) 
Christiaan Bonebakker, Albert 
van Dalsumlaan 877, 3584 HT 
Utrecht, 030-515020

r u

□ Ik word lid van de Jonge Democraten voor ƒ20,- per jaar
□ Ik wil graag een kennismakingspakket
□ Ik neem een abonnement op Demo voor ƒ30,- per jaar

Naam:

Adres:

Postcode, woonplaats:

Telefoon:

Geboortedatum:

Handtekening:

Stuur deze bon op naar het secretariaat van de JD,
|__Noordwal 10, 2513 EA Den Haag __|
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M a r k a n t
M ark v a n  B a rsch o t

De verkiezingen staan weer voor de deur, 
dus dat zal de interesse van de burger in 
de politiek de komende maanden iets 
vergroten. Een bericht dat mij twee jaar 
geleden nog als muziek in de oren zou 
hebben geklonken. Maar nu heb ik ge
mengde gevoelens bij de extra aandacht 
die de politiek krijgt. Er is in de politieke 
meningsvorming een zekere verharding 
merkbaar die mij angst inboezemt. Deze 
verharding zou nog wel eens in onfrisse 
vormen de kop op kunnen steken in de 
verkiezingscampagnes.
Wanneer het onderwerp 'asielzoekers' of 
'buitenlanders' ter sprake komt, komt die 
verharding in zijn meest extreme vorm 
naar voren. 'Nederland is vol' is de 
nieuwste spreuk die met groeiende regel
maat te lezen en te horen is. Iedereen 
praat elkaar na en de meest wrede conse
quenties worden door ogenschijnlijk fat
soenlijke medeburgers en politici aan deze 
holle frase verbonden.
Mijn D66-partijgenoot Hans Gruijters is 
er zo een. Als de overheid voor gemeen
ten een norm stelt voor het opnemen van

twee asielzoekers per duizend inwoners, 
komt Gruijters doodleuk op televisie ver
tellen dat Bosnische vluchtelingen mis
schien toch beter kunnen worden tegen
gehouden aan de grens, want het wordt te 
vol. Nou wil het geval dat Gruijters bur
gemeester is van Lelystad, ironisch ge
noeg de hoofdstad van Neerlands dunst 
bevolkte provincie. Een saaie, naargees
tige stad met veel te grote gebouwen en 
brede winkelpromenades zonder men
sen, afgewisseld met lege pleinen en dito 
kroegen. Daar kunnen ze juist wel wat 
extra kleurrijke mensen gebruiken.
Het is voor mij onbegrijpelijk hoe een 
'beschaafd' mens glashard durft te zeggen 
dat Nederland vol is. Dat Nederland geen 
vluchtelingen meer zou moeten opnemen. 
Dat we geen plaats hebben voor mensen 
die worden bedreigd door oorlogsgeweld, 
politieke martelingen en burgeroorlogen. 
Wij, met al onze rijkdom en stabiliteit. En 
dat terwijl wij voor een deel toch ook een 
bepaalde verantwoordelijkheid hebben 
voor het ontstaan van de vluchtelingen
stromen in de wereld. Als Nederland 

destijds als EG-voorzitter 
de Joegoslavische crisis in 
betere banen had kunnen 
geleiden... Als...
De verharding is ook al 
verdoorgedrongen in de 
politiek. Afgewezen asiel
zoekers hebben niet jan- 
ger het recht om in hoger 
beroep te gaan. Asiel
zoekers worden in af
wachting van de behan
deling van hun aanvraag 
o p g e s lo t e n  in een gebouw 
met hekken en bewakers, 
het grenshospitium. Lek
kere binnenkomen als je 
voor de geheime politie 
van Saddam Hoessein 
bent gevlucht. Asiel
zoekers worden beschul
digd van profiteren want 
ze hebben geen werk. Hoe 
kan dat ook: ze mogen 
niet werken zolang ze de 
A-status niet hebben ver
worven. Op die manier 
kan er van enige vorm 
van maatschappelijke in
tegratie natuurlijk ook 
geen sprake zijn.
Het kabinet schrikt er 
zelfs niet voor terug om 
dit delicate vraagstuk van

menselijke beschaving te reduceren tot 
een financiële kwestie. Belasting
verhoging om de opvang van asielzoekers 
te bekostigen, is al geopperd. Schandalig, 
omdat de stap op deze manier wel erg 
klein wordt om de link te leggen tussen 
asielzoekers en, pak 'm beet, de dure siga
retten.
Een typerend voorbeeld van de stijgende 
waardering voor 'ferme taal' is de toe
kenning van de Machiavelli-prijs voor 
overheidscommunicatie aan de politie
chefs van de vier grote steden. Eén van 
hen, Wiarda uit Utrecht, wil winkeliers 
bewapenen met honkbalknuppels tegen 
overvallers. Zo'n man moet worden aan
geklaagd wegens verstoring van de open
bare orde, aanzetten tot crimineel gedrag 
en ondermijning van de rechtsstaat.
Toch oogsten deze nieuwe helden grote 
waardering vanwege hun duidelijke 
stellingnames, niet in de laatste plaats bij 
de vaderlandse media. Zij zijn blij met 
elke knuppel die in het hoenderhok wordt 
gegooid, want sensatie verkoopt nu een
maal goed. Dat al deze stoere kracht
patserij leidt tot enorme blunders, lijkt 
niemand te storen. Herinnert u zich de 
groots opgezette personeelscontrole bij 
Blokker nog? De overheid moet flink in 
de buidel tasten voor schadevergoedin
gen en excuses. Of de berichten over een 
drugsbende van tienduizend illegale 
Ghanezen in de Bijlmer,.die later totaal 
ongefundeerd bleken?
Daarom roep ik iedereen op om waak
zaam te blijven. Waakzaam op het be
houden van onze tolerantie en mede
menselijkheid. Laat je niet aanpraten dat 
je niet realistisch bent als je het opneemt 
voor mensen die hulp nodig hebben. Laat 
je niet ontmoedigen door politici die 
denken dat democratie betekent dat je de 
hardste schreeuwers naar de mond moet 
praten.
Laten we alert blijven tegenover allerlei 
manipulaties van la w  a n d  o r d e r -figuren die 
gebruik maken van het slappe imago van 
politici om zichzelf als sterke mannen te 
presenteren. Dit is des te harder nodig 
omdat de meeste politici bang zijn om 
weerwoord te bieden aan deze figuren en 
manipulaties aan het licht te brengen. Het 
is in deze tijd voor een politicus niet goed 
om tolerant of ruimdenkend te lijken. Dat 
wordt al snel uitgelegd als halfzacht en 
slap.
'M a a r  e e n  v o lk  d a t  v o o r  t i r a n n e n  z w i c h t  

z a l  m e e r  d a n  l i j f  e n  g o e d  v e r l i e z e n ,  

d a n  d o o p  h e t  l i c h t . '
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Fase drie
Eén maand voordat de JD werd opge
richt, verscheen de eerste D e m o . Een 
blaadje op A5-formaat, met veel typ-, 
knip- en plakwerk in elkaar gezet. We 
zijn nu zestig D e m o 's, zeven hoofdre
dacteuren en tien jaar verder; tijd om 
terug te blikken. De eerste drie artikelen 
in deze D e m o  zijn daarom aan het lus
trum gewijd. Elders vind je informatie 
over het lustrumcongres van 16 en 17 
april en de lustrumnacht op 4 maart in 
Amsterdam. Een béétje JD'er mist niets 
van dit alles!
Ook ik maak van de gelegenheid gebruik 
eens terug te blikken, op D e m o  natuur
lijk. In de Demo-geschiedenis zijn ruw
weg drie perioden te onderscheiden. 
D e m o b e g o n  als typisch verenigingsblad, 
met, dat moet gezegd worden, veel inter
views met bekende personen. Het vereni
gingska rakter zat 'm  vooral in de op
maak, de ludieke artikelen en de verwij
zingen naar personen en voorvallen die 
'outsiders' niet zullen hebben begrepen. 
Vanaf de vijfdejaargang verscheen D e m o  
op A4-formaat, en gaandeweg werd de 
overgang gemaakt naar fase 2; het kwali
tatief hoogwaardig magazine. Een blad 
met filosofische en literaire zware kost. 
Zelfs mèt de verklarende woordenlijsten 
in de hand, begreep ik, toen net nieuw 
lid, er weinig van.
Vanaf het moment dat Saskia Daruhoofd- 
redacteur werd (voorjaar 1991), werd de 
balans tussen de eerste twee fases gevon
den: een politiek verenigingsblad. D e m o  
werd toegankelijk en voor iedereen inte
ressant, en het grootste compliment: le
den begonnen massaal artikelen in te 
sturen. Wat mij betreft hebben we de 
huidige opzet van D e m o  aan Saskia te 
danken.
Natuurlijk is De/nonog niet volmaakt. Er 
blijven vaak te veel slordigheden in staan 
en de lay-out is wat aan de brave kant. 
Helaas is met de apparatuur op het secre- 
tariaatniet veel méér mogelijk. (Terzijde: 
ik heb het lay-outen ook van Saskia ge
leerd .)
Er blijft de komende jaren dus nog vol
doende te doen voor D e m o -redacties. En 
als het nieuwe redactiestatuut, in de 
congresbijlage van deze Demo,nou wordt 
aangenomen, dan kan er helemaal niets 
meer mis gaan. Prettig lustrum gewenst!
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I n h o u d

F a s e  d r i e  2

L u s t r u m in te r v i e w :  H e in ,  R o e l  e n  H e n r i é t t e  3

D e m o :  t i e n  j a a r  p l e z i e r  e n  g e b r e k  a a n  c o n t i n u ï t e i t  6

O p a  v e r t e l t :  h e t  b lijf t  v a l l e n  e n  o p s t a a n  8

O o r l o g  in  B o s n ië :  d o o r m o d d e r e n  is h e t  b e s t e  10

H o e  b o e i e n d e r  d e  p o l i t i e k ,  h o e  i n s t a b i e l e r  h e t  l a n d  11

M ilie u  v o l g e n s  h e t  b o e d d h i s m e  12

G e e n  p l a a t s  v o o r  d e  j o n g e r e n  v a n  L e o n c a v a l l o  14

R a c i s m e  is f o u t ;  d i s c u s s i e  n i e t  g e s l o t e n  16

C D  h e e f t  n i e t s  t e  d u c h t e n  v a n  r a t i o n e l e  d i s c u s s i e  17

'B r in k h o r s t  p r a a t  a l l e e n  m e t  b e l a n g r i j k e  m e n s e n '  18

D 'e m o t i e s  2 0

H o r o s c o o p  2 2

D r o s o p h i l a e ó ó  2 2

D e m o g r a m  2 3

G a s t c o l u m n :  K leu rrijk  U t r e c h t  2 3

C o n g r e s b i j l a g e  2 4

G A T T  h e e f t  m i l i e u z u s j e  n o d i g  3 2

U p t o J D a t e  3 3

M a r k a n t  4 0

Demo
V r i jz i r m ig - d e m o c r a t is c h  

m a g a z in e  v a n  d e  

J o n g e  D e m o c r a te n  

n u m m e r  1 , ja a r g a n g  11 

v e r s c h i jn t  6 x  p e r  ja a r  

( IS S N  0 9 2 5 -4 3 9 0 )

Redactie
C h r is t ia a n  B o n e b a k k e r  

P ie te r  M o e n s
M a u d  d u  M a r c h ie  S a rv a a s  

I b  W a te r r e u s  

B a rb a ra  N a u m a n n  

M a r k  v a n  B a r s c h o t  
D e n is e  G o e th a ls

C o e n e  B V ,  D e n  H a a g  

F o to  o m s la g :  D .  B o s c h

Redactie-adres
L a n d e l i j k  S e c re ta r ia a t  

J o n g e  D e m o c r a te n  

t . a . v .  Demo 
N o o r d w a l  10 

2 5 1 3  E A  D e n  H a a g  
te l .  0 7 0 -3 6 2 2 1 6 2

Aanlevering kopij
Demo h e e f t  e e n  r e d a c t ie s ta tu u t  d a t  d e e l u i t 

m a a k t  v a n  h e t  H u is h o u d e l i j k  R e g le m e n t  v a n  

d e  J D . B i jd r a g e n  k u n n e n  w o r d e n  g e p la a ts t  i n 

d ie n  z e  z i jn  v o o r z ie n  v a n  n a a m  e n  te le fo o n 

n u m m e r ,  e n  u i t s lu i t e n d  in d ie n  z i j  o p  f l o p  w o r 

d e n  a a n g e le v e r d  ( M a c in to s h ,  W P  4 .2  o f  W P  

5 .1 ) . I n  o v e r le g  m e t  d e  h o o f d r e d a c t e u r  k a n  h ie r 

v a n  w o r d e n  a fg e w e k e n .  E é n  Demo- p a g in a  b e 
d r a a g t  ± 8 5 0  w o o r d e n  e x c lu s ie f  i l l u s t r a t ie s .  D e  

r e d a c t ie b e h o u d t  h e t  r e c h t  a r t ik e le n  i n  te  k o r te n  

o f  i n  h e t  g e h e e l n ie t  te  p la a ts e n .  A u t e u r s  o n t 

v a n g e n  h ie r o v e r  b e r ic h t .  B i jd r a g e n  d ie  n a  d e  
d e a d l in e  b in n e n k o m e n ,  k u n n e n  o p  z i jn  v r o e g s t  

i n  d e  v o lg e n d e  Demo w o r d e n  g e p la a ts t .  ( H e 

la a s , g e e n  l o l l ig e  o p m e r k in g e n  i n  d e  c o lo fo n  

d e z e  k e e r  -  C B .)

Z o n d e r  to e s te m m in g  v a n  d e  h o o f d r e d a c t e u r  

m a g  n ie ts  u i t  Demo w o r d e n  o v e r g e n o m e n .

A bonnementen
E e n  a b o n n e m e n tk o s t3 0  g u ld e n p e r  ja a r .  G a a rn e  

s c h r i f t e l i j k  a a n  te  v r a g e n  b i j  h e t  la n d e l i j k  s e c re 

t a r ia a t .  O o k  lo s s e  n u m m e r s  z i jn  h ie r  te  b e s te l

le n  v o o r  5  g u ld e n  p e r  s tu k  e x c l.  p o r to k o s te n .  

L e d e n  o n t v a n g e n  Demo g r a t is .

L e d e n  e n  a b o n n e e s  w o r d t  v e r z o c h t  a d r e s 

w i j z ig in g e n  d o o r  te  g e v e n  a a n  h e t  L a n d e l i jk  

S e c re ta r ia a t  v a n  d e  J o n g e  D e m o c r a te n .

H o o fd r e d . :

R e d a c t ie :

D r u k :
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